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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ες αύριον
τα σπουδαία

Η κατάληξη της άτυπης πενταμερούς
συνόδου της Γενεύης οπωσδήποτε χα-
μήλωσε τον πήχη των προσδοκιών
όλων των Κυπρίων για την ομαλή και
σύντομη επανέναρξη των συνομιλιών
για τη λύση του Κυπριακού. Ωστόσο,
η πλευρά μας θα πρέπει με σύνεση και
σοβαρότητα να αναμετρηθεί με τα τε-
τελεσμένα μιας συνόδου που έφερε ξε-
κάθαρα στο προσκήνιο και ενώπιον
του διεθνούς παράγοντα τη λύση των
δύο κρατών. Ενώπιον αυτού του σενα-
ρίου, όσο εξωπραγματικό και αν είναι,
η κυβέρνηση και σύσσωμος ο πολιτικός
κόσμος οφείλουν να βρουν τα συστα-
τικά αυτά που θα το αποτρέψουν, μα-
κριά από μικροπολιτικές σκοπιμότητες,
κομματικά παίγνια και άστοχους τα-
κτικισμούς. Για να μη χρειαστεί ποτέ
να αναφωνήσουμε «Έρρει τα κάλα»,
διότι οι καιροί ου μενετοί!

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Σελ. 7
Η αξία των πολιτών
στην πολιτική 

ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ Σελ. 10
Ανεύθυνος λαϊκισμός
ή σοβαρότητα;

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ Σελ. 12
Για ποια Κύπρο;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ Σελ. 12
Τέλος εποχής

ΠΑΥΛΟΣ ΞΑΝΘΟΥΛΗΣ Σελ. 12
Τα φιλιά Μπορέλ
στον Ερντογάν

ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ Σελ. 12
Την ίδια ώρα που εμείς...

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Ο πολύτιμος μαγνήτης

ΓΙΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΟΥ Σελ. 14
Το Κυπριακό
ως διαπραγμάτευση

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 15
Η ΔΔΟ θυσιάστηκε χάριν
προεκλογικών σκοπιμοτήτων

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ 

Η ΔΗΠΑ 
η έκπληξη 
των εκλογών 

Τη βεβαιότητα πως η
Δημοκρατική Παράταξη
θα λάβει πολύ μεγαλύτε-
ρο ποσοστό από ό,τι πή-
ρε στις ευρωεκλογές ε-

ξέφρασε ο Μάριος Καρογιάν, σημειώ-
νοντας πως η εμπειρία των ευρωε-
κλογών απέδειξε ότι τα πραγματικά
ποσοστά της ΔΗΠΑ δεν είναι αυτά
που εμφανίζονται στις δημοσκοπή-
σεις. Απαντά για το αν είναι συγκυ-
βέρνηση και αν η συνεργασία με τον
ΔΗΣΥ είναι μονόδρομος για τις προε-
δρικές εκλογές του 2023. Σελ. 7

ΤΖΕΪΜΣ ΦΟΓΚΟ 

Η Τουρκία ορθώς
είναι εκτός των F-35
Ο απόστρατος ναύαρχος Τζέιμς Φό-
γκο μιλάει για τις ισορροπίες στην Αν.
Μεσόγειο και λέει πως η Τουρκία ορ-
θώς αποκλείστηκε από το πρόγραμ-
μα των F-35 με την επιλογή της να
προμηθευτεί τους S-400. Σελ. 18

Μπορεί η ε/κ πλευρά να παρουσίασε το απο-
τέλεσμα της Γενεύης ως θετικό καθώς τα
περί άτυπης πενταμερούς εντός των τριών
μηνών διατηρούν ανοικτό το παράθυρο ελ-
πίδας, ωστόσο τα πράγματα περιπλέκονται.
Η Ε.Ε. δεν φαίνεται διατεθειμένη να σταθεί
ανάχωμα, όπως άλλωστε παρουσιαζόταν όλο

αυτό το διάστημα, οι σχεδιασμοί στο Βαρώσι
συνεχίζουν και δεν αποκλείονται νέα τετε-
λεσμένα στην κυπριακή ΑΟΖ, σε αυτό το με-
σοδιάστημα. Τα περί τετραγωνισμού του κύ-
κλου που ανέφερε ο Αντόνιο Γκουτιέρες δεί-
χνουν πως συμμερίζεται τη βρετανική φι-
λοσοφία και ανοίγουν νέο κύκλο συζητήσεων.

Ο πρόεδρος θα κληθεί να εξηγήσει σε ένα
προεκλογικό κλίμα, τι είναι η αποκεντρωμένη
ομοσπονδία, αλλά και να διαχειριστεί τα νέα
δεδομένα, όταν άλλοτε η ΔΔΟ αποτελούσε
ιστορικό συμβιβασμό και σήμερα, επτά χρόνια
από τη διακυβέρνησή του, διαπραγματευτική
νίκη. Σε όλο αυτό το πλαίσιο, η Τουρκία φαί-

νεται να κερδίζει σε θέμα τακτικισμού, καθώς
επισημοποίησε στο τραπέζι των συνομιλιών
τα δύο κράτη και προχωρά για την εξασφάλιση
των οικονομικών της ωφελημάτων στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο. Σελ. 3, 4

• Το χρονικό ενός θρίλερ στη Γενεύη. Σελ. 5

Δύσκολο το επόμενο τρίμηνο για τον πρόεδρο 
Τη βρετανική φιλοσοφία του να βρεθούν οι δύο πλευρές στη μέση συμμερίζονται, όπως όλα δείχνουν, τα Ηνωμένα  Έθνη

ΠΟΛΙΤΟΓΡΑΦΗΣΕΙΣ

Κανονισμοί
α λα καρτ για
τους παρόχους
Στον ρόλο των παρόχων υπηρεσιών και ει-
δικότερα σε αριθμό δικηγορικών γραφείων
έχει επικεντρωθεί η ενδιάμεση αναφορά της
Ερευνητικής Επιτροπής υπό την προεδρία
Μύρωνα Νικολάτου για τα χρυσά διαβατήρια.
Γίνεται υπόδειξη για διάπραξη ποινικών α-
δικημάτων από παρόχους υπηρεσιών που
στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώ-
σεων αφορούν δικηγορικά γραφεία. Η εν-
διάμεση έκθεση ασχολείται με ιδιαίτερη προ-
σοχή και με τις παρεμβάσεις τρίτων σε πο-
λιτικό και διοικητικό επίπεδο. Σελ. 8

Κρατάει γερά
η κυβέρνηση ΝΔ 
Ανοίγει η ψαλίδα με ΣΥΡΙΖΑ

Παρά τις παρενέργειες της πανδημίας
η κυβέρνηση Μητσοτάκη φαίνεται να
αντέχει καλά, όπως φαίνεται από τη δη-
μοσκόπηση της Pulse για τον ΣΚΑΪ. Η
ψαλίδα έναντι του ΣΥΡΙΖΑ εμφανίζεται
να ανοίγει και πάλι, τόσο στο ερώτημα
της πρόθεσης ψήφου όσο και στην κα-
ταλληλότητα για την πρωθυπουργία. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης έχει προβάδισμα
18%, καθώς συγκεντρώνει 44%, έναντι
26% του Αλέξη Τσίπρα. Σελ. 19

Θετικές οι πρώτες
100 για Μπάιντεν
54% το ποσοστό αποδοχής 

Το ορόσημο των 100 ημερών αποτελεί
βαρόμετρο για τους πρώτους μήνες της
θητείας των προέδρων των ΗΠΑ και τις
προτεραιότητες που έχουν θέσει. Το πο-
σοστό αποδοχής του Τζο Μπάιντεν αυτή
τη στιγμή είναι 54%, το οποίο είναι με-
γαλύτερο μεν από εκείνο του Ντόναλντ
Τραμπ (42%) την 100ή ημέρα της προε-
δρίας του, αλλά παραμένει χαμηλότερο
από κάθε άλλου προκατόχου του από την
εποχή του Αϊζενχάουερ το 1953. Σελ. 22

Δαπάνη 1,85 δισ. ευρώ για
μισθούς μέσα σε ένα χρόνο 
Και χορηγίες πέραν των 400 εκατ. σε επιχειρήσεις
Σε διάστημα ενός έτους το κράτος έχει
δαπανήσει πέραν των 1,85 δισ. ευρώ
για μισθούς και εφάπαξ χορηγίες. Το
συνολικό ποσό απευθείας χορηγίας
που έχει δοθεί στις επιχειρήσεις για
κάλυψη ενοικίων και άλλων λειτουρ-
γικών εξόδων ξεπερνά τα 400 εκατ.
ευρώ. Με το νέο «lockdown» δύο ε-
βδομάδων ο λογαριασμός αυτός ανέ-
βηκε ακόμα περισσότερο, με την ε-

φάπαξ χορηγία για εκείνες τις ημέρες
του γενικού «lockdown» να ανεβάζει
τον λογαριασμό κατά 65 εκατομμύρια
ευρώ. Πακέτα στήριξης της εργασίας
είναι δεδομένο πλέον ότι θα συνεχί-
σουν να υφίστανται, με στήριξη των
μισθών τουλάχιστον και για το μήνα
Μάιο (Υπουργείο Εργασίας), σε τομείς
της οικονομίας που θα καθορίσει το
κράτος. Οικονομική, σελ. 5

Ευφρανθείτε σήμερα
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ΑΡΜΕΝΙΚΗ ΓΕΝΟΚΤΟΝΙΑ

Οι ΗΠΑ καθυστέρησαν
την αναγνώριση
Η αναλύτρια Αλίν Οζινιάν λέει στην
«Κ» ότι οι ΗΠΑ καθυστέρησαν να α-
ναγνωρίσουν τη Γενοκτονία των Αρ-
μενίων λόγω οικονομικών και άλλων
συμφερόντων. Το μήνυμά τους δε
πάει και προς την αρμένικη κυβέρνη-
ση για εκδημοκρατισμό της. Σελ. 16

<<<<<<<

Τα νέα δεδομένα
που προκάλεσε

το έγγραφο Τατάρ.

ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΟΙ

Το λοκ ντάουν βοηθάει
το πλάνο εμβολιασμού
Η υλοποίηση του πλάνου εμβολια-
σμού φαίνεται ότι έχει αρχίσει να επι-
ταχύνεται, όσο μειώνεται το ηλικιακό
όριο, με την κυβέρνηση να προτίθεται
να εισαγάγει, μετά το λοκντάουν, το
«πράσινο πάσο», πρακτική συνδεδε-
μένη με τους εμβολιασμούς. Σελ. 8

Η φυσική ανάγκη του ανθρώπου να αίρεται προς το φως πολλάκις διολισθαίνει προς το επαίρεται για τις πράξεις του, καθιστώντας εν τέλει έρμαιο σε έναν τεχνητό αγώνα για διαρκή
επιβεβαίωση. Μέρες ευφρόσυνες σαν και τούτες, για ανθρώπους και φύση, ας προσπαθήσουμε να τις εγκολπωθούμε, για να καταργήσουμε τα του νηπίου και να προσπαθήσουμε να
μην αφήνουμε κανέναν να εξέρχεται πεινών. Χρόνια πολλά.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 
ΛΑΟΓΡΑΦΙΑ

Τα έθιμα 
του Πάσχα

Το βιβλίο της Άννας Νεοφύτου
«Λαϊκή λατρεία στην παραδοσια-
κή κοινωνία της Κύπρου: Οι γιορ-
τές του Πάσχα από τις Αποκριές
μέχρι την Πεντηκοστή» παρου-
σιάζει τον λαογραφικό πλούτο
της Κύπρου για τη μεγάλη γιορτή
της χριστιανοσύνης. Ζωή, σελ. 1

ΙΣΤΟΡΙΑ

Η Κύπρος 
σε έναν τόμο

Ο ακαδημαϊκός Πασχάλης Κιτρομη-
λίδης συγκέντρωσε τις μελέτες στην
αγγλική που δημοσίευσε μεταξύ
1975 και 2016 με επίκεντρο την Κύ-
προ Εντάσσεται στη σειρά των εκδό-
σεων Routledge που επιμελείται ο
διευθυντής της Βρετανικής Σχολής
Αθηνών John Bennet. Ζωή, σελ. 4

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ «ΣΕ ΤΡΕΙΣ ΓΡΑΜΜΕΣ» Σελ. 9-10

ΜΙΧΑΛΗΣ
ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Μόνο ο ΔΗΣΥ
μπορεί να πάρει
τη χώρα μπροστά

ΓΙΩΡΓΟΣ
ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ

Το ΑΚΕΛ
θα ηγηθεί
στην αλλαγή

ΧΡΥΣΗΣ
ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

Το Kυπριακό
ιστορικά στο
χειρότερο σημείο

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Το χρονικό μιας
κρίσιμης δεκαετίας  
Τακτικισμοί, απουσία διαλόγων και μία ση-
μαντική αποτυχία καθόρισαν για μία δεκαετία
το κυπριακό. Υπήρξαν αδιέξοδα, παύσεις,
στασιμότητα κατά την περίοδο 2008-2014,
αλλά ακόμη να έρθει η τελική ρήξη. αναδι-
πλώσεις αλλά ακόμα μία τελική ρήξη. Σελ. 6
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

EKKAΘΑΡΙΣΙΣ: [...] το Ημιεπίσημον Γερμανικόν Πρακτορείον πληρο-
φορείται τα εξής: «Η εκστρατεία των Βαλκανίων επερατώθη. Επί της
ευρείας και ορεινής χερσονήσου της Πελοποννήσου, τα γερμανικά
στρατεύματα συνεχίζουν μεθοδικώς το έργον της εκκαθαρίσεως. Εις
την περιοχήν ταύτην δεν προβλέπονται πλέον μεγάλαι μάχαι. Πρόκει-
ται πλέον να ανακαλυφθούν τα καταφύγια των διασκορπισθεισών

ομάδων του σερβικού και
ελληνικού στρατού, ως και
των υπολειμμάτων του αγ-
γλικού εκστρατευτικού σώ-
ματος, τα οποία ελπίζουν να
εύρουν ακόμη δρόμον διά
να διαφύγουν προς την θά-
λασσαν, και να ενεργηθή η
αιχμαλωσία των». Το πρα-
κτορείον πληροφορείται εξ
Αμστερνταμ ότι κατά την

σημερινήν εκπομπήν του αγγλικού ραδιοσταθμού και αμέσως μετά
την μετάδοσιν των ειδήσεων ωμίλησεν από του μικροφώνου εις Αγ-
γλος αξιωματικός, ο οποίος είχε λάβει μέρος εις την αποχώρησιν των
εν Ελλάδι βρεταννικών στρατευμάτων. Ο εν λόγω αξιωματικός εδήλω-
σε μεταξύ άλλων ότι οι Βρεταννοί στρατιώται εχαιρέτισαν την φοράν
αυτήν τα βρεταννικά ατμόπλοια με πολύ μεγαλυτέραν χαράν από
όσην τα είχον χαιρετίσει εις την Δουνκέρκην [φωτ.].

ΕΜΒΑΤΗΡΙΑ: Χθες το απόγευμα γερμανικόν αυτοκίνητον εφωδιασμέ-
νον διά μεγαφώνων περιήλθε τας κεντρικάς οδούς και τας πλατείας
της πόλεως. Διά των μεγαφώνων του αυτοκινήτου μετεδίδοντο γερ-
μανικά στρατιωτικά εμβατήρια και θούρια.

ΤΥΠΟΣ: Κατηργήθη το υφυπουργείον Τύπου και Τουρισμού. [...] «Οι
υπάλληλοι και οι υπηρέται των υπολοίπων υπηρεσιών του υφυπουρ-
γείου [πέραν της Ραδιοφωνικής Υπηρεσίας] υφ’ οιανδήποτε υπηρε-
τούντες σχέσιν, διατηρούνται εν τη υπηρεσία εφ’ όσον υπηρέτησαν
κατά τον τελευταίον πόλεμον ως κληρωτοί ή ως έφεδροι εις την ζώ-
νην των επιχειρήσεων, καθώς και αν τυγχάνουν σύζυγοι, χήραι, τέ-
κνα, γονείς ή αδελφοί ή αδελφαί φονευθέντων ή θανόντων κατά τον
τελευταίον πόλεμον».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
2.5.1941
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Ετρεξε η παραδουλεύτρα της Ρενέ
Κυπαρίσσι να μεταφέρει τα δυσοί-
ωνα νέα, πλην όμως το όργανο της
τάξης την πρόλαβε. «Ταυτότητες
και sms μετακίνησης» είπε ο ένστο-
λος με άκρως υπηρεσιακό ύφος. Οι
κυρίες, αιφνιδιασμένες από την
απρόσμενη επίσκεψη, ακούμπησαν
τα χαρτιά στην πράσινη τσόχα και
χαμήλωσαν τα κεφάλια τους.
Ώσπου η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλ-
σον ύψωσε τη φωνή της και με
παρρησία δήλωσε: «Για τη θρη-
σκευτική λατρεία δεν απαιτείται
sms, όργανο».

«Ο Θεός είναι παντού» υπερθεμάτι-
σε η χήρα. «Γι’ αυτό κι εμείς μαζευ-
τήκαμε σε αυτόν τον ταπεινό κήπο
με τις ανθισμένες πασχαλιές για να
προσευχηθούμε και να υμνήσουμε
τον Κύριο». «Χαρτοπαίζοντας;» τόλ-
μησε να ερωτήσει ο ευθυτενής νέ-
ος. «Επί δικής μας διακυβερνήσεως
έμελλε να το ζήσουμε και αυτό. Να
ποινικοποιήσουμε το θρησκευτικό
συναίσθημα!» εξεμάνη η Καλαμα-
ρού. «Ελάτε να προσευχηθούμε
μαζί, όργανο» είπε μειλίχια η Ιου-
λία. «Υπάρχει άλλωστε μια προσευ-
χή κομμένη και ραμμένη στα μέτρα
σας». Και χωρίς να του δώσει κά-
ποιο περιθώριο για ν’ αντιδράσει,
έβαλε στο κινητό της να παίξει την
«Προσευχή του Κύπριου μάγκα».

Έτσι όπως εξελίσσεται η προεκλο-
γική περίοδος, με τη φαντασία των
υποψηφίων να καλπάζει αχαλίνωτη,
οι βουλευτικές του 2021 θα μείνουν
στην ιστορία ως το «Κύπρος έχεις
ταλέντο». Με κίνδυνο δε να κατηγο-
ρηθούμε ότι προτρέχουμε, φαίνεται
ότι στα προεκλογικά βίντεο έχουμε
νικητή. Πρόκειται για τον προερχό-
μενο από τη Συμμαχία Πολιτών και
υποψήφιο της ΕΔΕΚ Δώρο Παφίτη,
o οποίος διασκεύασε το «Θεέ μου,
μεγαλοδύναμε», ερμηνεύοντας
υποδειγματικά την «Προσευχή του
Κύπριου μάγκα». Βούρκωσαν τα μά-
τια του οργάνου καθώς έβλεπε το

βίντεο. Κι έτσι συγκινημένος όπως
ήταν ένωσε τη φωνή του με τον κα-
λοφωνάρη Δώρο και τραγούδησε:
«… Θεέ μου, μεγαλοδύναμε, που εί-
σαι εκεί πάνω, ρίξε καμπόσες πα-
τσαρκές, Θεούλη μου, στους κλέ-
φτες των κομμάτων…». 

Η Συμμαχία Πολιτών εμβολίασε το
ψηφοδέλτιο της ΕΔΕΚ και με μια
άλλη εξίσου ιδιοσυγκρασιακή υπο-
ψηφιότητα. Οι κυρίες είδαν με
εξαιρετικό ενδιαφέρον το βίντεο
του Βαλεντίνου Δημητρίου, το
οποίο μπορεί να χαρακτηρισθεί και
ως το απόλυτο fashion statement
των εκλογών: καρό σακάκι, ριγέ γι-
λέκο και πουκάμισο με μεγάλους

γιακάδες. «Μπορεί να μην έχει το
λέγειν, όμως ο Βαλεντίνος δίνει τη
δική του μάχη με ένα κάποιο στιλ»
σχολίασε η Ιουλία.

Μιλώντας για στιλ, δεν μπορούμε
να προσπεράσουμε την αφίσα της
Μαρίας Βασιλείου. Η υποψήφια του
ΔΗΚΟ φωτογραφήθηκε τύπου Κάρι
Μπράντσο -Politics and the City- με
το κινητό στο αφτί και ύφος «πείτε
μου γρήγορα, γιατί έχω να σώσω και
μια χώρα». Το σλόγκαν «Θέλει μαγ-
κιά η αλλαγή» προκάλεσε ρίγη συγ-
κίνησης όχι μόνο στο καρέ αλλά και
στο όργανο, το οποίο συνέχισε να
προσεύχεται στο όνομα της μαγκιάς,
τραγουδώντας τη διασκευή του στι-

χοπλόκου Δώρου: «… εκεί που τρώ-
νε οι άτιμοι με τις χρυσές κουτάλες,
βάλε στα πιάτα τσιλλαρκές, Θεούλη
μου, να κόψουσιν τες μάσες…». 

Επειτα από έξι σφηνάκια ζιβανίας
και αφού τα sms μετακίνησης δεν
αποτελούσαν πλέον θέμα αντιπα-
ράθεσης, οι κυρίες τραγούδησαν το
« Όταν ανθίζουν πασχαλιές» του
Σταύρου Κουγιουμτζή. Το όργανο
έβγαλε το υπηρεσιακό πουκάμισο,
μένοντας μόνο με το λευκό φανε-
λάκι, σκορπώντας εγκεφαλικά στο
υπέργηρο κοινό του. Η Ρενέ Κυπα-
ρίσσι έκοψε μερικά ανθισμένα
κλωνάρια πασχαλιάς και του τα
πρόσφερε. «Για το μαγιάτικο στε-

φάνι σας» είπε με συστολή. «Η 1η
του Μάη δεν είναι αργία - Η 1η του
Μάη είναι απεργία!» ξέσπασε η αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού, καθώς αφορμή έψα-
χνε για να ξεθυμάνει κάπως την
αναψοκοκκινισμένη της λίμπιντο. 

«Πες κάνα νόστιμο να γελάσουμε»
προέτρεψε την Καλαμαρού η Ιου-
λία, ενώ έβλεπε την Κουλλίτσα να
πλησιάζει με άγριες διαθέσεις τον
ιδρωμένο και εντελώς ντίρλα αστυ-
νομικό. «Ο Άγιος Καραγιάννης, επι-
στήμων που δεν βγαίνει από τον λό-
γο της Eκκλησίας, συμβούλευσε
τους πιστούς να μην ασπαστούν τις
εικόνες αλλά να αρκεστούν σε μια

υπόκλιση μόνο». «Για τη Θεία Κοι-
νωνία είπε κάτι;». «“Αυτό είναι ένα
από τα μυστήρια της Εκκλησίας, το
οποίο εγώ ασπάζομαι απόλυτα και
δεν πρόκειται να επέμβω”, δήλωσε
ο Άγιος Επιδημιολόγος». «Επιστη-
μονικότατο το βρίσκω». «Ο Άγιος
Μόρφου, πάλι, υπήρξε σαφέστε-
ρος: “Για εμάς το πιστοποιητικό εί-
ναι οι βαφτισμένοι και οι μυρωμέ-
νοι”, είπε». «Στην υγειά μας, βρε
παιδιά» φώναξε η Κουλλίτσα Κυ-
ριακού και το όργανο κατέβασε
άσπρο πάτο μία ακόμα ζιβανία.

Μια που η κουβέντα ήρθε στα μέ-
τρα κατά της πανδημίας, η Ιουλία
έδωσε στο καρέ την άχρηστη πλη-
ροφορία της ημέρας: «Ο υποψή-
φιος της ΔΗΠΑ Περικλής Θεοδωρί-
δης έκανε το πιστοποιητικό εμβο-
λιασμού προεκλογικό φυλλάδιο, με
το εύγλωττο σλόγκαν “Νοιάζομαι
για τον Συνάνθρωπό μου – Νοιάζο-
μαι για την Κοινωνία μας – Εμβολιά-
ζομαι γιατί Νοιάζομαι”. «Το προ-
εκλογικό επίπεδο ανέβηκε σε δυ-
σθεώρητα ύψη» σχολίασε η χήρα,
αποσπώντας επιφωνήματα επιδοκι-
μασίας από το καρέ.

«Ποιος είναι ο εχθρός του γελοί-
ου;» έθεσε το φιλοσοφικό ερώτημα
η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον. «Το
γελοιωδέστερο!» απάντησαν εν χο-
ρώ οι φιλενάδες της. Και χωρίς να
πουν άλλη κουβέντα, έδειξαν στο
παραζαλισμένο όργανο δύο αναρ-
τήσεις της Έφης Ξάνθου από την
Πενταμερή στη Γενεύη: Μία με τον
καφέ της (καθότι είχαμε μεγάλη
σκασίλα ως λαός αν πίνει καφέ η
Έφη) και μία με κάτι στρούθους (κα-
θότι η Έφη δεν μπορεί προφανώς
να τιθασεύσει τον οικολόγο εαυτό
της). «Αυτό πάει να πει πολιτική σο-
βαρότητα» σάρκασε η Ιουλία, ενώ
το όργανο έπιανε ξανά το «Θεέ
μου, μεγαλοδύναμε» σε ακόμα πιο
ελεύθερη διασκευή.

Θεέ μου, μεγαλοδύναμε 

«Ο Θεός είναι παντού» ισχυρίστηκε η Ιουλία όταν συνελήφθη χωρίς sms μετακίνησης να χαρτοπαίζει… προσευχόμενη, στον κήπο με τις ανθισμένες πασχαλιές.

stavros.christodoulou@gmail.com

Η σιωπή μου προς απάντησή σας
Ex silentio nutritur iustitia, λένε, που πάει να
πει στα ελληνικά από τη σιωπή τρέφεται η δι-
καιοσύνη… πάει κυρίως στη Θεολογία, όμως…
Λέτε να σκέφτηκαν έτσι οι κύριοι Συλλούρης και
Τζιοβάνης, όταν παρουσιάστηκαν ενώπιον της
Επιτροπής Νικολάτου και έμειναν σιωπηροί και
σιωπηλοί; Ότι διψάνε για δικαιοσύνη… Μακάρι.
Φυσικά και σεβόμαστε το δικαίωμα οποιουδήπο-
τε πολίτη να remain silent, διότι είναι μέρος του
νομικού μας πολιτισμού (Ο περί Ποινικής Δικο-
νομίας Νόμος (ΚΕΦ.155, 3Γ). Πάντως, ο κάποτε
δεύτερος τη τάξει θα έπρεπε να μιλούσε, να
απαντούσε, διότι δεν μιλάμε για έναν πολίτη
ανώνυμο, μιλάμε για τον άνθρωπο που έλεγε σε
κάποιον άλλο ότι μιλάει με άλλους προέδρους
ξένων κοινοβουλιών, που οι περισσότεροι είχαν
πει στην «Κ» ότι δεν ίσχυε κάτι τέτοιο. Τα ίδια
ισχύουν και για τον κ. Τζιοβάνη, τον ντιβέλοπερ,
ο οποίος ήταν βουλευτής του ΑΚΕΛ, ο οποίος
επίσης πλήγωσε τον κομματικό σχηματισμό του. 

Μαύρες οι σελίδες στα πορίσματα…
Πώς λέμε μαύρη είναι η νύχτα στα βουνά, μαύρη
σαν καλιακούδα… έτσι και οι σελίδες των πορι-
σμάτων… Μαυρίζουν μέχρι και το υποσέλιδο… κα-
λά όχι σε όλες… άσε που από το μαύρισε-μαύρι-
σε, τους ξεφεύγουν και μερικά ονόματα και τσουπ
το πιάνεις το νήμα και πας παρακάτω. Όπως και να
έχει προς τι αλήθεια τόσο μαύρο; Το ίδιο έγινε και
με τις λίστες που πήγανε στη Βουλή, μαυρίζουν
σελίδες ολόκληρες και στο τέλος δεν ξέρουμε
καν τι διαβάζουμε. Γνώμη μου είναι ότι θα ήταν
καλύτερο να γίνεται σωστά η δουλειά από τους
θεσμούς της Δημοκρατίας, να ελέγχονται όλοι και
όλες και αφού έχει δεθεί νομικά το πράγμα να
προχωράνε τα πράγματα στη δικαιοσύνη. Πάλι
γνώμη μου… τέτοια πορίσματα και λίστες όπως
αυτές που πήγαν στη Βουλή, που ήδη τις ξεχάσα-
με, δεν προσφέρουν τίποτα ουσιαστικό, παρά μό-
νο κουτσομπολιό και μπούχτισμα στους πολίτες!

Ο Bruno και οι μπρουτάλ
Η αντιμετώπιση του Bruno από τον δημοτικό

υπάλληλο του Δήμου Αγίας Νάπας είναι σε κάθε
περίπτωση καταδικαστέα. Σαφώς και ο άνθρω-
πος δεν είχε καμία εκπαίδευση για να κάνει πα-
ρόμοιες ενέργειες και έθετε σε κίνδυνο και τον
εαυτό του και τον σκύλο. Μετά έρχεται ο δεύτε-
ρος υπάλληλος, ο οποίος ήταν προφανώς ο κα-
θηγητής της υπόθεσης και λέει επακριβώς
«έπρεπε να έρθει το κτηνιατρείο να τον πιάει, να
τον θανατώσει για να μάθετε!». Και μετά ο δημο-
τικός σύμβουλος του ΔΗΣΥ, Κωσνταντίνος Ζαν-
νέτος είπε οτι ο σκύλος «υπό το ένστικτο του φό-
βου έγινε επιθετικός με αποτέλεσμα η υπηρεσία
να χρησιμοποιήσει την μέθοδο κατά την οποία η
νομοθεσία επιτρέπει». Δεύτερος καθηγητής, πιο
επιστήμονας! Και μένα αν με γραπώνανε έτσι θα
έκανα χειρότερα. Πολλά τα ερωτηματικά που
εγείρονται για το θέμα, πάντως. Ελπίζω οι δύο
αυτοί υπάλληλοι να μην απασχολούνται και στο
καταφύγιο του Δήμου.

Δημοτικός πολιτισμός και μπράβο
Δεν έχω παρά να παρατηρήσω ότι μερικοί Δήμοι
στην Κύπρο, όπως ο Δήμος Ύψωνα στη Λεμεσό

και ο Δήμος Στροβόλου στη Λευκωσία προσπα-
θούν να τονώσουν τα πολιτιστικά τους πράγματα
κάνοντας αθόρυβα ανοίγματα στους ανθρώπους
του πολιτισμού με διάφορους τρόπους. Ο Δήμος
Στροβόλου παραχωρεί το Δημοτικό Θέατρό του
δωρεάν σε μουσικά και θεατρικά σχήματα για
σκοπούς πραγματοποίησης προβών και είμαι βέ-
βαιος  ότι μπορούν να βρεθούν και άλλοι τρόποι
συνεργασίας με τα σχήματα σε δεύτερο χρόνο.
Ο δε Δήμος Ύψωνα απευθύνει κάλεσμα σε
επαγγελματίες του πολιτισμού των παραστατι-
κών τεχνών, να καταθέσουν ολοκληρωμένες
προτάσεις παραγωγών προσαρμοσμένες στα δε-
δομένα της εποχής, που θα αξιολογηθούν και θα
χρηματοδοτηθούν προκειμένου να πραγματο-
ποιηθούν στις καλοκαιρινές και φθινοπωρινές
πολιτιστικές εκδηλώσεις του Δήμου. Πολλές φο-
ρές τα απλά πράγματα κάνουν και τη διαφορά,
ούτε διεθνή, ούτε μεγαλοστομίες… πολιτιστικές
εκδηλώσεις για όλους τώρα που τα πράγματα εί-
ναι δύσκολα για όλους.

- Μη ρωτάς, δεν είναι απαραίτητο… θα φύγουμε σ’ ένα τέταρτο…

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Δύσκολο καλοκαίρι για τον Αναστασιάδη 
Η βρετανική πρωτοβουλία που δεν έφυγε από το συρτάρι, οι εξελίξεις σε Βαρώσι και το ενδεχόμενο νέων προκλήσεων στην ΑΟΖ

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Όταν τον Ιούλιο του 2017, κηρυσ-
σόταν ευσχήμως το ναυάγιο στο
ελβετικό θέρετρο, με τον Αντόνιο
Γκουτιέρες να αποχωρεί για Νέα
Υόρκη και να εύχεται καλή τύχη
σε Κύπριους του Βορρά και Κύπρι-
ους του Νότου, κάποιοι εκ των πα-
ρευρισκόμενων μίλησαν για γλωσ-
σικό ολίσθημα, άλλοι για γεωγρα-
φικό προσδιορισμό που δεν θα έπρε-
πε να ανησυχεί για πολιτικές προ-
εκτάσεις. Υπήρξαν και εκείνοι που
εκτίμησαν πως τα δύσκολα τώρα
αρχίζουν για το Κυπριακό, καθώς
τα δεδομένα αλλάζουν άρδην. Χρει-
άστηκε να περάσουν περίπου τέσ-
σερα χρόνια για να διαφανεί και
στην πράξη, πως ο χρόνος είναι ο
χειρότερος γιατρός για το Κυπριακό.
Καίει και σκορπάει το στάτους κβο,
δημιουργώντας νέα τετελεσμένα.
Πώς αλλιώς θα μπορούσε άλλωστε
να ερμηνευθεί η κίνηση του Τ/κ
ηγέτη Ερσίν Τατάρ να καταθέσει
γραπτώς ζήτημα κυριαρχικής ισό-
τητας και να καλέσει τον γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών να αναγνωρίσει
το ψευδοκράτος με ψήφισμα στο
Συμβούλιο Ασφαλείας; Νέα δεδο-
μένα διαμορφώνονται στο Κυπρια-
κό, με τον Νίκο Αναστασιάδη να
μην έχει πλέον να διαχειριστεί
απλώς το Πλαίσιο Γκουτιέρες και
τις υποσημειώσεις του. Μόνο να
θυμίσουμε πως το καλοκαίρι του
2017, το ζητούμενο για την ε/κ
ήταν κατά πόσο το έγγραφο, αφο-
ρούσε την 30ή Ιουνίου ή την 4η
Ιουλίου. Σήμερα το πλαίσιο θα απο-
τελούσε διαπραγματευτική νίκη.
Είχε μάλιστα υπογραμμίσει την
στήριξή του σε αυτό ο πρόεδρος
στην κρίσιμη ολομέλεια. Την ίδια
στιγμή τίθεται εν αμφιβόλω η δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
η οποία μέχρι και το τέλος της πρώ-

της θητείας του Νίκου Αναστασιάδη
ήταν δεδομένη και εν πολλοίς ο
ιστορικός συμβιβασμός.

Ο πρόεδρος θα έχει ένα δύσκολο
καλοκαίρι μπροστά του. Μπορεί να
παρουσιάστηκε προς τα έξω και εν-
τός του Εθνικού Συμβουλίου ως
νίκη το αποτέλεσμα δεδομένου ότι
όπως είπε ο Νίκος Αναστασιάδης
στο Εθνικό, δεν πέτυχε η Τουρκία
αναγνώριση, όμως τα απόνερα του
στάτους κβο τώρα ξεκινούν. Και
λέμε τώρα ξεκινούν καθώς οι σχε-
διασμοί στο Βαρώσι συνεχίζουν κα-
νονικά και ανοικτό είναι το ενδε-
χόμενο να ξαναξεκινήσουν οι τουρ-
κικές προκλήσεις στην κυπριακή
ΑΟΖ. Προκλήσεις που όπως είπε ο
Νίκος Αναστασιάδης θα αποτελέ-
σουν αφορμή να μην επιστρέψει
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.
Ερώτημα είναι κατά πόσο η τουρ-
κική στάση, η οποία δεν μετακινή-
θηκε καθόλου από τις δεδηλωμένες
θέσεις της, θα επικριθεί στις εκθέ-
σεις του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
που ακολουθούν για τις καλές υπη-
ρεσίες και για την παραμονή της
UNFICYP. Ένας νέος κύκλος ανοίγει
συνεπώς και δεν είναι καθόλου αι-
σιόδοξος. 

Ο τετραγωνισμός μιας λύσης 
Από το Προεδρικό πάντως διέρ-

ρεαν εδώ και καιρό πως η άτυπη
πενταμερής θα έχει ως αποτέλεσμα
μία συμφωνία μεταξύ χαλαρής ομο-
σπονδίας στα όρια της συνομο-
σπονδίας. Κάτι το οποίο άρχισε να
κτίζεται σιγά σιγά και ευσχήμως.
Πέραν του φημολογούμενου φλερτ
Αναστασιάδη και η βολιδοσκόπηση
για λύση δύο κρατών, η τουρκική
πλευρά επέμεινε όλο αυτό το διά-
στημα στα περί λύσης δύο κρατών,
καθώς η ομοσπονδία, όπως υπο-
στήριζαν, απέτυχε. Σε αυτό το σκη-
νικό, το Ηνωμένο Βασίλειο προ-

σπάθησε να βρει τη χρυσή τομή,
με τις δύο πλευρές να τα βρίσκουν
στη μέση της διζωνικής, δικοινο-
τικής ομοσπονδίας και της λύσης
δύο κρατών. Μία πρωτοβουλία που
αν και δεν κατατέθηκε γραπτώς
στο Προεδρικό φρόντισαν να την
καταγράψουν και να τη δώσουν
προς επεξεργασία στη διαπραγμα-
τευτική ομάδα. Για κάποιους η βρε-
τανική προσέγγιση προσομοίαζε
τη χαλαρή ομοσπονδία, για άλλους
άνοιγε την πόρτα της συνομοσπον-

δίας. Στους έντονους επικριτές της
περιλαμβάνονταν, οι Τάσος Τζιωνής
και Τουμάζος Τσελεπής. Ο κ. Τζιω-
νής δεν ακολούθησε τον πρόεδρο
στη Γενεύη, ωστόσο, ο κ. Τσελεπής
που βρισκόταν εκεί, έμαθε στην
ουρά για το pcr test ότι δεν βρι-
σκόταν στη λίστα των συνοδών
του προέδρου για την ολομέλεια.
Αποκλεισμός αναπόφευκτος όπως
λέχθηκε από κυβερνητικές πηγές
εξαιτίας των μέτρων κατά της παν-
δημίας, αποκλεισμός με πολιτικές
προεκτάσεις για τους πονηρούς,
δεδομένου ότι ο κ. Τσελεπής δεν
θα συναινούσε σε μία συζήτηση
στη βρετανική φιλοσοφία. Ασχέτως
όμως του τι θα συναινούσε ή όχι ο
κ. Τσελεπής, ο Αντόνιο Γκουτιέρες
φέρεται να βλέπει θετικά μία τέτοια
προσέγγιση του τετραγωνισμού
του κύκλου. Να τα βρουν οι δύο
πλευρές μεταξύ διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας και λύσης
δύο κρατών που υποστηρίζει η
τουρκική πλευρά, ασχέτως ότι όταν
του προτάθηκε η αναγνώριση της

κυριαρχίας, είπε πως δεν έχει τέ-
τοιους όρους εντολής. 

Περί αποκεντρωμένης… 
Πάντως ο πρόεδρος της Δημο-

κρατίας είχε αναφέρει στην ολο-
μέλεια πως αν επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες, μπορεί να συνομιλήσει
και για αποκεντρωμένη ομοσπονδία.
Μία κίνηση που αποτελεί όπως λέχ-
θηκε η προσπάθεια να καλυφθεί
το έδαφος. Το ενδιαφέρον, βεβαίως,
είναι ότι ο Νίκος Αναστασιάδης,
είτε δεν γνωρίζει τι ακριβώς προ-
ϋποθέτει η αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία, είτε δεν θέλει να μεταφέρει
επακριβώς τι είναι στην πολιτική
ηγεσία του τόπου σε μία προσπάθεια
να αποφύγει τις εντάσεις. Εντάσεις
οι οποίες δεν αποφεύχθηκαν στο
Εθνικό Συμβούλιο της Δευτέρας,
όταν όλοι πλην του Αβέρωφ Νεο-
φύτου ζητούσαν να μάθουν τι προ-
νοεί και ο ίδιος παρέπεμπε για απο-
ρίες στους συνταγματολόγους. Όλο
αυτό δεν αποκλείεται να ανοίξει
νέο κύκλο αντιπαραθέσεων στο
εσωτερικό, όχι μόνο γιατί κάποιοι
εκ των πολιτικών αρχηγών αποκη-
ρύσσουν τη ΔΔΟ, αλλά και γιατί η
ιδέα είχε πέσεις το τραπέζι του Εθνι-
κού από το φθινόπωρο του 2017,
χωρίς όμως να κατατεθεί συγκε-
κριμένη πρόταση. Με αυτό ως δε-
δομένο εγείρεται το ερώτημα κατά
πόσο το Κυπριακό θα μπει σε μία
νέα περιπέτεια συνομιλιών για άλλα
πενήντα χρόνια, αυτή τη φορά προ-
σπαθώντας να αποσαφηνίσει την
αποκεντρωμένη ομοσπονδία. Ερώ-
τημα αποτελεί και ο ρόλος της Τζέιν
Χολ Λουτ μέχρι και την άτυπη. Θα
συζητάει με την τουρκική πλευρά
ένα άλλο μοντέλο λύσης και με την
ε/κ πλευρά διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία; Πώς άραγε θα μπορέσει
να διαφανεί το κοινό έδαφος μέχρι
και την επόμενη συνάντηση; 

Το μεγάλο ερώτημα είναι τι θα
μεσολαβήσει μέχρι και την πρό-
σκληση για τη δεύτερη άτυπη πεν-
ταμερή. Ακόμα και η πρόταση για
τον διορισμό της Τζέιν Χολ Λουτ
ως μόνιμης αντιπροσώπου (κάτι το
οποίο μέχρι το Κραν Μοντάνα ήταν
δεδομένο) έχει απορριφθεί από την
τουρκική πλευρά. Ήδη, η Λευκωσία,
μέσω του υπουργού Εξωτερικών,
καλλιέργησε ένα κλίμα πλήρους
στήριξης από χώρες του Συμβουλίου
Ασφαλείας την ώρα της κρίσιμης
ολομέλειας. Καθόλου τυχαίες οι
ανακοινώσεις στήριξης από Γαλλία,
ΗΠΑ, Ρωσία και Κίνα για στήριξη
του πλαισίου λύσης. Το ερώτημα
βεβαίως είναι πόσο μπορεί να επη-
ρεάσει όλο αυτό τις εξελίξεις. Δεν
είναι τυχαίο ότι ενώ είχαμε ανεβάσει
τον πήχη των προσδοκιών γύρω
από τον ρόλο και την εμπλοκή της
Ε.Ε., η Ε.Ε. δεν είναι ούτε καν παί-
χτης στην όλη διαδικασία. Δεν είχε
προσκληθεί επισήμως ούτε στη Γε-
νεύη και δεν προβλέπεται να προ-
σκληθεί ούτε στην επόμενη. Όπως
είχε αποκαλύψει η «Κ» τα περί ανα-
βολής και δεύτερης άτυπης ήταν
γνωστά, με την ε/κ πλευρά να προ-
τιμά κάτι τέτοιο να πραγματοποιηθεί
πριν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
που θα διεξαχθεί τέλη Ιουνίου για
τις σχέσεις Τουρκίας - Ε.Ε. ούτως
ώστε να πιέσουν την Τουρκία. Το
ζήτημα είναι πως το διαπραγμα-
τευτικό χαρτί Αναστασιάδη, ο οποί-
ος άφησε να νοηθεί και το ενδεχό-
μενο βέτο για Τουρκία αν δεν συμ-
μορφωθεί, δεν φαίνεται να ισχύει.
Σύμφωνα με ξένα μέσα, η Γερμανίδα
καγκελάριος έχει ήδη εκφράσει την
ενόχλησή της για την ευκολία απει-
λής βέτο, φωτογραφίζοντας την Κύ-
προ. Συνεπώς στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο δεν φαίνεται να υπάρχει η
σύμπλευση των κρατών μελών στα
θέλω της Κύπρου.

<<<<<<<

Ο πρόεδρος έχει ήδη 
καταθέσει την πρόταση
για αποκεντρωμένη 
ομοσπονδία, χωρίς να 
είναι ξεκάθαρη και σί-
γουρα χωρίς να καλύπτει
την πλειοψηφία των 
πολιτικών αρχηγών.

Η κυβέρνηση και ο ΔΗΣΥ παρουσίασαν ως θετική εξέλιξη το ότι ο γ.γ. δεν
δέχτηκε τη θέση της τουρκικής πλευράς, ωστόσο φέρεται να βλέπει θετικά
τη βρετανική φιλοσοφία του να βρεθούν οι δύο πλευρές στη μέση.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Τουρκία έμεινε όρθια σε μια τριπλή
ζώνη επιδιώξεων που έθεσε στο
πλαίσιο της άτυπης πενταμερούς
της Γενεύης. Αφενός, επισημοποίησε
με κάθε τρόπο και μέσο, το αίτημα
για αναγνώριση κυριαρχίας του κα-
τοχικού ψευδοκράτους, στο πλαίσιο
εγγράφου έξι σημείων που κατέθεσε
(βλέπε πιο κάτω). Αφετέρου, κατόρ-
θωσε να διασφαλίσει συντήρηση
της διαδικασίας της άτυπης πεντα-
μερούς, όπως ακριβώς τη βολεύει
και χωρίς να επωμίζεται ευθύνη και
κόστος για την αλλαγή της βάσης
λύσης του Κυπριακού (ΔΔ0). Και εν
τέλει, εξασφάλισε ότι η συνέχιση
αυτής της διαδικασίας, της αφήνει
ανοικτό τον δρόμο της ύψιστης της
διεκδίκησης, στην επικείμενη Σύ-
νοδο Κορυφής στις 24-25 Ιουνίου,
για αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης. Κάτι που εκτιμάται ότι θα
αποτελέσει σωσίβιο για την τουρκική
οικονομία και υπολογίζεται ότι θα
οδηγήσει σε υπερδιπλασιασμό των
ευρωτουρκικών εμπορικών συναλ-
λαγών, από 140 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ, σε 320 δισεκατομμύρια ευρώ,
ετησίως, αποφέροντας κέρδη μα-
μούθ στον Ταγίπ Ερντογάν. 

Είναι προφανές ότι παρά τις
όποιες αιχμές αφέθηκαν προς την
Τουρκία –ενδεχομένως και από τον
Αντόνιο Γκουτιέρες– αναφορικά
με την αλλαγή της βάσης των δια-
πραγματεύσεων και για την «πρό-
ταξη» της αναγνώρισης «κυριαρ-
χίας» του ψευδοκράτους ως απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την έναρ-
ξη ουσιαστικών συνομιλιών, η Άγ-
κυρα έχει κάθε λόγο να είναι ικα-
νοποιημένη. Άλλωστε, στη δημόσια
τοποθέτησή του, ο ίδιος ο γενικός
γραμματέας του ΟΗΕ, έδωσε σαφή
ένδειξη προθέσεων να προσεγγίσει
τις θέσεις των δύο πλευρών, παρά
την εγγενή τους διαφορετικότητα
και την εισαγωγή ενός πλαισίου
λύσης δύο κρατών, υποστηρίζοντας
ότι στην πολιτική, υπάρχει η δυ-
νατότητα τετραγωνισμού του κύ-
κλου. «Το να τετραγωνίσεις τον κύ-
κλο είναι αδύνατον στη γεωμετρία,
αλλά είναι πολύ σύνηθες στην πο-
λιτική», ανέφερε χαρακτηριστικά
ο Αντόνιο Γκουτιέρες, δημιουρ-
γώντας την εντύπωση ότι θα επι-
χειρήσει να εξεύρει κοινή συνιστα-
μένη μεταξύ των εκ διαμέτρου δια-
φορετικών θέσεων των δύο πλευ-
ρών, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Η ανεκτικότητα, αν μη τι άλλο,
που επέδειξε ο γενικός γραμματέας
του ΟΗΕ στις γραπτές προτάσεις
Άγκυρας-Τατάρ για δύο κράτη, κα-
θίσταται ακόμη πιο ενδιαφέρουσα,
αν προστεθεί και η απόρριψη που
εισέπραξε από την τουρκική πλευρά
στη διαδικαστική φόρμουλα που
φέρεται να επεχείρησε να υποβάλει,
για διορισμό ειδικού αντιπροσώπου
και για διαπραγμάτευση τύπου Κραν
Μοντάνα, σε 3-4 μήνες. Ούτε αυτή
όμως η απόρριψη πτόησε τον Αν-
τόνιο Γκουτιέρες, ο οποίος υπερέβαλε
εαυτόν και ξεχείλωσε «ατύπως» τους

όρους εντολής του, προκειμένου να
κρατήσει ζωντανή την… άτυπη δια-
δικασία. Κάτι που δημιουργεί την
εντύπωση ότι ο γενικός γραμματέας
του ΟΗΕ, ήταν αποφασισμένος να
κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση,
ούτως ή άλλως. Άλλωστε, ο κ. Γκου-
τιέρες ήταν ενήμερος ευθύς εξαρχής
για την πρόθεση της τουρκικής
πλευράς να υποβάλει γραπτή πρό-
ταση για λύση δύο κρατών. Ωστόσο,
αποφάσισε να συγκαλέσει την άτυπη
πενταμερή στη Γενεύη και να συ-
νεχίσει στο ίδιο μοτίβο, για λόγους
που παραπέμπουν μεν σε εύλογους
συνειρμούς, αλλά που μόνο ο ίδιος
είναι σε θέση να εξηγήσει. Μήπως
ο γενικός γραμματέας θα συνέχιζε
την προσπάθειά του, εάν η ελλη-
νοκυπριακή πλευρά προσερχόταν
στη Γενεύη, με γραπτή πρόταση
για ενιαίο κράτος; Θα επιχειρούσε
και στην περίπτωση αυτή να τετρα-
γωνίσει τον κύκλο; Μάλλον όχι…

Υπό το φως, λοιπόν, της πρωτο-
φανούς ελαστικότητας που επέδειξε
ο γενικός γραμματέας έναντι της
τουρκικής πλευράς, η επόμενη Πεν-
ταμερής για το Κυπριακό θα είναι
και πάλι άτυπη. Θα λάβει χώρα σε
2-3 μήνες, όπως είπε ο γενικός γραμ-
ματέας. Δηλαδή, μετά τη Σύνοδο

Κορυφής του Ιουνίου, κάτι που εξυ-
πηρετεί την Τουρκία, η οποία φέ-
ρεται να έχει διαμηνύσει ότι δεν
θα κάνει βήμα στο Κυπριακό, εάν
δεν διασφαλίσει προηγουμένως τη
θετική ατζέντα της Ε.Ε., περιλαμ-
βανομένης βέβαια και της αναβάθ-
μισης της Τελωνειακής Ένωσης,
που καθίσταται το μεγάλο ζητού-
μενο για τον Ερντογάν.

Γίνεται δε κατανοητό, ότι ανα-
λόγως των αποφάσεων που θα λά-
βουν οι «27» τον Ιούνιο, ικανοποι-
ώντας ή όχι την Τουρκία στα ζη-
τήματα της θετικής ατζέντας και
της αναβάθμισης της Τελωνειακής
Ένωσης, η Άγκυρα θα αποφασίσει
εάν θα μπορεί να προσκληθεί η Ε.Ε,
σε πολιτικό επίπεδο, στην επόμενη
άτυπη πενταμερή. Με άλλα λόγια,
η Ε.Ε. θα υποβληθεί σε ένα ακόμη
σκωτσέζικο ντους και σε εξετάσεις
ικανοποίησης των τουρκικών ντο-
σιέ, πριν αποφασιστεί από την Άγ-
κυρα και τον εγκάθετό της στα Κα-
τεχόμενα, κατά πόσον είναι σε θέση
να προσκληθεί ή όχι στην επόμενη
άτυπη πενταμερή. 

Πιέσεις προς Λευκωσία
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν

ότι η Λευκωσία θα βρεθεί αντιμέ-

τωπη με πιέσεις στη Σύνοδο Κορυ-
φής του Ιουνίου, προκειμένου να
συναινέσει στην αναβάθμιση της
Τελωνειακής Ένωσης της Τουρκίας.
Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν
ότι «όλα σχεδόν τα κράτη-μέλη, το
καθένα για διαφορετικούς λόγους,
υποστηρίζουν τη λήψη οριστικής
απόφασης τον Ιούνιο, για την ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης,
κάτι που επιχειρεί να ενορχηστρώ-
σει το Βερολίνο. Η Λευκωσία θεωρεί
πάντως ότι έχει τη δυνατότητα να
πείσει ότι προϋπόθεση για αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης της
Τουρκίας θα πρέπει να είναι η πλή-
ρης εφαρμογή των ανεκπλήρωτων
κυπρογενών υποχρεώσεων της υπο-
ψήφιας χώρας περιλαμβανομένης
και της λύσης του Κυπριακού. Ση-
μειώνεται ότι την ίδια χρονική πε-
ρίοδο, αναμένονται οι διαβουλεύσεις
για την ανανέωση της θητείας της
UNFICYP, η οποία έχει ως γνωστόν
καταστεί εργαλείο στα χέρια των
Βρετανών, για άσκηση πιέσεων
προς τη Λευκωσία.  

Οι βρετανικές ιδέες
Οι γνωστές ιδέες της Βρετανίας,

που φλερτάρουν με λύση συνομο-
σπονδίας στην Κύπρο, μέσω «κυ-
ριαρχικής ισότητας», επιδιώκεται
σύμφωνα με πληροφορίες να κα-
ταστούν η χρυσή τομή μεταξύ του
εγγράφου που κατέθεσε η τουρκική
πλευρά για λύση δύο κρατών και
των τοποθετήσεων της ελληνοκυ-
πριακής πλευράς, για λύση διζωνι-
κής δικοινοτικής ομοσπονδίας,
όπως αυτές καταγράφηκαν στην
άτυπη πενταμερή διάσκεψη της
Γενεύης. Έγκυρες πηγές ανέφεραν
στη «Κ» ότι «το Λονδίνο έχει ιδέες»,
οι οποίες δεν διαφέρουν από αυτές
που έχουν γνωστοποιηθεί τους τε-
λευταίους μήνες και έχουν προκα-
λέσει δικαίως την αντίδραση της
ελληνοκυπριακής πλευράς. Αντί-
θετα, οι συνομοσπονδιακές ιδέες
της Βρετανίας φαίνεται να τυγχά-
νουν θετικής υποδοχής από την
τουρκική πλευρά, καθώς θεωρείται
ότι τείνουν να διασφαλίσουν τη
«κυριαρχία» του ψευδοκράτους.
Άλλωστε, ο πρωθυπουργός της χώ-
ρας Μπόρις Τζόνσον έχει διατυπώ-
σει την άποψη ότι οι υφιστάμενες
παράμετροι, όπως αυτές ορίζονται
στα σχετικά ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας για το Κυπριακό,
«είναι αρκετά ευρείες ώστε να πε-
ριλαμβάνουν μια σειρά από λύσεις...

Ορθια έμεινε η Τουρκία και βλέπει Ιούνιο
Επισημοποίησε τα δύο κράτη, εξασφάλισε συντήρηση διαδικασίας και οδεύει για το λάφυρο της Τελωνειακής Ενωσης

<<<<<<

Η Λευκωσία θα βρεθεί
αντιμέτωπη με πιέσεις
στη Σύνοδο Κορυφής
του Ιουνίου, προκειμέ-
νου να συναινέσει 
στην αναβάθμιση 
της Τελωνειακής 
Ενωσης της Τουρκίας, 
γι’ αυτό το ζήτημα πιέζει
και το Βερολίνο.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Την προηγούμενη εβδομάδα, Τουρ-
κία και Τατάρ κατέθεσαν επισήμως
στον ΟΗΕ την εισήγηση για λύση
δύο κρατών, το οποίο είναι ένα
μοντέλο λύσης που αναδύθηκε στα-
διακά στην Άγκυρα, στον απόηχο
του αποτυχημένου πραξικοπήματος
και του Κραν Μοντάνα. Η συγκε-
κριμένη κίνηση οδήγησε την άτυπη
διάσκεψη της Γενεύης σε αποτυχία
και ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ
επιχείρησε να διασώσει ό,τι σώζε-
ται, αναβάλλοντας τις ελπίδες για
την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων στο Κυπριακό σε μια νέα
διάσκεψη. 

Αγονο έδαφος 
Άραγε η ανακοίνωση της αλλα-

γής της επίσημης γραμμής στο Κυ-
πριακό στον ΟΗΕ και την διεθνή
κοινότητα από κοινού με την αλ-
λαγή του Τ/κ ηγέτη είναι αρκετά
για την επικράτηση του νέου μον-
τέλου λύσης δύο κρατών, δηλαδή
της τουρκικής παραλλαγής του
«μοντέλου της Τσεχοσλοβακίας»;
Με τα σημερινά δεδομένα στο διε-
θνές σκηνικό, η Τουρκία είναι σε
θέση να επιβάλει τη δική της ξε-
χωριστή πρόταση, η οποία βρίσκε-
ται εκτός των παραμέτρων του
ΟΗΕ, στην Κύπρο; Πηγές της «Κ»
στα Κατεχόμενα και την Τουρκία
απέφυγαν να απαντήσουν στα πα-

ραπάνω ερωτήματα. Παράλληλα,
όμως, ο κ. Τσαβούσογλου στη Γε-
νεύη αποδέχθηκε ότι στη νέα πε-
ρίοδο η κυβέρνησή του θα κληθεί
να αντιμετωπίσει τις πιέσεις της
διεθνούς κοινότητας. Την εν λόγω
εξέλιξη ο ίδιος χρεώνει στην κυ-
πριακή διπλωματία. Τα μηνύματα
των μελών του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ και της Ε.Ε., που ήρ-
θαν την προηγούμενη εβδομάδα
κατά τη διάρκεια της πενταμερούς
διάσκεψης, περιορίζουν τις ελπίδες
της τ/κ ηγεσίας και της Άγκυρας
για την άμεση επιτυχία του μον-
τέλου των δύο κρατών. Τόσο οι
ΗΠΑ, και η Ρωσία, όσο και η Ε.Ε.
ξεκαθαρίζουν ότι παραμένουν στο
πλευρό της ΔΔΟ. Επίσης, σύμφωνα
με δημοσιογραφικές πληροφορίες
από τη Γενεύη, ο ίδιος ο γενικός
γραμματέας του ΟΗΕ ξεκαθάρισε
στον Τ/κ ηγέτη ότι δεν είναι εφικτή
η συζήτηση της λύσης των δύο
κρατών υπό τη σκέπη του οργανι-
σμού. Το γεγονός, λοιπόν, ότι μετά
το Κραν Μοντάνα, η Άγκυρα άλλαξε
την επίσημη γραμμή της στο Κυ-
πριακό και οδήγησε τιςτ/κ δυνάμεις
της ΔΔΟ σε οπισθοχώρηση, δεν
πρέπει να μας οδηγήσει σε πρόωρα
συμπεράσματα. Η Τουρκία, εκτός
από τις μονομερείς ενέργειες και
φυσικά την ντε φάκτο σταδιακή
κοινωνικοοικονομική προσάρτηση
των Κατεχομένων που βρίσκεται
σε εξέλιξη, εξακολουθεί και κατά

τη νέα περίοδο να έχει περιορισμέ-
νες επιλογές όσον αφορά το Κυ-
πριακό, και αυτό οφείλεται κυρίως
στις λανθασμένες επιλογές της στο
πεδίο της διπλωματίας.

Αλλαγή της τ/κ ηγεσίας
Λίγο μετά το ναυάγιο του Κραν

Μοντάνα, η τουρκική πλευρά κα-
τέληξε στο συμπέρασμα ότι για
την επιτυχή μεταβολή της κοινής
στρατηγικής της Τουρκίας και της
τ/κ πλευράς στο Κυπριακό,θα έπρε-
πε προηγουμένως να προκύψει αλ-
λαγή σκυτάλης της τ/κ ηγεσίας.
«Στην πρώτη κιόλας επαφή του
Υπουργού Εξωτερικών μας με την

τ/κ πλευρά στο Προεδρικό της ΤΔΒΚ
έγινε γνωστό ότι Μουσταφά Ακιντζί
και οι Τ/κ πολιτικοί που συμφωνούν
μαζί του στο Κυπριακό, δεν επρό-
κειτο να αποδεχθούν ποτέ τη λύση
των δύο κρατών. Αυτοί οι κύριοι
μας ξεκαθάρισαν ότι θα μας προ-
καλούσαν μεγαλύτερο πονοκέφαλο
ακόμη και από τους Ε/κ γείτονες
μας», σημειώνει χαρακτηριστικά
τουρκική πηγή που αναφερόμενη
στον απόηχο του Κραν Μοντάνα.
Τα όσα ακολούθησαν τις πρώτες
επαφές του κ. Ακιντζί και των συ-
νεργατών του με την τουρκική
πλευρά, ήρθαν να επιβεβαιώσουν
τον παραπάνω προβληματισμό των

Τούρκων διπλωματών. Έτσι, την
περίοδο 2018-2020 ο κ. Ακιντζί οδη-
γήθηκε σε τελική ρήξη με την Άγ-
κυρα και οι σχέσεις Τουρκίας-τ/κ
κοινότητας βίωσαν νέα ραγδαία
επιδείνωση.Το χάσμα μεταξύ των
δύο διαφάνηκε και στις απειλές
που εξαπέλυσε πρόσφατα ο κ. Ερν-
τογάν κατά του τ/κ «Συνταγματικού
Δικαστηρίου». 

Λίγους μήνες νωρίτερα, η Άγκυρα
είχε ρίξει όλο το βάρος της στην
υποψηφιότητα ΕρσίνΤατάρ. «Όταν
ξεκίνησε η προσπάθεια για την
εκλογή του αξιότιμου Προέδρου,
στην Άγκυρα δεν είχαμε ψευδαι-
σθήσεις για την επιλογή μας. Πον-
τάραμε σε έναν έντιμο πολιτικό,
του οποίου εντούτοις η εμπειρία
και οι γνώσεις στο Κυπριακό είναι
περιορισμένες. Παρόλα αυτά δεν
είχαμε άλλες επιλογές. Ο κ. Τατάρ
ήταν ο μοναδικός υποψήφιος που
μπορούσε να συσπειρώσει τις εθνι-
κές δυνάμεις (σ.σ. Τ/κ Δεξιά) και
στο τέλος της ημέρας το κατάφερε
και με την δική μας συμβολή», συμ-
πληρώνει η πηγή της «Κ». Σύμφωνα
με την άποψή της, τα όσα διαδρα-
ματίστηκαν την προηγούμενη εβδο-
μάδα στη Γενεύη ήρθαν να επιβε-
βαιώσουν την θέση της Τουρκίας,
ότι το κοινό μέτωπο Άγκυρας-Τ/κ
χρειαζόταν νέα στρατηγική στο Κυ-
πριακό και μια νέα τ/κ ηγεσία που
θα ήταν σε θέση να υπερασπιστεί
αυτή τη νέα γραμμή.

Διαζύγιο αλά τούρκα
Η τουρκική παραλλαγή του «βε-

λούδινου διαζυγίου» για την Κύπρο
ήρθε σταδιακά στο προσκήνιο,
στον απόηχο τους αποτυχημένου
πραξικοπήματος του 2016. Ενώ
λοιπόν βρίσκονταν σε εξέλιξη οι
εκκαθαρίσεις στον τουρκικό στρα-
τό και τον κρατικό μηχανισμό,
στο μέτωπο της εξωτερικής πολι-
τικής, ο κ. Ερντογάν και οι νέοι
σύμμαχοι του εστίασαν αρχικά
στον στόχο της αναχαίτισης του
κουρδικού παράγοντα στο βόρειο
τμήμα της Συρίας και του Ιράκ.
Έτσι, μέχρι τη διάσκεψη του Κραν
Μοντάνα, η Τουρκία τήρησε μια
ήπια σε γενικές γραμμές στάση
στο Κυπριακό και απέφυγε τις εξό-
φθαλμα προκλητικές κινήσεις. Η
διάσκεψη του Κραν Μοντάνα και
τα όσα έλαβαν χώρα τα ξημερώ-
ματα της 7ης Ιουλίου 2017 παρεί-
χαν στην Άγκυρα την ευκαιρία να
επιρρίψει ιστορικές ευθύνες στη
Λευκωσία για το αδιέξοδο στο Κυ-
πριακό και να αλλάξει στρατηγική
υιοθετώντας σταδιακά τη ρητορική
των δύο κρατών. Πρόκειται για
εκείνη την περίοδο όταν ο Τούρκος
ΥΠΕΞ είχε αρχίσει να κατηγορεί
τον πρόεδρο Νίκο Αναστασιάδη
ότι η ε/κ πλευρά είχε εισηγηθεί
πίσω από κλειστές πόρτες, πριν
και μετά το Κραν Μοντάνα, την
επίλυση του Κυπριακού με βάση
τη λύση των δύο κρατών. 

Ποιες οι προκλήσεις από τη λύση δύο κρατών
Η Τουρκία έχει περιορισμένες επιλογές όσον αφορά το Κυπριακό λόγω των λανθασμένων διπλωματικών επιλογών της

Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες από τη Γενεύη, ο ίδιος ο γενι-
κός γραμματέας του ΟΗΕ ξεκαθάρισε στον Τ/κ ηγέτη ότι δεν είναι εφικτή η
συζήτηση της λύσης των δύο κρατών υπό τη σκέπη του οργανισμού.

Έτοιμος να τετραγωνίσει τον κύκλο ο Γκουτιέρες που γνώριζε και δεν πτοήθηκε από το τουρκικό έγγραφο.

Το τουρκικό 
έγγραφο
Το τουρκικό έγγραφο έξι
σημείων, το οποίο κατέθεσε
ο Ερσίν Τατάρ στη Γενεύη,
στοχεύει όπως αναφέρει,
στην εγκαθίδρυση μιας συ-
νεταιρικής σχέσης μεταξύ
«δυο κρατών» στην Κύπρο,
βασισμένης στην εγγενή
τους «κυριαρχική ισότητα»
και σε ένα ισότιμο διεθνές
καθεστώς. Αξιώνει όπως ο
γ.γ.του ΟΗΕ αναλάβει πρω-
τοβουλία «ώστε το Συμβού-
λιο Ασφαλείας να υιοθετή-
σει ψήφισμα στο οποίο να
διασφαλίζεται το ισότιμο διε-
θνές καθεστώς και η κυριαρ-
χική ισότητα των δυο κρα-
τών». Ένα τέτοιο ψήφισμα,
αναφέρει, «θα αποτελέσει
τη νέα βάση για την εγκαθί-
δρυση μιας συνεταιρικής
σχέσης μεταξύ των δυο υφι-
στάμενων κρατών». Σύμφω-
να με το τουρκικό έγγραφο,
«εφόσον διασφαλιστούν το
ισότιμο διεθνές καθεστώς
και η κυριαρχική ισότητα των
δυο πλευρών» θα εισέλθουν
σε διαπραγματεύσεις προ-
σανατολισμένες σε αποτελέ-
σματα και με χρονικό πλαί-
σιο, επί της νέας αυτής βά-
σης, υπό την αιγίδα του γ.γ.
του ΟΗΕ…». Προσθέτει ότι
«οι διαπραγματεύσεις θα
επικεντρωθούν στη μελλον-
τική σχέση μεταξύ των δυο
ανεξαρτήτων κρατών, το πε-
ριουσιακό, την ασφάλεια και
την προσαρμογή των συνό-
ρων, καθώς και στις σχέσεις
με την Ε.Ε.». Επισημαίνει
ακόμη ότι «στο πλαίσιο οποι-
ασδήποτε συμφωνίας τα δυο
κράτη θα αναγνωρίσουν
αμοιβαία το ένα το άλλο» με
τη στήριξη των τριών εγγυη-
τριών δυνάμεων. «Οποιαδή-
ποτε συμφωνία θα επιτευχ-
θεί ως αποτέλεσμα αυτών
των διαπραγματεύσεων θα
υποβληθεί για έγκριση σε
χωριστά και ταυτόχρονα δη-
μοψηφίσματα στα δυο κρά-
τη», σημειώνει το τουρκικό
έγγραφο. 
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Του απεσταλμένου μας στη Γενεύη
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Με το μήνυμα πως δεν παρατάει
την προσπάθεια να υπάρξει νέα
διαδικασία για το Κυπριακό, σφύριξε
τη λήξη της άτυπης συνόδου για
το Κυπριακό το πρωί της Πέμπτης
ο γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτιέρες,
παραπέμποντας σε μια νέα άτυπη
συνάντηση σε δύο με τρεις μήνες.
Από τα τρία πιθανά σενάρια, του
αδιεξόδου, της προόδου και της
παράτασης, τελικά φαίνεται να υλο-
ποιείται το τρίτο, στην πιο μίνιμουμ
εκδοχή, αυτή της συντήρησης της
άτυπης διαδικασίας για έναρξη δια-
πραγματεύσεων. Χωρίς, ωστόσο,
διορισμό ειδικής αντιπροσώπου ή
ακόμα και μια κοινά συμφωνημένη
από τις πλευρές δήλωση.

Εκ των πραγμάτων η όποια νέα
προσπάθεια θα γίνει μετά το κρί-
σιμο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, στο
οποίο θα συζητηθούν οι σχέσεις
με την Τουρκία, προοιωνίζοντας
μια πολύπλοκη καλοκαιρινή πε-
ρίοδο. Σύμφωνα με τις καταληκτι-

κές δηλώσεις του κ. Γκουτιέρες,
θα υπάρξουν διαβουλεύσεις μέχρι
την επόμενη συνάντηση, δήλωση
που παραπέμπει (το λιγότερο) σε
νέες επαφές της προσωρινής συμ-
βούλου για το Κυπριακό Τζέιν Χολ
Λουτ. Αμφότερες οι κυπριακές αν-
τιπροσωπείες αναχώρησαν από
τη Γενεύη μιλώντας για επιτυχία.
Ο πρόεδρος Αναστασιάδης μίλησε
για επιτυχία υπό τις περιστάσεις,
καθώς η κυβέρνηση απέτρεψε –
προς το παρόν– την κήρυξη αδιε-
ξόδου και καθώς ο γ.γ. του ΟΗΕ
φέρεται να ξεκαθάρισε στην τουρ-
κική και τ/κ πλευρά πως η λύση
δύο κρατών είναι ανέφικτη για το
Σ.Α. (έγιναν μάλιστα σχετικές δη-
λώσεις από μόνιμα μέλη του Σ.Α.
και την Ε.Ε.).

Από την άλλη, ο Τ/κ ηγέτης Ερ-
σίν Τατάρ μιλάει για ιστορική συγ-
κυρία καθώς κατατέθηκε με τη
στήριξη της Τουρκίας η θέση για
λύση που να έχει εκκίνηση την
ύπαρξη δύο κρατών στην Κύπρο,
κάτι που δεν καταγγέλθηκε δημό-
σια από τον γ.γ. Αυτό που έγινε
όμως στην ουσία συνεχίζει να μην
υπάρχει διαδικασία για το Κυπρια-
κό και οι πλευρές δεν έχουν προ-
σεγγίσει η μία την άλλη ούτε στο
ελάχιστο. Από τη μία, η τουρκική
πλευρά ήρθε στη Γενεύη αποφα-
σισμένη για αλλαγή παραδείγμα-
τος, και από την άλλη η ε/κ πλευρά
ήρθε μόνο για παίξει άμυνα και
δεν αξιοποίησε ιδέες και γεφυρω-
τικές προτάσεις για αντεπίθεση.
Όλα αυτά σε μια πολύ διαφορετική
σύνοδο από ό,τι συνηθίσαμε, με

μέτρα κατά του κορωνοϊού να εγ-
κλωβίζουν αντιπροσωπείες και δη-
μοσιογράφους σε καραντίνα σε
διαφορετικά ξενοδοχεία.

Έγινε το ελάχιστο
Στις δηλώσεις του μετά από την

τελευταία ολομέλεια, η οποία διήρ-
κεσε μόλις μία ώρα, ο κ. Γκουτιέρες,
πλαισιωμένος από την κ. Λουτ,
την επικεφαλής της UNFICYP Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ και την αναπλη-
ρώτρια γ.γ. για πολιτικές υποθέσεις
του ΟΗΕ Ρόζμαρι ντι Κάρλο, πα-
ρουσίασε σε γενικές γραμμές τις
θέσεις των δύο πλευρών, τονίζον-
τας πως «αυτή δεν ήταν μια εύκολη
συνάντηση».

Ο κ. Γκουτιέρες παρουσίασε συ-
νοπτικά τις θέσεις των δύο πλευ-
ρών. «Η αλήθεια είναι ότι με το τέ-
λος των προσπαθειών μας δεν έχου-
με ακόμη βρει αρκετό κοινό έδαφος
για να επιτρέψει την επανέναρξη»
της διαδικασίας, δήλωσε ο γ.γ.
«Όμως δεν τα παρατώ», τόνισε,
επισημαίνοντας πως η ατζέντα του
είναι να αγωνιστεί για την ασφάλεια
και την ευημερία και Ε/κ και Τ/κ.
Αυτό που αποφασίστηκε ήταν το
ελάχιστο. Ο κ. Γκουτιέρες δήλωσε
πως «καταφέραμε να συμφωνή-
σουμε ότι θα συγκαλέσω στο εγγύς
μέλλον άλλη συνάντηση, 5 συν τα
Ηνωμένα Έθνη, ξανά».

Τετραγωνισμός
Ο κ. Γκουτιέρες ρωτήθηκε από

το Associated Press για το πώς τε-
τραγωνίζεται ο κύκλος όταν το
Σ.Α. του ΟΗΕ τάσσεται υπέρ της
ομοσπονδιακής λύσης και μία εκ
των πλευρών μιλά για δύο κράτη.
Ο γ.γ. σημείωσε πως «ο τετραγω-
νισμός του κύκλου είναι αδύνατος
στην γεωμετρία, όμως αποτελεί
κοινό τόπο στην πολιτική», και
επέμεινε πως η εντολή που έχει
από τα Ηνωμένα Έθνη είναι συγ-
κεκριμένη και σε αυτή τη βάση
εργάζεται. Επεσήμανε, ωστόσο,
πως σε μια άτυπη σύνοδο χωρίς
προϋποθέσεις όλοι κλήθηκαν να
καταθέσουν τις θέσεις τους, και
θα πρέπει να ενημερώσει το Σ.Α.
για αυτές.

Μετά το πέρας της συνάντησης
ο πρόεδρος Αναστασιάδης απάν-
τησε σε ερωτήσεις δημοσιογράφων
και επέμεινε πως ο «τετραγωνισμός»
είναι εφικτός, περιπλέκοντας το
παράδειγμα και κάνοντας λόγο για
μια κατοικία που μπορεί από στρογ-
γυλή να γίνει ορθογώνια, φτάνει
να συνεχίσει να είναι μια κατοικία,
και πρόσθεσε ότι επί της ουσίας
αυτό μπορεί να γίνει με το να βρεθεί
τρόπος να ξεπεραστούν οι γνήσιες
ανησυχίες ώστε να αποτραπούν
άλλες στοχεύσεις. Ο πρόεδρος έκανε
ιδιαίτερη αναφορά στο ότι το Ηνω-
μένο Βασίλειο, παρά τις διαφωνίες
στα επί μέρους, επέμεινε σε λύση
στη βάση των παραμέτρων του
ΟΗΕ. Απαντώντας, μεταξύ άλλων,
σε δήλωση του Μεβλούτ Τσαβού-
σογλου πως ο ίδιος ακούγεται σαν
δίσκος βινυλίου στον οποίο κόλλησε
η βελόνα, απάντησε πως αυτό μάλ-
λον σημαίνει πως ο κ. Τσαβούσο-
γλου έχει μείνει στην εποχή του
γραμμόφωνου και πως υπάρχουν
νέες τεχνολογίες.

H αναβίωση του Κυπριακού αναβλήθηκε 
Το χρονικό της Πενταμερούς, οι διαβουλεύσεις για νέα άτυπη σύνοδο το καλοκαίρι και οι εκ διαμέτρου αντίθετες αφετηρίες

Η απόσταση κατά τη φωτογράφιση ήταν απόρροια των μέτρων κατά της πανδημίας, όμως στην ουσία καταδείκνυε και τις αποκλίνουσες θέσεις των μερών.

Την πρώτη ημέρα ο κ. Γκουτιέρες
άκουσε τις θέσεις των πλευρών οι
οποίες δημόσια δεν άλλαξαν καθ΄
όλη τη διάρκεια της συνόδου. Με-
ταξύ των δημοσιογράφων (στο ξε-
νοδοχείο Royal) κυκλοφορούσαν
πληροφορίες για μια θυελλώδη προ-
παρασκευαστική συνεδρία του Εθνι-
κού Συμβουλίου τη Δευτέρα το βρά-
δυ, στο οποίο ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης φέρεται να εξήγησε στους
πολιτικούς αρχηγούς τα όρια στα
οποία διατίθεται να φτάσει την ιδέα
της αποκεντρωμένης ομοσπονδίας.
Κάποιοι αρχηγοί εξέφρασαν διαφω-
νίες και ανησυχίες και ζήτησαν να
ενημερωθούν περαιτέρω για την
αποκεντρωμένη, όμως όπως και
πολλές φορές στο παρελθόν, δια-
φάνηκε πως η κυβέρνηση δεν έχει
συγκεκριμένες εισηγήσεις να κα-
ταθέσει για το ποιες εξουσίες απο-
κεντρώνονται, πέρα από μια μελέτη
για τη νομική βάση της εισήγησης. 

Εψαχναν ενδείξεις
Επί της ουσίας, αυτό που έγινε

την Τρίτη ήταν η πρώτη παρουσίαση
των θέσεων Αναστασιάδη για συ-
νέχιση της διαδικασίας από το Κραν
Μοντάνα σε συνάρτηση με τη κοινή
δήλωση με τον Μουσταφά Ακιντζί
από το Βερολίνο και τις γνωστές
προτάσεις του για ΜΟΕ, ενώ η τ/κ
πλευρά έφτασε με ανέφικτη μεν,
συγκεκριμένη δε, παρουσίαση θέ-
σεων για τα δύο κράτη. Στη δεξίωση
που ακολούθησε οι συμμετέχοντες
κάθονταν σε τραπεζάκια με από-
σταση. Η τ/κ πλευρά φρόντισε για
χάρη του δικού της εσωτερικού
ακροατηρίου να παρουσιάσει ως
αναβάθμιση την παρουσία του
«ΥΠΕΞ» Ταχσίν Ερτουγρούλογλου
στις συναντήσεις και του «πρωθυ-
πουργού» Ερσάν Σανλέρ στη δεξίω-
ση, άσχετα αν οι δύο βρίσκονταν
εκεί ως σύμβουλοι του Τ/κ ηγέτη.

Η προσδοκία όλων, και των Ηνω-
μένων Εθνών, ήταν να διαπιστωθεί
αν μπορεί να υπάρξει μετακίνηση
των πλευρών τη δεύτερη μέρα. Πη-
γές και από τις δύο αντιπροσωπείες
διέβλεπαν ως πιθανή διέξοδο την
ταυτόχρονη ένδειξη από τον ΠτΔ
πως είναι έτοιμος να δεχθεί ενισχυ-
μένη πολιτική ισότητα κατά την τ/κ
ερμηνεία, και από τον κ. Τατάρ την

εγκατάλειψη της κυριαρχικής ισό-
τητας μέσω αναγνώρισης και τη
στροφή σε κυριαρχία εντός μιας
ομοσπονδίας, κατά τη βρετανική
συμβιβαστική ιδέα που είχε κυκλο-
φορήσει πρώτη φορά προ μηνών
και συζητήθηκε στη Γενεύη.

Η μέρα των διμερών
Το πρόγραμμα είχε συνεχείς αλ-

λαγές, με κοινό στοιχείο το ότι ο γ.γ.
του ΟΗΕ προέκρινε περισσότερες
διμερείς συναντήσεις παρά ολομέ-
λειες. Την Τετάρτη οι διαβουλεύσεις
πήραν μπροστά στο προσκήνιο και
το παρασκήνιο, με την τ/κ πλευρά
να καταθέτει γραπτώς τις θέσεις
της για χρονοδιάγραμμα αλλαγής
της βάσης λύσης, αλληλοαναγνώ-
ρισης και νέων διαπραγματεύσεων.
Τη σύντομη πρώτη ολομέλεια ακο-
λούθησαν διαδοχικές συναντήσεις
με τους ΥΠΕΞ της Τουρκίας, της Ελ-
λάδας και του Ηνωμένου Βασιλείου.
Ταυτόχρονα, στο περιθώριο οι ηγέτες
του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ είχαν ξε-
χωριστές συναντήσεις με τους ηγέ-
τες του Ρεπουμπλικανικού Τουρκι-
κού Κόμματος (CTP) και του Κόμ-
ματος Κοινοτικής Δικαιοσύνης (TDP)
που διέμεναν στο President Wilson
με την τ/κ και τουρκική αντιπρο-
σωπεία. Αυτό που ακουγόταν στον
αιθέρα των ηλεκτρονικών επικοι-
νωνιών μεταξύ των ξενοδοχείων
ήταν πως πιθανόν να μη γινόταν
καθόλου η δεύτερη ολομέλεια για
να γίνουν περισσότερες διμερείς,
όμως τελικά συνεκλήθη λίγο πριν
από το δείπνο.

Όπως αποδείχθηκε, αυτή ήταν
και η στιγμή κατά την οποία ο γ.γ.
του ΟΗΕ θέλησε να προτείνει διο-
ρισμό της κ. Λουτ ως μόνιμης ειδικής
εκπροσώπου του για να δοθεί ανα-
βάθμιση στην προσπάθεια συνέχι-
σης της διαδικασίας. Για αυτό και
υπήρχε ενδεχομένως σχεδιασμός
για συναντήσεις πιο αργά της κ.
Λουτ με τους διαπραγματευτές και
τεχνοκράτες των τριών ΥΠΕΞ. Αξίζει
εν τω μεταξύ να σημειωθεί ότι κατά
τη διάρκεια της συνόδου, ο διαπραγ-
ματευτής Ανδρέας Μαυρογιάννης
και άλλοι συμμετέχοντες ήταν σε
επαφή με τους εκπροσώπους δι-
πλωμάτες της Ε.Ε. που βρίσκονταν
στο περιθώριο της διαδικασίας.

Χρονικό: Τρεις μέρες μόνο

<<<<<<

Οι πληροφορίες για
θυελλώδεις προπαρα-
σκευαστικές κινήσεις,
σημειολογία των κινήσε-
ων της τ/κ πλευράς με
την παρουσία του
«ΥΠΕΞ» και τα επιχει-
ρήματα της ε/κ πλευράς.

Τα μηνύματα και το αδιέξοδο
Κατά την έναρξη της ολομέλειας, η ε/κ πλευρά φρόντισε να προ-
ωθήσει τηλεφωνικές επαφές του Κύπριου ΥΠΕΞ με ΥΠΕΞ και αξιω-
ματούχους τεσσάρων εκ των πέντε μόνιμων μελών του ΣΑ του ΟΗΕ
(πλην Βρετανίας) αλλά και την Ε.Ε. και έστειλε το μήνυμα της συνέ-
χισης της στήριξής τους σε λύση ΔΔΟ. Η κίνηση αυτή ήρθε ως απάν-
τηση στο γεγονός ότι η τ/κ πλευρά κατέθεσε και επέμενε στη λύση
στη βάση δύο κρατών, ασχέτως των προσδοκιών που είχε η κυβέρ-
νηση πως θα υπάρξουν πιέσεις στην Τουρκία.Τα μηνύματα πως τα
περί δύο κρατών είναι αυτή τη στιγμή ανέφικτα οδήγησαν και στην
άρνηση της τουρκικής πλευράς για διορισμό της κ. Λουτ, με το επι-
χείρημα πως δεν μπορούσε να γίνει κάτι τέτοιο στη βάση της εντο-
λής του γ.γ. με την οποία δεν συμφωνούν πλέον και οι δύο πλευρές.
Η τελική ημέρα της συνόδου, που θα μπορούσε να ήταν η μέρα των
αποφάσεων, δεν προχώρησε με νέο κύκλο διμερών και κοινή συ-
νάντηση του γ.γ. με τους ηγέτες. Αντ’ αυτού ο κ. Γκουτιέρες προχώ-
ρησε σε πολύ σύντομες δηλώσεις πριν δώσει παράταση στην... πα-
ράταση της προσπάθειας.

Την πρώτη ημέρα ο κ. Γκουτιέρες άκουσε τις θέσεις των πλευρών οι οποίες
δημόσια δεν άλλαξαν καθ΄ όλη τη διάρκεια της συνόδου.

Η προσδοκία όλων, και των Ηνωμένων Εθνών, ήταν να διαπιστωθεί αν μπο-
ρεί να υπάρξει μετακίνηση των πλευρών τη δεύτερη μέρα.

Στην τελευταία κρίσιμη ολομέλεια, η ε/κ πλευρά προωθούσε μηνύματα και
επαφές του υπουργού Εξωτερικών με ξένους ομολόγους του που στήριζαν
την κατάσταση. Ήταν κατά κάποιο τρόπο η απάντηση στην επιμονή της τ/κ
πλευράς για λύση δύο κρατών.
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΑΝΔΡΟΜΑΧΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Η επανένωση στον δρόμο 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η πολύ δύσκολη εξίσωση της Γε-
νεύης ήλθε εκ των υστέρων να κα-
ταδείξει πως το Κυπριακό εισέρ-
χεται σε μια περίοδο έντονων δυ-
σκολιών, καθώς και το γεγονός
πως ο χρόνος που μεσολάβησε
από την αποτυχία του Κραν Μον-
τάνα κρίνεται, εκ των υστέρων,
ως χαμένος ως προς τη δυναμική
επίλυσης που είχε επέλθει στο Κυ-
πριακό μετά το 2013. Οι συνομιλίες,
αν και η διάσκεψη στην Γενεύη
ήταν μεν άτυπη, θεσμικά, ουσια-
στική δε ως προς την προσπάθεια
γεφύρωσης του χάσματος των δύο
πλευρών, στο Κυπριακό πέρασαν
ανεπιστρεπτί σε μια δύσκολη φάση
–τη δυσκολότερη των τελευταίων
χρόνων. Και μένει να διαφανεί αν
τους επόμενους μήνες εισερχόμα-
στε, όντως, σε αχαρτογράφητα νε-
ρά ή, έστω και την υστάτη, υπάρχει
ένα μικρό περιθώριο για ουσια-
στική επανεκκίνηση του διαλόγου
και προοπτική επίλυσης του Κυ-
πριακού. Οι δυσκολίες στην προ-
σπάθεια επανεκκίνησης του δια-
λόγου στο Κυπριακό δεν αποτελούν
άγνωστη συνθήκη τόσο ιστορικά
όσο και στο πρόσφατο παρελθόν
των συνομιλιών με αδιέξοδα, παύ-
σεις, σοβαρές κρίσεις και πισωγυ-
ρίσματα. Ωστόσο, στην παρούσα
συγκυρία, τα πράγματα βρίσκονται
σε μια κρίσιμη καμπή, συνεπώς
οι ιστορικοί παραλληλισμοί μπο-
ρούν να φανούν χρήσιμοι.

Οι μεγάλες παύσεις
Υπό το πρίσμα μιας μακροσκο-

πικής θεώρησης των συνομιλιών
στο Κυπριακό μετά το 2004 και
τον ιστορικό κύκλο που έκλεισε
με την απόρριψη του σχεδίου Ανάν
(σ.σ. μια διαπραγμάτευση εξελι-
κτική που ουσιαστικά κράτησε
για μια εξαετία την περίοδο 1999-
2004) δύο περιοδολογήσεις του
Κυπριακού μοιάζουν με το κενό
τεσσάρων χρόνων μετά το Κραν
Μοντάνα (Ιούλιος 2017) και τη δυ-
σκολία επανόδου στο τραπέζι: 

α. Η περίοδος 2008-2010, που
σχεδόν πάλι τέσσερα χρόνια μετά
την απόρριψη του Ανάν, οι Χρι-
στόφιας και Ταλάτ προσέγγισαν
ζεστά το ζήτημα των συνομιλιών,
καταλήγοντας στο γνωστό πλέγμα
συγκλίσεων –μέρος του οποίου
υπήρξε και το μεγάλο κεφάλαιο
της πολιτικής ισότητας και 

β. Η περίοδος 2015-2017 που
ο πρόεδρος Αναστασιάδης και ο
Τ/κ ηγέτης Μουσταφά Ακιντζί
έφτασαν σε κορύφωση της δια-

πραγμάτευσης –χωρίς ωστόσο να
συμφωνηθεί ένα συνολικά απο-
δεκτό πλαίσιο λύσης

Γίνεται έτσι κατανοητό πως τό-
σο η περίοδος 2004-2008 όσο και
η περίοδος Έρογλου (2010-2015)
αποτέλεσαν τροχοπέδη σε ουσια-
στικές συνομιλίες στο Κυπριακό
–με εξαίρεση ίσως το κοινό ανα-
κοινωθέν της 11ης Φεβρουαρίου
του 2014 για μια σειρά λόγων που
εδράζονταν όχι μόνο σε ασυμφω-
νίες προσεγγίσεων μεταξύ των
δύο πλευρών, στο ιδεολογικό στίγ-
μα των Τουρκοκύπριων ηγετών
(σ.σ. χαρακτηριστική τόσο η πε-
ρίπτωση του hardliner Έρογλου
όσο και η ανοικτή σύγκρουση Τα-

λάτ-Άγκυρας) καθώς και σε επιμέ-
ρους λάθη και παραλείψεις. Σε
αυτό το επίπεδο και για λόγους
σύγκρισης αξίζει κανείς να ανα-
φέρει ότι σε πραγματικό χρόνο
σχεδόν μιας δεκαετίας και παρά
τις αποκλίσεις περί ζητημάτων
όπως π.χ. η εκ περιτροπής προ-
εδρία, οι πτυχές του εδαφικού, τα
χρονοδιαγράμματα ή το «ανοικτό
τέλος» και η λογική του «πάρε-δώ-
σε», οι δύσκολες περίοδοι στασι-
μότητας που βιώσαμε στο Κυπρια-
κό τα τελευταία δέκα χρόνια δεν
είχαν το ισχυρό σωρευτικό απο-
τέλεσμα της περιόδου 2017-2021
(από την κατάρρευση του Κραν
Μοντάνα μέχρι την άτυπη πεντα-
μερή) οπότε το στάτους κβο άλλαξε
από την Τουρκία με συγκεκριμένα
επί του εδάφους βήματα, το ζήτημα
της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας ως βάσης επίλυσης του
Κυπριακού, διαχρονικά, τέθηκε
υπό αμφισβήτηση ενώ και σε με-
γάλη μερίδα, εντός της ελληνοκυ-
πριακής κοινότητας, ασκήθηκε
έντονη κριτική σε σχέση με τις
προτάσεις της Λευκωσίας περί
αποκεντρωμένης ομοσπονδίας. 

Στο τρενάκι
του τρόμου
το Κυπριακό
Μια δεκαετία που σημαδεύτηκε από 
τακτικισμούς και απουσία διαλόγου

«Θ α είχαμε ανθίσει αν δεν
εμπόδιζαν τον ήλιο μας»,
έγραψε κάποτε η Nese Ya-

sin, ένας στίχος που έγινε σύνθημα
στα χέρια Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων στην κοινή, παράλληλη
πορεία υπέρ της ομοσπονδίας το
Σάββατο 24 Απριλίου. Ενώ πολλά
μπορούν να ειπωθούν και να ανα-
λυθούν για το ποια είναι αυτά τα
εμπόδια εν προκειμένω, το μόνο
ξεκάθαρο είναι ότι ο τρόπος υπερ-
πήδησής τους έρχεται μέσα από τη
δημιουργία συλλογικής συνείδησης,
η οποία θα καταρρίψει τον διαχω-
ρισμό σε «εμείς και οι άλλοι» και
θα εδραιωθεί με κοινές δράσεις.
Εξάλλου, η πορεία λειτούργησε ως
ένδειξη ότι πολλοί άνθρωποι και
από τις δύο κοινότητες στο νησί
έχουν βρει κοινό έδαφος και όραμα
που πάει πέρα και πάνω από τη
λύση του Κυπριακού. Ένα όραμα
που αγγίζει την περιβαλλοντική

βιωσιμότητα, τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα, την Ευρωπαϊκή πορεία, την
κοσμικότητα, την πάλη απέναντι
στη διαφθορά και υπέρ της διαφά-
νειας. Άνθρωποι για τους οποίους
ο αγώνας για λύση του Κυπριακού
είναι συνυφασμένος με τη δουλειά
και τη διεκδίκηση για ένα καλύτερο
αύριο σε σχέση με κάθε επίπεδο
της πολιτικής και κοινωνικής ζωής
του τόπου. 

Η παράλληλη πορεία ήταν η συ-
νέχεια του ρεύματος για κοινές διεκ-
δικήσεις ανάμεσα στους ανθρώπους
του νησιού και για αντίσταση απέ-
ναντι σε όσους προωθούν την έχθρα
και διχοτομικές ατζέντες. Ένα ρεύμα
που άρχισε να εκφράζεται ξεκάθαρα
πέρσι με τις διαδηλώσεις ενάντια
στις μονομερείς αποφάσεις για δια-
χείριση της πανδημίας και το κλεί-
σιμο των σημείων διέλευσης, απο-
φάσεις που μέχρι και σήμερα εδραι-
ώνουν την απόσταση ανάμεσα

στους ανθρώπους της Κύπρου. Η
πορεία όμως αποτελούσε και την
υπενθύμιση του χάσματος ανάμεσα
στην κοινή γραμμή που χαράζει ο
κόσμος στον δρόμο και της επιλογής
των πολιτικών ηγεσιών των δύο
κοινοτήτων να χτίζουν στη διαιώ-
νιση του «εμείς και οι άλλοι». Εδώ
έγκειται και το μεγάλο διακύβευμα

των καιρών για την ηγεσία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας που καλείται
να αφουγκραστεί τις προκλήσεις.
Όπως είδαμε, αυτοί που βγήκαν
στον δρόμο αντιλαμβάνονται την
ανάγκη εδραίωσης της ειρήνης στο
νησί ως τον δρόμο για την ουσια-
στική λύση. Αυτοί οι άνθρωποι μάς
δείχνουν την πορεία που πρέπει
να ακολουθήσουμε, μια πορεία που
βλέπει στο μέλλον και όχι στο πα-
ρελθόν. Εξάλλου, η προσάρτηση
των Τουρκοκυπρίων, που σύσσωμο
το πολιτικό σύστημα καμώνεται
πως απεύχεται, δεν αποτρέπεται
με ευχολόγια αλλά με πράξεις. 

Ειδικότερα σήμερα, που βλέ-
πουμε τους Τουρκοκύπριους να
αντιστέκονται για ακόμα μία φορά
στην Τουρκία και στις παρεμβάσεις
της, καταρρίπτοντας κάθε μύθευμα
για Τουρκοκύπριους πολίτες ως
πειθήνια όργανα της Τουρκίας. Σή-
μερα που η λύση ομοσπονδίας, η

βασική μας επιδίωξη από το 1977
και έπειτα, φαντάζει τόσο δύσκολη,
και ερχόμαστε αντιμέτωποι με τις
πραγματικότητες της αποτυχίας
επίτευξης λύσης. Σήμερα, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία οφείλει να σκε-
φτεί πώς θα διεκδικήσει τους Τουρ-
κοκύπριους από τα χέρια της Τουρ-
κίας, από την οποία εξαρτούνται
αποκλειστικά για την επιβίωσή
τους, εν τη απουσία λύσης του Κυ-
πριακού. Είναι ο καιρός η ελληνο-
κυπριακή πολιτική ηγεσία να αν-
τιμετωπίσει τους Τουρκοκύπριους
ως την πολιτικά ίση κοινότητα που
προνοεί το σύνταγμα του 1960. Να
δουλέψει στην εδραίωση αυτών
των συνεργειών, οι οποίες θα φέ-
ρουν τις δύο κοινότητες κοντά και
θα δημιουργούν κουλτούρα ομο-
σπονδίας, ανεξάρτητα από την πο-
λιτική λύση του Κυπριακού. Υπάρ-
χουν οι τρόποι για να γίνει αυτό,
ειδικά μέσα από την Ευρωπαϊκή

Ένωση, της οποίας πολίτες είναι
και οι Τουρκοκύπριοι. Μέχρι τότε
όμως, η αντίθεση που εκφράζεται
από την αδυναμία της πολιτικής
ελίτ και στις δύο πλευρές να ευθυ-
γραμμίσει την πορεία της με τα θέ-
λω μιας μεγάλης μερίδας του κό-
σμου, θα δυναμώνει το αίσθημα
ενότητας και κοινής αντίστασης
ανάμεσα σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Θα λειτουργεί συνάμα και
ως εφαλτήριο για περαιτέρω κοινή
δράση με βάση τη διασύνδεση πο-
λιτικών στόχων που πάνε πάνω και
πέρα από το Κυπριακό, αλλά που
όπως και εκείνο, επηρεάζουν κάθε
πτυχή της ζωής στο νησί. Πάνω
στο χτίσιμο αυτών θα κληθούμε
πλέον να εργαστούμε όσους μας
απασχολεί ένα κοινό και βιώσιμο
μέλλον στην Κύπρο. 

Η κα Ανδρομάχη Σοφοκλέους είναι πολι-
τική επιστήμων και ακτιβίστρια.

<<<<<<<

H Κυπριακή Δημοκρα-
τία οφείλει να σκεφτεί
πώς θα διεκδικήσει τους
Τουρκοκύπριους από τα
χέρια της Τουρκίας, από
την οποία εξαρτούνται
αποκλειστικά για
την επιβίωσή τους
εν τη απουσία λύσης.

<<<<<<<

Οι δυσκολίες στην 
προσπάθεια επανεκκί-
νησης του διαλόγου
στο Κυπριακό δεν 
αποτελούν άγνωστη
συνθήκη, τόσο 
ιστορικά όσο και στο
πρόσφατο παρελθόν, 
με αδιέξοδα, παύσεις,
σοβαρές κρίσεις και
πισωγυρίσματα.

Οι Πενταμερείς, σε ένα ευρύτερο
ιστορικό πλαίσιο, από αυτή που
γέννησε την Κυπριακή Δημοκρα-
τία, μέχρι τις κρίσιμες ώρες του
δραματικού Ιουλίου του 1974, απο-
τέλεσαν, σημειολογικά, πολύ ση-
μαντικές πτυχές της σύγχρονης
κυπριακής Ιστορίας. Φυσικά, το
Κυπριακό πέρασε και από έντονες
φάσεις κρίσεων από το 1983 και
την ανακήρυξη της λεγόμενης
«ΤΔΒΚ» ως αποτέλεσμα της κα-
τάρρευσης ακόμη ενός κύκλου δι-
πλωματικών διεργασιών μέχρι τις
κρίσεις του 1996 (δολοφονίες Ισα-
άκ/Σολωμού) καθώς και την πυ-
ραυλική κρίση με τους S-300 του
1998. Το επαναλαμβανόμενο μοτίβο
εδώ συνήθως αφορούσε στην εναλ-
λαγή μεταξύ μεγάλων παύσεων
του Κυπριακού στο τραπέζι των
συνομιλιών και έντονης κινητικό-
τητας που οδηγούσε σε κορυφώ-
σεις. Η περίοδος 1999-2004, που
ακολούθησε μια μακρά περίοδο
στασιμότητας, κορυφώθηκε με το

σχέδιο Ανάν, ενώ η περίοδος 2008-
2014 οδήγησε στο Κραν Μοντάνα
και σε προχωρημένο στάδιο ως
προς την ίδια την διαπραγμάτευση
(καταθέσεις χαρτών εδαφικού,
προτάσεις για την ασφάλεια και
τις εγγυήσεις, κοκ). Στην παρούσα
συγκυρία αποτελεί πολύ κρίσιμο
ερώτημα, αυτό του ενός εκατομ-

μυρίου, αν το χάσμα μεταξύ των
αφετηριακών θέσεων των δύο
πλευρών (ΔΔΟ vs Δύο Κράτη) και
το πώς αυτό ξετυλίχτηκε στην άτυ-
πη πενταμερή της Γενεύης θα οδη-
γήσει σε δύο συνεπακόλουθα σε-
νάρια: Την οριστική ρήξη και το
τέλος του δρόμου στο Κυπριακό
ή θα εντάξει το τελευταίο σε μια
εντελώς, νέα, περίοδο από την
οποία θα προκύψουν νέα δεδομένα
ως προς το τι θα αποτελεί το αν-
τικείμενο της συζήτησης/διαπραγ-
μάτευσης του Κυπριακού. Φυσικά
το ερώτημα για να απαντηθεί με
ακρίβεια απαιτεί όχι μόνο τα σκλη-
ρά δεδομένα που, εξ ορισμού, προ-
κύπτουν, αλλά και τη ματιά του
ιστορικού του μέλλοντος που με
μεγαλύτερη αποστασιοποίηση κι
αντικειμενικότητα θα αποφανφθεί
για τον ρόλο που διαδραμάτισαν
όλοι οι εμπλεκόμενοι δρώντες την
περίοδο 2017-2021, που ακολού-
θησε τη μακρά παύση στις συνο-
μιλίες του Κυπριακού.

Τι να αναμένουμε
Ιστορικά σε κάθε περίοδο που
ακολουθεί μια δύσκολη συγ-
κυρία στο Κυπριακό το πρω-
ταρχικό μέλημα των εμπλεκό-
μενων μερών είναι το παιχνίδι
επίρριψης ευθυνών. Το «bla-
me game» αποτέλεσε την τε-
λευταία δεκαπενταετία μια δι-
πλωματική άσκηση των βασι-
κών πρωταγωνιστών του Κυ-
πριακού με τελικούς αποδέ-
κτες όχι μόνο τον διεθνή παρά-
γοντα αλλά και, επιμέρους,
την εσωτερική κοινή γνώμη.
Μαζί με το blame game, η δια-
χείριση κρίσης συνήθως προ-
σαρμόζονταν σε πολύ συγκε-
κριμένα, από τακτικής άπο-
ψης, χρονικά πλαίσια με την
παρούσα συγκυρία να έχει πο-
λύ ξεχωριστό ενδιαφέρον: Το
2023 αποτελεί μια κρίσιμη
χρονιά τόσο για τον απερχόμε-
νο πρόεδρο Αναστασιάδη όσο
και για την Τουρκία του Ερντο-
γάν λόγω της ξεχωριστής ση-
μειολογίας των 100 ετών από
τη σύγχρονη ίδρυσή της. Χρό-
νοι που συμπίπτουν με το πώς
ακριβώς θα μοιάζει το Κυπρια-
κό τότε. Σε πιο άμεσο επίπεδο,
η τρέχουσα διπλωματική διελ-
κυνστίδα των ευρωτουρκικών
σχέσεων δείχνει να έχει άμε-
σες προεκτάσεις τόσο στο
πλαίσιο της «θετικής ατζέν-
τας» όπως και στο πώς κάθε
πλευρά επιθυμεί να εργαλει-
οποιήσει την επόμενη ημέρα
της Γενεύης: Προφανής η επι-
λογή άσκησης πίεσης από τη
Λευκωσία ενόψει του κρίσι-
μου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
του Ιουνίου και προφανής και
η επιθυμία της Άγκυρας για
διαλλακτική στάση προκειμέ-
νου να εξασφαλίσει στρατηγι-
κά αποτελέσματα στον διάλο-
γό της με την Ε.Ε.

Oριστική ρήξη και τέλος του δρόμου;

Από τον Ταλάτ στον Έρογλου, τον Ακιντζί και τον Τατάρ το Κυπριακό διήνυσε την περίοδο 2008-2021 με πολλές διακυμάνσεις.

Τόσο η περίοδος 2004-2008 όσο και η περίοδος Έρογλου (2010-2015) αποτέλεσαν τροχοπέδη σε ουσιαστικές συ-
νομιλίες στο Κυπριακό –με εξαίρεση ίσως το κοινό ανακοινωθέν της 11ης Φεβρουαρίου του 2014.

<<<<<<<

Η περίοδος 1999-2004,
που ακολούθησε μια
μακρά περίοδο στασι-
μότητας, κορυφώθηκε
με το σχέδιο Ανάν, ενώ 
η περίοδος 2008-2014
οδήγησε στο Κραν
Μοντάνα και σε προχω-
ρημένο στάδιο ως προς
την διαπραγμάτευση.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Η αξία των πολιτών στην πολιτική 

Ε ίναι και στο δικό μας χέρι,
εμάς των πολιτικών, να πεί-
σουμε για την αξία της πολι-

τικής στις ζωές μας. Να γυρίσουμε
την κλεψύδρα της απαξίωσης ανά-
ποδα και με απλό και χειροπιαστό
τρόπο να πούμε το γιατί είναι ση-
μαντικό οι πολίτες να συμμετέχουν
στη γιορτή της Δημοκρατίας, στις
εκλογές. Πρώτα είναι αναγκαίο βε-
βαίως να εξηγήσουμε γιατί είναι
γιορτή της δημοκρατίας. Να πάμε
πίσω στα βασικά. Και να υπενθυ-
μίσουμε πως οι πατεράδες, οι μα-
νάδες, οι παππούδες και οι γιαγιάδες
μας πολέμησαν για να έχουμε αυτό
το βασικό ανθρώπινο δικαίωμα. 

Για να έρθουμε στο σήμερα. Που
όσο σημαντική και να είναι η προ-
ϊστορία, το ποια είναι τα πεπραγμένα
του καθενός, ατόμου και κόμματος,
δεν είναι ποτέ αρκετά για να καθο-
ρίσει την ψήφο μας. Τα όποια επι-

τεύγματα καταχτήθηκαν θεωρούν-
ται από τους πολίτες, σωστά η λαν-
θασμένα, δεδομένα. Οι πολίτες πε-
ριμένουν να ακούσουν από μας τι
θέλουμε να κάνουμε. Ούτε τι κά-
ναμε, ούτε το πώς το κάναμε. Ως
εκ τούτου, σε αυτές τις 28 μέρες
που έμειναν μέχρι τις εκλογές, ας
επικεντρωθούμε σε αυτό. Ας αφή-
σουμε στην άκρη αυτά που δεν μει-
ώνουν την απόσταση μεταξύ πο-
λιτών και πολιτικών. Τους διαξιφι-
σμούς, τους ανούσιους καβγάδες,
τις συζητήσεις που δεν αφορούν
άμεσα το κοινοβουλευτικό έργο και
είναι εκτός τους διακυβεύματος και
ας μιλήσουμε για το αύριο, για αυτά
που μπορούν να κάνουν τα κόμματα
εντός της Βουλής για τον ρόλο και
την αξία του κοινοβουλευτισμού
σε μια ευρωπαϊκή χώρα. 

Η αξία των βουλευτικών εκλογών
είναι ακριβώς αυτή. Να έχουμε μια

βουλή που θα επικρατήσει η σοβα-
ρότητα. Που να μπορεί να είναι πα-
ραγωγική και αποτελεσματική. Οι
βουλευτικές εκλογές δεν ήταν ποτέ
προεδρικές εκλογές. Δεν ψηφίζουμε
για αλλαγή διακυβέρνησης. Ψηφί-
ζουμε για πενήντα έξι αντιπροσώ-
πους που θέλουμε όντως να μας
αντιπροσωπεύουν. Ψηφίζουμε κόμ-
ματα που να μπορούν να συνεργά-
ζονται με την εκτελεστική εξουσία,
την εκάστοτε εκτελεστική εξουσία,

για να μπορεί να λειτουργεί αυτή
η μη φυσιολογική χώρα με το ιδιό-
μορφο σύνταγμα. 

Ας μιλήσουμε αυτές τις 28 μέρες
γι’ αυτά που θέλουμε να γίνουν. Για
τις μεταρρυθμίσεις που χρειάζονται
να γίνουν, αυτές που πρέπει και
εμείς στη Βουλή να τολμήσουμε
για να ψηφιστούν. Για το πώς θέ-
λουμε τη χώρα μας να είναι σε πέντε
και σε δέκα χρόνια. Και επειδή κα-
νένας δεν κρατά μαγικό ραβδί, και
κανένας δεν μπορεί να το κάνει
από μόνος του, πρόσωπο ή και κόμ-
μα, για το πώς θα συμβάλουμε σε
αυτό. Χωρίς αρνητισμό, χωρίς το-
ξικότητα, χωρίς λαϊκισμό. Μπου-
χτίσαμε από αυτόν. Χορτάσαμε και
από αριβισμό. Το ζητούμενο σήμερα
είναι η σοβαρότητα και η υπευθυ-
νότητα. 

Για τα επόμενα χρόνια έχουμε
τον μπούσουλα. Ξέρουμε τι πρέπει

να γίνει. Το είπαμε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, θα έχουμε και τη σημαν-
τική, οικονομική και όχι μόνο, συ-
νεισφορά της. Χρειάζεται να τολ-
μήσουμε να προχωρήσουμε. Το
εθνικό πλάνο ανάκαμψης και στα-
θερότητας είναι ολοκληρωμένο.
Πετύχαμε ως κράτος, η γενναία
πρόταση να εγκριθεί. Θα μείνει
όμως μισή, αν την αφήσουμε μόνο
στα χαρτιά. Στον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό έχουμε ακριβώς αυτή την
τόλμη που χρειάζεται για την επό-
μενη μέρα. Για να εφαρμόσουμε
πολιτικές και μεταρρυθμίσεις. Παν-
τρεμένη με την υπευθυνότητά μας,
όχι μόνο δεν άφησε ποτέ τη χώρα
και τους πολίτες εκτεθειμένους,
αλλά καταφέραμε να βάλουμε ένα
λιθαράκι βελτίωσης των ζωών μας.
Δεν είπαμε ποτέ πως τα κάνουμε
όλα σωστά. Ούτε πως δεν έχουμε
προβλήματα. Αλλά σίγουρα η ισο-

πέδωση και ο μηδενισμός δεν αξίζει
σε κανέναν πολίτη. Μειώνει και τη
συνεισφορά ακόμη και αυτών που
τα εκστομίζουν. Η λέξη πολίτης
και πολιτική έχουν την ίδια ρίζα.
Όχι τυχαία. Ας μη χαρίσει κανένας
μας την τύχη τη δική του και της
χώρας μας στα χέρια άλλων. Η επι-
φανειακή προσέγγιση τίποτα δεν
αλλάζει, δεν έχει ισχύ αν δεν ακο-
λουθείται από το αν δεν το αλλά-
ξουμε εμείς. Για να μην επικρατήσει
ο λαϊκισμός και ο αριβισμός χρει-
άζεται να επικρατήσει η σοβαρό-
τητα. Και αυτό δεν μπορεί να γίνει
αν οι σοβαροί πολίτες αυτής της
χώρας συμπεριφερθούν με λιγότερη
υπευθυνότητα.

Χριστός Ανέστη.

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας και εκπρόσωπος Τύπου
του Δημοκρατικού Συναγερμού.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τη βεβαιότητα πως η Δημοκρατική
Παράταξη θα λάβει πολύ μεγαλύτερο
ποσοστό από ό,τι πήρε στις ευρωε-
κλογές του 2019, εξέφρασε ο πρό-
εδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Καρογιάν
στην «Κ», σημειώνοντας πως η εμ-
πειρία των ευρωεκλογών απέδειξε
ότι τα πραγματικά ποσοστά της
ΔΗΠΑ δεν είναι αυτά που εμφανί-
ζονται στις δημοσκοπήσεις. Κληθείς
να σχολιάσει για ποιο λόγο επέλεξε
να είναι υποψήφιος στη Λεμεσό
και όχι στη Λευκωσία, απάντησε
πως είναι η υπόσχεση που έδωσε
στον πατέρα του λίγο πριν φύγει
από τη ζωή. Εκείνες τις μέρες κά-
νοντας μια τελευταία κουβέντα μαζί
του, μου είχε πει: «Δεν θέλω να ξε-
χάσεις τις ρίζες σου» ανέφερε χα-
ρακτηριστικά. Ο ίδιος απορρίπτει
τα όσα λέγονται ότι η ΔΗΠΑ απο-
τελεί συγκυβέρνηση δεδομένων
των στελεχών του κόμματος που
βρίσκονται στην κυβέρνηση. Όπως
λέει ανεξάρτητα από ποιος είναι
κάθε φορά ο πρόεδρος και η κυ-
βέρνησή τουεπιδιώκει να έχει καλές
προσωπικές σχέσεις με όλους.
–Υποψήφιος στη Λεμεσό και
όχι στη Λευκωσία. Για ποιο
λόγο;

–Ήταν μια υπόσχεση που έδωσα
στον πατέρα μου λίγες μέρες πριν
συγχωρεθεί. Εκείνες τις μέρες κά-
νοντας μια τελευταία κουβέντα μαζί
του, μου είχε πει: «Δεν θέλω να ξε-
χάσεις τις ρίζες σου». Αυτή ήταν η
συνεννόηση που έκανα μαζί του
και ένιωσα την ανάγκη, αλλά και
την υποχρέωση, να εκπληρώσω
την επιθυμία του να επιστρέφω
στις ρίζες μου, στην πόλη από όπου
κατάγονται οι γονείς μου.
–Οι εκλογές πραγματοποιούνται
σε ένα ιδιαίτερα δύσκολο τοπίο,
με τη διαφθορά να εμπλέκει όλο
σχεδόν το πολιτικό σύστημα,
το Κυπριακό να βρίσκεται προ
του ναυαγίου και την πανδημία
να προκαλεί νέα δεδομένα…
Για ποιο λόγο ο πολίτης θα πρέ-
πει να πάει στην κάλπη δεδο-
μένης της πλήρους απαξίωσης; 

–Είναι χρόνια τώρα που στα μά-
τια του κυπριακού λαού το πολιτικό
σύστημα απαξιώνεται, αναπαρά-
γοντας παθογένειες, πελατειακές
σχέσεις και αντιπαραγωγικές πρα-
κτικές. Φτώχεια ιδεών, αναξιοκρατία,
μετριοκρατία, διαφθορά, διαπλοκή,
αδιαφάνεια, ανακύκλωση φθαρμέ-
νων υλικών και προσώπων. Πριν
από επτά χρόνια περάσαμε μια με-
γάλη οικονομική κρίση, αλλά αντί
να την αξιοποιήσουμε ως ευκαιρία
επίλυσης των διαθρωτικών προ-
βλημάτων της ανάπτυξής μας, τα
σπρώξαμε κάτω από το χαλί και συ-
νεχίσαμε σαν να μην είχε συμβεί
τίποτα. Και ήρθε η μεγάλη υγειονο-
μική κρίση της πανδημίας να συμ-
πέσει με μια βαθιά ηθική κρίση και
να προκαλέσει μια ακόμα μεγαλύ-
τερη οικονομική κρίση, αποκαλύ-
πτοντας πόσο ευάλωτη και ευκαι-

ριακή ήταν η ανάκαμψη από την
προηγούμενη κρίση.
–Συνεπώς αν δεν καταλάβαμε
από την οικονομική κρίση, ποιο
είναι το διακύβευμα σε αυτές
τις εκλογές;

–Θα περιμένουμε να περάσει
και αυτή με την ψευδαίσθηση ότι
θα επιστρέψουμε στην προ Covid
19 χωρίς να αντλήσουμε κανένα
δίδαγμα από την εμπειρία της ή θα
χαράξουμε μια βαθιά διαχωριστική
γραμμή εγκαινιάζοντας μια νέα
εποχή, ανοίγοντας νέους δρόμους
για το μέλλον και βάζοντας τέλος
σε ένα μοντέλο ανάπτυξης και έναν
τρόπο διακυβέρνησης που έχουν
ξεπεραστεί από τις εξελίξεις και τις
κοσμογονικές αλλαγές που συντε-
λούνται γύρω μας; Αυτό που θα
πρέπει να είναι το δίλημμα των

εκλογών και το διακύβευμά τους
είναι αν το δίλημμα αυτό θα απαν-
τηθεί με τρόπο που να επιτρέπει
την εθνική συνεννόηση και τις πο-
λιτικές συνεργασίες, ώστε να επι-
χειρηθεί μια συντεταγμένη έξοδος
από την κρίση με νέες συνθέσεις
ή αν θα απαντηθεί με τρόπο που
θα παρατείνει την κρίση οδηγώντας
τον τόπο σε ακυβερνησία και αδιέ-
ξοδα. Το διακύβευμα, λοιπόν, των
εκλογών είναι απλό: Ή θα προχω-
ρήσουμε μπροστά ανοίγοντας νέους
δρόμους ή θα παραμείνουμε στις
περιπέτειες και τα αδιέξοδα του
χθες. Εμείς καλούμε τους πολίτες
να εμπιστευθούν τις δυνάμεις τους.
Να μην επιτρέψουν στον φόβο και
στα αδιέξοδα να σκοτώσουν την
ελπίδα. Τους ζητούμε να πορευ-
θούμε μαζί για να κερδίσουμε το

αύριο. Να πάρουμε την Κύπρο μας
μπροστά. Την Κύπρο που μας αξίζει.
Την Κύπρο της ελπίδας, της προ-
όδου και της αισιοδοξίας.
–Τα αποτελέσματα των δημο-
σκοπήσεων, πάντως, δεν είναι
ιδιαίτερα ενθαρρυντικά για τη
Δημοκρατική Παράταξη - Συ-
νεργασία Δημοκρατικών, καθώς
δεν φαίνεται να φτάνει το εκλο-
γικό όριο του 3,6%...

–Αμφιβάλω αν στην κατάσταση
στην οποία έχει περιέλθει η κοινή
γνώμη, μπορούν οι δημοσκοπήσεις
να ανιχνεύσουν τις πραγματικές
προθέσεις και προτιμήσεις της. Σε
κάθε πάντως περίπτωση η εμπειρία
των ευρωεκλογών του 2019 δείχνει
ότι τα πραγματικά ποσοστά της
ΔΗΠΑ δεν είναι αυτά που εμφανί-
ζονται στις δημοσκοπήσεις. Και

αυτό θα επιβεβαιωθεί και σε αυτές
τις εκλογές. Πως η Δημοκρατική
Παράταξη - Συνεργασία Δημοκρα-
τικών Δυνάμεων θα είναι η μεγάλη
έκπληξη των εκλογών. Το έλεγα
τότε και δεν το πίστευε κανείς. Το
επαναλαμβάνω και τώρα.
–Ποιο είναι συνεπώς το ποσοστό
που εκτιμάτε πως θα λάβετε
στις επικείμενες εκλογές; 

–Πολύ μεγαλύτερο από αυτό που
συγκεντρώσαμε στις ευρωεκλογές.
Και ακόμα μεγαλύτερο αν δεν στρα-
φούν στην αποχή οι απογοητευμέ-
νοι, προβληματισμένοι και μετριο-
παθείς ψηφοφόροι στους οποίους
πρωτίστως απευθυνόμαστε. 
–Όλα αυτά τα χρόνια δημιουρ-
γήθηκε μία σειρά νέων κινημά-
των που υπόσχονταν την αλλαγή
νοοτροπίας στην πολιτική και

άλλα, όμως χάθηκαν πολύ γρή-
γορα από το πολιτικό σκηνικό.
Γιατί η ΔΗΠΑ να αποτελεί την
εξαίρεση;

–Γιατί οι καιροί έχουν πια αλλάξει
και ο κόσμος έχει συνειδητοποιήσει
ότι ήρθε η ώρα το νέο να εκτοπίσει
το παλιό.
–Είστε σάρκα εκ της σαρκός του
ΔΗΚΟ. Ποια θεωρείτε πως είναι
η κύρια διαφορά σας σε ιδεο-
λογικοπολιτικό επίπεδο με το
ΔΗΚΟ; 

–Δεν είμαστε ένα κομμάτι του
Δημοκρατικού Κόμματος εναντίον
ενός άλλου. Ούτε ανήκουμε στις
δυνάμεις που εξαντλούνται σε μά-
χες οπισθοφυλακών. Είμαστε κομ-
μάτι των νέων δυνάμεων που θέ-
λουν να απελευθερωθούν από τους
εμμονικούς αρχηγισμούς, από τις
κάθε μορφής προσωπολατρίες και
από τους εγωισμούς και τις πρα-
κτικές που μετατρέπουν το Κέντρο
σε έναν περιθωριακό χώρο παλαι-
οκομματισμού, τυχοδιωκτισμού
και τυφλής αρχομανίας. Αυτή είναι
και η διαφορά μας από την ηγεσία
του ΔΗΚΟ. Γιατί σε αντίθεση με
την ηγεσία του ΔΗΚΟ, με τους
αγνούς ΔΗΚΟϊκούς μάς ενώνουν
πολλά. Μας ενώνουν κοινοί αγώνες,
κοινές έγνοιες. Κοινά οράματα.
Τους αγαπώ και με αγαπούν. Νιώθω
πραγματικά προνομιούχος που με
τιμούν με την άδολη φιλία τους.
Γνωρίζουν ότι από την πλευρά μου,
όπως και στο παρελθόν, έτσι και
τώρα, έχουν τον απεριόριστο σε-
βασμό και θαυμασμό μου. Για εμάς,
λοιπόν, το Κέντρο είναι ο χώρος
συνάντησης και έκφρασης των
απροκατάληπτων, δημιουργικών
και μετριοπαθών δυνάμεων που
αντιλαμβάνονται ότι η ανανέωση
του πολιτικού συστήματος αποτελεί
προϋπόθεση αναγέννησης της πα-
τρίδας, της οικονομίας, της κοινω-
νίας. Ένα ανανεωμένο και ισχυρό
Κέντρο που παράγει νέες ιδέες και
εγγυάται την πολιτική σταθερότητα
και την εθνική συνεννόηση μπορεί
να γίνει ο καταλύτης που θα αλλάξει
το πολιτικό παιχνίδι και τους παίκτες
του.Αυτό είναι για εμάς το στοίχημα.
Και γι’ αυτό είναι με νέα πρόσωπα
και μία ατζέντα συναινετικών με-
ταρρυθμίσεων που θα αλλάζουν
τονρόλο του κράτους, τη λειτουργία
της οικονομίας, τις σχέσεις με το
φυσικό περιβάλλον, τις σχέσεις του
δημόσιου με τον ιδιωτικό τομέα,
τις σχέσεις της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας με τα κοινωνικά και εργα-
σιακά δικαιώματα που θα δώσουμε
την προεκλογική μάχη Και είναι με
προτάσεις για μια νέα οικονομία
της γνώσης, της τεχνολογίας της
καινοτομίας, της κοινωνικής συ-
νοχής και της αειφορίας που θα
αναμετρηθούμε με τον πολιτικό
ανταγωνισμό. Η ΔΗΠΑ είναι η δύ-
ναμη της σύνθεσης. Όχι της απο-
σύνθεσης. Της συναίνεσης. Όχι
της τυφλής σύγκρουσης. Της αναρ-
ρύθμισης. Όχι της απορρύθμισης.
Της ευθύνης και όχι της δημαγωγίας
και του λαϊκισμού.

Ο ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΡΟΓΙΑΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Η ΔΗΠΑ θα είναι η έκπληξη του Μάη
Θα λάβουμε πολύ μεγαλύτερο ποσοστό από αυτό που πήραμε στις ευρωεκλογές, λέει  ο πρόεδρος της Δημοκρατικής Παράταξης

Eδωσα υπόσχεση 
στον πατέρα μου και 
γι’ αυτό αποφάσισα να
κατέλθω στη Λεμεσό.

Δεν είμαστε ένα κομμάτι
του Δημοκρατικού 
Κόμματος εναντίον ενός
άλλου. Είμαστε κομμάτι
των νέων δυνάμεων που
θέλουν να απελευθερω-
θούν από τους εμμονι-
κούς αρχηγισμούς.

Προφανώς και είναι λανθασμένη η άποψη περί συγκυβέρνησης, λέει ο Μάριος Καρογιάν στην «Κ». «Καλές προσω-
πικές σχέσεις επιδιώκω να έχω με όλους. Πολύ περισσότερο με τον πρόεδρο της Δημοκρατίας».

<<<<<<<

Η λέξη πολίτης και πολι-
τική έχουν την ίδια ρίζα.
Oχι τυχαία. Ας μη χαρί-
σει κανένας μας την τύχη
τη δική του και της χώ-
ρας μας στα χέρια άλλων. 

–Υπάρχει μία αίσθηση στην
κοινωνία, πως η ΔΗΠΑ, τόσο
εξαιτίας των καλών σχέσεων
που έχετε εσείς προσωπικά με
τον πρόεδρο, αλλά και εξαιτίας
του διορισμού προσώπων από
τον χώρο σας σε αξιώματα είναι
συγκυβέρνηση. Είναι λανθα-
σμένη αυτή η άποψη; 

–Προφανώς και είναι λανθα-
σμένη. Καλές προσωπικές σχέσεις
επιδιώκω να έχω με όλους. Πολύ
περισσότερο με τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας. Είναι άλλωστε κα-
θήκον μου. Ιδιαίτερα, μάλιστα,
υπό συνθήκες κρίσης, όπως οι ση-
μερινές, στις οποίες διακυβεύεται
το μέλλον του τόπου και της ανά-
πτυξης του. Αυτός είναι ο δικός
μας πολιτικός πολιτισμός. Αυτός
είναι και ο ρόλος μας. Ανεξάρτητα

από ποιος είναι κάθε φορά ο πρό-
εδρος και η κυβέρνησή του. 
–Ποιες είναι οι βασικές σας
διαφωνίες με την κυβέρνηση,
αν βεβαίως υπάρχουν; 

–Είναι πολλές και συχνά είναι
ουσιώδεις. Τόσο σε θέματα οικο-
νομίας, όσο και σε θέματα λειτουρ-
γίας των θεσμών, προστασίας του
περιβάλλοντος, καταπολέμησης
της διαφθοράς και της διαπλοκής.
Όμως πάντοτε ιεραρχούμετις προ-
τεραιότητες. Και για τηΔΗΠΑ πρώ-
τη προτεραιότητα είναι η διαφύ-
λαξη της πολιτικής σταθερότητας
και η αποφυγή του κινδύνου της
ακυβερνησίας. Το πιο εύκολο πράγ-
μα είναι να κάνεις αντιπολίτευση.
Και ακόμα πιο εύκολο να λαϊκίζεις.
Το πιο δύσκολο, όμως, και το πιο
χρήσιμο είναι να καταθέτεις προ-

τάσεις και να πολιτεύεσαι με αί-
σθηση ευθύνης. Όχι με μηδενι-
σμούς και ευχολόγια που χαϊδεύουν
αφτιά αλλά δεν δίνουν ρεαλιστικές
εναλλακτικές λύσεις.
–Για πολλούς οι βουλευτικές
εκλογές αποτελούν πρόκριμα
για τις προεδρικές. Μπορείτε
να πείτε καθαρά με ποιους πι-
στεύετε ότι μπορεί να συνερ-
γαστεί η ΔΗΠΑ; Είναι η σύμ-
πλευση με τον ΔΗΣΥ μονόδρο-
μος; 

–Για τη ΔΗΠΑ δεν υπάρχει μο-
νόδρομος. Υπάρχει μόνον ο δρόμος
της αποφυγής περιπετειών και της
αναζήτησης προγραμματικών συγ-
κλίσεων με συγκεκριμένους στό-
χους και βασικές αρχές, με όσα
πολιτικά κόμματα μπορούν να
υπάρξουν συγκλίσεις. 

–Οι εξελίξεις στη Γενεύη μπο-
ρούν να μας προκαλούν αισιο-
δοξία για το μέλλον ή επιβε-
βαίωσαν ότι βρισκόμαστε προ
του ναυαγίου;

–Το θετικό που προέκυψε από
τη Γενεύη είναι η καθολική απόρ-
ριψη της τουρκικής θέσης περί
κυριαρχικής ισότητας δύο κρατών.
Ελπίζουμε ότι η αρνητική αντί-
δραση στις τουρκικές θέσεις και
η καλά γνωστή θέση της Ε.Ε. ότι
η βελτίωση των ευρωτουρκικών
σχέσεων προϋποθέτει εποικοδο-
μητική στάση της Τουρκίας στη
διαδικασία λύσης του Κυπριακού
στη βάση των παραμέτρων του
Σ.Α. των Η.Ε., δημιουργεί μία χα-
ραμάδα αισιοδοξίας ότι είναι δυ-
νατόν να αλλάξει η στάση της
τουρκικής πλευράς.

Λανθασμένη άποψη ότι είμαστε συγκυβέρνηση
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε κατάσταση εσωτερικής περιδί-
νησης αναμένεται να βρεθεί, το
αμέσως προσεχές διάστημα, ο δι-
κηγορικός κόσμος της Κύπρου,
μετά τα όσα έχουν εντοπιστεί
από την Ερευνητική Επιτροπή
και καταγράφονται στην ενδιά-
μεση έκθεσή της και αφορούν το
ρόλο που διαδραμάτισαν στην
εκτροπή του ΚΕΠ κάποια δικη-
γορικά γραφεία. Τα όσα έχουν πε-
ριληφθεί στην ενδιάμεση έκθεση,
από νομικής απόψεως, χαρακτη-
ρίζονται ως ιδιαιτέρως σοβαρά,
που σε αρκετές περιπτώσεις φαί-
νεται να ενέχουν ακόμα και τη
διάπραξη σοβαρών ποινικών αδι-
κημάτων όπως πλαστογραφίας,
ψευδών δηλώσεων ή παραπλα-
νητικών στοιχείων παρεμβάσεων
κάθε είδους και μορφής ακόμα
και εξαπάτησης αιτητών. Εκτός
από την καταστρατήγηση, όπως
αποδεικνύεται, θεμελιωδών νο-
μικών ζητημάτων η εικόνα που
εκπέμπεται από την ενδιάμεση
αναφορά, πλήττει ανεπανόρθωτα
το κύρος και την αξιοπιστία του
δικηγορικού κόσμου. Η ενδιάμεση
αναφορά της Ερευνητικής Επι-
τροπής, όπως φαίνεται ξεκάθαρα
από μια απλή ανάγνωση, έχει επι-
κεντρωθεί σε ένα μεγάλο μέρος
της στον ρόλο των παρόχων υπη-
ρεσιών και ειδικότερα σε αριθμό
δικηγορικών γραφείων. Όσα κα-
ταγράφονται είτε ως γεγονότα
είτε ως συμπεράσματα της Επι-
τροπής, αποτελούν δυσφήμιση
για τον δικηγορικό κλάδο το όρ-
γανο του οποίου, ο Παγκύπριος
Δικηγορικός Σύλλογος, οφείλει
άμεσα να παρέμβει δραστικά. Εν-
δεικτική είναι η εισήγηση των
μελών της Ερευνητικής Επιτροπής
για μια περίπτωση. «Ενδείκνυται
να γίνει, στην προκειμένη περί-
πτωση, περαιτέρω έλεγχος από
το Συμβούλιο του Παγκύπριου Δι-
κηγορικού Συλλόγου, προκειμένου
να διαπιστωθεί κατά πόσον το

δικηγορικό γραφείο εφάρμοσε
αυξημένα μέτρα δέουσας επιμέ-
λειας, περιλαμβανομένης της προ-
έλευσης των κεφαλαίων για τους
πιο πάνω πελάτες του, ως όπως
αναλυτικά περιγράφεται στις επι-
μέρους εκθέσεις που αφορούν
τον καθένα». 

«Κάθαρση»
Η «Κ» αναζήτησε, ανεπιτυχώς,

τον πρόεδρο του ΠΔΣ Χρίστο Κλη-
ρίδη προκειμένου να καταγράψει
τις ενέργειες τις οποίες προτίθεται
να κάνει το όργανο των δικηγό-
ρων. Ωστόσο, εντός του ΠΔΣ επι-
κρατεί αναβρασμός, με την πλει-
οψηφία των δικηγόρων που μί-
λησαν στην «Κ» να θέτουν θέμα
άμεσης κάθαρσης τα του οίκου
τους. Η άποψη που έχει διαμορ-
φωθεί εντός των δικηγόρων είναι
πως ο ΠΔΣ, άμεσα, οφείλει να ξε-
κινήσει τη μελέτη της ενδιάμεσης
έκθεσης και στη συνέχεια ανά-
λογα με τα ευρήματα το όλο ζή-
τημα να παραπεμφθεί, πρώτα
στην Επιτροπή Δεοντολογίας και
στη συνέχεια στο Πειθαρχικό
Συμβούλιο. Όπως υποστήριξε πα-
λαιός δικηγόρος στην «Κ» «Το μή-
νυμα που πρέπει να βγει είναι κα-
τεπειγόντως ότι ο ΠΔΣ οφείλει
να καθαρίσει τα του οίκου του.
Να μελετηθεί το πόρισμα και να
έλθουν πίσω τάχιστα και αν κριθεί
να ληφθούν μέτρα. Το μεγάλο
πρόβλημα είναι ότι έχουν χρησι-
μοποιηθεί αθέμιτες πρακτικές για
ζητήματα που δεν προνοούνται
στους κανονισμούς».

Ποινικά αδικήματα
Στην ενδιάμεση αναφορά γί-

νεται υπόδειξη για διάπραξη ποι-
νικών αδικημάτων από παρόχους
υπηρεσιών. Η συντριπτική πλει-
οψηφία των περιπτώσεων που
έχουν συμπεριληφθεί στο πόρι-
σμα, αφορούν δικηγορικά γρα-
φεία. Η Επιτροπή χωρίς να μειώνει
στο ελάχιστο τις ευθύνες της κυ-
βέρνησης, περιγράφοντας τη φι-

λοσοφία του ΚΕΠ υπέδειξε το αυ-
τονόητο. Ότι δηλαδή οι πάροχοι
υπηρεσιών «θα διενεργούσαν
τους απαραίτητους ελέγχους για
τους πελάτες τους και ότι δεν θα
προωθούνταν αιτήσεις προσώπων
που δεν πληρούσαν τα κριτήρια
του προγράμματος, ούτε θα προ-
σπαθούσαν με διάφορα τεχνά-
σματα να αλλοιώσουν ή να απο-
φύγουν τις πρόνοιες των σχε-
δίων». Εδώ επισυνάπτεται ένα
μέρος της κατάθεσης του ΥΠ.ΟΙΚ
Κωνσταντίνου Πετρίδη. «Η πο-
λιτεία θεωρούσε δεδομένο ότι θα
γίνονταν οι έλεγχοι για παρεμ-
πόδιση και καταπολέμηση της
νομιμοποίησης εσόδων από πα-
ράνομες δραστηριότητες. Ήταν
μια προϋπόθεση και εάν εφαρ-
μοζόταν η εν λόγω νομοθεσία θα
είχαμε προλάβει όλες τις περι-
πτώσεις, επειδή μπορεί να υπήρ-
χαν κάποιοι developers, αλλά
κατά τη συντριπτική πλειοψηφία
και φαίνεται και στις περιπτώσεις
τις οποίες είναι αμφιλεγόμενου
κύρους, ήταν λογιστές, δικηγόροι,
κτηματομεσίτες». Στην ενδιάμεση
αναφορά γίνονται αναφορές και
σε περιπτώσεις εξαπατήσεων αι-
τητών από παρόχους υπηρεσιών 

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Σε αγώνα δρόμου επιδίδονται οι
υγειονομικές αρχές στην Κύπρο
με σκοπό να εκμεταλλευτούν όσο
το δυνατόν καλύτερα το λοκντάουν
υπέρ του εμβολιασμού. Η καινο-
τομία που θα εισαγάγει η κυβέρ-
νηση μετά την άρση του λοκντάουν
θα είναι το «πράσινο πάσο», η επι-
κείμενη εφαρμογή του οποίου έχει
αρχίσει να προκαλεί τριβές. Διφωνία
ως προς τα εν λόγω μέτρα επικρατεί
και εντός της Συμβουλευτικής Επι-
στημονικής Επιτροπής, ενώ αντι-
δράσεις έχουν αρχίσει να εκφρά-
ζονται και από μερίδα πολιτών, κυ-
ρίως μέσω των μέσων κοινωνικής
δικτύωσης, σε σχέση με την κατα-
πάτηση ελευθεριών. Παρά τις εν-
στάσεις που υπάρχουν, η υλοποί-
ηση του πλάνου εμβολιασμού φαί-
νεται ότι έχει αρχίσει να επιταχύ-
νεται, όσο μειώνεται το ηλικιακό
όριο, ενώ στο τραπέζι έχουν αρχίσει
να τίθενται εισηγήσεις που αφορούν
στην παράκαμψη, ακόμα και στην
κατάργηση της ηλεκτρονικής πύλης
διευθέτησης ραντεβού.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες,

αυξήθηκε η δυνατότητα για διε-
νέργεια 14.000 εμβολιασμών ημε-
ρησίως από την Τετάρτη, ενώ επε-
κτείνεται το ωράριο λειτουργίας
των Κέντρων Εμβολιασμού τις κα-
θημερινές. Παράλληλα, θα μπορούν
να γίνονται εβδομαδιαία 75.000-
85.000 εμβολιασμοί παγκύπρια.
Όσον αφορά τους προσωπικούς
γιατρούς, μέχρι την Πέμπτη, το εν-
διαφέρον για να εμβολιάζουν στα
ιατρεία τους αυξανόταν συνεχώς,
γι’ αυτό παραγγέλθηκαν συνολικά
πάνω από 15.000 δόσεις του εμβο-
λίου της AstraZeneca, οι οποίες άρ-
χισαν να τους αποστέλλονται. Εν-
διαφέρον, όμως, άρχισαν να εκδη-
λώνουν και ιατροί εκτός ΓεΣΥ. Η
επιτάχυνση της υλοποίησης του
πλάνου εμβολιασμού είναι άρρηκτα
συνδεδεμένη με το χρονικό όριο
της άρσης των μέτρων του λοκντά-
ουν. Μέχρι τα μέσα της εβδομάδας,
το ποσοστό του πληθυσμού που
είχε λάβει τουλάχιστον την πρώτη
δόση του εμβολίου ανερχόταν στο
23,2%, το οποίο θεωρείται ενθαρ-
ρυντικό, αφού ο στόχος είναι η Κύ-
προς να εμβολιάσει το 30% του
πληθυσμού της, τουλάχιστον με

την πρώτη δόση, μέχρι τα μέσα
Μαΐου, μερικές μόνο μέρες μετά
από τη λήξη του λοκντάουν.

Από τις 10 Μαΐου, σύμφωνα με
τον υπουργό Υγείας, θα εφαρμοστεί
το «πράσινο πάσο». Πηγές από τη
Συμβουλευτική Επιστημονική Επι-
τροπή αναφέρουν ότι δεν κλήθηκαν

να συζητήσουν το συγκεκριμένο
θέμα και να υποβάλουν τις θέσεις
τους, ωστόσο, υπάρχουν φωνές εκ
μέρους των επιστημόνων που κά-
νουν λόγο για ένα μέτρο πολύ αυ-
στηρό, με την πλειοψηφία ωστόσο
να το στηρίζει. Οι ίδιες πληροφορίες
αναφέρουν ότι προτάθηκε η εφαρ-
μογή του «πράσινου πάσου» σε χώ-
ρους άθλησης, όπως είναι τα γυ-
μναστήρια, όπου οι θαμώνες εκ-
πνέουν έντονα, και τα malls, όπου
συναθροίζεται μεγάλος αριθμός
πολιτών, άποψη την οποία δεν εν-
στερνίστηκαν οι υπόλοιποι.

Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι τη διενέργεια ελέγχων θα πραγ-
ματοποιούν τα μέλη της Αστυνο-
μίας, καθώς, όπως έχει λεχθεί, το
άτομο που θα ελέγχει τα προσωπικά
στοιχεία του πελάτη μιας επιχεί-
ρησης πρέπει να είναι αρμόδιο. Το
θέμα αυτό δεν αποκλείεται να εξε-
λιχθεί σε σημαντικό ζήτημα, καθώς
πολίτες έχουν εκφράσει τη διαφω-
νία τους στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, προβάλλοντας ως επιχεί-
ρημα το ότι η κυβέρνηση προσπαθεί
να καταστήσει τον εμβολιασμό
υποχρεωτικό, με έμμεσο τρόπο.

Από πλευράς του, το Υπουργείο
Υγείας τονίζει ότι ο εμβολιασμός
δεν μπορεί να γίνει υποχρεωτικός,
αλλά αποτελεί τη μόνη διέξοδο από
την πανδημία και καταβάλλει κάθε
προσπάθεια για να δώσει σημαντικά
κίνητρα στους πολίτες.

Στόχος η μαζικότητα
Η εφαρμογή του «πράσινου πά-

σου» αποφασίστηκε σε πολιτικό
επίπεδο, στη βάση της πρακτικής
που εφαρμόζει το Ισραήλ, το οποίο,
όμως, έχει εμβολιάσει το μεγαλύ-
τερο μέρος του πληθυσμού του.
Για να επισπευσθεί ο εμβολιασμός
και στην Κύπρο, ώστε να αποφευχ-
θούν στον βαθμό του δυνατού τυ-
χόν προβλήματα που αφορούν την
επικείμενη εφαρμογή του «πράσι-
νου πάσου», έχει γίνει εισήγηση
να παρακάμπτεται η πύλη εμβο-
λιασμού στις περιπτώσεις των πο-
λιτών, οι οποίοι έχασαν τη σειρά
τους, αλλά τώρα ασκούν έντονες
πιέσεις για να τους δοθεί δεύτερη
ευκαιρία. Η εισήγηση αφορά στη
διευθέτηση τηλεφωνικών ραντεβού
από τους ανθρώπους αυτούς, ακόμα
και ο μαζικός εμβολιασμός τους,

ανεξαρτήτως ηλικίας, σε πολυσύ-
χναστα σημεία.

Με τη σειρά τους, ο ΠΙΣ και η
Εταιρεία Προσωπικών/Οικογενει-
ακών Ιατρών Κύπρου, κατέθεσαν
πρόταση στο Υπουργείο Υγείας,
όπως καταργηθεί η πύλη εμβολια-
σμού. Έτσι, θα υπάρχει η δυνατό-
τητα για να διενεργούνται μαζικά
εμβολιασμοί στα ενδεδειγμένα ση-
μεία, μέσω ενός κεντρικού στρα-
τηγικού σχεδιασμού για μαζικό εμ-
βολιασμό. Αντιδράσεις, ωστόσο,
προκαλεί το γεγονός ότι την Κυ-
ριακή και τη Δευτέρα του Πάσχα
δεν θα πραγματοποιούνται εμβο-
λιασμοί, κάτι που δεν συνάδει με
τις συνθήκες που επικρατούν. Οι
πιο πάνω εισηγήσεις, με τον σωστό
συντονισμό, θα μπορούσαν να εξε-
ταστούν σοβαρά, ειδικά αυτή την
περίοδο, κατά την οποία φαίνεται
πως το ενδιαφέρον των πολιτών
για εμβολιασμό αρχίζει να αυξάνε-
ται. Αυτό αποτελεί ένδειξη ότι τα
άτομα νεαρότερης ηλικίας έχουν
στραφεί προς τον εμβολιασμό, ο
οποίος θα συμβάλει στην πλήρη
επαναδραστηριοποίηση της οικο-
νομίας.

Αθέμιτες πρακτικές εκτός κανονισμών
Απαραίτητη η παρέμβαση του ΠΔΣ για άμεση κάθαρση σχετικά με την εμπλοκή δικηγορικών γραφείων στις πολιτογραφήσεις

Κίνητρο για εμβολιασμό των πολιτών το πράσινο πάσο
Στόχος της κυβέρνησης είναι να έχει εμβολιαστεί το 30% του πληθυσμού, τουλάχιστον με την πρώτη δόση μέχρι τα μέσα Μαΐου

Μια ενδιαφέρουσα περίπτωση που
δείχνει τον τρόπο που έγινε η δια-
χείριση ενός επενδυτικού προγράμ-
ματος είναι αυτή των κριτηρίων,
όπου ο αιτών πρέπει να έχει προ-
σωπικές καταθέσεις σε κυπριακές
τράπεζες ή καταθέσεις ιδιωτικών
του εταιρειών ή καταπιστευμάτων
(που είναι τελικός δικαιούχος ο
ίδιος) στην Κυπριακή Δημοκρατία,
ύψους τουλάχιστον €5 εκατ., τακτής
προθεσμίας τριών ετών. Ιδού τι κα-
τέθεσε επί τούτου ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης. «[…] έγινε μεγάλη κα-
τάχρηση σε σημείο που ενδεχομέ-
νως τούτο να αφορά και απάτη,
διότι έρχετουν ο άλλος έβαλλε 5
εκατομμύρια σε έναν τραπεζικό
λογαριασμό, με εκείνα τα 5 εκα-
τομμύρια έκαμε παράλληλα ένα
δάνειο, εξασφαλισμένο δάνειο με
βάση την κατάθεση και ενδεχομέ-
νως να έβγαλλε τα λεφτά έξω τζιαί
έπαιρνε τα πίσω στη χώρα του,
οπόταν εν τη ουσία απλώς πληρώ-
νετουν η μίζα του μεσάζοντα και
η διαφορά του τόκου και ο αιτητής
έπαιρνε διαβατήριο». Το Υπουργικό
Συμβούλιο το 2014 έθεσε ασφαλι-

στικές δικλίδες και μόλις η απόφαση
δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφη-
μερίδα της Δημοκρατίας στις
15.09.2014, προκάλεσε την άμεση
αντίδραση μεγάλου δικηγορικού
γραφείου και εταιρείας. «Συγκεκρι-
μένα, με ξεχωριστές επιστολές/ηλε-
κτρονικά μηνύματά τους προς το
Υπουργείο Εσωτερικών, Υπουργείο
Οικονομικών και το Προεδρικό Μέ-
γαρο ζητούσαν να δοθεί μεταβατική
περίοδος 6 μηνών, προκειμένου οι
αιτήσεις των επενδυτών που βρί-
σκονταν στο στάδιο της εξέτασης
της αίτησης τους. Στην επιστολή
τους, αναφέρουν δε, μεταξύ άλλων,
ότι «είναι πρόδηλο ότι αν δε δοθεί

σε αυτούς τους επενδυτές μεταβα-
τική περίοδος χάριτος 6 μηνών ού-
τως ώστε να καταθέσουν την αί-
τηση τους τότε το Σχέδιο θα χάσει
την αξιοπιστία του και οι επενδυτές
που δειλά εμπιστεύτηκαν ξανά την
Κύπρο θα τη δυσφημούν ανεπα-
νόρθωτα».

Η ενδιάμεση έκθεση ασχολείται
με ιδιαίτερη προσοχή και με τις πα-
ρεμβάσεις τρίτων σε πολιτικό και
διοικητικό επίπεδο. Συγκεκριμένα
στην έκθεση αναφέρεται. «Μερικοί
πάροχοι υπηρεσιών φαίνεται ότι
συμπεριφέρονταν κατά τρόπο πιε-
στικό, τηλεφωνούσαν για να ενη-
μερωθούν σε πιο στάδιο εξέτασης
βρισκόταν η αίτηση που υπέβαλλαν,
είχαν άποψη για την εφαρμογή των
κριτηρίων (δηλαδή εάν έπρεπε να
εφαρμοστούν κατά γράμμα ή όχι)
και σύμφωνα με την ενώπιόν μας
μαρτυρία έφτασαν ακόμη και σε
σημείο να ενοχλήσουν ηλικιωμένο
συγγενικό πρόσωπο διοικητικής
λειτουργού που χειριζόταν αιτήματα
πολιτογράφησης, ώστε να επικοι-
νωνήσει μαζί της για το θέμα που
τους απασχολούσε».

Η βιομηχανία των πολιτογραφήσεων
<<<<<<<

Eφτασαν σε σημείο να
ενοχλήσουν ηλικιωμένο
συγγενικό πρόσωπο 
διοικητικής λειτουργού,
ώστε να επικοινωνήσει
μαζί της για το θέμα 
που τους απασχολούσε.

Η ενδιάμεση έκθεση περιγράφει με χαρακτηριστικό ύφος τον τρόπο με τον οποίο ενεργούσαν οι πάροχοι.

Ειδικοί εισηγούνται παράκαμψη ή
και κατάργηση της ηλεκτρονικής πύ-
λης, σε συγκεκριμένες περιπτώσεις.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Βλέποντας τις υπόλοιπες δυνάμεις
πώς συμπεριφέρονται, μόνο ο ΔΗΣΥ
μπορεί να πάρει τη χώρα μπροστά,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο υποψήφιος του ΔΗΣΥ Λευκωσίας
Μιχάλης Σοφοκλέους. Όπως ανα-
φέρει, το ΔΗΚΟ αμαυρώνει με τον
τρόπο που πολιτεύεται εργολαβικά
το όνομα του τόπου. Μιλάει για
την επίκληση στον Κληρίδη, αλλά
και την ανάγκη το κόμμα να κάνει
ένα ιδεολογικοπολιτικό συνέδριο,
το οποίο είχε προτείνει, όπως λέει,
από το 2016. 

–Ένα κόμμα φιλελεύθερο, εκ-
συγχρονιστικό και ευρωπαϊκό
όπως λέει πως είναι ο ΔΗΣΥ, για
ποιο λόγο έχει ως και εμμονή με
τον Γλαύκο Κληρίδη;  

–Ο ΔΗΣΥ είναι το φιλελεύθερο,
εκσυγχρονιστικό και ευρωπαϊκό
κόμμα της Κύπρου. Οι αξίες, τα ιδα-
νικά και ο χαρακτήρας του Συνα-
γερμού έχουν καθοριστεί από τον
Γλαύκο Κληρίδη και αποτελούν τον
συνεκτικό μας δεσμό. Οι γνήσιες
παραπομπές σε αυτόν δεν είναι
προσωπολατρία, αλλά επαναφορά
των αρχών που έδωσαν στον ΔΗΣΥ
τον πατριωτικό, ρεαλιστικό, εξω-
στρεφή και πρωτοποριακό του χα-
ρακτήρα. 
–Για κάποιους μπορεί να θεωρη-
θεί ως απουσία ηγεσίας που να
εμπνέει η συνεχής αναφορά στον
Κληρίδη. Ο Γλαύκος Κληρίδης
θα ήταν περήφανος για τον ΔΗΣΥ
του σήμερα; 

–Ούτε εγώ, ούτε οποιοσδήποτε
άλλος νομιμοποιούμαστε να μιλούμε
εκ μέρους του Γλαύκου Κληρίδη.
Πιστεύω όμως ότι συναγερμικοί
δικαιούμαστε να αισθανόμαστε πε-
ρήφανοι για όσα έχει πετύχει η δια-
κυβέρνηση, αντιμετωπίζοντας δύο
τεράστιες κρίσεις, ενοχλημένοι

από σοβαρά ολισθήματα που πλή-
γωσαν την περηφάνεια μας και πει-
σμωμένοι για να επανέλθει η ελπίδα
στο Κυπριακό. Ο Γλαύκος Κληρίδης
δεν αρνήθηκε ποτέ την ιδεολογική
και πολιτική του ταυτότητα. Όταν
υπήρχαν προβλήματα δεν γκρίνιαζε,
αλλά σήκωνε τα μανίκια και δούλευε
για να διορθωθούν. Αυτό πρέπει
να κάνουμε και εμείς σήμερα. 
–Υπάρχει, όμως, η εικόνα ότι ο
ΔΗΣΥ ταλαντεύεται ανάμεσα στο
«την πατρίδα ουκ ελάττω παρα-
δώσω» και το «η διχοτόμηση
συντελείται εκ των πραγμάτων».

–Για τον ΔΗΣΥ η βελούδινη δι-
χοτόμηση δεν αποτελεί επιλογή,
δεν την επιτρέπει καν ως σκέψη η
διακήρυξη αρχών μας. Είμαστε ταγ-
μένοι να διασφαλίσουμε την πα-
ρουσία του Ελληνισμού στην ιδι-
αίτερη πατρίδα μας, μέσα από μια
λύση που θα συνενώνει τον λαό
και το έδαφος της Κύπρου. Το «την
πατρίδα ουκ ελάττω παραδώσω»
είναι ο κοινός μας τόπος. Οποιαδή-
ποτε απόκλιση από αυτόν θα απο-
τελέσει βόμβα στα θεμέλια της ενό-
τητας της παράταξης. 
–Θεωρείστε πολιτικό τέκνο του
Ιωάννη Κασουλίδη, ωστόσο ήσα-
σταν και στενός συνεργάτης του

Νίκου Αναστασιάδη. Τι κρατάτε
από τον καθένα πολιτικά; 

–Ο άδολος και αγνός πατριωτι-
σμός, η πραότητα, η εξωστρέφεια
και η ευρύτητα της σκέψης του
Ιωάννη Κασουλίδη είναι για μένα
πολιτικός οδηγός. Από τον πρόεδρο
Αναστασιάδη κρατώ την οξυδέρ-
κεια, τη δυνατότητα αντίληψης
οποιουδήποτε θέματος σε δευτε-
ρόλεπτα και την τόλμη με την οποία
ρίχνεται στη φωτιά όταν αποφα-

σίσει κάτι. 
–Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν
πως ο ΔΗΣΥ έχει πρόβλημα στα
αστικά κέντρα και η μία έδρα
στη Λευκωσία θεωρείται για πολ-
λούς χαμένη. Πού οφείλεται κατά
την άποψή σας; 

–Υπάρχει κόσμος φιλελεύθερος,
ανοικτόμυαλος, προσηλωμένος
στην ανάγκη της προόδου που τα-
λαντεύεται ανάμεσα στο να κατα-
δικάσει όσα τον έχουν πληγώσει

ή να επιλέξει την υπευθυνότητα
και την αντίσταση στο τσουνάμι
λαϊκισμού που βιώνουμε. Δεν θεωρώ
χαμένη την έδρα στη Λευκωσία.
Αντιθέτως πιστεύω ότι η πλειοψη-
φία αυτού του κόσμου θα επιλέξει
να στηρίξει αντί να εγκαταλείψει
το ιδεολογικό και πολιτικό του σπίτι,
κάνοντας επιλογές εντός Συναγερ-
μού που θα τον διορθώνουν. 
–Είχατε πει στο παρελθόν πως
κανείς δεν σε ψηφίζει για το τι
έκανες αλλά για το τι θα κάνεις.
Με το χέρι στην καρδιά, η κυ-
βέρνηση και ο ΔΗΣΥ θεωρείτε
πως μας έχει πει τι θα κάνει; 

–Με το χέρι στην καρδιά και
βλέποντας και τις άλλες πολιτικές
δυνάμεις, πιστεύω ότι μόνο ο ΔΗΣΥ
μπορεί να πάει την Κύπρο μπροστά.
Το απέδειξε με το πρωτοφανές με-
ταρρυθμιστικό έργο που έχει ήδη
γίνει και με τις αλλαγές που ήδη
έστειλε στη Βουλή. Δεν μπορεί να
αμφισβητηθεί το πόσο η χώρα αλ-
λάζει επί της ουσίας τα τελευταία
χρόνια. Η Κύπρος της νέας εποχής
περιγράφεται αναλυτικά στο Πρό-
γραμμα Διακυβέρνησης. Οφείλουμε
όμως να επικοινωνούμε καλύτερα
τις ιδέες και τα οράματά μας. Να
έχουμε τους πολίτες συμμάχους
μας στην πορεία εκσυγχρονισμού
της χώρας. Να σταθούμε απέναντι
σε όσους, για ιδιοτελείς λόγους, θέ-
λουν να κρατούν την Κύπρο στά-
σιμη. Απέναντι σε όσους θέλουν
να βυθίσουν τη χώρα στο χάος για
να αναρριχηθούν στην εξουσία. 
–Η διαφθορά αποτελεί την αχίλ-
λειο πτέρνα αυτής της κυβέρνη-
σης. Υπάρχει τρόπος να ανατρα-
πεί όλο αυτό το κλίμα και η εικόνα
της «πιο διεφθαρμένης κυβέρ-
νησης» όπως λέει και το ΔΗΚΟ; 

–Βεβαίως υπάρχει τρόπος να
ανακτηθεί η εμπιστοσύνη. Με κόπο,
πράξεις,  καίριες θεσμικές αλλαγές
και την απαραίτητη πολιτική επα-
νεκκίνηση με βάση τα ιδανικά και

τις αρχές μας. Δεν ζούμε στη χει-
ρότερη χώρα του κόσμου όπως ιδι-
αίτερα το ΔΗΚΟ επιχειρεί να μας
πείσει, αδιαφορώντας πλήρως για
τις οικονομικές και κοινωνικές συ-
νέπειες που προκαλεί, αμαυρώνον-
τας εργολαβικά το όνομα της χώρας. 
–Αν αποτύχετε να εκλεγείτε τον
Μάιο, θα το θεωρήσετε προσω-
πική ήττα; 

–Στέκομαι μπροστά στο εκλογικό
σώμα για να με κρίνει με βάση το
θάρρος της γνώμης, την πολιτική
μου παρουσία, την ανάγκη να κτί-
σουμε την πολιτική από την αρχή.
Είναι η τρίτη φορά που είμαι υπο-
ψήφιος. Εάν οι συμπολίτες μου πι-
στεύουν ότι είμαι χρήσιμος για τον
τόπο και την παράταξη, θα με στεί-
λουν στη Βουλή. Εάν όχι, θα με
στείλουν σπίτι μου. Αυτό επιβάλλει
τόσο ο σεβασμός στη δημοκρατία,
όσο και η προσωπική αξιοπρέπεια.
–Υπήρξε κάποια στιγμή στην πο-
λιτική σας πορεία που προδώσατε
τον ιδεαλισμό της νιότης σας; 

–Όχι, ποτέ. Και όσο και αν το
έχω πληρώσει στην πράξη, αισθά-
νομαι πολύ περήφανος γι’ αυτό. 
–Ποια θα είναι η πρώτη πολιτική
σας πράξη στο ενδεχόμενο επα-
νεκλογής σας; 

–Στο επίπεδο της Βουλής θα
είναι η προώθηση του Προγράμ-
ματος Διαφάνεια, της μεγάλης πρό-
τασης νόμου που ήδη κατέθεσα
και προβλέπει ότι καμία οικονομική
ή διοικητική πράξη δεν θα εκτε-
λείται εάν προηγουμένως δεν δη-
μοσιευθεί στο διαδίκτυο, προσβά-
σιμη στον κάθε πολίτη. Στο επίπεδο
της παράταξης θα είναι η άμεση
διεξαγωγή του ιδεολογικοπολιτικού
συνεδρίου που έχω προτείνει από
το 2016. Ο ΔΗΣΥ είναι πολιτική πα-
ράταξη δημιουργίας, δεν είναι δια-
χειριστικός οργανισμός. Η επανεκ-
κίνηση, το αναβάπτισμα στις αρχές
και τις αξίες μας έχει ήδη καθυστε-
ρήσει.  

Μόνο ο ΔΗΣΥ μπορεί να πάρει τη χώρα μπροστά 
Το ΔΗΚΟ αμαυρώνει εργολαβικά το όνομα του τόπου με την πολιτική που ακολουθεί, λέει ο Μιχάλης Σοφοκλέους

Είναι η τρίτη φορά που είμαι υποψήφιος. Εάν οι συμπολίτες μου πιστεύουν
ότι είμαι χρήσιμος για τον τόπο και την παράταξη, θα με στείλουν στη Βουλή.
Εάν όχι θα με στείλουν σπίτι μου. Αυτό επιβάλλει τόσο ο σεβασμός στη δημο-
κρατία, όσο και η προσωπική αξιοπρέπεια.

Η πλειοψηφία
του ΔΗΣΥ θα επιλέξει
να στηρίξει αντί να εγ-
καταλείψει το ιδεολογι-
κό και πολιτικό του σπί-
τι, κάνοντας επιλογές
εντός Συναγερμού που
θα τον διορθώνουν.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η δική μου προσοχή, όπως και
όλων στο ΑΚΕΛ, τούτη την ώρα,
είναι επικεντρωμένη στην κρίσιμη
εκλογική μάχη των βουλευτικών
εκλογών και στις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει η Κύπρος» λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο υπο-
ψήφιος του ΑΚΕΛ Λευκωσίας Γιώρ-
γος Λουκαΐδης, κληθείς να σχολιά-
σει τη φημολογία ότι αποτελεί έναν
από τους κύριους διαδόχους του
Άντρου Κυπριανού για την γ.γ. του
ΑΚΕΛ. Απαντά στο αν είναι έτοιμοι
να συνεργαστούν με κόμματα όπως
το ΔΗΚΟ, με το οποίο τους χώριζε
χάος, όπως έλεγαν κάποτε, για να
αλλάξει η διακυβέρνηση και ξεκα-
θαρίζει πως κανένας δεν είπε πως
ιδανικό ποσοστό είναι το 25%. 

–Λένε πως καλή είναι η Αριστερά
στη θεωρία, αλλά στην πράξη
απέδειξε πως δεν μπορεί να κυ-
βερνήσει. Πώς απαντάτε;

–Απέναντι σ’ αυτόν τον ατεκ-
μηρίωτο αφορισμό, μπορώ μονάχα
να ισχυριστώ ότι αν στις τελευταίες
δύο εκλογικές αναμετρήσεις είχε
υιοθετηθεί η πρότασή μας για τη
διακυβέρνηση του τόπου, τότε η
χώρα θα βρισκόταν σε πολύ καλύ-
τερη θέση. Δεν θα είχαμε αυτά τα
πρωτοφανή αδιέξοδα και τα χαλά-
σματα που αφήνει πίσω της η δια-
κυβέρνηση ΔΗΣΥ-Αναστασιάδη
στο Κυπριακό, στην καταρράκωση
των θεσμών και του κράτους δι-
καίου, στην εκτόξευση της διαφθο-
ράς, στη θυματοποίηση του περι-
βάλλοντος, στο ξεπούλημα του δη-
μόσιου πλούτου, στην εξυπηρέτηση
των λίγων προνομιούχων σε βάρος
των πολλών κ.ο.κ. 
–Αν, όπως λέτε, στόχος είναι η
αλλαγή της διακυβέρνησης Ανα-
στασιάδη, είστε έτοιμοι να συμ-
μαχήσετε με κόμματα που άλλοτε
σας χώριζε άβυσσος, όπως το

ΔΗΚΟ;
–Την αλλαγή της διακυβέρνησης

την επιδιώκει και την επιζητεί μια
μεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Το
ΑΚΕΛ, ως το μεγαλύτερο κόμμα
της αντιπολίτευσης, θα αναλάβει
τις ευθύνες του και θα ηγηθεί της
προσπάθειας για αλλαγή. Γι’ αυτό
και είναι καθοριστικό να εξέλθει
όσο το δυνατό πιο ενισχυμένο το
ΑΚΕΛ. Σε ό,τι αφορά πιθανές συμ-
μαχίες, αυτές θα τις συζητήσουμε
στην ώρα τους, στη βάση των συ-
νεδριακών αποφάσεων μας.
–«Είναι ο καπιταλισμός ηλίθιε»
όπως αναφέρει στο βιβλίο του ο
Μπογιόπουλος, είναι η Ε.Ε. όπως
υποστηρίζει ο Γιάνης Βαρουφά-
κης ή η διαχείριση όπως υπο-
στηρίζει ο Μπέρνι Σάντερς η
πηγή των κρίσεων;

–Οι κρίσεις είναι ασφαλώς συ-
στημικές, συνδεδεμένες με τις εν
γένει αντιθέσεις του καπιταλισμού.
Η διαχείριση διαδραματίζει τον
δικό της ρόλο ως προς την έκταση
και το βάθος τους και κυρίως ως

προς το ποιος τελικά πληρώνει τη
νύφη από αυτές τις κρίσεις.
–Το 2016, το 25% που λάβατε
προκάλεσε σωρεία αντιδράσεων.
Σήμερα γιατί θεωρείται ένα ιδα-
νικό αποτέλεσμα;

–Δεν γνωρίζω να έχει μιλήσει
οποιοσδήποτε, παρουσιάζοντας
ως ιδανικό ένα ανάλογο αποτέλε-
σμα. Στόχος αυτής της εκλογικής
προσπάθειας είναι η ενίσχυση των
ποσοστών του ΑΚΕΛ. Αυτή η προ-
οπτική παραμένει στην κρίση άρα
και στις καρδιές και τις συνειδήσεις
των πολιτών και κυρίως του κόσμου
της Αριστεράς, ο οποίος θα πρέπει

αφενός να μας κρίνει δίκαια και
αυστηρά και αφετέρου να επιμε-
τρήσει ταυτόχρονα το κύριο που
αφορά στην ανάγκη απαλλαγής
από αυτή τη διακυβέρνηση.
–Πρόσφατη δημοσκόπηση του
ΣΙΓΜΑ έδειξε το ΑΚΕΛ να κατα-
γράφει χαμηλά ποσοστά στην
κοινοβουλευτική του δράση. Πώς
το ερμηνεύετε;

–Σωστά η ερώτησή σας αφορά
στην ερμηνεία αυτής της εικόνας,
αφού αυτή δεν ανταποκρίνεται
στην πραγματικότητα. Στους ετή-
σιους απολογισμούς της κοινοβου-
λευτικής μας δράσης μπορεί εύκολα

κάποιος, αν τους δει και τους δια-
βάσει, να διαπιστώσει το τεράστιο
έργο που έχει παραχθεί. Θα προ-
σέθετα τη σοβαρότητα, την υπευ-
θυνότητα και την εργατικότητα
που επιδεικνύουν οι βουλευτές του
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις,
στοιχεία που επίσης τους κάνει να
ξεχωρίζουν στη δράση τους, εντός
και εκτός κοινοβουλίου. Οι δικές
μας αδυναμίες στην προβολή του
κοινοβουλευτικού έργου, η μη ικα-
νοποιητική ή καθόλου προβολή
από τα ΜΜΕ και η γενικότερη απα-
ξίωση της Βουλής συντελούν στο
να υπάρχει αυτή η εσφαλμένη ει-
κόνα.
–Το 2016-2017 το ΑΚΕΛ επέλεξε
να στηρίξει τη διαδικασία και
κατ’ επέκταση τους χειρισμούς
του Νίκου Αναστασιάδη. Ήταν
λάθος η απόφασή σας; Τότε δεν
επεδίωκε δύο κράτη;

–Μα και σήμερα, που ελάχιστοι
αμφισβητούν το φλερτ του Νίκου
Αναστασιάδη με τα δύο κράτη και
γενικότερα τους εγκληματικούς
χειρισμούς του στο Κυπριακό, απο-
φασίσαμε να στηρίξουμε τη διαδι-
κασία που εξελίσσεται τούτη την
ώρα στη Γενεύη. Η στήριξη στη
διαδικασία δεν παρεχόταν ποτέ εν
λευκώ στον εκάστοτε Ελληνοκύπριο
διαπραγματευτή, ούτε ήταν συ-
ναρτημένη με τον βαθμό εμπιστο-
σύνης προς το πρόσωπό του. Θα
βρείτε δηλώσεις μας στην περίοδο
που αναφέρεστε, όπου δηλώναμε
ότι καμία εμπιστοσύνη δεν είχαμε
στον Νίκο Αναστασιάδη. Αν δεν
κρίναμε στη βάση του περιεχομένου
της, την κάθε πρωτοβουλία - δια-
δικασία, αλλά στη βάση του ποιος
είναι ο πρόεδρος, αυτό θα σήμαινε
ότι για τα 25 από τα τελευταία 30
χρόνια θα έπρεπε να ήμασταν αν-
τίθετοι σε όλες τις προσπάθειες
αναζήτησης λύσης του Κυπριακού.
–Λέτε πως η ανανέωση στο ΑΚΕΛ
είναι μία συνεχής διαδικασία.
Να αναμένουμε εκπλήξεις στο

εκλογικό συνέδριο του Ιουνίου;
–Δεν ξέρω σε τι αναφέρεστε

όταν ρωτάτε για εκπλήξεις, αλλά
το ΑΚΕΛ μετέτρεψε ήδη σε πράξη
την ανανέωση ως μια συνεχή δια-
δικασία. Είτε αυτό αφορά στην ανα-
νέωση των καθοδηγητικών σωμά-
των, είτε στην ανανέωση της κοι-
νοβουλευτικής του ομάδας και άλ-
λων πολιτειακών αξιωμάτων, αφού
είναι το πρώτο που έθεσε περιορι-
σμό θητειών.
–Θεωρείστε ένας από τους επι-
κρατέστερους για τη διαδοχή
της Γενικής Γραμματείας του
ΑΚΕΛ. Με το χέρι στην καρδιά
μπορείτε να πείτε αν ενδιαφέρε-
στε;

–Η δική μου προσοχή, όπως και
όλων στο ΑΚΕΛ, τούτη την ώρα εί-
ναι επικεντρωμένη στην κρίσιμη
εκλογική μάχη των βουλευτικών
εκλογών και στις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει η Κύπρος.
–Σε ποιο βιβλίο ανατρέχετε συ-
χνά;

–Σε κανένα συγκεκριμένα. Εκεί
και όπου χρειάζομαι βοήθεια στη
μελέτη οποιουδήποτε θέματος,
κατά κανόνα καταφεύγω σε πολλές
και διαφορετικές πηγές.
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε;

–Τον «Θάνατο του Εμποράκου»
του ΘΟΚ.
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
επανεκλογής σας;

–Έχουμε αφήσει αρκετές σοβα-
ρές εκκρεμότητες ενώπιον της Βου-
λής και σε αυτές θα δώσουμε προ-
τεραιότητα, όπως είναι η δέσμευση
για να προωθηθούν οι νομοθεσίες
επαναφοράς των δικαιωμάτων των
δανειοληπτών, η διασφάλιση ελά-
χιστων-αξιοπρεπών δικαιωμάτων
των εργαζομένων και των συντα-
ξιούχων, η μεταρρύθμιση στην το-
πική αυτοδιοίκηση και τη δικαιο-
σύνη, το πόθεν έσχες και άλλα.

Το ΑΚΕΛ θα ηγηθεί της προσπάθειας για αλλαγή
Ο Γιώργος Λουκαΐδης απαντά αν είναι έτοιμοι να συμμαχήσουν ακόμα και με το ΔΗΚΟ στις προεδρικές εκλογές του 2023

Οι δικές μας αδυναμίες στην προβολή του κοινοβουλευτικού έργου, η μη
ικανοποιητική ή καθόλου προβολή από τα ΜΜΕ και η γενικότερη απαξίωση
της Βουλής συντελούν στο να υπάρχει αυτή η εσφαλμένη εικόνα λέει ο Γ.
Λουκαΐδης, κληθείς να σχολιάσει πρόσφατη δημοσκόπηση που δείχνει χαμη-
λά το ΑΚΕΛ στο κοινοβουλευτικό του έργο.

Αν δεν κρίναμε στη βάση
του περιεχομένου της
την κάθε πρωτοβουλία -
διαδικασία, αλλά στη
βάση του ποιος είναι ο
πρόεδρος, αυτό θα σή-
μαινε ότι για τα 25 από τα
τελευταία 30 χρόνια θα
έπρεπε να ήμασταν αντί-
θετοι σε όλες τις προ-
σπάθειες αναζήτησης
λύσης του Κυπριακού.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η Νέα Στρατηγική, είναι η οδός
για να προσπαθήσουμε να αλλά-
ξουμε την αδιάλλακτη στάση της
Τουρκίας», λέει στην «Κ» ο υποψή-
φιος βουλευτής του ΔΗΚΟ Λευκω-
σίας Χρύσης Παντελίδης, απαν-
τώντας ως ο κύριος εμπνευστής
της εν λόγω στρατηγικής για τις
επικρίσεις που δέχτηκε περί ανε-
φαρμοστικότητας. «Και παρεμπι-
πτόντως, έχουν περάσει τέσσερα
ολόκληρα χρόνια από τότε που
προτείνοντας τη Νέα Στρατηγική
βρεθήκαμε στο στόχαστρο των θια-
σωτών της αποτυχημένης πολιτι-
κής, που εφαρμόζεται τα τελευταία
13 χρόνια. Πέτυχαν άραγε κάτι με
αυτή την αποτυχημένη πολιτική;
Δυστυχώς, όχι. Το Κυπριακό βρί-
σκεται σήμερα στο χειρότερο ση-
μείο που ήταν ποτέ», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά. Απαντά γιατί  επι-
καλείται συχνά τον Τάσσο Παπα-
δόπουλο και αν αυτό σημαίνει απου-
σία ηγεσίας σήμερα. Καλείται να
απαντήσει αν η υποψηφιότητα στη
Λευκωσία σημαίνει και βλέψεις για
ανώτατα αξιώματα στο ΔΗΚΟ και
για τη σχέση του με τον γενικό
ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαηλίδη.

–Αλήθεια γιατί νιώθετε συχνά
την ανάγκη να επικαλείστε τον
Τάσσο Παπαδόπουλο; 

–Γιατί συχνά επιβεβαιώνονται
οι εκτιμήσεις του, συχνά δικαιώ-
νονται οι επιλογές του, συχνά ανα-
δεικνύονται τα ιδιαίτερα στοιχεία
της ηγετικής προσωπικότητας και
του τρόπου με τον οποίο ασκούσε
τα καθήκοντά του και συχνά ανα-
καλούνται στη μνήμη της κοινωνίας
τα πολλά επιτεύγματα της πετυ-
χημένης διακυβέρνησής του. 

–Για κάποιους μπορεί να θεωρη-
θεί απουσία εμπνευσμένης ηγε-
σίας σήμερα, για άλλους προσω-
πολατρία. Στην περίπτωσή σας
τι ισχύει; 

–Τίποτε από τα δύο. Η διακυ-
βέρνηση του Τάσσου Παπαδόπου-

λου ξεχωρίζει ως πετυχημένη από
μόνη της, με βάση συγκεκριμένα
αντικειμενικά στοιχεία και επιτεύγ-
ματα και όχι επειδή ήταν αποτυ-
χημένες οι διακυβερνήσεις που
ακολούθησαν και που βιώνουμε
μέχρι σήμερα.  

–Σε τρεις γραμμές, ποια είναι η
ιδεολογικοπολιτική προσέγγιση
του Κέντρου; Επειδή σίγουρα θα
έχετε ακούσει πολλούς να το χα-
ρακτηρίζουν δεκανίκι της εκά-
στοτε εξουσίας… 

–Η ιδεολογικοπολιτική προσέγ-
γιση του Κέντρου προκύπτει από
τη σύνθεση των αποτελεσματικών
στοιχείων της ελεύθερης οικονομίας
και των ανθρωποκεντρικών στοι-
χείων της κοινωνικής δικαιοσύνης
και απορρίπτει τις ακραίες ιδεολο-
γίες του κομμουνισμού και του νε-
οφιλελευθερισμού. Δεκανίκια της
εξουσίας είναι αυτοί που της έριξαν
σωσίβιο την ώρα που πρωταγωνι-
στεί στη διαπλοκή και στη διαφθορά
και όχι το ΔΗΚΟ που παλεύει για
την κάθαρση.

–Η υποψηφιότητά σας στη Λευ-
κωσία τι σημαίνει πολιτικά, πέραν
της πεπατημένης απάντησης ότι
κατοικείτε εδώ χρόνια; Ίσως βλέ-
ψεις για πιο ψηλά αξιώματα εντός
ΔΗΚΟ; 

–Σημαίνει ότι έχω βλέψεις να
κατοικώ στη Λευκωσία για πάν-
τα…

–Θεωρείστε εμπνευστής της Νέας
Στρατηγικής του Νικόλα Παπα-
δόπουλου. Αν πάρουμε ως δεδο-
μένο ότι αυτή μπορεί να αποδώ-
σει, θα το κάνει σε βάθος χρόνου.
Εμείς έχουμε την πολυτέλεια να
περιμένουμε;  

–Την πολυτέλεια να περιμένουμε
δεν την είχαμε ποτέ και προφανώς
δεν την έχουμε ούτε και τώρα.
Όμως, αυτό δεν είναι επιλογή των
Ελληνοκυπρίων αλλά επιβολή της
αδιάλλακτης Τουρκίας, η οποία πα-
ραμένει αμετακίνητη. Η Νέα Στρα-
τηγική, λοιπόν, είναι ακριβώς η

απάντηση σε αυτή την πραγματι-
κότητα, είναι η οδός για να προ-
σπαθήσουμε να αλλάξουμε αυτή
την αδιάλλακτη στάση. Και παρεμ-
πιπτόντως έχουν περάσει τέσσερα
ολόκληρα χρόνια από τότε που
προτείνοντας τη Νέα Στρατηγική
βρεθήκαμε στο στόχαστρο των θια-
σωτών της αποτυχημένης πολιτι-
κής, που εφαρμόζεται τα τελευταία
13 χρόνια. Πέτυχαν άραγε κάτι με
αυτή την αποτυχημένη πολιτική;
Δυστυχώς, όχι. Το Κυπριακό βρί-
σκεται σήμερα στο χειρότερο ση-
μείο που ήταν ποτέ.

–Φωνάζετε για τον Νίκο Αναστα-
σιάδη και τα δύο κράτη, ωστόσο,
ένας από τους πρώτους που μί-
λησε για κάτι τέτοιο είναι ο Άγ-
γελος Συρίγος, με τον οποίο εσείς
προσωπικά έχετε στενή επαφή…

–Ο Άγγελος Συρίγος έχει γράψει
ένα ογκώδες βιβλίο για το σχέδιο
Ανάν. Συμπέραινε, ορθώς, ότι οι
συνέπειες του Σχεδίου Ανάν θα
ήταν καταστροφικές για τον κυ-
πριακό ελληνισμό και σημείωνε
ενδεικτικά ότι αυτές οι καταστρο-
φικές συνέπειες θα ήταν χειρότε-
ρες ακόμα και από λύση δύο κρα-
τών. Αντίθετα, ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης φέρεται να συζήτησε
τη λύση δύο κρατών με τον Τσα-
βούσογλου, τον Αρχιεπίσκοπο, ξέ-
νους διπλωμάτες και ντόπιες αν-
τιπροσωπείες, με δική του πρω-
τοβουλία. Αν ποτέ o Άγγελος Συ-
ρίγος ή οποιοσδήποτε άλλος υιο-
θετήσει τέτοιες απόψεις ή πάρει
τέτοιες πρωτοβουλίες, θα διαφω-
νήσω και μαζί του.

–Άλλο στήριξη του γενικού ελεγ-
κτή και άλλο εργαλειοποίησή
του. Δεν νιώθετε ότι οι τοποθε-
τήσεις σας κάποιες φορές ίσως
να στέλνουν το μήνυμα εργαλει-
οποίησης; 

–Ουδέποτε ένιωσα κάτι τέτοιο
και ουδέποτε επιχειρήσαμε να ερ-
γαλειοποιήσουμε τον γενικό ελεγ-
κτή, ως πρόσωπο, ή την Ελεγκτική
Υπηρεσία ως θεσμό. Αντίθετα, όμως,
η κυπριακή κοινωνία βιώνει τη στο-
χοποίηση του γενικού ελεγκτή από
την κυβέρνηση του ΔΗΣΥ. Θυμη-
θείτε, αλήθεια, πόσες φορές δήλω-
σαν ή διέρρευσαν τους τελευταίους
μήνες ότι θα τον σύρουν στο Ανώ-
τατο Δικαστήριο – χωρίς ποτέ να
το τολμήσουν βέβαια – ή πόσες
φορές προσπάθησαν να του φορ-
τώσουν σκοπιμότητες που μόνο
μια πανικόβλητη, διαπλεκόμενη
και διεφθαρμένη κυβέρνηση, όπως
αυτή του ΔΗΣΥ, θα μπορούσε να
σκαρφιστεί. 

–Υπάρχει συντονισμός ανάμεσα
σε εσάς προσωπικάκαι τον γενικό

ελεγκτή, όπως άλλωστε αφέθηκε
να νοηθεί από παραπολιτικές
στήλες; 

–Όχι.

–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά; 

–Στο βιβλίο της Claire Palley
«Μια παταγώδης αποτυχία των διε-
θνών σχέσεων», καθώς πολλές φο-
ρές, στο παρόν και στο πρόσφατο
παρελθόν, επανέρχονται – και μά-
λιστα σε πιο επικίνδυνη εκδοχή –
οι ιδέες και οι μεθοδεύσεις που βίω-
σε η Κύπρος την περίοδο 1999-
2004 με την προεργασία, την υπο-
βολή και τη διαπραγμάτευση του
Σχεδίου Ανάν, επί προεδρίας Γλαύ-
κου Κληρίδη και τη συνέχιση της
διαπραγμάτευσης και τελικά την
απόρριψη του Σχεδίου, επί προ-
εδρίας Τάσσου Παπαδόπουλου. 

–Ποια ήταν η τελευταία παρά-
σταση που είδατε; 

–«Η μικρή μας πόλη» του Θόρν-
τον Ουάιλντερ, σε σκηνοθεσία της
Αλεξίας Παπαλαζάρου, από τον
ΘΟΚ, το περασμένο καλοκαίρι, στο
αμφιθέατρο της Σχολής Τυφλών.
Μια πολύ όμορφη και καλοστημένη
παράσταση και μάλιστα στις πρω-
τόγνωρες συνθήκες αποστάσεων
και προστατευτικών μέτρων λόγω
πανδημίας. 

–Θεωρείτε πως στη μέχρι τώρα
πολιτική σας πορεία πέσατε έξω
σε πολιτικές θέσεις ή πρόσωπα;

–Δεν έπεσα έξω σε πολιτικές θέ-
σεις. Έπεσα έξω σε πολιτικά πρό-
σωπα. Και αυτό με έκανε πιο σοφό,
πολύ πιο αυστηρό και πολύ πιο
απαιτητικό απέναντι σε αυτούς και
αυτές που εμπιστεύομαι σήμερα. 

–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
εκλογής σας; 

–Η ανάληψη πρωτοβουλίας για
αναβάθμιση του ρόλου και του έρ-
γου της Βουλής, μέσω συγκεκρι-
μένης πρότασης την οποία θα πα-
ρουσιάσω τις αμέσως επόμενες
μέρες.

Το Κυπριακό βρίσκεται στο χειρότερο σημείο 
Όταν προτείναμε τη Νέα Στρατηγική μάς έβαλαν στο στόχαστρο οι θιασώτες μιας πολιτικής που αποδεδειγμένα απέτυχε

«Δεν έπεσα έξω σε πολιτικές θέσεις. Έπεσα έξω σε πολιτικά πρόσωπα. Και
αυτό με έκανε πιο σοφό, πολύ πιο αυστηρό και πολύ πιο απαιτητικό απέναντι
σε αυτούς και αυτές που εμπιστεύομαι σήμερα», λέει ο Χ. Παντελίδης στην
«Κ», κληθείς να απαντήσει αν κατά την πολιτική του πορεία έπεσε έξω.

Δεκανίκια της εξουσίας
είναι αυτοί που της έρι-
ξαν σωσίβιο την ώρα που
πρωταγωνιστεί στη δια-
πλοκή και στη διαφθορά
και όχι το ΔΗΚΟ που πα-
λεύει για την κάθαρση.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Ανεύθυνος λαϊκισμός ή σοβαρότητα;

Τ ο ερώτημα του τίτλου είναι
ένα από τα κεντρικά προεκλο-
γικά μηνύματα του Δημοκρα-

τικού Συναγερμού. Πρόκειται όντως
για ένα σοβαρό διακύβευμα, αφενός
επειδή ο λαϊκισμός είναι επικίνδυ-
νος και αφετέρου επειδή η σοβα-
ρότητα αποτελεί προαπαιτούμενο
για την αντιμετώπιση των σημαν-
τικών προβλημάτων που αντιμε-
τωπίζουμε ως χώρα. Η συμφωνία
μας όμως τελειώνει εδώ. Γιατί το
ερώτημα που εγείρει ο ΔΗΣΥ, εάν
έχει στοιχειώδη επίγνωση της πραγ-
ματικότητας που βιώνουμε ως κοι-
νωνία, θα έπρεπε πρώτα απ’ όλα
να το απευθύνει στον εαυτό του.
Είναι κοινός τόπος άλλωστε ότι το
κυβερνών κόμμα και η κυβέρνησή
του επανειλημμένα κατέφυγαν
στον ανεύθυνο λαϊκισμό είτε για
να δικαιολογήσουν αντιλαϊκές πο-
λιτικές είτε για να αποκρύψουν
προβλήματα και να αποσείσουν
ευθύνες.

Ο λαϊκισμός στηρίζεται σε ψέ-
ματα. Και ο ΔΗΣΥ είπε πολλά ψέ-
ματα με τεράστιο κόστος για τον
λαό μας. Κατ’ αρχάς, κέρδισε τις

προεδρικές εκλογές του 2013 με
την απόλυτη δέσμευση ότι ποτέ
δεν πρόκειται να αποδεχθεί το κα-
ταστροφικό κούρεμα καταθέσεων.
Το τι ακολούθησε είναι γνωστό.
Στη συνέχεια, ενυπογράφως δε-
σμεύτηκε ότι δεν πρόκειται ποτέ
να δεχθεί ιδιωτικοποίηση των κερ-
δοφόρων ημικρατικών οργανισμών.
Ώσπου μετεκλογικά, κυνικά υπο-
στήριξε ότι οι ιδιωτικοποιήσεις
είναι μέρος του μεταρρυθμιστικού
έργου της κυβέρνησης. Πολλά ψέ-
ματα είπαν οι κυβερνώντες και για
τον Συνεργατισμό, οδηγώντας τον
στη χρεοκοπία και το ξεπούλημα.
Μια μεγάλη λίστα από ψέματα, τα
οποία κηλιδώνουν την αξιοπιστία
της κυβερνητικής παράταξης.

Ο λαϊκισμός  χαρακτηρίζεται
επίσης από άρνηση ανάληψης ευ-
θύνης. Ο ΔΗΣΥ και η κυβέρνησή
του δεν ανέλαβαν ποτέ καμία ευ-
θύνη στα οκτώ χρόνια που κυβερ-
νούν τον τόπο. Στις επιτυχίες –
πραγματικές ή φανταστικές– οι κυ-
βερνώντες πλεονάζουν σε αυτοε-
παίνους. Χαρακτηριστικό και πιο
πρόσφατο παράδειγμα αποτελεί η

διαχείριση της πανδημίας. Ενόσω
τα κρούσματα ήταν σε χαμηλό επί-
πεδο μέχρι και διαφήμιση έκαναν
για να επαινέσουν τους εαυτούς
τους, ενώ όταν ξέφυγε η κατάσταση
φόρτωσαν την ευθύνη στους πο-
λίτες.

Στα πρώτα χρόνια της διακυ-
βέρνησής του ο ΔΗΣΥ φόρτωνε
την ευθύνη για κάθε πρόβλημα
στην προηγούμενη κυβέρνηση.
Για το κούρεμα καταθέσεων, για
τις ιδιωτικοποιήσεις, για τη χρεο-
κοπία του Συνεργατισμού.... Στον
όγδοο χρόνο της διακυβέρνησής
τους, οι κυβερνώντες αντιλήφθηκαν
επιτέλους  ότι δεν πείθουν με τέ-
τοιους έωλους ισχυρισμούς οπότε

άλλαξαν τροπάρι επιρρίπτοντας
τις ευθύνες στη Βουλή. Σκαρφί-
στηκαν ότι δήθεν η αντιπολίτευση
εμποδίζει τις μεταρρυθμίσεις και
έκαναν μάλιστα σχετική διαφήμιση
ξεπερνώντας κάθε όριο πολιτικού
θράσους. Καθυστέρησε η κυβέρ-
νηση να στείλει το νομοσχέδιο για
τις κρατικές εγγυήσεις στη Βουλή;
Φταίει η αντιπολίτευση! Καθυστέ-
ρησε η κυβέρνηση να προωθήσει
τη συζήτηση για τη μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκησης; Φταίει
η Βουλή! Για χρόνια σκονίζονταν
σε διάφορα κυβερνητικά συρτάρια
σοβαρά νομοθετήματα, αλλά ευ-
θύνεται η αντιπολίτευση για την
καθυστέρηση στην έγκρισή τους.
Πάντα φταίνε οι άλλοι. Ποτέ ο ΔΗΣΥ
και η κυβέρνησή του.

Μόνο για τα χρυσά διαβατήρια
δεν έκανε διαφήμιση ο ΔΗΣΥ. Αν
εννοούν τον ισχυρισμό ότι με το
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων σώ-
θηκε η κυπριακή οικονομία, τότε
γιατί δεν διαφημίζουν τα 6,5 χιλιά-
δες διαβατήρια που έδωσαν κατ’
εξαίρεση; Σκόπιμα σιωπούν, πι-
στεύοντας αφελώς ότι ο χρόνος και

η λήθη θα κλείσει τις πληγές. Ο
διεθνής εξευτελισμός της Κύπρου,
όμως, αποτελεί πληγή που δεν κλεί-
νει τόσο εύκολα με τη ζημιά για τη
χώρα μας να είναι τεράστια.

Ο λαϊκισμός τροφοδοτείται με
την καλλιέργεια ψευδαισθήσεων
στην κοινωνία. Κι εδώ ο ΔΗΣΥ κα-
ταγράφει…επιτυχίες. Πουλώντας
πατριδοκαπηλία και ανέξοδο πα-
τριωτισμό διακήρυσσαν ότι οχύ-
ρωσαν την κυπριακή ΑΟΖ με τις
πολυμερείς συναντήσεις. Όταν αυ-
τό το αφήγημα κατέρρευσε κάτω
από το βάρος της πειρατικής συμ-
περιφοράς της Τουρκίας, οι κυβερ-
νώντες έστρεψαν την προσοχή της
κοινωνίας στις ευρωπαϊκές κυρώ-
σεις. «Κυρώσεις που θα πονέσουν
την Τουρκία», κόμπαζε ο υπουργός
Εξωτερικών. Τελικά στην Ευρώπη
μείναμε μόνοι, χωρίς καμία στήριξη,
ούτε καν από την Ελλάδα. Οι δε
κυρώσεις αφέθηκαν, μαζί με τη λύ-
ση του Κυπριακού, για κάποιο αό-
ριστο μέλλον.

Η σοβαρότητα προϋποθέτει αρ-
μονία λόγων και έργων. Σε αυτή
τη βάση οι πολίτες πρέπει να με-

τρούν την αξιοπιστία των πολιτικών
δυνάμεων. Εμείς στο ΑΚΕΛ δεν φο-
βόμαστε την αξιολόγηση. Αντίθετα,
ζητούμε από τον λαό να μας κρίνει
αυστηρά για όσα λέμε και για όσα
εν τέλει πράττουμε. Καλούμε τους
πολίτες να μας κρίνουν γι’ αυτά
που εμποδίσαμε, απορρίψαμε και
αντιδράσαμε, ώστε να προστατεύ-
σουμε την κοινωνία από τις αντι-
λαϊκές πολιτικές της κυβέρνησης.
Τους καλούμε να μας κρίνουν γι’
αυτά που προτείναμε, που προ-
ωθήσαμε και για όσα βοηθήσαμε
να επιλυθούν.

Το κοινοβουλευτικό μας έργο
αποτελεί τον αδιάψευστο μάρτυρα
μιας συνεπούς πορείας δίπλα και
μαζί με τον λαό. 

Αυτό είναι το πολιτικό μας DNA.
Γιατί το ΑΚΕΛ δεν είναι μόνο κόμμα
διαμαρτυρίας. Είναι πρωτίστως
κόμμα δημιουργίας. Κόμμα που δί-
νει δύναμη στους πολίτες και προ-
οπτική για την προοδευτική αλλαγή
που χρειάζεται ο τόπος. 

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

<<<<<<

Ο διεθνής εξευτελισμός
της Κύπρου, όμως, απο-
τελεί πληγή που δεν
κλείνει τόσο εύκολα με
τη ζημιά για τη χώρα μας
να είναι τεράστια.
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Απογοητευμένος
Δεν νομίζω να υπήρχε κύπριος πολίτης
που να ήταν αισιόδοξος για τη Γενεύη. Η
στάση της Τουρκίας και των εδώ εκπροσώ-
πων της ήταν κρυστάλλινη. Ο Ερσίν Τατάρ
για χάρη της εικόνας φρόντισε να δείξει
πως στο παλάτι των Εθνών συμμετέχει το
παράνομο μόρφωμα των Κατεχομένων,
καμαρώνοντας ενώπιον των φωτογραφι-
κών φακών με τη μάσκα που έφερε τα
σύμβολα του ψευδοκράτους και περιφέ-
ροντας στο πλάι του, τον λεγόμενο υπουρ-
γό Εξωτερικών της «κυβέρνησής» του.
Λαμβάνοντας υπόψη αυτά αδυνατώ να αν-
τιληφθώ την απογοήτευση που εξέφρασε
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, για τις γρα-
πτές θέσεις που κατέθεσε ο Τατάρ στον
γ.γ. του ΟΗΕ. Τι περίμενε δηλαδή ο Νίκος
Αναστασιάδης; Απέναντί του δεν έχει τον
Μουσταφά Ακιντζί. Άσε που κάποιος αιθε-
ροβάμων, ενδεχομένως, να είχε τα ίδια
συναισθήματα για τα όσα συνέβησαν το
2017 και πάλι στην Ελβετία. 

••••
Η εξαίρεση
Για μια ενδιάμεση έκθεση όπου ο πιο
ακραίος χαρακτηρισμός φαντάζει λίγος για
το φαγοπότι που είχε στηθεί πέριξ του
επενδυτικού προγράμματος με τα «Χρυ-
σά» διαβατήρια, τα σχόλια της Επιτροπής
για τον Κωνσταντίνο Πετρίδη έχουν ιδιαί-
τερη αξία. Ο τέως υπουργός Εσωτερικών
είναι το μοναδικό κυβερνητικό στέλεχος
για το οποίο διατυπώνονται ευμενή σχό-
λια. Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης περιγράφε-
ται ως η εξαίρεση, αναφορικά με την προ-
σοχή που επέδειξε στις παθογένειες του
ΚΕΠ ως ΥΠΕΣ. Έστω και καθυστερημένα,
όπως σημειώνεται στην έκθεση, προώθη-
σε σημαντικές τροποποιήσεις που εισήγα-
γαν ασφαλιστικές δικλίδες στο επενδυτικό
πρόγραμμα. Επιπλέον επί υπουργίας του,
το ΥΠΕΣ απέκτησε πρόσβαση στη βάση δε-
δομένων Worldcheck, ενώ υλοποιήθηκε
και η συμφωνία για τη διεξαγωγή της δέ-
ουσας επιμέλειας. Κοινώς ο Πετρίδης επί-
πλευσε των υπολοίπων.

••••
Ποιος μιλάει;
Ο Ανδρέας Χασαπόπουλος, νυν υποψή-
φιος βουλευτής με τους Οικολόγους και
«λοχαγός» του νυν γενικού ελεγκτή, θα
πρέπει να είναι προσεχτικός στις δημόσιες
αναφορές του για την «Κ». Ο κ. Χασαπό-
πουλος πρέπει να μας πει πότε διαπίστωσε
πως η εφημερίδα έγινε εκφραστικό όργα-
νό της Νομικής Υπηρεσίας. Μήπως από τό-

τε που ο ίδιος ήταν στον 3ο όροφο της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας και το μόνο που
έκανε ήταν να μοιράζει έγραφα, με «μι-
κροσκανδαλάκια» στους δημοσιογράφους;
Μήπως μεταξύ κυπριακού καφέ και επιλε-
κτικών διαρροών, όταν έθαβε ασύστολα
τον προκάτοχό του και την τέως μαστόρισ-
σά του, που όταν ήταν στις δόξες της ήταν
ο υποτακτικός της; Μόλις ξεπόρτισε η Χρυ-
σταλλού για την Αγία Παρασκευή, την
απαρνήθηκε «Πριν αλέκτωρ φωνήσαι».
Τότε τα θυμήθηκε όλα, προηγουμένως εί-
χε πάθει περιστασιακή άνοια. 

••••
Μούγκα
Ο Δημήτρης Συλλούρης μετά από πολύ και-
ρό εμφανίσθηκε για να παρουσιασθεί ενώ-
πιον της Ερευνητικής Επιτροπής. Ο πολιτι-
κός που κάποτε προσπαθούσε να κάνει βα-
θιές τομές στη Βουλή των Αντιπροσώπων,

επέλεξε το δικαίωμα της σιωπής ενώπιον
της Ερευνητικής. Προφανώς γιατί το βίντεο
του Al Jazeera θα τον οδηγήσει ενώπιον της
δικαιοσύνης και οι δικηγόροι του, τον συμ-
βούλευσαν να κρατήσει το στόμα του κλει-
στό. Το δικαίωμα της σιωπής είναι δικαίωμα
του κάθε πολίτη που βρίσκεται σε παρόμοια
θέση. Ο κ. Συλλούρης όμως ήταν πολιτικός
και αυτό φαίνεται πως το ξέχασε. Οι πρά-
ξεις που του αποδίδονται, στρέφονται κατά
του δεύτερου θεσμικού αξιωματούχου της
Κυπριακής Δημοκρατίας θεσμό που όφειλε
να υπερασπίσει, έστω και την ύστατη. Δεν
το έκανε αφήνοντας συν τοις άλλοις στα
κρύα τα λουτρά τους δημοσιογράφους που
ανέμεναν φοβερές αποκαλύψεις.

••••
Οι φήμες...
Το μεταφέρω αυτούσιο όπως μου το εκ-
μυστηρεύτηκαν όχι ένας αλλά δύο αρχηγοί

κομμάτων. «Μην εκπλαγείς η κυβέρνηση
να αναστείλει για μικρό χρονικό διάστημα
το στήσιμο καλπών για τις βουλευτικές, με
πρόσχημα την έξαρση της πανδημίας».
Ίσως να αποτελεί κακία αλλά και οι δύο αρ-
χηγοί πιστεύουν πως στην Πινδάρου κά-
νουν τον σταυρό τους για ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο, να αγοράσουν χρόνο μπας και
διορθώσουν τα ποσοστά τους. Θυμήθηκα
τη συνομιλία με τους δύο αρχηγούς, όταν
διέρρευσαν οι πληροφορίες από το
Υπουργικό Συμβούλιο για την ανατροπή
που σημειώθηκε με τα μέτρα κατά της
πανδημίας. Ανάμεσα σε αυτές και μία που
ήθελε τον υπουργό Εσωτερικών Νίκο Νου-
ρή να είπε ότι δεν πρόκειται να στήσει
κάλπες με τα ημερήσια κρούσματα να κι-
νούνται κοντά στα χίλια. Πάντως η σημερι-
νή εικόνα φαίνεται πως ευνοεί ένα τέτοιο
σενάριο. 

••••

Αντίο γιατρέ
Έφυγε από τη ζωή και ο τελευταίος μιας
φουρνιάς πολιτικών της Κύπρου που φέ-
ρουν το χαρακτηρισμό των ιστορικών. Αν
και ο Βάσος Λυσσαρίδης τα τελευταία
χρόνια είχε αποτραβηχθεί από τον δημό-
σιο βίο, ο θάνατός του κλείνει μια περίο-
δο, από τις σημαντικότερες, της πολιτικής
ιστορίας του τόπου. Όπως και οι υπόλοι-
ποι (Μακάριος, Κληρίδης, Παπαδόπουλος,
Κυπριανού) έζησε τις σημαντικότερες
στιγμές της νεότερης ιστορίας της Κύ-
πρου και πέρα από τη συναισθηματική
φόρτιση που προκαλεί ο θάνατος ενός πο-
λιτικού προσώπου, ο ιστορικός του μέλ-
λοντος θα τον αξιολογήσει και θα τον το-
ποθετήσει στη θέση που του αρμόζει. Ως
αποχαιρετισμό με τον πρέποντα σεβασμό
στον πολιτικό Λυσσαρίδη, ο θάνατός του
συνιστά απώλεια και τυπικά κλείνει μια
περίοδο από την ανεξαρτησία της Κύπρου
μέχρι και σήμερα. 

••••

Αλλοι σιωπαίνουν και άλλοι ονειρεύονται

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ό,τι δεν ευτύχησε να ζήσει ο μακαρίτης ο Ραούφ Ντενκτάς το 2003, το βιώνει το γιούδι του ο Ερσίν Τατάρ στη Γενεύη. Στο Μπούργκεστον,
ο Ταγίπ Ερντογάν έβαλε στη γωνία τον γνησιότερο εκφραστή της κατοχής και διχοτόμησης, γιατί αυτό εξυπηρετούσε την Τουρκία. Δεκαεπτά
χρόνια μετά έβγαλε από τη ναφθαλίνη το φάντασμα Ντενκτάς, αποκαθιστώντας την διαχρονική τάξη στην ιστορία του Κυπριακού.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΑΝΤΟΝΙΟ ΓΚΟΥΤΙΕΡΕΣ

Η επίλυση του Κυπριακού εξελίχθη-
κε σε ένα άπιαστο όνειρο για όλους
του γενικούς γραμματείς των Ηνωμέ-
νων Εθνών. Ο νυν γ.γ. του ΟΗΕ πήρε
μια πρώτη γεύση στο Κραν Μοντάνα.
Η δεύτερη φορά θα επιβεβαιώσει ότι
τίποτα δεν είναι τυχαίο στην πρώτη.
Η τρίτη, εάν υπάρξει, απλώς θα απο-
τελέσει επανάληψη της ιστορίας. Θα
μας παρατήσει όπως έκαναν οι προ-
κάτοχοί του. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Δεν λες κουβέντα…
«Δεν λες κουβέντα, κρατάς κρυμμέ-
να μυστικά και ντοκουμέντα», λέει
το πολύ γνωστό τραγούδι σε στίχους
του Κώστα Τριπολίτη. Το θυμήθηκα
τη Μεγάλη Τετάρτη που ο τέως πρό-
εδρος της Βουλής Δημήτρης Συλ-
λούρης και ο τέως βουλευτής του
ΑΚΕΛ Χριστάκης Τζιοβάνη και πρω-
ταγωνιστές του viral βίντεο του Al Ja-
zeera εμφανίστηκαν ενώπιον της
Ερευνητικής Επιτροπής για τις πολι-
τογραφήσεις του Κυπριακού Επεν-
δυτικού Προγράμματος (ΚΕΠ).

Και οι δύο παρέμειναν αμίλητοι,
δεν απάντησαν καμία από τις ερω-
τήσεις που τους υπέβαλε ο πρό-
εδρος της Επιτροπής, αναφέρον-
τας ότι θα ασκήσουν το πολύ βολι-
κό δικαίωμα της σιωπής. Το οποίο
και έγινε σεβαστό από τα μέλη της
Επιτροπής, αφού προστατεύεται
από το σύνταγμα.

«Δεν θα απαντήσω τίποτα σε
οποία ερώτηση και αν μου κάνε-
τε. Η στάση μου βάσει του Συντάγ-
ματος είναι εξ ανάγκης. Δεν έπρα-
ξα κανένα αδίκημα και προστα-
τεύω τα δικαιώματά μου» είπε και
έφριξε ο λαλίστατος σε άλλες επο-
χές Συλλούρης. Ομοίως και ο Τζιο-
βάνη. Πάντως, την ώρα που οι δυο
τους αρνούνταν να απαντήσουν
έστω και μία ερώτηση, το Al Jazee-
ra κοινοποίησε πως το βίντεο τους
με τίτλο «The Cyprus Papers Un-
dercover», ήταν υποψήφιο στα τη-
λεοπτικά βραβεία BAFTA. Ακριβώς
για όσα πρόλαβαν και είπαν on ca-
mera. Μη μου πείτε πως αυτή η
υποψηφιότητα δεν είναι υπηρεσία
προς την πατρίδα. Άντε με το καλό
η επόμενη υποψηφιότητα να είναι

για Όσκαρ. Γιατί όχι με νέα ταινία
του Κόπολα...

Μόλις ολοκληρώθηκε το σκηνικό
που παρακολούθησα από τηλεορά-
σεως με τον Συλλούρη να αποχωρεί
χωρίς να πει κουβέντα ομολογώ
πως θυμήθηκα ένα άλλο τραγούδι.
Αυτό το Σαββόπουλου με τίτλο «πο-
λιτευτής» που τελειώνει έτσι:

«Χαρά να σε γιαούρτωνα
εκεί που ρητορεύεις
εκεί που με χειροκροτάς

χωρίς να το πιστεύεις
παίρνεις την αλήθεια μου
και μου την κάνεις λιώμα
απ’ το πόδι με τραβάς βαθιά
μέσα στο χώμα».

Το μίσος τους πάει 
Δύο δημοσιογράφοι, ο ένας πολύ
γνωστός, που υποτίθεται ότι ασχο-
λούνται με τη διερευνητική δημο-
σιογραφία έριξαν στα social media,
όξος και χολή για τον Βάσο Λυσσα-
ρίδη αμέσως μετά την είδηση του

θανάτου του. Και πριν καν γίνει η
ταφή του. Ο ένας τον χαρακτήρισε
φανατικό εθνικιστή και διχοτομιστή
και ο άλλος όργανο της KGB. Είναι
εκπληκτικό το ότι δύο «εκπρόσω-
ποι» της λεγόμενης άφθαρτης δη-
μοσιογραφίας κατάφεραν να δηλη-
τηριάσουν στιγμές που σε κάθε αν-
θρώπινο ον υποβάλουν σεβασμό,
ανθρωπισμό και αυτοσυγκράτηση.
Τα όσα κατά καιρούς γράφουν και
υποστηρίζουν κατά των εθνικι-
στών, των φασιστών και των φανα-

τισμένων ακούγονται ως αστείο
μετά τις συγκεκριμένες αναρτή-
σεις τους και τον χρόνο που τις
έκαναν.

Φαίνεται όμως πως στο Twitter
αναπτύσσεται μια ανθρωπιστική αν-
τίσταση. Και δίνονται απαντήσεις σε
κάθε hater που πουλάει «διερεύνη-
ση» και «διαφάνεια». Και βγάζει
χωρίς ανθρωπισμό τα απωθημένα
του, σπέρνοντας το μίσος για έναν
άνθρωπο που μόλις απεβίωσε. 

Η Ερατώ και η Ανδρούλα
Ευρισκόμενος στο Twitter είδα και
την ανάρτηση της Ερατούς που δεν
πήγε στη Γενεύη και τα έβαλε με
όλους για τον... αποκλεισμό της.
Τελευταία θύματα του δημόσιου
σχολιασμού της οι έξι άνδρες που
συμμετείχαν στην πενταμερή. Όχι
για τίποτε άλλο αλλά επειδή είναι
άνδρες! Ναι τα έβαλε με αυτό το
επιχείρημα κατά των: Αναστασιά-
δη, Τατάρ, Γκουτιέρες και τους 3
ΥΠΕΞ των εγγυητριών γράφοντας:
«Δεν μπορεί το μέλλον αυτού του
τόπου και αυτού του λαού να βασί-
ζεται σε αυτούς τους έξι Άνδρες!»
Το θαυμαστικό δικό της. Και εγώ
διερωτήθηκα πως δεν μπορεί αυτή
να ήταν ΥΠΕΞ της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Και όμως ήταν! 

Ένας φίλος, πολύ γνωστός για το
πηγαίο χιούμορ του, μόλις είδε το
tweet της Ερατούς, αναφώνησε: Αν
θέλει να διεκδικήσει σημασία μέσα
από το Twitter ας το κάνει πιο απο-
τελεσματικά. Ας αρχίσει να στέλνει
και αυτή tweets τηλεκριτικής όπως
κάνει και η Ανδρούλα Βασιλείου
που έγινε ξαφνικά τηλεκριτικός και
έκανε όλους να αναμένουν κάθε
νέο της σχόλιο για το The Chase!
Καθόλου κακή εισήγηση. 

Καλή Ανάσταση και καλή επιστρο-
φή με όσα έγιναν στη Γενεύη αλλά
και το πόρισμα για τις πολιτογρα-
φήσεις. Θα σας έχω πολλά και για
τα δύο...

ΚΟΥΙΖ: Ποιος πολιτικός ετοιμάζεται
σε ένα μήνα να τα αφήσει όλα πί-
σω του και να ασχοληθεί με την
προσωπική του ζωή και μάλλον θα
πει οριστικό αντίο στην πολιτική; 

Το όσκαρ του Συλλούρη, η Ερατώ και η τηλεκριτικός Ανδρούλα 

- Να μπω, να μην μπω; θα μου γυρίζουν και βίντεο;
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Hταν Οκτώβριος του 2014. Έξω έκανε ακόμα
ζέστη, όμως έτσι όπως τον έβλεπα ζαρωμένο
στην πολυθρόνα σκεφτόμουν πως μάλλον
κρύωνε. «Μετά τα 94, δεν μπορεί παρά ο
χρόνος να φέρνει κάποια σημάδια» είπε, σαν
να διάβαζε τη σκέψη μου. Σας λυπεί αυτό;

«Όχι, δεν με στενοχωρεί ψυχολογικά, με βασανίζει βιολογικά.
Όταν δεν μπορείς να περπατήσεις όπως περπατούσες,
όταν δεν μπορείς να πας εκεί που ήθελες όπως πήγαινες…
». To αντιστάθμισμα όλων αυτών είναι η οξύτητα του πνεύ-
ματος; «Και η επαναστατικότητα. Να μην υποκύψεις ποτέ
εις τα απόλυτα. Στα δεδομένα». 

Δεν υπάρχει τίποτε πιο γοητευτικό από τη μάχη να
σταθείς όρθιος στη δύση του βίου σου. Ιδιαιτέρως αν διέ-
νυσες πολλά χιλιόμετρα μιας ενδιαφέρουσας ζωής. Εμένα
πάντως δεν καταφέρατε ποτέ να με πείσετε πολιτικά,
του είπα, όταν ακόμα το δημοσιογραφικό μαγνητόφωνο
ήταν κλειστό. Χαμογέλασε συγκαταβατικά, αλλά κάτι
στην έκφρασή του έδειξε πως μάλλον του κίνησα το εν-
διαφέρον. 

Μιλήσαμε κοντά μιάμιση ώρα και είπαμε πολλά.
Καθόλου για τα τρέχοντα, αλλά για τα πιο βαθιά πολιτικά.
Εάν οι πολιτικοί διάβαζαν περισσότερη ποίηση θα πα-
ρήγαγαν καλύτερη πολιτική πιστεύετε;, ρώτησα. «Σίγουρα
ναι. Ακόμα και ποιήματα τα οποία δεν είναι υψίστης ποι-
ητικής απόδοσης έκαμαν περισσότερα από ό,τι πολλά
τουφέκια. Εγώ πιστεύω ότι ο μη ποιητικά σκεπτόμενος
πολιτικός είναι λίγο λειψός». Για πολλά μπορεί να τον
κατηγορήσει κανείς, αλλά λειψός δεν ήταν. Το μέτρημα,
στη δική του περίπτωση, έβγαζε πάντα λίγο παραπάνω
από το αναμενόμενο. Γι’ αυτό τον λόγο τον «ερωτεύτηκαν»
πολλοί κι ας τον «παντρεύτηκαν» πολύ λιγότεροι απ’ όσο
επιθύμησε. 

Ζήσατε μια ζωή αντάξια αυτής που ονειρευτήκατε;
«Όχι, αλλά έζησα μια προσπάθεια ζωής αντάξια αυτής που
ονειρεύτηκα και αυτό μου είναι αρκετό. Δεν πρόδωσα τα
οράματά μου. Ούτε και στην ποίησή μου τα πρόδωσα,
αλλά ούτε και στην πρακτική μου ζωή, νομίζω. Αν το έκαμα,
το έκαμα χωρίς να το καταλαβαίνω. Κι αν έκαμα αβαρίες,
θέλω να με πιστέψεις ότι δεν ήταν συνειδητές». Καθώς
μιλάγαμε πέρασε από τον διάδρομο η γυναίκα του. Αθόρυβα.
Σαν σκιά. Εκείνος ανασάλεψε στην πολυθρόνα και ενώ
το πρόσωπό του παρέμενε ανέκφραστο έμοιαζε με επιβε-
βαίωση μιας ζωής συντροφευμένης και χορτάτης. Ενώ
περνούσε η ώρα και έβλεπα το γήρας να τον καταβάλλει
σωματικά, σκεφτόμουν πόσο ακονισμένο παρέμενε το
μυαλό του και πόσο ευθύβολα χρησιμοποιούσε τις λέξεις.
Τον ρώτησα αν η εικόνα ενός νέου ανθρώπου με δεκατρείς
σφαίρες είναι κάτι το οποίο κουβαλά πάντα μέσα του…
«Το κουβαλώ και θα το κουβαλώ. Βέβαια ο Δώρος γνώριζε
τους κινδύνους, δεν ήταν ένας τυχαίος θάνατος». Κι έπειτα,
με μια διάθεση μάλλον εξομολογητική, μου είπε κάτι που
με αιφνιδίασε: «Μου στέρησε έναν όρθιο θάνατο. Πώς θα
ήμουν, αν πέθαινα εκείνη την ημέρα; Πόσο θα μεγάλωνε
το κίνημα, διότι πλέον θα ήμουν άτρωτος και άφθαρτος.
Στην ελληνική ιστορία παίζει πολύ μεγαλύτερο ρόλο ο
τρόπος με τον οποίο πέθανες παρά ο τρόπος με τον οποίο
ζεις, έστω και αν καθημερινά προκαλείς τον θάνατο». 

Δεν συμπαθώ τις αγιογραφίες των πολιτικών προσώπων
και ούτε πιστεύω ότι ο χρόνος εξωραΐζει τα πάντα. Απ’
την άλλη, αυτήν ειδικά την εποχή που ο πήχης της πολιτικής
κατέβηκε τόσο χαμηλά, εμβληματικές προσωπικότητες
όπως του άντρα που καθόταν απέναντί μου μονάχα σεβασμό
μπορούν να εμπνεύσουν. Κι ας διαφωνούμε σε πολλά…
Το αποτύπωμά σας, λοιπόν, μου λέτε ότι εν τέλει είναι ποι-
ητικό και όχι πολιτικό;, ρώτησα καθώς τον αποχαιρετούσα.
«Δεν μπορώ να διαγράψω την πολιτική μου διαδρομή,
αλλά υπάρχει αυτή η διαφορά: Στην ποίηση είμαι πιο
γνήσιος παρά στην πολιτική». 

Υ.Γ. Ο θάνατος του Βάσου Λυσσαρίδη σηματοδοτεί το
τέλος μιας ολόκληρης εποχής. Όχι μόνο γιατί έκλεισε ο
βιολογικός κύκλος των ιστορικών ηγετών, αυτών που
σφράγισαν με την πολιτική τους δράση το κράτος του ’60,
αλλά επίσης γιατί ο χρόνος που τα καταπίνει όλα μας έφερε
στο κατώφλι δραματικών εξελίξεων στο Κυπριακό. Η επι-
στροφή στη Γενεύη, 47 χρόνια μετά, είναι ο πρόλογος μιας
νέας εποχής για την οποία μοιραία θα κριθούν οι επίγονοι
της πολιτικής μας ηγεσίας.

Τέλος
εποχής

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Την ώρα που εμείς τσακωνόμαστε στους
διαδικτυακούς καφενέδες για τη συνταγ-
ματικότητα των μέτρων χαλαρώσεων υπέρ
των εμβολιασμένων, παριστάνοντας οι πλεί-
στοι τους έγκριτους συνταγματολόγους,
στην Ινδία χώροι στάθμευσης μετατρέπονται

σε αυτοσχέδια κρεματόρια λόγω του υψηλού αριθμού θα-
νάτων. Την ίδια ώρα που εμείς σηκώνουμε παντιέρες υπε-
ράσπισης των ατομικών μας δικαιωμάτων «επαναστα-
τώντας» απέναντι στο νέο λοκ ντάουν, στην Ινδία οικο-
γένειες παρακαλούν ματαίως τα νοσοκομεία να τους
δώσουν λίγο οξυγόνο ή μια θέση για τους δικούς τους αν-
θρώπους. Την ίδια ώρα που εμείς αρνούμαστε να εμβο-
λιαστούμε είτε γιατί ανήκουμε στην ομάδα των αρνητών,
είτε γιατί θεωρούμε πως έχουμε τις γνώσεις να αμφισβη-
τούμε τους επιστήμονες, στην Ινδία χιλιάδες πεθαίνουν
προτού καν προλάβουν να φτάσουν στο νοσοκομείο. Την
ίδια ώρα που εμείς θεωρούμε πως έχουμε κάθε δικαίωμα
να επιλέγουμε ποιο εμβόλιο να βάλουμε, διάφοροι εθελοντές
στην Ινδία, από φοιτητές μέχρι δημοσιογράφοι, κάνουν
αγώνα δρόμου για να κυκλοφορήσουν πληροφορίες για
απαραίτητα φάρμακα και συσκευές οξυγόνου για να
σώσουν ανθρώπους. Την ίδια ώρα που εμείς θεωρούμε
πως καταπατούνται οι ελευθερίες μας και πως είμαστε
θύματα της κακοδιαχείρισης της πανδημίας, στην Ινδία
ένας τοπικός αξιωματούχος δηλώνει δακρύζοντας πως ο
ιός εκεί καταπίνει τους ανθρώπους σαν ένα τέρας. Την
ίδια ώρα που εμείς θεωρούμε σοφό να ανταλλάζουμε μέχρι
και βρισιές σε διαδικτυακούς διαλόγους περί της αποτε-
λεσματικότητας των περιοριστικών μέτρων, στην Ινδία
απελπισμένοι άνθρωποι πεθαίνουν στην αναμονή, τις
πλείστες φορές στον δρόμο έξω από το νοσοκομείο όπου
ματαίως περίμεναν να τους δει γιατρός.

Την ίδια ώρα που οι ιεράρχες μας ξεδιάντροπα δηλώνουν
πως δεν πρόκειται να τηρήσουν τα διατάγματα, οι επι-
στήμονες στην Ινδία, υπογραμμίζουν πως η έκρηξη του
αριθμού των κρουσμάτων που συμβαίνει στην χώρα απο-
δίδεται κυρίως σε μια πιο μολυσματική παραλλαγή του
κορωνοϊού και στις θρησκευτικές συγκεντρώσεις με τη
συμμετοχή συχνά δεκάδων χιλιάδων ανθρώπων. Την ίδια
ώρα που συμβαίνουν όλα αυτά, σε μια χώρα όχι και τόσο
μακριά, εμείς επιλέγουμε να παραμένουμε ασφυκτικά εγ-
κλωβισμένοι στο μικρόκοσμο μας, αρνούμενοι να συνει-
δητοποιήσουμε πως αυτό που σήμερα συμβαίνει στον
πλανήτη είναι κάτι πολύ μεγαλύτερο των όποιων στενο-
κοπημένων μας αντιλήψεων. Και πως είναι μ’ αυτή την
παραδοχή που καλούμαστε να ιεραρχήσουμε αφενός τα
σημαντικά και αφετέρου να δείξουμε ευγνωμοσύνη που
μας προσφέρεται η δυνατότητα να εμβολιαζόμαστε, έστω
κι αν πέφτουν κάποτε οι πύλες του συστήματος ή έστω
κι αν χρειαστεί να μείνουμε ξανά περιορισμένοι προκειμένου
να μην καταρρεύσει το σύστημα υγείας. Και ας μη σπεύ-
σουμε να δικαιολογηθούμε με το επιχείρημα ότι στην
Ινδία δεν υπάρχουν οι υποδομές και ότι εκεί είναι μια
χώρα τριτοκοσμική, διότι και στο Ισραήλ, το οποίο αρε-
σκόμαστε συχνά πυκνά να φέρνουμε ως παράδειγμα προς
μίμηση, πέρασαν πολλές φρικτές μέρες προτού εμβολιαστεί
το μεγαλύτερο μέρος του πληθυσμού. Μιλώντας με μια
φίλη μου γιατρό, η οποία ζει και εργάζεται εκεί μου πε-
ριέγραψε εικόνες που έζησε, τις οποίες δεν θα θέλαμε να
περάσουν καν ξυστά από τη δική μας καθημερινότητα.
Την ίδια ώρα, λοιπόν, που εμείς ανήκουμε στους προνο-
μιούχους, γιατί ζούμε σε ένα μικρό ευρωπαϊκό κράτος
που ακριβώς λόγω της ευρωπαϊκής του ιδιότητας είχε την
ευκαιρία να προμηθευτεί εμβόλια και να τα παρέχει στους
πολίτες του, έστω και με προβλήματα στις διαδικασίες ή
και καθυστερήσεις, αλλού οι άνθρωποι όχι μόνο δεν έχουν
την δυνατότητα να εμβολιαστούν, αλλά ψάχνουν απε-
γνωσμένα μια συσκευή οξυγόνου για να συνεχίσουν να
αναπνέουν. Την ίδια ώρα που εμείς παριστάναμε τους
κάθε λογής «επαναστάτες» μια Ινδή ονομάτι Ράσμι Κουσμάρ,
προσπαθούσε απεγνωσμένα μέσω του τουίτερ να βρει
ένα κύλινδρο οξυγόνου για τον βαρέως νοσούντα πατέρα
της. Μέχρι που ένας χρήστης την ενημέρωσε πως υπήρχε
διαθέσιμη φιάλη σε απόσταση 60 χιλιομέτρων μακριά.
Πήρε το αυτοκίνητό της και έφτασε μέχρι εκεί για να πα-
ραλάβει τη φιάλη με την ευχή να προλάβει να σώσει τον
πατέρα της. Και αυτό συνέβαινε την ίδια ώρα που εμείς…

Την ίδια ώρα
που εμείς...

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Δύο είναι οι μεγάλες επιδιώ-
ξεις του Ταγίπ Ερντογάν, σε
Κύπρο και Ε.Ε. Πρώτη –και
με διαφορά– είναι η αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένω-
σης της Τουρκίας, κάτι που

συνεπάγεται υπερδιπλασιασμό του όγκου
ευρωτουρκικών εμπορικών συναλλαγών,
από 140 δισεκατομμύρια ευρώ, σε 320 δι-
σεκατομμύρια ευρώ, ετησίως, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την τουρκική οικονομία
που ως γνωστόν βρίσκεται σε πορεία ελεύ-
θερης πτώσης. Παράλληλα, στα «εθνικά
ζητήματα», ο ηγέτης της Τουρκίας επιδιώκει
να διασφαλίσει ότι η τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα θα πορευθεί ως «κυρίαρχη» σε έναν
«νέο συνεταιρισμό» με την «ελληνοκυ-
πριακή διοίκηση», όπως αποκαλεί η Άγκυρα,
την Κυπριακή Δημοκρατία. 

Στο πρώτο ζήτημα, η πολιτική συμπε-
ριφορά του ύπατου εκπρόσωπου της Ε.Ε.,
Γιοσέπ Μπορέλ, είναι αναμφίβολα υποστη-
ρικτική, καθώς οι προτάσεις που υπέβαλε,
υπό την «υψηλή εποπτεία» της Άγκελα Μέρ-

κελ, δίνουν το φιλί της ζωής στις επιδιώξεις
του Ταγίπ Ερντογάν και στην τουρκική οι-
κονομία. Στο δεύτερο θέμα, το οποίο αφορά
στο Κυπριακό, ο επικεφαλής της εξωτερικής
πολιτικής της Ένωσης άλλα λέει και άλλα
κάνει, δημιουργώντας εύλογα ερωτηματικά
για τους στόχους που εξυπηρετεί. Από τη
μια, η δεδηλωμένη θέση του κ. Μπορέλ ότι
η Ε.Ε. δεν μπορεί να αποδεχθεί λύση δύο
κρατών στην Κύπρο και από την άλλη η
πρόθεσή του να προσκαλέσει στην έδρα
της Ε.Ε. τον Τουρκοκύπριο ηγέτη Ερσίν Τα-
τάρ, είναι αν μη τι άλλο αντιφατικές. Αφενός,
γιατί ο κ. Τατάρ εξήγησε στον κ. Μπορέλ
προ μερικών εβδομάδων στην κατεχόμενη
Λευκωσία ότι συζητάει μόνο ένα πλαίσιο
που θα διασφαλίζει την αναγνώριση κυ-
ριαρχίας του κατοχικού μορφώματος. Και
αφετέρου, γιατί ο ύπατος εκπρόσωπος της
Ε.Ε., γνωρίζοντας αυτές τις τουρκικές επι-
διώξεις όχι μόνο συνεχίζει να σχεδιάζει επί-
σκεψη του κ. Τατάρ στις Βρυξέλλες, αλλά
όπως πληροφορείται η «Κ», προσβλέπει
όπως στο πλαίσιο αυτής της ενδεχόμενης

επίσκεψης ο κατοχικός ηγέτης, συναντηθεί
με άλλους 3-4 επιτρόπους της Κομισιόν, ως
να πρόκειται για αξιωματούχο κράτους της
Ε.Ε. που πραγματοποιεί επίσημη επίσκεψη
ή έστω επίσκεψη εργασίας στην έδρα της
Ε.Ε.  Οι σχεδιασμοί και οι ιδέες του κ. Μπορέλ
είναι εντελώς διαφορετικές στο ζήτημα της
Καταλονίας, από όπου προέρχεται ο ύπατος
εκπρόσωπος της Ε.Ε. Δηλώνει «ασυμβίβαστος
υπερασπιστής της εδαφικής ακεραιότητας
της Ισπανίας» και συνεπώς τάσσεται εναν-
τίον κάθε σκέψης για απόσχιση και ανε-
ξαρτητοποίηση της Καταλονίας. Εξ όσων
μάλιστα γνωρίζουμε, ο κ. Μπορέλ δεν είχε
καλέσει τον Κάρλες Πουτζδεμόν στην έδρα
της Ε.Ε., προκειμένου να εξηγήσει ο ένας

στον άλλον τις θέσεις του, όπως επιθυμεί
να πράξει στην περίπτωση του Ερσίν Τατάρ.
Ούτε επιχείρησε να του κλείσει επαφές και
ραντεβού με επιτρόπους και αξιωματούχους
της Ε.Ε., δημιουργώντας την εντύπωση επί-
σημων επαφών ως να πρόκειται για αρχηγό
ή έστω αξιωματούχο κράτους, όπως επιδιώκει
να πράξει στην περίπτωση Τατάρ. 

Αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς, θα
πρέπει πάντως να σημειώσουμε ότι στο ζή-
τημα της Καταλονίας, η ατζέντα του κ. Μπο-
ρέλ είναι «προσωπική», ενώ στο ζήτημα
της Κύπρου και των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων, η ατζέντα του είναι «γερμανική».
Αυτό βεβαίως δεν αποτελεί ελαφρυντικό
για έναν άνθρωπο ο οποίος διετέλεσε πρό-
εδρος της Ευρωβουλής και έχει αναλάβει
τον τελευταίο ενάμιση χρόνο το πόστο του
«υπουργού εξωτερικών» της Ε.Ε., ως επι-
κεφαλής της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξω-
τερικής Δράσης. 

Αντίθετα, θα ανέμενε κανείς ότι ο Γιοσέπ
Μπορέλ θα τιμούσε το χαρτοφυλάκιο που
έχει αναλάβει, με τις ψήφους όλων των κρα-

τών-μελών, περιλαμβανομένων τόσο της
Ισπανίας, όσο και της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Δεν νοείται, λοιπόν, ο κ. Μπορέλ να
ακολουθεί άλλα μέτρα και άλλα σταθμά σε
ζωτικά συμφέροντα των δύο κρατών. Ούτε
βεβαίως νοείται να διαρρηγνύει τα ιμάτιά
του για την επιβολή κυρώσεων κατά της
Ρωσίας σε σχέση με το Ουκρανικό, αλλά
την ίδια ώρα να κινεί γη και ουρανό για την
αποτροπή ενδεχόμενων μέτρων στην πε-
ρίπτωση της Τουρκίας, η οποία έκανε πάρτι
στην κυπριακή ΑΟΖ και στο Αιγαίο, απει-
λώντας, προκαλώντας και επιχειρώντας να
επιβάλει τετελεσμένα. 

Το διπλό πρόσωπο που παρουσιάζει ο
ύπατος εκπρόσωπος της Ε.Ε. εκθέτει τόσο
τον ίδιο προσωπικά, όσο και τον θεσμό που
εκπροσωπεί και σε τελική ανάλυση την ίδια
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όπως και τα φιλιά
ζωής που δίνει στις επιδιώξεις του Ερντογάν.
Είτε είναι εκ μέρους της Μέρκελ, είτε εξ
ιδίας πρωτοβουλίας...

Τα φιλιά Μπορέλ στον Ερντογάν
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Οι χορευτές Victor Fernandez και Mayte Tortosa χορεύουν πλάι στο γλυπτό «Giant of Salt» στη Βαλέν-
θια της Ισπανίας, εορτάζοντας την Παγκόσμια Ημέρα Χορού (29 Απριλίου).
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xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Την ώρα που η ε/κ αποστολή προσ-
γειωνόταν στη Γενεύη και ο πι-
λότος ευχόταν στους επιβάτες κα-
λή Ανάσταση, ο πρόεδρος της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, σιγομουρ-
μούριζε σκωπτικά, πως ίσως θα

ήταν καταλληλότερη ευχή, η καλή σταύρωση.
Και διορατικά προέβλεπε σταύρωση, αν λάβουμε
υπόψη πως τις ημέρες που ακολούθησαν, η ε/κ
πλευρά προσπαθούσε να διατηρήσει την ελπίδα
για λύση στο πλαίσιο διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας και να απομακρυνθεί το σενάριο
της λύσης δύο κρατών. Μόνο που μέχρι πρό-
σφατα, όλα αυτά θεωρούνταν ως δεδομένα και
η διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία, ένας ιστο-
ρικός συμβιβασμόςγια την πλευρά μας. Μάλιστα,
όσο ο Μουσταφά Ακιντζί καλούσε τον πρόεδρο
να προχωρήσουν σε στρατηγική συμφωνία
βάσει του πλαισίου Γκουτιέρες, η κυβέρνηση
έβαζε υποσημειώσεις. Εννοεί άραγε αυτό της
4ης Ιουλίου ή της 30ής Ιουνίου; Συμφωνεί με
τη δική μας ερμηνεία για την πολιτική ισότητα; 

Μέχρι να αποδεχτούν πως το Πλαίσιο ήταν
ένα, ο Μουσταφά Ακιντζί μάς αποχαιρέτησε
και μαζί όπως όλα δείχνουν και το περιβόητο
πλαίσιο. Ο νέος Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ θέτει
και γραπτώς θέση για κυριαρχική ισότητα. Σή-
μερα ψάχνουμε διέξοδο στο αδιέξοδο, με ευ-
φάνταστες νεφελώδεις ιδέες περί αποκεντρω-
μένης ομοσπονδίας. Και όταν οι πολιτικοί
αρχηγοί διερωτήθηκαν τι προνοεί η αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία που ετοιμάζεται να κα-
ταθέσει ο πρόεδρος, εκείνος τους παρέπεμψε
στους συνταγματολόγους για απορίες, όσο μά-
λιστα εξελίσσονταν οι συνομιλίες και όσο οι
συνταγματολόγοι θα έπρεπε να βοηθούν τη
διαπραγματευτική διαδικασία. Πολιτικοί αρχηγοί,
που μέχρι χθες θεωρούσαν τη ΔΔΟ ρατσιστική,
ανησύχησαν πως τα δύσκολα τώρα ξεκινούν. 

Σε μία άλλη χρονική συγκυρία και με δια-
φορετικά δεδομένα, ανάμεσά τους ενδεχομένως
να ήταν και ο παραιτηθείς πρόεδρος της Βουλής
Δημήτρης Συλλούρης. Να εξέφραζε ανησυχία
για τον «εκτουρκισμό» της χώρας, για τον
κίνδυνο επιβίωσης του ελληνισμού στο νησί
και να έθετε τις κόκκινες του γραμμές. 

Όμως την ίδια ώρα που διεξάγονταν οι συ-
νομιλίες στη Γενεύη, σε μία άλλη αίθουσα στη
Λευκωσία, ο Δημήτρης Συλλούρης έδινε τη
δική του «μάχη». Όχι για την επιβίωση του ελ-
ληνισμού στην Κύπρο, αλλά τη δική του. Όμως
αντί να δώσει εξηγήσεις τουλάχιστον στους
πολίτες τους οποίους μέχρι προσφάτως εκπρο-
σωπούσε, έκανε χρήση του συνταγματικού του
δικαιώματος για σιωπή. Το δικαίωμα στη σιωπή

επέλεξε και ο παραιτηθείς βουλευτής του ΑΚΕΛ
Χριστάκης Τζιοβάνη, ο οποίος υπό άλλες συν-
θήκες ενδεχομένως αυτή τη στιγμή να διεκδι-
κούσε επανεκλογή, με σύνθημα ότι εργάζεται
για το καλό του πολίτη. Ο πρόεδρος μίλησε για
σταύρωση την περασμένη Δευτέρα και είχε
κάθε σοβαρό λόγο να το κάνει. Όχι μόνο γιατί
το Κυπριακό κατέρρεε, αλλά γιατί μαζί του κα-
τέρρεε ολόκληρο το οικοδόμημα που είχαμε
κτίσει από το 1960 μέχρι σήμερα. 

Και δεν είναι εξαιτίας της σιωπηρής κατά-
θεσης των Συλλούρη –Τζιοβάνη. Το εκτόπισμά
τους αποκαλύφθηκε από τον Οκτώβριο μέσω
της οθόνης μας. Μιλάμε για όλο το πάρτι που
στήθηκε με τα χρυσά διαβατήρια και τους ποι-
κίλους πρωταγωνιστές. Από την κυβέρνηση
που θεωρούσε πως μπορεί να ξεγελάσει τους
πολίτες και την Ε.Ε., με τον πρόεδρο και τους
υπουργούς του να παρακάμπτουν τη σύγκρουση
συμφερόντων που είχαν, υπογράφοντας πολι-
τογραφήσεις με εμπλεκόμενα τα δικηγορικά
τους γραφεία. Μπλεγμένα για παρατυπίες είναι
εγνωσμένα δικηγορικά γραφεία και ελεγκτικοί
οίκοι που όλο αυτό το διάστημα μας έκαναν
μαθήματα ότι εργάζονται για τη βελτίωση του
ονόματος της Κύπρου στο εξωτερικό και για
τη δημιουργία ενός νέου αναπτυξιακού μοντέλου. 

Η εβδομάδα που πέρασε, είτε στη Γενεύη
είτε στο Συνεδριακό Κέντρο, καταδείκνυε πως
οι τακτικισμοί, οι πολιτικαντισμοί και οι κου-
τοπονηράδες, έχουν ημερομηνία λήξης. Για
ποια Κύπρο, λοιπόν, αγωνιζόμαστε και σε ποιαν
Κύπρο πολεμούμε να ζήσουμε; Σίγουρα όχι
αυτήν που βλέπουμε σήμερα. Η τελευταία εβδο-
μάδα κατέδειξε πως το κάστρο του λαϊκισμού,
της απουσίας οράματος και του μικροπολιτικού
καταρρέει, όσο εύκολα κι αν ανθίζει. Και επειδή
το χειρότερο για έναν τόπο είναι να μην έχει
πολιτικό μέλλον, ο Μάης αποτελεί έστω και σε
μικρό βαθμό, την απαρχή για την αλλαγή νοο-
τροπίας. Ας απομακρύνουμε όλους αυτούς που
επιβιώνουν βάσει του πελατειακού συστήματος.
Στις δύσκολες στιγμές, αποκαλύπτεται πως
δουλεύουν για το προσωπικό τους όφελος. Ας
ψάξουμε να βρούμε από κάθε κόμμα αυτόν που
εκπροσωπεί έναν σοβαρό πολιτικό λόγο, που
έχει συγκεκριμένη πρόταση και γι’ αυτήν θα
αγωνιστεί μέχρι τέλους. Για ποια Κύπρο λοιπόν;
Την επανενωμένη, την ελεύθερη, την Κύπρο
της διαφάνειας, την Κύπρο της ισότητας, της
μεταρρύθμισης, της αξιοκρατίας και της ελπίδας
που δεν πρέπει να τους επιτρέψουμε να σκο-
τώσουν. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Για ποια Κύπρο;

economidoum@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Άλλο Κύπρος και άλλο Κατα-
λονία για τον  Ύπατο Εκπρό-
σωπο της Ε.Ε. που δίνει ζωή
στις τουρκικές επιδιώξεις. 

stavros.christodoulou@gmail.com
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Σήμερα, 30 Απριλίου,
ο Τζο Μπάιντεν συμ-
πληρώνει εκατό ημέ-
ρες στην εξουσία και
αξιολογείται από τους
συμπολίτες του για

την επίδοσή του, για τα σχέδιά του
και για την εμπιστοσύνη που τους
εμπνέει. Είναι σημαντικό ότι η πλει-
ονότητα (55%) εγκρίνει το έργο του
νέου προέδρου στο σύνολό του
αλλά και σε κρίσιμα ζητήματα, με-
ταξύ αυτών η μάχη εναντίον της
πανδημίας, τα μέτρα στήριξης της
οικονομίας και της εργασίας και η
προστασία του περιβάλλοντος.
Προχθές, την Τετάρτη το βράδυ,
αναμενόταν να παρουσιάσει σε
ενιαία συνεδρία του Κογκρέσου τα
σχέδιά του πάνω σε αυτούς τους
τομείς, με προϋπολογισμό περίπου
4 τρισ. δολάρια. 

Ισως λιγότερο αναμενόμενο εύ-
ρημα σε δημοσκόπηση των Reu-
ters/Ipsos είναι ότι το ζήτημα που
συγκεντρώνει τη μεγαλύτερη απο-
δοχή των Αμερικανών πολιτών
μετά τη μάχη κατά της πανδημίας
(65%) είναι η προσπάθεια του νέου
προέδρου να «ενώσει τη χώρα»
(56%). Μετά τη διχαστική τακτική
του Ντόναλντ Τραμπ, με αποκορύ-
φωμα την εισβολή στο Καπιτώλιο

από ακραίους οπαδούς του στις 6
Ιανουαρίου, είναι αξιοσημείωτο ότι
οι πολίτες επιδοκιμάζουν την ενω-
τική προσπάθεια του Μπάιντεν.
Σε μια άλλη δημοσκόπηση, η Ipsos
διερευνά σε μεγάλο βάθος τις αιτίες
του διχασμού αλλά και το πώς μπο-
ρεί να γεφυρωθεί το χάσμα στην
πολιτική και στην κοινωνία. Παρότι
αφορά Αμερικανούς πολίτες και
προβλήματα των ΗΠΑ, η έρευνα
σίγουρα ενδιαφέρει κι άλλες χώ-
ρες.

Μεταξύ των κύριων ευρημάτων:
εννέα στους δέκα Αμερικανούς πι-
στεύουν ότι είναι σημαντικό να
μειωθεί ο διχασμός και επτά στους
δέκα συμφωνούν ότι οι πολίτες
έχουν περισσότερα κοινά μεταξύ
τους απ’ ό,τι δείχνουν οι πολιτικοί
ηγέτες και τα μέσα ενημέρωσης.
Αυτά τα ευρήματα είναι περίπου
ίδια με παρόμοιας έρευνας το 2019.
Η εισβολή στο Καπιτώλιο ενίσχυσε
τους φόβους που προκαλεί ο διχα-
σμός, καθώς το 91% δηλώνει ότι
και όταν υπάρχουν διαφωνίες πρέ-
πει να βρίσκονται ειρηνικοί τρόποι
συνύπαρξης, ενώ το 89% πιστεύει
ότι σήμερα είναι πιο σημαντικό
από ποτέ να ξεπεραστεί η πολιτική
διχόνοια. Φαίνεται να υπάρχει, δη-
λαδή, αρκετό κοινό έδαφος για κι-

νήσεις ενωτικές. Ποιοι μπορούν
να παίξουν θετικό ρόλο σε αυτό;
Και πώς;

Ερωτώμενοι ποιοι παράγοντες
δρουν αρνητικά πάνω στην ενό-
τητα, οι συμμετέχοντες στη δημο-
σκόπηση απάντησαν: «Πολιτικοί
ηγέτες σε εθνικό επίπεδο» (62%),
«τα κοινωνικά δίκτυα» (61%) και
«τοπικοί πολιτικοί ηγέτες» (39%).
Αντιθέτως, θετική επίδραση μπο-
ρούν να έχουν «απλοί άνθρωποι»
(38%), «θρησκευτικοί ηγέτες» (36%)
και «τοπικοί πολιτικοί ηγέτες» (24%).
Από τα προτεινόμενα μέτρα για να
μειωθεί η διχόνοια, το 82% συμ-
φωνεί με το «να διδάσκονται τα
παιδιά να λύνουν τις διαφορές τους
με πιο εποικοδομητικό τρόπο» και
το 75% με το να μάθουν το ίδιο οι
ενήλικοι. Το 66% συμφωνεί με την
ύπαρξη υποψηφίων τρίτου κόμμα-
τος ή ανεξάρτητων, ώστε να έχουν
περισσότερες επιλογές στις εκλογές.
Πάνω από οκτώ στους δέκα συμ-
φωνούν με το «να δοθεί μεγαλύτερη
φωνή στους απλούς ανθρώπους
στη λήψη αποφάσεων που τους
αφορούν», με τη «βελτίωση των οι-
κονομικών ευκαιριών και της ασφά-
λειας για όλους, ασχέτως φυλής,
εθνικότητας ή τόπου διαμονής»
και με την εκλογή ηγετών «που

είναι ταγμένοι στην ενότητα». Σε
όλα αυτά τα ζητήματα, η απόσταση
μεταξύ των απόψεων Δημοκρατι-
κών, Ρεπουμπλικανών και ανεξάρ-
τητων ψηφοφόρων (αλλά και των
«απολιτίκ») είναι αμελητέα ή μι-
κρή.

Ουσιαστική παράμετρος –τέ-
χνη– της πολιτικής είναι να γνωρίζει
κανείς ότι διαφορετικές ομάδες
μπορεί να λένε παρόμοια πράγματα
αλλά να εννοούν άλλα, να θέλουν
να μετατραπεί ένα κοινό «όραμα»
σε πολιτική που συμφέρει τις ίδιες
πάνω από το συλλογικό καλό. Εχει
σημασία, λοιπόν, που ο Μπάιντεν,
παρότι εφαρμόζει αμιγώς πολιτική
των Δημοκρατικών, επιδιώκει να
κερδίσει την υποστήριξη και Ρε-
πουμπλικανών ψηφοφόρων. Γι’ αυ-
τό η πλειονότητα επιδοκιμάζει το
έως τώρα έργο του, όταν μόνο το
42% ενέκρινε τις πρώτες εκατό
ημέρες του Τραμπ. 

Η δική μας χώρα, που μετράει
διακόσια χρόνια αγώνων για ελευ-
θερία, ανεξαρτησία και ευημερία,
που γνωρίζει καλά το κόστος της
διχόνοιας και την ευκολία με την
οποία αυτή επικρατεί, οφείλει να
παρακολουθεί, να μαθαίνει από τις
εμπειρίες, τις προτάσεις και τις λύ-
σεις άλλων.

Εκατό ημέρες σε διχασμένη χώρα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Στην καθ’ ημάς Ανα-
τολή, σε αυτό το χω-
νευτήρι λαών, πα-
ραδόσεων και ιδε-
ών, με κραταιά την
παρουσία του ελλη-

νιστικού πολιτισμού, το κήρυγμα
του Ιησού θα είχε ενδεχομένως
μικρή απήχηση, καθώς μπορούσε
εύκολα να εκληφθεί ως μία ακόμη
θεολογική διαμάχη από τις πολλές
που είχαν εκδηλωθεί μεταξύ των
Ιουδαίων. Ισως ο χριστιανισμός
να είχε παραμείνει μία «αίρεση»
ιουδαϊκή, όπως υποστηρίζουν ορι-
σμένοι, εάν δεν είχε υπάρξει η
ιστορική εκείνη σύγκρουση στην
Αντιόχεια, όπου ο Παύλος «κατά
πρόσωπο αντέστη» στον Πέτρο
κατηγορώντας τον ότι εξαναγκάζει

τους εθνικούς να συμπεριφέρονται
ως Ιουδαίοι, διότι η Εκκλησία της
Ιερουσαλήμ επέβαλλε στους πι-
στούς της νέας θρησκείας να απο-
δεχθούν προηγουμένως την ισχύ
του ιουδαϊκού νόμου.

Η Εκκλησία της Αντιοχείας
ήταν η πρώτη που διέρρηξε τους
δεσμούς της με την εθνοφυλετική
ιουδαϊκή θρησκεία, και ήταν εκεί
που ο οικουμενικός πολιτισμός
του ελληνισμού αντιπαρατάχθηκε
με μια οικουμενική πλέον θρη-
σκεία, που είχε ως αποκλειστική
αναφορά τον Ιησού Χριστό – στη
Σταύρωση και στην Ανάστασή
του. Δεν είναι ασφαλώς τυχαίο ότι
στην Αντιόχεια οι οπαδοί της νέας
θρησκείας ονομάσθηκαν χριστια-
νοί, ενώ στην Ιουδαία αποκαλούν-
ταν Ναζωραίοι, όπως παλιά.

Μόνο που η Ανάσταση είναι
ως μυστήριο απερινόητο και ορ-
θολογικά μη προσπελάσιμο. Οι

σοφοί των Αθηνών παρακολου-
θούσαν με ενδιαφέρον την ομιλία
του Παύλου στον Αρειο Πάγο έως
ότου άρχισε να ομιλεί περί Ανα-
στάσεως των νεκρών, οπότε και
απήλθαν διατυπώνοντας σχόλια
ειρωνικά.

Αρνητές της Αναστάσεως υπήρ-
χαν και μεταξύ Ιουδαίων και εθνι-
κών που είχαν αποδεχθεί τη χρι-
στιανική διδασκαλία. Και ήταν
προς τους Κορινθίους, που απευ-
θυνόμενος με επιστολή του ο Παύ-
λος κατέστησε σαφές πως «ει δε
Χριστός ουκ εγείρεται, κενόν άρα
το κήρυγμα ημών, κενή και δε και
η πίστης υμών».

Το ύψιστο μυστήριο της Ανα-
στάσεως θα εορτασθεί και φέτος
υπό περιοριστικές συνθήκες που
επιβάλλει η πανδημία του κορω-
νοϊού και κάποιοι οικτίρουν το γε-
γονός ότι η πολιτεία επέβαλε πε-
ριορισμούς. Αλλά η πολιτεία πάντα
διαδραμάτισε ρόλο ρυθμιστικό
στην Ανατολική Ορθόδοξη Εκ-
κλησία. Μία οικουμενική αυτο-
κρατορία, όπως το ανατολικό ρω-
μαϊκό κράτος, ενίσχυε την ενότητά
της με μια οικουμενική θρησκεία.
Ο αυτοκράτορας απεκδύθη τη
«θεϊκή» υπόστασή του, αλλά ήταν
ο μόνος λαϊκός που μεταλάμβανε
των αχράντων μυστηρίων στο
ιερό μαζί με τους κληρικούς, προ-
ήδρευε οικουμενικών συνόδων,
που διαμόρφωναν το ενιαίο δόγμα.
Οταν περί τα τέλη του 18ου αιώνα
άρχισαν να κατισχύουν στην Ευ-
ρώπη οι εθνικιστικές ιδέες, οι Εκ-
κλησίες της Ανατολής προσαρμό-
σθηκαν, και η χριστιανική θρη-
σκεία «εθνοποιήθηκε» – αυτό που
το Οικουμενικό Πατριαρχείο της
Κωνσταντινουπόλεως είχε χαρα-
κτηρίσει «εθνοφυλετισμό», όταν
ανακηρύχθηκε το «Αυτοκέφαλο»
της Εκκλησίας της Ελλάδος.

Το πρόβλημα στις μέρες μας
δεν είναι οι περιορισμοί της πο-
λιτείας, αλλά η μετάλλαξη των
εθνικών Ορθοδόξων Εκκλησιών
στο νέο περιβάλλον αποεθνικο-
ποιήσεως που επιβάλλει η παγκο-
σμιοποίηση. Αλλά αυτό είναι ένα
θέμα αρμοδιότητος της Ιεραρχίας.
Εμείς οι άλλοι θα εορτάσουμε την
Ανάσταση, καλύτερα από πέρυσι,
αλλά όχι όπως παλιά.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Σχηματικά και συμβατικά οριοθε-
τούμε: άλλο το πεδίο της ύπαρξης
και άλλο το πεδίο της συμπεριφοράς.
Στο πεδίο της συμπεριφοράς ανήκει
η συναλλαγή, η ρουτίνα, το συμ-
φέρον, το συνοικέσιο, το ξεφάντωμα.
Στο πεδίο της ύπαρξης ανήκει η
γενναιοδωρία, το καινούργιο, η δη-
μιουργία, ο έρωτας, η γιορτή.

Ο Δημόκριτος αποφάνθηκε:
«βίος ανέορτος, μακρά οδός απαν-
δόχευτος»: Χωρίς εόρτιες παρεμ-
βάσεις, ο ανθρώπινος βίος είναι
πεζοπορία μακρά, χωρίς ανάπαυλα
σε πανδοχείο. Ποιος μπορεί να μας
ποδηγετήσει στη χαρά – πού και
ποιο το πανδοχείο της γιορτής;
Μάλλον έχουμε χάσει, όχι ξεχάσει,
τα σημαινόμενα. Οι μετρήσεις και
πιστοποιήσεις αποκρύβουν την
πραγματικότητα, παρά τη φανε-
ρώνουν.

Ετσι, ο εθισμός μας είναι να αξιο-
λογούμε συμπεριφορές, όχι την ποι-
ότητα (γνησιότητα ή πλαστότητα)
της ύπαρξης. Μετράμε, ποιος είναι
«καλός» και ποιος «κακός», ποιος
ωφέλιμος και ποιος βλαβερός, ποιος
αποδοτικός και ποιος λιγόφερνος.
Αυτή τη δραματική έκπτωση από
την ύπαρξη στη συμπεριφορά την
υπέστη η ελληνική κοινωνία με τον
εκπροτεσταντισμό της Εκκλησίας
της – χάθηκε κάθε ρεαλιστική ανα-
φορά στην ελευθερία από τον θά-
νατο, αιωρούνται μόνο ρητορεύματα
δεοντολογίας του εφήμερου.

Γιορτή του Πάσχα σήμερα και
ο αναγνώστης μπορεί να κρίνει, αν
ο εορτασμός εγγίζει, έστω ελάχιστα,
το πεδίο της ύπαρξης ή αν παγι-

δεύεται, αποκλειστικά και στεγανά,
στο πεδίο της συμπεριφοράς. Εθι-
μικό γλεντοκόπι το Πάσχα, παρα-
δοσιακές γεύσεις, καλό κρασί, ξέ-
γνοιαστο γέλιο και η «γιορτή» χά-
νεται στο κενό υπαρκτικού αντι-
κρίσματος, «νοήματος» της ύπαρξης
και της συνύπαρξης, του σήμερα
και της αχρονίας.

Τα κηρύγματα και οι εόρτιες εγ-
κύκλιοι μιλάνε γλώσσα τόσο ξύλινη
όσο κάποτε και η προπαγάνδα του
σοβιετικού «παραδείσου». Γλώσσα
που προϋποθέτει ατομική κατα-
νόηση, ίσως και «κατ’ επιταγήν»
παραδοχή – δηλαδή κενολογία, νοη-
σιαρχικό ιδεολόγημα, το εμπειρικό
τίποτα. Ζούμε σαν ξιπασμένοι ολι-
γογράμματοι, που δεν έχουν τις εμ-
πειρικές προσλαμβάνουσες για να
ξεχωρίσουν τη γνώση από την απλή
κατανόηση, να βιώσουν και βεβαι-
ώσουν την ύπαρξη όχι με τη σκέψη
(«σκέπτομαι άρα υπάρχω») αλλά με
τη σχέση (γνωρίζω επειδή αγαπώ).

Αν η εμπειρία μάς έπειθε, τους
σημερινούς απλώς ελληνώνυμους,
για τη διαφορά της γνώσης από την
κατανόηση, της αλήθειας από τη
χρηστική ορθότητα (διαφορά που
συνιστούσε πάντοτε την ταυτότητα
των Ελλήνων), η ευτυχία μας δεν
θα ήταν αδιέξοδη συνάρτηση μί-
μησης και πιθηκισμού του υπόκο-
σμου των χρηματιστηρίων και των
νταβατζήδων. Μην ξεχνάμε τη δρα-
ματική, άκρως επώδυνη, γι’ αυτό
και αποσιωπημένη σύγκριση: Οτι
κάτω από τον ζυγό των Τούρκων
οι Ελληνες είχαν συνείδηση και
αξιοπρέπεια άρχοντα, σήμερα δε-

χόμαστε αδιάντροπα να μας εξευ-
τελίζει ο κάθε τυχαίος Σόιμπλε,
Ντάισελμπλουμ ή Τραμπ βυθισμέ-
νους σε χρέη και υποθήκες, με συ-
νείδηση ολοκληρωτικά εξαρτημέ-
νων τριτοκοσμικών.

Κάποτε δεν υπήρχε ανάγκη να
εξηγήσει ο Ελληνας, τι είναι γι’
αυτόν η μητρική αγάπη, η πατρική
ευθύνη, η θυσία για την πατρίδα,
η προτίμηση της φτώχειας με έρωτα,
όχι του πλούτου με μοναξιά – σή-
μερα, όσες εξηγήσεις κι αν παπα-
γαλίσει, θα είναι ιδεολογήματα. Από
τη στιγμή που και στην εκκλησία
πηγαίνει για να καταλάβει και να
διδαχθεί, όχι για να γιορτάσει, η ελ-
ληνικότητα έχει χαθεί.

Ξέρω ότι είναι μάταιες όλες αυτές
οι «διευκρινίσεις». Η προτεραιότητα
της γνωστικής εμπειρίας έναντι της
ορθολογικής πληροφορίας είναι πια
ένα χαμένο παιχνίδι – η γνώση ταυ-
τίζεται με την κατανόηση, όχι με
τη μετοχή στην εμπειρία της σχέσης.
Μοναδική, ίσως, παρηγορία για την
απώλεια είναι η βραδύτητα των με-
ταλλάξεων στο πεδίο της ύπαρξης,
σε σύγκριση με την ταχύτητα των
αλλαγών στο πεδίο της συμπερι-
φοράς.

Ακόμα και χαμένο το παιχνίδι
μπορεί να λειτουργήσει αφυπνιστι-
κά, αν είναι θαρραλέα επώδυνο.
Ο,τι ζωντανό, προϋποθέτει ωδίνες
τοκετού για να γεννηθεί, ό,τι είναι
προτεστάντικη δεοντολογία συμ-
περιφοράς ή αυγουστίνειος (Αυ-
γουστίνου της Ιππώνος) ατομοκεν-
τρισμός, προκύπτει ευκολότερα,
επειδή κολακεύει τον ναρκισσισμό

μας. Εμπειρική ζωντάνια γεννάει
η συμμετοχή σε κοινές και κοινω-
νούμενες «παραδόσεις»: νηστεία,
αναμμένο καντήλι, σταυροκόπημα,
η ομορφιά κάποιας Εικόνας, ζύμωμα
του πρόσφορου – απαιτεί πράξη η
ερωτική σημαντική, όχι διδακτικές
παρλαπίπες. Γι’ αυτό και χαοτική
η διαφορά της μετοχής στο εκκλη-
σιαστικό γεγονός, σε σύγκριση με
την ατομική («αξιόμισθη») πειθάρ-
χηση σε οποιαδήποτε θρησκευτική
τυπολογία.

Γιορτή του Πάσχα σήμερα, με
την πανδημία του κορωνοϊού να
γυμνώνει αδυσώπητα τη Γιορτή
από τις φολκλορικές γραφικότητες
και τα ψυχολογικά αναπληρώματα.
Δεν αφήνει περιθώρια η απειλή του
θανάτου για διδακτισμό, δεοντο-
λογίες και αξιολογήσεις της συμ-
περιφοράς. Καθόλου τυχαία, η εκ-
κλησιαστική γλώσσα της Γιορτής,
τόσο της Μεγάλης Παρασκευής όσο
και η αναστάσιμη, είναι η μελουρ-
γημένη ποίηση, το τραγούδι. Η νίκη
καταπάνω στον θάνατο, η προσ-
δοκώμενη «ανάστασις νεκρών»,
δεν σημαίνεται με τη γλώσσα της
Φυσικής Πειραματικής – αυτό ίσως
δεν το έχει αντιληφθεί ούτε ο σε-
βάσμιος αρχιμανδρίτης του καθε-
δρικού των Αθηνών, που σε κάθε
λειτουργία, την ώρα του «κοινωνι-
κού», στήνει αναλόγιο και διαβάζει
την ιδεολογική του διακήρυξη που
τη λογαριάζει κήρυγμα εκκλησια-
στικό.

Ευτυχώς, η δική μας παρακμή
δεν υποβιβάζει όσα πολύτιμα δια-
χειριζόμαστε.

Πότε «βεβαία η ελπίς»

Καθώς αλλάζουν όλα

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Ο πολύτιμος μαγνήτης
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Στην εποχή μας είναι
εύκολο να πιστέψεις
ότι στη χώρα κυ-
ριαρχούν οι ακραίοι,
οι εμμονικοί και
ενίοτε οι παλαβοί.

Σίγουρα κάνουν περισσότερη φα-
σαρία από όλους τους υπόλοιπους
και ενίοτε αρπάζουν πράγματι την
ατζέντα της δημόσιας συζήτησης.
Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
είναι το προνομιακό τους πεδίο
και το μεγάλο τους όπλο. Πουλάνε
πολύ πιο «σέξι» εμπόρευμα από
οιονδήποτε άλλον. Η συστηματική
αποδόμηση συλλήβδην των μέσων

ενημέρωσης έχει παίξει τον δικό
της καταστροφικό ρόλο, γιατί δεν
υπάρχουν αναχώματα πληροφό-
ρησης ή κοινής λογικής. Το «το
διάβασα στο Ιντερνετ» έχει γίνει
κάτι σαν το «το τσέκαρα στην εγ-
κυκλοπαίδεια Britannica» που έλε-
γαν οι παλιοί. Στην πραγματικό-
τητα όμως οι Ελληνες μοιάζουν
να σκέπτονται και να λειτουργούν
λογικά. Ηταν εύκολο, για παρά-
δειγμα, να συμπεράνει κανείς ότι
οι αρνητές του εμβολίου θα ήταν
μια σημαντική, ισχυρή μειοψηφία.
Δεν είναι. Και αυτοί που διστάζουν
ή αρνούνται να το κάνουν είναι

σε μεγάλο βαθμό επηρεασμένοι
από τον θόρυβο γύρω από ορισμέ-
να εμβόλια και την ασταμάτητη
όσο και επικίνδυνη φλυαρία ορι-
σμένων τηλε-επιδημιολόγων.

Ο Ελληνας παθιάζεται, γοη-
τεύεται από παράδοξες θεωρίες
και μεγάλα λόγια, αλλά στο τέλος
της ημέρας είναι πρακτικός και
έχει ισχυρό ένστικτο επιβίωσης.
Σε όλα τα μεγάλα θέματα θα κάνει
πρώτα μια συναισθηματική ή ρη-
ξικέλευθη τοποθέτηση, θα το χαρεί
που ξέσπασε, και μετά θα σκεφθεί
πιο ψυχρά και λογικά. Στο μεσο-
διάστημα μπορεί να γίνει και καμιά
ζημιά, αλλά επειδή αυτό συμβαίνει
δεκαετίες τώρα, έχουμε δει ότι η
χώρα κάπως καταφέρνει και επι-
βιώνει και πάει μπροστά στο τέλος.
Είμαστε επιρρεπείς στο «μεθύσι»,
ξέρουμε όμως και τα μυστικά για
να το ξεπερνάμε εύκολα.

Ενα κρίσιμο ερώτημα είναι αν
υπάρχει ακόμη ο περίφημος «με-
σαίος χώρος». Αν δηλαδή επιβιώνει
το είδος του ψαγμένου ψηφοφό-
ρου που δεν παθιάζεται με κόμ-
ματα, απεχθάνεται τις ιδεοληψίες
και κρίνει τους πάντες με αυστη-
ρότητα. Σίγουρα δεν ακούγεται
μέσα στο χαώδες, εκρηκτικό ση-
μερινό σκηνικό. Εχει πάντως εκ-
παιδευθεί στο νέο σύστημα ενη-
μέρωσης και μαθαίνει πού μπορεί
να βρει τι και να αποφύγει τις κα-
κοτοπιές. Δίνει ιδιαίτερη σημασία
σε κοινωνικά ζητήματα και δια-
τηρεί ανοικτό μυαλό. Παίζει κα-
θοριστικό ρόλο στον κοινωνικό
του περίγυρο γιατί βρίσκεται συ-
νήθως «μπροστά».

Στο τέλος της ημέρας, είναι ο
πολύτιμος μαγνήτης που διασφα-
λίζει ότι τα κόμματα εξουσίας δεν
θα πάνε πολύ δεξιά ή πολύ αρι-
στερά, εκτός αν έχουν πάρει από-
φαση να αυτοκτονήσουν.
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Ο «μεσαίος χώρος» δεν
ακούγεται μέσα στο χα-
ώδες σημερινό σκηνι-
κό, ωστόσο είναι αυτός
που στο τέλοςτης ημέ-
ρας διασφαλίζει ότι τα
κόμματα εξουσίας δεν
θα πάνε πολύ δεξιά ή
πολύ αριστερά.

<<<<<<

Το πρόβλημα στις μέ-
ρες μας είναι η μετάλ-
λαξη των εθνικών 
Ορθοδόξων Εκκλησιών
στο νέοπεριβάλλον
αποεθνικοποιήσεως
που επιβάλλει η παγ-
κοσμιοποίηση.
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Κ αθώς μπαίνουμε στην τελική
ευθεία των βουλευτικών
εκλογών της 30ής Μαΐου,

δημοσκοπήσεις και αναλύσεις δεί-
χνουν πως ορισμένα κύρια συμ-
περάσματα μπορεί να εξαχθούν
με σχετική βεβαιότητα. Το σημαν-
τικότερο είναι πως ένα μεγάλο
τμήμα του εκλογικού σώματος βρί-
σκει τον εαυτό του να δηλώνει
«οργισμένος», «θυμωμένος» με
όλους και όλα. Η αποχή έχει μεγάλη
απήχηση στις νεότερες γενιές,
κάτι που καθιστά το σκηνικό ιδι-
αίτερα σύνθετο. Στα κομματικά
ποσοστά φαίνεται πως ο ΔΗΣΥ θα
πληρώσει σοβαρό πολιτικό κό-
στος,πρώτο, από την υπόθεση των
πολιτογραφήσεων, και, δεύτερο,
από τη θεαματική αλλαγή γραμμής
Αναστασιάδη στο Κυπριακό. Σε
κάθε περίπτωση ένα τμήμα των
ψηφοφόρων του ΔΗΣΥ αποστα-
σιοποιείται διαμαρτυρόμενο για
τη διπλή γλώσσα στο Κυπριακό,
ενώ ένα άλλο προκρίνει την ψήφο
στο ΕΛΑΜ για να στείλει μήνυμα
αποδοκιμασίας στη διπλή ηγεσία
του ΔΗΣΥ. Ο Α. Νεοφύτου κατα-
βάλλει προσπάθειες για να μειώσει
τις απώλειες από τη διαχείριση
του Κυπριακού με ανοίγματα στην
κληριδική τάση του κόμματός του
(δημόσια στήριξη της ομοσπον-
διακής λύσης, επαφές με Τ/κ πο-
λιτικούς, επίσκεψη στο Βερολίνο),
όσο και με τήρηση αποστάσεων
από κυβερνητικές επιλογές στην
αντιμετώπιση της πανδημίας ή με
σιωπή στο θέμα της χορήγησης
«χρυσών διαβατηρίων». Τα στοι-
χεία από τις δημοσκοπήσεις δεί-
χνουν ότι δύσκολα πείθει η προ-
σπάθεια Αβέρωφ Νεοφύτου, αν
και χωρίς αυτή, πιθανώς τα πράγ-

ματα για το κόμμα του να ήταν
ακόμα πιο δύσκολα. 

Το ΑΚΕΛ ακολουθεί σε απόστα-
ση αναπνοής τον ΔΗΣΥ, αλλά δεί-
χνει να μην είναι σε θέση να απορ-
ροφήσει νέες κοινωνικές δυνάμεις
από τις κάκιστες επιδόσεις της κυ-
βέρνησης στον κύκλο «διαβατήρια,
διαφθορά, διαπλοκή». Καλύπτει
όμως σε αρκετά καλό βαθμό διά-
φορες δυνάμεις που εκφράστηκαν
παλαιότερα μέσα από το ΑΚΕΛ και
τα ψηφοδέλτιά του φαίνεται να
έχουν οργανωθεί κατ’ αυτόν τον
στόχο. Το ΔΗΚΟ δείχνει από τα
μέχρι τώρα ευρήματα να κρατά
δυνάμεις, παρά την αποχώρηση
μικρής ομάδας βουλευτών με ση-
μαντικές επιρροές στη Λευκωσία,
τη Λεμεσό και τη Λάρνακα. Η εκλο-
γική στρατηγική του με επένδυση
στο ζήτημα της διαφθοράς, πιθα-
νόν να του έδωσε μερικούς πόν-
τους ώστε να καλύψει τις απώλειες
από τη δημιουργία της ΔΗΠΑ, απο-
τελούμενης από ΔΗΚΟϊκά στελέχη
δυσαρεστημένα από την προεδρία
Νικόλα Παπαδόπουλου. Οι Οικο-
λόγοι, αρχικά, επιχείρησαν ορι-
σμένα σημαντικά πολιτικά ανοίγ-
ματα, αλλά επειδή έδειξαν πως
δεν ήταν σε θέση να τα στηρίξουν
με κάποιο πολιτικό ή επικοινω-
νιακό σχέδιο, πάνε στην κάλπη
με λιγότερο φιλόδοξες πτήσεις
από τις αρχικές.

Αναμφίβολα, η διαφθορά είναι
ο πρωταγωνιστής στην εκλογική
διαπάλη, αλλά ο άμεσα υπεύθυνος
γι’ αυτήν δεν θα κριθεί στην κάλπη.
Σε όλες τις δημοσκοπήσεις το ζή-
τημα της διαφθοράς αποτελεί την
αχίλλειο πτέρνα της φιλοκυβερ-
νητικής παράταξης. Η διαρκής μά-
χη της προεδρικής φρουράς να

αλλάξει την ατζέντα με διάφορες
άλλες διαρροές στον Τύπο για αν-
τιπερισπασμό, δεν είναι σε θέση
να αλλάξει την πίστη της μεγάλης
πλειοψηφίας των πολιτών ότι το
φεστιβάλ αδιαφάνειας γύρω από
το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων
είχε στο επίκεντρό του τον ίδιο
τον Ν. Αναστασιάδη. Πολιτικά, ο
νυν πρόεδρος έχει κλείσει τον κύ-
κλο του, παρά τις προσπάθειές
του να δείξει ότι έχει αγωνία για
τις εξελίξεις στο Κυπριακό, ή στην
προσποιητή άγνοια επαφής με το
περιβάλλον δηλώνοντας ότι «θέλω
να με θυμάται ο κόσμος ως «Νί-
καρο»(2 Ιουλίου 2020). 

Η δημοσκόπηση της Symme-
tron Market Research για λογα-
ριασμό της «Καθημερινής» δείχνει
ότι «το 91% δηλώνουν λίγο/καθό-
λου ικανοποιημένοι από τους χει-
ρισμούς της κυβέρνησης κατά της
διαπλοκής/διαφθοράς και μόλις
7% πολύ/αρκετά ικανοποιημένο.
Το 77% δηλώνει λίγο/καθόλου ικα-
νοποιημένο στους χειρισμούς της
κυβέρνησης στο Κυπριακό και το
19% ικανοποιημένο. Αυξάνεται η
δυσαρέσκεια στους χειρισμούς
της οικονομίας, καθώς 72% δηλώ-
νει λίγο/καθόλου ικανοποιημένο
και μόλις 27% ικανοποιημένο. Αρ-
νητικό είναι το πρόσημο και για
τη διαχείριση της πανδημίας πλέον
καθώς το 53% δηλώνει καθόλου
ή λίγο ικανοποιημένο και το 46%
ικανοποιημένο» (12 Απριλίου 2021).

Επιπρόσθετα, η Ερευνητική
Επιτροπή με τη δημοσίευση της
ενδιάμεσης έκθεσής της (27/4) πα-
ραθέτει τους αριθμούς των κατ’
εξαίρεση πολιτογραφήσεων για
κάθε προεδρία. Ως εξής: Τ. Παπα-
δόπουλος 5, Δ. Χριστόφιας 228,

Ν. Αναστασιάδης 6.546. Η έκθεση
είναι καταπέλτης σε ό,τι αφορά
την έκταση και το βάθος της δια-
φθοράς, σημειώνοντας πως «από
το σύνολο των 6.779 φυσικών προ-
σώπων που έχουν πολιτογραφηθεί,
ποσοστό 51,81% (μέλη οικογένειας
του επενδυτή) ήταν εκτός νομικού
πλαισίου και, επομένως, είχαν πο-
λιτογραφηθεί παράνομα».

Το σαρωτικό 91% (λίγο/καθόλου
ικανοποιημένο από τους χειρι-
σμούς της κυβέρνησης κατά της
διαπλοκής/διαφθοράς) δείχνει ότι
η μάχη για την αναζήτηση νέας
λύσης για τις προεδρικές εκλογές
του Φεβρουαρίου 2023 θα αρχίσει
αμέσως μετά τις βουλευτικές εκλο-
γές του Μαΐου.

Το καλοκαίρι του 2021 πιθανόν
να δώσει χρόνο σε πρώτες ζυμώ-
σεις ή προκαταρκτικές επαφές.
Τότε θα μάθουμε πόσα από τα πρό-
σωπα που ακούγονται, αφορούν
πραγματικές ζυμώσεις, ποιες δυ-
νάμεις θα συμμαχήσουν με ποιους
και αν οι συνεργασίες θα αφορούν
τον πρώτο ή το δεύτερο γύρο των
προεδρικών.

Δύσκολα ο ΔΗΣΥ, μέσα σε αυτό
το πολιτικό περιβάλλον, θα βρει
χώρους για σημαντικές συνεργα-
σίες, καθώς το ζήτημα της δια-
φθοράς δυσκολεύει ιδιαίτερα τις
πιθανότητές του να γυρίσει το ρο-
λόι των συσχετισμών. Τα πρόσωπα
παίζουν καταλυτικό ρόλο στις αλ-
λαγές που επιλέγει μια κοινωνία
και πάνω σε αυτό το σημείο θα
δούμε ποιος έχει το ταλέντο να
δώσει στο αίτημα για ανανέωση,
διαφάνεια και εντιμότητα την ώθη-
ση που οι πολίτες αναζητούν. 

Εκλογές αμφισβήτησης. Και αλλαγής;
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

O Roger Fisher, oακα-
δημαϊκός του Χάρ-
βαρντ, που δίδαξε
την ανθρωπότητα
τον σύγχρονο τρόπο
διαπραγματεύσεων,

δεν υπήρξε μόνο ο θιασώτης του
κλασικού έργου «Getting to Yes»
που τυποποίησε τη θεωρητική προ-
σέγγιση των συνομιλιών του Har-
vard Negotiation Project, αλλά και
ένας πρακτικός άνθρωπος. Γνώριζε
πως το να απευθερωθούν οι Αμε-
ρικανοί συμπολίτες του από την
ομηρία των Ιρανών επαναστατη-
μένων του Χομεϊνί στην πρεσβεία
την περίοδο 1979-1981 δεν θα απο-
τελούσε μόνο μια διπλωματική επι-
τυχία αλλά και ένα, κυριολεκτικά,
ζήτημα ζωής ή θανάτου. Αυτή του
την πρακτικότητα την απέκτησε
φυσικά στον Β΄ ΠΠ, υπηρετώντας
ως αξιωματικός στην αμερικανική
πολεμική αεροπορία. Στον πόλεμο
είδε εκατοντάδες συναδέλφους του
να χάνουν τη ζωή τους στη μεγα-
λύτερη πολεμική αναμέτρηση που
έζησε η ανθρωπότητα. 

Το Κυπριακό σπάνια προσεγγί-
ζεται ως προς τις διαπραγματευτικές
του διαστάσεις με την πρακτικότητα
που του αρμόζει. Κυριότερα γιατί
οι πολιτικές ελίτ στην ελληνοκυ-
πριακή πλευρά ποτέ δεν σκέφτηκαν
τι θα συμβεί αν δεν υπάρξει λύση
–ασχέτως ιδεολογίας, περιεχομένου
της λύσης και της επόμενης ημέρας.
Ήταν το στάτους κβο που για την
ελληνοκυπριακή πλευρά προσέφερε
τα πάντα: Απρόσκοπτη συνέχιση
της λειτουργίας της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, οικονομική ανάπτυξη,
ευημερία. Και πράγματι τόσο την
περίοδο μετά το 2004 και την απόρ-
ριψη του σχεδίου Ανάν όσο και την
περίοδο που ακολούθησε την απο-
τυχία του 2017 στο Κραν Μοντάνα
η ελληνοκυπριακή πλευρά δεν σκέ-
φτηκε το Κυπριακό ως ένα πρακτικό
ζήτημα, αλλά το προσέγγιζε, δια-
χρονικά, μέσα από ένα πλέγμα νο-
μικισμών και μικροπολιτικής προ-
κειμένου να μη χαράσσει τη στρα-
τηγική της επόμενης ημέρας, αλλά
να διατηρεί την ασφάλειά της πέριξ
του στάτους κβο. Στην άτυπη της
Γενεύης η ελληνοκυπριακή πλευρά
προσήλθε με την κλασική προσέγ-
γιση του «να συνεχίσουμε από εκεί
που μείναμε στο Κραν Μοντάνα»
αγνοώντας επιδεικτικά τη διαχρο-
νική αρχή ότι επιστρέφεις στο τρα-
πέζι των συνομιλιών –συνήθως–
από χειρότερη διαπραγματευτική
αφετηρία. Πόσο μάλλον όταν η
Τουρκία στο μεσοδιάστημα των
τεσσάρων χρόνων έχει προβεί, χωρίς
να παρεμποδιστεί ή να πληρώσει
κόστος επί τούτου, σε σειρά γεω-
τρήσεων στην κυπριακή ΑΟΖ και
ο ίδιος ο Ερντογάν ήρθε στο Βαρώσι
για πικ-νικ. 

Τα τελευταία χρόνια οι ελληνο-
κυπριακές ελίτ, που παραδοσιακά
δεν αισθάνονταν άνετα με την έν-
νοια της πολιτικής ισότητας, όπως
την νοηματοδοτούν οι Τουρκοκύ-
πριοι, προχώρησαν σταδιακά στην
αντίληψη πως η λύση του Κυπρια-
κού αφορά σε μια απευθείας συν-
νενόηση στην Τουρκία σε μια πε-

ρίεργη παραλλαγή ενός άλλου, δια-
χρονικού, επιχειρήματος μέχρι το
2004 περί της Άγκυρας «που κρατά
το κλειδί της λύσης». Στο τραπέζι
έπεσαν και οι ιδέες για μια αποκεν-
τρωμένη ομοσπονδία με μια υφέρ-
πουσα συζήτηση περί συνομοσπον-
δίας ή λύσης δύο κρατών στο πλαί-
σιο είτε μικροπολιτικών ανταγωνι-
σμών είτε της εμμονής της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας ελέω και
του Τατάρ στο τιμόνι της. Η άποψη
πως μια απευθείας συννενόηση/συμ-
φωνία με την Τουρκία αποτελεί τρό-
πο για να επιτευχθεί λύση στο Κυ-
πριακό αποτελεί ακόμη ένα δια-
πραγματευτικό λάθος –ακριβώς
διότι ποτέ δεν στείλαμε το σινιάλο,
διεθνώς και περιφερειακά, πως αν
η τουρκοκυπριακή κοινότητα αι-
σθάνεται άνετα και.. happy, τότε
και η, πάγια, επιχειρηματολογία
της Τουρκίας περί αποκλεισμού
των Τουρκοκυπρίων θα εξουδετε-
ρώνονταν σε διεθνές πολιτικό επί-
πεδο. Στο Κυπριακό η ελληνοκυ-
πριακή στρατηγική δεν προσέγγισε
ποτέ την ουσία της διαπραγμάτευ-
σης με πρακτικό τρόπο αλλά μόνο
μέσα από σύνηθες πλέγμα της ιδε-
ολογικής αντιπαράθεσης ή της προ-
σέγγισης σε σχέση με τη μορφή
της λύσης. Στην άτυπη πενταμερή
της Γενεύης απλώς επιβεβαιώθηκε,
σε όποιον θέλει να προσεγγίζει τον
ρεαλισμό όχι μόνο πολιτικά αλλά
και με την πρακτική απλότητα του
Fisher, πως το Κυπριακό όπως το
γνωρίσαμε ιστορικά έχει αλλάξει
άρδην. Στο Κυπριακό εισερχόμαστε
εκτός απροόπτου σε μια πολύ κρί-
σιμη περίοδο, αχαρτογράφητη και
εξαιρετικά δύσκολη. Το μοντέλο
της ΔΔΟ, όπως διαμορφώθηκε ιστο-
ρικά, εξελικτικά φαίνεται να αργο-
σβήνει. Το πώς θα προσεγγίσουμε
τα πράγματα εφεξής, πέραν του
blame game που περπατάει στο
εσωτερικό και στο οποίο είμαστε
καλοί, αποτελεί από μόνο του μια
νέα διαπραγμάτευση. Κυρίως εσω-
τερική, με την έννοια μιας ειλικρι-
νούς διαβούλευσης σε σχέση με το
τι πραγματικά θέλουμε, πώς θα το
πετύχουμε και πώς ακριβώς θα κι-
νηθούμε το επόμενο διάστημα.

Ο Fisher σε μία από τις βασικές
του αρχές περί διεθνών διαπραγ-
ματεύσεων υποστηρίζει πως πρέπει
να διαχωρίζουμε τους ανθρώπους
από τα προβλήματα. Το πρώτο, βα-
σικότερο και πιο πρακτικό σημείο
το οποίο δεν διδαχτήκαμε μετά από
δεκαετίες διαπραγματεύσεων. Όσον
αφορά δε τη διαπραγμάτευση, επί
τη βάσει αρχών, τη δεύτερη και
πρακτικότερη αρχή του Αμερικανού
διαπραγματευτή, κανείς δεν μπορεί
να πει με βεβαιότητα αν οι αρχές
μας διαφοροποιήθηκαν στο νεκρό
διάστημα των τεσσάρων χρόνων
μετά το Κραν Μοντάνα. Πριν συμ-
φωνήσουμε ή διαφωνήσουμε για
τη ΔΔΟ, καλό θα ήταν να αρχίσουμε
να μαθαίνουμε να διαπραγματευό-
μαστε. Και τώρα που η ΔΔΟ δείχνει
να αποτελεί παρελθόν το μόνο σί-
γουρο είναι ότι θα έχουμε πολύ χρό-
νο. Καλή μας τύχη.

Το Κυπριακό
ως διαπραγμάτευση

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ και
ο χείμαρρος του θεϊ-
κού φωτός, πλημμυ-
ρίζει τον ουρανό, τη
γη και τα καταχθό-
νια. Η παραδείσια χα-

ρά βασιλεύει και συνέχει όλους τους
ανθρώπους, φτωχούς και πλούσιους,
αρρώστους και υγιείς, καταφρονη-
μένους και δοξασμένους. Ο ανθρώ-
πινος πόνος και ο φόβος, κονιορ-
τοποιούνται μπροστά στο μυστήριο
της νίκης επί του θανάτου. Τα αδιέ-
ξοδα του κορωναϊού και τα διαβο-
λικά τεχνάσματα, διαλύονται μπρο-
στά στη σιγουριά της παντοδυνα-
μίας του Λυτρωτή του κόσμου. Η
χαμερπής ταπεινότητα της καθη-
μερινής κουτοπονηριάς μεταβάλ-
λεται σε πλησμονή σοφίας, προ-
σφοράς και αγάπης. Η σκληροκαρ-
δία των ανθρώπων μετατρέπεται
σε γλυκό χαμόγελο. Τα εχθρικά καρ-

φώματα μεταβάλλονται σε αδελφικά
φιλιά. Το καταραμένο μίσος μετα-
τρέπεται σε ευλογημένη αγάπη. Το
σκότος της κόλασης εξαφανίζεται,
μπροστά στο φως του παραδείσου.
Τα επίγεια ενώνονται με τα επου-
ράνια. Η ασυγκράτητος χαρά της
Αναστάσεως βασιλεύει σε όλη την
πλάση και σε όλα τα ανθρώπινα
όντα. Ο άνθρωπος οδηγείται από
το κατ’ εικόνα στο καθ’ ομοίωσιν
και γίνεται κατά χάριν Θεός.

«ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ, χαρά μου»,
έλεγε ο άγιος παππούλης της Ρωσίας
και όλου του κόσμου, ο Άγιος Σε-
ραφείμ του Σάρωφ. Η Ανάσταση
του Χριστού και η νίκη επί του θα-
νάτου, γεννά την αληθινή χαρά.
«Χαρά μου», το ζητούμενο για κάθε
άνθρωπο, στο μυστήριο της ζωής
και του θανάτου. Ζωή χωρίς χαρά
είναι ζωή κολασμένη. Ζωή χωρίς
Χριστό είναι ζωή που οδηγεί στον

θάνατο. Η συνάντηση με τον άλλο,
τον διπλανό, τον αδελφό, ακόμη
και με τον εχθρό, φέρνουν τελικά
την αληθινή χαρά. Αυτή είναι και
η ειδοποιός διαφορά ανάμεσα στους
αγίους από τους αμαρτωλούς αν-
θρώπους. Οι άγιοι ζώντας εν Χριστώ,
βλέπουν παντού τη χάρη και τα
θαύματα του Θεού. Ευφραίνονται
βιωματικά και όχι χαζοχαρούμενα.
Ο παράδεισος αρχίζει από αυτή τη
ζωή και συνεχίζεται στην άλλη,
στην ατελεύτητο, την πλημμυρι-
σμένη από χαρά και φως.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ και σήμερα οι
πιστοί, «νηστεύσαντες και μη νη-
στεύσαντες», ευφραίνονται, όπως
υποδεικνύει ο Άγιος Ιωάννης ο Χρυ-
σόστομος, στον περίφημο Κατη-
χητικό του Λόγο: «Πάντες απολαύ-
σετε του συμποσίου της πίστεως.
Πάντες απολαύσατε του πλούτου
της χρηστότητος. Μηδείς οδυρέσθω

πταίσματα, συγγνώμη γάρ εκ του
τάφου ανέτειλε. Μηδείς φοβείσθω
θάνατον, ηλευθέρωσε γαρ ημάς
του Σωτήρος ο θάνατος». Ο θάνατος
έχει πεθάνει και σήμερα –τώρα όχι
αύριο– μπορούμε να απολαύσουμε
την αναστάσιμη χαρά. Η καλή αλ-
λοίωση του ανθρώπου βιώνεται
οντολογικά και όχι μόνο λογικά. Η
καλή ευτυχία συνεπαίρνει όλο το
είναι, την ψυχή και το σώμα. Η
καλή απόλαυση δεν έχει σχέση τις
ταπεινές εγωπαθείς εξάρσεις. Η
χαρά βρίσκεται στην αποδοχή του
άλλου, στο μυστικό άγγιγμα της
ψυχής και του σώματος. Και τελικά
στην ένωση με τον Θεό, στη μυ-
στηριακή, όσο και μυστική, υπέρ-
λογη και ανείπωτη αγάπη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ και οι θεατρι-
νισμοί και οι υποκρισίες, όλων αυ-
τών, οι οποίοι τάχα παλεύουν για
το καλό μας, αλλά χωρίς εμάς, τί-

θενται στο περιθώριο. Το πλάσμα
του Θεού, από άτομο μεταπλάθεται
σε πρόσωπο. Από μοναξιασμένη
μονάδα, μεταποιείται σε αγαπητική
κοινωνία. Η κολασμένη ύπαρξη
μεταμορφώνεται σε παραδείσια
φωτοφόρα μορφή. Η έξοδος από
το «καβούκι» του εγωισμού, οδηγεί
στον παράδεισο. Και τελικά ο Χρι-
στός γίνεται η πορεία, η μέριμνα,
η ανάγκη, το νόημα, η ελπίδα, η
βεβαιότητα, η παρηγοριά, η γνώση,
το θεμέλιο, ο στόχος, ο πόνος, ο
έρωτας, η αγάπη και η υπέρλογη
χαρά του ανθρώπου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΝΕΣΤΗ στην πανήγυρι
των πανηγύρεων, όπου «θανάτου
εορτάζομεν νέκρωσιν, Άδου την
καθαίρεσιν, άλλης βιωτής της αι-
ωνίου απαρχήν, και σκιρτώντες
υμνούμεν τον αίτιον». Νικητές του
θανάτου και νικητές στη ζωή, πο-
ρευόμαστε όλοι οι πιστοί στην

καινή κτίση, στην άνω Ιερουσαλήμ,
στην παραδείσια βιωτή, υμνούντες
και δοξολογούντες, το νικητή του
Θανάτου, τον δωρεοδότη Αναστάν-
τα Χριστό. Μακριά από άγχη και
μικρότητες, από πάθη και αμαρτίες,
πλήρως ανακαινισμένοι οι άνθρω-
ποι, ολόλαμπροι εν ειρήνη, ανα-
κράζουν το Χριστός Ανέστη. Δια-
χρονικά και καθεχρονικά, αιώνια
και παντοτινά, στην αέναη παρα-
δείσια μυστηριακή κίνηση αναβο-
ώμεν: «Αναστάσεως ημέρα καί λαμ-
πρυνθώμεν τή πανηγύρει καί αλ-
λήλους περιπτυξώμεθα. Είπωμεν,
αδελφοί, καί τοίς μισούσιν ημάς
συγχωρήσωμεν πάντα τή Αναστά-
σει, καί ούτω βοήσωμεν Χριστός
ανέστη εκ νεκρών, θανάτω θάνατον
πατήσας, καί τοίς εν τοίς μνήμασι
ζωήν χαρισάμενος».

Χριστός Ανέστη, χαρά μου
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ
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Η πανδημία πλήττει σφοδρά την Ινδία. Χιλιάδες κρούσματα και εκατοντάδες θάνατοι ανακοινώνονται καθημερινά. Στη φωτογραφία συγγενείς θρηνούν
τον χαμό του δικού τους ανθρώπου.
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Ο διαχωρισμός μεταξύ αγρο-
τικών και αστικών περιο-
χών στις χώρες της Ευρω-

παϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) δημιουργεί
αρκετές φορές ανισότητες και
διακρίσεις όσον αφορά τις κατάλ-
ληλες συνθήκες διαβίωσης ομά-
δων πολιτών. Αρκετές αγροτικές,
απομακρυσμένες και απομονω-
μένες από τα αστικά κέντρα πε-
ριοχές, βρίσκονται αντιμέτωπες
με τη φυγή νέων ανθρώπων και
την παραμονή γηραιότερων πο-
λιτών, δημιουργώντας έτσι ένα
αστικό-αγροτικό χάσμα.

Η γήρανση του πληθυσμού,
κυρίως στα αγροτικά και ημια-
στικά κέντρα βρίσκει τις τοπικές
αρχές αντιμέτωπες με δημογρα-
φικές αλλαγές, οι οποίες δημιουρ-
γούν περαιτέρω κοινωνικά προ-
βλήματα, όπως η αποξένωση των
νέων κατοίκων από τον τόπο κα-
ταγωγής τους. Η Ε.Ε. καλείται
μέσα από τη στρατηγική/πολιτική
συνοχής, να στηρίζει τις αγροτι-
κές/υποανάπτυκτες περιοχές προ-
ωθώντας το όραμα για τις αγρο-
τικές περιοχές στη βάση του άρ-
θρου 174 της Συνθήκης Λειτουρ-
γίας της Ε.Ε., όπως αναφέρθηκε
πρόσφατα στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή των Περιφερειών (ΕΕτΠ).

Στην ΕΕτΠ γίνεται αρκετή συ-
ζήτηση για εγκαταλελειμμένες,
απομακρυσμένες ή απομονωμένες
περιοχές, όπως για παράδειγμα
στα πρώην ομόσπονδα κρατίδια
της Ανατολικής Γερμανίας, τις
πρώην Ανατολικές Δημοκρατίες,
όπως και στις ορεινές και ακριτικές
περιοχές εδώ στην Κύπρο. Σήμερα
στην Ε.Ε., όπως επεσήμανε και
η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, πάνω από το 50% των
Ευρωπαίων πολιτών ζουν σε αγρο-
τικές περιοχές.

Τα τελευταία τρία χρόνια, σε
αρκετές χώρες της Ε.Ε. παρατη-
ρείται μια αυξητική τάση των με-
ταναστευτικών ροών από τις αγρο-
τικές στις αστικές περιοχές λόγω
επαγγελματικών κυρίως προκλή-
σεων. Οι συνέπειες της εγκατά-
λειψης είναι ποικίλες αφού πα-
ρατηρείται έλλειψη στέγης, αύ-
ξηση των ενοικίων, υπερπληρό-
τητα των δημόσιων και ιδιωτικών
υποδομών, ενώ ταυτόχρονα αρ-
κετά αγροτικά κέντρα παραμέ-
νουν στάσιμα τόσο στην εξασφά-
λιση κρατικών κονδυλιών, όσο
και στην προώθηση νέων έργων
ανάπτυξης ή συντήρησης των
υφιστάμενων δημόσιων/δημοτι-
κών υποδομών.

Η Ε.Ε. φαίνεται ανήμπορη να
αντιμετωπίσει τη συνεχιζόμενη
μετανάστευση προς τα αστικά
κέντρα, την αυξανόμενη αστικο-

ποίηση και την ερήμωση των
αγροτικών περιοχών. Η Κίνα, αν-
τίθετα, έχει παραχωρήσει στο-
χευμένα κίνητρα σε νέους επαγ-
γελματίες και νεαρά ζευγάρια για
μόνιμη στέγαση και παραμονή
τους στα αγροτικά κέντρα μέσω
της παροχής μόνιμης εργασίας
και στέγασης, κάτι που θα μπο-
ρούσε να εφαρμόσει και η Ε.Ε.

Η γήρανση του πληθυσμού,
οι δημογραφικές αλλαγές, η χα-
μηλή γονιμότητα και η εισοδη-
ματική ανισότητα αποτελούν σή-
μερα κάποια από τα σοβαρότερα
προβλήματα της Ε.Ε. που προκύ-
πτουν από το χάσμα μεταξύ αγρο-
τικών και αστικών περιοχών. Η
τάση της αστικοποίησης δημι-
ουργεί επιπρόσθετα προβλήματα
στις τοπικές αρχές, οι οποίες κα-
λούνται να ελέγξουν την υπερ-
συγκέντρωση δημογραφικών ομά-
δων σε υποβαθμισμένες περιοχές
και την αποφυγή της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισμού.

Τη στιγμή λοιπόν που οι αστι-
κές περιοχές παρουσιάζουν αύ-
ξηση στον πληθυσμό τους, οι
αγροτικές περιοχές γερνούν και
χάνουν τους νέους επιστήμονες
και εργαζόμενους με αποτέλεσμα
την αύξηση των ατόμων τρίτης
ηλικίας που χρήζουν περαιτέρω
κοινωνικής και κρατικής φρον-
τίδας.

Η φυγή των νέων ανθρώπων
δημιουργεί υποστελέχωση στις
δημόσιες/δημοτικές υπηρεσίες
με αποτέλεσμα οι αγροτικές πε-
ριοχές να στερούνται της παροχής
βασικής δημόσιας φροντίδας και
εξυπηρέτησης.

Για να παραμείνουν λοιπόν οι
νέοι άνθρωποι στις αγροτικές πε-
ριοχές χρειάζονται στεγαστικά,
επαγγελματικά και άλλα κοινωνικά
κίνητρα όπως η δραστηριοποίηση
τους στους αγροτικούς τομείς και
στον πρωτογενή τομέα. Το κάθε
κράτος-μέλος της Ε.Ε. θα πρέπει
να καταγράψει τις ανάγκες του
πληθυσμού σε συνεργασία με τις
τοπικές αρχές, ούτως ώστε τα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια να κατανέμον-
ται ισότιμα, τόσο στις αστικές
όσο και στις αγροτικές περιοχές.

Οι πολίτες μόνο αν νιώθουν
τη στήριξη των τοπικών αρχών
και του κεντρικού κράτους θα πα-
ραμείνουν στον τόπο καταγωγής
τους, θα συμμετέχουν στα κοι-
νωνικά δρώμενα και θα είναι χρή-
σιμοι για την τοπική κοινωνία,
είτε κατοικούν σε πυκνοκατοι-
κημένες ή σε αραιοκατοικημένες
περιοχές.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.  

Η κατάληξη της άτυπης πεν-
ταμερούς κρίθηκε κατά κύ-
ριο λόγο από την επιθυμία

του ηγέτη του ΔΗΣΥ να αποφύγει
ένα ναυάγιο. Κάτι εκτιμάτο πως
θα οδηγούσε στην απώλεια των
ψήφων των υποστηρικτών της
ΔΔΟ και ειδικότερα των Αμμοχω-
στιανών. Τι εννοώ; Όπως και κατ’
ιδίαν στο πλαίσιο του Εθνικού Συμ-
βουλίου αλλά και δημόσια με tweet
δήλωσε ο Αβέρωφ Νεοφύτου, αλλά
και ο Ν. Τορναρίτης, έπρεπε να
κρατηθεί πάση θυσία η διαδικασία
ζωντανή. Έτσι όταν τέθηκαν οι
τρεις επιλογές είτε ειδικός αντι-
πρόσωπος είτε αδιέξοδο και ανα-
ζήτηση νέων όρων εντολής από
τον γ.γ. είτε νέα άτυπη πενταμερής
ο Αναστασιάδης επέλεξε την τρίτη
επιλογή. 

Συμφώνησε(we have been able
to agree that I will convene in the
near future another meeting of
the 5+1) χωρίς την όποια προ-
ϋπόθεση και αναφορά στα ψηφί-
σματα του ΟΗΕ όπως ήταν η αρ-
χική τοποθέτηση του ΠτΔ ενώπιον
του γ.γ. του ΟΗΕ. Η υποχώρηση
αυτή αναμένεται να έχει αρνητικές
επιπτώσεις επί του Κυπριακού.
Με τον τρόπο αυτό η τ/κ πλευρά
δεν επικρίθηκε ούτε καν έμμεσα
για την κατάθεση των νέων ιδεών

της για δύο κράτη. Ο δε γ.γ. πα-
ραδέχθηκε ότι η Τουρκία και οι
Τ/κ θα είναι ελεύθεροι να το πρά-
ξουν ξανά στην επόμενη πεντα-
μερή από τη στιγμή που είναι άτυ-
πη.Ο πρόεδρος Αναστασιάδης άλ-
λαξε γνώμη και στο θέμα του χρό-
νου σύγκλησης της νέας άτυπης.
Δέχτηκε αυτή να λάβει χώρα μετά
το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του Ιου-
νίου, κάτι που ήθελε η Τουρκία.
Στο Συμβούλιο αυτό αναμένεται
να συζητηθεί η θετική ατζέντα για
την Τουρκία. Αν δεν προηγηθεί η
νέα άτυπη τότε χάνεται η όποια
διασύνδεση. Έτσι στη νέα άτυπη
η Τουρκία δεν θα νιώθει την όποια
πίεση να δώσει κάτι έναντι των
ευρωπαϊκών δώρων.

Επαναλαμβάνω πως όλες αυτές

οι υποχωρήσεις ήταν αποτέλεσμα
της επιθυμίας του ΔΗΣΥ να μην
υπάρξει αδιέξοδο. Αυτό παρά το
γεγονός ότι σε περίπτωση αδιε-
ξόδου ο γ.γ. θα πήγαινε στο Συμ-
βούλιο Ασφαλείας. Εκεί θα εξη-
γούσε το ποιος το προκάλεσε. Αυ-
τός ήταν εμφανώς η Τουρκία και
οι Τ/κ. Η τυχόν αναθεώρηση των
όρων εντολής από το Συμβούλιο
Ασφαλείας δεν ήταν ρεαλιστικός
φόβος.

Μόλις προσφάτως τα ψηφίσμα-
τα είχαν επαναβεβαιωθεί από όλα
τα κράτη μέλη του Συμβουλίου
Ασφαλείας στο πλαίσιο του ψηφί-
σματος 1251 για την UNFICYP.
Εξάλλου τα μόνιμα μέλη, στα οποία
ο ΥΠΕΞ κ. Χριστοδουλίδης απευ-
θύνθηκε από τη Γενεύη, δήλωναν
υποστηρικτικά στη ΔΔΟ. Άρα η
απειλή του αδιεξόδου δεν ήταν
απειλή για την πλευρά μας αλλά
ευκαιρία καταδίκης της Τουρκίας.
Όμως όπως ανέφερα ήταν απειλή
για τις μικροπολιτικές και προ-
εκλογικές σκοπιμότητες του κυ-
βερνώντος κόμματος. Οι του ΔΗΣΥ
μάλλον αντιλαμβάνονται, όπως
και όλοι εμείς, ότι και αυτή η πα-
ράταση που πήρε η διαδικασία
δεν πρόκειται να οδηγήσει στο
όποιο θετικό αποτέλεσμα. Το χά-
σμα μεταξύ των θέσεων των δύο

πλευρών έχει διευρυνθεί και δεν
γεφυρώνεται. Αλλά το ζητούμενο
για τον ΔΗΣΥ ήταν να ξεπεραστεί
το ορόσημο των εκλογών της 30ής
Μαΐου. 

Η άτυπη της Γενεύης ήταν μία
παταγώδης αποτυχία των Ηνωμέ-
νων Εθνών που τη διοργάνωσαν
χωρίς να πετύχουν την προηγού-
μενη σύγκλιση των απόψεων των
πλευρών ως είθισται στη διεθνή
διπλωματία. Αν αυτό δεν εξασφα-
λιστεί στους επόμενους 2-3 μήνες
θα έχουμε και νέο αδιέξοδο. Τίποτε
δεν δείχνει ότι η Τουρκία θα δια-
φοροποιήσει τη νέα της θέση για
λύση δύο κρατών. 

Η Γενεύη είναι η απαρχή ενός
επικίνδυνου δρόμου όπως οι όποιες
διαπραγματεύσεις θα διεξάγονται
πλέον χωρίς πλαίσια όπως συνέ-
βαινε στο παρελθόν. Δυστυχώς οι
δήθεν υποστηρικτές της ΔΔΟ τη
θυσίασαν στον βωμό των προσω-
πικών και των κομματικών τους
συμφερόντων. Τώρα προσπαθούν
να μας πείσουν ότι δήθεν πέτυχαν
στη Γενεύη. Για να αποφύγουν
την κριτική κάνουν επικλήσεις
για ανάγκη ενότητας.

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολό-
γος και υποψήφιος βουλευτής του Δη-
μοκρατικού Κόμματος στη Λάρνακα.

Η ΔΔΟ θυσιάστηκε χάριν
προεκλογικών σκοπιμοτήτων

Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Ισότιμες συνθήκες
διαβίωσης

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Τ ο κατά πόσο οι «ταυτοτικές»
δυνάμεις θα ισχυροποιηθούν
στην Ευρώπη εξαρτάται από

την απήχηση που θα βρει η ιδεο-
λογία τους τόσο έναντι των παρα-
δοσιακών «δεξιών», «εθνικών» ή
«πατριωτικών», κομμάτων, όπως
στη Γερμανία και την Ιταλία, όσο
και των πολιτικών και κομματικών
δυνάμεων που παραμένουν κοντά
στη χριστιανική Εκκλησία, όπως
στην Πολωνία ή την Ουγγαρία. Εί-
ναι, επίσης, βέβαιο ότι την άνοδό
τους εν μέρει την οφείλουν στη φι-
λελευθεροποίηση της παραδοσια-
κής δεξιάς, ιδιαίτερο χαρακτηρι-
στικό των χριστιανοδημοκρατικών
κομμάτων στην Ευρώπη. Μήπως
όμως η φιλελεύθερη και φιλοευ-
ρωπαϊκή αυτή ροπή δεν αποτελεί
μετάλλαξη λόγω συγκεκριμένων
αποφάσεων ιστορικών χριστιανο-
δημοκρατών ηγετών, όπως του
Χέλμουτ Κολ ή της Αγκελα Μέρκελ
στη Γερμανία, αλλά ήταν ήδη από
τον 19ο αιώνα προδιαγεγραμμένη
και ενταγμένη στο πολιτικό πρό-
γραμμα της χριστιανοδημοκρατίας;   

Φαίνεται ότι η έκφραση «χρι-
στιανική δημοκρατία» χρησιμοποι-
ήθηκε για πρώτη φορά στις 21 Νο-
εμβρίου 1791, στη γαλλική Νομο-
θετική Συνέλευση, από τον Antoi-
ne-Adrien Lamourette, συνταγμα-

τικό επίσκοπο της επαρχίας Rho-
ne-et-Loire. Η ονομασία αυτή τότε
ήθελε να ευαισθητοποιήσει τους
αντιπροσώπους απέναντι στις κοι-
νωνικές επιταγές της νέας επανα-
στατικής κοινωνίας, ανακαλώντας
το πνεύμα της Εκκλησίας των φτω-
χών και ταπεινών, τη χριστιανική
αγάπη και αδελφοσύνη. Πολλοί κα-
θολικοί διανοούμενοι του 19ου αιώνα
καταδίκασαν τις ανισότητες που
προκάλεσε η λαίλαπα της βιομηχα-
νικής επανάστασης στη Δυτική Ευ-
ρώπη, τάχθηκαν υπέρ των εργατών,
οργάνωσαν εργατικά συνδικάτα και
συμμετείχαν σε εξεγέρσεις και ανα-
ταραχές στις δυτικές μεγαλουπόλεις
στο πλευρό των κατατρεγμένων.
Στο πρόσωπο του πάπα Λέοντος ΙΓ΄
και στην Εγκύκλιό του «Περί Νω-
τερικότητας» (Rerumnovarum) του
1891 τελικά αποκρυσταλλώθηκε η
ταύτιση της πρώιμης χριστιανοδη-
μοκρατίας με το όραμα του φιλε-
λεύθερου καθολικισμού ενός La-
mennais (1782-1854). Το όραμα αυτό
εκφράστηκε ως το «κοινωνικό δόγμα
της καθολικής Εκκλησίας» και απο-
τέλεσε το αντίπαλο δέος στην ανερ-
χόμενη σοσιαλδημοκρατία. Ας ση-
μειωθεί ότι, ακόμη και σήμερα, δεν
υπάρχει αντίστοιχο συγκροτημένο
πολιτικό και κοινωνικό δόγμα από
τις Ορθόδοξες Εκκλησίες.

Κατά την πρώτη εικοσαετία του
20ού αιώνα, η χριστιανοδημοκρατία
αποκτά ισχυρό έρεισμα στα ευρω-
παϊκά πράγματα και προσλαμβάνει
έναν έντονα ευρωπαϊκό χαρακτήρα
μετά τον Πρώτο Παγκόσμιο Πόλεμο.
Με τη λήξη του, ο πάπας Βενέδικτος
ΙΕ΄ αναλαμβάνει όλο και περισσό-
τερες πρωτοβουλίες προκειμένου
να συσπειρώσει τους χριστιανούς
διαφορετικών χωρών που είχαν δι-
αιρεθεί λόγω του πολέμου. Εκείνη
την εποχή δημιουργούνται χρι-
στιανοδημοκρατικά κόμματα σε
διάφορες ευρωπαϊκές χώρες. Το
Ιταλικό Λαϊκό Κόμμα ιδρύθηκε το
1919 από τον ιερέα Λουίτζι Στούρτζι.
Στη Γαλλία, το Λαϊκό Δημοκρατικό
Κόμμα συστήθηκε το 1924. Για να
θεμελιώσουν την ιδεολογία τους,

τα κόμματα αυτά συγκεντρώθηκαν
σε μια Διεθνή Γραμματεία Δημο-
κρατικών Κομμάτων Χριστιανικής
έμπνευσης, που δημιουργήθηκε
στο Παρίσι το 1925. Μ’ αυτή την
αφορμή ξεκίνησαν οι επαφές και
ενισχύθηκαν οι δεσμοί μεταξύ των
μελλοντικών «πατέρων» της Ευ-
ρώπης, όπως του Ρόμπερτ Σούμαν,
του Κόνραντ Αντενάουερ, του Αλ-
τσίντε ντε Γκάσπερι. Αναμφίβολα
σε αυτόν τον αγώνα για ενότητα,
που διεξήχθη τη δεκαετία αμέσως
μετά το τέλος του Μεγάλου Πολέ-
μου, ανάγεται η ισχυρή ευρωπαϊκή
ιδεολογία των Χριστιανοδημοκρα-
τών. Οι αρχές της ιδεολογίας τους
αυτής τούς οδήγησαν στην αντί-
σταση κατά του ναζισμού και του
φασισμού, ωθώντας πολλούς από
τους χριστιανοδημοκράτες ηγέτες,
όπως τον Αλτσίντε ντε Γκάσπερι
(1881-1954), στο αντάρτικο. 

Στα ιταλικά βουνά, ο ντε Γκά-
σπερι συντάσσει το 1942 έναν χάρ-
τη για την αναδιοργάνωση της χρι-
στιανοδημοκρατίας, προνοώντας
για τις ανάγκες της νέας Ευρώπης
μετά τον πόλεμο. Γράφει χαρακτη-
ριστικά: «Μια αντιπροσωπευτική
δημοκρατία, που εκφράζεται με
καθολική ψηφοφορία βασισμένη
στην ισότητα των δικαιωμάτων και
των υποχρεώσεων και εμψυχώνεται

από το πνεύμα της αδελφότητας,
ζωτικό στοιχείο του χριστιανικού
πολιτισμού: αυτό πρέπει να είναι
το αυριανό καθεστώς». Ο ίδιος δια-
δραμάτισε σημαντικό ρόλο στις
πολιτικές ζυμώσεις για την υλο-
ποίηση της ευρωπαϊκής ιδέας. Αν-
τιπροσωπευτική ήταν η θέση του
για τον πολιτικό και αμυντικό σχε-
διασμό της Ένωσης, καίριας ση-
μασίας για τη σημερινή κατάσταση
της Ευρώπης. Ο ντε Γκάσπερι είχε
προτείνει το 1950 τη δημιουργία
ευρωπαϊκού στρατού και άμυνας
στο πλαίσιο μιας Ευρωπαϊκής Αμυν-
τικής Κοινότητας. Η πρότασή του,
η οποία έγινε αποδεκτή από τη Δυ-
τική Γερμανία, το Βέλγιο, το Λου-
ξεμβούργο και την Ολλανδία, απορ-
ρίφθηκε από το γαλλικό κοινοβούλιο
το 1954, καθώς οι Γκωλικοί και οι
κομμουνιστές αρνήθηκαν πεισμα-
τικά, η κάθε παράταξη για τους δι-
κούς της λόγους, να εντάξουν τις
εθνικές δυνάμεις στον υπερεθνικό
ευρωπαϊκό πολιτικο-στρατιωτικό
μηχανισμό. Το αποτέλεσμα ήταν
η υποταγή των ευρωπαϊκών δυνά-
μεων στην αμερικανική δύναμη
εντός του ΝΑΤΟ, κάτι το οποίο ενό-
χλησε έντονα τον ντε Γκάσπερι
και τον ώθησε να ασκήσει δριμεία
κριτική στην ένταξη της Ιταλίας
στο ΝΑΤΟ. Εν ολίγοις, για τον ντε

Γκάσπερι, η ιδέα της πολιτικής και
αμυντικής ένωσης της Ευρώπης
ήταν αναπόσπαστο κομμάτι της
χριστιανοδημοκρατικής πολιτικής
πράξης.  

Μπορεί η ισχυρή παρουσία, αν
όχι η κυριαρχία, της χριστιανοδη-
μοκρατίας στα ευρωπαϊκά πράγ-
ματα τα τελευταία εβδομήντα χρό-
νια να υποχωρεί σήμερα, ωστόσο,
είναι βέβαιο ότι τα οράματά της,
οι πολιτικές και οικονομικές της
επιλογές θα αποτελέσουν σημεία
αναφοράς στον νέο ιδεολογικό χάρ-
τη της Ευρώπης. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι η ιστορική της «αδελφή»,
η σοσιαλδημοκρατία, κατέρρευσε
γιατί είχε ουσιαστικά ταυτιστεί με
τις χριστιανοδημοκρατικές οικο-
νομικές και πολιτικές επιλογές, την
κοινωνική οικονομία της αγοράς
και την ευρωπαϊκή πολιτική ολο-
κλήρωση. Είχε ήδη προ πολλού εγ-
καταλείψει τον κρατισμό και τη
σοσιαλιστική διεθνή, κάτι που της
είχε δώσει σημαντική εκλογική
ώθηση τις δεκαετίες του 1990 και
του 2000.  

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Ο νέος ιδεολογικός χάρτης της Ευρώπης (II)
ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

<<<<<<

Οι αρχές της ιδεολογίας
τους αυτής τούς οδήγη-
σαν στην αντίσταση κατά
του ναζισμού και του
φασισμού, ωθώντας πολ-
λούς από τους χριστια-
νοδημοκράτες ηγέτες,
στο αντάρτικο. 

<<<<<<

Οι του ΔΗΣΥ μάλλον
αντιλαμβάνονται,
όπως και όλοι εμείς,
ότι και αυτή η παράτα-
ση που πήρε η διαδικα-
σία δεν πρόκειται
να οδηγήσει στο όποιο
θετικό αποτέλεσμα. 
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Του ανταποκριτή μας 
στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Στην Τουρκία, η χρήση του όρου
«γενοκτονία» από τον Τζο Μπάιντεν
θεωρήθηκε το οριστικό μήνυμα
της Ουάσιγκτον προς την Αγκυρα.
Αναλυτές εκτιμούν πως οι ΗΠΑ δεί-
χνουν στην Τουρκία πως δεν έχει
την ίδια «αξία» σε σχέση με το πα-
ρελθόν, καθώς και ότι οι σχέσεις
των δύο χωρών δεν θα είναι όπως
τα προηγούμενα χρόνια. Εμπειροι
δημοσιογράφοι της γειτονικής χώ-
ρας «διαβάζουν» την εξέλιξη αυτή
ως σοβαρή προειδοποίηση της αμε-
ρικανικής ηγεσίας προς τον κ. Ερν-
τογάν.

Το αρμενικό ζήτημα βρίσκεται
στην επικαιρότητα από το 1981,
όταν ο τότε πρόεδρος των ΗΠΑ Ρό-
ναλντ Ρέιγκαν, σε ομιλία του την
ημέρα μνήμης για το Ολοκαύτωμα,
είχε αναφερθεί σε «Γενοκτονία των
Αρμενίων». Ομως δεν υπήρξε ποτέ
επίσημη αναγνώριση, καθώς το
υπουργείο Αμυνας, όπως και το
Στέιτ Ντιπάρτμεντ, υποστήριζαν
πως η Τουρκία είναι σημαντική
χώρα και δεν πρέπει να δυσαρε-
στηθεί. Κάτι παρόμοιο είχε συμβεί
και με τον Μπαράκ Ομπάμα, που,
ενώ όλοι πίστευαν πως θα ικανο-
ποιήσει τους Αρμενίους, την τε-
λευταία στιγμή, πάλι ύστερα από
τις συστάσεις των αξιωματούχων,
είχε μιλήσει για «μέγα κακό».

Ολες οι απαντήσεις των Τούρκων
αξιωματούχων σχετικά με την από-
φαση του κ. Μπάιντεν αφορούν
ιστορικά γεγονότα του 1915, όμως
αυτό που «διαβάζουν» είναι πως η
επιλογή του Αμερικανού προέδρου
δείχνει και τη μεγάλη αλλαγή της
πολιτικής των ΗΠΑ. Η Ουάσιγκτον
δεν έχει κανένα πρόβλημα, ούτε

ενδοιασμούς στο να δυσαρεστήσει
την Τουρκία, σε οποιοδήποτε ζή-
τημα. Είχαν προηγηθεί βέβαια και
οι κυρώσεις CAATSA, για την αμυν-
τική βιομηχανία της Τουρκίας, η
εξαίρεσή της από το πρόγραμμα
συμπαραγωγής των F-35 καθώς και
η μη παράδοση των συγκεκριμένων
μαχητικών, οι αυστηρές υποδείξεις
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ για τα αν-
θρώπινα δικαιώματα στη χώρα,
όπως και η επικείμενη δίκη για την
υπόθεση της Halkbank, που είχαν
δείξει τις προθέσεις της νέας ηγεσίας
των ΗΠΑ. Πολιτικοί αναλυτές πα-
ρατήρησαν πως, ενώ ο Τζο Μπάιν-
τεν τηλεφώνησε ο ίδιος στον Τούρκο
ομόλογό του για να του ανακοινώσει
την απόφασή του για τη χρήση του
όρου «γενοκτονία», ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν αντέδρασε προφορικά,
όμως αποδέχθηκε να συναντηθεί
με τον Αμερικανό ομόλογό του στη
Σύνοδο του ΝΑΤΟ τον ερχόμενο
Ιούνιο. Υπάρχει εκτίμηση πως κάτι
τέτοιο δεν θα μπορούσε να συμβεί
πριν από λίγα χρόνια.

«Στην πραγματικότητα, στις 24
Απριλίου δεν συνέβη τίποτα ως αν-
θρώπινη τραγωδία», υποστήριξε
σε ομιλία του ο κ. Ερντογάν μετά
το υπουργικό συμβούλιο της Δευ-
τέρας. Ομως άφησε παράθυρο συ-
νεργασίας και τόνισε πως «με τον
κ. Μπάιντεν, στη συνάντηση που
αποφασίσαμε τον Ιούνιο, θα έχουμε
την ευκαιρία να εξετάσουμε όλα
αυτά τα ζητήματα και πιστεύω πως
θα ανοίξουμε την πόρτα για μια
νέα εποχή. Βέβαια στον κ. Μπάιντεν
θέλω να υπενθυμίσω και κάτι επι-
πλέον: Εμείς δεν είμαστε ξένοι ο
ένας στον άλλον. Μεταξύ μας είχαμε
διαφορετική σχέση. Να είναι καλά,
όταν ήμουν άρρωστος με είχε επι-
σκεφθεί στο σπίτι».

Στην Αγκυρα προσπαθούν να

συμπεριφερθούν με ψυχραιμία στο
ζήτημα των σχέσεων με τις ΗΠΑ.
«Ας μην ξεχνάμε πως η Γερμανία,
η Αυστρία, ο Λίβανος, η Ρωσία και
πολλές άλλες χώρες με τα κοινο-
βούλιά τους ή με τις κυβερνήσεις
τους έχουν αναγνωρίσει ως “γενο-
κτονία” τα γεγονότα του 1915. Τώρα
σε αυτή τη λίστα μπήκαν και οι
ΗΠΑ», αναφέρει η πολιτική ανα-
λύτρια Χαντέ Φιράτ στην εφημερίδα
Hurriyet. Ομως ο στόχος της Ουά-
σιγκτον και ο τρόπος που βλέπει
πια την Τουρκία είναι αυτό που
προκαλεί ανησυχία.

Σύμφωνα με πληροφορίες, στο
τηλεφώνημα του Τζο Μπάιντεν

προς τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
πρώτα συζητήθηκε η επικείμενη
Σύνοδος του ΝΑΤΟ και η συνάν-
τηση των δύο προέδρων. Αργότερα
ο πρόεδρος των ΗΠΑ ανακοίνωσε
στον Τούρκο ομόλογό του τα «δυ-
σάρεστα» νέα για την Αγκυρα. Δή-
λωσε πως θα χρησιμοποιήσει τον
όρο «γενοκτονία», όμως δεν θα
συνδέσει καθόλου το ζήτημα αυτό
με την Τουρκία. Μάλιστα, όπως
διαρρέουν πληροφορίες στην Τουρ-
κία, ο κ. Μπάιντεν σημείωσε πως
θα αναφερθεί στο όνομα της Κων-
σταντινούπολης και όχι «Ιστανμ-
πούλ», με στόχο να εξαιρέσει την
Τουρκία και να επιρρίψει τις ευθύνες

στην Οθωμανική Αυτοκρατορία.
Πάντως, ο κυβερνητικός εταίρος

του Τούρκου προέδρου, ο πρόεδρος
του Κόμματος Εθνικιστικής Δράσης
Ντεβλέτ Μπαχτσελί, ερμήνευσε
διαφορετικά αυτή τη στάση και
δήλωσε: «O Mπάιντεν στην εκ-
στρατεία της συκοφαντίας εναντίον
της χώρας μας χρησιμοποίησε και
την ονομασία της Κωνσταντινού-
πολης. Στην Οθωμανική Αυτοκρα-
τορία δεν υπάρχει τέτοια περιοχή
που ονομάζεται έτσι ή κάποια το-
ποθεσία. Εμείς έχουμε την Ιστανμ-
πούλ, και είναι η μεγαλύτερη τουρ-
κική πόλη του κόσμου. Δεν έχει
αξία ούτε όσο μια ψείρα όπως θέ-

λουν να βλέπουν τα πράγματα πέ-
ραν του Ατλαντικού. Η σελίδα της
Κωνσταντινούπολης έχει κλείσει
πριν από 568 χρόνια».

Στην τηλεφωνική συνομιλία ο
κ. Μπάιντεν δήλωσε στον κ. Ερν-
τογάν πως το ζήτημα της «Γενο-
κτονίας των Αρμενίων» είναι προ-
εκλογική υπόσχεσή του και τόνισε
πως «αν δεν τηρήσω αυτό που υπο-
σχέθηκα, θα πέσω σε αντίφαση με
τον εαυτό μου». Ο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν τόνισε στον κ. Μπάιντεν
πως με την απόφασή του θα πλη-
γούν οι σχέσεις ΗΠΑ - Toυρκίας
και του ανέφερε πως αυτό είναι
ένα «μεγάλο ιστορικό, νομικό και
πολιτικό λάθος».

Ψύχραιμη στάση
Τώρα, στόχος της Αγκυρας είναι

να επικρατήσει μια ψύχραιμη στάση
μέχρι τη συνάντηση Μπάιντεν -
Eρντογάν, τον Ιούνιο, στη σύνοδο
του ΝΑΤΟ. Δεν υπάρχει καμία πε-
ρίπτωση συζήτησης ακραίων λύ-
σεων, όπως το κλείσιμο αμερικα-
νικών βάσεων, αποχώρηση από το
στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ κ.λπ.

Το μεγάλο ερώτημα είναι πώς
θα χειριστεί η Τουρκία το ζήτημα
των ρωσικών αντιαεροπορικών συ-
στημάτων S-400, καθώς οι ΗΠΑ
έχουν ξεκαθαρίσει πως δεν πρέπει
να παραμείνουν σε τουρκικό έδα-
φος. Παράλληλα, η εξέλιξη της
δίκης της τουρκικής Ηalkbank, με
τις κατηγορίες για παραβίαση του
οικονομικού εμπάργκο στο Ιράν,
η οποία θα ξεκινήσει τον Μάιο,
είναι ένα ζήτημα που απασχολεί
ιδιαίτερα την τουρκική κυβέρνηση.
Αναλυτές εκτιμούν πως αν και στο
ζήτημα αυτό η Ουάσιγκτον μείνει
στην ίδια σκληρή γραμμή, τότε
μπορεί να προκληθεί σοβαρό πλήγ-
μα και στην τουρκική οικονομία.

Το «μήνυμα» Μπάιντεν για σχέσεις με Τουρκία
Το μεγάλο ερώτημα είναι πώς θα χειριστεί ο Ταγίπ Ερντογάν το ζήτημα των ρωσικών αντιαεροπορικών συστημάτων S-400

Αιχμάλωτος του εθνικισμού η Αγκυρα
Η αρμενικής καταγωγής αναλύτρια Αλίν Οζινιάν λέει ότι η αναγνώριση της Γενοκτονίας των Αρμενίων ήλθε με μεγάλη καθυστέρηση 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η αρμενικής καταγωγής υπήκοος
της Τουρκίας Αλίν Οζινιάν ειδι-
κεύεται στη σύγχρονη πολιτική
και κοινωνική ιστορία της Τουρκίας
και της Αρμενίας. Από το 2015, η
κ. Οζινιάν είναι στέλεχος της «Αρ-
μένικης Συνέλευσης της Αμερι-
κής», με την ιδιότητα του περιφε-
ρειακού αναλυτή. Η κ. Οζινιάν
είναι ερευνήτρια στο Κρατικό Πα-
νεπιστήμιο του Ερεβάν της Αρμε-
νίας και στο παρελθόν συνεργά-
στηκε με διάφορες μη κυβερνη-
τικές οργανώσεις που εστιάζουν
στα ανθρώπινα δικαιώματα και
στα δικαιώματα των μειονοτήτων.
Η αρθογραφία της επικεντρώνεται
στις σχέσεις Τουρκίας-Αρμενίας.
Μιλώντας στην «Κ», η κ. Οζινιάν
θέτει επί τάπητος τις σχέσεις της
Αρμενίας με την Τουρκία και τα
όσα συμβαίνουν αυτή την περίοδο
στην Τουρκία, μετά και την επί-
σημη αναγνώριση της Γενοκτονίας
των Αρμενίων από τις ΗΠΑ.

Σχετικά με τη νέα κίνηση των
ΗΠΑ να αναγνωρίσει τη Γενοκτο-
νία των Αρμενίων, η κ. Οζινιάν το-
νίζει εξ αρχής ότι η αναγνώριση
ήλθε με μεγάλη καθυστέρηση. Σε
αντίθεση με τις Πολιτείες και τη
Γερουσία των ΗΠΑ, και παρά τις
πιέσεις του ισχυρού λόμπι των Αρ-
μενίων, ο Λευκός Οίκος αντιστέ-
κονταν στην ιδέα της αναγνώρισης
της Γενοκτονίας των Αρμενίων
και προσθέτει: «Μέχρι σήμερα, οι
πρόεδροι των ΗΠΑ δεν προχώρη-
σαν στην αναγνώριση, επειδή δεν
επιθυμούσαν να επισκιάσουν τις
σχέσεις και τη συνεργασία της
χώρας τους με την Τουρκία. Ωστό-
σο, η αγορά των ρωσικών S-400
από την Τουρκία, η αποχώρηση
του Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος
διατηρούσε διάλογο με τον Τούρκο
ομόλογό του, η επιθετικότητα της
Τουρκίας σε Συρία, Λιβύη και Ανα-
τολική Μεσόγειο και τέλος ο πό-
λεμος στο Ναγκόρνο Καραμπάχ,
άνοιξαν τον δρόμο για την ανα-

γνώριση της γενοκτονίας από τον
Τζο Μπάιντεν, ο οποίος ξεκαθάρισε
το προηγούμενο διάστημα ότι θα
καταπολεμήσει καθεστώτα με αυ-
ταρχικές διαθέσεις». Σύμφωνα με
την κ. Οζινιάν, το μήνυμα του Τζο
Μπάιντεν δεν απευθύνεται απο-
κλειστικά στην Τουρκία, αλλά και
προς την Αρμενία, η οποία καλείται
πλέον να επιστρέψει στην τροχιά
του εκδημοκρατισμού. 

Η οργή της Άγκυρας
Η κ. Οζινιάν, σχετικά με τη στά-

ση που τήρησε η συντηρητική κυ-
βερνητική συμμαχία στην Άγκυρα
στον πόλεμο του Ναγκόρνο Κα-
ραμπάχ και απέναντι στην ανα-
γνώριση της γενοκτονίας από τις
ΗΠΑ, λέει ότι η οργισμένη αντί-
δραση απέναντι στη νέα κίνηση
της Ουάσιγκτον ήταν αναμενόμε-
νη, «την ίδια στιγμή, πρέπει να

υπογραμμιστεί ότι με εξαίρεση το
Δημοκρατικό Κόμμα των Λαών
(ΔΚΛ), όλοι οι πολιτικοί σχηματι-
σμοί ισχυρίζονται ότι τα γεγονότα
του 1915 στην Οθωμανική Αυτο-
κρατορία δεν μπορούν να χαρα-
κτηριστούν ως γενοκτονία». Προ-
χωρώντας ένα βήμα πιο πέρα, η
κ. Οζινιάν παρουσιάζει το ΔΚΛ ως
το μοναδικό, δημοκρατικό και
πλουραλιστικό κόμμα της Τουρ-
κίας, το οποίο αντιστέκεται στις
γενοκτονίες και σφαγές που ξε-
χωρίζουν στη σύγχρονη ιστορία

της Τουρκίας. Όλα τα υπόλοιπα
τουρκικά κόμματα, απέναντι στις
νέες εξελίξεις, παρασύρονται πίσω
από το ισχυρό ρεύμα του εθνικι-
σμού και του λαϊκισμού. 

Ο αυταρχισμός 
Η κα Οζινιάν, στο ερώτημά μας

πώς επηρεάζει τις εθνικές και θρη-
σκευτικές ομάδες πολιτών της
Τουρκίας ότι τα τελευταία χρόνια
στην Τουρκία έχει αναδυθεί ένα
αυταρχικό, αντιδημοκρατικό κα-
θεστώς, που στην επίσημη ορο-

λογία τοποθετούνται στην κατη-
γορία της μειονότητας, λέει: «Για
εκατό χρόνια αυτές οι ομάδες αν-
τιμετωπίζουν πιέσεις, οι οποίες
δυστυχώς διαιωνίζονται και κατά
την περίοδο διακυβέρνησης του
Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ)». Και προσθέτει: «Οι
μειονότητες της Τουρκίας, εκτός
από τις πιέσεις της Άγκυρας, εξα-
κολουθούν να βρίσκονται αντιμέ-
τωπες με προβλήματα της καθη-
μερινότητας, όπως η οικονομική
κρίση και η παραβίαση των βασι-

κών ελευθεριών, τα οποία αντιμε-
τωπίζει η πλειοψηφία των Σουνι-
τών Τούρκων». Η κα Οζινιάν ση-
μειώνει επίσης ότι παρά τη σημε-
ρινή αντιδημοκρατική στάση του,
το ΑΚΡ την περίοδο 2005-2010
άνοιξε το κουτί της Πανδώρας
στην Τουρκία, «διότι, εκείνη την
περίοδο, για πρώτη φορά η Τουρκία
έπαψε να παραγνωρίζει ή να υπο-
βαθμίζει θεμελιώδη προβλήματα.
Προσωπικά πιστεύω ότι, παρά τον
αυταρχισμό της σημερινής κυβέρ-
νησης, η Τουρκία βρίσκεται σε

ένα καλύτερο σημείο σε σχέση με
τη δεκαετία του 1990. Μετά από
μια περίοδο χαλάρωσης του αυ-
ταρχισμού, τα μεγάλα προβλήματα
σχετικά με τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα θα μπορούσαν να έρθουν
στο προσκήνιο της χώρας».

Σε πρόωρες εκλογές
Σχετικά με τις τελευταίες εξε-

λίξεις στην Αρμενία, όπου μετά
τον πόλεμο του Ναγκόρνο Καραμ-
πάχ η χώρα ήλθε αντιμέτωπη με
τον κίνδυνο ενός στρατιωτικού
πραξικοπήματος και πριν από λίγες
ημέρες ο πρωθυπουργός Νικόλ
Πασινιάν παραιτήθηκε από το
αξίωμα του πρωθυπουργού για να
ανοίξει τον δρόμο των πρόωρων
εκλογών. Η κα Οζινιάν τοποθετεί-
ται ως εξής : «Η Αρμενία οδηγείται
σε εκλογές τον Ιούνιο. Σύμφωνα
με τις δημοσκοπήσεις, την πρωτιά
την έχει ο Πασινιάν με ένα υψηλό
ποσοστό της τάξης τους 30%. Ο
απερχόμενος πρωθυπουργός της

χώρας, το προηγούμενο διάστημα
ήλθε σε ρήξη με μεγάλες μερίδες
της κοινωνίας. Η Αρμενία έχει ως
γείτονα την Τουρκία. Αυτή η πραγ-
ματικότητα υποχρεώνει την Αρ-
μενία να αποδώσει μεγάλη σημα-
σία στην άμυνά της. Κατά την προ-
εκλογική περίοδο, τόσο ο Πασινιάν
όσο και οι πολιτικοί αντίπαλοί του
καλούνται να καταθέσουν πειστι-
κές προτάσεις και σχέδια για την
ενίσχυση της άμυνας της χώρας
και της αντιμετώπισης της οικο-
νομικής κρίσης». 

Τώρα, στόχος της Αγκυρας είναι να επικρατήσει μια ψύχραιμη στάση μέχρι τη συνάντηση Μπάιντεν - Eρντογάν τον
Ιούνιο, στη σύνοδο του ΝΑΤΟ.

Σχετικά με τη νέα κίνηση των ΗΠΑ να αναγνωρίσει τη Γενοκτονία των Αρμενίων, η κ. Οζινιάν τονίζει εξ αρχής ότι η
αναγνώριση ήλθε με μεγάλη καθυστέρηση. Ο Λευκός Οίκος αντιστέκονταν στην ιδέα της αναγνώρισης της Γενοκτο-
νίας των Αρμενίων, λόγω οικονομικών συμφερόντων και γεωπολιτικών παιχνιδιών.

<<<<<<

Οι μειονότητες της Τουρ-
κίας, εκτός από τις πιέ-
σεις της Άγκυρας, εξακο-
λουθούν να βρίσκονται
αντιμέτωπες με προβλή-
ματα της καθημερινότη-
τας, όπως η οικονομική
κρίση και η παραβίαση
των βασικών ελευθεριών.

<<<<<<

«Προσωπικά πιστεύω
ότι, παρά τον αυταρχι-
σμό της σημερινής κυ-
βέρνησης, η Τουρκία
βρίσκεται σε ένα καλύτε-
ρο σημείο σε σχέση
με τη δεκαετία του 1990.»
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ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ 
ΚΑΙ ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 

ΤΗΛ:  22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

Πονοκέφαλο
Ημικρανία
Οσφυαλγία
Οδοντικό πόνο
Μυϊκό πόνο

Αντιμετωπίζει:

Διχασμένη και γεωπολιτικά αδύναμη 
φάνηκε η Ε.Ε. στην επίσκεψη των 
δύο προέδρων της στην Αγκυρα, 
σύμφωνα με τον επικεφαλής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, Μάν-
φρεντ Βέμπερ. Ο κ. Βέμπερ, ο οποίος 
θα είναι εκ των ομιλητών στο Οικο-
νομικό Φόρουμ των ∆ελφών στα μέ-
σα Μαΐου, στην αποκλειστική αυτή 
συνέντευξη στην «Κ» σημειώνει ότι 
η Τουρκία «απομακρύνεται από τις 
ευρωπαϊκές αξίες» και ότι δεν υπάρ-
χουν αυτήν τη στιγμή προϋποθέσεις 
για μια θετική ατζέντα. Σχετικά με 
το ψηφιακό πράσινο πιστοποιητικό, 
τονίζει ότι είναι επείγον να ολοκλη-
ρωθούν ταχύτατα οι διαδικασίες, ότι 
πρέπει να αναγνωρίζει μόνον εμβό-
λια εγκεκριμένα από τον EMA και 
ότι οι κάτοχοί του πρέπει να εξαι-
ρούνται από οποιαδήποτε υποχρέ-
ωση καραντίνας.
– Επρεπε να έχει γίνει η επίσκεψη 

των δύο προέδρων στην Αγκυρα; 

Υπάρχουν πραγματικά οι προϋπο-

θέσεις για μια θετική ατζέντα με 

την Τουρκία;

– Η επίσκεψη είχε σκοπό να 
στείλει ένα σήμα ισχύος προς την 
Αγκυρα μετά τις αποφάσεις του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου (του Μαρτί-
ου). Αντ’ αυτού, στείλαμε ένα σήμα 
διχασμού, ανικανότητας να στα-
θούμε στη διεθνή σκηνή. Και ήταν 
ιδιαίτερα αρνητικό ότι έτυχε αυ-
τής της μεταχείρισης η Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν, στον απόηχο της 
αποχώρησης της Τουρκίας από τη 
σύμβαση της Κωνσταντινούπολης. 
Απέχουμε πολύ από τις υποσχέσεις 
περί «γεωπολιτικής Ευρώπης». Το 
δικό μας μήνυμα προς το Συμβού-
λιο και την Επιτροπή είναι ότι πρέ-
πει να συντονίζονται ώστε να μην 
ξανασυμβεί κάτι τέτοιο.

– Υπάρχει σήμερα βαθύτερη κα-

τανόηση στην Ε.Ε., σε σχέση με 

τις αρχές του 2020, για το χάσμα 

αξιών που μας χωρίζει από την 

Τουρκία και τις αποκλίνουσες επι-

διώξεις των δύο πλευρών στην 

εξωτερική πολιτική;

– Είναι προφανές πως η Τουρ-
κία απομακρύνεται από την Ευ-
ρώπη και τις αξίες της – το κράτος 
δικαίου, την ελευθεροτυπία, την 
ανεξαρτησία της ∆ικαιοσύνης. Ο 
πρωθυπουργός της Ιταλίας το έθεσε 
πιο ευθέως από όλους, αλλά όλοι το 
αναγνωρίζουν. Αυτή είναι η ουσία 

– και γι’ αυτό για μένα είναι ξεκάθα-
ρο ότι δεν μπορούμε να ανοίξουμε 
ένα νέο κεφάλαιο στη σχέση μας 
με την Τουρκία, να μιλήσουμε για 
απελευθέρωση των θεωρήσεων ή 
εκσυγχρονισμό της τελωνειακής 
ένωσης. Πρέπει πρώτα να αποκα-
τασταθεί η εμπιστοσύνη, να στα-
ματήσουν οι προκλήσεις. Οι επό-
μενες εβδομάδες θα κρίνουν εάν 

έχουν νόημα τέτοιες συνομιλίες.   
– Ψηφιακό πράσινο πιστοποιη-

τικό: ποιες είναι οι βασικές δια-

φωνίες του Κοινοβουλίου με τα 

κράτη-μέλη;

– Κατ’ αρχάς, το πιο σημαντικό 
είναι να προλάβουμε. Εχουμε ήδη 
χάσει πολύτιμο χρόνο – ο Κυριάκος 
Μητσοτάκης είχε παρουσιάσει την 
ιδέα ήδη τον Ιανουάριο και η Κομι-

σιόν άργησε πολύ να παρουσιάσει 
την πρότασή της. Και θέλουμε να 
αποφύγουμε τον κατακερματισμό 
εντός της Ε.Ε.

Επί της ουσίας, για εμάς είναι 
ξεκάθαρο ότι πρέπει να ενισχύσου-
με τις ελεγκτικές μας αρχές – και 
αυτό σημαίνει ότι μόνον εμβόλια 
εγκεκριμένα από τον Ευρωπαϊκό 
Οργανισμό Φαρμάκων (EMA) μπο-
ρούν να αναγνωρίζονται από το 
πιστοποιητικό. Το Sputnik V δεν 
έχει εγκριθεί από τον EMA ακόμη, 
άρα δεν μπορεί να αναγνωρίζεται 
ως πραγματική ασπίδα κατά της 
πανδημίας.

∆εύτερον, είναι κρίσιμο για εμάς 
να μπορεί να δοθεί μία απάντηση 
στο ερώτημα των πολιτών σχετικά 
με το τι θα προσφέρει στη ζωή τους 
το πιστοποιητικό. Γι’ αυτό επιμέ-
νουμε ότι πρέπει να επιτρέπει την 
πλήρη αποκατάσταση του δικαιώ-
ματος της ελεύθερης μετακίνησης 
εντός της Ε.Ε. Τα δικαιώματα πρέ-
πει να αποκαθίστανται όταν οι λό-
γοι για την περιστολή τους έχουν 
εκλείψει. Ελπίζουμε, λοιπόν, ότι 
στα δύο αυτά θέματα το Συμβού-
λιο θα υποχωρήσει και ότι στην 
ολομέλεια του Μαΐου θα έχουμε 
καταλήξει στην τελική μορφή του 
πιστοποιητικού.

 – Σε σχέση με τα ταξίδια από 

τρίτες χώρες, όπου η Ελλάδα κι-

νείται μονομερώς; Θα υπάρξει συ-

ντονισμένη προσέγγιση – και θα 

θεσμοθετηθεί εγκαίρως;

– Αυτήν τη στιγμή κινούμαστε 
από μια προσέγγιση βασισμένη σε 
περιοχές και στα επιδημιολογικά 
τους χαρακτηριστικά σε μία εξατο-
μικευμένη προσέγγιση, παρόμοια 
με αυτήν που υιοθετείται εντός 
της Ε.Ε. Είναι σημαντικό ωστόσο 
να υπάρξει αμοιβαιότητα – π.χ. αν 
οι Αμερικανοί που έχουν εμβολια-
στεί μπορούν να ταξιδέψουν στην 

Ευρώπη, αντιστοίχως και οι εμβο-
λιασμένοι Ευρωπαίοι να μπορούν 
να επισκεφθούν τις ΗΠΑ. Επιπλέ-
ον, ο όρος περί εμβολίων εγκεκρι-
μένων από τον EMA θα πρέπει να 
ισχύει και για τους επισκέπτες από 
τρίτες χώρες.
– Ποιο ήταν το μεγαλύτερο λά-

θος της Ε.Ε. στην προμήθεια των 

εμβολίων; Βλέπετε το αφήγημα 

να αλλάζει καθώς η εκστρατεία 

εμβολιασμού ανεβάζει στροφές;

– Οντως, έγιναν λάθη, και πρέ-
πει να το παραδεχθούμε αυτό. Το 
μεγαλύτερο ίσως ήταν ότι φανήκα-
με κάπως αφελείς στην εμπιστο-
σύνη που δείξαμε στις συμβάσεις 
που υπογράψαμε, αλλά και στο ότι 
οι χώρες του δυτικού κόσμου θα 
δρούσαν σύμφωνα με τους κανό-
νες. Οι ΗΠΑ και η Βρετανία δεν 
ακολούθησαν την προσέγγιση των 
διεθνών εφοδιαστικών αλυσίδων 
και των ανοιχτών αγορών. Εδρα-
σαν εθνικιστικά, εγωιστικά, ενώ 
η Ευρώπη συνέχισε να κάνει εξα-
γωγές. Το success story της Βρε-
τανίας στα εμβόλια δεν θα ήταν 
εφικτό χωρίς τις προμήθειες από 
ευρωπαϊκά εργοστάσια.

Μάθαμε το μάθημά μας, ωστό-
σο. Εχουμε εδραιώσει τώρα την 
αρχή της αμοιβαιότητας – δεν 
στέλνουμε εμβόλια στη Βρετανία 
εάν δεν στείλει και αυτή σε εμάς. 
Εχουμε προετοιμάσει το έδαφος 
για μεγάλη αύξηση της παραγω-
γής το φθινόπωρο, όταν θα προ-
κύψουν ενδεχομένως νέες παραλ-
λαγές του ιού. Η νέα σύμβαση με 
τις Pfizer-BioNTech είναι ένα πο-
λύ θετικό σήμα. Παράλληλα, εί-
ναι σημαντικό ότι έχουμε πλέον 
τα εργαλεία για να απαγορεύσου-
με τις εξαγωγές εμβολίων όταν η 
εταιρεία ή η χώρα προορισμού 
δεν συμπεριφέρεται σωστά προς 
την Ευρώπη.

Μακριά από τις αξίες της Ε.Ε. η Αγκυρα
Ο Μάνφρεντ Βέμπερ, επικεφαλής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, μιλάει στην «Κ»

«Ο όρος περί εμβολίων εγκεκριμένων από τον EMA θα πρέπει να ισχύει και 
για τους επισκέπτες από τρίτες χώρες», επισημαίνει ο Μάνφρεντ Βέμπερ για 
τα ταξίδια εντός Ε.Ε.
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Η επίσκεψη των δύο 
προέδρων της Ε.Ε. 
είχε σκοπό να στείλει 
σήμα ισχύος προς την 
Αγκυρα. Αντ’ αυτού, 
στείλαμε σήμα διχασμού, 
ανικανότητας 
να σταθούμε στη 
διεθνή σκηνή.

Εγιναν λάθη 
με την προμήθεια 
των εμβολίων, πρέπει 
να το παραδεχθούμε. 
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Η Τουρκία ορθώς πληρώνει διά του 
αποκλεισμού της από το πρόγραμ-
μα των F-35 την επιλογή να προ-
μηθευτεί S-400, ωστόσο μέσω του 
διαρκούς διαλόγου οι ΗΠΑ και η 
∆ύση πρέπει να στοχεύουν στην 
επίλυση των πολιτικών προβλη-
μάτων λέει στην «Κ» ο Τζέιμς Φό-
γκο, απόστρατος ναύαρχος, εκ των 
εμπειρότερων στελεχών του αμε-
ρικανικού ναυτικού επί 39 χρόνια 
και νυν διακεκριμένος συνεργά-
της του Κέντρου Ανάλυσης Ευ-
ρωπαϊκής Πολιτικής (CEPA). Ο κ. 
Φόγκο έκανε το τελευταίο πόστο 
του ως διοικητής του αρχηγείου 
διοίκησης συμμαχικής δύναμης 
στη Νάπολη της Ιταλίας την πε-
ρίοδο 2017-2020. Κατά τον ίδιο, η 
Μεσόγειος παραμένει στο επίκε-
ντρο των γεωπολιτικών εξελίξε-
ων, ενώ εκτιμά ότι η άνοδος της 
Κίνας δεν οδηγεί σε νέο διπολικό 
κόσμο, αλλά μάλλον σε ανταγω-
νισμό πολλαπλών πόλων. Μάλι-
στα, προχωρεί και σε μια εκτε-
ταμένη ανάλυση της ναυτικής 
ισχύος τον 21ο αιώνα, λέγοντας 
ότι στις επόμενες δεκαετίες ένα 
στα τέσσερα μέσα του αμερικα-
νικού ναυτικού θα είναι μη επαν-
δρωμένο. Ο κ. Φόγκο θα μιλήσει 
στο επικείμενο Οικονομικό Φό-
ρουμ των ∆ελφών (10-14 Μαΐου).
– Κύριε Φόγκο, στην τελευταία 

μας συνέντευξη, ήσασταν διοι-

κητής της συμμαχικής διοίκη-

σης της Νάπολης και των ναυ-

τικών δυνάμεων των ΗΠΑ σε 

Ευρώπη-Αφρική. Παρατηρούμε 

μια αλλαγή στις παγκόσμιες τά-

σεις που ωθεί τη Μεσόγειο πί-

σω στο γεωπολιτικό επίκεντρο;

– Απολύτως και επιτρέψτε μου 
να σας πω γιατί… Είμαι ενθουσι-
ώδης υπέρμαχος της διατλαντικής 
σχέσης και της ναυτικής ισχύος 
που εκτιμά τη στρατηγική σημα-
σία της θαλάσσιας δύναμης. Με-
τά τον B΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, τα 
έθνη που ομονοούσαν δημιούργη-
σαν τη νέα παγκόσμια τάξη με τη 
γένεση διεθνών οργανισμών όπως 
ο ΟΗΕ, ο Παγκόσμιος Οργανισμός 
Εμπορίου και το ΝΑΤΟ. Μοιρα-
στήκαμε τότε, και εξακολουθούμε 
να το κάνουμε, κοινούς κανόνες, 
πρότυπα και κανόνες συμπεριφο-
ράς. Σε ένα μεταψυχροπολεμικό 
κόσμο, αυτοί οι κανόνες και τα 
πρότυπα δοκιμάζονται από νέους 
παίκτες στον διεθνή ανταγωνισμό 
που περιλαμβάνουν αναδυόμενες 
δυνάμεις, βίαιες εξτρεμιστικές ορ-
γανώσεις και παράνομους διακι-
νητές. Οι προκλήσεις αυτού του 
ανταγωνισμού εκδηλώνονται σε 
όλους τους θαλάσσιους τομείς, 
όχι μόνο στον Ινδο-Ειρηνικό που 
έχει λάβει μεγάλη προσοχή τε-
λευταία, αλλά και στη Μεσόγειο 
Θάλασσα και τη σύνδεσή της με 
τον Ατλαντικό Ωκεανό, τη Μαύρη 
Θάλασσα, τη διώρυγα του Σουέζ 
και όχι μόνο. 

Πάντα πίστευα, από τις πρώ-
τες μέρες της υπηρεσίας μου στο 
ναυτικό των ΗΠΑ, ότι η Μεσόγει-
ος είναι μια «αρτηρία» που μετα-
φέρει το αίμα του εμπορίου και 
των συναλλαγών από τη Βόρεια 

Αμερική στην Ευρώπη μέσω της 
Μεσογείου και του Βοσπόρου στη 
Μαύρη Θάλασσα ή μέσω του Σου-
έζ στην Ερυθρά Θάλασσα και τε-
λικά στον Περσικό Κόλπο ή στον 
Ινδικό Ωκεανό. Η παγκόσμια εστί-
αση στη Μεσόγειο είναι διαχρο-
νική στην ανθρώπινη ιστορία και 
είναι σημαντική τώρα περισσό-
τερο από ποτέ λόγω του μεγάλου 
ανταγωνισμού δυνάμεων. Στον 
21ο αιώνα, αυτός ο ανταγωνισμός 
στον τομέα της ναυτιλίας υπο-
γραμμίζει τη σημασία των θαλάσ-
σιων γραμμών επικοινωνίας και 
της «πρόσβασης» που απολαμ-
βάνουμε χάρη στους παραδοσι-
ακούς συμμάχους και τους εταί-
ρους. Το έθνος της Ελλάδας είναι 
ένας από αυτούς τους παραδοσι-
ακούς συμμάχους και φίλους των 
ΗΠΑ και βρίσκεται σε μία από τις 
πιο ενεργές θαλάσσιες περιοχές 
του κόσμου –τη Μεσόγειο– όπου 
Eλληνες ναυτικοί έχουν πλεύσει 
από την εποχή της «Οδύσσειας» 
του Ομήρου.
– Κινούμαστε προς ένα νέο Ψυ-

χρό Πόλεμο;

– Οχι, δεν βλέπω την επιστρο-
φή σε έναν διπολικό κόσμο όπως 
ήταν την εποχή των ΗΠΑ και των 
συμμάχων της έναντι της Σοβιε-
τικής Ενωσης και του Συμφώνου 
της Βαρσοβίας. Η Κίνα είναι μια 
ανερχόμενη δύναμη, αλλά όχι ακό-
μα μια μεγάλη δύναμη. Ενώ είναι 
αλήθεια ότι το ισοζύγιο εμπορίου 
με την Κίνα είναι υπέρ της και 
πως έχει αναγνωρίσει την αξία 
της θαλάσσιας δύναμης εστιάζο-

ντας στην «πρόσβαση» μέσω της 
στρατηγικής της «One Belt One 
Road» και στην ταχεία ανάπτυξη 
ναυτικού ανοιχτής θάλασσας (Blue 
Water Navy), όλα αυτά δεν μετα-
φράζονται αυτόματα σε στάτους 
μεγάλης δύναμης. Με την εξου-
σία έρχεται η ευθύνη και η απαί-
τηση για τήρηση μακροχρόνιων 
θεσμών, κανόνων και προτύπων 
συμπεριφοράς. Καθώς η Κίνα ανε-
βαίνει, πρέπει να αγκαλιάσει την 
πολλαπλότητα και την ποικιλία 
συμφερόντων εντός των συνόρων 
της και σε όλο τον κόσμο. 

Ενώ οι πολιτικές διοικήσεις έρ-
χονται και φεύγουν στις δυτικές 
δημοκρατίες, ο άξονας της συνέ-
πειας από το τέλος των μεγάλων 
πολέμων του 20ού αιώνα ήταν ο 
σεβασμός της κυριαρχίας και της 
συνεργασίας ομονοούντων εθνών 
σε τομείς κοινού ενδιαφέροντος. 
Στα παραδείγματα περιλαμβάνο-
νται το ελεύθερο εμπόριο, η δια-
φύλαξη διακίνησης των αγαθών, 
ο περιορισμός των πυρηνικών 
όπλων, η καταπολέμηση της κλι-
ματικής αλλαγής και η προστασία 
του περιβάλλοντος. Οι αναδυόμε-
νες δυνάμεις θα ήταν συνετό να 
εξετάσουν τις απόψεις άλλων σε 
μια προσπάθεια να κερδίσουν την 
υποστήριξη σε πολιτικές που επη-
ρεάζουν όλα τα μέρη, όχι μόνο τη 
μία ή τις δύο μεγαλύτερες οικονο-
μίες ή τις μεγαλύτερες στρατιω-
τικές δυνάμεις στην ξηρά ή στη 
θάλασσα. ∆εν βλέπω να επιστρέ-
φουμε στον διπολικό κόσμο του 
20ού αιώνα.
– Eχουν περάσει τριάντα χρό-

νια από την πτώση του Σιδηρού 

Παραπετάσματος και ορισμένοι 

υποστηρίζουν ότι ο ρόλος του 

ΝΑΤΟ πρέπει να ανανεωθεί ώστε 

να ανταποκρίνεται στα σημερι-

νά πρότυπα. Τι θα περιγράφατε 

ως αναγκαιότητα για καλύτερη 

λειτουργία της Συμμαχίας;

– Το ΝΑΤΟ προσαρμόζεται συ-
νεχώς σε νέες απειλές και προκλή-

σεις. Στη διάρκεια της ζωής μου 
έχω παρατηρήσει σημαντικές αλ-
λαγές προς το καλύτερο για το ΝΑ-
ΤΟ. Ο πατέρας μου ήταν βετερά-
νος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου 
που προσγειώθηκε στη Νορμανδία 
και μετά τον Πόλεμο επέστρεψε 
στην Ευρώπη για να υπηρετήσει 
στην ομάδα του Βόρειου Στρατού 
του ΝΑΤΟ στο Ραϊντάλεν της Γερ-
μανίας. Κατά συνέπεια, όπως θα 
έλεγα στους Ιταλούς φίλους μου 
στη Νάπολη της Ιταλίας: «Sono 
NATO nella NATO!» ή γεννήθη-
κα στο ΝΑΤΟ! 

Κατά τη διάρκεια της καριέ-
ρας μου, έχω υπηρετήσει για σχε-
δόν δέκα χρόνια στην ήπειρο της 
Ευρώπης. Σπούδασα στη Γαλλία. 
Υπηρέτησα ως εκτελεστικός διευ-
θυντής στον ανώτατο συμμαχικό 
διοικητή στο SHAPE στο Βέλγιο. 
Είχα το προνόμιο να διοικήσω τρία 
διαφορετικά κεντρικά αρχηγεία 
του ΝΑΤΟ κατά τη διάρκεια της 
καριέρας μου και έχω οδηγήσει 
ασκήσεις μεγάλης κλίμακας στη 
Βαλτική Θάλασσα και τον Βορρά 
και υποστήριξα επιχειρήσεις μά-
χης δύο φορές κατά τη διάρκεια 
αυτής της περιόδου. Ολο αυτό το 
διάστημα έχω δει τη Συμμαχία να 
μεγαλώνει και να προσαρμόζεται 
με πολλούς τρόπους. 

Κατά την τελευταία μου απο-
στολή ως διοικητής της συμμαχι-
κής δύναμης διοίκησης Νάπολης, 
γνώρισα καλά τον γ.γ. του ΝΑΤΟ 
Γενς Στόλτενμπεργκ. Είναι ένας 
άνθρωπος τον οποίο θαυμάζω και 
σέβομαι βαθιά. Εχουν υπάρξει πο-
λύ θετικές αλλαγές στη Συμμαχία 
από τις μέρες που υπηρετούσα σε 
υποβρύχια καταμεσής του Ψυχρού 
Πολέμου. Το ΝΑΤΟ αριθμεί τώρα 
30 συμμαχικά μέλη και 40 χώρες 
εταίρους. Το ΝΑΤΟ έχει αναγνωρί-
σει ότι οι προκλήσεις και οι απει-
λές για τη συλλογική ασφάλεια 
υπάρχουν «tous azimuts» όπως 
θα έλεγαν οι Γάλλοι και όχι μό-
νο στον Βορρά ή στην Ανατολή.

– Αυτή τη στιγμή στις ΗΠΑ υπάρ-

χει διάλογος για το μέλλον του 

αμερικανικού ναυτικού. Παρό-

λο που τα μεγέθη απέχουν πο-

λύ από το να είναι συγκρίσιμα, 

γίνεται παρόμοια συζήτηση για 

τη μελλοντική μορφή του ελλη-

νικού Πολεμικού Ναυτικού. Κατά 

την άποψή σας, πού πρέπει να 

προσανατολιστεί ένα σύγχρονο 

ναυτικό για να παραμείνει απο-

τελεσματικό και σύγχρονο;

– Το ναυτικό των ΗΠΑ μπαί-
νει σε σταυροδρόμι. Στο τέλος του 
περασμένου έτους, συμφωνήθηκε 
ευρέως ότι ο θαλάσσιος τομέας θα 
διαδραματίσει σημαντικότερο ρό-
λο στη διασφάλιση της εθνικής 
ασφάλειας του δικού μας έθνους 
και επίσης των συμμάχων μας. Το 
υπουργείο Αμυνας δημοσίευσε ένα 
white paper με τίτλο «Battleforce 
2045» που ζητούσε ένα υβριδικό 
μείγμα 355 επανδρωμένων πολεμι-
κών πλοίων που συμπληρώθηκαν 
από περίπου 140-150 μη επανδρω-
μένες πλατφόρμες. Αυτό αντιπρο-
σωπεύει μία επανδρωμένη προς μη 
επανδρωμένη αναλογία τρία προς 
ένα. Με άλλα λόγια, το 25% της μελ-
λοντικής δύναμης θα μπορούσε να 
αποτελείται από μη επανδρωμένες 
πλατφόρμες. Εν τω μεταξύ, άλλαξε 
κυβέρνηση στις ΗΠΑ και υπάρχει 
πολλή συζήτηση για το θέμα των 
πόρων και των προτεραιοτήτων. 
Σαφώς με ένα δεύτερο σχέδιο τό-
νωσης ύψους 1,9 τρισ. δολαρίων 
(κυβερνητικά κονδύλια διαχεόμε-
να απευθείας σε Αμερικανούς πο-
λίτες για την ανακούφιση από την 
COVID-19), ακολουθούμενο από το 
πολύ απαραίτητο σχέδιο ανανέω-
σης των υποδομών του προέδρου 
Μπάιντεν, υπάρχει ανταγωνισμός 
για πόρους. Για να το θέσω αυτό σε 

πλαίσιο για το αναγνωστικό κοινό 
σας, πιθανότατα παρατηρήσατε ότι 
το αεροπλανοφόρο «USS Dwight D. 
Eisenhower» εμφανίστηκε στα ελ-
ληνικά ύδατα και ο διάδοχός μου, 
ναύαρχος Ρόμπερτ Μπερκ, φιλοξέ-
νησε τον πρωθυπουργό Μητσοτά-
κη και άλλους Ελληνες ηγέτες εν 
πλω στον κόλπο της Σούδας. Για 
τον αμερικανικό λαό, ένα αερο-
πλανοφόρο των ΗΠΑ αντιπροσω-
πεύει 90.000 τόνους διπλωματίας. 
Σχεδόν 5.500 ναύτες του ναυτι-
κού των ΗΠΑ λειτουργούν αυτά τα 
πλοία σαν ελβετικό ρολόι για 7 έως 
9 μήνες κάθε φορά. Συχνά παρα-
θέτω αποσπάσματα ενός από τους 
αγαπημένους μου συγγραφείς, του 
Ρόμπερτ Κάπλαν, ο οποίος δήλωσε 
ότι εδώ είναι όχι μόνο η ναυτική δε-
καετία, αλλά ο ναυτικός αιώνας. Τα 
μη επανδρωμένα συστήματα δεν 
αποτελούν υποκατάστατο μεγάλης 
κλίμακας για επανδρωμένες πλατ-
φόρμες, αλλά αποτελούν εργαλεία 
για επανδρωμένες πλατφόρμες. Οι 
ΗΠΑ παρήγαγαν μη επανδρωμένα 
συστήματα επιφανείας, υποβρύχια 
και εναέρια που θα μπορούσαν να 
είναι καινοτόμα στον τρόπο με τον 
οποίο αναπτύσσουμε ναυτικές δυ-
νάμεις στο μέλλον. Επί του παρό-
ντος, αυτές οι μη επανδρωμένες 
πλατφόρμες εκτελούν αποστολές 
πληροφοριών, ή επιτήρησης και 
αναγνώρισης (ISR), επίθεσης, ανε-
φοδιασμού υλικών και καυσίμων – 
για να αναφέρουμε μόνο μερικές. 
Πολλά πρέπει να ληφθούν υπόψη 
– οι δυνατότητες είναι ατελείωτες.  
Οσον αφορά το θέμα των ελληνι-
κών φρεγατών, είμαι υπέρ του οτι-
δήποτε χρησιμεύει ως πολλαπλασι-
αστής δύναμης για το ναυτικό του 
ΝΑΤΟ και όσο πιο γρήγορα τόσο 
το καλύτερο.

Ενα στα τέσσερα πλωτά
θα είναι μη επανδρωμένο

Η Τουρκία ορθώς «πληρώνει» τους S-400
Ο απόστρατος ναύαρχος του αμερικανικού ναυτικού Τζέιμς Φόγκο μιλάει για τις ισορροπίες στην Αν. Μεσόγειο και στον κόσμο
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Το ναυτικό των ΗΠΑ μπαίνει σε σταυροδρόμι. Ο θαλάσσιος τομέας θα διαδραματίσει σημαντικότερο ρόλο στη διασφάλιση της εθνικής ασφάλειας του δικού μας 
έθνους και επίσης των συμμάχων μας», λέει ο κ. Φόγκο (στη φωτ. το αεροπλανοφόρο «USS Dwight D. Eisenhower» το οποίο κατέπλευσε πρόσφατα στη Σούδα).

– Είναι η πανδημία ένα παράδειγ-

μα που συνηγορεί στην άποψη ότι 

είμαστε μάρτυρες μιας υποχώρη-

σης πίσω από πιο «εθνικές» λύσεις;

– Αντιθέτως, πιστεύω ότι ορισμέ-
να έθνη υπήρξαν καθοδηγητές στην 
ανάπτυξη ενός εμβολίου προς όφε-
λος ολόκληρου του κόσμου. Σε σύ-
γκριση με τα γεγονότα γύρω από τη 
Μεγάλη Γρίπη που έπληξε τον κό-
σμο το 1918, οι επιστήμονες έχουν 
αναπτύξει πολλαπλά εμβόλια που 
είναι άνω του 90% αποτελεσματι-
κά έναντι του κορωνοϊού και των 
σημερινών μεταλλάξεών του. Αυ-
τό δεν θα συνέβαινε χωρίς εντατι-
κή επένδυση κεφαλαίου, αποφασι-
στική ηγεσία και περισσότερο από 
έναν αιώνα ιατρικής έρευνας και 
ανάπτυξης από το 1918. Στη χώρα 
μου, η επιχείρηση «Warp Speed» 
εξέπληξε άπαντες με την ταχύτη-
τα ανάπτυξης τριών αποτελεσματι-

κών εμβολίων, ακολουθούμενη από 
διαφανείς κλινικές δοκιμές και μια 
μαζική εθνική εκστρατεία ευαισθη-
τοποίησης, αποδοχής και διανομής. 

Οι ΗΠΑ ηγούνται τώρα παγκοσμίως 
με κατά μέσον όρο 3 εκατ. εμβόλια 
την ημέρα, αλλά δεν επαρκεί ο εμβο-
λιασμός του πληθυσμού εντός των 
κυρίαρχων συνόρων ενός κράτους. 
Η κύρια πρόκληση είναι να προσφέ-
ρουμε το εμβόλιο σε όλους τους πο-
λίτες όλων των εθνών προκειμένου 
να εξαλείψουμε την περαιτέρω εξά-
πλωση της COVID-19 και των θανα-
τηφόρων μεταλλάξεων. Η έλλειψη 
κοινών προτύπων όσον αφορά τα 
ιατρικά πρωτόκολλα (απαιτήσεις 
μάσκας), οι ταξιδιωτικοί περιορισμοί 
και η διαφάνεια πρέπει να αντιμε-
τωπιστούν εάν θέλουμε να αποφύ-
γουμε μια καταστροφή παρόμοια της 
COVID-19. Το πρόβλημα είναι λιγό-
τερο το να υιοθετήσουμε «εθνικές» 
λύσεις, από ό,τι ο καθορισμός ενός 
διεθνούς σχήματος ετοιμότητας και 
πρόληψης μελλοντικών πανδημιών 
σε αυτό που ονομάζω «7ο Τομέα Πο-

λέμου» – καταπολέμηση των μικρο-
βίων στη βιόσφαιρα όπου ζούμε και 
λειτουργούμε όλοι.
– Σε περιφερειακό επίπεδο, στην 

Ανατολική Μεσόγειο έχουμε δει τε-

ράστιες αναταραχές τα τελευταία 

χρόνια, με κύριο χαρακτηριστικό 

τις πολυάριθμες επιχειρήσεις της 

Τουρκίας στην περιφέρειά της και 

την ευθυγράμμιση με παράγοντες 

όπως η Ρωσία. Η Τουρκία απομα-

κρύνεται όλο και περισσότερο από 

τη Δύση;

– Οταν υπηρετούσα στο αρχηγείο 
του SHAPE το 2009, ο ανώτατος συμ-
μαχικός διοικητής, ναύαρχος Τζιμ 
Σταυρίδης –ένας μεγάλος Ελληνοα-
μερικανός αξιωματικός–, υιοθέτησε 
ένα απλό σύνθημα για τις συμμαχι-
κές διοικητικές επιχειρήσεις: «Εί-
μαστε πιο δυνατοί μαζί!». Πιστεύω 
ακράδαντα, όπως και ο ίδιος, στη δύ-
ναμη αυτών των τεσσάρων λέξεων. 

Η Τουρκία είναι μέλος του ΝΑΤΟ από 
το 1951. Τούρκοι στρατιώτες, ναυτι-
κοί και αεροπόροι υπηρέτησαν μαζί 
με 29 άλλα εθνικά στρατεύματα του 
ΝΑΤΟ στο αρχηγείο διοίκησης συμ-
μαχικής δύναμης στη Νάπολη της 
Ιταλίας κατά τη διάρκεια της εποχής 
μου ως διοικητής. Πάντα εγκάρδι-
οι και επαγγελματίες, το τουρκικό 
στρατιωτικό προσωπικό συνέβαλε 
στην επιτυχία των αποστολών μας 
σε ένα ευρύ φάσμα επιχειρήσεων 
της Συμμαχίας παρά τις προφανείς 
πολιτικές εντάσεις με την Αγκυρα για 
ορισμένα ζητήματα πολιτικής όπως 
αυτά που θέσατε στην ερώτησή σας. 
Παρόλο που με ξάφνιασε η απόφα-
ση της Τουρκίας να προμηθευτεί το 
ρωσικό σύστημα άμυνας S-400, δεν 
με εξέπληξε η απάντηση των ΗΠΑ 
και των συμμάχων για την αναστολή 
της συμμετοχής της Τουρκίας στην 
κοινοπραξία F-35. Οπως ήταν σκό-

πιμο, πιστεύω ότι αυτή η απόφαση 
θα επηρεάσει αρνητικά την Τουρ-
κία όσον αφορά την τεχνολογική 
ανάπτυξη, στο οικονομικό όφελος 
και στη διαλειτουργικότητα με άλ-
λους συμμάχους του ΝΑΤΟ – υψηλό 
τίμημα που πρέπει να πληρώσει για 
την προμήθεια των S-400. Τα εμπό-
δια για την πρόοδο παραμένουν σε 
πολιτικό επίπεδο και εδώ είναι που 
οι διπλωμάτες διαδραματίζουν σημα-
ντικό ρόλο. Οι ΗΠΑ έχουν δύο από 
τους πιο έμπειρους συνομιλητές σε 
διπλωματικό επίπεδο που εργάζο-
νται σε αυτά τα ζητήματα σε καθη-
μερινή βάση – οι πρέσβεις Τζέφρεϊ 
Πάιατ (Ελλάδα) και Ντέιβιντ Σάτερ-
φιλντ (Τουρκία). Γνωρίζω και τους 
δύο και έχω μεγάλη εμπιστοσύνη 
στις ικανότητές τους για να μας βο-
ηθήσουν να επιλύσουμε τις διαφο-
ρές και να επιδιώξουμε συμβιβασμό 
σε πολιτικό επίπεδο.

Οι μελλοντικές πανδημίες και ο «7ος Τομέας Πολέμου»

A
P

/A
N

D
R

EW
 M

ED
IC

H
IN

I

Ο κ. Τζέιμς Φόγκο θα μιλήσει στο 
επικείμενο Οικονομικό Φόρουμ των 
∆ελφών (10-14 Μαΐου).

Στο θέμα των ελληνικών 
φρεγατών είμαι υπέρ του 
οτιδήποτε χρησιμεύει 
ως πολλαπλασιαστής 
δύναμης για το ναυτικό 
του ΝΑΤΟ και 
όσο πιο γρήγορα 
τόσο το καλύτερο.

Κύρια πρόκληση 
είναι να προσφέρουμε 
το εμβόλιο σε όλους 
τους πολίτες όλων 
των εθνών προκειμένου 
να εξαλείψουμε την 
περαιτέρω εξάπλωση 
της COVID-19.
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Χαμόγελα στο Μέγαρο Μαξίμου έφε-
ρε η δημοσκόπηση της Pulse για 
τον ΣΚΑΪ την περασμένη εβδομάδα, 
καθώς ύστερα από τέσσερις μήνες 
κατά τους οποίους η κυβέρνηση δο-
κιμάστηκε, λόγω των πολλαπλών 
παρενεργειών της πανδημίας, η ψα-
λίδα έναντι του ΣΥΡΙΖΑ εμφανίζε-
ται να ανοίγει και πάλι, τόσο στο 
ερώτημα της πρόθεσης ψήφου όσο 
και στην καταλληλότητα για την 
πρωθυπουργία. 

Συγκεκριμένα, στην πρόθεση 
ψήφου, η διαφορά υπέρ της Ν.∆. 
ανέρχεται στις 12,5 ποσοστιαίες 
μονάδες, αυξανόμενη κατά 1,5% 
έναντι της έρευνας της ίδιας εται-
ρείας τον Μάρτιο. Ενώ, στο ερώτη-
μα για τον «καταλληλότερο πρωθυ-
πουργό», ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
έχει προβάδισμα 18%, καθώς συ-
γκεντρώνει 44%, έναντι 26% του 
Αλέξη Τσίπρα. 

Ομως, η ικανοποίηση στο κυβερ-
νητικό επιτελείο δεν εδράζεται απο-
κλειστικά στα ευρήματα της έρευ-
νας της Pulse, που αναγνωρίζεται 
ότι, όπως όλες οι δημοσκοπήσεις, 
αποτελεί μια «φωτογραφία της στιγ-
μής». Σχετίζεται κατά κύριο λόγο με 
την ιδιαιτέρως μεγάλη δημοσκοπι-
κή αντοχή που επιδεικνύουν ο πρω-
θυπουργός και η Ν.∆., σχεδόν δύο 
χρόνια μετά την τελευταία εκλογι-
κή αναμέτρηση: εάν συγκριθούν τα 
στοιχεία με τις αντίστοιχες «αποτυ-
πώσεις» πρωθυπουργών και κυβερ-
νήσεων από το 2000 και μετά (με 
βάση τις κατά καιρούς έρευνες των 
ΜRΒ και Metron Analysis που είναι 
παλαιότερες εταιρείες στον χώρο) 
στο μέσον της δικής τους θητείας, 
οι διαφορές είναι σημαντικές, υπέρ 
της κυβέρνησης Μητσοτάκη. Συ-
γκεκριμένα:
• Τον Ιούνιο του 2017 –δύο χρόνια με-
τά τη διπλή εκλογική νίκη του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, τον Ιανουάριο και τον Σεπτέμ-
βριο του 2015–, το πολιτικό κλίμα 
είχε αλλάξει άρδην υπέρ της τότε 
αντιπολίτευσης. Η Ν.∆. είχε προβά-
δισμα στην πρόθεση ψήφου άνω 
του 10% ενώ αντίστοιχη περίπου 

ήταν η υπεροχή του κ. Μητσοτάκη 
στο ερώτημα της καταλληλότητας 
για την πρωθυπουργία.
• Τον Μάιο του 2014, περίπου δύο χρό-
νια μετά τον σχηματισμό κυβέρνη-
σης υπό τον Αντώνη Σαμαρά σε 
συνεργασία με το ΠΑΣΟΚ και τη 
∆ΗΜΑΡ, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε αρχίσει να 
προηγείται της Ν.∆. στην πρόθεση 
ψήφου, παρότι ο Αντώνης Σαμαράς 
είχε προβάδισμα ως καταλληλότε-
ρος πρωθυπουργός – δείκτης πά-
ντως που δύσκολα μεταβάλλεται 
σύντομα υπέρ τού εκάστοτε «δι-
εκδικητή» της εξουσίας.
• Τον Ιούνιο του 2011, περίοδο κατά 
την οποία η κυβέρνηση του ΠΑ-
ΣΟΚ συμπλήρωνε επίσης διετία υπό 
τον Γιώργο Παπανδρέου ως πρω-
θυπουργό, με βάση τις δημοσκο-
πήσεις των δύο εταιρειών η Ν.∆. 

του Αντώνη Σαμαρά είχε αποκτή-
σει προβάδισμα στο ερώτημα της 
πρόθεσης ψήφου στην «περιοχή» 
του 3%.
• Τον Μάιο του 2009 –συμπληρώνο-
νταν δύο χρόνια από τη δεύτερη 
θητεία Καραμανλή στην πρωθυ-
πουργία, ασχέτως εάν τελικά απο-
δείχθηκε εκλογική χρονιά, καθώς 
ο τότε πρωθυπουργός επέλεξε την 
πρόωρη προσφυγή στις κάλπες–, το 
ΠΑΣΟΚ προηγείτο στις δημοσκοπή-
σεις από 3,1% έως 4,1%.
• Το 2006, δύο χρόνια από την επι-
στροφή της Ν.∆. υπό τον Κώστα 
Καραμανλή στην εξουσία μετά την 
οκταετία Σημίτη, η Ν.∆. διατηρού-
σε το προβάδισμα, αλλά με ορια-

κές διαφορές έναντι του ΠΑΣΟΚ, 
μικρότερες του 3%. 
• Το 2002, στο μέσον της δεύτερης 
τετραετίας Σημίτη, το προβάδισμα 
της Ν.∆. υπερέβαινε το 8%, ενώ ο 
τότε πρωθυπουργός και ο κ. Καρα-
μανλής εμφανίζονταν σχεδόν «ισο-
δύναμοι» στο ερώτημα της καταλ-
ληλότητας για την πρωθυπουργία. 

Τα ανωτέρω στοιχεία έχουν ση-
μασία στον βαθμό που επιβεβαι-
ώνουν πως στη μέση του κύκλου 
μιας τετραετίας οι περισσότερες 
κυβερνήσεις πιέζονται: η περίοδος 
χάριτος που παραδοσιακά δίδεται 
σε νέες κυβερνήσεις, ακόμη και 
από ψηφοφόρους άλλων κομμά-

των, φθάνει στο τέλος της, ενώ είναι 
η εποχή κατά την οποία οι ψηφο-
φόροι του εκάστοτε κυβερνώντος 
κόμματος αρχίζουν να κρίνουν με 
μεγαλύτερη αυστηρότητα πεπραγ-
μένα, αστοχίες και τυχόν αρνητικές 
συμπεριφορές. Αντιθέτως, στο μέ-
σον της θητείας της, η κυβέρνηση 
Μητσοτάκη φαίνεται να επιδεικνύει 
ισχυρές αντοχές παρά το γεγονός 
ότι έχει κληθεί να διαχειριστεί πολ-
λαπλές κρίσεις στα πεδία των ελλη-
νοτουρκικών και του κορωνοϊού.

Πάντως, θα πρέπει να επισημαν-
θεί ότι ακόμη και στις τρέχουσες 
δημοσκοπήσεις καταγράφονται 
ορισμένες «γκρίζες ζώνες», που 

δεν περνούν απαρατήρητες από το 
Μέγαρο Μαξίμου. Η πρώτη αφορά 
τη νέα γενιά, στην οποία η Ν.∆. κα-
ταγράφει χαμηλά ποσοστά, ειδικά 
μετά την εκδήλωση της πανδημίας. 
Η δεύτερη έχει να κάνει με τις πο-
λιτικές –όχι τα πρόσωπα– αναφο-
ρικά με την αστυνόμευση και τον 
χώρο των πανεπιστημίων. 

Οπως λέγεται, οι μεν ψηφοφόροι 
που κινούνται στο δεξιό άκρο του 
πολιτικού φάσματος θα ήθελαν πε-
ρισσότερο «αποφασιστική» στάση 
από την κυβέρνηση. Ενώ οι κεντρο-
αριστεροί ψηφοφόροι τής καταλο-
γίζουν ότι υιοθετεί πολύ «σκληρή» 
ατζέντα. Στο πλαίσιο εδραίωσης 

της ηγεμονίας της Ν.∆. στην πο-
ρεία για νέα εκλογική νίκη στην 
επόμενη αναμέτρηση, που διαμη-
νύεται πως δεν πρόκειται να διε-
ξαχθεί πριν από το φθινόπωρο του 
2022, το Μέγαρο Μαξίμου επενδύ-
ει ιδιαιτέρως στη μεσαία τάξη και, 
παράλληλα, στην απορρόφηση των 
κραδασμών κατά τη διαδικασία 
αποσωλήνωσης της οικονομίας με-
τά το πολύμηνο lockdown· ειδικό-
τερα, αναφορικά με τη νέα φάση 
στην οποία εισέρχεται η ελληνική 
οικονομία, καθοριστικό χαρακτη-
ρίζεται να μην υπάρξουν τους επό-
μενους μήνες σημαντικές απώλειες 
θέσεων εργασίας.

Ισχυρές αντοχές
Μητσοτάκη,
κυβέρνησης 
Παρά τις παρενέργειες της πανδημίας,

ανοίγει πάλι η ψαλίδα με τον ΣΥΡΙΖΑ

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Οι πολιτικοί επιστήμονες που αναλύ-
ουν τα δεδομένα των εκλογών έχουν 
καταγράψει πως όλα τα «κεντροα-
ριστερά κόμματα» τον Ιούλιο του 
2019 συγκέντρωσαν ένα ποσοστό 
που άγγιζε το 52% και ακολουθού-
σαν οι «δεξιές δυνάμεις» με περίπου 
48%. Αρκεί αυτό για να ελπίζει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ πως μπορεί να απλωθεί σε μια 
μεγαλύτερη δεξαμενή ψηφοφόρων; 
Σίγουρα όχι, καθώς σε αυτή την αριθ-
μητική, πέρα από τα ριζοσπαστικά 
εξωκοινοβουλευτικά κόμματα, περι-
λαμβάνονται το ΚΚΕ, με τον κόσμο 
του να μην αλλάζει εύκολα στρατό-
πεδο, αλλά και το ΚΙΝΑΛ, που αμφι-
σβητείται ο προσανατολισμός του. 
Εκτός από τη σκληρή στάση της 
Φώφης Γεννηματά απέναντι στον 
ΣΥΡΙΖΑ, ενδεικτικό είναι ότι ένας 
από τους υποψήφιους προέδρους, 
ο Ανδρέας Λοβέρδος, εκτιμάται πως 
έχει περάσει ακόμα και τα ανεκτά 
για την Κουμουνδούρου όρια της 
Κεντροδεξιάς.

Στην τελευταία δημοσκόπηση 
της Pulse η Ν.∆., μετά έναν «κακό» 
μήνα, τον Μάρτιο, έδειξε πως έχει 
αντανακλαστικά. Για να αντιστρέ-
ψουν την εικόνα, στην Κουμουν-
δούρου έχουν δώσει πλέον μεγάλο 
βάρος στην προγραμματική αντιπο-
λίτευση, με συγκεκριμένα πρόσωπα 
να βγαίνουν μπροστά. Αυτή άλλω-
στε είναι η απόφαση του Αλέξη Τσί-

πρα, που έχει επιλέξει να αλλάζει τη 
«βιτρίνα» του κόμματος ανάλογα με 
την επικαιρότητα, στηρίζοντας τους 
«παλιούς». 

Χαρακτηριστική είναι η περίπτω-
ση της Μαριλίζας Ξενογιαννακοπού-
λου, η οποία το τελευταίο διάστημα, 
λόγω του εργασιακού νομοσχεδίου, 
επισκέπτεται την Κουμουνδούρου 
πιο συχνά από τον καθένα. Η αρμό-

δια τομεάρχης βρέθηκε στο πλευρό 
του Αλέξη Τσίπρα στη διαδικτυακή 
εκδήλωση της Τρίτης και θεωρείται 
η μεταγραφή του ΠΑΣΟΚ που μπορεί 
να απευθύνεται τόσο στο αριστερό 
όσο και στο μετριοπαθές κεντρώο 
κοινό του κόμματος. Ως πρώην υφυ-
πουργός Εργασίας, ξεχωριστός είναι 
ο ρόλος του Νίκου Ηλιόπουλου, που 
εκτιμάται πως έχει δώσει μια άλλη 
δυναμική στην επικοινωνία, διατη-
ρώντας πιο ανοιχτούς διαύλους με 

τα ΜΜΕ. Μπορεί να έλειπε από την 
εκδήλωση για την επανεκκίνηση 
της οικονομίας –και στις τάξεις των 
«53+», σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», να καταγράφηκε έντονη 
δυσαρέσκεια–, ωστόσο ο πρωταγω-
νιστικός ρόλος του Ευκλείδη Τσακα-
λώτου και η βαρύτητα των λόγων του 
στην Κουμουνδούρου δεν μπορούν 
να αμφισβητηθούν. Ο ίδιος άλλωστε 
προτίμησε να μην τοποθετηθεί για 
το θέμα, παρά το γεγονός ότι αρκετοί 

σύντροφοί του θεώρησαν άκομψη 
απόφαση την απουσία του. «Οταν ο 
ΣΥΡΙΖΑ επανέλθει στην κυβέρνηση, 
δεν θα είναι υπουργός Οικονομικών, 
αυτός ο κύκλος τελείωσε, όμως δύο-
τρία μεγάλα χαρτοφυλάκια, όπως το 
Αμυνας, σίγουρα τον περιμένουν», 
εκτιμούσε στην «Κ» στέλεχος από 
την αντίπαλη πτέρυγα των «προε-
δρικών». Πρόσφατα ο κ. Τσακαλώ-
τος συμμετείχε και σε μια μεγάλη 
πανελλαδική διαδικτυακή συζήτηση 

των «53+», όπου επιβεβαιώθηκε η 
συνέχιση της συμπόρευσης με την 
«Ομπρέλα».

«Αφεντικό» στην Κοινοβουλευ-
τική Ομάδα εξακολουθεί να είναι η 
Ολγα Γεροβασίλη και η συνεργασία 
της με τον πρόεδρο είναι συχνότε-
ρη εξαιτίας της παρουσίας του στη 
Βουλή τουλάχιστον δύο φορές την 
εβδομάδα. ∆ική της πρωτοβουλία, 
άλλωστε, ήταν η δημιουργία Γρα-
φείου Τύπου της Κ.Ο., ξεπερνώντας, 
σύμφωνα με ασφαλείς πληροφορίες, 
έντονες ενστάσεις μέσα στο κόμ-
μα. Το πιο δυνατό «χαρτί» του κ. 
Τσίπρα παραμένει η Εφη Αχτσιό-
γλου, η οποία σηκώνει μαζί με τον 
Αλέξη Χαρίτση όλο το βάρος του 
οικονομικού προγράμματος της αξι-
ωματικής αντιπολίτευσης. Η επιτυ-
χής ολοκλήρωση των νομαρχιακών 
συνδιασκέψεων εν μέσω πανδημίας 
έδωσε επιπλέον πόντους στον ∆η-
μήτρη Τζανακόπουλο, ο οποίος, ως 
μη «προεδρικός», έχει τη δυνατό-
τητα να συνομιλεί με όλες τις πτέ-
ρυγες. ∆εν ήταν τυχαία η απόλυτη 
στήριξη που του παρείχε το κόμμα 
σε όσα ανέφερε περί εκκαθάρισης 
«αυτονομημένων εστιών εξουσίας 
στη δημόσια διοίκηση».

Η κόντρα Βορίδη - Ζαχαριάδη στο 
χαρτοφυλάκιο του υπουργείου Εσω-
τερικών εκτιμάται πως θα κεντρίσει 
το πολιτικό ενδιαφέρον το επόμενο 
διάστημα. Ο νέος βουλευτής και το-
μεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ, όπως απέδειξε 

και με το θέμα της ψήφου των ομο-
γενών, έχει πάρει πολύ ζεστά τον 
ρόλο του και ήδη από τον Οκτώβριο 
έχει ολοκληρώσει έναν πρώτο κύκλο 
επαφών με δημοτικά και περιφερει-
ακά σχήματα σε όλη την Ελλάδα. Το 
άλλο πρώην στέλεχος του ΠΑΣΟΚ 
που έχει αυξήσει τις μετοχές του 
στο κόμμα είναι ο Γιάννης Ραγκού-
σης. Ως κοινοβουλευτικός εκπρό-
σωπος, όταν στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχει 
απροθυμία –βλέπε νομοσχέδιο για 
το Ελληνικό– αναλαμβάνει να δώ-
σει μάχες στη Βουλή. Σταθερή αξία 
και πάντα στην πρώτη γραμμή λόγω 
των ελληνοτουρκικών παραμένει ο 
Γιώργος Κατρούγκαλος, καθώς και ο 
τομεάρχης Υγείας Ανδρέας Ξανθός. 
Από τους «συμμάχους», Θανάσης 
Θεοχαρόπουλος και Νίκος Μπίστης 
κάνουν ηχηρή την παρουσία τους 
στο Πολιτικό Συμβούλιο.

Η αναζήτηση και νέου προσω-
πικού, τεχνοκρατικού ή μη, που θα 
πλαισιώσει ή θα υπερκεράσει σε κά-
ποιες περιπτώσεις τους παλιούς, εξα-
κολουθεί να είναι το ζητούμενο. Παρ’ 
όλα αυτά, οι τρεις «βασικοί μέτοχοι», 
Νίκος Βούτσης, Νίκος Φίλης και Πά-
νος Σκουρλέτης, συνεχίζουν με τις 
παρεμβάσεις τους να επηρεάζουν τη 
βάση του ΣΥΡΙΖΑ, που τους ακολου-
θεί και τους εμπιστεύεται. Τι ζητούν 
επιτακτικά; Συλλογική λειτουργία 
του κόμματος, προγραμματική τεκ-
μηρίωση, σαφήνεια και αυτοκριτική 
διάθεση για το παρελθόν. 

Η αναζήτηση και 
νέου προσωπικού, 
τεχνοκρατικού ή μη, 
που θα πλαισιώσει ή θα 
υπερκεράσει σε κάποιες 
περιπτώσεις τους 
παλιούς, εξακολουθεί 
να είναι το ζητούμενο.

Το πιο δυνατό «χαρτί» του κ. Τσίπρα παραμένει η Εφη Αχτσιόγλου. Μαζί με 
τον Αλέξη Χαρίτση σηκώνουν όλο το βάρος του οικονομικού προγράμματος 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης.
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Μεγάλο προβάδισμα 
στις δημοσκοπήσεις 
στο μέσον της τρέχουσας 
κυβερνητικής θητείας, 
σε αντίθεση με 
την εικόνα κυβερνήσεων 
και προκατόχων 
του πρωθυπουργού από 
το 2002 έως σήμερα.

Τα μηνύματα των τελευταίων δημοσκοπήσεων και η προσπάθεια αλλαγής του κλίματος με τα στελέχη της πρώτης γραμμής

Γιατί ο Τσίπρας ανακατεύει τη «βιτρίνα» του κόμματος

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ



ΝΕΑ 
ΣΕΙΡΑ

με νέες ιστορίες που 
δεν πρέπει να λείπουν 

από κανένα σπίτι

Zήστε εσείς και τα παιδιά σας

παρέα με τα συλλεκτικά κόμικς
τις ιστορίες των ηρώων του 1821
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«Ζούμε ξανά και ξανά την ίδια ημέ-
ρα. Η καθημερινότητά μας είναι 
“θολή”, πότε θα τελειώσει αυτό;» 
(Ελπίδα, 17 ετών). «Πονούν τα μάτια 
μου, το κεφάλι μου, και έχω ξεχά-
σει πώς ήταν με τους φίλους μου... 
Μου λείπουν πολύ, φοβάμαι όμως 
να τους ξαναδώ από κοντά. Μπορώ 
να τους ξανακερδίσω;» (∆ήμητρα, 
15 ετών). «Τελικά, προτιμώ να μη 
γυρίσω φέτος στο σχολείο. Βαριέ-
μαι λίγο, φοβάμαι και τα διαγωνί-
σματα. Του χρόνου ίσως. Βλέπου-
με...» (Παύλος, 16 ετών). Πρόκειται 
για μαρτυρίες που περιλαμβάνονται 
σε ποιοτική έρευνα, η οποία διενερ-
γείται στο πλαίσιο του προγράμμα-
τος «Παιδιά και έφηβοι στις ημέρες 
COVID-19» του υπουργείου Υγείας 
(∆ιεύθυνση Ψυχικής Υγείας).

«H εκδήλωση της πανδημίας 
“πάγωσε” την ανθρώπινη ιστορία 
και οδήγησε σε μια πρωτόγνωρη 
νέα πραγματικότητα. H εισβολή 
υπήρξε βίαιη και αιφνίδια, προ-
καλώντας συναισθήματα ανασφά-
λειας, αίσθημα απώλειας και κα-
θημερινό άγχος που εξάντλησε 
σταδιακά παιδιά, εφήβους και τους 
σημαντικούς ενηλίκους του περι-
βάλλοντός τους. Η κόπωση αυτή, 
ιδιαίτερα κατά τη δεύτερη καραντί-
να, εκφράζεται με έλλειμμα προο-
πτικής και αισιοδοξίας – μια πρωτό-
γνωρη παραίτηση που συνυπάρχει 
με έντονο θυμό και ρητορική του 
μίσους», λέει στην «Κ» η Αρτεμις 
Κ. Τσίτσικα, αναπλ. καθηγήτρια 
Παιδιατρικής - Εφηβικής Ιατρικής 
του ΕΚΠΑ και επιστημονική υπεύ-
θυνη της Μονάδας Εφηβικής Υγεί-
ας (ΜΕΥ) στο Νοσοκομείο Παίδων 
«Π. και Α. Κυριακού». Οπως αναδει-
κνύεται ανάγλυφα από τα σημάδια 
του εγκλεισμού στους εφήβους, το 
μακρόσυρτο lockdown δεν ήταν 
καθόλου ανώδυνο, απεναντίας προ-
κάλεσε πολλαπλές πληγές.

Σύμφωνα με την κ. Τσίτσικα, «οι 
επιπτώσεις στα παιδιά και στους 
εφήβους είναι σημαντικές και με-
τρήσιμες και θα μας απασχολούν 
για αρκετό χρόνο ακόμη, δεδομέ-
νου ότι αποτελούν ευάλωτη ομάδα 
υπό ανάπτυξη και οι μεταβολές του 
άμεσου περιβάλλοντός τους επι-
δρούν στη διαμόρφωση της προ-
σωπικότητάς τους». Τα συμπερά-
σματα από τις μελέτες της ομάδας 
έρευνας για την COVID-19 του προ-
γράμματος μεταπτυχιακών σπου-
δών της Ιατρικής Σχολής του ΕΚ-
ΠΑ «Στρατηγικές Αναπτυξιακής 
και Εφηβικής Υγείας» είναι πολύ 
ανησυχητικά. Προέρχονται από 
μετα-ανασκοπήσεις πλήθους ερευ-
νών και δημοσιεύσεων σε διεθνές 

επίπεδο, σε συνδυασμό με τα ευ-
ρήματα ποιοτικής μελέτης που 
πραγματοποιεί η Μονάδα Εφηβι-
κής Υγείας. Οι ερευνητές σημει-
ώνουν πως η απομάκρυνση των 
παιδιών από τη σχολική κοινότη-
τα στον φυσικό χώρο όχι μόνο δυ-
σκόλεψε σημαντικά τη μαθησιακή 
διαδικασία, αλλά και εκτόξευσε τα 
ποσοστά διαδικτυακών συμπερι-
φορών υψηλού κινδύνου, που ήδη 
ήταν υψηλά στην προ κορωνοϊού 
εποχή. «Οι συμπεριφορές διαδι-
κτυακής εξάρτησης φτάνουν το 
62,7% στον εφηβικό πληθυσμό, 
έναντι 40% προ καραντίνας, με πε-
ρίπου 20% να εκδηλώνουν σοβαρή 
παραίτηση από καθημερινές υπο-
χρεώσεις και δραστηριότητες. Στα 
παιδιά αυτά παρατηρήθηκε σημα-

ντική συσχέτιση με διατροφικές 
παρεκτροπές, υπερβαρότητα, έλ-
λειμμα φυσικής άσκησης και επιβά-
ρυνση της σωματικής τους υγείας, 
καθώς και με αναστροφή του ωρα-
ρίου του ύπνου, άγχος, καταθλι-
πτικό συναίσθημα και απόσυρση. 
Τα αγόρια ασχολούνται κυρίως με 
ηλεκτρονικά παιχνίδια και εκδη-

λώνουν θυμό, βίαιες συμπεριφο-
ρές και επιθετικότητα, ενώ τα κο-
ρίτσια επιδίδονται σε υπερβολική 
χρήση των κοινωνικών δικτύων 
με εκφράσεις εσωτερίκευσης και 
απόσυρσης, χαμηλής αυτοεκτίμη-
σης και καταθλιπτικού συναισθή-
ματος, που μπορεί να φτάσει και 
το 40% έναντι 20% προ COVID-19. 

O αυτοτραυματισμός (cutting) πα-
ρουσιάζει επίσης αυξητική τάση 
στα κορίτσια και φτάνει το 10% 
έναντι 3%-5% πριν», αναφέρει η 
κ. Τσίτσικα.

Ιδιαίτερα ανησυχητική είναι η 
άνοδος της συχνότητας του διαδι-
κτυακού εκφοβισμού και της ρητο-
ρικής του μίσους, που εμφανίζεται 
να αντιμετωπίζει κατά την περι-
ήγησή του στο Ιντερνετ το 50% 
των εφήβων, έναντι του ήδη πο-
λύ υψηλού 30% προ πανδημίας. 
Περίπου ένας στους δύο εφήβους, 
δηλαδή, φαίνεται να δέχθηκε ή να 
έστειλε απειλητικά, προσβλητικά 
μηνύματα. Καταγράφονται ακόμα 
«αποκλεισμός από ομάδες, αυθαί-
ρετη χρήση προσωπικών δεδομέ-
νων και φωτογραφιών, καθώς και 

ακραίες επιθέσεις βίας ή στιγμα-
τισμός ομάδων, όπως επαγγέλμα-
τα που σχετίζονται με την COVID 
λοίμωξη, ασθενείς ή οικογένειες με 
ασθενή COVID, ηλικιακές ομάδες 
με ευαλωτότητα, άτομα με αναπη-
ρία, διαφορετικότητα κ.λπ.)», κατα-
γράφουν οι ερευνητές. «Υπήρξε μια 
όξυνση των επιθετικών συμπεριφο-
ρών αυτή την περίοδο, μια τάση 
ενοχοποίησης του άλλου», σημει-
ώνει η κ. Τσίτσικα.

Ενα ακόμα σοβαρό πρόβλημα 
που καταγράφηκε είναι η τάση αύ-
ξησης της σχολικής διαρροής. «Στα 
παιδιά που είχαν ήδη κάποια σχολι-
κή άρνηση φαίνεται να παγιώνεται 
η τάση εγκατάλειψης του σχολεί-
ου, με κίνδυνο η σχολική διαρροή 
να σκαρφαλώσει ξανά πάνω από 
το 10% πανελλαδικά για τις υπο-
χρεωτικές βαθμίδες εκπαίδευσης», 
τονίζει με ανησυχία η κ. Τσίτσικα, 
που είναι και πρόεδρος της Ελληνι-
κής Εταιρείας Εφηβικής Ιατρικής 
(ΕΕΕΙ). «Λόγω της μακρόχρονης 
αποχής από το σχολείο, ακόμα και 
παιδιά που δεν είχαν τάσεις άρ-
νησης εμφανίζουν τώρα δυσκολί-
ες επιστροφής. ∆εν έχει να κάνει 
μόνο με τα μαθήματα, αλλά με το 
πώς θα τους ξαναδούν οι συμμα-
θητές τους, πώς θα “μιλήσουν” τη 
γλώσσα του σώματος, που είναι πο-
λύ σημαντική για τους εφήβους», 
λέει. Επίσης, παιδιά με προϋπάρ-
χουσες δυσκολίες παλινδρόμησαν 
και χρειάστηκαν ειδική παρέμβα-
ση και μεταβολή της θεραπευτικής 
τους προσέγγισης.

Τα παιδιά πρόσφυγες και τα παι-
διά οικογενειών με ασθενέστερο 
βιοτικό/οικονομικό επίπεδο και εκ-
παίδευση των γονιών είχαν σημα-
ντικά δυσμενέστερες επιπτώσεις 
στη σωματική και ψυχοκοινωνική 
υγεία τους και βιώνουν χρόνιο και 
απειλητικό στρες.

Συνολικά, οι συνθήκες του εγκλει-
σμού έθεσαν σε δοκιμασία τις ισορ-
ροπίες όλης της οικογένειας και των 
σημαντικών ενηλίκων της ζωής των 
παιδιών (γονείς, κηδεμόνες). «Οικο-
νομικές προκλήσεις, απώλεια της 
βοήθειας των παππούδων/γιαγιά-
δων ή και οικιακών βοηθών, ανάγκη 
τηλεργασίας με τις ανάλογες συνέ-
πειες. Ολα μοιάζουν να ισορροπούν 
σε μια τεντωμένη κλωστή που για 
κάθε οικογενειακό υποσύνολο έχει 
μοναδικό μείγμα και αντοχές που 
συχνά στερεύουν και τα πράγμα-
τα εκτροχιάζονται», σημειώνει η κ. 
Τσίτσικα, κάτι που εκφράστηκε και 
στον τετραπλασιασμό, την περίοδο 
της πανδημίας, των τηλεφωνικών 
κλήσεων για βοήθεια στη γραμμή 
«ΜΕΥποστηρίζω 80011 80015» της 
Μονάδας Εφηβικής Υγείας.

Οι πληγές στα παιδιά και τους εφήβους
Το μακρόσυρτο lockdown έχει επηρεάσει ψυχολογικά ανεξίτηλα τους νέους – Οι έρευνες και οι μαρτυρίες

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

«Ηθελα να τον βλέπω, όμως “αραιώσαμε”. Αναρωτιέμαι μήπως φταίω 
εγώ σε κάτι. Είμαστε μάλλον θύματα του κορωνοϊού. Ηταν η πρώτη μου 
σχέση, τα είχα δώσει όλα. Μου στοίχισε πολύ» (Μελίνα, 16 ετών). «Σε 
μια ηλικία που η εξερεύνηση και ο πειραματισμός έχουν θεμελιώδη ση-
μασία για τη μελλοντική σεξουαλική λειτουργικότητα και τη δημιουργία 
της προσωπικής ταυτότητας/αυτοεκτίμησης, οι περίοδοι της καραντίνας 
μετέβαλαν τις συνθήκες πλαισίωσης του εφηβικού ρομαντισμού. Πολ-
λοί έφηβοι απομακρύνθηκαν και βίωσαν απώλεια με τη βίαιη διακοπή 
της σχέσης τους, απογοήτευση, δυσκολία στη διαχείριση και επιπτώσεις 
στη σχολική τους επίδοση. Φυσικά δυσκολεύονται να φλερτάρουν, να 
εκφραστούν και για άλλη μια φορά βρίσκουν διέξοδο στο ∆ιαδίκτυο», 
λέει στην «Κ» η κ. Τσίτσικα. Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΜΕΥ, ενισχύ-
θηκαν τα διαδικτυακά ραντεβού, το sexting (ψηφιακή ανταλλαγή υλι-
κού σεξουαλικού περιεχομένου) και το διαδικτυακό σεξ. Ειδικότερα στα 
αγόρια παρατηρείται συμπεριφορά εξάρτησης από πορνογραφικό υλικό 
και χρήση του για αυτοϊκανοποίηση (έως 20%).

Οι σχέσεις και η σεξουαλικότητα

Μεγάλη Δευτέρα, νωρίς το απόγευμα. 
Ο μετανάστης που μόλις έχω καθίσει 
δίπλα του στην αναμονή μετά τον 
εμβολιασμό κάνει την παρατήρηση 
ότι δεν υπάρχουν σχεδόν καθόλου 
γυναίκες στο εμβολιαστικό κέντρο 
Αθηνών στην οδό Ακαδημίας 59 
όπου βρίσκομαι για να κάνω τη β΄ 
δόση του εμβολίου της AstraZeneca. 
«∆εν είναι ωραίο αυτό», λέει μέσα 
από τη μάσκα του.

∆ύο μέρες αργότερα, πρωί της 
Μεγάλης Τετάρτης, δεκάδες νέες 
γυναίκες (και άνδρες) περιμένουν 
υπομονετικά για να μπουν στο κτί-
ριο του ασφαλιστικού ταμείου, όπου 
στεγάζεται το κέντρο. Επειτα από 
λίγο οι πρώτες βγαίνουν εμβολια-
σμένες με την α΄ δόση AstraZeneca. 
«Θέλω όπως με εμπιστεύονται στη 
δουλειά μου να εμπιστεύομαι κι 
εγώ τους ειδικούς», λέει η Μαρία Ρ., 
39 ετών που δουλεύει στο digital 
marketing. «To πολύ πολύ να γίνω 
τομάτα», λέει με εμφανή σαρκα-
σμό μόλις βγαίνει από το εμβολια-
στικό κέντρο η Ελένη Ν., 31 ετών 
που έχει έρθει για τον εμβολιασμό 
με τον πατέρα της. Και τη Μεγάλη 
Τετάρτη, πάντως, οι άνδρες απο-
τελούν την πλειονότητα, καθώς οι 
γυναίκες που βρίσκονται σε ανα-
παραγωγική ηλικία, στην περίπτω-
ση που έχουν συμβουλευθεί τον 
γυναικολόγο τους περιμένουν το 

άνοιγμα της πλατφόρμας των εμ-
βολίων mRNA. Την ίδια συμβουλή 
έδωσε τη Mεγάλη ∆ευτέρα και η 
πρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής 
Εμβολιασμών Μαρία Θεοδωρίδου. 

Τι γίνεται με τα εμβόλια που 
έχουν ιικό φορέα; «Κατά 99,9% 
και τα εμβόλια αυτά είναι απόλυ-
τα ασφαλή για την κύηση. Σε αυτό 
το οποίο μειονεκτούν επί του πα-
ρόντος –και ελπίζουμε ότι θα είναι 
ένα πολύ μικρό διάστημα– είναι 
ότι δεν υπάρχουν δεδομένα, όπως 

αυτά για τα mRNA, που να στηρί-
ζουν την απόλυτα ασφαλή χορήγη-
ση των εμβολίων κατά την κύηση. 
Το ότι είναι περίπου σίγουρο ότι 
θα κριθούν ασφαλή στηρίζεται και 
από το γεγονός ότι αν μια γυναίκα 
εμβολιαστεί κατά την κύηση, μη 
γνωρίζοντας ότι είναι έγκυος, με 
εμβόλιο είτε της AstraZeneca είτε 
της Johnson & Johnson, αυτό δεν 
συνεπάγεται και διακοπή της κύ-
ησης. Επομένως, είναι μια στάση 

αναμονής για λίγο, μέχρι να μπο-
ρέσουμε να έχουμε στοιχεία και για 
αυτά τα εμβόλια». 

Πηγές της επιτροπής διευκρίνι-
ζαν ότι οι παρατηρήσεις της κ. Θε-
οδωρίδου αφορούσαν τις εγκύους, 
για τις οποίες οι αμερικανικές αρχές 
δεν έχουν δώσει στοιχεία όπως για 
τα εμβόλια mRNA και όχι γενικά τις 
γυναίκες σε αναπαραγωγική ηλικία.

«Ορισμένες γυναίκες επικαλού-
νται τους γυναικολόγους τους που 

τους έχουν μιλήσει για την έλλει-
ψη στοιχείων και τους λένε ότι θα 
ήταν καλύτερο να περιμένουν μέ-
χρι αυτά να συγκεντρωθούν σε επί-
πεδο Ε.Ε.», λέει στην «Κ» στέλεχος 
του εμβολιαστικού κέντρου που 
επιθυμεί –επειδή δεν έχει εξουσι-
οδοτηθεί να μιλήσει– να παραμεί-
νει ανώνυμο. Οι γυναικολόγοι τους 
λένε «πάρτε την απόφαση με δική 
σας ευθύνη». Τα ραντεβού με το 
επίμαχο εμβόλιο ήταν 82.000 τη 

Μεγάλη ∆ευτέρα, ανέβηκαν στις 
110.000 το πρωί της Μ. Τρίτης και 
πλησίασαν τις 200.000 το επόμενο 
πρωί, με 103.000 πολίτες να αφο-
ρούν τις ηλικίες 30-39 ετών. «Οι 
νέοι άνθρωποι αποδείχθηκαν πο-
λύ λιγότερο σκεπτικιστές από τους 
πιο ώριμους επειδή θέλουν να πά-
ρουν πιο γρήγορα τη ζωή στα χέρια 
τους», είπε στην «Κ» μια πηγή της 
εθνικής εμβολιαστικής επιτροπής. 
Η παρατήρηση έγινε πραγματικό-

τητα μπροστά στα μάτια μας στο 
πεζοδρόμιο της οδού Ακαδημίας. 
«∆υστυχώς πρέπει να το κάνω», μας 
είπε ο 56χρονος Σπύρος Σ. «Γιατί 
λέτε δυστυχώς;», ρωτήσαμε. «∆ιό-
τι δεν είναι το καλύτερο», μας απά-
ντησε. Οταν βγήκε από το εμβολια-
στικό κέντρο φαινόταν σαφώς πιο 
αισιόδοξος και δεν ήταν ο μόνος. 

Ο 39χρονος Μενέλαος Σ. είχε 
υπολογίσει ότι θα έμενε τρία τέ-
ταρτα της ώρας στο εμβολιαστι-
κό κέντρο. Βγήκε στο τέταρτο και 
αναζητούσε τη γυναίκα του με το 
μικρό παιδί τους. Τον ρωτήσαμε 
αν χρειάστηκε να σταθμίσει κάτι. 
«Είμαστε δύο άνθρωποι σε home 
office (σ.σ. τηλεργασία) με μικρό 
παιδί. Τι να σταθμίσω;». 

Σύμφωνα με κυβερνητικές πη-
γές οι υπεύθυνοι της εμβολιαστι-
κής καμπάνιας υπολόγιζαν ότι στην 
καλύτερη περίπτωση αυτή η κατη-
γορία του πληθυσμού θα ανταπο-
κρινόταν –εξαιτίας της δημόσιας 
συζήτησης για το εμβόλιο της ΑΖ– 
σε ποσοστό 60% στην έκκληση να 
εμβολιασθούν. Μάλιστα, άλλες κυ-
βερνητικές πηγές ανέφεραν ότι η 
εκτίμηση αυτή ήταν «υπεραισιόδο-
ξη» και κατέβαζαν το ποσοστό στο 
50%. Ο συνολικός πληθυσμός σε 
αυτή την ηλικία είναι 1,1 εκατομ-
μύριο. Κάποιοι από αυτούς έχουν 
ήδη εμβολιαστεί ή έχουν πάρει ρα-
ντεβού ως ένστολοι, ευπαθείς και 
φυσικά εκπαιδευτικοί.

Μαθήματα εμβολιαστικής... ετοιμότητας από τους νεότερους 

«Οι νέοι αποδείχθηκαν 
πολύ λιγότερο σκεπτικι-
στές από τους πιο ώρι-
μους, επειδή θέλουν
να πάρουν πιο γρήγορα 
τη ζωή στα χέρια τους».

Μολονότι οι εμβολιασμοί με AstraZeneca έχουν αυξηθεί σημαντικά, πολλές νέες γυναίκες εμφανίζονται διστακτικές, 
επικαλούμενες τους γυναικολόγους τους, σημειώνει στέλεχος εμβολιαστικού κέντρου (φωτ. αρχείου).

Η απομάκρυνση
των παιδιών από τη σχο-
λική κοινότητα στον φυ-
σικό χώρο δυσκόλεψε 
σημαντικά τη μαθη-
σιακή διαδικασία.

«Υπήρξε όξυνση
των επιθετικών
συμπεριφορών
αυτή την περίοδο,
μια τάση ενοχοποίησης 
του άλλου».

Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ
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Εκατό ημέρες συμπληρώθηκαν αυ-
τή την εβδομάδα από την ανάλη-
ψη των καθηκόντων του Αμερικα-
νού προέδρου Τζο Μπάιντεν και 
η δημοτικότητά του αντανακλά 
πόσο διχασμένη είναι η χώρα του. 
Σε αντίθεση με πρoηγούμενους 
προέδρους, ο Μπάιντεν δεν πρό-
λαβε να απολαύσει μια περίοδο 
χάριτος με την κοινή γνώμη, πα-
ρόλο που υπέγραψε ένα δημοφι-
λές πακέτο ανακούφισης από τον 
κορωνοϊό και έχει εξασφαλίσει 
πόντους για τη διαχείριση της 
πανδημίας και του εμβολιαστι-
κού προγράμματος. 

Αυτή τη στιγμή το ποσοστό 
αποδοχής του είναι 54%, το οποίο 
είναι μεγαλύτερο μεν από εκείνο 
του Ντόναλντ Τραμπ (42%) την 
100ή ημέρα της προεδρίας του, αλ-
λά παραμένει χαμηλότερο από κά-
θε άλλου προκατόχου του από την 
εποχή του Αϊζενχάουερ το 1953. 
Ωστόσο το χαμηλό ποσοστό του 
προκύπτει ως συνισταμένη ενός 
σχεδόν καθολικού 96% στις τάξεις 
των ∆ημοκρατικών κι ενός ισχνού 
11% εκ μέρους των Ρεπουμπλικα-
νών ψηφοφόρων. 

Το ορόσημο των 100 ημερών 
αποτελεί βαρόμετρο για τους 
πρώτους μήνες της θητείας των 
προέδρων των ΗΠΑ και τις προ-
τεραιότητες που έχουν θέσει. Ο 
Μπάιντεν ανέλαβε την προεδρία 
εν μέσω μιας παγκόσμιας υγειονο-
μικής κρίσης και της επακόλουθης 
οικονομικής, επιχειρώντας ταυτό-
χρονα να επουλώσει τις πληγές από 
την ταραγμένη προεδρία του προ-
κατόχου του και τη σοκαριστική 
εισβολή στο Καπιτώλιο στις αρχές 
Ιανουαρίου. Κι όλα αυτά ενώ κα-
λείτο να κατευνάσει την εσωκομ-
ματική αντιπολίτευση στο κόμμα 
του, που για ακόμη μία φορά είδε 
τον Μπέρνι Σάντερς να χάνει το 
χρίσμα για την προεδρία. «Ο Μπάι-
ντεν ξεπέρασε τις προσδοκίες των 
προοδευτικών», αναγνώρισε η Αλε-
ξάντρια Οκάσιο-Κορτέζ, επικεφα-
λής της αριστερής πτέρυγας των 
∆ημοκρατικών. 

Οσοι προέβλεπαν μια μεταβα-
τική προεδρία που θα έχει κυρίως 
αποστολή τον περιορισμό της πό-
λωσης και του διχασμού διαψεύ-

δονται. Με δύο γιγάντια πακέτα, 
ύψους 2,3 τρισεκατομμυρίων δο-
λαρίων το πρώτο για τη βελτίωση 
των υποδομών και 1,8 τρισ. δολα-
ρίων το δεύτερο για τη στήριξη 
των αμερικανικών οικογενειών, 
οι πρωτοβουλίες του, που αναμέ-
νεται να χρηματοδοτηθούν από 
την αύξηση της φορολογίας στα 

υψηλά εισοδήματα, ανέρχονται 
ήδη σε πάνω από 4 τρισ. δολάρια. 

Η κυβέρνηση προτείνει αύξη-
ση των δημοσίων δαπανών και 
περικοπές φόρων με στόχο την 
πρόσβαση στην παιδεία, τη μεί-
ωση του κόστους φροντίδας των 
παιδιών και την υποστήριξη των 
γυναικών στην αγορά εργασίας. To 
πακέτο περιλαμβάνει χρηματοδό-
τηση της οικουμενικής πρόσβασης 
σε προσχολική αγωγή για παιδιά 
ηλικίας 3 και 4 ετών, ομοσπονδιακό 
πρόγραμμα πληρωμένης γονικής 
άδειας, δωρεάν δημόσια κολέγια 
για όλους και επέκταση της ομο-
σπονδιακής βοήθειας για την κα-
ταπολέμηση της φτώχειας. 

Τα φιλόδοξα προγράμματα του 
Αμερικανού προέδρου δεν έχουν 
στόχο μόνο τη βελτίωση της παρε-
χόμενης παιδείας ή της επισκευής 
των αυτοκινητοδρόμων και των 
γεφυρών. Φιλοδοξία είναι η δημι-

ουργία εκατομμυρίων θέσεων ερ-
γασίας, η ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητας, ο περιορισμός των 
φυλετικών ανισοτήτων αλλά και 
η έμφαση σε νέες, καθαρότερες 
πηγές ενέργειας προκειμένου να 
καταστεί εφικτός ο στόχος της μεί-
ωσης των εκπομπών ρύπων κατά 
52% έως τα τέλη της δεκαετίας, 
όπως δεσμεύθηκε στη διαδικτυακή 
σύνοδο για την κλιματική αλλαγή 
την περασμένη εβδομάδα. 

Η επιμονή του, σε αντίθεση με 
τον Ρόναλντ Ρέιγκαν, ότι η λύση 
είναι το μεγαλύτερο κράτος, ανα-
μένεται να δώσει πολλά επιχειρή-
ματα στους πολιτικούς του αντιπά-
λους. Αλλο ένα ζήτημα στο οποίο 
αναμένεται να δεχθεί επιθέσεις 
είναι η μεταναστευτική του πολι-
τική και το χάος στα νότια σύνο-
ρα των ΗΠΑ, το οποίο έστω και 
με καθυστέρηση αναγνώρισε ως 
πρόβλημα ο Αμερικανός πρόεδρος. 

Στο ζήτημα του ελέγχου της 
οπλοκατοχής μετά τα αλλεπάλ-
ληλα επεισόδια ένοπλης βίας, δύ-
σκολα μπορεί κανείς να φανταστεί 
ότι θα πετύχει πολλά πράγματα, με 
δεδομένες τις δύσκολες ισορροπί-
ες στο εσωτερικό της Γερουσίας. 

Ενα νέο New Deal

Πολιτικοί αναλυτές θεωρούν 
ότι θέλει να μείνει στην Ιστορία 
για ένα New Deal σαν αυτό του 
Φραγκλίνου Ρούζβελτ μετά τη Με-
γάλη Υφεση. Ή έστω να απαντή-
σει στον Ντόναλντ Τραμπ, που 
τον κατηγόρησε προεκλογικά πως 
αν και έχει περάσει τέσσερις και 
πλέον δεκαετίες στην πολιτική, 
δεν έχει να επιδείξει ιδιαίτερο έρ-
γο. Αν κοιτάξει κανείς τον αριθμό 
των νόμων που υπέγραψε, η σο-
δειά του είναι μάλλον πενιχρή: μό-
λις 11, αν και μεταξύ αυτών περι-
λαμβάνεται και το πακέτο για τις 

υποδομές. Πρόκειται για έναν από 
τους μικρότερους αριθμούς νόμων 
που έχουν θεσπιστεί σε αυτό το 
διάστημα σε σχέση με προηγού-
μενους προέδρους. Στον αντίπο-
δα, έχει υπογράψει 42 προεδρικά 
διατάγματα και έχει ανακαλέσει 
62 του Τραμπ, γεγονός που απη-
χεί τη δυσκολία του να εξασφαλί-
σει διακομματική συναίνεση για 
το κυβερνητικό του έργο, παρόλο 
που αυτή υποτίθεται ότι ήταν η 
αρχική πρόθεσή του. 

Παρά την έμφαση στο εσωτερι-
κό της χώρας του, και στον τομέα 
της εξωτερικής πολιτικής ο Μπάι-
ντεν απέδειξε ότι η Αμερική επέ-
στρεψε στη διεθνή σκηνή. «Πάγω-
σε» τη διαδικασία απόσυρσης των 
ΗΠΑ από τον Παγκόσμιο Οργανι-
σμό Υγείας, επέστρεψε στη Συμ-
φωνία του Παρισιού για το Κλίμα, 
ανέστειλε την απαγόρευση εισό-
δου των μουσουλμάνων στη χώρα 
και σταμάτησε τη χρηματοδότηση 
του τείχους με το Μεξικό. Απο-
κατέστησε τις διατλαντικές σχέ-
σεις, επέβαλε κυρώσεις στη Ρω-
σία, αναγνώρισε τη Γενοκτονία 
των Αρμενίων και προανήγγειλε 
την απόσυρση των αμερικανικών 
δυνάμεων από το Αφγανιστάν τον 
Σεπτέμβριο. Οι δημοσιογράφοι που 
καταμετρούν τα έργα Μπάιντεν 
τους τρεις πρώτους μήνες προσθέ-
τουν στις κατακτήσεις του τα 140 
εκατ. εμβολιασμένων, τη μείωση 
των κρουσμάτων COVID-19 κατά 
78%, αλλά και τα μόλις 589 tweets 
του, με τα οποία συνήθως προσπα-
θεί να εκτονώσει την ένταση στη 
χώρα του. Ακριβώς το αντίθετο δη-
λαδή από αυτό που έκανε ο Τραμπ, 
ο οποίος κατά μέσον όρο είχε 18 
αναρτήσεις την ημέρα, στην πλει-
ονότητά τους εμπρηστικές και δι-
χαστικές. 

Στην ομιλία που έκανε, την Πέ-
μπτη τα ξημερώματα, έναν απολο-
γισμό των πρώτων 100 ημερών του 
εν είδει Ομιλίας για την Κατάσταση 
του Εθνους ενώπιον του Κογκρέ-
σου, για πρώτη φορά κάθονταν 
πίσω του δύο γυναίκες, η πρώτη 
μαύρη και ασιατικής καταγωγής 
αντιπρόεδρος της χώρας Κάμαλα 
Χάρις και η πρόεδρος της Βουλής 
Νάνσι Πελόσι. Ηταν κι αυτή μια 
δήλωση, συμβολική έστω, της συ-
μπεριληπτικής πολιτικής του. 

Στα τέλη Ιανουαρίου, στο διαδικτυ-
ακό φόρουμ του Νταβός, ο Ινδός 
πρωθυπουργός Ναρέντρα Μόντι 
αναφέρθηκε απαξιωτικά σε όσους 
προέβλεπαν ότι ο κορωνοϊός θα σα-
ρώσει τη χώρα του και παρουσίασε 
την πανδημία στην Ινδία περίπου 
ως παρελθόν. Μίλησε για πολύ μι-
κρό αριθμό θανάτων, για το γεγο-
νός ότι η χώρα είναι η μεγαλύτερη 
παραγωγός εμβολίων στον κόσμο, 
ότι μετατράπηκε πολύ γρήγορα από 
εισαγωγό προστατευτικού εξοπλι-
σμού σε εξαγωγό, ότι εμβολίασε τα-
χύτατα τους υγειονομικούς και ότι 
στους επόμενους μήνες θα εμβολια-
στούν 300 εκατομμύρια ηλικιωμένοι 
και ανήκοντες σε ευπαθείς ομάδες. 

Το πρόβλημα με τα success 
stories είναι όταν αυτοί που τα δι-
ακινούν τα πιστεύουν κιόλας. Πλέ-
ον, δυστυχώς, η κατάσταση στη 
δεύτερη πολυπληθέστερη χώρα 
του κόσμου έχει ξεφύγει εντελώς 
και η αίσθηση είναι ότι πρόκειται 
για μια άνευ προηγουμένου τραγω-
δία. «Προχθες πέθανε ένας συνά-
δελφός μου που δεν μπορούσε να 
βρει οξυγόνο», λέει η Ινδή ακαδη-
μαϊκός και οικονομολόγος Τζαγιάτι 
Γκος. «Πολλοί από τους φίλους μου 
που έχουν πεθάνει δεν μπόρεσαν 
καν να κάνουν τεστ». Η Γκος συγ-
γράφει βιβλίο με θέμα τις οικονο-

μικές πτυχές της κρίσης, ενώ σε 
πρόσφατο άρθρο της στο περιοδικό 
Economist κάλεσε τη διεθνή κοινό-
τητα να άρει τα τεχνητά εμπόδια 
στην παραγωγή εμβολίων, ώστε 
να γίνουν τα εμβόλια παγκόσμιο 
κοινό αγαθό.  

Η διεθνής κοινότητα δεν απα-
ντά ή μάλλον απαντά στέλνοντας 
στην Ινδία οχήματα μεταφοράς 
οξυγόνου, αναπνευστήρες και υλι-
κά για την παρασκευή εμβολίων – 
πυροσβεστικές επεμβάσεις σε ένα 
βαθύ πρόβλημα που χρειάζεται πο-
λύ πιο ριζική αντιμετώπιση. Τα ρε-
κόρ θανάτων που καταγράφει κα-
θημερινά η Ινδία (πάνω από 3.000 
την ημέρα, 200.000 συνολικά) είναι 
η κορυφή του παγόβουνου αυτού 
που πραγματικά συμβαίνει στη χώ-
ρα. Ο δημοσιογράφος των Financial 
Times Τζον Μπερν-Μέρντοκ συγκέ-
ντρωσε τα δημοσιευμένα στοιχεία 
από επτά ινδικές περιφέρειες και 
τα συνέκρινε με τα επίσημα στοι-
χεία της κεντρικής κυβέρνησης. 
Βρήκε ότι οι πραγματικοί θάνατοι 
ήταν 10 φορές περισσότεροι από 
αυτούς που καταχωρίζονται. Αλ-
λες έρευνες τοπικών ινδικών εφη-
μερίδων καταλήγουν σε αντίστοι-
χα συμπεράσματα. Ταφικές πυρές 
στήνονται σε πάρκα, σε γήπεδα 
μπάσκετ, έξω από τα αποτεφρω-
τήρια που ξεχειλίζουν. Σε πολλές 
περιπτώσεις δεν υπάρχει γιατρός 

που να πιστοποιεί ότι ο θάνατος 
επήλθε από κορωνοϊό. 

Αυτό που η κυβέρνηση έως 
τώρα ονόμαζε success story ήταν 
απλά ένας ιός που κινείτο χωρίς να 
ελέγχεται με αρκετά τεστ, χωρίς να 
καταγράφονται όλοι οι θάνατοι και 
χωρίς να λαμβάνονται τα απαιτού-
μενα μέτρα. Οταν η χώρα επλήγη 
από το πρώτο κύμα, ο Μόντι προ-

χώρησε σε ένα δραματικό πανεθνι-
κό lockdown, το οποίο προξένη-
σε προβλήματα επιβίωσης. Χωρίς 
υποστήριξη προς όσους έχασαν το 
εισόδημά τους, το lockdown ήταν 
αναγκαστικά βραχύβιο. Και ενώ το 
γεγονός ότι οι Ινδοί επέστρεψαν 
στις δουλειές τους θα μπορούσε 
να δικαιολογηθεί ως αναγκαστικό 
για λόγους επιβίωσης, στη χώρα 
δεν έγινε μόνο αυτό. Ανοιξαν τα 
πάντα. Οι ινδουιστικές οργανώ-
σεις που στηρίζουν τη συντηρητι-
κή κυβέρνηση της χώρας επέμεναν 
να συνεχίσουν κανονικά όλες τις 
μαζικές τελετές και θρησκευτικές 
γιορτές, όπου θρησκευτική γιορτή 
στην Ινδία σημαίνει συρροή εκα-
τομμυρίων ανθρώπων. Η γνωστή 
και από τους φανατικούς άλλων 
θρησκειών επωδός ότι η πίστη θα 
νικήσει τον κορωνοϊό οδήγησε όχι 
μόνο στη διενέργεια του ετήσιου 
φεστιβάλ Κουμπ Μελά, αλλά και 

στο να επισπευσθεί, να γίνει δηλα-
δή ένα χρόνο νωρίτερα, η μεγάλη 
εκδοχή του φεστιβάλ, που κανο-
νικά γίνεται κάθε δώδεκα χρόνια 
(κάποιοι «ειδικοί» είπαν ότι η φε-
τινή χρονιά ήταν ιδανική λόγω της 
θέσης των πλανητών).  

Στον θρησκευτικό ανορθολο-
γισμό προστέθηκαν οι πολιτικοί 
υπολογισμοί, καθώς μαζικές προ-
εκλογικές συγκεντρώσεις διενερ-
γούνται ακόμη και σήμερα, ενόψει 
των τοπικών εκλογών στη Βεγγάλη. 
Η κεντρική κυβέρνηση έχει αναθέ-
σει στις χρεοκοπημένες κυβερνή-
σεις των κρατιδίων την ευθύνη για 
τους εμβολιασμούς και έτσι, ενώ η 
καταστροφή μαίνεται, μπορεί να 
πετάει δύο μπαλάκια. Ενα προς τα 
πάνω, προς τη διεθνή κοινότητα 
που δεν αναστέλλει την ισχύ των 
πατεντών, και ένα προς τα κάτω, 
προς τις τοπικές κυβερνήσεις, στις 
οποίες έχει μεταθέσει όλα τα βάρη.

Η εντύπωση που επικρα-
τούσε ήταν ότι η Ινδία θα 
γλίτωνε τα χειρότερα επει-
δή έχει εξαιρετικά νεανικό 
πληθυσμό. Το ερώτημα που 
μελετούν τώρα οι επιστή-
μονες είναι αν η νέα πα-
ραλλαγή του ιού πλήττει τις 
νεαρές ηλικίες εξίσου με 
τις μεγαλύτερες, αν είναι 
πιο μεταδοτική και αν τα 
υπάρχοντα εμβόλια προ-
σφέρουν επαρκή προστα-
σία. «∆εν έχουμε ενδείξεις 
ότι πρόκειται για μετάλλαξη 
που δεν μπορεί να εμποδι-
στεί από τα εμβόλια», δή-
λωσε στο BBC ο διευθυντής 
ερευνών για το γονιδίω-
μα του ιού στο Ινστιτούτο 
Σάνγκερ, Τζεφ Μπάρετ. Η 
παραλλαγή εμφανίστηκε 
στη Βομβάη, την οικονομι-
κή πρωτεύουσα της χώρας, 
και αφορά τουλάχιστον 
το 50% των κρουσμάτων 
του κρατιδίου Μαχαράτα-
στρα. Συνδυάζει στοιχεία 
από τη νοτιοαφρικανική και 
τη βραζιλιάνικη παραλλα-
γή, αποδεικνύοντας ότι η 
ανθρωπότητα βρίσκεται σε 
έναν αγώνα δρόμου. Για 
να διαπιστώσουμε πώς τα 
πάμε στον αγώνα αυτό, αρ-
κεί να δούμε ότι στην Ινδία, 
η οποία λόγω πυκνότητας 
πληθυσμού προσφέρει ιδα-
νικές συνθήκες για κυκλο-
φορία του ιού και συνεπώς 
για μεταλλάξεις, έχει εμβο-
λιαστεί με μία δόση μόλις 
το 10% του πληθυσμού. 

Η μετάλλαξη
και τα εμβόλια

Καλός ο χρόνος του στο κατοστάρι...

«Εκτός κάθε ορίου» 
καλπάζει στην Ινδία
η πανδημία

Ο θετικός απολογισμός των 100 πρώτων ημερών του Αμερικανού προέδρου Τζο Μπάιντεν και οι προσδοκίες για τη συνέχεια

Ανεπαρκής η διεθνής βοήθεια

Φιλοδοξία του είναι 
η δημιουργία εκατομμυ-
ρίων θέσεων εργασίας, 
η ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητας, ο περιο-
ρισμός των φυλετικών 
ανισοτήτων και η προώ-
θηση νέων, καθαρότερων 
πηγών ενέργειας.

H χώρα θρηνεί χιλιάδες 
θύματα καθημερινά, 
ενώ δυτικά μέσα 
ενημέρωσης υποστη-
ρίζουν ότι τα στοιχεία 
της έκθετης κυβέρνησης 
Μόντι υποτιμούν 
τον πραγματικό αριθμό.

Ταφικές πυρές στήνονται παντού: σε πάρκα, σε γήπεδα μπάσκετ, έξω από τα αποτεφρωτήρια που ξεχειλίζουν.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η επιμονή του Τζο Μπάιντεν ότι η λύση στα τρέχοντα προβλήματα είναι το μεγαλύτερο κράτος αναμένεται να προκαλέσει την αντίδραση πολλών στις ΗΠΑ.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Στην αποκρυπτογράφηση των εξέ-
χουσας σημασίας Xειρογράφων 
της Νεκράς Θάλασσας συμβάλλει 
η τεχνητή νοημοσύνη, ενισχύο-
ντας τις ελπίδες για τη λύση ενός 
από τα μεγαλύτερα αινίγματα της 
Ιστορίας. Οι Πάπυροι του Κουμράν 
και το μυστήριο που τους περιβάλ-
λει κεντρίζουν το ενδιαφέρον της 
παγκόσμιας κοινότητας επί δεκα-
ετίες, χωρίς κανένας επιστήμονας 
να μπορεί να δώσει σαφείς απαντή-
σεις. Πρόσφατη μελέτη Ολλανδών 
ερευνητών όμως έδειξε ότι τουλά-
χιστον ένα από τα εν λόγω χειρό-
γραφα δημιουργήθηκε όχι από έναν 
συγγραφέα, όπως εκτιμούσαν οι ει-
δικοί μέχρι σήμερα, αλλά από δύο 
πρόσωπα. Τις απειροελάχιστες δια-
φορές στον γραφικό τους χαρακτή-
ρα, αόρατες διά γυμνού οφθαλμού, 
εντόπισε ένας εξειδικευμένος αλ-
γόριθμος που ανέλυσε το κείμενο.

Το σημαντικό συμπέρασμα που 
προκύπτει από την αποκάλυψη εί-
ναι ότι η γραφή των Χειρογράφων 
ήταν ομαδική δουλειά και ότι οι 
δύο γραφείς έγραφαν κατά τόσο 
όμοιο τρόπο, ώστε εκτιμάται πως 
είτε είχαν λάβει παρόμοια εκπαί-
δευση, πιθανώς σε κάποιου είδους 
σχολείο, είτε είχαν μάθει την «τέ-
χνη» τους στο πλαίσιο μιας ορισμέ-
νης κοινωνικής ομάδας. ∆εν απο-
κλείεται, δηλαδή, ένας πατέρας να 
εκπαίδευσε τον γιο του να γράφει 
έτσι, υπογραμμίζουν οι συντάκτες 
της μελέτης που δημοσιεύθηκε 
στην επιθεώρηση PLOS One.

Ο επικεφαλής της ερευνητι-
κής ομάδας Μλάντεν Πόποβιτς, 
καθηγητής στην έδρα Εβραϊκής 
Βίβλου (Τανάκ) και Αρχαίου Ιου-
δαϊσμού του Πανεπιστημίου του 
Κρόνινγκεν στην Ολλανδία, εξη-
γεί τη σημασία της επιστημονι-
κής διαπίστωσης. «Το συμπέρα-
σμά μας δεν είναι παρά το πρώτο 
βήμα στην καλύτερη κατανόηση 
των Παπύρων του Κουμράν. Τώρα 
γνωρίζουμε κάποια πράγματα για 
την ταυτότητα των γραφέων των 
κειμένων. Είμαστε σε πολύ καλύτε-
ρη θέση για να κατανοήσουμε ποια 
συλλογή ή συλλογές χειρογράφων 
έχουμε μπροστά μας».

Τα Χειρόγραφα της Νεκράς Θά-
λασσας ήρθαν στο φως τη δεκα-
ετία του 1940, όταν ένας νεαρός 
Παλαιστίνιος (Βεδουίνος βοσκός), 
ψάχνοντας το κατσικάκι του, ανα-
κάλυψε παπύρους σε σπήλαιο, στο 
Κουμράν της ∆υτικής Οχθης. Την 
επόμενη δεκαετία, εντοπίστηκαν 
περισσότερα από 900 χειρόγρα-
φα στην ελληνική, εβραϊκή και 
αραμαϊκή γλώσσα, στο εσωτερι-
κό 11 σπηλαίων κοντά στο Κιρ-

μπέτ Κουμράν. Πρόκειται για τα 
αρχαιότερα κείμενα της εβραϊκής 
Βίβλου και χρονολογούνται από 
τον 4ο αιώνα π.Χ. έως τον 2ο αι-
ώνα μ.Χ. Μέχρι σήμερα παραμέ-
νει άγνωστο ποιοι και πόσοι τα 
έγραψαν, καθώς δεν υπάρχει κα-
μία αναφορά στο πρόσωπό τους, 
ούτε βέβαια υπογραφές. 

Ο δρ Πόποβιτς και οι συνεργά-
τες του, προκειμένου να λάβουν 
απαντήσεις για την ταυτότητα των 
γραφέων, χρησιμοποίησαν την τε-
λευταία λέξη της τεχνολογίας. Επέ-
λεξαν να εφαρμόσουν την καινοτό-
μο μέθοδο γραφολογικής ανάλυσης 
στο Βιβλίο του Ησαΐα, που θεωρεί-
ται το σημαντικότερο από τα χει-
ρόγραφα και έχει διατηρηθεί σε 
καλή κατάσταση. Ηταν, άλλωστε, 
μεταξύ των πρώτων παπύρων που 
βρέθηκαν. Χρονολογείται στο 125 
π.Χ., έχει μήκος 7,3 μέτρων, πλά-
τος 26 εκατοστών και περιέχει 54 
στήλες εβραϊκής γραφής. O Πό-
ποβιτς εστίασε την προσοχή του 
σε ένα συγκεκριμένο σημείο του 
χειρογράφου. Ανάμεσα στις στή-
λες 27 και 28 υπάρχει ένα μικρό 
κενό στη γραφή και ξεκινάει μια 

νέα σελίδα – είναι δηλαδή το ση-
μείο όπου τα δύο φύλλα παπύρου 
έχουν συρραφεί. Αυτό το ιδιαίτερο 
χαρακτηριστικό έκανε τους ερευ-
νητές να αναρωτηθούν κατά πό-
σον ο πάπυρος είχε γραφεί από 
δύο διαφορετικά χέρια. 

Ο αλγόριθμος

Για να λύσουν το μυστήριο, δη-
μιούργησαν έναν αλγόριθμο τον 
οποίο «εκπαίδευσαν» να διαφορο-
ποιεί το κείμενο ή το μελάνι από το 
δέρμα του ζώου, τον πάπυρο πά-
νω στο οποίο είχε γραφεί. Για να 
το επιτύχουν, ο δρ Μαρούφ Ντά-
λι, μεταπτυχιακός φοιτητής της 
έδρας Τεχνητής Νοημοσύνης του 
ολλανδικού πανεπιστημίου, κατα-
σκεύασε ένα νευρωνικό δίκτυο, το 
οποίο εκπαιδεύτηκε να αναγνωρί-
ζει την παραμικρή διακύμανση του 
γραφικού χαρακτήρα. Το δίκτυο 
κατέγραψε τα ιδιαίτερα ίχνη της 
μελάνης, ακόμα και όταν τα αρ-
χαία γράμματα είχαν μετατραπεί 
σε ψηφιακές εικόνες. «Αυτό είναι 
πολύ σημαντικό διότι αυτά τα ίχνη 
συνδέονται άμεσα με την κίνηση 
των μυών του γραφέα και είναι δι-
αφορετικά και ιδιαίτερα σε κάθε 
άνθρωπο», επισημαίνει ο Λαμπέρτ 
Σομέικερ, καθηγητής Επιστήμης 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών και 
Τεχνητής Νοημοσύνης του Πανε-
πιστημίου του Κρόνινγκεν.

Η ανάλυση που πραγματοποί-
ησε το νευρωνικό δίκτυο κατέτα-
ξε τις 54 στήλες του Βιβλίου του 
Ησαΐα σε δύο ομάδες και εντόπι-
σε τη μετάβαση από τη μία γραφή 
στην άλλη, περίπου στο μέσον του 
κειμένου. Μια δεύτερη γραφιστική 
ανάλυση, που έγινε με διαφορετικό 
τρόπο, κατέληξε στο ίδιο συμπέ-
ρασμα: δύο διαφορετικοί γραφείς 
είχαν γράψει το κείμενο, oι οποίοι, 
παρά την προσπάθεια και συνερ-
γασία τους ώστε να είναι όμοιος ο 
γραφικός τους χαρακτήρας, άφη-
σαν αποτυπώματα της προσωπικό-
τητάς τους στο έργο τους. 

Τώρα οι ερευνητές σκοπεύουν 
να εφαρμόσουν την ίδια μέθοδο 
και σε άλλα Χειρόγραφα της Νε-
κράς Θάλασσας, ευελπιστώντας ότι 
θα καταφέρουν να διακρίνουν την 
προέλευση των διαφορετικών γρα-
φέων ή ακόμα και κάποιο είδος εκ-
παίδευσης στη γραφή. Ταυτόχρο-
να, ελπίζουν ότι οι αναλύσεις τους 
θα αποκαλύψουν περισσότερα για 
την ταυτότητα των δημιουργών 
των Χειρογράφων, συμβάλλοντας 
σημαντικά στην καλύτερη αποκρυ-
πτογράφηση της πολιτισμικής εξέ-
λιξης της εβραϊκής Βίβλου.

 REUTERS, A.P.

Τα Χειρόγραφα της Νεκράς
Θάλασσας άρχισαν να «μιλούν»
Δύο πρόσωπα, με παραπλήσιο γραφικό χαρακτήρα, έγραψαν το Βιβλίο του Ησαΐα

Βήματα προς 
την αποκρυπτογράφηση 
των Παπύρων του Κουμ-
ράν με τη βοήθεια 
της τεχνητής νοημο-
σύνης έκαναν 
Ολλανδοί ερευνητές.
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Τα Χειρόγραφα της Νεκράς Θάλασσας ήρθαν στο φως τη δεκαετία του 1940, όταν ένας νεαρός Παλαιστίνιος ψάχνοντας το κατσικάκι του ανακάλυψε παπύρους 
σε σπήλαιο, στο Κουμράν της ∆υτικής Οχθης. Την επόμενη δεκαετία, εντοπίστηκαν περισσότερα από 900 χειρόγραφα στην ελληνική, εβραϊκή και αραμαϊκή γλώσσα.

Η αποκρυπτογράφηση των Χειρογράφων της Νεκράς Θάλασσας δεν 
αποτελεί την πρώτη φορά που ηλεκτρονικοί υπολογιστές και τεχνητή νο-
ημοσύνη συμβάλλουν στην ανάλυση θρησκευτικών κειμένων. Πρόσφατα, 
ερευνητική ομάδα του Πανεπιστημίου Νεσατέλ της Ελβετίας χρησιμο-
ποίησε τη μηχανική μάθηση και την υφομετρία (στιλομετρία) προκειμέ-
νου να διαπιστώσει ποιες από τις επιστολές του Αποστόλου Παύλου γρά-
φτηκαν από τον ίδιο. Καρπός της εργασίας τους ήταν το συμπέρασμα ότι 
το έργο δεν μπορεί να αποδοθεί σε έναν, μοναδικό, συγγραφέα. Αλλοι 
ακαδημαϊκοί εφαρμόζουν την τεχνολογία για την εκπόνηση συγκριτικών 
μελετών ορισμένων επαναλαμβανόμενων θεμάτων της εβραϊκής Βίβλου. 
Η τεχνητή νοημοσύνη δεν βοηθάει, όμως, μόνο στην ανάλυση των κει-
μένων, αλλά και στη χρονολόγησή τους, καθώς επιτρέπει τον εντοπισμό 
τεχνοτροπιών γραφής σε πολλά κείμενα, εξαλείφοντας την ανάγκη ανά-
λυσης με ραδιενεργό άνθρακα, διαδικασία που επιβάλλει την καταστρο-
φή τμήματος του εγγράφου. Μπορεί οι νέες τεχνολογίες να έχουν κάνει 
αισθητή την παρουσία τους και στον τομέα της θρησκευτικής ανάλυσης, 
αλλά ακόμη δεν μπορούν να υποκαταστήσουν τον άνθρωπο-ερευνητή.

Οι επιστολές του Αποστόλου Παύλου

Την αναβίωση ζώων υπό εξαφάνι-
ση έχει πετύχει η επιστημονική 
κοινότητα, χάρη σε προγράμ-
ματα «επανεισαγωγής». Είδη, 
όπως ο κόκκινος λύκος της Βό-
ρειας Καρολίνας, ο ευρασιατι-
κός κάστορας και το άλογο του 
Πρεβάλσκι, παρότι είχαν εξαφα-
νισθεί και υπήρχαν μόνο σε ζωο-
λογικούς κήπους και καταφύγια, 
επανήλθαν στο φυσικό τους πε-
ριβάλλον. Οι επιστήμονες αξιο-
ποιούν τη μέθοδο της αναπαρα-
γωγής σε ελεγχόμενες συνθήκες, 
προτού απελευθερώσουν τα ζώα 
στη φύση, βοηθώντας έτσι στην 
αποκατάσταση πληγέντων οικο-
συστημάτων και στην ενίσχυση 
του πληθυσμού των απειλούμε-
νων ειδών. Aποτελεί, όμως, πε-
ρίπλοκη άσκηση ισορροπίας. «Η 
επανεισαγωγή ζώων που έχουν 
εξαφανισθεί στην άγρια φύση 
και ζουν μόνο σε ζωολογικούς 
κήπους απαιτεί χρόνια και πολ-
λαπλές φάσεις», είπε στο CNN η 
περιβαλλοντολόγος του Αυστρα-
λιανού Εθνικού Πανεπιστημίου, 
Νατάσα Ρόμπινσον.

Πριν πραγματοποιηθεί η επα-
νεισαγωγή ζώου, οι ειδικοί πρέ-
πει να εκτιμήσουν τον βαθμό 
απειλής που αντιμετωπίζει στο 
νέο του φυσικό περιβάλλον, τις 
αρνητικές επιπτώσεις που μπο-
ρεί να έχει η εισαγωγή του στην 
τοπική περιβαλλοντική ισορρο-
πία, αλλά και τον ρόλο που παί-
ζει στο οικοσύστημα, λέει η Ρό-
μπινσον. Τοποθεσίες, από όπου 
κάποιο είδος εξαφανίσθηκε σχε-
τικά πρόσφατα, έχουν καλύτε-
ρες πιθανότητες να φιλοξενή-
σουν τα είδη αυτά με επιτυχία 
ως αποτέλεσμα προγράμματος 
επανεισαγωγής. «Οσο λιγότερος 
χρόνος έχει περάσει, τόσο πιο 
πιθανό είναι το οικοσύστημα 
που φιλοξενούσε το ζώο αυτό να 
παραμένει σχετικά αμετάβλητο 
ευνοώντας την απελευθέρωση 
άγριου ζώου σε αυτό», αναφέ-
ρει η Ρόμπινσον.

Η επανεισαγωγή άγριων ζώων 
μπορεί να έχει ευνοϊκές επιπτώ-
σεις στο οικοσύστημα, αν και η 
ταχύτητα με την οποία οι αλλαγές 
αυτές θα καταγραφούν εξαρτάται 
από το είδος του ζώου και από το 
πόση καταστροφή έχει υποστεί 
το τοπικό οικοσύστημα. Τα φυτο-
φάγα ζώα μπορούν να οδηγήσουν 
σε σημαντική περιβαλλοντική 

βελτίωση σχετικά γρήγορα. Αυ-
τό διαπίστωσαν Αυστραλοί επι-
στήμονες που οργάνωσαν την 
επανεισαγωγή τού σχεδόν εξα-
φανισμένου μικρού μαρσιποφό-
ρου μπαντικούτ, που μοιάζει με 
ινδικό χοιρίδιο και ενδημεί στην 
Αυστραλία και στη Νέα Γουινέα. 
Το μικρό αυτό τρωκτικό σκάβει 
στο έδαφος και συλλέγει ξερά 
φύλλα για να κατασκευάσει την 
περίτεχνη υπόγεια φωλιά του. 
Η συνήθειά του αυτή βοηθάει 
στον καθαρισμό του εδάφους 
από εύφλεκτα υλικά, περιορίζο-
ντας τον κίνδυνο πυρκαγιών. Την 
ίδια ώρα, η δραστηριότητα του 
μπαντικούτ ανανεώνει το έδαφος 
ανακατεύοντας το χώμα και ευ-
νοώντας την βλάστηση σπόρων.

Ερευνα του 2020 έδειξε ότι η 
επανεισαγωγή εξαφανισθέντων 
ζώων αποτελεί έναν από τους 
αποτελεσματικότερους τρόπους 
διάσωσης απειλούμενων ειδών. 
Χωρίς τέτοια προγράμματα, εί-
δη όπως το άλογο του Πρεβάλ-
σκι και το ορτύκι του Γκουάμ 
δεν θα υπήρχαν σήμερα στην 
παρθένα φύση. Η μελέτη εκτι-
μά ότι, μεταξύ 1993 και 2020, 
περισσότερα από 48 είδη πτη-
νών και θηλαστικών σώθηκαν 
από βέβαιη εξαφάνιση και ότι ο 
ρυθμός απώλειας ειδών θα ήταν 
τρεις φορές μεγαλύτερος τη χρο-
νική αυτή περίοδο, χωρίς τις πα-
ρεμβάσεις αυτές.

 REUTERS

Απειλούμενα είδη
επιστρέφουν
στην άγρια φύση

To άλογο του Πρεβάλσκι ανήκει 
στα ζώα τα οποία, παρότι είχαν 
εξαφανισθεί και υπήρχαν μόνο 
σε ζωολογικούς κήπους και κα-
ταφύγια, επανήλθαν στο φυσικό 
τους περιβάλλον.
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Στα σπήλαια του Κουμράν βρέθηκαν τα αρχαιότερα κείμενα της εβραϊκής 
Βίβλου, που χρονολογούνται από τον 4ο αιώνα π.Χ. μέχρι τον 2ο αιώνα μ.Χ.

Κατακραυγή έχει προκαλέσει η 
δημοσιοποίηση βίντεο που δεί-
χνει τον Γουέιν Λαπιέρ, επικε-
φαλής της αμερικανικής Εθνι-
κής Ενωσης Οπλων (NRA), να 
πυροβολεί και να προσπαθεί να 
σκοτώσει έναν ελέφαντα κατά 
τη διάρκεια σαφάρι στην Μπο-
τσουάνα, το 2013. Η σκηνή όπου 
ο Λαπιέρ πυροβολεί τον ελέφα-
ντα τρεις φορές από κοντινή 
απόσταση με ένα τουφέκι, ενώ 
είναι ακόμα ζωντανός έπειτα 
από προηγούμενο πυροβολισμό, 
κατεγράφη για μια τηλεοπτική 
εκπομπή που είχε χρηματοδο-
τήσει ο NRA στο παρελθόν, αλ-
λά δεν προβλήθηκε ποτέ. Το βί-
ντεο περιήλθε στην κατοχή του 
New Yorker και του The Trace, 
μη κερδοσκοπικού ιστοτόπου, 
που χρηματοδοτήθηκε από την 
Everytown for Gun Safety. Η 
προαναφερθείσα ομάδα ιδρύ-
θηκε από τον Μάικλ Μπλού-
μπεργκ, τον πρώην δήμαρχο 
της Νέας Υόρκης και έχει δω-
ρίσει δεκάδες εκατ. δολάρια σε 
οργανώσεις υπέρ του περιορι-
σμού της οπλοκατοχής. Αργό-
τερα, στο βίντεο, η σύζυγος του 
Λαπιέρ πυροβολεί άλλον ελέφα-
ντα ανάμεσα στα μάτια και κό-
βει μέρος της ουράς του για να 
το κρατήσει ως ενθύμιο. 

Το συγκεκριμένο είδος αφρι-
κανικών ελεφάντων κηρύχθηκε 
απειλούμενο από τη ∆ιεθνή Ενω-

ση για τη ∆ιατήρηση της Φύσης 
μόλις τον περασμένο μήνα, ενώ 
πριν είχε χαρακτηριστεί «ευάλω-
το». «Είναι αηδιαστικό να βλέπεις 
τη βίαιη, αδέξια σφαγή αυτού 
του όμορφου πλάσματος», δή-
λωσε η Τάνια Σανέριμπ, διεθνής 
νομικός, διευθύντρια και δικη-
γόρος του Κέντρου Βιολογικής 
Ποικιλομορφίας. «Κανένα ζώο 
δεν πρέπει να υποφέρει έτσι». 

Ο Αντριου Αρουλανάνταμ, δι-
ευθύνων σύμβουλος της NRA, 
επιβεβαίωσε την αυθεντικότη-
τα του βίντεο. «Το κυνήγι επι-
τρέπεται πλήρως και διεξήχθη 
σύμφωνα με όλους τους κανο-
νισμούς. Το βίντεο προσφέρει 
μια ελλιπή απεικόνιση και δεν 
εκφράζει τους τρόπους που αυ-
τή η δραστηριότητα ωφελεί την 
τοπική κοινότητα και το περι-
βάλλον. Τέτοια σαφάρι γιορτά-
ζονται στην Μποτσουάνα, τρο-
φοδοτούν χωριά, συμβάλλουν 
στην οικονομία και στον πολι-
τισμό και αποτελούν μέρος της 
ιστορίας της». Η προβολή του 
βίντεο έρχεται λίγες εβδομάδες 
αφότου ο Λαπιέρ, καταθέτοντας 
σε ομοσπονδιακό δικαστήριο 
πτώχευσης, αναγνώρισε ότι είχε 
ωθήσει κρυφά τη NRA σε χρεο-
κοπία, ούτως ώστε να αποτρέ-
ψει την προσπάθεια του γενικού 
εισαγγελέα της Νέας Υόρκης να 
κλείσει τον οργανισμό.

NYT

Σάλος για βίντεο με 
πυροβολισμούς ελεφάντων
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Επεσε το φύλλο συκής

Ποδόσφαιρο 
Vs πανδημία

Εξ όσων φαίνεται, είναι μάλλον ένας συλ-
λογικός μηχανισμός της κοινωνίας μας να
δαιμονοποιεί ευάλωτες ομάδες ή πρόσωπα
προκειμένου έτσι να θρέψει την αυταπάτη
ότι είμαστε οι άτρωτοι, οι σωστοί, οι ηθικοί
και ο απόλυτα υπεύθυνοι των πράξεών
μας. Επί τούτου, στον τόπο μας συνήθως
οι φταίχτες για τα λάθη μας είναι τα μικρά
παιδιά, τα δέντρα, τα ζωάκια, οι άμοιροι
μετανάστες και ποτέ μα ποτέ εμείς, που

άμεσα ή έμμεσα παίρνουμε τις αποφάσεις για το πώς θα
διαμορφωθεί η ζωή μας.

Η εν λόγω τακτική βρίσκει εφαρμογή και στο χώρο του
ποδοσφαίρου, με θύματα ή υπαίτιους όλων των κακών,
τους διαιτητές. Που μολονότι άρχοντες του αγώνα, έχοντας
την πλήρη εξουσία έτσι όπως προκύπτει μέσα από τους
κανόνες του παιγνιδιού, αποτελούν την αιτία για όλα τα
κακά του αθλήματος. 

Ναι μεν διαχρονικά πολλοί εξ αυτών έχουν δώσει αιτίες
και αφορμές για να στοχοποιείται ο κλάδος τους, αλλά από
τον καιρό που θυμάμαι ο διαιτητής ήταν το άτομο πίσω
από το οποίο κρυβόταν ο καθένας. 

Ο θυμωμένος οπαδός, ο μέτριος ποδοσφαιριστής, ο ερα-
σιτέχνης παράγοντας, ο φανατικός εκπρόσωπος τύπου και
ο αντικειμενικός, στραβάρα του δημοσιογράφος, … όλοι
μα όλοι τους είχαν τον διαιτητή ως μια οντότητα μέσα από
την οποία έκρυβαν την ασχήμια τους. 

Μέχρι που μια στιγμή, να ’ναι καλά η Ομοσπονδία κα-
τάφερε να φέρει στην Κύπρο τους ξένους διαιτητές, το
επίπεδο των οποίων ως προς την προσέγγιση που έχουν
στο παιγνίδι, απέχει παρασάγγας από το δικό μας γενικότερα. 

Ήρθαν που λες «Άγγλοι, Γάλλοι Πορτογάλοι» στα λημέρια
μας, έκαναν στην άκρη τα κυπριόπουλα και φάνηκε η
ακριβής εικόνα μας. Οι διακεκριμένοι τάχατες οπαδοί,
είκοσι τον αριθμό, ασχημονούν σε σημείο που ταράζεται
το στομάχι σου ακούγοντας τους, οι ποδοσφαιριστές
θέλοντας και μη, παραίτησαν να επιδεικνύουν τις υποκριτικές
τους ικανότητες προσπαθώντας να παίξουν όσο μπορούν
ποδόσφαιρο, οι κάκιστοι χειρισμοί του παράγοντα βγήκαν
στην επιφάνεια του αγωνιστικού χώρου, τα επικοινωνιακά
επιτελεία παρέμειναν φτωχά σε έμπνευση και περιεχόμενο
λόγου χάνοντας τον αγαπημένο τους στόχο, του λόγου
μας οι δημοσιογράφοι απωλέσαμε το κυρίως περιεχόμενο
της κουβέντας μας… και γενικώς έπεσε το φύλλο συκής
και φάνηκε η γύμνια μας!

Μέχρι που θα επιστρέψουν για να πάρουμε όλοι τα πάνω
μας, να ξαναγίνουμε ολόσωστοι και ηθικοί, μήπως και
βρούμε την υγειά μας… και κάνουμε καλή Ανάσταση!

Άγνωστη για την ώρα και νωρίς, σχετικά,
για την αντίδραση του Υπουργείου Υγείας
στο αίτημα για παρουσία κόσμου στον τε-
λικό κυπέλλου. Με τα μέχρι στιγμής επι-
δημιολογικά δεδομένα, η προσδοκώμενη
βελτίωση στη χώρα μας δείχνει να αργεί,
ωστόσο, αν από τις 10 Μαΐου και στη βάση
των δηλώσεων του αρμόδιου Υπουργού,
η Κύπρος επιστρέψει στην κατάσταση
πριν την επιβολή του τρίτου lockdown τα

δεδομένα αλλάζουν και τα δεδομένα πρέπει να αλλάξουν
και ως προς την αντιμετώπιση της οποίας τυγχάνει το πο-
δόσφαιρο.

Όσο και αν προσπάθησαν επιδημιολόγοι να μας πείσουν
πως η παρουσία κόσμου στις κερκίδες ενός ανοικτού
γηπέδου, με αποστάσεις και γιατί όχι με μάσκες, συγκέντρωνε
περισσότερο κίνδυνο μετάδοσης του covid-19, σε σύγκριση
με την παρουσία κόσμου, είτε σε θέατρο, είτε σε κινημα-
τογράφο ή ακόμη σε εμπορικά κέντρα και χώρους εστίασης,
η αλήθεια είναι ότι δεν μας έπεισαν. Και από τη στιγμή
που ένα τέτοιο μέτρο δεν δοκιμάστηκε καν, και ενώ δια-
τάγματα, πρωτόκολλα, περιοριστικά ή χαλαρωτικά μέτρα
άλλαξαν πολλές φορές κατά τον τελευταίο χρόνο, το πο-
δόσφαιρο και πιο πολύ οι κύπριοι φίλαθλοι δικαιούνται να
αισθάνονται αδικημένοι.

Στις πρόσφατες αποφάσεις ως προς το τι θα ισχύει μετά
τις 10 του Μάη, προκύπτει ένα ακόμη σημαντικό στοιχείο,
ενισχυτικό της άποψης πως αυτή τη φορά το ποδόσφαιρο
δεν θα πρέπει να μείνει στην… απ’ έξω. Η δυνατότητα
αξιοποίησης τόσο του εμβολίου, για όσους το επιλέγουν,
αλλά και του rapid test. Αδιανόητο να επιτρέπεται στον
εμβολιασμένο κύπριο πολίτη να εξαιρεθεί από περιορισμούς,
να μπορεί να επισκεφθεί κλειστούς χώρους συνάθροισης
και την ίδια ώρα να του στερείται η δυνατότητα να βρεθεί
σ’ ένα γήπεδο ποδοσφαίρου. Και ούτε το ενδεχόμενο της
μη τήρησης των μέτρων σ’ ένα γήπεδο, από μια μάζα φι-
λάθλων μπορεί να δικαιολογήσει ενδεχόμενη διατήρηση
του μέτρου των αγώνων χωρίς φιλάθλους. Υπάρχουν νόμοι,
κανονισμοί και μέτρα και όπως ένας χώρος εστίασης θα
υποστεί τις συνέπειες, όπως ένας πολίτης θα καταγγελθεί,
το ίδιο μπορεί να εφαρμοστεί, για ομάδες, γήπεδα ή απλούς
φιλάθλους…

Μακάρι η χώρα μας, στις 10 Μαΐου να μπορεί να επι-
στρέψει στο προηγούμενο και πολύ πιο ήπιο στάδιο πε-
ριοριστικών μέτρων. Σε μια τέτοια περίπτωση, ο τελικός
κυπέλλου στις 15 Μαΐου, θα πρέπει να αποτελέσει το πρώ-
το… πείραμα και το πρώτο βήμα σταδιακής επιστροφής
και για το ποδόσφαιρο. Χρόνος και τρόπος υπάρχει, η
θέληση είναι το ζητούμενο…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Συνήθως… καίγεται 
Επειδή έχουν αρχίσει να ακούγονται
και να γράφονται διάφορα περί με-
τεγγραφών για το καλοκαίρι ας θυμί-
σουμε το εξής απλούστατο και δοκι-
μασμένο: Ότι πλασάρεται τώρα ως εί-
δηση, μετά συνήθως… καίγεται.

* * * * *

Η ζωή κάνει κύκλους
Στο ΑΠΟΕΛ μετά τον οδυνηρό απο-
κλεισμό από το κύπελλο (εκεί είχαν
εναποθέσει όλοι στην ομάδα και στην
εταιρεία ειδικότερα τις ελπίδες τους
για κάτι θετικό) καλούνται να μαζέ-
ψουν τα κομμάτια τους. Πόσο εύκολο
όμως είναι να γίνει αυτό;  Και αν γίνει,
γιατί κατά τις ενδείξεις, είναι πολλά
τα λεφτά  Το καλοκαίρι προβλέπεται
πολύ θερμό. Η ζωή μας κάνει κύκλους
λέει η λαϊκή ρήση. 

* * * * *

O κλοιός σφίγγει
Ο κλοιός σφίγγει απειλητικά για τη
Νέα Σαλαμίνα που πληρώνει τα λάθη

που έγιναν από την αρχή της χρονιάς.
Θα καταβάλει κάθε προσπάθεια στη
συνέχεια, αλλά ο κύριος εχθρός αυτή
τη στιγμή είναι πολύ δυνατός. Ο εχ-
θρός λέγεται αρνητική ψυχολογία. Το
είδαμε στα ματς με την Καρμιώτισσα
και την ΕΝΠ.

* * * * *

ΑΠΟΕΛ - ρόστερ
Πρωτόγνωρες οι συνθήκες κάτω
από τις οποίες θα επιχειρήσει η ομά-
δα του ΑΠΟΕΛ να φτιάξει το ρόστερ
της επόμενης περιόδου. Τέσσερα ή
κάτι παραπάνω εκατομμύρια ευρώ
προϋπολογισμός, απέχει κατά πολύ
από τα ποσά προηγούμενων χρόνων.
Δύσκολο με λίγα λεφτά να φτιάξεις
καλό και ποιοτικό ρόστερ, όχι όμως
ακατόρθωτο. Το σωστό σκάουτιγκ, οι
προσεκτικές και έξυπνες επιλογές
αλλά και η σωστή διαπραγμάτευση
αποτελούν τη… συνταγή. Ακατόρθω-
το, ωστόσο, φαντάζει να μπορέσει το
ΑΠΟΕΛ να απαλλαγεί από πολλά συμ-
βόλαια ποδοσφαιριστών που μαζεύ-
τηκαν φέτος στον «Αρχάγγελο», αν

και ούτε απ’ έξω δεν θα έπρεπε να
περνούσαν, με τις ευλογίες, βέβαια,
όλων όσοι είχαν ρόλο και λόγο στον
προγραμματισμό του περασμένου
καλοκαιριού…

* * * * *

78.113 θεατές!
Εικόνες, που έχουν λείψει σε όλους
μας, διαδραματίστηκαν το βράδυ της
περασμένης Κυριακής στη Μελβούρ-
νη καθώς περισσότεροι από78.000
θεατές βρέθηκαν στο «Melbourne
Cricket Ground» για να παρακολου-
θήσουν διά ζώσης την αναμέτρηση
ανάμεσα στους Collingwood Magpies
and Essendon Bombers για το αυ-
στραλιανό πρωτάθλημα rugby (AFL)!
Συγκεκριμένα, 78.113 θεατές βρέθη-
καν στις εξέδρες του γηπέδου, καθι-
στώντας παγκόσμιο ρεκόρ προσέ-
λευσης σε αθλητικό γεγονός από τό-
τε που ξεκίνησε η πανδημία με τον
κορωνοϊό! Αυτό δεν έγινε διά μαγεί-
ας. Έγινε καλή διαχείριση του covid
19 από την Αυστραλιανή κυβέρνηση,
αλλά και τον κόσμο. Προφανώς και

θα εμβολιάστηκαν οι άνθρωποι. Άντε
προχωρήστε να τελειώνουμε και μην
ακούτε τις αρλούμπες του κάθε φοβι-
κού, του κάθε …ταλιμπάν και γενι-
κώς του κάθε  αντιεμβολιαστή.  Εμ-
βολιαστείτε! 

* * * * *

Στου… κουφού την πόρτα
Η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων ολοένα
και περισσότερο ασχολείται με το
κυπριακό ποδόσφαιρο, ολοένα και
περισσότεροι αγώνες μπαίνουν κά-
τω από το μικροσκόπιο της, για ύπο-
πτη στοιχηματική δραστηριότητα. Το
red button του ΠΑΣΠ ολοένα και
πιο… κόκκινο γίνεται από τη χρήση
το τελευταίο χρονικό διάστημα.
Ευαισθητοποιήθηκε μήπως κανείς
από τους αρμοδίους; Δοκίμασε έστω
κάποιος να αξιοποιήσει την όποια
πληροφορία ή επιπρόσθετο στοι-
χείο; Δεν βαριέσαι! Αν η ΟΥΕΦΑ
στείλει φάκελο, αναλόγως θα εφαρ-
μοστούν οι κανονισμοί, θα επιβλη-
θούν κάποιες ποινές και όλα καλά
μέχρι την επόμενη φορά… 

Ο Πεπ στον δρόμο της επιστροφής
Ο Καταλανός προπονητής δείχνει αποφασισμένος να ανέβει ξανά στο θρόνο της Ευρώπης

Δεν ήταν τα ωραιότερα ματς που έχου-
με δει φέτος στο Τσάμπιονς Λιγκ οι
πρώτοι εφετινοί του ημιτελικοί. Σε
αυτόν ανάμεσα στην Ρεάλ και στην
Τσέλσι προέκυψε μια ισοπαλία (1-1),
που δίνει στην λονδρέζικη ομάδα ένα
μικρό αβαντάζ. Ωστόσο, οι λογαρια-
σμοί είναι ανοιχτοί. Στον δεύτερο εί-
χαμε κάτι ιστορικό: μια νίκη εκτός
έδρας της Μάντσεστερ Σίτι επί της
Παρί, που φανερώνει ότι ο Πεπ
Γκουαρντιόλα είναι στο δρόμο της
προσωπικής επιστροφής του στο θρό-
νο της Ευρώπης.  

Για να φτάσει η Σίτι στον πρώτο
τελικό Τσάμπιονς Λιγκ της ιστορίας
της έπρεπε να γίνουν έτσι κι αλλιώς
εντυπωσιακά πράγματα. Δεν ξέρω
αν υπάρχει προηγούμενο στην ιστορία
του Τσάμπιονς Λιγκ ομάδα να έχει
πετύχει δυο συνεχόμενες εκτός έδρας
νίκες με ανατροπή: ο Πεπ έπρεπε να
βάλει κι αυτό το τεράστιο παράσημο
στο γιγάντιο βιογραφικό του για να
επιστρέψει σε ένα τελικό. Και τι νίκες!
Στο Ντόρτμουντ η Σίτι με το γκολ
που δέχτηκε ήταν αποκλεισμένη:
είχε κερδίσει με 2-1 το πρώτο ματς.
Στο Παρίσι μετά το 1-0 του Μαρκίνιος,
από το κόρνερ-ξυραφιά του Ντι Μαρία
η Παρί έχασε ευκαιρίες για να διευ-
ρύνει το αβαντάζ. Η Σίτι δεν έκανε
το συνηθισμένο της περίπατο: πάλεψε
και μόχθησε. Και για αυτό κατάφερε
να κερδίσει.

Το μεγάλο εμπόδιο
Στην ιστορία του ο Γκουαρντιόλα

έχει χαρεί σε ελάχιστους ημιτελικούς:
για τις ομάδες του (όλες τις ομάδες
του) ο ημιτελικός του Τσάμπιονς
Λιγκ ήταν πάντα το μεγάλο εμπόδιο.
Νομίζω ο ημιτελικός της Τετάρτης
(28/4) είναι ο καλύτερα διεκπεραι-
ωμένος, μετά από αντίστοιχο στον
οποίο η Μπαρτσελόνα του κέρδισε
στη Μαδρίτη τη Ρεάλ με 2-0 χάρη
σε ένα σόου του ασταμάτητου τότε
Μέσι.

Ο Πεπ χάρηκε τόσο πολύ την επι-
στροφή της ομάδας του στο δεύτερο
ημίχρονο, που δεν πείραξε σχεδόν
τίποτα: τελειώνει το ματς ουσιαστικά
με μια μόνο αλλαγή – στο 60’ έχει
βγάλει τον κουρασμένο Κανσέλο για
να βάλει στη θέση του τον περισσό-
τερο επιθετικό Ζιντσένκο και στη συ-
νέχεια δεν πειράζει τίποτα! Γιατί άλ-
λωστε να το κάνει; Για τα δεδομένα
της εποχής το δεύτερο ημίχρονο των
Σίτιζεν είναι υποδειγματικό: ο Ντε
Μπρόιν, με την τεράστια ελευθερία
κινήσεων, που έχει κερδίσει, γίνεται
για την Παρί άλυτο πρόβλημα, οι πτέ-
ρυγες γεμίζουν χάρη στα overlap του
Κανσέλο και του Γουόκερ, ο Γκουιν-
τογκάν ξυπνά μετά από ένα κακό
πρώτο ημίχρονο και ο Μαχρέζ και ο
Φόντεν, με την κίνησή τους χωρίς
τη μπάλα, ξηλώνουν το πουλόβερ της
άμυνας των Γάλλων, χωρίς αυτοί να
καταλάβουν πώς. Η κούραση του

σπουδαίου Ντι Μαρία, η ανετοιμότητα
του Εμ Παπέ (που δεν είναι στο 100%
και αυτό φαίνεται) και η φλυαρία του
Νεϊμάρ, επιτρέπουν στην άμυνα της
Σίτι να περάσει ένα ήσυχο δεύτερο
45λεπτο.

Η Σίτι ανεβαίνει πολύ στο γήπεδο
και σφίγγει τη θηλιά στο λαιμό της
Παρί που πληρώνει την αδυναμία της
να κρατήσει την μπάλα, αλλά και την
οπισθοχώρησή της. Αν βρεθείς να
παίζεις διαρκώς στα τελευταία τριάντα
μέτρα του γηπέδου, όλα τα δυσάρεστα
περιστατικά που μπορεί να τύχουν
σε ένα ματς θα είναι σε βάρος σου:
είναι κανόνας. Μια κακή εκτίμηση
του τερματοφύλακα κι ένα φάουλ που
παραχωρεί ένας αμυντικός σου σε
καλή για τους εκτελεστές του αντι-
πάλου θέση, πληρώνονται ακριβά:
τα γκολ του Ντε Μπρόιν και του Μα-
χρέζ θυμίζουν χτυπήματα πυγμάχου,
που έχει στριμώξει τον αντίπαλο στα
σχοινιά.

Κοντσέρτο για μπασίστες
Η Παρί, αδυνατώντας να βρει έστω

τρεις αντεπιθέσεις με παλιομοδίτικο
τρόπο, αμύνεται διαρκώς και οργα-

νωμένα, αλλά κάνει μόνο αυτό. Είναι
λογικό και ότι μένει με δέκα παίκτες:
όποιος αμύνεται δεν μπορεί παρά να
καταφύγει στη λύση των φάουλ προ-
σπαθώντας να σπάσει το ρυθμό όποι-
ου κυκλοφορεί την μπάλα. Αυτό η
Σίτι το κάνει στο δεύτερο ημίχρονο
εξαιρετικά γρήγορα: το άδειο γήπεδο
επιτρέπει να ακούγονται τα δυνατά
χτυπήματα της μπάλας που φεύγει
από τα πόδια των μέσων του Πεπ
όλο και πιο γρήγορα. Ακούγεται ένας
ήχος υπόκωφος, ένα διαρκές τουκ
τουκ τουκ, μονότονο αλλά μελωδικό
– το όλο θυμίζει ένα ρεσιτάλ ορχή-
στρας, όπου υπάρχουν οργανίστες
που παίζουν μόνο μπάσο! Αλλά η
αλήθεια είναι πως υπάρχουν και πρώ-
τα βιολιά. Ο Ντε Μπρόιν, ο Ρόντρι,
ο Μαχρέζ, ο Γκουιντογκάν, ο Σίλβα,
ο Φόντεν έχουν κάνει ένα και μόνο
λάθος: δε πέτυχαν και το τρίτο γκολ,
ενώ μπορούσαν. Αλλά να ανασυν-
ταχθεί η Παρί, που έχασε σε ευρω-
παϊκή διοργάνωση στην έδρα της
πρώτη φορά σε ημιτελικό και να βρει
νίκη πρόκριση εκτός έδρας μου μοι-
άζει δύσκολο. Για τον Ποκετίνο είναι
δικαιολογία (και μεγάλη) ο τραυμα-
τισμός του Εμ Παπέ, αλλά η Σίτι δεν
είχε τον Στέρλινγκ, τον Ζεσούς και
τον Αγκουέρο  (που ήταν στον πάγκο
με προβλήματα) κι ουδείς το κατά-
λαβε. Στη μάχη των δισεκατομμυρίων
ο Πεπ απέδειξε ότι έχει ξοδέψει τα
δικά του καλύτερα.

Άρθρο του Αντώνη Καρπετόπουλου στο
blog «THE KARPET SHOW μπάλα και άλλα»

Ο πραγματισμός
του Τούχελ

Ο άλλος ημιτελικός θύμισε πό-
σο μεγάλη υπόθεση είναι και
για τους προπονητές το μάρκε-
τινγκ. Ο Τόμας Τούχελ, αφού
έκανε αξιοπρόσεχτα πράγματα
στη Μπορούσια Ντόρτμουντ,
οδήγησε πέρυσι την Παρί στον
πρώτο τελικό Τσάμπιονς Λιγκ
στην ιστορία της και παρόλα αυ-
τά απολύθηκε. Πήγε στην Τσέσ-
λι χωρίς τυμπανοκρουσίες κι
ενώ ακόμα πολλοί έκλαιγαν τον
Φράνκι Λάμπαρντ, ένα παιδί του
συλλόγου που όμως δεν θα γι-
νόταν ποτέ προπονητής των
Μπλε χωρίς αυτή την άσχετη με
την δουλειά του προπονητή
ιδιότητα. Ο Τούχελ με τον πραγ-
ματισμό και τον κυνισμό του πέ-
ρασε με μια ισοπαλία (1-1) από
τη Μαδρίτη που θα μπορούσε
να είναι και νίκη, αν ο Κουρτουά
δεν έκανε μια – δυο επεμβά-
σεις στο πρώτο ημίχρονο που
μας θύμισαν πως μιλάμε για ένα
από τους καλύτερους τερματο-
φύλακες του κόσμου. Τον νίκη-
σε ο Πούλισικ και μπράβο του.
Ο Τούχελ με πέντε κανονικούς
αμυντικούς, και με τον Καντέ να
θυμίζει γιατί μέχρι πρότινος  σε
όποια ομάδα έπαιζε στην Αγ-
γλία γινόταν πρωταθλητής, απο-
νεύρωσε την μεσαία γραμμή
της Ρεάλ κι αν αυτό συμβεί η
Βασίλισσα γίνεται προβλέψιμη.
Ο Βέρνερ και ο Πούλισικ (αλλά
και ο εξαιρετικός Ζίγες) στην
επανάληψη χόρεψαν τους
τρεις κεντρικούς αμυντικούς
του Ζινεντίν Ζιντάν, που αναγ-
κάστηκε να γυρίσει τον Καζεμί-
ρο στα μετόπισθεν για να απο-
φύγει τα χειρότερα. Καλή η
σκέψη αλλά δεν είναι από αυ-
τές που δίνουν νίκες.
Η μετά τον Ρονάλντο εποχή
αποδεικνύεται για τη Ρεάλ δυ-
σκολότερη από αυτή που στη
Μαδρίτη περίμεναν. Οι καλοί
επιθετικοί δεν λείπουν (ο
Μπενζεμά ισοφάρισε με ένα
νταϊλίδικο δικό του γκολ την
Τσέλσι, κόντρα στη ροή του
ματς) αλλά λείπει ο τρόμος που
ο Πορτογάλος προκαλούσε στη
μέρα του ειδικά σε αυτά τα
ματς. Η Ρεάλ δεν χάνει εδώ και
μήνες, αλλά ο Ζιντάν πρέπει να
βρει μια νίκη στο Λονδίνο – δεν
θα είναι εύκολο ούτε και για αυ-
τόν. Το ραντεβού του με τον
Πεπ (που δεν έχει σκοπό να λεί-
ψει από την Πόλη) θα μας έδινε
ένα μεγάλο τελικό, σε επίπεδο
ονομάτων.

<<<<<<<

Η Σίτι κόντρα στην Παρί
δεν έκανε τον συνηθισμένο
της περίπατο. Πάλεψε 
και μόχθησε. Και για αυτό
κατάφερε να κερδίσει.

Στην ιστορία του ο Γκουαρντιόλα έχει χαρεί σε ελάχιστους ημιτελικούς του
Τσάμπιονς Λιγκ. Για τις ομάδες του ο ημιτελικός ήταν πάντα το μεγάλο εμπόδιο.
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Η Ευρώπη είναι σε φάση ισχυρής
ανάκαμψης από την ύφεση που
προκάλεσε η πανδημία του κο-
ρωνοϊού, γεγονός που βασίζεται
στην αναπτυξιακή νομισματική
της πολιτική, στην απάντηση
που έδωσε για τα δημοσιονομικά
αλλά και στην ισχυρή παγκόσμια
ζήτηση. Εάν και το τωρινό κύμα
της πανδημίας υποχρέωσε τον
Απρίλιο πολλές χώρες της Ευρω-
ζώνης να επεκτείνουν ή να αυ-
στηροποιήσουν τα μέτρα περιο-
ρισμού, ακόμη και οι επιχειρη-
ματικοί κλάδοι που έχουν πληγεί
σημαντικά επέστρεψαν σε μικρή
ανάπτυξη στην Ευρωζώνη τον
τρέχοντα μήνα. Ο δε κλάδος της
μεταποίησης στην Ευρωζώνη
συνεχίζει να ενισχύεται. Ισως
διατηρείται σε χαμηλά επίπεδα

σε κάποιους κλάδους μόνο εξαι-
τίας της έλλειψης βασικών εισα-
γωγών, καθώς η αύξηση της ζή-
τησης πιέζει την εφοδιαστική
αλυσίδα.

Ενδεικτικά, ο δείκτης PMI τον
Απρίλιο βελτιώθηκε και διαμορ-
φώθηκε στις 63,3 μονάδες έναντι
62,5 τον Μάρτιο. Καθώς ο δείκτης
δραστηριότητας στον κλάδο των
υπηρεσιών έφθασε σε υψηλό
8μήνου τον Απρίλιο και διαμορ-
φώθηκε στις 50,3 μονάδες από
49,6 τον Μάρτιο, o σύνθετος δεί-
κτης PMI έφθασε σε υψηλό 9μή-
νου, φθάνοντας στις 53,7 μονάδες
τον Απρίλιο έναντι 53,2 μονάδες
τον Μάρτιο. Καθώς λοιπόν τον
Μάιο θα αίρονται στην Ευρώπη
τα μέτρα περιορισμού, αναμέ-
νουμε πως ο κλάδος των υπηρε-

σιών θα έχει ακόμη μεγαλύτερη
άνοδο στους επόμενους μήνες.

Το γεγονός ότι οι προσδοκίες
των επιχειρήσεων έφθασαν στο
καλύτερο επίπεδο προμηνύει θε-
τικά σημάδια. Την ίδια στιγμή,

η διάθεση των Ευρωπαίων κα-
ταναλωτών που βελτιώθηκε τον
Απρίλιο, με την καταναλωτική
εμπιστοσύνη να αυξάνεται στο
-8,1 από -10,8 τον Μάρτιο, οδηγεί
στο ίδιο συμπέρασμα. Η Ευρω-
ζώνη δείχνει ότι ακολουθεί την
πορεία της Βρετανίας, η οποία,
από πολύ χαμηλά επίπεδα, ξεκί-
νησε να ανακάμπτει τον Μάρτιο
αφού έθεσε σε έλεγχο την παν-
δημία και επιτάχυνε το εμβολια-
στικό της πρόγραμμα.

Αντανακλώντας την ισχυρή
δυναμική ανάκαμψη εν μέσω
μιας περιόδου σταδιακής άρσης
των μέτρων περιορισμού, το PMI
της Βρετανίας ξεπέρασε τις προσ-
δοκίες τον Απρίλιο. Ενδεικτικά,
ο σύνθετος δείκτης αυξήθηκε
στις 60 μονάδες τον Απρίλιο (από

59 που ήταν οι αρχικές εκτιμή-
σεις) έναντι 56,4 τον Μάρτιο. 

Από τα στοιχεία για το PMI
προκύπτει ότι η ζήτηση είναι
ισχυρή: η αύξηση των νέων πα-
ραγγελιών στην Ευρωζώνη επι-
ταχύνθηκε φθάνοντας στα υψη-
λότερα επίπεδα από τον περα-
σμένο Σεπτέμβριο, γεγονός που
προέκυψε από ένα δεύτερο συ-
νεχόμενο ρεκόρ αύξησης των
παραγγελιών για προϊόντα μετα-
ποίησης, σύμφωνα με τη Markit.
Eπίσης, ενώ οι παραγγελίες στην
Ευρωζώνη στον κλάδο των υπη-
ρεσιών συνεχίζουν να κινούνται
καθοδικά, κοντεύουν να σταθε-
ροποιηθούν τον Απρίλιο.

* Ο κ. Holger Schmieding είναι
οικονομολόγος της Berenberg Βank.

Η Ευρώπη εισέρχεται στη φάση της ταχείας ανάκαμψης

Επί τόπου
τεστ PCR και
στα ξενοδοχεία
Σε τουρίστες - προσωπικό 

Τη διεξαγωγή τεστ PCR ετοιμά-
ζεται να προσφέρει αριθμός ξε-
νοδοχείων στην Κύπρο σε ξένους
τουρίστες. Σε κάποιες περιπτώσεις
το τεστ θα γίνεται δωρεάν. Αυτή
την στιγμή υπολογίζεται ότι γύρω
στα 25 ξενοδοχεία σε Λευκωσία,
Λεμεσό, Πάφο και ελεύθερη Αμ-
μόχωστο προσφέρουν την συγ-
κεκριμένη υπηρεσία. Η κίνηση
αποτιμάται θετικά από φορείς
του τουρισμού. Σελ. 5

Ανοδος τιμών
διαμερισμάτων
στη Λεμεσό
Αυξημένα και τα ενοίκια
Ανοδικά κινούνται οι τιμές των
οικιστικών ακινήτων στη Λεμεσό,
ενώ στασιμότητα παρατηρείται
στις τιμές των αποθηκευτικών
χώρων. Οι τιμές των παραθερι-
στικών διαμερισμάτων και κα-
τοικιών κινούνται σε πολύ υψη-
λότερα από τα προ κρίσης επί-
πεδα. Αυξημένες παραμένουν
και οι τιμές των ενοικίων πολυ-
τελών διαμερισμάτων. Σελ. 4

ΜΕΙΩΣΗ ΕΝΟΙΚΙΩΝ

Αυξήθηκαν οι τιμές
κατοικιών στην Ελλάδα
Ενισχυμένες κατά 3,7% εμφανίζονται οι
ζητούμενες τιμές πώλησης κατοικιών πα-
νελλαδικά και διαμορφώνονται στα
1.244 ευρώ/τ.μ. Η μέση τιμή ενοικίασης
σημείωσε πτώση κατά 0,8%, αγγίζοντας
τα 6,8 ευρώ/τ.μ., σύμφωνα με στοιχεία
του δικτύου ηλεκτρονικών αγγελιών Spi-
togatos. Σελ. 12

ΗΠΑ

Αυξάνει
τους μισθούς
και τις παροχές 
ο Τζο Μπάϊντεν

Σελ. 9

Δόθηκαν έως τώρα 1,85 δισ. για μισθούς 
Το συνολικό ποσό απευθείας χορηγίας που έχει δοθεί στις επιχειρήσεις ξεπερνά τα 400 εκατ.

Πέραν των 1,85 δισ. ευρώ έχει
δαπανήσει το κράτος για μι-
σθούς, αλλά και εφάπαξ χορη-
γίες, από το Μάρτιο του 2020
μέχρι και τον Απρίλιο του 2021.
Το συνολικό ποσό απευθείας χο-
ρηγίας που έχει δοθεί στις επι-

χειρήσεις για κάλυψη ενοικίων
και άλλων λειτουργικών εξόδων
ξεπερνά τα 400 εκατ. ευρώ. Με
το νέο «lockdown» δύο εβδομά-
δων που ανακοίνωσε η κυπριακή
Κυβέρνηση και που θα διαρκέσει
μέχρι και τις 9 Μαΐου 2021, ο

λογαριασμός αυτός ανέβηκε ακό-
μα περισσότερο, με την εφάπαξ
χορηγία για εκείνες τις ημέρες
του γενικού «lockdown» να ανε-
βάζει το λογαριασμό κατά 65
εκατομμύρια ευρώ. 

Πακέτα στήριξης της εργασίας

είναι δεδομένο πλέον ότι θα συ-
νεχίσουν να υφίστανται, με στή-
ριξη των μισθών τουλάχιστον
και για το μήνα Μάιο (Υπουργείο
Εργασίας), σε τομείς της οικο-
νομίας που θα καθορίσει το κρά-
τος. Οι οικονομολόγοι παγκο-

σμίως αλλά και οι θεσμοί είχαν
υπογραμμίσει πως η οικονομική
βοήθεια θα πρέπει να μην στα-
ματήσει να δίνεται για αρκετό
χρονικό διάστημα, ώστε ο «ασθε-
νής να μην αποσωληνωθεί από-
τομα». Σελ. 3

Ιδιαίτερα θετική εικόνα για τις επιδόσεις του ελληνικού τουρισμού κατά τη φετινή σεζόν διαμορφώνουν οι τελευταίες εξελίξεις. Οι εννέα
απευθείας πτήσεις από ΗΠΑ προς Ελλάδα φέτος είναι πρωτοφανής αριθμός στα τουριστικά χρονικά και πλέον εκτιμάται ότι ο στόχος για
ανάκτηση άνω του 40% των μεγεθών του 2019 είναι εφικτός. Σελ. 7

Κύπρος 0,40% 0,00%

Γερμανία -0,25% 0,00%

Γαλλία 0,11% 0,03%

Ιταλία 0,87% 0,12%

Ισπανία 0,41% 0,02%

Ιρλανδία 0,12% 0,02%

Ελλάδα 0,90% 0,02%

Ην. Βασίλειο 0,77% 0,04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΤΑ ΝΟΙΚΟΚΥΡΙΑ ΔΙΕΘΝΩΣ

Αποταμίευσαν  πάνω 
από 5,4 τρισ. δολάρια 
Στα 5,4 τρισ. δολ. ανέρχεται η αποταμί-
ευση που συγκέντρωσαν τα νοικοκυριά
στις πλείστες χώρες από την αρχή της
πανδημίας, όταν οι δαπάνες τους μει-
ώθηκαν με την αναστολή της οικονομικής
δραστηριότητας και εξαιτίας της ανησυ-
χίας των καταναλωτών για τις θέσεις ερ-
γασίας. Σελ. 11

ΕΛΛΑΔΑ

Μειώνεται ο φόρος
για τις επιχειρήσεις
O φορολογικός συντελεστής για τα επι-
χειρηματικά κέρδη στην Ελλάδα θα υπο-
χωρήσει στο 22% το 2021. Ετσι θα δια-
μορφωθεί σε επίπεδα χαμηλότερα κατά
1,65 μονάδα σε σχέση με τον παγκόσμιο
μέσο όρο και κατά 0,81 μονάδα σε σχέση
με τον μέσο συντελεστή φορολόγησης
στον ΟΟΣΑ. Σελ. 8

Αισιόδοξα μηνύματα για τον ελληνικό τουρισμό

<<<<<<

Η Ευρωζώνη δείχνει
ότι ακολουθεί την πο-
ρεία της Βρετανίας, η
οποία μόλις έθεσε
υπό έλεγχο την παν-
δημία, εμφάνισε
υψηλό ρυθμό ανά-
πτυξης.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Ταμείο ανάκαμψης
Στο τέλος Ιουλίου αναμένεται να εκταμιευθούν
τα πρώτα χρήματα από το ταμείο ανάκαμψης και
ανθεκτικότητας της ΕΕ, σύμφωνα με νεότερες
πληροφορίες, ενώ τα ποσά θα αντιστοιχούν στο
13% του συνόλου που θα δοθεί με ορίζοντα το
2026. Το ταμείο θα προσφέρει €338 δισ.  σε χο-
ρηγίες και €386 δισ. σε χαμηλότοκα δάνεια
προς τα κράτη μέλη, τα οποία καλούνται να κα-
ταθέσουν τα εθνικά σχέδια ανάκαμψης που θα
πρέπει να τύχουν έγκρισης. Την Τετάρτη οι Γερ-
μανία, Γαλλία, Ιταλία και Ισπανία κατέθεσαν τα
σχέδιά τους στην Κομισιόν, η οποία έχει δύο μή-
νες για να τα εξετάσει και να τα εγκρίνει. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, η Γαλλία και η Γερμανία
δεν έχουν ζητήσει κατανομή από το κομμάτι του
ταμείου που αφορά σε δάνεια, καθώς και οι δυο
χώρες πετυχαίνουν καλύτερους όρους δανει-
οδότησης από εκείνους που προσφέρει η Κομι-
σιόν.

••••
Πράσινα διαβατήρια
Τα «πράσινα διαβατήρια» για τα ταξίδια αποτε-
λούν σημείο τριβής μεταξύ των κρατών-μελών
και του Ευρωκοινοβουλίου, γεγονός που θέτει σε
κίνδυνο το ομαλό άνοιγμα του τουρισμού εντός
ΕΕ. Το θέμα αποτελεί ακόμα ένα σημείο τριβής
πέραν των εμβολίων που προκύπτει εντός ΕΕ σε
αυτήν την πανδημία. Κάποιες χώρες-μέλη επιθυ-
μούν να μπορούν να αποφασίζουν σε εθνικό επί-
πεδο το αν θα αποδέχονται τα «πράσινα διαβατή-
ρια» ως ικανοποιητικό έγγραφο για την απάλειψη
των ταξιδιωτικών περιορισμών. Μέλη του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, από τη μεριά τους, δηλώ-
νουν ότι αν θα επιβάλλονται μέτρα καραντίνας
στους κατόχους των «πράσινων διαβατηρίων», τό-
τε υπάρχει ο κίνδυνος να το καταστήσουν δώρο
άδωρον. Άλλο σημείο τριβής είναι τα είδη των
σκευασμάτων που θα γίνονται αποδεκτά για την
έκδοση των διαβατηρίων με ιδιαίτερη αναφορά
στα εμβόλια που δεν έχουν  εγκριθεί για χρήση
εντός ΕΕ όπως το ρωσικό Sputnik και το κινεζικό
Sinopharm. 

••••
Πρόσβαση σε όλους 
Το αργότερο εντός Ιουνίου η Γερμανία σκοπεύει
να απαλείψει τους ηλικιακούς περιορισμούς και
να δώσει πρόσβαση για εμβολιαστικό ραντεβού
σε όλες τις ηλικίες. Με την ευκαιρία η Γερμανίδα
καγκελάριος κάλεσε τους συμπολίτες της να εμ-
βολιαστούν και σημείωσε ότι οι πλήρως εμβο-
λιασμένοι θα απολαμβάνουν ορισμένες ελευθε-
ρίες αφού σχετικές επιστημονικές έρευνες
υποστηρίζουν ότι αυτή η κατηγορία ανθρώπων
δεν συνιστά κίνδυνο μόλυνσης της κοινότητας.
Στις υπό εξέταση ελευθερίες περιλαμβάνονται

η διακίνηση χωρίς τεστ και η άρση του αναγκα-
στικού αυτοπεριορισμού (καραντίνα) εφόσον
ένας εμβολιασμένος έχει δηλωθεί ως επαφή
επιβεβαιωμένου κρούσματος. Τα ίδια θα ισχύ-
σουν και για όσους έχουν νοσήσει και αναρρώ-
σει από την ασθένεια χωρίς, όμως, να είναι ξε-

κάθαρο πότε αυτά τα μέτρα θα μπουν σε εφαρ-
μογή. 

••••
Συνέργειες 
Η γαλλική φαρμακευτική εταιρεία Sanofi,η οποία
ήταν μεταξύ των εταιρειών που αρχικά αναμενό-
ταν να κυκλοφορήσουν το δικό της εμβόλιο, προ-
χώρησε στην τρίτη κατά σειρά συμφωνία για την
παραγωγή εμβολίων τρίτων. Αυτήν τη φορά η
συμφωνία έγινε με τnν αμερικανική Moderna για
την παραγωγή 200 εκ. δόσεων εμβολίων σε ερ-
γοστάσια της εταιρείας στις ΗΠΑ. Το προηγούμε-
νο διάστημα η εταιρεία ήρθε σε συμφωνία για
την παραγωγή των εμβολίων της Pfizer/BioNTech
και της Johnson αφού η στρατηγική της εταιρείας
είναι να διαθέσει την παραγωγική της δυναμικό-
τητα για να στηρίξει τη μάχη για τερματισμό της
πανδημίας. Όσον αφορά στην παραγωγή νέου
εμβολίου, η εταιρεία βρίσκεται στο στάδιο δοκι-
μών για δυο νέα σκευάσματα σε συνεργασία με
τις εταιρείες Glaxo Smith Kline και Translate Bio. 

••••
Ινδική μετάλλαξη 
Έντονος προβληματισμός επικρατεί στους επικε-
φαλής του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας σε
σχέση με την κατάσταση στην Ινδία. Σύμφωνα με
σχετική δήλωση, με βάση τα τελευταία δεδομένα
η κατάσταση παρουσιάζεται ιδιαίτερα πολύπλοκη
και απαιτεί διαφορετική προσέγγιση σε διαφορε-
τικές περιοχές της χώρας. Η μέχρι στιγμής επι-
κρατούσα πολιτική είναι η επιβολή κοινωνικής
αποστασιοποίησης και η έμφαση στην αύξηση
της παραγωγής εμβολίων. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του MARK CARNEY / REUTERS BREAKINGVIEWS 

Η «πράσινη» οικονομία
θέλει δουλειά πολλή

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αναπτυσσόμενη &
Ανεπτυγμένη Οικονομία

Αναπτυσσόμενη καλείται
η οικονομία η οποία βρίσκε-
ται σε χαμηλά επίπεδα οι-
κονομικής ανάπτυξης, ενώ
ανεπτυγμένη οικονομία εί-
ναι αυτή που παρουσιάζει
υψηλότερα επίπεδα οικο-

νομικής ανάπτυξης, πάντοτε σε σύγκριση
με άλλες οικονομίες. Ο συγκριτικά χαμη-
λός ή υψηλός ρυθμός ανάπτυξης προκύ-
πτει, μεταξύ άλλων, από το επίπεδο μόρ-
φωσης και εκπαίδευσης του πληθυσμού,
τις υποδομές, τα επίπεδα παραγωγής, κα-
τανάλωσης και επενδύσεων, τα επίπεδα
απασχόλησης, το κατά κεφαλήν εισόδη-
μα, το ΑΕΠ, τους θεσμούς, τη διαφθορά
και γενικότερα το βιοτικό επίπεδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

O στόχος για μία οικονομία μη-
δενικών ρύπων θα απαιτήσει
αλλαγή κάθε επιμέρους τμήμα-
τός της. Κι αν αυτό ακούγεται
σαν ένα τιτάνιο έργο, έτσι ακρι-
βώς είναι. Μηδενικές εκπομπές
αερίων του θερμοκηπίου ση-
μαίνει ότι πρέπει να αφήσουμε
πίσω τον παράγοντα που υπήρ-
ξε η κινητήριος δύναμη της
παγκόσμιας οικονομίας, και τώ-
ρα μοιάζει ως μέγιστη απειλή
για τη σταθερότητά της και
είναι ο γαιάνθρακας. Για να φτά-
σουμε εκεί, κάθε εταιρεία, τρά-
πεζα, ασφαλιστικός όμιλος και
επενδυτικός οίκος θα πρέπει
να προσαρμόσει τα επιχειρη-
ματικά του μοντέλα, να καταρ-
τίσει σχέδια για τη μετάβαση
και να τα εφαρμόσει. Μόνον η

συμβατική ιδιωτική χρηματο-
δότηση μπορεί να προσφέρει
τα απαιτούμενα κίνητρα, να
προσδώσει την αναγκαία κλί-
μακα στις λύσεις που έχουμε
και να χρηματοδοτήσει τις πρω-
τοποριακές τεχνολογίες που
χρειαζόμαστε. Επιπλέον, μπορεί
να μετατρέψει τα δισεκατομ-
μύρια, που έχουν δεσμευθεί για
επενδύσεις σχετικά με την κλι-
ματική αλλαγή διαμέσου διαύ-
λων του δημοσίου τομέα, σε
τρισεκατομμύρια.

Το ύψος των απαιτούμενων
επενδύσεων είναι μεγάλο, αγ-
γίζοντας έως και τα 100 τρισ.
δολάρια μέχρι το 2050. Το έλ-
λειμμα είναι μεγάλο, μιας και
το εκτιμώμενο κενό χρηματο-
δότησης φθάνει μεταξύ του
60% και του 85% και η ανισορ-
ροπία είναι μεγαλύτερη στις
χώρες του παγκόσμιου Νότου,

όπου η ανάγκη για ανθεκτικό-
τητα και η προσαρμογή στην
κλιματική αλλαγή είναι πιο επεί-
γουσες. Οι αποδόσεις από τις
επενδύσεις στη μετάβαση προς
τους μηδενικούς ρύπους καθί-
στανται ολοένα και πιο ελκυ-
στικές, ενώ το κόστος της αδρά-
νειας θα μπορούσε να είναι ακό-
μη πέντε φορές μεγαλύτερο.
Για αυτό την παραμονή της Συ-
νόδου Κορυφής των ηγετών
στις Ηνωμένες Πολιτείες ενώ-
νουμε τις μεγαλύτερες τράπεζες
του κόσμου, τους ιδιοκτήτες
περιουσιακών στοιχείων και
τους διαχειριστές τους για να
εγκαινιάσουμε τη χρηματοοι-
κονομική συμμαχία της Γλα-
σκώβης για μηδενικούς ρύπους
(GFANZ). Γύρω της συσπειρώ-
νονται ιδρύματα υπεύθυνα για
περιουσιακά στοιχεία άνω των
70 τρισ. δολαρίων και αυτή συ-
νιστά μία σημαντική πρωτο-
βουλία για την ευθυγράμμιση
των ιδιωτικών κεφαλαίων με
τις ανάγκες των ανθρώπων και
του πλανήτη. Η GFANZ συγ-
κεντρώνει για πρώτη φορά το
πλήρες εύρος του χρηματοπι-
στωτικού συστήματος από τους
διαχειριστές περιουσιακών στοι-
χείων και τους ιδιοκτήτες τους
έως τους τραπεζικούς και ασφα-
λιστικούς ομίλους εντός ενιαίου
πλαισίου.

Η συμμαχία θα αντιμετωπί-
σει τρία θεμελιώδη αιτήματα. 

Πρώτον, θα διευρύνει και θα
εμβαθύνει το σύνολο των δε-
σμευμένων κεφαλαίων, ενώ πα-
ράλληλα θα χρειαστεί αξιοπι-
στία ως προς τις δεσμεύσεις
των τραπεζών για μηδενικό
αποτύπωμα. 

Δεύτερον, θα συντονίσει τη
δράση μεταξύ των ιδρυμάτων
διαχείρισης περιουσιακών στοι-
χείων και του χρηματοπιστω-
τικού τομέα. Και, τρίτον, η συμ-
μαχία της Γλασκώβης θα υπο-
στηρίξει φιλόδοξες κυβερνητι-
κές πολιτικές, που μπορούν να
αποδεσμεύουν περαιτέρω δρά-
σεις για μετάβαση του συνόλου
της οικονομίας.

Η οικονομία, περισσότερο από κάθε άλλη φορά, χρειάζεται αυτή την περίοδο βεβαιότητα όσον
αφορά στα επόμενα βήματα και αυτή μπορεί να προέλθει μέσα από την ενίσχυση των εμβολιασμών. 

«Ανακάμπτουν» οι ρύποι, 
σχεδόν σε επίπεδα 2019
ΛΟΝΔΙΝΟ. Προσωρινή ήταν,
όπως φαίνεται, η μείωση των
ρύπων το 2020, καθώς εφέτος
αναμένεται άνοδος-ρεκόρ. Οι
ρύποι θα επιστρέψουν σε επί-
πεδα περίπου ίδια με του 2019,
καθώς, παρά τις εξαγγελίες περί
«πράσινης ανάκαμψης», πολλές
χώρες βασίζονται σε ρυπογόνες
βιομηχανίες. 

Με βάση στοιχεία της Διε-
θνούς Υπηρεσίας Ενέργειας, η
αύξηση ρύπων που αναμένεται
να καταγραφεί το 2021 είναι η
δεύτερη μεγαλύτερη έπειτα από
εκείνη που σημειώθηκε μετά τη
χρηματοπιστωτική κρίση του
2010. Σε καθαρούς αριθμούς, οι
ρύποι αναμένεται να αυξηθούν
κατά 1,5 δισ. τόνους εντός του

2021, φθάνοντας τα 33 δισ. τό-
νους διοξειδίου του άνθρακα.
Αυτό, τη στιγμή κατά την οποία
η ανθρωπότητα οφείλει να μει-
ώσει ταχύτατα τις εκπομπές ρύ-
πων, προκειμένου να μην υπερ-
βούν οι συγκεντρώσεις διοξει-
δίου του άνθρακα στην ατμό-
σφαιρα τα επίπεδα συναγερμού
και να μην επηρεάσουν με κα-

ταστροφικό τρόπο το κλίμα του
πλανήτη.

Την Παρασκευή, ο Αμερικα-
νός πρόεδρος Τζο Μπάιντεν έχει
συγκαλέσει σύνοδο ηγετών για
το κλίμα, στην οποία θα λάβουν
μέρος και οι ομόλογοί του της
Κίνας, της Ρωσίας και της Ινδίας.
«Αν οι κυβερνήσεις αναλάβουν
σαφή και άμεση δράση, διαθέ-

τουμε τόσες οικονομικές τεχνο-
λογίες παραγωγής καθαρής ενέρ-
γειας που θα μπορούσαμε να
αντιστρέψουμε αυτή την απο-
γοητευτική πορεία», δήλωσε ο
πρόεδρος της Διεθνούς Επιτρο-
πής Ενέργειας (ΙΕΑ), Φατίχ Μπι-
ρόλ. 

Ενα από τα πιο απογοητευ-
τικά στοιχεία της φετινής έκθε-

σης Global Energy Review, την
οποία δημοσίευσε χθες η ΙΕΑ,
είναι η αύξηση, έπειτα από χρό-
νια μείωσης, της κατανάλωσης
άνθρακα. Σε χώρες όπως οι ΗΠΑ
ο άνθρακας σταδιακά εγκατα-
λείπεται, αλλά η Κίνα σχεδιάζει
την κατασκευή νέων εργοστα-
σίων καύσης άνθρακα, παράλ-
ληλα με την εξάπλωση των ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας. Η
άνοδος, ωστόσο, δεν αναμένεται
να ξεπεράσει το ρεκόρ καύσης
άνθρακα που σημειώθηκε το
2014, έτος κατά το οποίο ξεκί-
νησε να εγκαταλείπεται η τε-
χνολογία αυτή. Σημειώνεται ότι
το μεγαλύτερο συνδικάτο εργα-
ζομένων στα ορυχεία λιγνίτη
των ΗΠΑ, το United Mine Wor-
kers of America, ανακοίνωσε τη
Δευτέρα ότι συμφωνεί με την
εγκατάλειψη του ορυκτού άν-
θρακα, εφόσον θεσπιστούν νέες
θέσεις εργασίας στις ανανεώ-
σιμες πηγές ενέργειας και οικο-
νομική βοήθεια προς όσους χά-
νουν τις δουλειές τους. Το συν-
δικάτο δεν έχει εγκαταλείψει
ακόμη την ελπίδα ότι μπορεί να
υπάρξει «καθαρή» καύση άν-
θρακα, συμπεριλαμβάνοντας
την ανάπτυξη της τεχνολογίας
αυτής στον κατάλογο των αιτη-
μάτων του.

Στη Βρετανία, ο επικεφαλής
του Ινστιτούτου Ερευνών για
την Κλιματική Αλλαγή, οικονο-
μολόγος Νίκολας Στερν, υπο-
στήριξε ότι η ανάκαμψη είναι
μια «κρίσιμη, ιστορική ευκαιρία
για τη στροφή σε λιγότερο ρυ-
πογόνες τεχνολογίες». 

THE GUARDIAN, NYT

Η αύξηση ρύπων που αναμένεται για το 2021 είναι η δεύτερη
μεγαλύτερη έπειτα από εκείνη που σημειώθηκε μετά τη
χρηματοπιστωτική κρίση του 2010.

<<<<<<

Σε χώρες όπως οι
ΗΠΑ, ο άνθρακας στα-
διακά εγκαταλείπε-
ται, αλλά η Κίνα σχε-
διάζει την κατασκευή
νέων εργοστασίων
καύσης άνθρακα.

<<<<<<

Το ύψος των απαι-
τούμενων επενδύσε-
ων είναι μεγάλο, αγ-
γίζοντας έως και τα
100  τρισ. δολάρια
μέχρι  το 2050.

Μίλησε πρώτος για 
την κλιματική αλλαγή
Το 1969, ο Μάικλ Οπενχάιμερ, ξε-
φυλλίζοντας ένα περιοδικό του ΜΙΤ
στάθηκε σε ένα άρθρο διαφορετικό
από τα άλλα, με τίτλο «Η τροποποί-
ηση του πλανήτη Γη από τον άν-
θρωπο». Πάνω από μισό αιώνα αρ-
γότερα, ο 75χρονος Οπενχάιμερ λέει
ότι ήταν η πρώτη φορά που αντιλή-
φθηκε ότι η ανθρωπότητα ήταν ικα-
νή για περιβαλλοντική καταστροφή
τεράστιας κλίμακας. Εκεί ξεκίνησε
η μεταμόρφωσή του από αστροφυ-
σικό σε ειδικό της επιστήμης του
κλίματος. 

Επί δεκαετίες, ο Οπενχάιμερ επι-
κεντρώθηκε στο πώς η τήξη του πά-
γου απειλεί τις πόλεις, ενημέρωσε
το Κογκρέσο για την άνοδο της θα-
λάσσιας στάθμης και εξήγησε στη
Μάργκαρετ Θάτσερ την υπερθέρ-
μανση του πλανήτη. Εχει, επίσης,
συνεργαστεί με τη Διακυβερνητική
Επιτροπή των Ηνωμένων Εθνών για
την Κλιματική Αλλαγή (IPCC) από
το 1990 και είναι ένας από τους πιο
μακροχρόνιους συντάκτες εκθέσεων
σχετικών με το θέμα. Το 2007, ο
ίδιος, άλλοι συντάκτες της IPCC και
ο πρώην αντιπρόεδρος των ΗΠΑ,
Αλ Γκορ, βραβεύθηκαν με Νομπέλ
Ειρήνης για τη δουλειά τους. 

Η μακρά σταδιοδρομία του απο-
καλύπτει την προσπάθειά του να
αναδείξει τη σημασία της κλιματικής
αλλαγής. Ο Οπενχάιμερ βίωσε μια
οικολογική αφύπνιση μετά τη διαρ-
ροή μιας πετρελαιοκηλίδας στον
ωκεανό, κοντά στη Σάντα Μπάρμ-
παρα, το 1969. Η δράση ακτιβιστών
οδήγησε στην πρώτη Ημέρα της
Γης, στις 22 Απριλίου 1970. Ο Οπεν-
χάιμερ την πέρασε διδάσκοντας εθε-
λοντικά μαθητές δημοτικού στο Σι-
κάγο, για τον πλανήτη. Ακόμα, όμως,
δεν ήξερε πώς να συνδυάσει τις επι-
στημονικές του γνώσεις με το εν-

διαφέρον του για το περιβάλλον.  Το
1971 ξεκίνησε ένα μεταδιδακτορικό
στην Αστροφυσική στο Χάρβαρντ,
που οδήγησε σε μια εργασία, καθώς
και στη διδασκαλία για τα επόμενα
10 χρόνια. Το 1981 εγκατέλειψε το
Χάρβαρντ για το Ταμείο Περιβαλ-
λοντικής Αμυνας (EDF), εστιάζοντας
στην όξινη βροχή και δίνοντας μάχη
για τη θέσπιση νομοθεσίας μείωσης
των εκπομπών ρύπων. Μαζί με άλ-
λους επιστήμονες, το 2019 παρου-
σίασε την έκθεση της IPCC σε 195
εκπροσώπους χωρών, δείχνοντάς
τους το ζοφερό μέλλον: Εάν τα επί-
πεδα του διοξειδίου του άνθρακα
αυξάνονται αμετάβλητα, η στάθμη
της θάλασσας μπορεί να αυξηθεί
περισσότερο από ένα μέτρο, κατα-
κλύζοντας περιοδικά τμήματα πολ-
λών από τις μεγάλες παράκτιες πόλεις
του κόσμου έως το 2100. Ο Οπεν-
χάιμερ δηλώνει αισιόδοξος, παρότι
έχει δει πολλές ζοφερές επιστημο-
νικές προβλέψεις να γίνονται πραγ-
ματικότητα. 

Ο Νεοϋορκέζος αστροφυσικός που
ειδικεύθηκε στην επιστήμη του
κλίματος, Mάικλ Οπενχάιμερ.
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Αυτό το καλοκαίρι αφεθείτε σε στιγμές που θα μαγέψουν τις αισθήσεις σας. 
Από τον Ιούλιο του 2021 επιβιβαστείτε στην κρουαζιέρα μας «Μυθικό Αρχιπέλαγος», 

με αναχώρηση από Λεμεσό και εξερευνήστε την Ελλάδα και τα Ελληνικά νησιά.

Ένα ταξίδι ανακάλυψης με all-inclusive τιμή από 699€ ανά άτομο και τα παιδιά ταξιδεύουν ΔΩΡΕΑΝ*

Ακολουθήστε μας σε μία κρουαζιέρα 7 διανυκτερεύσεων και δημιουργήστε 
αναμνήσεις που θα διηγείστε για καιρό.

Άγιος Νικόλαος / Αθήνα / Θεσσαλονίκη / Μύκονος / Σαντορίνη / Ρόδος

22413500  
celestyal.com

ΤΙ ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΕΤΑΙ ΣΤΗΝ ΤΙΜΗ

ΓΕΥΜΑΤΑ 
ΣΤΟ ΠΛΟΙΟ

ΑΠΕΡΙΟΡΙΣΤΑ 
ΚΛΑΣΙΚΑ ΠΟΤΑ

ΕΠΙΛΕΓΜΕΝΕΣ 
ΕΚΔΡΟΜΕΣ

ΔΙΑΣΚΕΔΑΣΗ 
ΕΝ ΠΛΩ

ΦΟΡΟΙ ΚΑΙ
ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΑ

CELESTYAL 
PROMISE

ΤΑΞΙΔΕΨΤΕ ΜΑΖΙ ΜΑΣ ΞΕΝΟΙΑΣΤΑ 
Η ευέλικτη πολιτική κρατήσεων μας σας προσφέρει:

1
Ειδικά υγειονομικά 
πρωτόκολλα 
COVID-19.

2
Ευελιξία αλλαγής 
ή ακύρωσης της 
κράτησής σας.**

3
Την ευκαιρία να 
ανακαλύψετε ξανά 
τον εαυτό σας!

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

 
 

 

 

   

 

 

   

ΤΙ ΠΕΡΙΛΑΜΒ
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ΗΑΙ ΣΤΗΝ ΤΙΜ
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Α ΠΟΛΑΣΙΚΚ
ΑΠΕΡΙΟΡΙΣΤ

ΟΙΟΟ ΠΛΣΤ
ΑΤΓΕΥΜΑ

ράτηση στηε κ, μωάται κν κώτ11 ε
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ΔΡΟΜΕΣΕΚ
ΕΠΙΛΕΓΜΕΝΕΣ 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από τον Μάρτιο του 2020 μέχρι
και τον Απρίλιο του 2021 το κράτος
έχει δαπανήσει για την πανδημία
για μισθούς, αλλά και εφάπαξ χο-
ρηγίες συνολικά 1,85 δισεκατομ-
μύρια ευρώ, με την ελπίδα -όπως
τόνισε ο ίδιος ο Υπουργός Οικο-
νομικών- η αναστολή εργασιών
να είναι και η τελευταία, δεδομένης
της επιτάχυνσης του προγράμμα-
τος εμβολιασμών, που πλέον αφο-
ρά αρκετές νεότερες ηλικίες. Με
το νέο «lockdown» δύο εβδομάδων
που ανακοίνωσε η κυπριακή Κυ-
βέρνηση και που θα διαρκέσει μέ-
χρι και τις 9 Μαΐου 2021, ο λογα-
ριασμός αυτός ανέβηκε ακόμα πε-
ρισσότερο, με την εφάπαξ χορηγία
για εκείνες τις ημέρες του γενικού
«lockdown» να ανεβάζει το λογα-
ριασμό κατά 65 εκατομμύρια ευρώ.
Λόγω της συνεχιζόμενης κατά-
στασης με την πανδημία, το
Υπουργικό Συμβούλιο είχε εγκρίνει
στα τέλη Μαρτίου 2021 συμπλη-
ρωματικό προϋπολογισμό της τά-
ξης των 250 εκατ. ευρώ που θα
κάλυπτε τα σχέδια στήριξης των
εργαζομένων, των επιχειρήσεων
και των ανέργων μέχρι τον Μάιο
του 2021 και που θα ανέρχονταν
στα 140 εκατ. ευρώ. 

Όπως είχε επισημάνει σε προ-
ηγούμενη ενημέρωσή του το
Υπουργείο Οικονομικών, μέσα σε
ένα χρόνο οι δαπάνες για τη στή-
ριξη των εργαζομένων μέσω των
ειδικών σχεδίων που υλοποιεί το
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
ανήλθαν στα 630 εκατ. ευρώ, ενώ
έχουν δοθεί και συνολικά πέντε
πακέτα εφάπαξ κρατικής στήριξης.
Σύμφωνα με σχετική ομιλία του
υπουργού Οικονομικών, Κωνσταν-

τίνου Πετρίδη, στις αρχές Ιουλίου
του 2020 δόθηκε η πρώτη εφάπαξ
κρατική στήριξη ύψους 100 εκατ.
σε 30.000 επιχειρήσεις και αυτο-
τελώς εργαζόμενους για κάλυψη
των λειτουργικών τους εξόδων,
όπως ενοίκια και δόσεις για αντι-
μετώπιση των επιπτώσεων της
πανδημίας. 

Τον Νοέμβριο του 2020 δόθηκε
το δεύτερο εφάπαξ πακέτο, λόγω
των στοχευμένων περιοριστικών
μέτρων σε Λεμεσό και Πάφο, ενώ
τον Φεβρουάριο του 2021 εξαγ-
γέλθηκε το τρίτο εφάπαξ σχέδιο
ύψους 200 εκατ. για όλες τις επι-
χειρήσεις και τους αυτοτελώς ερ-

γαζομένους που είχαν πληγεί από
την πανδημία, λόγω του δεύτερου
γενικότερου «lockdown». Το τέ-
ταρτο πακέτο αφορούσε εφάπαξ
χορηγία ύψους περίπου 30 – 40
εκατ. ευρώ, ενώ το πέμπτο πακέτο
που ανακοινώθηκε την Μεγάλη
Τετάρτη, αφορά επιχειρήσεις και
αυτοτελώς εργαζόμενους, που με
βάση τις αποφάσεις του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου έχουν αναστεί-
λει τη λειτουργία τους για την
περίοδο 26/04/2021 μέχρι
9/05/2021. Το συνολικό ύψος
απευθείας χορηγίας που έχει δοθεί
στις επιχειρήσεις για κάλυψη
ενοικίων και οποιωνδήποτε άλλων

λειτουργικών εξόδων ανέρχεται
πάνω από 400 εκατ. ευρώ. Πακέτα
στήριξης της εργασίας είναι δε-
δομένο πλέον ότι θα συνεχίσουν
να υφίστανται, με στήριξη των
μισθών τουλάχιστον και για το
μήνα Μάιο (Υπουργείου Εργα-
σίας), σε τομείς της οικονομίας
που θα καθορίσει το κράτος.

Διευρύνονται οι τομείς
Στην 4η εφάπαξ χορηγία περι-

λαμβάνονται πλέον και αυτοερ-
γοδοτούμενοι και νομικά πρόσω-
πα, οδηγοί ταξί και φωτογράφοι.
Όλες οι επιχειρήσεις που έλαβαν
μέρος τον Μάρτιο και τον Απρίλιο
του 2021 στο σχέδιο των οικονο-
μικών δραστηριοτήτων συνδεό-
μενων με την τουριστική βιομη-
χανία ή οικονομικών δραστηριο-
τήτων οι οποίες επηρεάζονται
άμεσα από τον τουρισμό θα λά-
βουν επίσης την εφάπαξ χορηγία
Μαρτίου και Απριλίου. 

Παράλληλα με την καταβολή
των επιπρόσθετων εφάπαξ χορη-
γήσεων, συνεχίζεται και η υλο-
ποίηση και όλων των υπόλοιπων
ειδικών σχεδίων που αφορούν τη
στήριξη των εργαζομένων, περι-
λαμβανομένου και νέου ειδικού
σχεδίου για ειδικό επίδομα απου-
σίας από την εργασία για φροντίδα
παιδιών, που αφορά σε εργαζό-
μενους οι οποίοι πρέπει εξ ανάγκης
να απουσιάσουν από την εργασία
τους λόγω της αναστολής λειτουρ-
γίας βρεφονηπιακών σταθμών και
κέντρων προστασίας και απασχό-
λησης παιδιών. Από αυτό το ειδικό
σχέδιο μπορούν να λάβουν στή-
ριξη για τους επηρεαζόμενους ερ-
γοδοτούμενούς τους οι εργοδότες
που δεν καλύπτονται από οποι-
οδήποτε από τα υπόλοιπα ειδικά
σχέδια.

Το κράτος έδωσε 1,85 δισ. από τον Μάρτιο 2020
Το συνολικό ποσό απευθείας χορηγίας που έχει δοθεί στις επιχειρήσεις ξεπερνά τα 400 εκατ. - Σε εξέλιξη και άλλα σχέδια

Οι οικονομολόγοι παγκοσμίως αλλά και οι θεσμοί είχαν υπογραμμίσει πως η βοήθεια θα έπρεπε να μην σταματή-
σει να δίνεται για αρκετό χρονικό διάστημα ώστε ο «ασθενής να μην αποσωληνωθεί απότομα».

<<<<<

Oσα χρήματα και 
να δώσει όποια
κυβέρνηση ανά τον 
κόσμο, αν δεν εμβο-
λιαστούν οι πολίτες
της, η οικονομία 
θα βρίσκεται για 
αρκετά ακόμα στην
«εντατική».

Σημασία τα εμβόλια
Η οικονομία της Κύπρου χρειάζεται,
όπως κάθε οικονομία εξάλλου, βεβαι-
ότητα. Οι οικονομολόγοι παγκοσμίως
αλλά και οι θεσμοί είχαν υπογραμμίσει
πως η οικονομική βοήθεια θα πρέπει
να μην σταματήσει να δίνεται για αρκε-
τό χρονικό διάστημα, ώστε ο «ασθενής
να μην αποσωληνωθεί απότομα». Το
ίδιο έχουν επισημάνει και οι Οίκοι Αξιο-
λόγησης, αλλά το ίδιο είχε επισημάνει
και προσφάτως το Διεθνές Νομισματι-
κό Ταμείο σε σχετικές εκθέσεις για την
Κύπρο. Η πανδημία επηρεάζει πρωτί-
στως την υγεία, εκείνο όμως που επη-
ρεάζει την οικονομία είναι η αβεβαι-
ότητα και η αβεβαιότητα συνδέεται
άμεσα με την εξέλιξη του εμβολιαστι-
κού προγράμματος εντός της χώρας. Η
εξέλιξη του εμβολιαστικού προγράμ-
ματος στην Κύπρο δεν κινείται με τους
ρυθμούς που αρχικώς είχαν εξαγγελ-
θεί πως θα προχωρήσει, με ευθύνες να
πέφτουν στις εταιρείες των εμβολίων,
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και εν-
τός Κύπρου για την μη επαρκή ενημέ-
ρωση αναφορικά με τα θετικά τους,
επικεντρώνοντας μόνο στα αρνητικά.
Όσα χρήματα και να δώσει όποια κυ-
βέρνηση ανά τον κόσμο, αν δεν εμβο-
λιαστούν οι πολίτες της, η οικονομία θα
βρίσκεται για μεγάλο ακόμα χρονικό
διάστημα στην «εντατική». Οι επιχειρή-
σεις θέλουν πλάνο σταθερό και τούτο
θα έρθει μόνο με μία παράμετρο που
μπαίνει στον παρονομαστή στης εξίσω-
σης, που είναι ο όρος «εμβόλιο». Με τα
εμβόλια μειώνονται οι νοσηλείες στις
κλίνες των νοσοκομείων, άρα απομα-
κρύνεται και ο όρος «lockdown» από
όλα τα κράτη, διότι μην ξεχνάμε πως τα
«lockdown» μπαίνουν για να αποφορτι-
στούν τα νοσοκομεία από ασθενείς
που χρειάζονται νοσηλεία. 
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Προειδοποιήσεις ΚTK για κινδύνους από συναλλαγές με κρυπτονομίσματα
Με αφορμή ερωτήματα που έχουν
υποβληθεί στην Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου (ΚΤΚ) σε σχέση με
συναλλαγές σε κρυπτονομίσματα/
εικονικά νομίσματα, η ΚΤΚ προ-
ειδοποιεί εκ νέου για τους πολλα-
πλούς κινδύνους που ενέχονται
σε τέτοιες πράξεις και καλεί το
κοινό να λάβει υπόψη τον υψηλό
βαθμό επικινδυνότητας. Σε ανα-
κοίνωσή της, η Κεντρική Τράπεζα
υποδεικνύει τη σχετική προειδο-
ποίηση που εξέδωσαν οι Ευρω-
παϊκές Εποπτικές Αρχές - ΕΕΑ (δη-
λαδή, η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπε-
ζών, η Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών
Αξιών και Αγορών και η Ευρωπαϊ-
κή Αρχή Ασφαλίσεων και Επαγ-
γελματικών Συντάξεων, από κοι-
νού οι «ΕΕΑ»)  τον Μάρτιο 2021,
σύμφωνα με την οποία ορισμένα
από τα κρυπτοστοιχεία, που συμ-

περιλαμβάνουν τα κρυπτονομί-
σματα/ εικονικά νομίσματα, είναι
εξαιρετικά επικίνδυνα και κερδο-
σκοπικά. 

Υπενθυμίζεται επίσης η κοινή
προειδοποίηση των ΕΕΑ του Φε-
βρουαρίου 2018 ειδικά για τα κρυ-
πτονομίσματα/εικονικά νομίσματα
και τους υψηλούς κινδύνους που
προκύπτουν από την αγορά ή/και
κατοχή αυτών των μέσων, συμ-
περιλαμβανομένης της πιθανό-
τητας απώλειας χρημάτων.

«Τα κρυπτονομίσματα/εικονικά
νομίσματα αποτελούν μια ψηφια-
κή αναπαράσταση αξίας που δεν
εκδίδεται από κεντρική τράπεζα

ή δημόσια Αρχή ούτε έχει την εγ-
γύησή τους, δεν συνδέεται κατ’
ανάγκη με νομίμως κυκλοφορούν
νόμισμα και δεν διαθέτει το νομικό

καθεστώς νομίσματος ή χρήματος.
Είναι πολύ σημαντική η επισή-
μανση των ΕΕΑ ότι, λόγω απουσίας
σχετικού κανονιστικού πλαισίου
στην ΕΕ, οι καταναλωτές που αγο-
ράζουν ή/και κατέχουν κρυπτο-
στοιχεία δεν επωφελούνται από
τις εγγυήσεις και τις διασφαλίσεις
που συνδέονται με ρυθμιζόμενες
χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες»,
αναφέρει.

Προσθέτει ότι, επιπλέον, όπως
αναφέρεται στην ανακοίνωση των
ΕΕΑ του Φεβρουαρίου 2018, οι
αγοραστές κρυπτονομισμάτων
εκτίθενται σε πολλαπλούς κινδύ-
νους όπως: υπερβολικές διακυ-
μάνσεις στις τιμές, απουσία νο-
μικής προστασίας λόγω έλλειψης
νομοθεσίας, έλλειψη επιλογών
εξόδου από τέτοιες συναλλαγές,
έλλειψη διαφάνειας ως προς τις

προσφερόμενες τιμές, λειτουργικά
προβλήματα που παρατηρήθηκαν
σε κάποιες πλατφόρμες ανταλλα-
γής κρυπτονομισμάτων/εικονικών
νομισμάτων, ελλιπής ενημέρωση
προς καταναλωτές που επιθυμούν
να αγοράσουν κρυπτονομίσματα.
Σημειώνεται τέλος ότι τον Σεπτέμ-
βριο του 2020, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή υπέβαλε νομοθετική πρό-
ταση Κανονισμού σχετικά με τις
αγορές κρυπτοστοιχείων. 

Η πρόταση εξακολουθεί να υπό-
κειται στο αποτέλεσμα της συν-
νομοθεσιακής διαδικασίας και,
ως εκ τούτου, οι καταναλωτές δεν
επωφελούνται επί του παρόντος
από καμία από τις διασφαλίσεις
που προβλέπονται στην εν λόγω
πρόταση, διότι αυτή δεν έχει ακό-
μη θεσπιστεί σε νομοθεσία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

<<<<<<

Ορισμένα από τα κρυ-
πτοστοιχεία είναι εξαι-
ρετικά επικίνδυνα και
κερδοσκοπικά.

Ανοδικά οι τιμές των οικιστικών ακινήτων
Στη Λεμεσό οι τιμές κινούνται υψηλότερα σε αντίθεση με τα υπόλοιπα για τα οποία καταγράφεται στασιμότητα

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δύο όψεις παρουσιάζουν οι τιμές
πώλησης και ενοικίασης ακινήτων
στη Λεμεσό, οι οποίες σε καμία
περίπτωση δεν έχουν καταφέρει
να φτάσουν στα προ κρίσης επί-
πεδα, με εξαίρεση τις τιμές ενοι-
κίασης διαμερισμάτων. Το συμπέ-
ρασμα προκύπτει από ανάλυση
του νέου Δείκτη τιμών πώλησης
και ενοικίασης ακινήτων «Wire In-
dex» που έχει δημιουργήσει η εται-
ρεία σε θέματα διαχείρισης ακι-
νήτων, WiREFS. O Δείκτης αναλύει
την πορεία των τιμών αγοράς και
ενοικίασης των βασικών τύπων
ακινήτων, ανά τρίμηνο από το 2009
και έπειτα. 

Όσον αφορά τις τιμές πώλησης
ακινήτων στη Λεμεσό, προκύπτει
πως για καμία κατηγορία ακινήτων

οι τιμές δεν έχουν επανέλθει σε
επίπεδα προ κρίσης και συγκεκρι-
μένα του 2009. Παρόλο που από
το 2016 και μετά οι τιμές πώλησης
στη Λεμεσό κινούνται ανοδικά,
εντούτοις, βρίσκονται ακόμα σε
σχετικά χαμηλά επίπεδα. Ειδικά
το 2020, λόγω των επιπτώσεων της
πανδημίας και εν μέρει της κατάρ-
γησης του Κυπριακού Επενδυτικού
Προγράμματος, η ανοδική πορεία
των τιμών διακόπηκε απότομα. 

Η μεγαλύτερη ανάκαμψη σε σχέ-
ση με τις τιμές πώλησης, αφορά
στα σπίτια με τον σχετικό δείκτη
να φθάνει το 86,58 το πρώτο τρίμηνο
του 2021 (βάση 100 το 4ο τρίμηνο
του 2009). Στην αντίπερα όχθη, οι
τιμές πώλησης αποθηκευτικών χώ-
ρων παρέμειναν σε αρκετά χαμηλά
επίπεδα συγκριτικά. Συγκεκριμένα,
ο σχετικός Δείκτης ήταν στο 58,75
το πρώτο τρίμηνο του 2021. «Εν-
δεχομένως τα επόμενα χρόνια να
δούμε μία αυξητική πορεία των τι-
μών για αποθηκευτικούς χώρους
αφού έχει αρχίσει να εμφανίζεται
αυξημένη ζήτηση λόγω της ανόδου
του ηλεκτρονικού εμπορίου και
ανάγκης για σχετικούς αποθηκευ-
τικούς χώρους», εξηγεί ο Ανδρέας
Αναστασιάδης, εκ των Διευθυντών
της WiREFS. Πάντως, από το 2016
και μετά όταν και ξεκίνησε η ανά-
καμψη των τιμών, σε σχετικά στά-
σιμο επίπεδο παραμένουν και οι τι-
μές πώλησης εμπορικών ακινήτων.
Ο Δείκτης ήταν στο 63,36 στο τέλος
του 2016 και το πρώτο τρίμηνο του
2020 ανήλθε σε 69,94.

Για την επαρχία Λεμεσού, ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζουν
οι τιμές πώλησης παραθεριστικών
διαμερισμάτων και σπιτιών. Μία
καταγραφή η οποία ξεκίνησε με
περίοδο αναφοράς το δεύτερο τρί-
μηνο του 2016. Στο τέλος του συγ-

κεκριμένου έτους, ο Δείκτης είχε
ανέλθει σε 108,18 ενώ το πρώτο
τρίμηνο του 2021 έκλεισε στο
135,16. Μεγαλύτερη σταθερότητα
καταγράφεται για τις τιμές των πα-
ραθεριστικών σπιτιών στη Λεμεσό,
των οποίων ο Δείκτης από 104 στο
τέλος του 2016, ανήλθαν σε 116,87
στις αρχές του 2021. «Ειδικά για
τα παραθεριστικά/παραθαλάσσια
ακίνητα, θα έχει μεγάλο ενδιαφέρον
να δούμε πως θα αντιδράσουν οι
τιμές αλλά και η αγορά γενικότερα
στην κατάργηση του Κυπριακού
Επενδυτικού Προγράμματος, το
οποίο συνδεόταν σε μεγάλο βαθμό
με τα συγκεκριμένα ακίνητα», εξη-
γεί ο Α. Αναστασιάδης. Προσθέτει
δε, πως παρά τη μείωση της ζήτη-
σης για ακίνητα αξίας άνω του 1,5

εκατ. ευρώ η οποία παρουσιάστηκε
το 2020, εντούτοις φαίνεται πως
η συγκεκριμένη αγορά δεν έχει
ατονήσει εντελώς, ενώ και οι επαγ-
γελματίες του τομέα ανάπτυξης
γης κάνουν τις ανάλογες προσαρ-
μογές.   

Εκτόξευση διαμερισμάτων
Σε σχέση με τις τιμές ενοικίασης

ακινήτων, παρατηρούνται δύο αξιο-
σημείωτες ανοδικές τάσεις. Η μία
αφορά στις τιμές ενοικίασης δια-
μερισμάτων οι οποίες όχι απλώς
έφτασαν στα επίπεδα του 2009
από τις αρχές του 2018, αλλά συ-
νέχισαν την ανοδική τους πορεία
με αποτέλεσμα το πρώτο τρίμηνο
του 2021 ο σχετικός δείκτης να
βρεθεί στο 139,41. Μάλιστα, στο

τέλος του 2019 είχε φτάσει το
146,47 προτού μειωθεί ελαφρά,
προφανώς λόγω πανδημίας. Η άλλη
ανοδική τάση, αφορά στις τιμές
των παραθεριστικών διαμερισμά-
των οι οποίες από το 2016 που ξε-
κίνησε η σχετική μέτρηση, μέχρι
το πρώτο τρίμηνο του 2021 αυξή-
θηκαν κατά σχεδόν 84% με τον
σχετικό Δείκτη να φθάνει στο τέλος
του πρώτου τριμήνου του τρέχον-
τος έτους το 183,89. Προ πανδη-
μίας, ο Δείκτης είχε φθάσει μέχρι
και 205,81. «Η συνεχής και μεγάλη
αύξηση των τιμών ενοικίασης πα-
ραθεριστικών διαμερισμάτων, τα
οποία κατά την πλειοψηφία τους
είναι πολυτελείας, καταδεικνύει
πως υπάρχει ζήτηση για ενοικίαση
τέτοιου είδους μονάδων και αυτή

η τάση δεν συνδέεται με τα όποια
επενδυτικά κίνητρα μετεγκατά-
στασης», εξηγεί ο Α. Αναστασιάδης. 

«Κατά πάσα πιθανότητα συν-
δέεται περισσότερο με την κάθοδο
στην Κύπρο υψηλόβαθμων στελε-
χών ομίλων με διεθνείς δραστη-
ριότητες, η οποία τα τελευταία
χρόνια γίνεται όλο και πιο έντονη.
Η Λεμεσός αποτελεί τη βάση εται-
ρειών ναυτιλίας, παροχής χρημα-
τοοικονομικών και επενδυτικών
υπηρεσιών και εσχάτως προσελκύει
και σημαντικό αριθμό εταιρειών
τεχνολογίας. Εκτιμούμε πως αυτή
η τάση θα συνεχιστεί εφόσον βλέ-
πουμε συνεχώς αυξανόμενο εν-
διαφέρον από ξένες εταιρείες για
να μεταφέρουν εργασίες και ταυ-
τόχρονα προσωπικό, στην Κύπρο

και ειδικά στη Λεμεσό. Αυτό είναι
κάτι που οι επιχειρηματίες Ανά-
πτυξης Γης θα πρέπει να λαμβάνουν
σοβαρά υπόψη όταν καταστρώνουν
τα επιχειρηματικά τους πλάνα»,
συμπληρώνει ο κ. Αναστασιάδης.  

Στην αντίπερα όχθη, πάντως,
οι τιμές των αποθηκευτικών χώρων
δεν ανέκαμψαν ούτε κατά το ήμισυ
μέσα σε μία δωδεκαετία αφού ο
σχετικός Δείκτης το πρώτο τρίμηνο
του 2021 παρέμεινε στο 49,35. «Και
σ’ αυτήν την περίπτωση ισχύει το
ίδιο που αναφέρθηκε και για τις
τιμές πώλησης αποθηκών, ότι δη-
λαδή τα επόμενα χρόνια ενδεχο-
μένως να υπάρξει αύξηση της ζή-
τησης λόγω της ανόδου του ηλε-
κτρονικού εμπορίου και άρα αύ-
ξηση τιμών», καταλήγει.

Για την επαρχία Λεμεσού, ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζουν οι τιμές πώλησης παραθεριστικών διαμερισμάτων και σπιτιών.

<<<<<<

Σύμφωνα με τον Δείκτη
WiRE Index, οι τιμές
των διαμερισμάτων κι-
νούνται σε πολύ υψη-
λότερα από τα προ κρί-
σης επίπεδα. 

Τιμές πώλησης και ενοικίασης ακινήτων 
για την επαρχία Λεμεσού

Δείκτης Τιμών Πώλησης 
Τέταρτο τρίμηνο Πρώτο τρίμηνο Πρώτο τρίμηνο Ποσοστιαία 

2009 2017 2021 αλλαγή 2017/2021

Διαμερίσματα 100 63.62 84.89 33.4%
Κατοικίες 100 65.30 86.58 32.5%
Εμπορικά 100 65.90 69.94 6.1%
Αποθήκες 100 63.16 58.75 -7%
Γραφειακοί χώροι 100 69.61 78.68 13%
Παραθεριστικά διαμερίσματα 100 (2016) 111.27 135.16 21.5%
Παραθεριστικές κατοικίες 100 (2016) 105.73 116.87 10.5%

Δείκτης Τιμών Ενοικίασης 
Διαμερίσματα 100 80.68 139.41 72.8%
Κατοικίες 100 61.64 91.63 48.6%
Εμπορικά 100 52.20 58.85 12.7%
Αποθήκες 100 49.92 49.35 -1.1%
Γραφειακοί χώροι 100 56.07 64.01 14.2%
Παραθεριστικά διαμερίσματα 100 (2016) 115.06 183.89 59.8%
Παραθεριστικές κατοικίες 100 (2016) 115.86 139.79 20.6%

ΠΗΓH: ΔΕIΚΤΗΣ ΕΝΟΙΚIΩΝ WIRE, WIRE FS

Αξίζει να σημειωθεί πως ο Δεί-
κτης Τιμών Κατοικιών της Κεν-
τρικής Τράπεζας, σε τριμηνιαία
βάση σημείωσε κατά το τρίτο
τρίμηνο του 2020, για πρώτη
φορά από το πρώτο τρίμηνο του
2016, τριμηνιαίες μειώσεις σε
τέσσερις επαρχίες ταυτόχρονα.
Αντίθετα στη Λεμεσό σημειώθη-
κε οριακή αύξηση της τάξης του
0,2%. 
Όσον αφορά την ετήσια μεταβο-
λή, στη Λεμεσό καταγράφηκε
ετήσια αύξηση 1,9%. Όσον αφο-
ρά τις τιμές οικιών, πιο συγκε-
κριμένα, αυτές σημείωσαν μι-
κρή αύξηση 0,4% μόνο στην
επαρχία Λεμεσού. Σε ετήσια βά-
ση, σημειώθηκε αύξηση στις τι-
μές οικιών της τάξης του 0,8%
στη Λεμεσό. Τα διαμερίσματα

στη Λεμεσό κατέγραψαν τριμη-
νιαία μείωση της τάξης του
0,6% για πρώτη φορά μετά από
τέσσερα χρόνια συνεχόμενων
αυξήσεων. Σε μία πιο γενική
απεικόνιση, ο Δείκτης Τιμών Κα-
τοικιών που ανακοινώνει η Στα-
τιστική Υπηρεσία, για το τέταρτο
τρίμηνο του 2020, υπολογίζεται
στις 109,10 μονάδες. Συγκρινό-
μενα με το τρίτο τρίμηνο του
2020 ο Δείκτης αυξήθηκε κατά
4,7% και σε σχέση με το αντί-
στοιχο τρίμηνο του 2019 αυξή-
θηκε κατά 2,4%. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως ως βάση (100) για
τον συγκεκριμένο Δείκτη, λογί-
ζεται το 2015. Ο Δείκτης είχε
φτάσει στο υψηλότερο του ση-
μείο το δεύτερο τρίμηνο του
2019 όταν ανέβηκε στο 112,73.

Οι τιμές δείχνουν αντοχές 

Οι αγοραστές κρυπτονομισμάτων εκτίθενται σε πολλαπλούς κινδύνους.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑΜ. Σάββατο 1 - Κυριακή Πάσχα 2 Μαΐου  2021

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΜΑΪΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Διευκολύνσεις για την διεξαγωγή
τεστ PCR ετοιμάζεται να προσφέρει
αριθμός ξενοδοχείων στην Κύπρο
σε ξένους τουρίστες, οι οποίοι για
να επιστρέψουν στην πατρίδα
τους, θα πρέπει να προσκομίσουν
αρνητικό αποτέλεσμα μοριακής
εξέτασης. Σε κάποιες περιπτώσεις
μάλιστα το ξενοδοχείο θα απορ-
ροφά πλήρως το κόστος του τεστ,
το οποίο κυμαίνεται από 35-60 ευ-
ρώ, αξιοποιώντας συμφωνίες με
ιδιωτικά χημεία, αλλά και κατόπιν
σχετικής διαπραγμάτευσης με
διοργανωτές ταξιδίων. Στις πλεί-
στες περιπτώσεις η ενημέρωση
των ενδιαφερόμενων για την  σχε-
τική παρεχόμενη υπηρεσία γίνεται
μέσω του διοργανωτή ταξιδίων
και όχι μέσω της σελίδας του ξε-
νοδοχείου. Η διευθέτηση εστιάζει
σε τουρίστες από Ρωσία, Ουκρανία,
Μεγάλη Βρετανία,  Σουηδία αλλά
και όσες χώρες θα χρειάζονται αρ-
νητικό PCR για να επιστρέψουν
στη χώρα τους. Κάθε μονάδα κάνει
την δική της διευθέτηση και σε
συντονισμό με τους tour operators. 

Αυτή την στιγμή υπολογίζεται
ότι γύρω στα 25 ξενοδοχεία σε
Λευκωσία, Λεμεσό, Πάφο και ελεύ-
θερη Αμμόχωστο προσφέρουν την
συγκεκριμένη υπηρεσία. Αναμέ-
νεται ότι ο αριθμός θα αυξηθεί το
επόμενο διάστημα, με ξενοδοχεία
να παρέχουν διευκολύνσεις για
μοριακή εξέταση και τεστ αντιγό-
νου σε επισκέπτες και στο προ-
σωπικό τους και για σκοπούς δια-
κίνησης εντός Κύπρου, μετά και
την τελευταία απόφαση για δια-
κίνηση σε εστιατόρια και κατα-
στήματα μόνο με επίδειξη τεστ ή
εμβολιασμού. Υπάρχει ωστόσο και
η εκτίμηση ότι πρόκειται για πρω-

τοβουλία, η οποία δεν αναμένεται
να αποκτήσει μεγάλη μαζικότητα
στις τάξεις των ξενοδόχων. 

Οι προϋποθέσεις
Η εφαρμογή της υπηρεσίας γί-

νεται με κάποιους περιορισμούς
με τις διευκολύνσεις για τη διε-
νέργεια PCR τεστ να συνδέονται
συνήθως και με τον τύπο δωματίου
για το οποίο γίνεται κράτηση αλλά

και την διάρκεια των διανυκτε-
ρεύσεων. Για παράδειγμα, η Louis
Hotels έχει ανακοινώσει επίσημα
ότι το τεστ θα είναι δωρεάν για
όσους τουρίστες διαμείνουν στις
ξενοδοχειακές της μονάδες για
περίοδο επτά ή περισσότερων δια-
νυκτερεύσεων. Για κρατήσεις μι-
κρότερης διάρκειας, τότε το PCR
τεστ δεν θα είναι δωρεά αλλά θα
προσφέρεται σε πολύ χαμηλή τιμή.
Η διενέργεια της εξέτασης θα γί-
νεται σε ειδικό χώρο μέσα στο ξε-
νοδοχείο, ενώ σε χώρο του ξενο-
δοχείου θα διενεργούνται και τα
rapid τεστ για το προσωπικό του

ξενοδοχείου. Ανάλογες διευθετή-
σεις ισχύουν σε αριθμό άλλων ξε-
νοδοχείων κυρίως τεσσάρων και
πέντε αστέρων

Θετικά σχόλια
Θετικά αποτιμάται η ενέργεια

αυτή μερίδας ξενοδόχων, από φορείς
του τουρισμού, οι οποίοι αναφέρουν
ότι παρά την δύσκολη οικονομική
κατάσταση τα ξενοδοχεία προσπα-
θούν να δημιουργήσουν ένα βοη-
θητικό πλαίσιο παρέχοντας όσο το
δυνατό περισσότερη αξιοπιστία
στον κυπριακό ξενοδοχειακό τομέα
αλλά και στην Κύπρο ως προορισμό
και παράλληλα, διευκολύνουν τους
τουριστικούς εταίρους. Εκ μέρους
του συνδέσμου Τουριστικών Πρα-
κτόρων, ο επίτιμος πρόεδρός του
Βίκτωρ Μαντοβάνη σχολιάζει πως
«ό,τι κάνουμε το οποίο ενισχύει
την εμπιστοσύνη των ξένων συ-
νεργατών μας, είναι προς την σωστή
κατεύθυνση». Την ίδια ώρα, ωστό-
σο, υποδεικνύει ότι χρειάζεται συγ-
κεκριμένο πλάνο και σταθερότητα
σε ένα ευρύτερο πλαίσιο ώστε να
επωφεληθεί ο τουρισμός και φέρνει
ως παράδειγμα το τελευταίο lock-
down, το οποίο, όπως εξήγησε,
σωστά εφαρμόστηκε, όμως σε λά-
θος χρονική στιγμή. Αυτή την στιγ-
μή, οι ταξιδιωτικοί πράκτορες δέ-
χονται παράπονα από τουρίστες
οι οποίοι βρίσκονται στην Κύπρο
αφού δεν πρόλαβαν να ακυρώσουν
το ταξίδι τους, μετά την έκτακτη
απόφαση για lockdown, οι οποίοι
στην ουσία πλήρωσαν, μπήκαν
στο αεροπλάνο και ήρθαν στην
Κύπρο, χωρίς να μπορούν να επι-
σκεφτούν τις παραλίες, τα εστια-
τόρια ή έστω ένα κατάστημα με
σουβενίρ. Κάτι τέτοιες αποφάσεις
κοστίζουν στην αξιοπιστία μας, επι-
σημαίνει ο κ. Μαντοβάνη.

Επί τόπου και δωρεάν τεστ σε ξενοδοχεία
Γύρω στις 25 μονάδες παρέχουν διευκολύνσεις στη διενέργεια τεστ σε τουρίστες και προσωπικό 

Υπάρχουν φυσικά και αυτοί που
πρόλαβαν και ακύρωσαν τα εισι-
τήρια και τις κρατήσεις τους, μετά
την ανακοίνωση της κυβέρνησης
την περασμένη Παρασκευή, ενώ
είναι λογικό επόμενο ότι αυτές
τις μέρες δεν γίνονται άλλες κρα-
τήσεις. Κατά συνέπεια αυτή η πε-
ρίοδος τουλάχιστον των δύο εβδο-
μάδων της καραντίνας, θεωρείται
τουριστικά νεκρή. Ωστόσο, θεω-
ρείται ότι η ανακοίνωση του Υφυ-
πουργείου Τουρισμού για άνοιγμα
της Κύπρου σε εμβολιασμένους
τουρίστες όλων των αγορών, θα
ανατρέψει θετικά το κλίμα υπέρ

της Κύπρου και θα μετουσιωθεί
σε αύξηση των κρατήσεων το
επόμενο διάστημα. Παρά τις όποι-
ες θετικές πρωτοβουλίες προέρ-
χονται σε κυβερνητικό ή ιδιωτικό
επίπεδο, το μεγαλύτερο στοίχημα
παραμένει η επιδημιολογική ει-
κόνα της Κύπρου. Αν δεν μει-
ωθούν τα κρούσματα και ο δείκτης
θετικότητας, τότε η Κύπρος θα
παραμείνει εκτός παιχνιδιού φέ-
τος, σχολιάζουν φορείς του του-
ρισμού. Την ίδια ώρα εκφράζονται
εκτιμήσεις ότι μέχρι τέλη Μαΐου
η επιδημιολογική κατάσταση εν-
δεχομένως να έχει βελτιωθεί και

η Κύπρος να αλλάξει κατηγορία.
Εκ μέρους του ΠΑΣΥΞΕ, ο γεν.
διευθυντής Φιλόκυπρος Ρουσου-
νίδης δήλωσε στην «Κ» ότι το
lockdown σε συνδυασμό  με την
αύξηση της ταχύτητας εμβολια-
σμού και την πρόσφατη ανακοί-
νωση του Υφυπουργείου Τουρι-
σμού, δίνουν την δυνατότητα να
υπάρχει συγκρατημένη αισιοδοξία
και για την φετινή χρονιά. Επι-
σημαίνει, ωστόσο, ότι ως ΠΑΣΥΞΕ
επιλέγουν να κρατούν μικρό κα-
λάθι καθώς η πανδημία έδειξε ότι
τα πάντα αλλάζουν μέσα σε διά-
στημα ωρών. 

Συγκρατημένη αισιοδοξία

Πρόκειται για κίνηση η οποία αποτιμάται μεν θετικά από φορείς του τουρισμού, ωστόσο, εκτιμάται ότι θα καταφέρει
να ενισχύσει σημαντικά τις τουριστικές κρατήσεις. 

<<<<<<

Συγκεκριμένη αλυσίδα
ανακοίνωσε ότι θα επι-
χορηγεί το κόστος της
μοριακής εξέτασης για
τους τουρίστες από Ρω-
σία, Ουκρανία, Μεγάλη
Βρετανία, Σουηδία και
όλες τις αγορές που θα
χρειάζονται το αρνητικό
PCR για να επιστρέ-
ψουν στη χώρα τους. 
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Η εκτόξευση, λόγω της πανδημίας, 
της ζήτησης για προϊόντα, υπη-
ρεσίες και εφαρμογές πληροφο-
ρικής αντανακλάται στα αποτε-
λέσματα που εμφάνισαν κατά τη 
χρήση του 2020 οι εισηγμένες στο 
Χρηματιστήριο Αθηνών εταιρείες 
του κλάδου. 

Η συντριπτική πλειονότητα αυ-
τών κατέγραψε σημαντική μεγέ-
θυνση δραστηριότητας, αύξηση 
μεγεθών σε διψήφιο ποσοστό, σε 
σύγκριση με το 2019, που συνο-
δεύτηκε, σε πολλές περιπτώσεις, 
με νέες προσλήψεις. Οι αυξημέ-
νες απαιτήσεις για ψηφιακές λύ-
σεις και εφαρμογές από τον ιδιω-
τικό αλλά και τον δημόσιο τομέα, 
σε συνδυασμό με την επικείμε-
νη δημοπράτηση έργων, ύψους 
6 δισ. ευρώ, που θα συγχρηματο-
δοτηθούν από το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης, δημιουργούν ιδιαίτερα θετι-
κές προοπτικές για τον κλάδο της 
πληροφορικής, όπου αναμένονται 
νέες συγχωνεύσεις, εξαγορές, αλ-
λά και νέες αυξήσεις κεφαλαίου. 
Πώς όμως διαμορφώθηκαν οι επι-
δόσεις των εταιρειών πληροφορι-
κής κατά την περασμένη χρήση;
• Epsilon Net. Η εταιρεία κατέγραψε 
το 2020, έναντι του 2019, έκρηξη 
καθαρών κερδών, που αυξήθη-
καν κατά 133%, στα 3,28 εκατ. 
ευρώ, με τα λειτουργικά κέρδη, 
προ τόκων, φόρων και αποσβέ-
σεων (Ebitda) να τοποθετούνται 
στα 5,14 εκατ. ευρώ (+57,55%). 
Πέρυσι είχε κύκλο εργασιών 21,7 
εκατ. ευρώ από 18 εκατ. ευρώ το 
2019. Σε επίπεδο ομίλου, η Epsilon 
Net στα τέλη του 2020 αριθμού-

σε 500 εργαζομένους, δηλαδή 130 
περισσότερους συγκριτικά με το 
2019. Η εισηγμένη επιδιώκει να 
διευρύνει περαιτέρω το μερίδιό 
της στην αγορά του επιχειρησια-
κού λογισμικού, των εφαρμογών 
μισθοδοσίας και διαχείρισης αν-
θρώπινου δυναμικού (Payroll & 
HRM Systems). Με στόχο την ενί-
σχυση της θέσης της στην αγορά 
έχει προχωρήσει, από κοινού με 
τη Space Hellas, στην απόκτηση 
της Singular Logic έναντι ποσού 
της τάξεως των 18 εκατ. ευρώ.
• Entersoft. Σημαντικά αυξημένα 
κατά 56%, στα 3,5 εκατ. ευρώ, σε 
σύγκριση με το 2019, είναι τα κέρ-
δη μετά φόρων και για τον όμιλο 
Entersoft, ο οποίος πέρυσι τον 
Μάρτιο εισήλθε από την εναλλα-
κτική στην κύρια αγορά του χρη-
ματιστηρίου. Η εισηγμένη, που 
ενίσχυσε κατά 7,51% τον κύκλο 
εργασιών, στα 16,5 εκατ. ευρώ, 
ενώ αύξησε κατά 48,2% τα κέρδη 
προ φόρων, στα 4,3 εκατ. ευρώ, 
απασχολεί συνολικά 490 άτομα, 
δηλαδή 50 περισσότερους εργα-
ζομένους, συγκριτικά με το 2019. 
Στα τέλη της περασμένης χρονιάς 
εξαγόρασε, προς 5,1 εκατ. ευρώ, 
την εταιρεία Optimum που δρα-
στηριοποιείται στον χώρο των 
εφαρμογών εξειδικευμένου λογι-
σμικού για την εφοδιαστική αλυ-
σίδα και τα Logistics, ενισχύοντας 
με τον τρόπο αυτόν τη θέση της 
στη συγκεκριμένη ανερχόμενη 
αγορά.
• UniSystems. ∆ιψήφια υπήρξε η 
αύξηση μεγεθών και για τον όμι-
λο UniSystems, ο οποίος το 2020, 
έναντι του 2019, αύξησε τον κύ-
κλο εργασιών του κατά 15%, στα 

132 εκατ. ευρώ. Ενισχυμένα κα-
τά 44%, στα 8,1 εκατ. ευρώ, εί-
ναι και τα Ebitda, ενώ σημαντική 
άνοδο κατά 114% στα 4,5 εκατ. 
ευρώ κατέγραψαν και τα κέρδη 
προ φόρων. Η διοίκηση της εται-
ρείας προβλέπει πως τη φετινή 
χρονιά ο τζίρος θα ξεπεράσει τα 
140 εκατ. ευρώ, εκτιμώντας ότι 
θα υπάρξει βελτίωση και των κερ-
δών. Η Unisystems, που διαθέτει 
ανεκτέλεστο υπόλοιπο έργων άνω 
των 300 εκατ. ευρώ, αναφέρει ότι 
καθοριστικός παράγοντας για την 

πορεία υλοποίησης των νέων με-
γάλων ψηφιακών έργων του ∆η-
μοσίου είναι η γρήγορη ωρίμαν-
σή τους. ∆ιαπιστώνει ακόμη ότι 
υφίσταται δυσκολία εξεύρεσης 
εξειδικευμένου προσωπικού, γε-
γονός που δημιουργεί πίεση στις 
αμοιβές και καθυστέρηση ικανο-
ποίησης της αυξημένης ζήτησης.
• Performance Technologies. ∆ύο ψη-
φία έχει ο ρυθμός αύξησης των 
μεγεθών και της Performance 
Technologies που εμφάνισε, πέ-
ρυσι, κύκλο εργασιών 31,3 εκατ. 
ευρώ (+21%). Τα κέρδη προ φό-
ρων, χρηματοδοτικών, επενδυτι-
κών αποτελεσμάτων και αποσβέ-
σεων αυξήθηκαν κατά 29%, σε 4,3 
εκατ. ευρώ, ενώ τα καθαρά κέρδη 
διαμορφώθηκαν σε 2,6 εκατ. ευ-
ρώ, δηλαδή ήταν αυξημένα κατά 
43%, συγκριτικά με το 2019. Η 
εισηγμένη, που απασχολεί περισ-
σότερους από 100 εργαζομένους, 
σχεδιάζει την άντληση κεφαλαί-
ων, επιδιώκοντας την εξασφάλιση 
νέων έργων εντός κι εκτός Ελλά-
δας, με έμφαση στη διεκδίκηση 

συμβάσεων του ∆ημόσιου. Κατά 
το 2020, τα ίδια κεφάλαια του ομί-
λου αυξήθηκαν 43%, στα 8 εκατ., 
ευρώ, ενώ ο καθαρός δανεισμός 
περιορίστηκε στα 2,5 εκατ. ευρώ 
από 3,8 εκατ. ευρώ.
• Space Hellas. Ο όμιλος Space 
Hellas εξασφάλισε κατά το τε-
λευταίο τρίμηνο της περασμένης 
χρονιάς το 40% του συνολικού 
κύκλου εργασιών, που διαμορφώ-
θηκε σε 80,7 εκατ. ευρώ και είναι 
αυξημένος κατά 12% συγκριτικά 
με το 2019. Τα κέρδη προ φόρων, 
χρηματοδοτικών, επενδυτικών 
αποτελεσμάτων και αποσβέσεων 
(Ebitda) διαμορφώθηκαν στ 6,8 
εκατ. ευρώ (+8,5%), ενώ τα κέρ-
δη μετά από φόρους ανήλθαν σε 
1,7 εκατ. ευρώ, έναντι 1,516 εκατ. 
ευρώ το 2019, σημειώνοντας αύ-
ξηση 16%. Η Space Hellas ανήκει 
στην κατηγορία των εταιρειών 
που πραγματοποίησαν προσλή-
ψεις το 2020, καθώς το προσωπικό 
της, σε επίπεδο ομίλου, που απο-
τελείται από 400 εργαζομένους, 
έχει αυξηθεί κατά 40 άτομα, σε 

σχέση με το 2019.
• Byte Computer. Η λίστα των εται-
ρειών με ανοδικές επιδόσεις το 
2020, συγκριτικά με το 2019, περι-
λαμβάνει τον όμιλο Byte Computer 
που ενίσχυσε κατά 6,5%, στα 31,7 
εκατ. ευρώ, τον κύκλο εργασιών, 
με τα Ebitda να αυξάνονται κα-
τά 74%, στα 3,4 εκατ. ευρώ. Η ει-
σηγμένη υπερδιπλασίασε και την 
καθαρή κερδοφορία, που ανήλθε 
πέρυσι σε 1,7 εκατ. ευρώ από 0,6 
εκατ. ευρώ το 2019, απασχολώ-
ντας περίπου 200 εργαζομένους 
από 185 το 2019.
• Πλαίσιο. Την ανοδική τάση του 
κλάδου της πληροφορικής λόγω 
της στροφής στην τηλεργασία φα-
νερώνουν και οι επιδόσεις του 
τομέα υπολογιστών και ψηφια-
κών εφαρμογών της Πλαίσιο. Η 
συγκεκριμένη κατηγορία της ει-
σηγμένης, που δραστηριοποιείται 
και στην πώληση λευκών συσκευ-
ών, ειδών γραφείου και προϊόντων 
τηλεφωνίας, απέφερε αυξημένες 
πωλήσεις κατά 15,5%, στα 161 
εκατ. ευρώ.

Μεγάλες 
προσδοκίες και 
από τη δημοπράτηση 
έργων πληροφορικής, 
ύψους 6 δισ., που θα 
συγχρηματοδοτηθούν 
από το Ταμείο 
Ανάκαμψης.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Η πανδημία
απογείωσε
τις εταιρείες
πληροφορικής
Εκτινάχθηκε η ζήτηση για προϊόντα,

υπηρεσίες και ψηφιακές εφαρμογές

Η συντριπτική πλειονότητα των εισηγμένων του κλάδου της Πληροφορικής κατέγραψε σημαντική μεγέθυνση δραστηριότητας, αύξηση μεγεθών σε διψή-
φιο ποσοστό το 2020 σε σύγκριση με το 2019, που συνοδεύθηκε, σε πολλές περιπτώσεις, με νέες προσλήψεις.

Περισσότεροι από 90 εκατομμυρι-
ούχοι και 180 συνταξιούχοι από 
το εξωτερικό έχουν μετακομίσει 
φορολογικά στην Ελλάδα, κάνο-
ντας χρήση των ευεργετικών δια-
τάξεων που προβλέπουν χαμηλό-
τερους φόρους για όσο διάστημα 
παραμείνουν στη χώρα. Από τη 
«φορολογική μετακόμιση» των πα-
ραπάνω εκατομμυριούχων το ελ-
ληνικό ∆ημόσιο έχει εισπράξει 4,5 
εκατ. ευρώ. 

Αγοράζουν ακίνητα
Το θεσμικό πλαίσιο που ενερ-

γοποιήθηκε πρόσφατα έχει γίνει 
πόλος έλξης, καθώς εγκαταλείπουν 
άλλα ευνοϊκά φορολογικά συστή-
ματα για να ενταχθούν στο ελλη-
νικό καθεστώς. Πολλοί πλούσιοι 
μετέφεραν τη φορολογική τους 
κατοικία από τη Μεγάλη Βρετα-
νία αλλά και από τη Λατινική Αμε-
ρική στην Ελλάδα, ενώ συνταξι-
ούχοι κυρίως από σκανδιναβικές 
χώρες εγκαθίστανται στην Ελλά-
δα, αγοράζοντας μάλιστα ακίνητα. 
Λόγω του αυξημένου ενδιαφέρο-
ντος των φορολογουμένων, χορη-
γήθηκε πρόσφατα παράταση της 
προθεσμίας υποβολής αιτήσεων 
έως τις 31 Μαΐου για νέους φορο-
λογικούς κατοίκους που πραγμα-
τοποιούν σημαντικές επενδύσεις 
στην Ελλάδα (άρθρο 5Α του κώδικα 
φορολογίας εισοδήματος) και για 
δικαιούχους σύνταξης εξωτερικού, 
οι οποίοι μεταφέρουν τη φορολο-
γική τους κατοικία στη χώρα μας 
(άρθρο 5Β του κώδικα φορολογίας 
εισοδήματος). 

Κίνητρα για εργαζομένους
Ο κύκλος των ευνοϊκών ρυθμί-

σεων κλείνει με την ενεργοποίη-
ση της τελευταίας απόφασης που 

προσβλέπει στην προσέλκυση αλ-
λοδαπών εργαζομένων και αυτο-
απασχολουμένων, αλλά και Ελ-
λήνων που έφυγαν από τη χώρα 
κατά τη διάρκεια της οικονομικής 
κρίσης. Το ενδιαφέρον για την 
υπαγωγή στις νέες διατάξεις είναι 
αυξημένο, δεδομένου ότι προβλέ-
πουν, για φυσικά πρόσωπα που 
μεταφέρουν τη φορολογική τους 
κατοικία και θα απασχοληθούν 
σε νέες θέσεις εργασίας ή θα προ-
βούν σε έναρξη δραστηριότητας 
ως αυτοαπασχολούμενοι, απαλ-
λαγή από τον φόρο εισοδήματος 
και από την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης του 50% του εισοδήματος 
που θα αποκτούν στην Ελλάδα 
για μία επταετία. Οι ανωτέρω θα 
πρέπει, σύμφωνα με την απόφαση 
που εξέδωσε η Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ημοσίων Εσόδων, να υποβάλουν 

τη σχετική αίτηση μέχρι τις 30 Σε-
πτεμβρίου 2021.

Σύμφωνα με την απόφαση, όσοι 
«μετακομίσουν» φορολογικά στην 
Ελλάδα θα έχουν έκπτωση κατά 
50% από τη φορολόγηση των ει-
σοδημάτων τους, καθώς και απαλ-
λαγή από το τεκμήριο κατοχής και 
χρήσης Ι.Χ. 

Η σχετική απόφαση ορίζει, άλ-

λωστε, υπό ποιες προϋποθέσεις 
μπορεί κάποιος να αιτηθεί την 
υπαγωγή του σε αυτό το πλαίσιο:
• ∆εν ήταν φορολογικός κάτοι-
κος της Ελλάδας τα προηγούμενα 
πέντε από τα έξι έτη πριν από τη 
μεταφορά της φορολογικής κατοι-
κίας του στην Ελλάδα.
• Μεταφέρει τη φορολογική του 
κατοικία από κράτος-μέλος της 

Ε.Ε. ή του ΕΟΧ ή από κράτος με 
το οποίο είναι σε ισχύ συμφωνία 
διοικητικής συνεργασίας στον 
τομέα της φορολογίας με την Ελ-
λάδα.
• Παρέχει υπηρεσίες στην Ελλάδα 
στο πλαίσιο εργασιακής σχέσης 
που ασκείται είτε σε ημεδαπό νο-
μικό πρόσωπο ή νομική οντότητα 
είτε σε μόνιμη εγκατάσταση αλ-

λοδαπής επιχείρησης στην Ελλά-
δα. Τα ίδια προνόμια ισχύουν και 
εφαρμόζονται ανάλογα και για τα 
φυσικά πρόσωπα που μεταφέρουν 
τη φορολογική τους κατοικία στην 
Ελλάδα, με σκοπό να ασκήσουν 
ατομική επιχειρηματική δραστη-
ριότητα στη χώρα.
• ∆ηλώνει ότι θα παραμείνει στην 
Ελλάδα τουλάχιστον για μία διετία.

Οι αιτήσεις
Για τις αιτήσεις υπαγωγής στον 

ειδικό τρόπο φορολόγησης από 
μισθωτή εργασία και επιχειρημα-
τική δραστηριότητα που προκύ-
πτει στην ημεδαπή, οι οποίες θα 
υποβληθούν εντός του έτους 2021 
και αφορούν ανάληψη υπηρεσίας 
ή έναρξη εργασιών ατομικής επι-
χείρησης μέχρι τις 31 Ιουλίου 2021, 
η προθεσμία υποβολής της σχετι-
κής αίτησης και των συνυποβαλ-
λόμενων δικαιολογητικών ορίζεται 
μέχρι τις 30-9-2021. 

Η ∆ΟΥ κατοίκων εξωτερικού και 
εναλλακτικής φορολόγησης φορο-
λογικών κατοίκων ημεδαπής εξετά-
ζει τις ως άνω αιτήσεις και εκδίδει 
απόφαση έως την 30ή Νοεμβρίου 
2021, με την οποία τις εγκρίνει ή 
τις απορρίπτει, αναλόγως της συν-
δρομής ή μη των προϋποθέσεων. 
Αιτήσεις που υποβάλλονται με-
τά τις 30-9-2021 γίνονται δεκτές 
και εξετάζονται προκειμένου για 
την υπαγωγή του φορολογουμέ-
νου στον ειδικό τρόπο φορολόγη-
σης του εισοδήματος από μισθωτή 
εργασία και επιχειρηματική δρα-
στηριότητα που προκύπτει στην 
ημεδαπή για το επόμενο φορολο-
γικό έτος. 

Φυσικά πρόσωπα τα οποία 
έχουν ήδη μεταφέρει τη φορολογι-
κή τους κατοικία στην Ελλάδα και 
έχουν συνάψει συμβάσεις εργασίας 
ή έχουν προβεί σε έναρξη εργασι-
ών εντός του φορολογικού έτους 
2020 μπορούν να υποβάλουν αί-
τηση υπαγωγής στον ειδικό τρόπο 
φορολόγησης από μισθωτή εργα-
σία και επιχειρηματική δραστηρι-
ότητα που προκύπτει στην ημεδα-
πή, εφόσον δεν ήταν φορολογικοί 
κάτοικοι της Ελλάδας τα έτη 2015 
έως και 2019.

Περισσότεροι από 
90 εκατομμυριούχοι 
και 180 συνταξιούχοι, 
κυρίως από 
σκανδιναβικές χώρες, 
έχουν εγκατασταθεί 
στη χώρα.

Πλούσιοι και συνταξιούχοι μετακομίζουν φορολογικά στην Ελλάδα

Tα φορολογικά κίνητρα για την προσέλκυση εύπορων ξένων αποδίδουν καρπούς. Πολλοί πλούσιοι επέλεξαν να με-
ταφέρουν τη φορολογική τους κατοικία από τη Μεγάλη Βρετανία αλλά και από τη Λατινική Αμερική στην Ελλάδα, ενι-
σχύοντας τα δημόσια ταμεία με 4,5 εκατ. ευρώ. 
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Επειτα από μια συνεχή περίοδο κα-
θοδικών αναθεωρήσεων των εκτι-
μήσεων για τον ελληνικό τουρισμό 
φέτος, τις οποίες επέβαλε η επιδεί-
νωση της επιδημιολογικής εικόνας 
τόσο στην Ελλάδα όσο και στις αγο-
ρές από τις οποίες έλκει επισκέπτες, 
οι πρώτες ενδείξεις πως το χειρότε-
ρο σενάριο μπορεί να αποφευχθεί 
είναι γεγονός. Κυβέρνηση και του-
ριστικοί φορείς, από τα μέσα Μαρ-
τίου και μετά, μελετώντας τα δεδο-
μένα άρχισαν να εκτιμούν πως ο 
στόχος της ανάκτησης του 40%-50% 
της δραστηριότητας του 2019, που 
αποτελούσε την κεντρική πρόβλεψη 
στην αρχή του έτους, ενδέχεται να 
αποδειχθεί μη εφικτός. Ορισμένοι 
μάλιστα επεξεργάζονταν και σενά-
ρια κοντά στο 35%.

Ωστόσο, τις τελευταίες δύο εβδο-
μάδες πριν από το Πάσχα, τα δεδο-
μένα που διαμορφώνονται οδηγούν 
αρκετούς στην εκτίμηση πως εν-
δεχομένως από τα τέλη Μαΐου και 
μετά η δραστηριότητα να βελτιω-
θεί σημαντικά, οδηγώντας τελικά 
τον τουρισμό σε αρκετά υψηλότερα 
επίπεδα από το 40% του 2019. Σε 
κάθε περίπτωση πάντως, η χρονιά, 
αν δεν υπάρξει κάποια δραματική 
υποτροπή της πανδημίας, αναμένε-
ται να είναι καλύτερη από την περυ-
σινή. Ισως όχι τόσο καλύτερη όσο 
πολλοί πίστεψαν το προηγούμενο 
εξάμηνο, αλλά σίγουρα καλύτερη 
από το 2020. Αυτά όμως εφόσον η 
COVID-19 δεν επανακάμψει, όπως 
συνέβη τουλάχιστον δύο φορές το 
τελευταίο εννεάμηνο.

∆ύο είναι οι βασικές αιτίες που 
επαναφέρουν οψίμως την αισιοδο-
ξία στην τουριστική αγορά: αφενός 
η επιτάχυνση των εμβολιαστικών 
προγραμμάτων και η αποτελεσματι-
κότητά τους, τόσο στην Ελλάδα όσο 

και στο εξωτερικό, και η παράλλη-
λη διαδικασία αποδοχής των εμβο-
λιασμένων ή όσων έχουν αρνητικό 
μοριακό τεστ χωρίς πολλές διατυ-
πώσεις στη χώρα, και αφετέρου η 
διαφαινόμενη επιστροφή των Αμε-
ρικανών ταξιδιωτών στην Ευρώπη 
και μάλιστα με ιδιαίτερη δυναμική. 
Για να υλοποιηθεί πάντως αυτή η 
επιστροφή των Αμερικανών μένει 
ακόμα να ολοκληρωθούν κάποιες 
συμφωνίες σε επίπεδο Ουάσιγκτον 
- Βρυξελλών. Από την άλλη πλευρά, 

στην αγορά μετρούν εννέα απευθεί-
ας πτήσεις από τις Ηνωμένες Πολι-
τείες προς την Ελλάδα φέτος, αριθ-
μός που οι παλαιότεροι στην αγορά 
δεν θυμούνται να έχει υπάρξει ξανά.

Υπό αυτό το πρίσμα, χρήσιμες 
για τη διάγνωση της εξέλιξης της 
φετινής τουριστικής σεζόν είναι και 
οι πιο πρόσφατες εκτιμήσεις που δί-
νουν αερομεταφορείς και αεροδρό-
μια για την επιβατική κίνηση στην 
Αθήνα: Σύμφωνα με αυτές, η Ελλάδα 
και ειδικότερα το αεροδρόμιο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», στο πρώτο τρίμη-
νο, κατέγραψε εισερχόμενες ταξι-
διωτικές ροές στο 15,4% του 2019. 
Στο δεύτερο τρίμηνο ο αριθμός των 
ταξιδιωτών αναμένεται στο 25% του 
2019 και στο κρίσιμο τρίτο τρίμηνο 
στο 55% του 2019, αναφέρουν πηγές 
της «Κ». Το τελευταίο τρίμηνο ανα-
μένεται να κλείσει με ανάκτηση του 
60% των ταξιδιωτικών επισκέψεων 

του 2019. Τα μεγέθη αυτά αφορούν 
κυρίως το αεροδρόμιο της Αθήνας, 
ενώ στα περιφερειακά αεροδρόμια, 
ειδικά κατά το τρίτο τρίμηνο, η τα-
ξιδιωτική κίνηση από το εξωτερι-
κό αναμένεται να ανέλθει πιθανόν 
ακόμα και στο 65% αυτής του 2019.

Με τις προβολές αυτές συνηγορεί 
και η πρόσφατη εκτίμηση (Μάρτιος 
2021) του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Τουρισμού (ΠΟΤ), που αναφέρει ότι 
η μείωση των διεθνών αφίξεων το 
2021 σε σχέση με το 2019 θα κυμαν-
θεί μεταξύ -55% και -67%, ανάλογα 
με το αν οι περιορισμοί στα ταξίδια 
αρθούν σε σημαντικό βαθμό τον 
Ιούλιο ή τον Σεπτέμβριο και υπό την 
προϋπόθεση ότι δεν θα συμβεί κά-
ποια σημαντική επιδείνωση στην 
εξέλιξη της πανδημίας.

Σύμφωνα με το Airports Council 
International (ACI), η αεροπορική κί-
νηση στην Ευρώπη το 2021 αναμέ-

νεται να ανέλθει συνολικά στο 44% 
της αντίστοιχης του 2019, με το γ΄ 
τρίμηνο να φτάνει στο 60% και το 
δ΄ τρίμηνο στο 55% του 2019, δηλα-
δή μια αισθητή βελτίωση το δεύτερο 
εξάμηνο. Αντίστοιχα, σύμφωνα με τη 
Eurocontrol, η αεροπορική κίνηση 
στην Ευρώπη το 2021 αναμένεται 
να ανέλθει στο 51% της αντίστοι-
χης του 2019.

Οπως εξηγεί ο γενικός διευθυ-
ντής του Ινστιτούτου του Συνδέ-
σμου Ελληνικών Τουριστικών Επι-
χειρήσεων (ΙΝΣΕΤΕ) Ηλίας Κικίλιας 
στην «Κ», «ο τουρισμός αντιμετωπί-
ζει σήμερα ένα διαρκώς μεταβαλλό-
μενο περιβάλλον, με κεντρικό στοι-
χείο την αβεβαιότητα τόσο ως προς 
τις εξελίξεις της πανδημίας και τους 
περιορισμούς στις διασυνοριακές 
μετακινήσεις για την αντιμετώπισή 
της όσο και ως προς τις δυνατότη-
τες και επιθυμίες των πολιτών ανά 

τον κόσμο να ταξιδέψουν».
Στους αρνητικούς παράγοντες, 

σύμφωνα με τον ίδιο, περιλαμβά-
νονται:

– Πολλές χώρες, συμπεριλαμβα-
νομένης και της Ελλάδας, αντιμετω-
πίζουν ένα πολύ ισχυρό τρίτο κύμα 
πανδημίας, ενώ ορισμένες από τις 
μεταλλάξεις είναι ιδιαίτερα επιθε-
τικές.

– Η διαδικασία των εμβολιασμών 
στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες 
εξελίχθηκε τους πρώτους μήνες με 
πιο αργό ρυθμό από τον επιθυμητό.

– Σημαντικές αγορές, όπως η Γερ-
μανία και η Βρετανία, δεν έχουν ακό-
μα ξεκαθαρίσει την πολιτική τους ή 
τον συγκεκριμένο τρόπο κατηγοριο-
ποίησης/αντιμετώπισης των διαφό-
ρων προορισμών.

– Οι αγορές long-haul travel και 
κρουαζιέρας, που το 2019 συνεισέ-
φεραν τουριστικά έσοδα πάνω από 

3,5 δισ. στην Ελλάδα, παραμένουν, 
προσώρας τουλάχιστον, κλειστές.

– Υπάρχει σημαντική οικονομική 
αβεβαιότητα σε πολλά νοικοκυριά, 
ειδικά στην Ευρώπη, η οικονομία της 
οποίας βρίσκεται σε ύφεση.

– Στον βαθμό που οι ταξιδιώτες 
θα είναι υποχρεωμένοι να υποβλη-
θούν σε PCR τεστ είτε κατά την ανα-
χώρησή τους προς έναν τουριστικό 
προορισμό είτε και κατά την επι-
στροφή στην πατρίδα τους, αυτό 
θα αυξήσει σημαντικά το κόστος 
και την περιπλοκότητα του ταξιδιού, 
λειτουργώντας αποτρεπτικά.

Από την άλλη πλευρά, στους θετι-
κούς παράγοντες περιλαμβάνονται, 
σύμφωνα με τον κ. Ηλ. Κικίλια:

Η αποτελεσματικότητα των εμ-
βολίων καθώς και ότι στο Q3 θα έχει 
εμβολιαστεί ένα σημαντικό τμήμα 
του πληθυσμού της Ε.Ε.

Η συμφωνία της Ε.Ε. επί της πρό-
τασης του Ελληνα πρωθυπουργού 
για δημιουργία και υλοποίηση του 
Digital Green COVID Certificate έως 
τον Ιούνιο.

Οι δύο προαναφερθέντες παρά-
γοντες πιθανώς να επιτρέψουν μια 
σημαντική ανάκαμψη και μετά τον 
Αύγουστο, ειδικότερα την περίοδο 
Σεπτεμβρίου - Οκτωβρίου, κυρίως 
μεταξύ των οικογενειών χωρίς ανή-
λικα παιδιά.

Οι συσσωρευμένες αποταμιεύ-
σεις στις περισσότερες ευρωπαϊκές 
χώρες.

Εφόσον η Ελλάδα διατηρήσει το 
brand που δημιούργησε με την δια-
χείριση της πανδημίας πέρυσι, έχει 
τη δυνατότητα να αυξήσει το μερί-
διο αγοράς της. Οπως έδειξε η πρό-
σφατη μελέτη του ΙΝΣΕΤΕ, η Ελλάδα 
ήταν η πρώτη επιλογή ως προτιμη-
τέος τουριστικός προορισμός μετα-
ξύ των Ευρωπαίων ταξιδιωτών και 
τέταρτος προτιμητέος προορισμός 
για τις άλλες χώρες.

Ο στόχος για τουριστική κίνηση αισθητά άνω του 40% των μεγεθών του 2019 συμφωνεί με τις εκτιμήσεις διεθνών φορέ-
ων της αεροπορικής βιομηχανίας. Βάσει αυτών, η κίνηση στα αεροδρόμια της Ευρώπης αναμένεται μειωμένη κατά 55% σε 
σχέση με το 2019. Ολα αυτά, βέβαια, υπό την προϋπόθεση ότι δεν θα υπάρξει επιδείνωση της επιδημιολογικής εικόνας.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Οι εννέα απευθείας 
πτήσεις από Ηνωμένες 
Πολιτείες προς Ελλάδα 
φέτος είναι πρωτοφα-
νής αριθμός στα τουρι-
στικά χρονικά.

Αισιοδοξία για καλή τουριστική σεζόν
Εφικτός ο στόχος ανάκτησης έως και 50% των μεγεθών του 2019 – Εμβολιασμένοι και Αμερικανοί κάνουν τη διαφορά
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Από το 2022 η Ελλάδα παύει να 
είναι αρνητικός πρωταγωνιστής 
όσον αφορά τη φορολόγηση της 
επιχειρηματικής δραστηριότη-
τας. Με τη μείωση του συντελε-
στή φορολόγησης των νομικών 
προσώπων στο 22%, ο ελληνικός 
συντελεστής θα φτάσει να είναι 
μικρότερος κατά 1,65 μονάδα σε 
σχέση με τον παγκόσμιο μέσο 
όρο –διαμορφώνεται στο 23,65% 
για το 2021–, χαμηλότερος κατά 

0,81 μονάδα σε σχέση με τον μέ-
σο συντελεστή φορολόγησης που 
εφαρμόζεται από τις χώρες-μέλη 
του ΟΟΣΑ (22,81%) και 1,29 μο-
νάδα υψηλότερος από τον μέσο 
ευρωπαϊκό συντελεστή φορολό-
γησης των νομικών προσώπων. 
Εξαιρετικά ευνοϊκό καθίσταται 
όμως το περιβάλλον και για τη 
διανομή κερδών. 

Μετά τη μείωση του συντελε-
στή φορολόγησης των μερισμά-
των στο 5%, «παγώνει» και η ει-
σφορά αλληλεγγύης και για το 
2022, κάτι που σημαίνει ότι αν 
μια επιχείρηση αποφασίσει το 
2022 να προχωρήσει στη διανο-
μή του συνόλου των κερδών της, 
ο τελικός φορολογικός συντελε-
στής (μέχρι δηλαδή τα κέρδη να 
φτάσουν στον τραπεζικό λογαρια-
σμό του μετόχου) θα ανέλθει στο 
25,9%, όταν πριν από μόλις μία 

τριετία ο πραγματικός συντελε-
στής φορολόγησης των φυσικών 
προσώπων –συμπεριλαμβανομέ-
νης δηλαδή και της εισφοράς αλ-
ληλεγγύης– μπορούσε να φτάσει 
ακόμη και στο 40%, ανάλογα με 
το ύψος των μερισμάτων. 

Στη μόνιμη βελτίωση του κλί-
ματος όσον αφορά τη φορολόγη-
ση των επιχειρηματικών κερδών 
θα συμβάλει και η μόνιμου χαρα-
κτήρα μείωση του συντελεστή 
υπολογισμού της προκαταβολής 
φόρου στο 80% (με εξαίρεση τη 
φετινή χρήση, για την οποία θα 
εφαρμοστεί συντελεστής 70%). 

Ειδικά για τους υποψήφιους 
επενδυτές και τις νέες επιχειρή-
σεις, που θα εξακολουθήσουν να 
απολαμβάνουν τον μειωτικό συ-
ντελεστή του 50% στην προκατα-
βολή φόρου, οι απώλειες ρευστό-
τητας για την εξυπηρέτηση των 
φορολογικών υποχρεώσεων θα 
γίνουν ακόμη μικρότερες. 

Αλλαγή σελίδας
Τα στοιχεία δείχνουν ότι η Ελ-

λάδα περιορίζει αισθητά πλέον 
ένα συγκριτικό μειονέκτημα: αυ-
τό της υπερφορολόγησης. Στην 
αρχή της μνημονιακής περιόδου, 
το 2011, τα νομικά πρόσωπα φο-
ρολογούνταν στην Ελλάδα με συ-
ντελεστή 20%, που ήταν χαμη-
λότερος και από τον παγκόσμιο 
μέσο όρο (24,52%) και από τον 
ευρωπαϊκό μέσο όρο (22,58%), 
όπως και από τον μέσο όρο των 
χωρών-μελών του ΟΟΣΑ (25,42%). 
Με την αύξηση του συντελεστή 
φορολόγησης αρχικά στο 26% 
από το 2013 και στη συνέχεια 
στο 29% από το 2015, ήρθαν τα 
πάνω κάτω. 

Ειδικά το 2018 ήταν η χειρότε-
ρη χρονιά, καθώς η Ελλάδα βρέ-
θηκε να ξεπερνά κατά πέντε ολό-
κληρες μονάδες τον παγκόσμιο 
μέσο όρο, κατά 5,5 μονάδες τον 
μέσο όρο των χωρών-μελών του 
ΟΟΣΑ και κατά περισσότερες από 
7,5 μονάδες τον ευρωπαϊκό μέ-
σο όρο. Αυτή μάλιστα η σύγκρι-
ση δεν αποτυπώνει το πραγμα-
τικό «χάσμα» με τον υπόλοιπο 
πλανήτη. 

Με τον συντελεστή υπολογι-
σμού της προκαταβολής φόρου 
να εκτοξεύεται στο 100% για τα 
νομικά πρόσωπα, τον συντελεστή 
φορολόγησης των μερισμάτων να 
φτάνει ακόμη και στο 15% (για 
τις διανομές των ετών 2017 και 
2018) αλλά και τους συντελεστές 
υπολογισμού της εισφοράς αλλη-
λεγγύης να εκτοξεύονται ακόμη 
και στο 10% μετά το 2016 (η ει-
σφορά αλληλεγγύης επιβαλλόταν 
και επί το ύψος των μερισμάτων), 
το κράτος έφτανε να είναι... συ-
νέταιρος στα κέρδη της επιχειρη-
ματικής δραστηριότητας.

Με το ευνοϊκό «κοκτέιλ» του 
2022 (συντελεστής φορολόγησης 
των κερδών των νομικών προσώ-
πων στο 22%, προκαταβολή φό-
ρου στο 80% και συντελεστής φο-
ρολόγησης των μερισμάτων στο 
5%) η Ελλάδα θα εξακολουθεί να 
υστερεί συγκριτικά με αρκετές 
χώρες της ευρύτερης περιοχής 
των Βαλκανίων, που έχουν στη-
ριχτεί στους χαμηλούς φορολο-
γικούς συντελεστές. 

H Toυρκία έχει μειώσει από το 
2019 τον φορολογικό συντελε-
στή στο 20% (από 22% το 2019), 
η Ρουμανία παραμένει στο 16% 
από το 2011 μέχρι σήμερα, η Αλ-
βανία εφαρμόζει συντελεστή 15% 
από το 2014 μέχρι και φέτος, η 
Σερβία διαμορφώνει τον δικό της 
φορολογικό συντελεστή επίσης 
στο 15%, ενώ η Βουλγαρία είναι 
στο 10% και η Κύπρος στο 12,5%. 
Ωστόσο, ο στόχος δεν είναι να 
μπει η Ελλάδα σε φορολογικό 
ανταγωνισμό με τις υπόλοιπες 
χώρες της «γειτονιάς». Ο στόχος 

είναι να πάψει η εγχώρια και δι-
εθνής επενδυτική κοινότητα να 
«ανησυχεί» για το φορολογικό 
καθεστώς στην Ελλάδα.

Σε δημοσιονομικό επίπεδο, η 
κυβέρνηση εκτιμά ότι η μείωση 
του φορολογικού συντελεστή κα-
τά 6 ποσοστιαίες μονάδες μέσα 
σε μία τριετία (και μάλιστα εν μέ-
σω πανδημίας) θα «χρηματοδο-
τηθεί» από την αύξηση της φο-
ρολογητέας ύλης. 

Απόκρυψη εισοδημάτων
Στη χρήση του 2018 –τη χειρό-

τερη χρονιά όσον αφορά το ύψος 
των φορολογικών συντελεστών–, 
από το σύνολο των 269.000 νο-
μικών προσώπων, 104.000 εμφά-
νισαν ζημίες, 68.000 υπέβαλαν 
μηδενικές δηλώσεις και 37.400 
κέρδη που δεν ξεπέρασαν τις 
10.000 ευρώ σε ετήσια βάση. Κέρ-
δη άνω των 10.000 ευρώ (δηλα-
δή όσο είναι το ετήσιο εισόδημα 
ενός εργαζομένου με τον βασικό 
μισθό) δήλωσαν μόλις 59.000 νο-
μικά πρόσωπα, δηλαδή περίπου 
τα 2 στα 10. Προφανώς, η φο-
ροδιαφυγή ήταν ένας από τους 
λόγους που οδήγησαν σε αυτή 
την εικόνα. 

Με την κατακόρυφη μείωση 
των φορολογικών συντελεστών, 
το κίνητρο της απόκρυψης κερ-
δών γίνεται σαφώς μικρότερο. Σε 
συνδυασμό μάλιστα με τα προω-
θούμενα μέτρα για τα ηλεκτρο-
νικά τιμολόγια, εκτιμάται ότι τα 
επόμενα χρόνια θα καταστεί εφι-
κτή η καταγραφή γενναίας αύξη-
σης των φορολογητέων κερδών 
των επιχειρήσεων.

Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Ευνοϊκό είναι
το περιβάλλον
και για τη διανομή
κερδών μετά τη μείω-
ση του συντελεστή
φορολόγησης
των μερισμάτων
στο 5% και το «πάγω-
μα» της εισφοράς
αλληλεγγύης 
και το 2022.

Το 2020, τα δηλωθέντα εισοδήματα 
των φυσικών προσώπων θα υπο-
χωρήσουν αισθητά, ενδεχομένως 
και κάτω από τα 72 δισ. ευρώ, δη-
λαδή στα χαμηλότερα επίπεδα της 
τελευταίας 20ετίας και πολύ μακριά 
από τα 110 δισ. ευρώ που δηλώνο-
νταν πριν ξεσπάσει η κρίση και 
μπούμε στα μνημόνια. Τα κέρδη 
των νομικών προσώπων θα κατα-
γράψουν επίσης σημαντικότατη 
μείωση –ενδεχομένως και κάτω 
από τα 11-12 δισ. ευρώ– λόγω της 
πανδημίας, η οποία έφερε μείωση 
εσόδων άνω των 40 δισ. ευρώ μέσα 
στο 2020. Στόχος πλέον η ανάκτη-
ση του χαμένου εδάφους, δηλαδή 
η αύξηση της φορολογητέας ύλης 
και «όπλο» που επιλέγεται για να 
επιτευχθεί ο στόχος καθίστανται 
η μείωση των φορολογικών συντε-
λεστών και η θέσπιση κινήτρων.  

Η αύξηση των φορολογικών 
εσόδων τόσο από τα φυσικά όσο 
και από τα νομικά πρόσωπα, η 
οποία όμως θα προέλθει από τη 
σημαντική αύξηση των δηλωθέ-
ντων εισοδημάτων και των επι-
χειρηματικών κερδών και όχι από 
την εφαρμογή υψηλών φορολογι-
κών συντελεστών, είναι ένα από 
τα βασικά στοιχήματα που βάζει η 
κυβέρνηση για την επόμενη ημέ-
ρα της πανδημίας.

Σε νομοθετικό επίπεδο –ή έστω 
σε επίπεδο κυβερνητικών εξαγγε-

λιών– το πλαίσιο έχει σχεδόν ορι-
στικοποιηθεί. H μείωση της προκα-
ταβολής φόρου –σταθερά στο 80% 
από την επόμενη χρονιά– αλλά και 
του συντελεστή φορολόγησης των 
κερδών που δηλώνουν τα νομικά 
πρόσωπα, σε συνδυασμό με την 
κατάργηση της εισφοράς αλληλεγ-
γύης για τα μερίσματα, δημιουρ-
γούν το ευνοϊκότερο φορολογικό 
πλαίσιο για τις επιχειρήσεις και 
τους μετόχους από τις αρχές της... 
χιλιετίας. Αντίστοιχη εικόνα και για 
τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρηματική δραστηριότητα.

Ενώ από φέτος ενεργοποιείται 
η κλίμακα με τον εισαγωγικό συ-
ντελεστή του 9% –και ενώ από πέ-
ρυσι έχουν αποσυνδεθεί οι ασφα-
λιστικές εισφορές από το δηλωθέν 
εισόδημα– η εικόνα συμπληρώνε-
ται με τη μόνιμη μείωση της προ-
καταβολής φόρου στο 55%, αλλά 

και την κατάργηση της εισφοράς 
αλληλεγγύης. Ετσι, και για τις ατο-
μικές επιχειρήσεις δημιουργείται 
το ευνοϊκότερο καθεστώς φορο-
λόγησης των τελευταίων 20 ετών, 
καθώς μια ατομική επιχείρηση με 
κέρδη 20.000 ευρώ –οι 9 στις 10 
επιχειρήσεις δηλώνουν χαμηλό-

τερα κέρδη από αυτό το όριο– θα 
έχει πραγματικό φορολογικό συ-
ντελεστή χαμηλότερο ακόμη και 
από 20%. 

Η εικόνα συμπληρώνεται με τα 
ισχυρά φορολογικά κίνητρα για 
την προσέλκυση φορολογητέας 
ύλης από το εξωτερικό.  

1. Ηδη λειτουργεί το πλαίσιο εναλ-
λακτικής φορολόγησης του πα-
γκόσμιου εισοδήματος για νέους 
φορολογικούς κατοίκους που πραγ-
ματοποιούν σημαντικές επενδύ-
σεις στην Ελλάδα.
2. Εναλλακτική φορολογική αντι-
μετώπιση προβλέπει πλέον η νο-

μοθεσία και για τους δικαιούχους 
σύνταξης εξωτερικού, οι οποίοι θα 
δεχτούν να μεταφέρουν τη φορο-
λογική τους κατοικία στην Ελλάδα.
3. Το τοπίο συμπληρώνεται με τη 
θέσπιση κινήτρων για τους αλλο-
δαπούς εργαζομένους και αυτοα-
πασχολούμενους, αλλά και τους 
Ελληνες που έφυγαν από τη χώρα 
κατά τη διάρκεια της οικονομικής 
κρίσης μέσα από την περίφημη δι-
αδικασία του brain drain. Φυσικά 
πρόσωπα που θα μεταφέρουν τη 
φορολογική τους κατοικία και θα 
απασχοληθούν σε νέες θέσεις ερ-
γασίας ή θα προβούν σε έναρξη 
δραστηριότητας ως αυτοαπασχο-
λούμενοι θα δικαιούνται απαλλα-
γή από τον φόρο εισοδήματος για 
το 50% του εισοδήματος που θα 
αποκτήσουν στην Ελλάδα επί μία 
ολόκληρη επταετία.
4. Η τέταρτη παρέμβαση έχει να 
κάνει με τη διαμόρφωση του πλαι-
σίου για τη σύσταση και λειτουρ-
γία των εταιρειών ειδικού σκοπού 
για τη διαχείριση οικογενειακής 
περιουσίας (σ.σ. αφορά τη θέσπι-
ση πολύ ευνοϊκών φορολογικών 
κινήτρων για εταιρείες που θα δη-
μιουργήσουν τουλάχιστον πέντε 
θέσεις εργασίας μέσα σε 12 μή-
νες από την ίδρυσή τους και θα 
πραγματοποιήσουν στην Ελλάδα 
δαπάνες λειτουργίας τουλάχιστον 
ενός εκατομμυρίου ευρώ).

Με τη γενναία μείωση του συντελε-
στή υπολογισμού της προκαταβο-
λής φόρου στο 55% (από 100% που 
ήταν πριν από την πανδημία) αλλά 
και το «πάγωμα» της εισφοράς αλ-
ληλεγγύης για δεύτερη διαδοχική 
χρονιά (δηλαδή και για το 2022, με 
προοπτική βέβαια οριστικής κα-
τάργησης) συνεχίζεται η «επίθεση 
φιλίας» στις εκατοντάδες χιλιάδες 
αυτοαπασχολούμενους που δρα-
στηριοποιούνται στην Ελλάδα με 
ατομικές επιχειρήσεις. Είχε προη-
γηθεί από το 2019 η αποσύνδεση 
των ασφαλιστικών εισφορών από 
το δηλωθέν εισόδημα –η σύνδεση 
έγινε το 2016 και «γκρέμισε» τα 
δηλωθέντα εισοδήματα, καθώς οι 
επαγγελματίες στράφηκαν μαζικά 
στη φοροδιαφυγή για να γλιτώσουν 
τις κρατήσεις που έφταναν μέχρι 
και το 27%– αλλά και η ενεργοποίη-
ση της νέας φορολογικής κλίμακας 
με τον συντελεστή του 9% για τις 
πρώτες 10.000 ευρώ των κερδών, 
που πρακτικά καλύπτει σχεδόν το 
σύνολο των αυτοαπασχολούμενων.

Οι φορολογικές δηλώσεις των 
τελευταίων ετών αποτυπώνουν την 
επιμελέστατη προσπάθεια που έγι-
νε από την πλευρά των αυτοαπα-
σχολούμενων να «κρύψουν» ει-
σοδήματα για να αποφύγουν τις 
υπέρογκες κρατήσεις για φόρους 
και εισφορές, που έφταναν να αντι-
στοιχούν ακόμη και σε πάνω από 
60% του εισοδήματος. Στις φορο-

λογικές δηλώσεις του 2019, από το 
σύνολο των 381.406 επαγγελματιών 
που εμφάνισαν κέρδη στις φορολο-
γικές δηλώσεις τους, οι 284.000 δή-
λωσαν κάτω από 10.000 ευρώ και οι 
55.000 από 10.000 έως 20.000 ευρώ. 
Με τη μείωση του αρχικού φορολο-
γικού συντελεστή στο 9%, του συ-
ντελεστή προκαταβολής στο 55% 
και τον μηδενισμό της εισφοράς 
αλληλεγγύης, όλοι αυτοί οι επαγ-
γελματίες θα φτάσουν να φορολο-
γούνται με συντελεστή χαμηλότερο 
του 20% (τελικός πραγματικός συ-
ντελεστής), ακόμη και αν συμπε-
ριληφθεί η εισφορά αλληλεγγύης. 
Αν συνδυαστεί μάλιστα και η δυ-
νατότητα επιλογής του ύψους των 
ασφαλιστικών εισφορών, το τελικό 
αποτέλεσμα εκτιμάται ότι θα συμ-
βάλει στο να δηλωθούν περισσότε-
ρα εισοδήματα από την πλευρά των 
αυτοαπασχολούμενων. Αρκεί να 
σημειωθεί ότι πριν από την ενερ-
γοποίηση του νόμου Κατρούγκα-
λου, που συνέδεσε τις ασφαλιστι-
κές εισφορές με το εισόδημα, τα 
δηλωθέντα κέρδη των αυτοαπα-
σχολούμενων ξεπερνούσαν τα 5 
δισ., για να υποχωρήσουν στα 3,3 
δισ. μέσα σε μόλις μία τριετία. Αυτό 
το «χαμένο έδαφος» εκτιμάται ότι 
θα καταστεί εφικτό να ανακτηθεί 
από το 2022 και μετά, δεδομένου 
ότι με τη μείωση των φορολογικών 
συντελεστών το ρίσκο της φοροδι-
αφυγής μεγαλώνει πλέον αισθητά. 

Αύξηση δηλωθέντων εισοδημάτων προσδοκά το οικονομικό επιτελείο

Η προκαταβολή φόρου
μειώνεται στο 55%

H μείωση της προκαταβολής φόρου –σταθερά στο 80% από την επόμενη χρονιά– αλλά και του συντελεστή φορολό-
γησης των κερδών που δηλώνουν τα νομικά πρόσωπα, σε συνδυασμό με την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης 
για τα μερίσματα, δημιουργούν το ευνοϊκότερο φορολογικό πλαίσιο της τελευταίας 20ετίας. 

Τέλος εποχής
για τη βαριά
φορολογία
στις επιχειρήσεις
Ο φορολογικός συντελεστής μειώνεται

στο 22% το 2022, από 28% το 2019

Για την αύξηση
της φορολογητέας 
ύλης εφαρμόζονται
και κίνητρα προσέλ-
κυσης πλουσίων
και συνταξιούχων 
από το εξωτερικό.
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Ο Τζο Μπάιντεν προωθεί ένα ισχυρό-
τερο δίχτυ κοινωνικής προστασί-
ας, επενδύσεις σε έργα υποδομής, 
Παιδεία και Υγεία, συνολικής αξίας 
1,8 τρισ. δολαρίων και σύμφωνα 
με αξιωματούχους της κυβέρνησής 
του φιλοδοξεί να το χρηματοδοτή-
σει επιβάλλοντας υψηλότερους φό-
ρους στα μεγάλα εισοδήματα. Το εν 
λόγω πρόγραμμα είναι ανεξάρτητο 
από το πρόγραμμα δημοσιονομικής 
στήριξης ύψους 1,9 τρισ. δολαρίων 
που έθεσε σε εφαρμογή τον Μάρτιο 
όπως και από το δεύτερο σχέδιό του 
που έχει υποβληθεί προς έγκριση 
στο αμερικανικό Κογκρέσο για δα-
πάνες ύψους 2,3 τρισ. δολαρίων σε 
έργα υποδομής τα οποία θα χρημα-
τοδοτηθούν από τους αυξημένους 
φόρους στις επιχειρήσεις.

Παράλληλα, ο Αμερικανός πρό-
εδρος δρομολογεί την αύξηση του 
κατώτερου ωρομισθίου, πάγιο αί-
τημα των Αμερικανών εργαζομέ-
νων εδώ και χρόνια. Οπως αναφέ-
ρει σχετικό ρεπορτάζ της Deutsche 
Welle, αργά το βράδυ της Τρίτης ο 
Τζο Μπάιντεν υπέγραψε προεδρικό 
διάταγμα με το οποίο αυξάνεται το 
κατώτερο ωρομίσθιο στα 15 δολά-
ρια για όλους τους υπαλλήλους του 
αμερικανικού ομοσπονδιακού κρά-
τους. Το ποσό αυτό αντιπροσωπεύ-
ει αύξηση 37% σε σύγκριση με το 

υφιστάμενο χαμηλότερο ωρομίσθιο. 
Το προεδρικό διάταγμα υποχρεώ-
νει τις υπηρεσίες του ομοσπονδι-
ακού κράτους να προσαρμόσουν 
αναλόγως τις αποδοχές των υπαλ-
λήλων τους από τις 30 Ιανουαρίου 
του 2022. Προλειαίνει εν ολίγοις το 
έδαφος για μια ευρύτερη αύξηση 
του ωρομισθίου εκατοντάδων χι-
λιάδων εργαζομένων. Στη σχετική 
ανακοίνωση του Λευκού Οίκου το-
νίζεται πως «θα δοθεί έτσι ώθηση 
στην οικονομία και στην αποτελε-
σματικότητα των συμβασιούχων 
του αμερικανικού δημοσίου, ενώ 
θα προσφερθεί στους φορολογου-
μένους η δυνατότητα να αυξήσουν 
την παραγωγικότητά τους και την 
ποιότητα της εργασίας τους καθώς 
θα ενισχυθούν η υγεία τους και το 
ηθικό τους».

Στο μεταξύ, ο Αμερικανός πρόε-
δρος σχεδιάζει να χρηματοδοτήσει 
τις επενδύσεις σε έργα υποδομής 
αλλά και το ισχυρότερο δίχτυ κοι-
νωνικής προστασίας από το επενδυ-
τικό του πρόγραμμα ύψους 1,8 τρισ. 
δολαρίων αποκλειστικά και μόνο 
από τους φόρους που θα επιβάλει 
στα υψηλά εισοδήματα. Προσβλέ-
πει ειδικότερα σε έσοδα από τον 
διπλασιασμό του συντελεστή φορο-
λόγησης στο 39,6% σε ό,τι αφορά 
τις αποδόσεις κεφαλαίου για όσους 

επενδυτές έχουν έσοδα άνω του 
ενός εκατ. δολ. αλλά και στην αύ-
ξηση του φόρου από το 37% στο 
39,6% στους πλουσιότερους Αμερι-
κανούς. Εκτιμά πως τα έσοδα από 
αυτές τις αυξήσεις φόρων επαρκούν 
για  να καλύψουν πλήρως το κόστος 
του προγράμματός του μολονότι θα 
απαιτηθούν τα φορολογικά έσο-
δα των επόμενων 15 ετών για τη 
χρηματοδότηση των δαπανών που 

έχουν προγραμματιστεί για χρονο-
διάγραμμα οκτώ ετών.

Στα εν λόγω σχέδια του Τζο 
Μπάιντεν αναφέρεται σχετικό δη-
μοσίευμα της εφημερίδας Financial 
Times επικαλούμενο αξιωματούχους 
του Λευκού Οίκου αλλά και ρεπορ-
τάζ του BusinessInsider που ανα-
φέρει την προγραμματισμένη για 
χθες αργά το βράδυ ομιλία του Αμε-
ρικανού προέδρου, το περιεχόμενο 
της οποίας διέρρευσε σε συντάκτες 
των δύο μέσων. Ειδικότερα, οι υψη-
λότεροι φόροι προορίζονται για τη 
χρηματοδότηση του τρίτου σκέλους 
του προγράμματος Μπάιντεν, που ο 
Αμερικανός πρόεδρος έχει ονομάσει 
«Σχέδιο για τις Αμερικανικές Οικογέ-
νειες» και το οποίο θα είναι τελικά 
ευρύτερο και μεγαλύτερο από όσο 
είχε ανακοινωθεί πριν από λίγες 
εβδομάδες. Οπως τονίζουν οι F.T., 
αυτό το σκέλος του προγράμματος 
Μπάιντεν αντανακλά τη φιλοδοξία 
του Αμερικανού προέδρου να αναδι-

ατάξει πραγματικά την αμερικανική 
οικονομία, ενισχύοντας ουσιαστι-
κά τη στήριξη που θα παρέχει στα 
χαμηλότερα εισοδήματα και στα 
φτωχότερα νοικοκυριά πέραν της 
άμεσης βοήθειας που προσφέρθη-
κε εξαιτίας της πανδημίας.

Μεταξύ άλλων το σκέλος αυτό 
του προγράμματος Μπάιντεν προ-
βλέπει περαιτέρω δαπάνες ύψους 
225 δισ. δολαρίων για τη φροντίδα 
των παιδιών και άλλα 225 δισ. δο-
λάρια για τη θέσπιση εθνικού προ-
γράμματος πληρωμένων αδειών για 
οικογενειακούς λόγους και θέματα 
υγείας. Το συγκεκριμένο πρόγραμ-
μα στοχεύει στη στήριξη της μεσαί-
ας τάξης αλλά και των γυναικών με 
σκοπό τη μεγαλύτερη συμμετοχή 
τους στην αγορά εργασίας. Επε-
κτείνει, άλλωστε, φοροαπαλλαγές 
ύψους έως και 3.600 δολαρίων για 
κάθε παιδί μέχρι το 2025.

Οπως τονίζουν, πάντως, οι F.T., 
τα προγράμματα δαπανών και επεν-

δύσεων του Αμερικανού προέδρου 
είναι πραγματικά τολμηρά, ευρύ-
τατα αλλά προπαντός δαπανηρά 
και αναμένεται να προσκρούσουν 
στις αντιρρήσεις πολλών μελών του 
Κογκρέσου. Οι Ρεπουμπλικανοί θα 
προβάλουν εντονότατες αντιρρή-
σεις, αναγκάζοντας τον πρόεδρο να 
στηριχθεί στην περιορισμένη πλει-
οψηφία που έχουν οι ∆ημοκρατικοί 
στα δύο Σώματα του αμερικανικού 
Κογκρέσου. Το πλέον αμφιλεγόμε-
νο μέρος των προγραμμάτων είναι 
αναμφίβολα το σχέδιο του προέδρου 
να χρηματοδοτήσει τις αναγκαίες 
δαπάνες από τους αυξημένους φό-
ρους στα υψηλά εισοδήματα που 
σίγουρα θα βρουν σθεναρή αντί-
σταση από τους  Ρεπουμπλικανούς.  
Πρόκειται για προεκλογική υπό-
σχεση του Αμερικανού προέδρου 
και έχει ήδη προκαλέσει την αντί-
δραση παραγόντων της Wall Street 
και του επιχειρηματικού κόσμου 
της Αμερικής.

Ο Αμερικανός 
πρόεδρος εκτιμά 
πως τα έσοδα από 
τις αυξήσεις φόρων 
επαρκούν για να 
καλύψουν πλήρως 
το κόστος του 
προγράμματός του.

Νέο κοινωνικό
πακέτο Μπάιντεν
και αύξηση
βασικού μισθού
1,8 τρισ. δολ. για τις «αμερικανικές

οικογένειες», στα 15 δολ. το ωρομίσθιο

Το νέο πρόγραμμα Μπάιντεν προβλέπει περαιτέρω δαπάνες ύψους 225 δισ. δολαρίων για τη φροντίδα των παιδιών και άλλα 225 δισ. δολάρια για τη θέσπιση 
εθνικού προγράμματος πληρωμένων αδειών για οικογενειακούς λόγους και θέματα υγείας.

To χάσμα ανάμεσα στον πλούσιο 
Νότο και στον φτωχότερο Βορρά 
θα συνεχίσει να διευρύνεται στην 
Κίνα τα αμέσως επόμενα χρόνια, 
με την πανδημία να έχει επιδρά-
σει αρνητικά στις οικονομικές δι-
αφορές μεταξύ των επαρχιών της 
χώρας, επιδεινώνοντας τις μεταξύ 
τους αποκλίσεις. Σύμφωνα με τη 
Nomura, το χάσμα Βορρά και Νό-
του, το οποίο έχει διευρυνθεί κυ-
ρίως την τελευταία δεκαετία, θα 
επιφέρει σημαντικές επιπτώσεις 
στην ανάπτυξη, στο χρέος αλλά 
και στην πολιτική που θα ακολου-
θηθεί. Οπως σημειώνει σε σχετικό 
δημοσίευμά του το Bloomberg, οι 
νότιες επαρχίες έχουν επωφεληθεί 
από τις εξαγωγές και την ακμή του 
Ιντερνετ, σε αντίθεση με τις βόρει-
ες, που εάν και πλούσιες σε πρώ-
τες ύλες, έχουν πληγεί εξαιτίας του 
χαμηλού ρυθμού των επενδύσεων, 
την πτώση των τιμών στα προϊόντα 
και τη μετανάστευση. 

Η Nomura εκτιμά πως η συμβο-
λή της βόρειας Κίνας στην εθνική 
οικονομία έχει συρρικνωθεί στο 

35,2% το προηγούμενο έτος από 
42,9% το 2012. Οι παραλιακές πε-
ριοχές έχουν σημειώσει πιο στα-
θερό ρυθμό ανάκαμψης τον καιρό 
της πανδημίας σε σύγκριση με όσες 
που περιβάλλονται από ξηρά, σύμ-
φωνα με τελευταία στοιχεία που 
αφορούν το ΑΕΠ. Η αναιμική ανά-
πτυξη που καταγράφουν περιοχές 
της βόρειας Κίνας ασκεί ακόμη με-
γαλύτερες πιέσεις όσον αφορά την 
πορεία των δημοσιονομικών τους 
αλλά και τη διόγκωση του χρέους. 
Ενα ποσοστό της τάξεως του 60% 
της αδυναμίας αποπληρωμής των 

ομολόγων της χώρας προήλθε το 
2020 από τη βόρεια Κίνα, σημειώ-
νοντας άνοδο σε σύγκριση με το 
2019, ανέφεραν σε σχετική τους 

έκθεση οικονομολόγοι της Nomura. 
Παράλληλα, η αναλογία των εσό-
δων της τοπικής κυβέρνησης με 
τα έξοδα στη βόρεια Κίνα ήταν το 

2020 42,7% από 51% στη νότια. To 
χάσμα αναμένεται, ωστόσο, να συ-
νεχίσει να διευρύνεται τα επόμενα 
χρόνια, καθώς στις βόρειες περιο-
χές παρατηρείται χαμηλό ποσοστό 
γεννήσεων, ενώ μεγάλο μέρος του 
πληθυσμού εγκαταλείπει τις περι-
οχές αυτές στρεφόμενο προς άλλα 
μέρη. Οπως αναφέρουν τα στοιχεία 
της Nomura, o μέσος όρος αύξησης 
του πληθυσμού ετησίως στη βόρεια 
Κίνα ανήλθε μόλις στα επίπεδα του 
0,3% την περίοδο 2017 με 2019, 
έναντι 0,8% στον Νότο. 

Το χάσμα μεταξύ των περιοχών 
αναμένεται να διευρυνθεί διότι ανά-
μεσα στα σχέδια της Κίνας είναι η 
μείωση των εκπομπών του διοξει-
δίου του άνθρακα, η απεξάρτησή 
της από τον κλάδο των ακινήτων 
αλλά και η επιβολή οικονομικής 
πειθαρχίας από τις τοπικές κυβερ-
νήσεις, αναφέρει χαρακτηριστικά 
η Nomura, τονίζοντας παράλλη-
λα πως αυτοί οι παράγοντες μπο-
ρούν να αυξήσουν τον κίνδυνο 
μιας συστημικής οικονομικής κρί-
σης προκαλώντας παράλληλα κοι-

νωνική αποσταθεροποίηση. «Το 
Πεκίνο ίσως χρειάζεται να περπα-
τήσει σε τεντωμένο σχοινί και να 
αντισταθμίσει τους μακροπρόθε-
σμους στόχους με τη βραχυπρόθε-
σμη σταθερότητα», ανέφεραν οι οι-
κονομολόγοι της Nomura. Σύμφωνα 
με τοπικά στοιχεία που αφορούν το 
ΑΕΠ, τα οποία δημοσιεύθηκαν αυ-
τό τον μήνα, το τροπικό νησί στην 
επαρχία Χαϊνάν επωφελήθηκε το 
πρώτο τρίμηνο από την πολιτική 
των αφορολόγητων ειδών που ακο-
λούθησε, καταγράφοντας την ταχύ-
τερη ανάπτυξη μεταξύ των επαρ-
χιών της χώρας, με εξαίρεση την 
επαρχία Χουμπέι της Κίνας η οποία 
πέρυσι βρέθηκε στο επίκεντρο της 
υγειονομικής κρίσης. Σύμφωνα με 
τα στοιχεία, το πρώτο τρίμηνο η οι-
κονομία κινήθηκε σε χαμηλότερα 
επίπεδα σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περίοδο το 2019, γεγονός 
που καταδεικνύει πως η οικονο-
μία της χώρας δεν έχει ανακάμψει 
πλήρως ακόμη από το ξέσπασμα 
της πανδημικής κρίσης.

BLOOMBERG

Ισχυρό επενδυτικό ενδιαφέρον για 
κλάδους που έχουν μετασχηματι-
στεί χάρη στην τεχνολογία επιδει-
κνύουν οι επενδυτές, σύμφωνα με 
την τριμηνιαία έρευνα επενδυτι-
κού κλίματος της UBS. Βάσει της 
έρευνας, το 70% των επενδυτών 
θεωρεί τον τεχνολογικό μετασχη-
ματισμό την κορυφαία κατηγορία 
επενδύσεων τους επόμενους έξι μή-
νες, καθώς το 64% πιστεύει ότι οι 
μετοχές είναι ένας αποτελεσματι-
κός τρόπος διαφοροποίησης των 
χαρτοφυλακίων κατά την περίοδο 
ανάκαμψης και το 63% εκφράζει την 
άποψη ότι οι βιώσιμες επενδύσεις 
αποτελούν μια πολλά υποσχόμενη 
ευκαιρία. Σύμφωνα με την έρευνα, 
στην οποία συμμετείχαν ιδιώτες 
επενδυτές και ιδιοκτήτες επιχειρή-
σεων ανά τον κόσμο, οι επενδυτές 
εξακολουθούν να διατηρούν αυξη-
μένα επίπεδα ταμειακών διαθεσί-
μων στα χαρτοφυλάκιά τους, αλλά 
εξετάζουν το ενδεχόμενο κατανο-

μής περισσότερων μετρητών σε με-
τοχές. Τα ταμειακά διαθέσιμα απο-
τελούν το 22% των χαρτοφυλακίων 
των ιδιωτών επενδυτών παγκοσμί-
ως, ποσοστό μειωμένο κατά μόλις 
τρεις ποσοστιαίες μονάδες από τον 
Σεπτέμβριο του 2020. Οι υψηλές 
σταθμίσεις ταμειακών διαθεσίμων 
έρχονται σε αντίθεση με τις θετι-
κές εξελίξεις στην οικονομία και 
στην αγορά κατά το συγκεκριμένο 

χρονικό διάστημα, μεταξύ αυτών, η 
κατακόρυφη άνοδος των μετοχών, 
η διανομή των εμβολίων και η βελ-
τίωση των οικονομικών δεικτών. 
Ωστόσο, το 41% των επενδυτών 
εξετάζει το ενδεχόμενο ενίσχυσης 
της έκθεσής του στις μετοχές τους 
επόμενους έξι μήνες, σε σύγκριση 
με ποσοστό 12% το οποίο προτίθε-
ται να περιορίσει την έκθεση και με 
το 47% που επιθυμεί να διατηρήσει 
τα χαρτοφυλάκιά του στα ίδια επί-
πεδα. Παράλληλα, οι μισοί επενδυ-
τές ανησυχούν επίσης πολύ, ενώ το 
26% ανησυχεί σε κάποιο βαθμό ότι 
τα ταμειακά διαθέσιμα θα υποστούν 
μείωση της απόδοσης σε περίπτω-
ση που ο πληθωρισμός αυξηθεί σε 
υπερβολικό βαθμό. Το 41% ανα-
φέρει ότι, σε αυτήν την περίπτω-
ση, θα μπορούσε να αυξήσει τις 
τοποθετήσεις του σε μετοχές και το 
31% αναφέρει ότι θα μπορούσε να 
αυξήσει τις θέσεις του σε ακίνητα. 
Σημειώνεται ότι συνολικά 7 στους 

10 επενδυτές είναι αισιόδοξοι για 
την οικονομία της περιοχής τους 
για τους επόμενους 12 μήνες, σε 
σύγκριση με το 60% των επενδυ-
τών που συμμετείχαν στην έρευνα 
που πραγματοποιήθηκε πριν από 3 
μήνες. Το 80% των ιδιοκτητών επι-
χειρήσεων είναι αισιόδοξο σχετικά 
με την επιχείρησή του σε ορίζοντα 
12 μηνών, συγκρινόμενο με το 72% 
των ιδιοκτητών επιχειρήσεων πριν 
από τρεις μήνες. Το 37% σχεδιάζει 
περισσότερες προσλήψεις, ποσο-
στό αυξημένο κατά πέντε ποσο-
στιαίες μονάδες, σε σύγκριση με 
το 13% που ετοιμάζεται για μείω-
ση προσωπικού και είναι τέσσερις 
ποσοστιαίες μονάδες χαμηλότερο. 
Σημειώνεται ότι στην έρευνα της 
UBS συμμετείχαν 2.850 επενδυτές 
και 1.150 ιδιοκτήτες επιχειρήσε-
ων που διαθέτουν τουλάχιστον 1 
εκατ. δολ. σε επενδύσιμα στοιχεία 
ενεργητικού με το δείγμα να αφο-
ρά 14 αγορές. 

Διευρύνεται το χάσμα ανάμεσα στον πλούσιο Νότο και στον φτωχό Βορρά της Κίνας

Αισιόδοξοι για την οικονομία 7 στους 10 επενδυτές

Η συμβολή 
της βόρειας Κίνας 
στην εθνική οικονομία 
έχει συρρικνωθεί 
στο 35,2% το 
προηγούμενο έτος 
από 42,9% το 2012. 

Διατηρούν αυξημένα 
επίπεδα ταμειακών 
διαθεσίμων 
και εξετάζουν 
το ενδεχόμενο 
κατανομής 
περισσότερων 
μετρητών σε μετοχές.

Οι παραλιακές περιοχές έχουν σημειώσει πιο σταθερό ρυθμό ανάκαμψης 
τον καιρό της πανδημίας σε σύγκριση με όσες περιβάλλονται από ξηρά, σύμ-
φωνα με τελευταία στοιχεία που αφορούν το ΑΕΠ.

Το 80% των ιδιοκτητών επιχειρήσεων που συμμετείχαν στην έρευνα της 
UBS είναι αισιόδοξο σχετικά με την επιχείρησή του σε ορίζοντα 12 μηνών και 
το 37% σχεδιάζει περισσότερες προσλήψεις, ποσοστό αυξημένο κατά πέντε 
ποσοστιαίες μονάδες.
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Ενα έτος μετά την έναρξη της πρω-
τοφανούς δημοσιονομικής και 
νομισματικής χαλάρωσης που 
υπαγόρευσε η πανδημία, μιας 
πολιτικής ασυνήθιστα εκτετα-
μένων δαπανών, όλα δείχνουν 
πως πλησιάζει η ώρα να έρθει ο 
λογαριασμός. Οι ανεπτυγμένες 
οικονομίες, αλλά ιδιαιτέρως οι 
υπερχρεωμένες χώρες της ευρω-
παϊκής περιφέρειας, θα κληθούν 
σύντομα να αντιμετωπίσουν τα 
δυσβάσταχτα χρέη που επωμίστη-
καν για να αμβλύνουν τον οικο-
νομικό αντίκτυπο της πανδημίας, 
αντιστρέφοντας τις πολιτικές δη-
μοσιονομικής προσαρμογής. Με 
το παγκόσμιο χρέος να έχει εκτι-
ναχθεί στο 100% του παγκόσμι-
ου ΑΕΠ εξαιτίας του δανεισμού 
της πανδημίας, ενώ πιθανολογεί-
ται πως στη διάρκεια του έτους 
θα αυξηθεί περαιτέρω, το χρέος 
της χώρας μας να έχει υπερβεί το 
200% του ελληνικού ΑΕΠ κυμαι-

νόμενο ήδη στο 200,7% και το 
χρέος της γειτονικής Ιταλίας σε 
απόσταση αναπνοής από το 160% 
του ιταλικού ΑΕΠ, η εικόνα είναι 
σαφώς ανησυχητική ιδιαιτέρως 
για τις υπερχρεωμένες χώρες της 
Ευρωζώνης.

Ως εκ τούτου, τις καλούν ήδη 
να μελετήσουν εγκαίρως την πο-
ρεία τους διεθνείς οργανισμοί, 
ανεξάρτητοι οικονομολόγοι και 
επενδυτικές που επανειλημμέ-
νως ενθάρρυναν τις άνευ προ-
ηγουμένου δαπάνες, τονίζοντας 
σε κάθε ευκαιρία ότι προτεραιό-
τητα εν τω μέσω της πανδημίας 
είναι η στήριξη των οικονομιών 
και ότι η μέριμνα για τη διόγκωση 
του χρέους μπορεί να περιμένει. 
Ανάμεσά τους το ∆ΝΤ, ο ΟΟΣΑ, 
το ∆ιεθνές Χρηματοπιστωτικό Ιν-
στιτούτο (IIF), οι οικονομολόγοι 
της Bloomberg Economics, αλλά 
και πολλά στελέχη επενδυτικών. 
Ξεχωρίζει, πάντως, η προειδο-

ποίηση του ∆ΝΤ, αν και το Τα-
μείο δεν έχει αλλάξει επισήμως 
τη θέση του υπέρ της ανάληψης 
χρέους με σκοπό τη στήριξη των 
οικονομιών. Η προειδοποίηση 
έρχεται, όμως, από το blog του 
διεθνούς οργανισμού, στο οποίο 
εκφράζουν τις απόψεις τους συ-
νεργάτες του συχνά με μια από-
κλιση από την επίσημη γραμμή 
του. Αυτή τη φορά προειδοποι-
ούν, μεταξύ άλλων, για τον κίν-
δυνο αιφνιδιαστικής εκτίναξης 
του κόστους δανεισμού των υπερ-

χρεωμένων χωρών και τονίζουν 
πως οι αγορές δεν περιμένουν 
να σημειωθεί ανάπτυξη ώστε να 
διευκολυνθούν οι χώρες να πλη-
ρώσουν το χρέος τους.

Και αυτό γιατί το κόστος του 
δανεισμού παραμένει σε χαμηλά 
επίπεδα, ουσιαστικά σε επίπεδα 
που δεν αντανακλούν το ύψος του 
χρέους, αλλά όπως προειδοποιούν 
οικονομολόγοι και διεθνείς οργα-
νισμοί μπορεί να εκτιναχθεί αιφ-
νιδιαστικά, φέρνοντας σε δεινή 
θέση τις υπερχρεωμένες χώρες. 
Τα ομόλογα του ελληνικού ∆ημο-
σίου, παρά τη χαμηλή βαθμολογία 
τους από τους οίκους πιστοληπτι-
κής αξιολόγησης, έχουν αποδό-
σεις κάτω του 1% και τα αντίστοι-
χα της Ιταλίας μόλις 0,75%. Τόσο 
η Ελλάδα όσο και οι υπόλοιπες 
χώρες της ευρωπαϊκής περιφέ-
ρειας οφείλουν το χαμηλό κόστος 
δανεισμού τους στο πρόγραμμα 
ποσοτικής χαλάρωσης της ΕΚΤ. 

Ωστόσο, η πρόοδος στην εμβο-
λιαστική διαδικασία και η συνε-
πακόλουθη προσδοκία για επι-
τάχυνση των ρυθμών ανάπτυξης 
αναμένεται πως θα οδηγήσουν 
σχετικά σύντομα σε σταδιακή 
μείωση των αγορών ομολόγων 
από πλευράς της ΕΚΤ.

Είναι, εν ολίγοις, προφανής ο 
κίνδυνος να βρεθούν σύντομα 
τα ομόλογα των υπερχρεωμένων 
χωρών της Ευρωζώνης υπό την 
πίεση των δυνάμεων της αγοράς. 
Η πρόεδρος της ΕΚΤ, Κριστίν Λα-
γκάρντ, χαρακτήρισε προ ημε-
ρών «πρόωρη» οποιαδήποτε συ-
ζήτηση για μείωση των αγορών 
ομολόγων, αλλά παράγοντες της 
αγοράς όπως ο όμιλος Citigroup 
και η M&G Investments πιθανο-
λογούν ότι η τράπεζα θα αρχίσει 
να μειώνει τις αγορές ομολόγων 
τον Ιούνιο.

ΔΝΤ, BLOOMBERG, IIF,

EUROSTAT, ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠH

Εντείνονται
οι προειδοποιήσεις 
για τον κίνδυνο 
αιφνιδιαστικής 
εκτίναξης του κόστους 
δανεισμού.

Το ΔΝΤ προειδοποίησε προ 
ημερών διά στόματος δύο οι-
κονομολόγων του ότι αυτή τη 
στιγμή το χρέος είναι διαχειρί-
σιμο χάρη στο ιστορικά χαμηλό 
κόστος του δανεισμού αλλά 
«οι αγορές δεν περιμένουν να 
σημειωθεί υγιής ανάπτυξη για 
να αυξήσουν το κόστος του δα-
νεισμού και τείνουν να κάνουν 
το ακριβώς αντίθετο». 

Επαναφέροντας το ακανθώ-
δες θέμα της μεγάλης έκθε-
σης που έχουν οι τράπεζες σε 
κρατικό χρέος, η αναλύτρια της 
Deutsche Bank Χάικε Μάι υπο-
γράμμισε πως «σε αντίθεση 
με άλλους κινδύνους για τους 
οποίους ελήφθησαν μέτρα στο 
πλαίσιο της τραπεζικής ένω-
σης, δεν έχει ακόμη αντιμετω-
πισθεί ο κίνδυνος του κρατικού 
χρέους στους ισολογισμούς 
των τραπεζών».

Πριν από ένα χρόνο, ο γε-
νικός γραμματέας του ΟΟΣΑ 
Ανχελ Γκουρία ήταν από τους 
πρώτους που προειδοποιού-
σε για τις παρενέργειες των 
άνευ προηγουμένου δαπα-
νών κατά της πανδημίας το-
νίζοντας ότι «ο εφιάλτης του 
χρέους θα επιστρέψει και θα 
μας στοιχειώσει».

Ο φόβος

Ο κίνδυνος

Οι παρενέργειες

Οι προειδοποιήσεις για τους κινδύ-
νους που εγκυμονεί η νέα αν και 
αναγκαστική υπερχρέωση άρ-
χισαν από πολύ νωρίς και στην 
πορεία κλιμακώθηκαν οι χαρα-
κτηρισμοί που αναφέρονταν στα 
δυσθεώρητα ύψη του χρέους. Από 
πέρυσι κιόλας, όταν τέθηκαν σε 
εφαρμογή τα πρώτα προγράμματα 
στήριξης των οικονομιών, ο επι-
κεφαλής του ΟΟΣΑ, Ανχελ Γκου-
ρία, είχε προειδοποιήσει ότι «ο 
εφιάλτης του χρέους» θα επιστρέ-
ψει, αν και ο διεθνής οργανισμός 
θεώρησε την υπερχρέωση επι-
βεβλημένη λόγω της πανδημίας. 
Στα τέλη του περασμένου έτους, 
άλλωστε, το ∆ιεθνές Χρηματοπι-
στωτικό Ινστιτούτο (IIF) μίλησε 
για «τσουνάμι χρέους» σε μια απο-

τίμηση του συνολικού παγκόσμι-
ου χρέους, συμπεριλαμβανομένου 
δηλαδή εκείνου των επιχειρήσε-
ων που έχει φτάσει στο 365% του 
παγκόσμιου ΑΕΠ, όταν ένα χρόνο 
πριν ήταν στο 320% του παγκό-
σμιου ΑΕΠ.

Από τα στοιχεία της ΕΚΤ προ-
κύπτει, όμως, μια άλλη διάστα-
ση του προβλήματος του χρέους 
και αφορά τον στενό εναγκαλι-
σμό ανάμεσα στις υπερχρεωμέ-
νες κυβερνήσεις της Ευρωζώνης 
και τις ευρωπαϊκές τράπεζες. Η 
παθογένεια αυτή των ευρωπαϊ-
κών τραπεζών αναδείχθηκε σε όλο 
το μέγεθός της κατά τη διάρκεια 
της παγκόσμιας χρηματοπιστω-
τικής κρίσης και προπαντός της 
κρίσης χρέους του ευρώ όταν το 

τραπεζικό σύστημα της Ευρωζώ-
νης κινδύνεψε να κλονιστεί κα-
θοριστικά. Ο κίνδυνος εξώθησε 
τότε τις τράπεζες της Ευρωζώνης 
να περιορίσουν σταδιακά την έκ-
θεσή τους ειδικότερα σε ομόλογα 
της Ελλάδας. Από τη στιγμή όμως 
που χώρες της Ευρωζώνης άρχι-
σαν να δανείζονται πυρετωδώς 
για να αντιμετωπίσουν τον οικο-
νομικό αντίκτυπο της πανδημίας, 
οι ευρωπαϊκές τράπεζες βρέθηκαν 
εκ νέου σε διακεκαυμένη ζώνη 
καθώς άρχισαν και πάλι να αγο-
ράζουν κρατικά ομόλογα. Οπως 
προκύπτει από τα πιο πρόσφατα 
στοιχεία της ΕΚΤ, τον Φεβρουά-
ριο του 2020 οπότε η πανδημία 
χτύπησε την πόρτα του δυτικού 
κόσμου, η έκθεση των ευρωπαϊ-

κών τραπεζών σε κρατικό χρέος 
της Ευρωζώνης δεν υπερέβαινε 
τα 140 δισ. ευρώ. Αυξήθηκε όμως 
δραματικά μέσα σε μόνον 12 μή-
νες και τον Φεβρουάριο του τρέ-
χοντος έτους είχε εκτιναχθεί στο 
ιλιγγιώδες ποσό των 2,1 τρισ. ευ-
ρώ. Και πάλι η Ιταλία βρίσκεται 
στο επίκεντρο του προβλήματος, 
καθώς οι ιταλικές τράπεζες, όπως 
άλλωστε και οι γαλλικές, έχουν 
αυξήσει δυσανάλογα την έκθεσή 
τους στα ομόλογα του ιταλικού και 
του γαλλικού δημοσίου, αντιστοί-
χως. Με τα τελευταία στοιχεία, τα 
ομόλογα του ιταλικού δημοσίου 
που βρίσκονται στα χαρτοφυλά-
κια των ιταλικών τραπεζών αντι-
προσωπεύουν κατά μέσον όρο το 
18% του συνολικού ενεργητικού 

τους έχοντας μειωθεί ελαφρώς 
σε σύγκριση με τα επίπεδα στα 
οποία εκτινάχθηκαν το περασμέ-
νο έτος. Κάτι ανάλογο συμβαίνει 
με τις γαλλικές τράπεζες, καθώς 
η έκθεσή τους στα ομόλογα του 
γαλλικού δημοσίου έχει σημειώ-
σει αύξηση κατά 18% μέσα στους 
12 μήνες από τον Φεβρουάριο του 
περασμένου έτους και μέχρι τον 
Φεβρουάριο του τρέχοντος και 
έχει εκτιναχθεί στο επίπεδο-ρε-
κόρ των 431 δισ. ευρώ. Το θέμα 
βρίσκεται στην ατζέντα της Κομι-
σιόν και στο πλαίσιο της διαβού-
λευσης με τους ενδιαφερόμενους 
φορείς για τις μεταβολές που πρέ-
πει να αποφασίσει σε ό,τι αφορά 
το οπλοστάσιο της Ευρωζώνης 
στην αντιμετώπιση των κρίσεων.

Το υψηλό χρέος που έχουν συγκε-
ντρώσει οι χώρες στην περιφέ-
ρεια της Ευρωζώνης προσελκύ-
ει περισσότερο το ενδιαφέρον 
των Μάρκος Τσάμον και Τζόνα-
θαν Οστρι, οικονομολόγων και 
συνεργατών του ∆ΝΤ, οι οποίοι 
επιχειρούν μια αποτίμηση της 
κατάστασης και μια ανάλυση για 
το πώς μπορούν να εξελιχθούν 
τα πράγματα. Σε άρθρο τους στο 
ιστολόγιο του Ταμείου επισημαί-
νουν ότι όσο η πανδημία βρίσκε-
ται ακόμη μπροστά μας, θα ήταν 
λάθος να επιχειρήσουν οι κυβερ-
νήσεις να συγκεντρώσουν πλεο-
νάσματα για να αντεπεξέλθουν 
στην αποπληρωμή του χρέους 
τους. Καλούν, ωστόσο, όσες χώ-
ρες είναι υπερχρεωμένες να μερι-
μνήσουν εγκαίρως, λαμβάνοντας 

κάποια προληπτικά μέτρα, ενώ 
όλες οι χώρες γενικότερα πρέπει 
να σχεδιάσουν από τώρα τα προ-
γράμματά τους για τη μείωση του 
χρέους τους σε βιώσιμα επίπεδα. 
Σε ό,τι αφορά τις ανεπτυγμένες 
χώρες με μεγάλα δημοσιονομικά 
περιθώρια, οι δύο οικονομολόγοι 
εκτιμούν ότι δεν υπάρχει ιδιαί-
τερη ανησυχία. Συντάσσονται, 
άλλωστε, με την άποψη ότι οι 
υψηλότεροι ρυθμοί ανάπτυξης 
που θα σημειωθούν μετά το πέ-
ρας της πανδημίας θα οδηγήσουν 
σε μείωση του χρέους ως ποσο-
στού του ΑΕΠ.

Εκφραστής της άποψης αυ-
τής είναι, άλλωστε, και ο πρώην 
πρόεδρος της ΕΚΤ και νυν πρω-
θυπουργός της Ιταλίας, Μάριο 
Ντράγκι, ο οποίος στον δημό-

σιο διάλογο για το πώς μπορεί 
να αντιμετωπισθεί το υψηλό χρέ-
ος μετά το τέλος της πανδημίας 
έχει ταχθεί υπέρ της τόνωσης της 
ανάπτυξης. Ως εκ τούτου, δρο-
μολογεί εκτεταμένο επενδυτικό 
πρόγραμμα ύψους 248 δισ. ευρώ 

σε υποδομές της Ιταλίας και ψη-
φιοποίηση της ιταλικής οικονομί-
ας, πράσινη ενέργεια και γενικώς 
σχέδια φιλικά προς το περιβάλ-
λον. Οπως έχει τονίσει, ευελπι-
στεί πως θα ενισχύσει την επί 
χρόνια στάσιμη ιταλική οικονο-
μία προσθέτοντας 3,6 εκατοστι-
αίες μονάδες στην ανάπτυξή της. 
Μέχρις ότου επιτευχθεί αυτό, πά-
ντως, η γειτονική χώρα είναι εξί-
σου εξαρτημένη από το πρόγραμ-
μα της ΕΚΤ. Οπως υπογράμμισε 
στο Bloomberg ο Χέντρικ Τουτς, 
επικεφαλής του τομέα επενδύσε-
ων σταθερού εισοδήματος στην 
Aegon Asset Management, «η 
χώρα είναι σε θέση να αναχρη-
ματοδοτεί το χρέος της με πο-
λύ χαμηλότερες αποδόσεις σε 
σχέση με τις αναμενόμενες χάρη 

στην ΕΚΤ, γι’ αυτό και η κρίση 
της πανδημίας υπήρξε ευεργετι-
κή για την Ιταλία, καθώς συγκά-
λυψε το πρόβλημά της». Ο ίδιος 
επισημαίνει ότι οι χαμηλές απο-
δόσεις των ιταλικών ομολόγων 
«δεν είναι αποτέλεσμα πολιτικής 
της Ρώμης, αλλά των Βρυξελλών 
και της Φρανκφούρτης που καθο-
ρίζουν τη μακροπρόθεσμη εικόνα 
του ιταλικού δημόσιου χρέους». 
Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, ο οί-
κος πιστοληπτικής αξιολόγησης 
Fitch Ratings προειδοποίησε προ 
ολίγων ημερών πως το χρέος της 
προβλέπεται να παραμείνει σε 
επίπεδα άνω του 200% και αν 
δεν κατορθώσει να το περιορίσει, 
κινδυνεύει από υποβάθμιση της 
πιστοληπτικής της ικανότητας.

 ΔΝΤ, BLOOMBERG

Σε διακεκαυμένη ζώνη οι τράπεζες λόγω της έκθεσής τους σε κρατικά ομόλογα

Μεγαλύτεροι οι κίνδυνοι για τις χώρες της ευρωπαϊκής περιφέρειας

Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΕΚΤ, η 
έκθεση των ευρωπαϊκών τραπεζών 
σε κρατικό χρέος τον Φεβρουάριο 
του τρέχοντος έτους είχε εκτιναχθεί 
σε 2,1 τρισ. ευρώ.

Επιστρέφει το «φάντασμα» του χρέους
Ανησυχητικά τα στοιχεία, ιδιαιτέρως για τις υπερχρεωμένες χώρες της Ευρωζώνης

Οσες είναι 
υπερχρεωμένες 
πρέπει να μεριμνήσουν 
εγκαίρως, 
λαμβάνοντας κάποια 
προληπτικά μέτρα, 
υποστηρίζουν 
συνεργάτες του ΔΝΤ.
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ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ

Το Πολυδύναμο Κέντρο ∆ήμου Έγκωμης δέχεται αιτήσεις για την πιο κάτω θέση εργασίας:

Υπεύθυνος/η Κέντρου Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών

Ωράριο εργασίας: 12.30-18.00
Μισθός:  800 ευρώ

Απαιτούμενα προσόντα 

• Πτυχίο ∆ημοτικής Εκπαίδευσης και 1 χρόνος πείρα σε αντίστοιχη θέση.

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να υποβάλλουν την αίτηση τους μαζί με αντίγραφα απολυτηρίου
Λυκείου , Πτυχίου και Βιογραφικού Σημειώματος στο email  zoearg1@gmail.com μέχρι την
Παρασκευή 7 Μαΐου 2021.

Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να επικοινωνήσετε στο 22453886 από τις 07.30-12,30.

CALL  FOR  APPLICATIONS 
Director of the Cyprus Cancer Research Institute (CCRI)

The Cyprus Cancer Research Institute (C.C.R.I.), a Non-For-Profit organization, based in
Nicosia, Cyprus, is anticipated to be a world class interdisciplinary research institute that will
operate within a network of leading clinical and academic partners namely the University of
Cyprus (UCY), the Karaiskakio Foundation (KF) and the Bank of Cyprus Oncology Centre
(BOCOC), aiming to promote excellence in the field of cancer research and in the development
and utilization of innovative diagnostic and therapeutic systems to challenge this devastating
disease. The Institute will bring together leading scientists working across different areas of
biology and medical sciences to develop an internationally competitive program of research
aiming to improve the current understanding on cancer pathogenesis and develop novel
therapeutic approaches against different cancers.

With a mission to promote high calibre cancer research in Cyprus and to breed the next
generation of cancer research scientists, the CCRI is looking to hire the Institute’s Director who
will be responsible for the direction and management of the Institute. The Director will  mainly
be  responsible for the design and implementation of the CCRI Strategic Research Plan. The
Director will also receive annual funding to lead his/her own research program/group.

The position of the CCRI Director, based in Nicosia (Cyprus), is open to local and/or foreign
applicants.

The text of this Call for Applications is published on the CCRI’s website (www.ccri.org.cy) at: 
https://www.ccri.org.cy/careers/  - “Call for Applications – CCRI DIRECTOR”.
Applications must be submitted before May 31st, 2021.
For any information relating to the position, please contact the CCRI’s HR Department via

email or phone at below contact details.
Email.: hr@ccri.org.cy  /  Tel.: +357 22 894376

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ

Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος
Γονέων και Φίλων
Παιδοογκολογικής

Μονάδας θα ήθελε να
ανακοινώσει επίσημα ότι
από τις 30/7/2020 μέχρι

και τις 30/1/2021
πούλησε βραχιόλια και το

συνολικό ποσό από την
πώληση των βραχιολιών

ανέρχεται στα 390 ευρώ.

Στο ιλιγγιώδες ποσό των 5,4 τρισ. 
δολαρίων ανέρχεται η αποταμί-
ευση που συγκέντρωσαν τα νοι-
κοκυριά στις περισσότερες χώ-
ρες ανά τον κόσμο από την αρχή 
της πανδημίας, όταν οι δαπάνες 
τους περιορίστηκαν αναγκαστικά 
με την αναστολή της οικονομικής 
δραστηριότητας αλλά και εξαιτίας 
της ανησυχίας των καταναλωτών 
για τις θέσεις εργασίας τους και 
για το εισόδημά τους. Οι διαφο-
ρές ανάμεσα στις πλούσιες και τις 
φτωχές χώρες, όπως ανάμεσα στα 
διαφορετικά εισοδηματικά στρώ-
ματα στο εσωτερικό των χωρών, 
είναι πάντως εμφανείς και στα επί-
πεδα της αποταμίευσης: σαφώς 
υψηλότερα στις ΗΠΑ, στη ∆υτική 
Ευρώπη και στις πλούσιες χώρες 
της Μέσης Ανατολής και σαφώς 
χαμηλότερα στις χώρες της Ανα-
τολικής Ευρώπης και στις φτωχό-
τερες χώρες της Ασίας. Η αποταμί-
ευση αυτή, πάντως, αποτελεί μία 
από τις ελπίδες της παγκόσμιας 
οικονομίας για ανάκαμψη μετά το 
τέλος της πανδημίας, καθώς ανα-
μένεται πως θα διοχετευθούν σε 
κάθε είδους καταναλωτικές δαπά-
νες δίνοντας ώθηση στην ανάπτυ-
ξη. Προ ημερών ο οίκος Moody’s 
προέβλεψε πως αν τα νοικοκυριά 
ανά τον κόσμο δαπανήσουν περί-
που το ένα τρίτο από το πλεόνα-

σμα αποταμίευσής τους, θα δώ-
σουν ώθηση στην ανάπτυξη της 
παγκόσμιας οικονομίας κατά του-
λάχιστον 2 εκατοστιαίες μονάδες 
στη διάρκεια του τρέχοντος και 
του επόμενου έτους.

Σύμφωνα με εκτιμήσεις του εν 
λόγω οίκου, τα αμερικανικά νοικο-
κυριά συγκέντρωσαν το μεγαλύτε-
ρο μέρος από τα κεφάλαια αυτά, 
καθώς αποταμίευσαν 2 τρισ. δο-
λάρια πιο πολλά από τα αναμενό-
μενα επίπεδα βάσει των αντίστοι-
χων του 2019. Αντίστοιχα στοιχεία 
της Evercore ISI καταδεικνύουν 
επιπλέον πως η αποταμίευση στη 
μεγαλύτερη οικονομία του κόσμου 
συγκεντρώθηκε προτού ακόμη τε-
θεί σε  εφαρμογή των πρόγραμμα 
Μπάιντεν των 1,9 τρισ. δολαρίων.

Παράλληλα, στοιχεία του ΟΟ-
ΣΑ φέρουν την αποταμίευση των 
νοικοκυριών στις πιο ανεπτυγμέ-
νες οικονομίες να έχει φτάσει στα 
υψηλότερα επίπεδα από την αρχή 
του αιώνα. Ομοίως, η αποταμίευ-
ση ήταν πολύ μεγαλύτερη από το 
σύνηθες σε χώρες της Μέσης Ανα-
τολής που στήριξαν τις οικονομίες 
τους με γενναιόδωρα προγράμμα-
τα, ενώ στην Ασία η αποταμίευση 
των νοικοκυριών ήταν και πάλι 
μεγάλη αλλά όχι ιδιαιτέρως υψηλή 
από τα συνήθη επίπεδα εν μέρει 
και επειδή η πανδημία αναχαιτί-

στηκε ταχύτερα και ήταν μικρότε-
ρος ο αντίκτυπός της στις δαπάνες 
των νοικοκυριών.

Στη Νότια Αμερική και στην 
Ανατολική Ευρώπη τα επίπεδα της 
αποταμίευσης αυξήθηκαν αλλά λι-
γότερο σε σύγκριση με τις ΗΠΑ, 
καθώς δέχθηκαν βαρύτατο πλήγμα 
από την πανδημία και τα κυβερνη-
τικά προγράμματα ήταν λιγότερο 

γενναιόδωρα. Σε όλες αδιακρίτως 
τις γεωγραφικές ζώνες ο αντίκτυ-
πος της πανδημίας ήταν άνισος, 
με τα φτωχά νοικοκυριά να πλήτ-
τονται περισσότερο και εξίσου 
άνιση ήταν η αποταμίευση, με τα 
περισσότερα κεφάλαια να συγκε-
ντρώνονται στους τραπεζικούς λο-
γαριασμούς των πλουσιότερων νοι-
κοκυριών. Οπως τονίζει η Moody’s, 
συνολικά η αποταμίευση ανά τον 
κόσμο ανήλθε τουλάχιστον στο 
6% του παγκόσμιου ΑΕΠ μέχρι το 
τέλος του πρώτου τριμήνου. Σχετι-
κό ρεπορτάζ των Financial Times 
σχολιάζει πως οι τελευταίες έρευ-
νες δείχνουν αισιοδοξία μεταξύ 
καταναλωτών, που σημαίνει ότι 
θα σπεύσουν να δαπανήσουν σε 
καταστήματα, μπαρ και εστιατόρια 
μόλις ανακληθούν οι περιορισμοί 
οι οποίοι έχουν επιβληθεί για την 
ανάσχεση της πανδημίας.

Είναι ενδεικτικά τα πορίσμα-

τα έρευνας του Morning Consult 
που φέρει το 1/3 των πλουσιότε-
ρων νοικοκυριών σε πολλές χώ-
ρες, όπως Κίνα, Αυστραλία, Ιταλία, 
Ρωσία και ΗΠΑ, να εκτιμούν πως 
η περίοδος που διανύουμε είναι  
καλή για να προχωρήσουν σε με-
γάλες αγορές. ∆εν ισχύει, ωστόσο, 
το ίδιο για τα φτωχότερα νοικοκυ-
ριά. Οικονομολόγοι της Goldman 
Sachs επισημαίνουν πως τα δύο 
τρίτα της πρόσθετης αποταμίευ-
σης στις ΗΠΑ προήλθαν από το 
πλουσιότερο 40% του πληθυσμού 
της υπερδύναμης. 

Οι ίδιοι οικονομολόγοι εκτιμούν 
για αυτό πως η κατανομή αυτή της 
αποταμίευσης θα περιορίσει την 
κλίμακα της ώθησης που θα λάβει 
η οικονομία όταν θα αρθούν τα πε-
ριοριστικά μέτρα, καθώς «τα υψη-
λότερα εισοδήματα δεν θα προχω-
ρήσουν τόσο σε δαπάνες». Οπως 
χαρακτηριστικά ανέφεραν μιλώ-

ντας στους F.T., «αν η πρόσθετη 
αποταμίευση ανήκει στα πλουσι-
ότερα νοικοκυριά, οπότε και θα 
αντιμετωπιστεί ως αύξηση του 
πλούτου τους και όχι ως ενίσχυ-
ση του εισοδήματος, τότε θα εί-
ναι σαφώς χαμηλότερο το επίπεδο 
των δαπανών». 

Ενδεικτική περίπτωση η Βρε-
τανία, όπου σύμφωνα με την Τρά-
πεζα της Αγγλίας σχεδόν τα τρία 
τέταρτα των νοικοκυριών ανέφε-
ραν σε σχετική δημοσκόπηση ότι 
σκοπεύουν να αφήσουν ανέγγιχτες 
τις αποταμιεύσεις στους τραπεζι-
κούς τους λογαριασμούς και να 
μην προχωρήσουν σε δαπάνες. Κά-
ποια άλλα νοικοκυριά σχεδιάζουν 
να χρησιμοποιήσουν την αποτα-
μίευσή τους για την αποπληρωμή 
χρεών ή να επενδύσουν σε συ-
νταξιοδοτικά ταμεία για να έχουν 
περισσότερα εισοδήματα μετά τη 
συνταξιοδότησή τους.

Οι διαφορές ανάμεσα 
στις πλούσιες και τις 
φτωχές χώρες, όπως 
ανάμεσα στα διαφο-
ρετικά εισοδηματικά 
στρώματα στο εσωτε-
ρικό των χωρών, είναι 
πάντως εμφανείς.

5,4 τρισ. δολάρια
αποταμίευσαν
τα νοικοκυριά
σε όλο τον κόσμο
Γεγονός που γεννά ελπίδες

για παγκόσμια ανάκαμψη

Οικονομολόγοι εκτιμούν πως η κατανομή της αποταμίευσης θα περιορίσει την κλίμακα της ώθησης που θα λάβει η οικονομία όταν θα αρθούν τα περιοριστι-
κά μέτρα, καθώς «τα υψηλότερα εισοδήματα δεν θα προχωρήσουν τόσο σε  δαπάνες». Ενδεικτική περίπτωση η Βρετανία, όπου σύμφωνα με την Τράπεζα της 
Αγγλίας σχεδόν τα τρία τέταρτα των νοικοκυριών ανέφεραν σε σχετική δημοσκόπηση ότι σκοπεύουν να αφήσουν ανέγγιχτες τις αποταμιεύσεις στους τραπεζι-
κούς τους λογαριασμούς και να μην προχωρήσουν σε δαπάνες.
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Είναι ίσως η πρώτη φορά που το
γύρισμα της σούβλας επί της φου-
κούς θα παίξει supporting role
στο όλο πασχαλινό σκηνικό.  Βλέ-
πετε, οι περιορισμοί του τελευταίου
χρόνου μας έφεραν στο «αμήν».
Θέλουμε να ξεδώσουμε τόσο – όσο
μας επιτρέπουν τα φετινά περιο-
ριστικά μέτρα και σχεδόν όλη η
Κύπρος αποστέλλει το απαιτού-
μενο μήνυμα για να μεταβεί σε
κάποιο εξοχικό – είτε σαν οικοδε-
σπότης ή σαν καλεσμένος.

Είναι τέτοιες στιγμές που το
«πανανθρώπινο» ερώτημα «αξίζει
να αγοράσω ή όχι εξοχικό » επα-
νέρχεται στην επιφάνεια.  Επί της
ουσίας όμως δεν αλλάζει κάτι.  Ένα
εξοχικό αποτελεί πολλαπλή δέ-
σμευση. Εκτός από το γεγονός ότι
απαιτεί ένα σεβαστό κεφάλαιο να
είναι δεσμευμένο για όσο χρονικό
διάστημα το έχουμε, απαιτεί έξοδα
περιοδικής συντήρησης έτσι ώστε
να είναι σε άριστη κατάσταση για
να κρατήσει όσο μπορεί ή ακόμη
και να αυξήσει την αξία του, έχει
έξοδα φορολογιών, έξοδα συντή-
ρησης κήπων, έξοδα συντήρησης
πισίνας (αν διαθέτει), επιπλέον
λογαριασμούς για υπηρεσίες,
ασφάλιση κλπ.  

Συνεπώς, εύλογο είναι το ερώ-
τημα που πάντα τίθεται: αξίζει να
έχουμε τόσα χρήματα δεσμευμένα

σε ένα και μόνο τόπο, τη στιγμή
που με μέρος αυτών των χρημάτων
μπορούμε κάθε φορά να είμαστε
σε διαφορετικό προορισμό διακο-
πών, χωρίς να ανησυχούμε για το
αν θα πρέπει να το καθαρίσουμε
για να το απολαύσουμε κάποιες
ώρες κάθε φορά

Αυτό φυσικά αποτελεί προσω-
πική επιλογή του κάθε ενός.  Δεν
υπάρχει σοβαρό αντεπιχείρημα
στην επιθυμία να χρησιμοποιείς
τα διαθέσιμα χρήματα σου για
εναλλακτικές διακοπές ανά τον
κόσμο. Και αν ρωτάτε τη γνώμη
μου, αυτό συστήνω ανεπιφύλακτα,
καθώς δεν υπάρχει τίποτα που να
μπορεί να αντικαταστήσει τις εμ-
πειρίες που ο καθένας μπορεί να
μαζέψει γυρίζοντας και ανακαλύ-
πτοντας το τι κρύβουν όλες οι γω-
νιές του κόσμου.

Το εξοχικό, αυστηρά ομιλούν-

τες, είναι άλλη μια περίπτωση ενός
επενδυτικού ακινήτου και ως τέ-
τοιο πρέπει να το μεταχειριζόμα-
στε.  Και τη σημερινή εποχή (εξαι-
ρουμένης της περιόδου της παν-
δημίας) μας παρέχεται η δυνατό-
τητα να το δούμε ακριβώς έτσι:
δηλαδή σαν μια επένδυση στην
οποία μπαίνουμε με την αγορά,

εισπράττουμε εισόδημα κατά τη
διάρκεια κατοχής και βγαίνουμε
με την τελική πώληση.

Αν θέλουμε μια καλή επένδυση,
τότε προσπαθούμε να βρούμε τον
καλύτερο συνδυασμό τιμής – πε-
ριοχής – προσφερόμενων ανέσεων
– δυνατοτήτων, στην αγορά των
εξοχικών μονάδων που είναι πιο

κοντά στις δικές μας οικονομικές
δυνατότητες.  Αυτό θα αυξήσει
τις πιθανότητες να βγούμε από
την επένδυση με κέρδος.  Το κέρ-
δος το μετρούμε αφενός με το ψη-
λότερο τίμημα πώλησης σε σχέση
με το τίμημα αγοράς, λαμβάνοντας
υπόψη το φορολογικό κόστος, όλα
τα υπόλοιπα έξοδα των δύο συ-
ναλλαγών (όπως δικηγορικά, κτη-
ματομεσιτικά, διαφήμισης κ.λπ),
τα έξοδα συνολικής συντήρησης
για όση περίοδο το κρατάμε, αλλά
και την επίπτωση του χρόνου στην
αξία του χρήματος.

Αφετέρου, το κέρδος της επέν-
δυσης το μετράμε επιπλέον και
με το εισόδημα που το ακίνητο
μας αποφέρει κατά τη διάρκεια
που το κρατάμε.  Τη σημερινή επο-
χή, υπάρχει πολύ πιο έντονα το
κόνσεπτ της βραχυπρόθεσμης μί-
σθωσης, η οποία πλέον μπαίνει
και σε πιο οργανωμένη βάση. Αυτό
αν γίνει σωστά μπορεί να σημαίνει
πολύ σοβαρό εισόδημα για ένα
ακίνητο που στο μυαλό των πολ-
λών είναι «νεκρό» εκτός για 3-4
βδομάδες το πολύ τον χρόνο. Και
μετά είναι και η χρήση που εσείς
του κάνετε που ισοδυναμεί χρη-
ματικά με το τι δεν πληρώνετε σε
κάποιους τρίτους για να κάνετε
διακοπές κοντά τους, μείον το τι
σημαίνει η εμπειρία του να κάνεις

διακοπές αλλού. Αν λοιπόν δούμε
το εξοχικό ως μια επενδυτική επι-
λογή, τότε – νοουμένου ότι μας
επιτρέπουν τα οικονομικά μας –
μπορεί να είναι μια λύση που αξίζει
να δούμε με τη δέουσα σημασία.
Αν δούμε το εξοχικό όπως το βλέ-
παμε για δεκαετίες, τότε είναι ένας
μπελάς που μας δεσμεύει μόνιμα
και στο τέλος της ημέρας δεν μας
προσφέρει ικανοποίηση, χαρά,
ευεξία και ό,τι άλλο πρέπει να μας
προσφέρει σαν προορισμός δια-
κοπών.

Από την άλλη, υπάρχει και η
εναλλακτική άποψη.  Αυτή του
«… αν έχω τη δυνατότητα, κάνω
το κέφι μου και δεν με ενδιαφέρει
πόση και ποια χρήση τους κάνω
…».  Παραδείγματα αυτής της προ-
σέγγισης υπάρχουν πολλά και δια-
φορετικών εκφάνσεων: από εξο-
χικά, μέχρι σκάφη και ενδιάμεσα
εξωτικά Grand Tourers για να οδη-
γούμε τα Σαββατοκύριακα.  Σε αυ-
τές τις περιπτώσεις, μαζί με εμάς
χαίρονται (ίσως περισσότερο) και
οι καλεσμένοι μας!

Άντε, Χριστός Ανέστη και κά-
νετε τον εμβολιασμό σας να ανα-
στηθούμε όλοι!

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Χριστός Ανέστη και Enjoy the Souvla!

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ενισχυμένες κατά 3,7% εμφανί-
ζονται οι ζητούμενες τιμές πώλη-
σης κατοικιών πανελλαδικά, ένα
χρόνο μετά το ξέσπασμα της παν-
δημίας, και διαμορφώνονται σε
1.244 ευρώ/τ.μ. Στον αντίποδα, η
μέση τιμή ενοικίασης σημείωσε
οριακή πτώση κατά 0,8%, αγγί-
ζοντας τα 6,8 ευρώ/τ.μ., αναφέρει
σε σχετική ανάλυση το δίκτυο ηλε-
κτρονικών αγγελιών Spitogatos.
Η έρευνα βασίζεται στην πορεία
των τιμών από τον Μάρτιο του
2020 έως και τον Μάρτιο του 2021.

Με βάση τον σχετικό δείκτη τι-
μών Spitogatos Property Index

(SPI), τη μεγαλύτερη αύξηση τιμών
πώλησης καταγράφει η πόλη των
Γρεβενών με 24%, ενώ, στον αν-
τίποδα, οι τιμές των κατοικιών
στις Σποράδες έχουν υποχωρήσει
κατά 10,3% τον τελευταίο χρόνο.
Οσον αφορά τις ενοικιάσεις, η με-
γαλύτερη αύξηση εντοπίζεται στη
Λέσβο με 25%, ενώ η μεγαλύτερη
πτώση στην Ηλεία με 18,2%.

Αττική
Στην Αττική και πιο συγκεκρι-

μένα στο κέντρο της Αθήνας, οι
ζητούμενες τιμές πώλησης κατοι-
κιών ενισχύθηκαν μεν, αλλά μόλις
κατά 0,7%, ενώ στα ενοίκια η μέση
τιμή υποχώρησε κατά 7%. Στα βό-
ρεια προάστια, η μέση ζητούμενη
τιμή πώλησης σημείωσε άνοδο
κατά 6,4%, ενώ η μέση ζητούμενη
τιμή ενοικίασης κατέγραψε αύξηση
κατά 6,1%. Αντιθέτως, στα νότια
προάστια, οι μεν τιμές ενοικίασης
μειώθηκαν κατά 5,7%, οι δε τιμές
πώλησης αυξήθηκαν κατά 5,1%.
Στα δυτικά προάστια, η εικόνα εί-
ναι έντονα ανοδική, με τα ενοίκια
να καταγράφουν αύξηση κατά

12,7% και τις τιμές πώλησης κατά
6,3%. Οσον αφορά τα ανατολικά
προάστια, οι ζητούμενες τιμές πώ-
λησης αυξήθηκαν κατά 4,2%, ενώ
τα ενοίκια κατά 4,1%. Στα νησιά
του Αργοσαρωνικού, οι ζητούμενες
τιμές ενοικίασης αυξήθηκαν κατά
24,4%, ενώ στις τιμές πώλησης
κατοικιών καταγράφηκε υποχώ-
ρηση της τάξεως του 9,1%.

Μεταξύ των επιμέρους συνοι-
κιών, τη μεγαλύτερη άνοδο τιμών
πώλησης με 27,7%, σε 1.126
ευρώ/τ.μ., σημείωσε η περιοχή
της Ελευσίνας, ενώ αύξηση κατά
22,9% κατέγραψε και η περιοχή
του Ταύρου, στα 1.504 ευρώ/τ.μ.
Σημαντική άνοδο σημείωσαν οι
τιμές σε Πετρούπολη (22,6%) και
Ζωγράφου (20%). Στον αντίποδα,
στις περιοχές Αγίου Ελευθερίου,
Προμπονά και Ριζούπολης η πτώση
άγγιξε το 14,5%, ενώ πτώση κατά
10,6% σημείωσαν επίσης οι τιμές
στο Σούνιο (2.381 ευρώ/τ.μ.) και
στο Κουκάκι, όπου υποχώρησαν
κατά 6,8%. 

Οσον αφορά τα ενοίκια, η με-
γαλύτερη αύξηση με 32,4% εντο-

πίζεται στη Λούτσα (6,6 ευρώ/τ.μ.),
ενώ έπονται η Ανάβυσσος με
24,4%, σε 7,3 ευρώ/τ.μ., και η Πεύ-
κη με 20%, στα 9 ευρώ/τ.μ. Αντι-
θέτως, χαμηλότερες κατά 23,3%,
σε 10,6 ευρώ/τ.μ., είναι πλέον οι
τιμές ενοικίασης στο Ελληνικό,
ενώ πτώση κατά 12,9% σημείωσαν
και τα ενοίκια στο Ιλιον (5,9
ευρώ/τ.μ.). Στο Νέο Φάληρο η πτώ-
ση άγγιξε το 11,5%, σε 7,4
ευρώ/τ.μ., ενώ μείωση κατά 10%
σημείωσαν τα ενοίκια των κατοι-
κιών στην Παλαιά Φώκαια, σε 6
ευρώ/τ.μ.

Θεσσαλονίκη
Στην πόλη της Θεσσαλονίκης,

οι ζητούμενες τιμές πώλησης κα-
τέγραψαν άνοδο κατά 4,4%, ενώ
οι τιμές ενοικίασης υποχώρησαν
κατά 2,9%. Στους περιφερειακούς
δήμους της Θεσσαλονίκης, οι ζη-
τούμενες τιμές πώλησης ενισχύ-
θηκαν κατά 5% και τα ενοίκια κατά
5,6%. Τη μεγαλύτερη αύξηση τιμών
με 36,6% σημείωσαν οι τιμές πώ-
λησης κατοικιών στο Βυζάντιο,
με τη μέση ζητούμενη τιμή να δια-

μορφώνεται πλέον σε 2.276
ευρώ/τ.μ. Αντίστοιχα, αύξηση κατά
31,7% σημείωσαν οι τιμές στο
Επταπύργιο (1.350 ευρώ/τ.μ.) Στις
ενοικιάσεις, η Πολίχνη κατέγραψε
αύξηση κατά 26,6%, σε 6 ευρώ/τ.μ.,
ενώ αύξηση κατά 14,2% σημεί-
ωσαν και τα ενοίκια των κατοικιών
στον Θερμαϊκό (5,7 ευρώ/τ.μ.).
Στον αντίποδα, πτώση της τάξεως
του 12,3% σημείωσαν τα ενοίκια
στον Λευκό Πύργο (7,9 ευρώ/τ.μ.)
και κατά 12% στα Πεύκα (4,7 ευ-
ρώ/τ.μ.).

Σε δηλώσεις του, ο διευθύνων
σύμβουλος του Spitogatos ανέφερε
ότι «παρά την πανδημία, η αγορά
των ακινήτων παραμένει δυναμική
και ανταγωνιστική. Βάσει των στοι-
χείων που συλλέξαμε από την πλατ-
φόρμα μας, σε πάρα πολλές πε-
ριοχές της επικράτειας οι ζητού-
μενες τιμές πώλησης και ενοικία-
σης σημείωσαν αύξηση, άρα είναι
επόμενο να διερωτάται κανείς πώς
θα διαμορφωθεί αυτή η εικόνα
όταν επιστρέψουμε στην κανονι-
κότητα και ανακάμψει η οικονο-
μία».

Αυξήθηκαν κατά 3,7% οι τιμές
πώλησης κατοικιών πανελλαδικά
Ισχυρές αντοχές εμφανίζει η αγορά ακινήτων κατά τη διάρκεια της πανδημίας

<<<<<<

Το εξοχικό, αυστηρά
ομιλούντες, είναι άλλη
μια περίπτωση ενός
επενδυτικού ακινήτου
και ως τέτοιο πρέπει να
το μεταχειριζόμαστε.  

Αν δούμε το εξοχικό ως μια επενδυτική επιλογή, τότε – νοουμένου ότι μας
επιτρέπουν τα οικονομικά μας – μπορεί να είναι μια λύση που αξίζει να δού-
με με τη δέουσα σημασία.  

<<<<<<

Η μέση τιμή ενοικίασης
υποχώρησε οριακά κα-
τά 0,8%, αγγίζοντας τα
6,8 ευρώ/τ.μ.

Κομβικός ο ρόλος
του τουρισμού στις αξίες
ακινήτων στην Κρήτη
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Πιέσεις είναι πιθανό να δεχθούν
οι τιμές πώλησης κατοικιών στην
Κρήτη το προσεχές διάστημα.
Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετική
ανάλυση της εταιρείας πιστο-
ποιημένων εκτιμητών Geoaxis,
«ένα πολύ μεγάλο μέρος της ζή-
τησης για διαμερίσματα προέρ-
χεται κατά κύριο λόγο από αν-
θρώπους που σχετίζονται με τον
τουρισμό, είτε ως τουρίστες -
χρήστες καταλυμάτων βραχυ-
χρόνιας μίσθωσης είτε ως ερ-
γαζόμενοι σε ξενοδοχεία, εστια-
τόρια και καταστήματα υγειονο-
μικού ενδιαφέροντος. Ως εκ τού-
του, αν και η φετινή τουριστική
χρονιά είναι προβληματική, όπως
το 2020, θα υπάρξουν πιέσεις
στις τιμές και στις σημαντικές
αγορές της Κρήτης». Η έρευνα
της Geoaxis καλύπτει το Ηρά-
κλειο, τα Χανιά, το Ρέθυμνο και
τον Αγιο Νικόλαο.

Με βάση αυτή, προκύπτει ότι
οι τιμές παραμένουν ιδιαίτερα
υψηλές και σχετικά ομοιογενείς,
δηλαδή δεν παρατηρούνται ση-
μαντικές αποκλίσεις τιμών από
πόλη σε πόλη. Αυτό οφείλεται
στην περιορισμένη προσφορά
πωλούμενων διαμερισμάτων και
στη μεγάλη έλλειψη ελεύθερης
γης, ώστε να αναπτυχθούν νε-
όδμητες οικοδομές εντός του
αστικού ιστού. Μάλιστα, εξαιτίας
αυτής της περιορισμένης προ-
σφοράς, παρατηρείται το ιδιαί-
τερο φαινόμενο να μην υπάρχει
μεγάλη διαφορά ανάμεσα στις
αξίες των νεόδμητων και των
παλαιότερων διαμερισμάτων.
Συγκεκριμένα, η μέση διαφορά
ενός καινούργιου από ένα πα-
λαιότερο διαμέρισμα δεν ξεπερ-
νά το 25%, όταν σε άλλες αγορές,
όπως για παράδειγμα στην Αθή-
να ή στη Θεσσαλονίκη, η δια-
φορά αυτή μπορεί είναι μεγα-
λύτερη ακόμα κι από 50%. Είναι
χαρακτηριστικό πάντως ότι τα
νεόδμητα είναι πολύ λίγα, με
την Geoaxis να υπολογίζει ότι
καταλαμβάνουν πολύ κάτω από
το 5% της συνολικής προσφοράς,
με τις περισσότερες οικοδομές
να αναπτύσσονται περιφερειακά
των πόλεων.

Στο πλαίσιο αυτό, οι τιμές
των νεότερων κατασκευών (μέ-
χρι οκτώ ετών και μέσης επιφά-
νειας 90 τ.μ.) διαμορφώνονται
σε 1.840 ευρώ/τ.μ. – οι υψηλό-
τερες τιμές εντοπίζονται στο
Ηράκλειο με 1.980 ευρώ/τ.μ. και
ακολουθούν ο Αγιος Νικόλαος
με 1.885 ευρώ/τ.μ., το Ρέθυμνο
με 1.790 ευρώ/τ.μ. και, τέλος, τα
Χανιά με 1.700 ευρώ/τ.μ. Οπως
διακρίνεται, λοιπόν, οι αποκλί-
σεις μεταξύ των πόλεων είναι
σχετικά μικρές, με το Ηράκλειο
βέβαια να αποτελεί την ακριβό-
τερη πόλη, κυρίως λόγω του ότι
αποτελεί πύλη εισόδου στην
Κρήτη και το κυριότερο αυτο-
διοικητικό κέντρο του νησιού.
Αντίστοιχα, ο Αγιος Νικόλαος
είναι επίσης ιδιαίτερα ακριβή
πόλη λόγω της πολύ χαμηλής
προσφοράς νεόδμητων κατα-
σκευών. Από πλευράς επιφάνει-
ας, τα ακίνητα κατά κανόνα κυ-
μαίνονται μεταξύ 80 τ.μ. και 105
τ.μ. Στο Ηράκλειο εντοπίζονται
τα μικρότερα διαμερίσματα και
στον Αγ. Νικόλαο οι προσφερό-
μενες επιφάνειες είναι μεγαλύ-
τερες. Οσον αφορά τα παλαιότε-
ρα διαμερίσματα, η μέση τιμή
διαμορφώνεται σε 1.360
ευρώ/τ.μ., δηλαδή στο 74% της
αξίας ενός νεόδμητου διαμερί-
σματος. Στην περίπτωση των
παλαιότερων ακινήτων, η μέση
ηλικία τους είναι τα 37 έτη, ενώ
η μέση επιφάνεια αγγίζει τα 100
τ.μ. Διαφορές εντοπίζονται όμως
και στην περίπτωση των πόλεων,
καθώς το Ηράκλειο είναι η φθη-
νότερη μεταξύ των τεσσάρων
που εξετάζονται, με μέση τιμή
πώλησης τα 1.055 ευρώ/τ.μ. Οι
υψηλότερες τιμές καταγράφον-
ται στον Αγιο Νικόλαο με 1.715
ευρώ/τ.μ., ενώ ακολουθούν το
Ρέθυμνο με 1.525 ευρώ/τ.μ. και
τα Χανιά με 1.143 ευρώ/τ.μ. Σύμ-
φωνα με την ανάλυση, το υψη-
λότερο κόστος στον Αγιο Νικό-
λαο οφείλεται τόσο στην έλλειψη
διαθέσιμων ακινήτων όσο και
στο γεγονός ότι πολλοί κάτοικοι
της περιοχής προχωρούν συνή-
θως στην ανοικοδόμηση ιδιό-
κτητων και οικογενειακών ακι-
νήτων σε κοντινές περιοχές αντί
για το αμιγώς αστικό κέντρο. 
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Άσιλα Λαμπρή, όνομαν τζαι πράμαν
«Να είστε πολλοζώητοι π’ όλην την οικουμένην»:  Ήθη και έθιμα του Πάσχα στην Κύπρο του χθες 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η περίοδος του Πάσχα για τον χρι-
στιανικό κόσμο είναι από τις πιο 
σημαντικές και ταυτόχρονα, το 
ορθόδοξο Πάσχα έρχεται να συ-
ναντήσει και άλλες προχριστιανι-
κές συνήθειες, που με την πάροδο 
των αιώνων τα όριά τους έγιναν 
δυσδιάκριτα. Μέσα από το βιβλίο 
της Άννας Νεοφύτου τα παραδο-
σιακά έθιμα της γιορτής του Πά-
σχα της Κύπρου παρουσιάζονται 
και αναλύονται, ξεκινώντας με 
τις Αποκριές, την καθαρά ∆ευ-
τέρα, τα καρναβάλια, την εποχή 
της νηστείας, τη Μεγάλη Εβδομά-
δα, την Κυριακή του Πάσχα, την 
εβδομάδα της ∆ιακαινησίμου, την 
Πέμπτη της Αναλήψεως και τελι-
κά την Πεντηκοστή. Στο βιβλίο 
εξηγείται η θρησκευτική σημα-
σία και αναδεικνύονται οι συμ-
βολισμοί τους και παρουσιάζο-
νται οι τοπικές παραλλαγές τους 
αλλά και ο βαθμός συμμετοχής 
του κάθε κοινωνικού στρώματος. 
Στο βιβλίο αξιοποιείται το Αρχείο 
Προφορικής Παράδοσης και το 
Λαογραφικό Αρχείο του Κέντρου 
Επιστημονικών Ερευνών.

Η πρώτη Ανάσταση
Ένα από τα πιο εντυπωσιακά 

και με πολύ μεγάλο συμβολισμό 
έθιμα του Πάσχα είναι αυτό της 
πρώτης Ανάστασης. Όπως περι-
γράφεται στο βιβλίο από τη μαρ-
τυρία του Μ. Ν. Μελέτη, από τον 
Βαθύλακα Αμμοχώστου «Το πρω-
ίν η πρώτη Ανάσταση. Ο παπάς 
ελούβαν τα φκιόρα του επιταφίου 
τζι έβαλεν τα μέσα σε μια σανιάν 
και όταν έλεγεν το “Ανάστα ο Θε-
ός” εσκορπούσεν τα φκιόρα μέ-
σα στην εκκλησίαν. Εκτυπούσαν 
οι σκάμνοι, εππέφταν τα μαύρα 
και οι καμπάνες εκτύπουσαν χαρ-
μόσυνα. Ο κόσμος επροσσύναν. 
Επάαιννεν τον χωρκόν ούλον να 
μεταλάβει. Ήταν μεγάλη γιορτή, 
ούλα του Πασκάτου».

Αυτά τα λουλούδια που σκορ-

πούσε ο ιερέας μετά το «Ανάστα 
ο Θεός» πολλοί ήταν αυτοί που τα 
μάζευαν, τα είχαν για καλή τύχη, 
τα έβαζαν στο καπνιστήρι, τα έκα-
ναν ακόμα και τσάι… και η μαρτυ-
ρία Π. Μιλτιάδου από τα Κούκλια 
λέει: «Ο παπάς αφήννει λουλού-
δια που την νύκταν του επιταφί-
ου τζαι γεμώννει την σανιάν τζαι 
κραεί την τζαι δϊά γυρόν στην εκ-
κλησιάντζαι σύρνει τα λουλλού-
δια. Τζαι πέφτουν τα μαύρα. Τα 
λουλλούδια μαζεύκουμεν τα τζαι 
παίρνουμεν τα στο σπίτιν, πως εν 
καλά. Αν εν’ λεμονιά λουλλούδιν, 
έσει πολλές που την φυλάουν τζαι 
κάμνουν την ύστερα ποννά ’ρτουν 
σπίτιν τσάιν».

Η λαμπρατζιά
Ένα από τα έθιμα που επιβιώ-

νει εν πολλοίς και σήμερα, αν και 
πόρρω απέχει από αυτό που συ-
νήθιζαν οι παλαιότεροι είναι αυτό 
της λαμπρατζιάς. Συνήθως οι νέοι 
του κάθε χωριού ή και της κάθε 
ενορίας άναβαν το βράδυ του Σαβ-
βάτου μια μεγάλη φωτιά στην αυ-
λή της εκκλησίας. Η συγκέντρωση 
των ξύλων άρχιζε εβδομάδες πριν 
από την Ανάσταση, μαζεύοντας 
κλαδέματα, ολόκληρους κορμούς 
με τους νέους να τους κρύβουν σε 
διάφορα μέρη: «Το Μ. Σάββατον 
εγυρίζαν τα σπίθκια τζι εφωνά-
ζαν τους ούλους να έρτουν στην 
εκκλησία.

Οι νέοι ’εν ετζοιμούνταν εκά-
θουνταν στην λαμπρατζιάν τζι 
εκάμναμεν ιστορίες, εκραούσαμεν 
κλειδκιά μαραθεύτικα τζι επαί-
ζαμεν. Εβάλλαμεν σπίριτους τζι 
επαίζαμεν. Εβάλλαμεν σιπεθκιές. 
Άλλοι εκάμναν με κανονούθκια» 
αναφέρει η μαρτυρία του Σ. Νεο-
φύτου από τα Κούκλια της Πάφου. 
Όπως αναφέρεται σε κάθε χωριό 
η λαμπρατζιά άναβε διαφορετική 
ώρα, ανάλογα με την τοπική συνή-
θεια και την ώρα που έλεγαν τον 
Καλό Λόγο. Εκτός από τους νέους 
του χωριού η λαμπρατζιά ήταν ευ-
καιρία και για τις νέες: «Η λαμπρα-

τζιάν άφτεν τρεις ημέρες μέσα 
στην αυλήν που ήταν το παλιόν 
σχολείον. Έρκουνταν οι κοπέλλες 
του χωρκού στην λαμπρατζιάν να 
πιάσουν κάρβουνα τζι εγεμώναν 
τα σίδερά τους. Τζι αθθυμούμαι 
τα κοπέλλια εσυναούνταν ούλοι 
τζειαμαί να δουν τες όμορφες του 
χωρκού. Τζαι τζείνες επί σκοπού 
έρκουνταν. Τον μάρτην επετάσ-
σαν τον στην λαμπρατζιάν» ανα-
φέρει ο Ιω. Τίκκης από την Τρυ-
πημένη Αμμοχωστου. Το ρίξιμο 
του μάρτη στη λαμπρατζιά ήταν 
μία διαδομένη συνήθεια, όπως 
φαίνεται από τις καταγραφές που 
αναφέρει η συγγραφέας: «Όσες 
είχαν μάρτη εκόφκαν τον τζι ερί-
χναν τον μέσα στην λαμπρατζιά» 
η μαρτυρία Κ. Χαρμαντά από τον 
Καραβά, με παρόμοιες πληροφο-
ρίες από τα χωριά Συγχαρί, ∆ιόρι-
ος, Κοντεμένος, Γύψου, Λευκόνοι-
κο, Τραχώνι, Κυθρέα, Μια Μηλιά, 
Λυθροδόντας και άλλα πολλά σε 
όλη την Κύπρο. Χαρακτηριστική 
η μαρτυρία από το Πραστειό Αμ-
μοχώστου: «ο μάρτης, κλωστή κό-
τσινη, στον λαιμόν, στα δακτύλια, 
να τες κόψεις τζειν’ τες κλωστές, 
να τες βουνίσεις μες στην λαμπρα-
τζιάν της κουτσοκαμήλας». 

Ο Καλός Λόγος
Όπως αναφέρει η Άννα Νεο-

φύτου ο Καλός Λόγος ψαλλόταν 
σε κάθε χωριό και διαφορετική 
ώρα. Συνήθως λεγόταν τα μεσάνυ-
κτα, αλλά και στις δύο ή τρεις το 
πρωί. Μετά το 1974 καθιερώθηκε 
να λέγεται σε όλες τις εκκλησίες 
τα μεσάνυκτα. Η παρουσία όλων 
ήταν απαραίτητη, και αν κάποιος 
είχε αποκοιμηθεί ή για άλλο λό-
γο δεν είχε πάει στην εκκλησία 
ο ιερέας έστελνε κάποιον να τον 
φωνάξει: «Επηγαίναν όλοι στον 
Καλόν Λόον.

Την ώραν του Καλού Λόου 
έπρεπε να ρωτήσει για όλους τους 
χωριανούς. Είναι μεγάλη αμαρτία 
ο άθθρωπος άμα δεν πάει στον 
Καλόν Λόον. Μόνο κανένας κατά-

τζοιτος εμείνισκεν έσσω του. Άσι-
λα Λαμπρή, όνομαν τζαι πράμαν. 
Μετά τον Καλόν Λόον, εμεινίσκαν 
να κοινωνήσουν» πληροφορεί ο 
Ιω. Τίκκης από την Τρυπημένη, 
με παρόμοιες πληροφορίες και 
από άλλα χωριά του νησιού. Πολ-
λές φορές το καθήκον να συγκε-
ντρώσει όλους τους κατοίκους 
του χωριού στην εκκλησία είχαν 
οι αγροφύλακες ή τουρκόπουλοι, 
όπως αναφέρουν οι πληροφορήτες 
από την Ακανθού και τη Γύψου, 
αλλά και νέα παιδιά.

Το τραγούδι της Ανάστασης
Παλαιότερα, νεαροί γυρνούσαν 

στα σπίτια και έλεγαν το τραγούδι 
της Ανάστασης, καλώντας ταυτό-
χρονα τους χωριανούς στον Καλό 
Λόγο. Παρέες νέων λοιπόν στις 8 
- 9 το βράδυ γύριζαν τα σπίτια και 
τραγουδούσαν το τραγούδι της 
Ανάστασης, το οποίο λεγόταν και 
Κουλλούρι, αφού οι νοικοκυρές 
έδιναν μόνο κουλλούρι ή και Τρα-
γούδι της Λαμπράς Αναστάσεως ή 
Τρασίλα. Φυσικά, συνήθως τους 
έδιναν και γλισταρκές, φλαούνες 
και κόκκινα αβγά. 

«Ήρταμεν στο βγενικόν σας σπίτιν 
να σας το πούμεν,
πως αναστήθην ο Χριστός να σας 
το εξηγηθούμεν.
Άρχοντες, ω ευγενικοί και πολλο-
χροσημένοι.
Να είστε πολλοζώητοι π’ όλην την 
οικουμένην.
Και κει που μέλλομεν λοιπόν να 
είστε συγχωρημένοι.
Ξυπνάτε αυθέντα γρήγορα τωρά 
στην εκκλησίαν,
με πόθον και με ευλάβειαν γυναί-
κες και παιδία.
Να φτάσετε εις την Λιτήν ν’ άψε-
τε τα κεριά σας
και να πανηγυρίσετε διά την Πα-
σχαλιαν σας. 
Ν’ ακούσετε βαγγέλιον για το Χρι-
στός Ανέστη». 

Παραλλαγή του τραγουδιού 
από τον Φαρμακά της Λευκωσίας

Τα φαγητά της Λαμπρής
Την ημέρα του Πάσχα σε όλα 

τα σπίτια το καλό φαγητό ήταν 
απαραίτητο, σε άλλες περιοχές 
η αβγολέμονη ήταν απαραίτη-
τη, όπως στην επαρχία Κερύνει-
ας «Γυρίζοντας σπίτιν ετρώγαν 
φλαούνες, αυγωτάες. Την Λα-
μπράν εκάμναν σούβλαν, δάφνι-
νην σούβλαν, εγυρίζαν το με το 
χέρι, ρίφιν ή αρνίν. Την επομέ-
νην μέραν κουπέπια, αγκινάρες, 
πιζέλια ή της εποχής» σημειώνει 
ο Γ. Σιακίδης από τη Λάπηθο. Στη 
Λάρνακα την τιμητική του είχε ο 
ταβάς, αλλά και κρέας με πουρ-
κούρι ή ρύζι, πατάτες λεπτές κ.ά. 
Στην Πάφο έψηναν στον φούρνο, 
στην επαρχία Αμμοχώστου αρνί ή 
ρίφι στη σούβλα ή στον φούρνο 
και στη Μεσαορία κολοκάσι καπ-
παμά. Όπως σημειώνει η Άννα 
Νεοφύτου, μέσα από την έρευνά 
της φαίνεται ότι η σούπα αβγο-
λόμενη είναι νεότερη συνήθεια. 
Αναφέρονται χαρακτηριστικά τα 
φαγητά εκτός από τη σούβλα και 
του φούρνου: πουλλίν χογλαστόν, 
πεζουνούδκια βραστά, κολοκά-
σιν καππαμάν, γιαχνιστά, μέσα 
στο κρασίν, σούππα με βρασμένα 
κόκκαλα, ραφκιόλες μακαρόνια, 
σηκωτάκια τηγανητά, αγκινάρες 
στον φούρνο… χαρακτηριστικό 
το μενού από πληροφορητή από 
το Παλαίκυθρο: «Φαγητά Λαμπρής 
εκάμναν με τα κουτσιά το κρέας, 
με τα βαζάνια, το κρέας, κοκκινι-
στά» και από τη Μια Μηλιά «Αυ-
γολέμονη, πουλί βραστό. Αγκινά-
ρες στο φούρνο με τες πατάτες. 
Αρνούδιν στον φούρνον» και στη 
Βαρίσια τη ∆ευτέρα του Πάσχα 
μεταξύ άλλων «κουπέπια με τα 
πρωτοφανούσιμα φύλλα των κλη-
μάτων, φαΐ της Λαμπρής».

Περισσότερες πληροφορίες στο:
ΑΝΝΑ ΝΕΟΦΥΤΟΥ - «Λαϊκή λατρεία 
στην παραδοσιακή κοινωνία της 
Κύπρου: Οι γιορτές του Πάσχα από τις 
Αποκριές μέχρι την Πεντηκοστή», εκδ. 
Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών.

Εκτυπούσαν οι σκάμνοι, 
εππέφταν τα μαύρα και 
οι καμπάνες εκτύπου-
σαν χαρμόσυνα. Ο κό-
σμος επροσσύναν. Επά-
αιννεν τον χωρκόν ούλον 
να μεταλάβει. Ήταν με-
γάλη γιορτή, ούλα του 
Πασκάτου».

Παλαιότερα, νεαροί γυρ-
νούσαν στα σπίτια και 
έλεγαν το τραγούδι της 
Ανάστασης, καλώντας 
ταυτόχρονα τους χωρια-
νούς στον Καλό Λόγο.

Στη Βαρίσια τη Δευτέρα 
του Πάσχα «κουπέπια 
με τα πρωτοφανούσιμα 
φύλλα των κλημάτων, 
φαΐ της Λαμπρής».

Xρυσοκέντητος ενεπίγραφος 
επιτάφιος, εργασμένος από τη 
φημισμένη κεντήστρα ∆εσποι-
νέτα στην Kωνσταντινούπολη το 
1682, με προορισμό τον μητρο-
πολιτικό ναό της ελληνικής κοι-
νότητας στην Αγκυρα.
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μα φυσικά
και (δεν)

νοιαζόμαστε

Ο  
ι φωτογραφίες είναι συνήθως πλάτη. Ή 
είναι καθισμένοι σε αναπηρικό αμα-
ξίδιο που ένας νοσηλευτής το κινεί ή 

περπατούν κρατώντας μπαστούνι, σέρνο-
ντας τα βήματα σε κάποιον διάδρομο με 
πόρτες και από τις δύο πλευρές ή ο φακός 
εστιάζει σε χέρια παραμορφωμένα από αρ-
θρίτιδα, διάστικτα από κηλίδες, με δέρμα 
τόσο εξουθενωτικά λεπτό ώστε να θυμίζει 
ακτινογραφία. Οι εικόνες αυτές συνοδεύ-
ουν συνήθως θέματα ή ρεπορτάζ, έντυπα 
ή ηλεκτρονικά, για οίκους ευγηρίας, για 
μονάδες φροντίδας ηλικιωμένων. Οι πολ-
λοί θάνατοι που σημειώθηκαν σε ιδιωτικό 
οίκο ευγηρίας στα Χανιά, μέσα σε διάστη-
μα περίπου ενός έτους, και όλοι από την 
ίδια αιτία, «ανακοπή», δημιούργησαν ατμό-
σφαιρα θρίλερ με ψυχολογικές προεκτάσεις. 
Καταγγελίες, συνεντεύξεις συγγενών των 
τροφίμων, φρικώδεις αφηγήσεις, αλλά και 
προσπάθειες ανασκευής των όσων εμφα-
νίζονται ως δεδομένα από την πλευρά των 
ιδιοκτητών του γηροκομείου, δικηγόροι, ει-
σαγγελείς, ιατροδικαστές, μια συνθήκη που 
μόνο τρόμο προκαλεί. Και πολλές σκέψεις.

Εχοντας την εμπειρία οίκων ευγηρίας 
στην Αθήνα (δύο άνθρωποι του πολύ στε-
νού περιβάλλοντός μου χρειάστηκε να με-
ταφερθούν και να τελειώσουν εκεί τη ζωή 
τους), παρακολούθησα από κοντά λειτουρ-
γίες και δυσλειτουργίες, «εκπτώσεις» που 
κάνει αναπόφευκτα ο καθένας για τον γο-
νιό ή τον συγγενή του, προβλήματα που 
βαραίνουν (καμιά φορά τα πρακτικά είναι 
το λιγότερο), τη μελαγχολία που αναδίνουν 
οι συνάξεις των ηλικιωμένων στους  κοινό-
χρηστους χώρους – όσο περιποιημένοι και 
«ειδυλλιακοί» κι αν είναι. Η προσωπική ανα-
φορά μόνο και μόνο για να φανεί ότι οι μη-
χανισμοί λειτουργίας αυτών των μονάδων 
δεν μου είναι άγνωστοι. Οπως και οι συν-
θήκες διαβίωσης, η φαρμακευτική αγωγή, 
η έγνοια των οικείων αλλά και των διευθύν-
σεων (είτε πραγματική είτε επικοινωνιακή), 
ο ιδρυματισμός που αναπτύσσουν μοιραία 
οι τρόφιμοι. Η σταδιακή αποκοπή από την 
πραγματικότητα, το βύθισμα, η απόσυρση. 
Είναι οι μονάδες φροντίδας πάρκινγκ ηλικι-
ωμένων; Και ναι και όχι. Οπως και να ’χει, 
είναι μάλλον η τελευταία λύση όταν όλες 
οι άλλες έχουν εξαντληθεί. Τον τελευταίο 
χρόνο, η πανδημία απομόνωσε πλήρως τους 
τροφίμους από τις οικογένειές τους, όσοι 
τουλάχιστον έχουν δικούς τους ανθρώπους. 

Στην πολυσυζητημένη ταινία «I care a 
lot» (Netflix) του Τζέι Μπλέικσον, η χωρίς 
κανέναν φραγμό κεντρική ηρωίδα Μάρλα 
Γκρέισον (Ρόζαμουντ Πάικ) υφαρπάζει την 
κηδεμονία –και μαζί την περιουσία– από 
ανθρώπους μεγάλης ηλικίας με ενδείξεις 
άνοιας. Εχει στήσει μια κομπίνα, με τη στή-
ριξη των Αρχών, υπηρεσιών πρόνοιας και 
ασφαλώς της διεύθυνσης ενός πολυτελούς 
οίκου ευγηρίας, απομονώνοντας πλήρως ευ-
κατάστατους ανθρώπους από τους συγγενείς 
τους και βάζοντας στο χέρι την περιουσία 
τους. Σε τι διαφέρει άραγε, επί της ουσίας, 
μια πολυτελέστατη μονάδα φροντίδας από 
μια μέτρια ή αδιάφορη, όταν η «κακοποίη-
ση» των ηλικιωμένων είναι κοινός τόπος; Και 
«κακοποίηση» δεν είναι μόνον ο σωματικός 
τραυματισμός (σε ακραίες περιπτώσεις) ή η 
παραμέληση. Στην πρώτη σκηνή της ταινί-
ας παρακολουθούμε, σε αργή κίνηση, μια 
ομάδα από πολύ χαμογελαστούς νοσηλευ-
τές να προσεγγίζουν με τρυφερότητα ηλι-
κιωμένους, παρατεταγμένους μπροστά σε 
μια οθόνη τηλεόρασης, για να τους «σερβί-
ρουν», με χάρη, τα φάρμακά τους. 

Οι ηλικιωμένοι είναι καλοντυμένοι και 
περιποιημένοι, το περιβάλλον θυμίζει ξε-
νοδοχείο πεντάστερο, όλα αστράφτουν 
από καθαριότητα, μια λικνιστική μουσική 
συνοδεύει τη «χορογραφία», ενώ ακούγε-
ται η φωνή της πρωταγωνίστριας σε έναν 
μονόλογο εξόχως κυνικό, σε πλήρη αντί-
στιξη με την εικόνα: «∆ύο είδη ανθρώπων 
υπάρχουν μόνο: αυτοί που παίρνουν και 
αυτοί που τους τα παίρνουν. Αρπακτικά 
και θηράματα. Λιοντάρια και αρνάκια. Με 
λένε Μάρλα Γκρέισον και δεν είμαι αρνά-
κι». Και οι δύο εκδοχές πραγματικότητας, 
αυτή που παρακολουθούμε τις τελευταίες 
ημέρες να εξελίσσεται στα Χανιά και αυ-
τή που καταγράφεται στην ταινία (όσο κι 
αν υπερισχύει η μυθοπλασία των γεγονό-
των), υπερβαίνουν την όποια «κανονικό-
τητα». Το έχει περιγράψει αλησμόνητα ο 
Φίλιπ Ρόθ (στον «Καθένα»): «Τα γηρατειά 
είναι μια μάχη αδυσώπητη, και τη δίνεις 
όταν είσαι πιο αδύναμος από ποτέ και πιο 
ανίκανος από ποτέ να ξαναμπείς στον αγώ-
να». Σε αυτήν τη μάχη οι ηλικιωμένοι δεν 
είναι, αυτό που αποκαλούμε, μόνοι. Είναι 
ασυντρόφευτοι. Γι’ αυτό και εύκολη λεία 
σε μια αθλιότητα χωρίς τέλος.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σ
τον απόηχο των εκδηλώσεων που θα 
διοργανώσουν τα «Κύπρια», και την 
αναστολή για ακόμη μία φορά όλων 

των πολιτιστικών εκδηλώσεων, όπως και 
πολλών άλλων κοινωνικών εκδηλώσε-
ων και εμπορικών δραστηριοτήτων, δεν 
υπάρχουν πολλά να γραφτούν. Η χώρα 
βρίσκεται σε μία πολύ περίεργη φάση 
της ύπαρξής της. Οι συνομιλίες στη Γε-
νεύη είναι ένα ορόσημο, δεν ξέρω πώς 
πήγαν, τώρα που γράφεται αυτή η στήλη. 
∆εν μπορώ να φανταστώ έως πού μπο-
ρούν να φτάσουν τα πράγματα από τη 
μη λύση. Αλλά, είναι δουλειά άλλων να 
βρουν πώς θα την αντιμετωπίσουν την 
κατάσταση και πώς θα διαχειριστούν το 
θυμικό των πολιτών. Ελπίζω μόνο να μην 
πέσουμε στην παγίδα των εκλογών, γιατί 
πάντα εκεί καταλήγουμε, «Ου περί χρημά-
των τον αγώνα ποιούμεθα, αλλά περί… 
ψήφων!». Τέλος πάντων, ας μην πολιτι-
κολογώ εν κενώ… 

Όσον αφορά τα πολιτιστικά τώρα ση-
μείωσα ήδη ότι δεν υπάρχουν πολλά να 
ειπωθούν, αλλά δεν μπορώ να μη σχολιά-
σω την απάντηση του υπουργού Παιδείας 
και Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
προς τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του 
ΑΚΕΛ Γιώργο Λουκαΐδη, όταν ο τελευταί-

ος απηύθυνε επιστολή στον υπουργό για 
να εξετάσει το ενδεχόμενο συμπερίληψης 
περισσότερων έργων Κύπριων δημιουρ-
γών και συντελεστών στο Φεστιβάλ «Τα 
Κύπρια». Ο υπουργός ως όφειλε απάντησε 
στον κ. Λουκαΐδη ότι γίνονται διάφορες 
ενέργειες, αλλά υπενθυμίζει ότι πρόκει-
ται για ένα διεθνές φεστιβάλ. Ε, λοιπόν, κ. 
υπουργέ, σας έχω νέα, δεν είναι διεθνές 
το φεστιβάλ «Τα Κύπρια», έχει πάψει να 
είναι διεθνές εδώ και πολλά χρόνια. Το 
να φιλοξενούνται παραγωγές από όμορες 
χώρες και να συνεργάζονται Κύπριοι δη-
μιουργοί με συντελεστές από άλλες χώρες 
δεν το καθιστά διεθνές. Ας πάψουμε να 
κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας, 
ας κοιτάξουμε κατάματα για μια φορά 
την αλήθεια και τον κόσμο γύρω μας και 
ας συμπεριφερθούμε ανάλογα. Τρόποι 
υπάρχουν να πάμε αυτό που λέμε κάρο 
του πολιτισμού πιο μπροστά, ακόμα και 
με άλυτο το Κυπριακό, ακόμα και με τις 
διαχρονικές παθογένειες του συστήμα-
τος. Γιατί τα προβλήματα σαφώς και δεν 
ξεκίνησαν με την παρούσα διακυβέρνη-
ση, υπήρχαν πάντοτε και ελάχιστοι ενδι-
αφέρονταν να τα αντικρίσουν, όχι να τα 
λύσουν, να τα κοιτάξουν απλώς. 

Ένας χρόνος και κάτι πανδημίας, ένας 

χρόνος που πάει και έρχεται ο πολιτισμός 
σε κενό αέρος και ένεκα Κυπριακού, εκλο-
γών, και άλλων τινών ξεχάσαμε ότι ο νέος 
καθεδρικός ναός ολοκληρώνεται και από τα 
διατηρητέα που τόσο κλάψαμε και κυρίως 
οι βουλευτές απλώς καθαρίστηκαν τα μπά-
ζα. Περιμένουμε τις αποτυπώσεις κλίμακας, 
να γίνουν οι μελέτες, αλλά η απόφαση του 
∆ήμου Λευκωσίας έλεγε ότι δεν θα προχω-
ρήσουν οι εργασίες στον καθεδρικό αν δεν 
υπάρξει αναστήλωση… Κι εμείς καλώς σάς 
ήβραμεν! Καλά για τον Χατζηγεωργάκη τα 
βάσανά μας είναι πίσω. Αλλά τι χρείαν έχο-
μεν, όταν χάρμα ιδέσθαι η πλατεία Ελευθε-
ρίας από ψηλά, να τη χαίρονται τα πετούμε-
να του ουρανού και εμείς να καμωνόμαστε 
ότι κοτζαμάν Ζάχα μάς καταδέχτηκε… 

Κοντολογίς, οι εποχές είναι δύσκολες 
για όλη την κοινωνία, δεν πλήττεται μόνο ο 
τομέας του πολιτισμού, αλλά και ολόκληρη 
η παραγωγική μηχανή της χώρας, δοκιμά-
ζονται. Πλάνο πολιτιστικό δεν έχουμε, αυ-
τό είναι γνωστό και δεν πρέπει πια να μας 
εκπλήττει και δεν έχουμε γιατί πολύ απλά 
δεν έχουμε καταλήξει αν το θέλουμε ή όχι. 
Ένας χρόνος μεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας ο πολιτισμός και δεν καταφέραμε να 
έχουμε τίποτα, δεν έχουμε καμία σχετική 
μελέτη για τις επιπτώσεις της πανδημίας, 

έστω και προκαταρκτική. Κλείνουμε, ανοί-
γουμε, κατατίθενται σχέδια νόμου για το 
υφυπουργείο Πολιτισμού, συζητάμε και 
δεν προλαβαίνουμε, μεταθέτουμε για με-
τά, που συχνά είναι στις ελληνικές καλέν-
δες και ταυτόχρονα πολεμάμε να γίνονται 
πράγματα, που γίνονται, και γίνονται πολ-
λά και ωραία, αλλά φαίνεται ότι γίνονται 
διά προσωπικού μόχθου, επειδή κάποιοι 
και κάποιες έχουν όραμα προσωπικό και 
δίνονται και επιχορηγήσεις εν τέλει από 
το κράτος και όλα καλά… 

Αν το σκεφτείτε, τα παραπάνω δεν 
είναι  πλίνθοι και ξύλα και κέραμοι ατά-
κτως ερριμμένα, όχι είναι το αλαλούμ 
στην έννοια που δίνουμε στη λέξη πολι-
τισμός και πολιτισμός δεν είναι ο ένας, 
η άποψη της μιας ή της άλλης πλευράς, 
και η επιβολή της ως της μιας αλήθειας, 
πολιτισμός είναι το σύνολο των απόψε-
ων, αυτές οι απόψεις που μπορεί να είναι 
αλληλοσυγκρουόμενες, αλλά αν έχεις όρε-
ξη για συζήτηση,  θα πεις, ναι! «αδερφέ 
μου! μάθαμε να κουβεντιάζουμε ήσυχα, 
ήσυχα κι απλά. Καταλαβαινόμαστε τώρα 
δε χρειάζονται περισσότερα».

Ευφράνθητε σήμερον!

Οι πολλοί είναι πολιτισμός

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΜΑΡΙΑ ΤΖΙΑΟΥΡΗ – ΧΙΛΜΕΡ
«Γραμμή ανάμεσά μας»
εκδ. Το Ροδακιό, σελ. 69

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το πρώτο βιβλίο της Μαρίας Τζιαούρη - 
Χίλμερ, η συλλογή διηγημάτων «Γραμ-
μή ανάμεσά μας» (εκδ. Το Ροδακιό, Αθή-
να 2020) εκ πρώτης όψεως μοιάζει σαν 
σπονδυλωτή ταινία. Παρομοιάζω τη συλ-
λογή της Τζιαούρη - Χίλμερ με ταινία, 
γιατί η συγγραφέας αισθάνομαι ότι λει-
τουργεί ως σκηνοθέτρια μικρών ιστορι-
ών, που σε καθεμιά υπάρχει ένα κοινό 
στοιχείο, φυσικά οι είκοσι μία ιστορί-
ες της διατηρούν την αυτοτέλειά τους, 
μπορούν και οφείλουν να αναγνωστούν 
ξεχωριστά.

Η συγγραφέας έχει λειτουργήσει ως 
εξωτερικός παρατηρητής, έχει καθίσει 
στο περιθώριο και παίρνει σημειώσεις, 
βασικός ήρωας στα διηγήματα στη «Γραμ-
μή ανάμεσά μας» ο πάσχων άνθρωπος, 
πολλές φορές αβοήθητος, αφημένος στη 
μοίρα του. Κοινό στοιχείο και στις είκο-
σι μία ιστορίες της συλλογής, κοινή συ-
νισταμένη των ηρώων της είναι η πίκρα, 
που μοιάζει να διαποτίζει τις ζωές τους. 
∆ιαβάζοντας τις ιστορίες της, αβίαστα 
φτιάχνεις εικόνες και χτίζεις σκηνικό, 
οι λέξεις αρχίζουν και παίρνουν σχήμα 
και όγκο, μυρίζουν, άλλοτε ευωδιάζουν 
και άλλοτε είναι πνιγηρές οι μυρωδιές. 
Γι’ αυτό και θεωρώ τη συλλογή της Τζια-
ούρη - Χίλμερ ταινία, έφτιαξε ιστορίες με 
κοινά στοιχεία, φαινομενικά άσχετα, έχει 
διαλέξει πρωταγωνιστές με πάθη, με ευ-
αισθησίες, με όλα τα αρνητικά και όλα τα 
θετικά τους και τους βάζει στο δικό της 
ταξίδι. Το ταξίδι που κάνει η Τζιαούρη - 
Χίλμερ είναι προσωπικό, όχι οι ιστορίες 
αυτές καθ’ αυτές, τουλάχιστον όχι όλες. 
Μοιάζει η συλλογή να έχει αρχή – μέση – 

τέλος, να είναι κατά κάποιον τρόπο η δική 
της διαδρομή, τα βιώματά της, οι εικόνες 
της, οι προσλαμβάνουσές της.

Οι πρώτες ιστορίες λίγο μετά την προ-
σφυγιά, το βίαιο ξερίζωμα, ιδωμένα με 
έναν ιδιαίτερα απλό τρόπο, μέσα από τα 
μάτια ενός παιδιού ή ενός/μιας έφηβου. 
Πραγματεύεται την απώλεια του ενήλικα, 
με τα βιώματα εκείνου που είχε τον χρόνο 
να τα εξορθολογίσει, να τα δουλέψει. ∆εν 
είναι πρωταγωνιστής η συγγραφέας, είναι 
μεταφορέας μνήμης, λόγων και αχνών ει-
κόνων, που είναι τόσο αληθινές, που δεν 

έχουν ανάγκη από στολίδια, από λεκτι-
κά σχήματα και μεγαλοστομίες. Παντα-
χού παρούσα μια γραμμή ανάμεσα στους 
ήρωές της, μα και στα συναισθήματα των 
ηρώων της. Η Τζιαούρη - Χίλμερ στα εί-
κοσι ένα της διηγήματα καταπιάνεται με 
την προσφυγιά, την ακούσια, τη βίαιη και 
όσα αυτή φέρνει, πώς δηλαδή συντρίβει 
τα πρόσωπα ή και πώς τα χαλκεύει... ανα-
λόγως του χαρακτήρα του υποκειμένου. 
Στους επόμενους σταθμούς του ταξιδιού 
της η συγγραφέας με όχημα τις παρατη-
ρήσεις της, τις συναναστροφές της, το 
κοινωνικό συγκείμενό της θίγει θέματα 
όπως η μετανάστευση, μια άλλη μορφή 
προσφυγιάς, οι τελειωμένες σχέσεις, που 
δεν κάνουν καν τον κόπο να κρατηθούν 
ζωντανές, διότι έχουν αποδεχθεί τον θά-
νατό τους και περιμένουν μόνο την επί-
σημη ληξιαρχική πράξη, που άλλοτε έρ-
χεται και άλλοτε όχι. Μιλάει και για τη 
ματαίωση, την αγάπη, την αποδοχή και 
την ανάγκη του υπάρχειν.

Θα μπορούσαμε να πούμε ότι η συλλο-
γή έχει δύο βασικά μέρη, το ένα είναι τα 
εν Κύπρω διηγήματα, που ξεκινάνε με το 
διήγημα «Το κασετοφωνάκι» και κλείνουν 
με το «Νούμερο 22», εκεί άλλωστε που εί-
ναι η αρχή του παντός, στην Καρπασία. 
Πριν από το δεύτερο μέρος παρεμβάλλεται 
το «Γλυκόπικρα», μια ιστορία που είναι η 
Κύπρος του πρώτου μέρους, αλλιώς ιδω-
μένη, που συχνά δεν θέλουμε να ξέρου-
με. Αντιδιαστέλλεται ένας Γιλμάζ με έναν 
Χασάν… μία γραμμή μεταξύ προσώπων, 
μία συνοριακή γραμμή ή μια γραμμή δι-
αγραφής, σαν σε κατάστιχο. 

Η γραφή της συγγραφέως είναι απλή, 
καλά δουλεμένη όμως και σωστά ζυγι-
σμένη, άλλωστε όλοι οι ήρωές της είναι 
καθημερινοί άνθρωποι, άνθρωποι του 
διπλανού διαμερίσματος, της διπλανής 
πόρτας, που τους ακούμε, αλλά δεν τους 
γνωρίζουμε. ∆εν θα ταίριαζε στην Αντρικ-

κού άλλος λόγος παρά της ντοπιολαλιάς 
της, ούτε και κανένα άλλο όνομα, φυσικά, 
παρεκτός αυτό του par excellence αγίου 
της Κύπρου, του Αποστόλου Ανδρέα, όνο-
μα που επανέρχεται.

Όπως δεν φτιασιδώνει τις ιστορίες της 
γλωσσικά η συγγραφέας, άλλο τόσο δεν 
προσπαθεί να εξωραΐσει τους ήρωές της, 
δεν τους λυπάσαι ακριβώς, δεν τους μι-
σείς, άλλους τους οικτίρεις, άλλους τους 
προσπερνάς, και άλλους απλώς προσπα-
θείς να τους καταλάβεις. ∆ημιουργεί σιω-
πηρούς ήρωες η Τζιαούρη - Χίλμερ, ειρω-
νικές τραγικές στιγμές, που ορθά-κοφτά 
ρίχνουν την αυλαία στις ιστορίες. Μοιά-
ζουν σαν φάρσα κάποιες από τις ιστορί-
ες, εξ ου ίσως και η αναφορά δις στον Σο-
στακόβιτς, αλλά και οι αντιδιαστολή των 
κλασικών με τον Καζαντζίδη. 

Στις είκοσι μία ιστορίες της ο κάθε ήρω-
ας έχει διανύσει τον δικό του Γολγοθά, 
τοποθετείται συχνά εκτός τόπου, εκτός 
του φυσικού του τόπου, αντιμετωπίζει τον 
εαυτό του σε συνθήκες δύσκολες, συχνά 
οι ήρωες έχουν ανακαλήματα, που μοιά-
ζουν κοιμισμένα για καιρό. Κι εδώ, κατά 
τη γνώμη μου, υπάρχει η μαεστρία της 
συγγραφέως, κανείς ήρωάς της δεν είναι 
Ήρωας, είναι απλώς δρων υποκείμενο, 
ένα υποκείμενο που πασχίζει να αλλάξει 
τη μοίρα του, να ξεφύγει από τον Γολγο-
θά που άλλοι τον έχουν οδηγήσει, περπα-
τούν αν θέλετε σε μία οριζόντια γραμμή. 

Η συλλογή διηγημάτων «Γραμμή ανά-
μεσά μας» της Μαρίας Τζιούρη - Χίλμερ 
είναι κυνική και ταυτόχρονα ρομαντική, 
οι είκοσι μία ιστορίες είναι κατά βάση ισο-
ϋψείς λογοτεχνικά και διατρέχονται από 
ένα κοινό στοιχείο, είναι γραμμικές στην 
αφήγηση, στεγνές στην αρχή, αλλά όσο 
προχωράει ανεβαίνει η ένταση, ώσπου η 
ιστορία να προσγειώσει τον αναγνώστη 
στην πραγματικότητα ή να τον αφήσει 
να αναζητήσει το δικό του τέλος. 

Ο άνθρωπος στο μεταξύ της μοίρας του

Δημιουργεί σιωπηρούς ήρω-
ες η Τζιαούρη - Χίλμερ, ει-
ρωνικές τραγικές στιγμές, 
που ορθά-κοφτά ρίχνουν την 
αυλαία στις ιστορίες τους.

Η συλλογή διηγημάτων «Γραμμή ανάμεσά μας» της Μαρίας Τζιούρη - Χίλμερ είναι κυνική και ταυτόχρονα ρομαντική, οι είκοσι μία ιστορίες είναι κατά βάση ισοϋψείς λογοτεχνικά.
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ELLIOT ACKERMAN &
ADMIRAL JAMES STAVRIDIS
2034 - A Novel of the Next World War
εκδ. Penguin Press, 2021, σελ. 320

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Ενα εφιαλτικό σενάριο, όπου η  στρα-
τηγική αντιπαλότητα των δύο υπερ-
δυνάμεων του 21ου αιώνα, της Αμε-
ρικής και της Κίνας, μετατρέπεται 
από ψυχρή σύγκρουση σε παγκό-
σμια ανάφλεξη, ξετυλίγεται στο γε-
ωπολιτικό θρίλερ «2034». Ο Ελλη-
νοαμερικανός ναύαρχος ε.α. Τζέιμς 
Σταυρίδης, πρώην στρατιωτικός δι-
οικητής του ΝΑΤΟ και κοσμήτορας 
της Σχολής ∆ιπλωματίας Φλέτσερ 
στο πανεπιστήμιο Ταφτς της Βοστώ-
νης, και ο μυθιστοριογράφος Ελιοτ 
Ακερμαν, βετεράνος πεζοναύτης 
με παράσημα ανδρείας από πέντε 
θητείες σε Ιράκ και Αφγανιστάν, 
ενώνουν στρατιωτική εμπειρία και 
αφηγηματική δεινότητα σε μια κα-
θηλωτική πλοκή, που μας προειδο-
ποιεί πώς μια ρεαλιστική αλληλουχία 
κακών υπολογισμών και παρανοή-
σεων μπορεί να οδηγήσει σε ανε-
ξέλεγκτες καταστάσεις με ολέθρι-
ες συνέπειες στο εγγύτατο μέλλον.

Το σημείο μηδέν βρίσκεται στη 
Νότια Σινική Θάλασσα, όπου η Κί-
να προβάλλει συνεχώς διεκδικήσεις 
στα νησιά Σπράτλι και η Αμερική 
εκτελεί περιπολίες «ελεύθερης ναυ-
σιπλοΐας», αμφισβητώντας τις κινε-
ζικές αξιώσεις. Σε μια περιπολία της 
τη 12η Μαρτίου 2034, η πλοίαρχος 
Σάρα Χαντ, διοικητής τριών αντι-
τορπιλικών, παρατηρεί καπνούς σε 

ένα από τα κινεζικά αλιευτικά που 
ψαρεύουν στην περιοχή και ανα-
λαμβάνει το ρίσκο να προστρέξει σε 
βοήθειά του, εκτός διατεταγμένης 
πορείας. Τα πράγματα περιπλέκο-
νται όταν ανακαλύπτει ότι το αλι-
ευτικό δεν είναι τόσο «αθώο» και 
φέρει κατασκοπευτικό τεχνολογι-
κό εξοπλισμό. Στον τόπο του ατυ-
χήματος καταφθάνει το κινεζικό 
αεροπλανοφόρο «Ζενγκ Χε» με δι-
οικητή έναν σκληρό ναύαρχο, που 
απευθύνει τελεσίγραφο απαιτώντας 
άμεση παράδοση του αλιευτικού με 
τον εξοπλισμό του και αποχώρη-
ση των Αμερικανών από τα «χωρι-
κά ύδατα» της Κίνας, ενώ η Χαντ, 
θύμα κινεζικής κυβερνοεπίθεσης, 

αδυνατεί να επικοινωνήσει με το 
αρχηγείο του 7ου Στόλου. Την ίδια 
μέρα, ο ριψοκίνδυνος επισμηναγός 
Κρις Γουέτζ Μίτσελ, που εκπρο-
σωπεί την τέταρτη γενιά πιλότων 
στην οικογένειά του, εκτελεί μια 
«ευαίσθητη» αναγνωριστική πτή-
ση με F-35 στα στρατηγικά στενά 
του Ορμούζ, όταν τα ηλεκτρονικά 
συστήματα του αεροσκάφους του 
«τυφλώνονται» και αναγκάζεται να 
προσγειωθεί στη ναυτική βάση του 
Ιράν, Μπαντάρ Αμπάς. 

Ταυτόχρονα, στην Ουάσιγκτον, 
ο ακόλουθος άμυνας της Κίνας, ναύ-
αρχος Λιν Μπάο, για την εκτόνωση 
της κρίσης, προτείνει στον Λευκό Οί-
κο ανταλλαγή του αλιευτικού με το 
F-35, αποκαλύπτοντας έτσι τη στενή 
αμυντική συνεργασία Κίνας - Ιράν. 
Ο διοικητής του κινεζικού αεροπλα-
νοφόρου, όμως, με την εκπνοή του 
τελεσιγράφου σπεύδει να τιμωρήσει 
στους «εισβολείς» βυθίζοντας δύο 
από τα τρία αμερικανικά αντιτορπι-
λικά και προκαλώντας εκτεταμένες 
ζημιές στη ναυαρχίδα της Χαντ. Το 
τζίνι έχει βγει από το μπουκάλι. Ο 
Λιν Μπάο ανακαλείται στο Πεκίνο 
για διαβουλεύσεις. Η συμβουλή του 
έχει βαρύτητα, γιατί γνωρίζει  άρι-
στα την Αμερική, μισός Αμερικανός 
από τη μητέρα του, με σπουδές στο 
Χάρβαρντ και στη Ναυτική Σχολή 
Πολέμου στο Νιούπορτ. 

Στην Ουάσιγκτον επικρατεί δη-
μόσια κατακραυγή που απαιτεί πα-
ραδειγματική τιμωρία της Κίνας 
και η σύγκρουση παίρνει τη μορφή 
χιονοστιβάδας, καθώς οι δύο αντί-
παλοι πέφτουν στην «παγίδα του 

Θουκυδίδη», όπως η σύγκρουση 
της Αθήνας με τη Σπάρτη κατέλη-
ξε στον καταστροφικό Πελοπον-
νησιακό Πόλεμο. Καθώς εγκατα-
λείπεται η «συνετή υπομονή» και 
η στρατηγική της αποκλιμάκωσης, 
η αντιπαράθεση τίθεται εκτός ελέγ-
χου με κλιμακούμενα αντίποινα 
εκατέρωθεν. Οταν η Κίνα παρα-
βιάζει την αμερικανική «κόκκινη 
γραμμή» με την πολιορκία της Τα-
ϊβάν, οι Αμερικανοί καταφεύγουν 
πρώτοι στη χρήση τακτικών πυρη-
νικών όπλων, σχεδόν έναν αιώνα 
μετά τη Χιροσίμα και το Ναγκασά-
κι, για να ακολουθήσει ένα σπιράλ 
βομβαρδισμών επιλεγμένων πόλε-
ων στις δύο χώρες, με εκατομμύρια 
νεκρούς. Τις στρατιωτικές επιχειρή-
σεις διευθύνουν η Σάρα Χαντ, που 
έχει προαχθεί σε υποναύαρχο, και 
ο Λιν Μπάο, αντίστοιχα. Με την 
παγκόσμια προσοχή στραμμένη 
στον σινοαμερικανικό πόλεμο, η 
Ρωσία δράττεται της ευκαιρίας για 
σαμποτάζ του αμερικανικού δικτύ-

ου 10G και εδαφικές προσαρτήσεις 
στη Βαλτική και στο Ιράν για τον 
έλεγχο των στενών του Ορμούζ. 

Καθώς πλανάται ο εφιάλτης του 
Τρίτου Παγκοσμίου Πολέμου και το 
φάσμα ενός πυρηνικού Αρμαγεδδώ-
νος, ως από μηχανής θεός παρεμ-
βαίνει η Ινδία, η νέα ανερχόμενη 
παγκόσμια δύναμη, που διαμηνύ-
ει στις δύο αντιμαχόμενες πλευρές 
ότι θα εμποδίσει την ολοκληρωτι-
κή καταστροφή της ανθρωπότη-
τας. Οταν χάρις στις προηγμένες 
τεχνολογικές δυνατότητές της δι-
εισδύει στην εμπόλεμη ζώνη  και 
βυθίζει το αεροπλανοφόρο «Ζενγκ 
Χε», η απειλή της γίνεται πιστευτή. 
Την 30ή Ιουλίου 2034 η Ουάσιγκτον 
ανακαλεί τη διαταγή για την κατα-
στροφή τριών κινεζικών πόλεων. Τα 
εννέα βομβαρδιστικά F/A-18 Χόρ-
νετ, οι «Κροταλίες του Θανάτου», 
υπό τον επισμηναγό Μίτσελ, που 
είχε εν τω μεταξύ αφεθεί ελεύθε-
ρος από το Ιράν με τη μεσολάβηση 
της Ινδίας, έχουν όμως αναχωρήσει 

από το αεροπλανοφόρο «Εντερπρά-
ιζ» για τους προορισμούς τους. Η 
επικοινωνία για τη ματαίωση της 
αποστολής δεν είναι εφικτή, γιατί 
η Χαντ είχε ζητήσει να αφαιρεθούν 
τα ηλεκτρονικά συστήματα των 
βομβαρδιστικών ως ευάλωτα στις 
κινεζικές κυβερνοεπιθέσεις. Ινδικά 
καταδιωκτικά SU-35 απογειώνονται 
για να τα αναχαιτίσουν. Αραγε θα 
προλάβει ο Μίτσελ να ρίξει το θα-
νατηφόρο φορτίο του στη Σαγκάη;

Με το τέλος του πολέμου η Σάρα 
Χαντ δεν θέλει να πλησιάσει ξανά 
στη θάλασσα. Κυριευμένη από τύ-
ψεις, ζει απομονωμένη σε ένα ρά-
ντσο στο Νέο Μεξικό. Ο Λιν Μπάο 
γίνεται το εξιλαστήριο θύμα και 
μία σφαίρα στον αυχένα τού κό-
βει το όνειρο της επιστροφής στο 
Νιούπορτ.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
στην ελληνική πρεσβεία της Ουάσιγκτον 
ως προϊστάμενος του Γραφείου Τύπου 
και Επικοινωνίας. 

Το σημείο μηδέν βρίσκεται στη Νότια Σινική Θάλασσα, όπου η Κίνα προβάλλει συνεχώς διεκδικήσεις στα νησιά 
Σπράτλι και η Αμερική εκτελεί περιπολίες «ελεύθερης ναυσιπλοΐας», αμφισβητώντας τις κινεζικές αξιώσεις.

Πόλεμος ΗΠΑ - Κίνας,
ένα εφιαλτικό σενάριο
Οι δύο υπερδυνάμεις στην «παγίδα του Θουκυδίδη»

Mια ρεαλιστική αλληλουχία κακών 
υπολογισμών και παρανοήσεων μπο-
ρεί να οδηγήσει σε ανεξέλεγκτες κα-
ταστάσεις.
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Insular destinies. Perspectives on the 
history and politics of modern Cyprus
εκδ. Routledge, 2020, σελ. 224

 
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΛΠΑΔΑΚΗ*

Το ανά χείρας βιβλίο συγκεντρώ-
νει μελέτες στην αγγλική που δη-
μοσίευσε ο ακαδημαϊκός Πασχά-
λης Κιτρομηλίδης μεταξύ 1975 και 
2016 με επίκεντρο την Κύπρο και 
πρόκειται να συμπληρωθεί από 
έναν δεύτερο τόμο με δοκίμια που 
εξέδωσε στα ελληνικά για το ίδιο 
θέμα. Εντάσσεται στη σειρά των 
εκδόσεων Routledge που επιμε-
λείται ο διευθυντής της Βρετανι-
κής Σχολής Αθηνών John Bennet 
και απαρτίζεται από δεκατέσσε-
ρα κείμενα τα οποία οι μελετη-
τές του ιστορικού, διανοητικού 
και λογοτεχνικού γίγνεσθαι της 
Μεγαλονήσου αναγκάζονταν μέ-
χρι πρότινος να αναζητήσουν σε 
σκόρπιες και ενίοτε δυσεύρετες 
πηγές. Η καταληκτική ενότητα 
φωτίζει τις πραγματείες με βιβλιο-
γραφικά υπομνήματα τα οποία τις 
τοποθετούν στην ιδιαίτερη ιστορι-
ογραφική στιγμή τους, φανερώνο-
ντας τις προσωπικότητες της λο-
γιοσύνης, τα ρεύματα ιδεών αλλά 
και τα δραματικά συμβάντα που 
ενστάλαξαν στον συντάκτη τους 
την έμπνευση να τις εκπονήσει.

Η συλλογή χωρίζεται σε δύο 
κύριες ενότητες, με την πρώτη να 
αφιερώνεται σε μια σειρά από δια-
νοητικές και κοινωνικές εκφάνσεις 
της νεώτερης κυπριακής ιστορίας 
από το τέλος της βενετοκρατίας 

μέχρι την αγγλική κατάληψη του 
1878, ενώ η δεύτερη επικεντρώνε-
ται στην ιστορική εξέλιξη της σύγ-
χρονης Κύπρου και του Κυπριακού 
Ζητήματος. Το βιβλίο ξεκινάει με 
τα πορίσματα της μακροχρόνιας 

ενασχόλησης του συγγραφέα με 
την κυπριακή λογιοσύνη μεταξύ 
1571 και 1878, όπως αυτή επιστε-
γάστηκε από τις προσωπογραφικές 
και βιβλιογραφικές συναγωγές που 
εξέδωσε στην ομώνυμη κλασική 

μονογραφία· το πολυφυές φαινό-
μενο του «πατριωτισμού των εκ-
πατρισμένων»· ο ξεσηκωμός που 
σημειώθηκε στη Λευκωσία τον 
Οκτώβριο του 1764, ο οποίος κα-
τατάσσεται στις αλυσιτελείς επα-

ναστάσεις που ενδημούσαν, σύμ-
φωνα με τον Φερνάν Μπροντέλ, 
στο κοινωνικά εύφλεκτο τοπίο της 
Μεσογείου· μια τοιχογραφία στο 
ξωκλήσι του Αγίου Γεωργίου της 
Αρπερας που απεικονίζει τον δρα-

γουμάνο Χριστοφάκη Κωνσταντί-
νου με την οικογένειά του (1747), 
από την οποία τεκμαίρεται η «ανω-
νυμία» των γυναικών στις ιεραρχι-
κές δομές των ευρωπαϊκών κοινω-
νιών  η συμβολή του εθνομάρτυρα 
και ουμανιστή αρχιεπισκόπου Κύ-
πρου Κυπριανού ως προδρομικού 
φορέα του «εκκλησιαστικού δια-
φωτισμού» στη Μεγαλόνησο· η πο-
λυεπίπεδη πρόσληψη των γεγονό-
των του 1821 από τον υποπρόξενο 
της Αγγλίας στην Κύπρο, Αντόνιο 
Βοντιτζιάνο· και, τέλος, μια ανα-
σκόπηση της κυπριακής ποίησης 
από την οθωμανική περίοδο μέχρι 
την τουρκική εισβολή του 1974, 
στην οποία γίνεται ειδική μνεία 
στη συμβολή του Βασίλη Μιχα-
ηλίδη και του ∆ημήτρη Λιπέρτη 
στην εμβάθυνση της κυπριακής 
αυτοσυνειδησίας.

Μια «ήπειρος σε μικρογραφία»
Τα πεπρωμένα της κυπριακής νησιωτικότητας στις μελέτες του ακαδημαϊκού Πασχάλη Κιτρομηλίδη μεταξύ 1975 και 2016

Χάρτης της Κύπρου του 19ου αιώνα, δημοσιευμένος στη γερμανική εγκυκλοπαίδεια Meyers Lexikon το 1906.

Eνα μοναδικό βιβλίο για το ιστορι-
κό, διανοητικό και λογοτεχνικό γίγνε-
σθαι της Μεγαλονήσου.

Το πρώτο κεφάλαιο αποτελεί μια πε-
ριεκτική επισκόπηση της κυπριακής 
ιστορίας από την προϊστορική επο-
χή μέχρι την εγκαθίδρυση της ανε-
ξάρτητης πολιτείας το 1960. Συμβα-
δίζει με το ακροτελεύτιο –εν μέρει 
αυτοβιογραφικό– δοκίμιο του τόμου 
στο οποίο αποστάζονται τα πορί-
σματα της πολυετούς εντρύφησης 
του συγγραφέα στο φαινόμενο του 
εθνικισμού, πάντοτε μέσα από το 
κάτοπτρο της Ανατολικής Μεσογεί-
ου. Η έκθεση της Μεγαλονήσου στις 
δυνάμεις του εκσυγχρονισμού κατά 
το τελευταίο τέταρτο του δέκατου 
ένατου αιώνα προβάλλεται ως ση-
μείο καμπής στην κυπριακή ιστορία 
στον βαθμό που συνυφάνθηκε με 
τον ανερχόμενο ελληνικό εθνικισμό: 
αφενός ενίσχυσε την απελευθερωτι-
κή ορμή των Κυπρίων και αφετέρου 
την αποσυνέδεσε από την τροχιά 
των σύγχρονων αντιαποικιακών κι-
νημάτων έτσι όπως αναπτύχθηκαν 
στον εικοστό αιώνα. Ορμώμενα από 
το έργο των Elie Kedourie, Shlomo 
Avineri, Walker Connor, Clifford 

Geertz και άλλων διανοητών, τα δύο 
αυτά δοκίμια τοποθετούν τον ελλη-
νοκυπριακό εθνικισμό στον ευρύτε-
ρο βαλκανικό περίγυρό του αλλά και 
στο πλαίσιο των ποικίλων μεθερμη-
νειών του ∆ιαφωτισμού που προκά-
λεσε. Ταυτόχρονα, αποτυπώνουν 
την «απαράμιλλη συνεκτικότητα» 
της κριτικής προσέγγισης της συλ-
λογής, όπως την επισημαίνει και ο 
Robert Holland στον πρόλογό του.

Η δεύτερη ενότητα περιέχει δοκί-
μια τα οποία μπορούν με ασφάλεια 
να χαρακτηριστούν ως θεμελιακά 
για τη μελέτη της νεώτερης κυπρι-
ακής ιστορίας. Οχι μόνο λόγω των 
νέων οδών προβληματισμού που δι-
άνοιξαν, λ.χ. για την κομβική σημα-
σία της εκλογικής ιστορίας στον κυ-
πριακό κοινωνικό μετασχηματισμό, 
ή των ερευνητικών υποδειγμάτων 
που καθιέρωσαν με την εισαγωγή 
εννοιών όπως είναι η «διαλεκτική 
της μισαλλοδοξίας»: κατά κύριο λόγο 
επειδή πρόκειται για προδρομικές, 
παράτολμες ένεκα της πρωιμότητάς 
τους ενδοσκοπήσεις του Κυπριακού 

Ζητήματος, οι οποίες κατατέθηκαν 
σε μια περίοδο καθόλα απρόσφορη 
για κριτικό αναστοχασμό. Με βασικό 
εργαλείο την τεχνική της ανοικεί-
ωσης, κλονίζει τις τετριμμένες ερ-
μηνείες του «πατριωτισμού» αφού 
στο έδαφός τους κινδυνεύει, υπό 
το κράτος ουσιοκρατικών αντιλή-
ψεων, να βλαστήσει ο φανατισμός 
και η μισαλλοδοξία. Αυτή είναι άλ-
λωστε και η βασική διαπίστωση που 
συνάγεται από την οικεία ενότητα 
της συλλογής, ότι ο σεβασμός απέ-

ναντι στις πλειοψηφικές προσλήψεις 
της εθνικής ταυτότητας πρέπει να 
επενδυθεί με φιλελεύθερες πρόνοιες 
αφού, όπως αναφέρει ο συγγραφέ-
ας, «ο εθνικισμός μπορεί εύκολα να 
διολισθήσει στον εξτρεμισμό, στον 
φανατισμό και στην επιθετικότη-
τα»  ή αλλιώς, να οδηγήσει «από τη 
συνύπαρξη στην αντιπαράθεση».

Η κεντρική προβληματική του 
συγγραφέα εστιάζεται στις «ηπεί-
ρους σε μικρογραφία», όπως χαρα-
κτήρισε ο Μπροντέλ τις αυθύπαρ-
κτες μεσογειακές νησιωτικότητες  
προσδιορισμένες, καθώς τις θωρού-
σε, από το αντινομικό πεπρωμέ-
νο τόπων οι οποίοι δεν παύουν να 
βρίσκονται «στην πρώτη γραμμή 
της ιστορίας», παρά τον «επισφαλή, 
περιορισμένο και επαπειλούμενο» 
εσωτερικό βίο που διάγουν. Μολο-
νότι πορίσματα σημαντικά έχουν 
εξαχθεί από την εντρύφηση στις 
λειτουργίες της μετακένωσης των 
ιδεολογικών ρευμάτων στα Βαλκά-
νια και στην Ανατολική Μεσόγειο, 
η επιλογή του Κιτρομηλίδη να μη 

φανερώνει τον καθοδηγητικό μίτο 
της σκέψης του –που αποτυπώνε-
ται στο διττό μοτίβο της αυτόφωτης 
αλλά συνάμα ατελώς νεωτερικής 
κυπριακής αυτοσυνειδησίας– εγ-
γράφει το έργο του στην παράδοση 
όσων πλάθονται «εν τη σοφία του 
αφάτου», κατά την προσφυή έκφρα-
ση του Ιωάννη του Χρυσοστόμου  
έργων, δηλαδή, εντός των οποίων 
εμφωλεύει μια ιδέα ρωμαλέα που 
υποφώσκει ανεκδήλωτη. Ετσι, από 
τη μία πλευρά υποδεικνύεται ότι τα 
πεπρωμένα της κυπριακής νησιω-
τικότητας καθέλκυσαν τη Μεγαλό-
νησο μακριά από τις ατραπούς της 
αυτοαπομόνωσης και της εσωστρέ-
φειας, με κύριο μοχλό τη συνεχή 
«δημιουργική ώσμωση» με τις νε-
ωτερικές ιδέες του ∆ιαφωτισμού  
από την άλλη, λανθάνει η υπόρρητη 
σκέψη που, όπως ορθώς επισημαί-
νει και ο Holland, «στοιχειώνει» τα 
δοκίμια του βιβλίου και αφορά στη 
μοιραία αδυναμία των εκάστοτε 
ηγεσιών να εμποτίσουν τους μετα-
αποικιακούς οραματισμούς τους με 

τις σύγχρονες αρχές της διακοινο-
τικής συνύπαρξης – ακόμα και ως 
τακτικό ανάχωμα έναντι του τουρ-
κικού αναθεωρητισμού.

Ας σημειωθεί καταληκτικά ότι 
στο νέο βιβλίο του ο Π. Κιτρομη-
λίδης δημοσιεύει τα δοκίμια απα-
ράλλαχτα όπως είχαν εκδοθεί χω-
ρίς, ωστόσο, να τα απομονώνει από 
τις συνθήκες που τα γέννησαν, ή 
να αποσιωπά τις αρετές και τα υπο-
λειπόμενα της κατοπινής ιστοριο-
γραφικής παραγωγής: ένα πρόσθε-
το πειστήριο της αδιάκοπης ρήξης 
του με το θετικιστικό υπόδειγμα, 
ρήξης που εκθέτει τον αναγνώστη 
στην αναπόδραστα συλλογική, εξε-
λικτική παρακαταθήκη κάθε έργου 
το οποίο φιλοδοξεί να αποτελέσει 
εργαλείο ενδοσκόπησης και ανα-
στοχασμού.

 
* Ο κ. Γιώργος Καλπαδάκης 
είναι εντεταλμένος ερευνητής 
του Κέντρου Ερεύνης της Ιστορίας του 
Νεωτέρου Ελληνισμού 
της Ακαδημίας Αθηνών (ΚΕΙΝΕ).

Οι μετα-αποικιακοί οραματισμοί και η διακοινοτική συνύπαρξη
Προδρομικές και παρά-
τολμες ένεκα της πρωι-
μότητάς τους ενδοσκο-
πήσεις του Κυπριακού 
Ζητήματος, οι οποίες κα-
τατέθηκαν σε μια περίο-
δο απρόσφορη για κριτι-
κό αναστοχασμό.
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ΠΡΩΤΗ ΠΑΣΑ

ΝΙΚΟΣ ΔΑΒΒΕΤΑΣ
Αντρες χωρίς άντρες
εκδ. Πατάκη, σελ. 232

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Μια ανδρική φιλία που χρειάζεται να 
δοκιμαστεί, να αποδείξει ότι υπάρ-
χει για να τους ενώνει, να τους στη-
ρίζει, να μην τους αφήνει μόνους 
με το παρελθόν τους, να τους πεί-
θει ότι υπάρχει και μέλλον. Και δύο 
πατεράδες παρόντες μέσα στην 
απουσία τους, ο ένας νεκρός, σκο-
τωμένος σε δυστύχημα από χρόνια, 
να ορίζει τι είναι ορφάνια για τον 
γιο και ο άλλος ετοιμοθάνατος. Και 
αποκαλυπτικός. 

Είναι αυτή η οριακή στιγμή 
μπροστά στον θάνατο, που αφή-
νει να φανούν όσα κρυφά, μυστικά, 
ένοχα, ανομολόγητα, ντροπιαστικά 
κουβαλάει. Οσα θα αλλάξουν απολύ-
τως την εικόνα που ο γιος του είχε 
για εκείνον. Πάντα ντρεπόταν για 
τον πατέρα του, τώρα όμως μπο-
ρεί καν να μην είναι πατέρας του. 

∆ύο γιοι γεννημένοι στη δεκαε-
τία του ’60, έρχονται αντιμέτωποι 
με τα γεγονότα του εμφυλίου, με 
την περίοδο της δικτατορίας, με 
εποχές ταραγμένες, στιγματισμέ-
νες από έλλειψη ηθικής. Ανήθικος 
είναι και ο πατέρας, χαφιές που κι-
νείται στο περιθώριο, στο σκοτάδι, 
στη σωτήρια αφάνεια. Οχι όμως μό-
νο επειδή τον βαραίνει η πολιτική 
του στάση, η απαξία που εισπράττει 
από παντού. Αλλά και γιατί, όπως 
εξομολογείται στον γιο του με το 
θάρρος του μελλοθάνατου, με τη 
γύμνια του παραιτημένου, με τον 
σαρκασμό του γενναίου της τελευ-
ταίας στιγμής, η προσωπική του 

ζωή δεν ήταν αυτή που φαινόταν, 
ήταν άλλος, ένας κρυμμένος και 
κρυπτόμενος, ένας διωγμένος ομο-
φυλόφιλος. 

Οι πολιτικές περίοδοι είναι ο 
καμβάς του βιβλίου. Υπάρχουν 
για να ζωγραφιστούν πάνω τους, 
να αποτυπωθούν και να φανερω-
θούν οι στάσεις των ανθρώπων. Η 
συζυγική σχέση, που πόση αλήθεια 
περιέχει άραγε, όταν τη σκέψη του 
άνδρα στην πιο δική τους στιγμή, 
την κατακλύζει ένα αρσενικό σώ-
μα; Η πατρική σχέση, που φανερώ-
νεται μονάχα όταν στην αρρώστια 

του παιδιού «διαλύει μισή ασπιρί-
νη σε ένα κουταλάκι χαμομήλι και 
μου τη δίνει να την πιω με το ζό-
ρι». Πάνω σε αυτόν τον καμβά θα 
βασιστεί και η φιλία των δύο γιων. 

Ο ένας γεμάτος ντροπή για την 
οικογένεια θα φύγει στο Παρίσι, 
θα καταξιωθεί ως συγγραφέας, θα 
αρνηθεί τη γενιά του χρησιμοποιώ-
ντας το επώνυμο της μητέρας του. 
Κι ο άλλος θα παλέψει την απώλεια 
του πατέρα που δεν ξεπέρασε ποτέ 
και θα αποδεκατιστεί από την οι-
κονομική κρίση. 

Ο Νίκος ∆αββέτας χρησιμοποιεί 
έναν τρόπο αφήγησης που δεν σε 
αφήνει να αφεθείς. Τρία πρόσω-
πα μιλούν, εξιστορούν, θυμούνται, 
περιγράφουν τον έξω και τον έσω 
τους κόσμο. 

Είναι ανάγκη να τα παρακολου-
θείς στενά, ν’ αναγνωρίζεις ποιος 
μιλά, να μην αποκόβεσαι από τη 
διήγηση, αν το κάνεις, δεν θα χά-
σεις απλά γεγονότα, εμπειρίες και 
την εξέλιξη, θα χάσεις τη σκέψη, 
τα αισθήματα, την έκρηξη του μυα-
λού και της καρδιάς των ηρώων. 

Κι ενώ στη γραφή δεν αναγνωρί-
ζεις ένταση, ακόμα και οι πιο επώ-
δυνες περιγραφές έχουν μια απο-
στασιοποίηση, ένα γυάλινο βλέμμα 
να τις κοιτά, οι άνδρες πάλλονται 
από όσα τους βασανίζουν, σωρεύ-
ουν οργή, θυμό, προσπαθούν για 
τη συγχώρεση, παλεύουν να κρα-

τήσουν τον μίτο της ζωής τους τερ-
ματίζοντας την αιώνια διαμάχη. 
∆ύο γενιές τελείως διαφορετικές 
κι απόμακρες, σε ταραγμένους και-
ρούς με μόνους δεσμούς το αίμα 
και τα μυστικά. 

Είκοσι τέσσερα κεφάλαια στο 
πρώτο μέρος και δεκαπέντε στο 
δεύτερο, δίνουν την αίσθηση μι-
κρών, αυτοτελών ιστοριών, που 
όμως συντίθενται, εξελίσσουν την 
ιστορία και τους ήρωες. Μια ελα-
φρά ειρωνεία από την πλευρά του 
πατέρα «η ζωή μας είναι ένα γου-
ίκεντ», είκοσι τέσσερις ώρες πριν 
από το μοιραίο εγκεφαλικό, η αγω-
νία του γιου να τον αποδεχθεί έτσι 
όπως ήταν, όχι ιδανικός, όχι άξιος 
εκτίμησης και περηφάνιας αλλά 
απλά ο πατέρας του που «μόνο με 
την αγάπη μπορώ να κατανοήσω 
ό,τι συνέβη» κι η ανάγκη του φί-
λου του για την πατρική παρου-
σία «αφού ο επίγειος πατέρας είναι 
απών, δεν μ’ ενοχλεί και η απουσία 
του επουράνιου».

Τι λείπει σε τούτους τους άν-
δρες και ο ∆αββέτας τους αναιρεί 
με τούτο το «χωρίς» ανάμεσά τους; 
Θαρρώ, έτσι όπως χαμηλόφωνα μα 
εντατικά αποκαλύπτονται, πως τους 
λείπει το στέρεο έδαφος κάτω από 
τα πόδια τους. Αυτό που ο καθένας 
τους για διαφορετικούς λόγους δεν 
πάτησε ποτέ. Την αυτοεκτίμηση, 
τη μεγαλοψυχία, τη σιγουριά στις 
σχέσεις κι έναν σεβασμό τόσο ανα-
γκαίο όσο η ανάσα. ∆εν τα είχαν, 
δεν τα βρήκαν ποτέ κι αυτή η έλ-
λειψη γεννά το δικό μας κίνητρο: 
να αναγνωρίσουμε το επείγον της 
ειλικρίνειας, της αλήθειας, της γνη-
σιότητας, να μην στέρξουμε επιβί-
ωση και ζωή «χωρίς».   

Οταν ο επίγειος πατέρας είναι απών
Δύο γενιές τελείως διαφορετικές και απόμακρες, σε ταραγμένους καιρούς με μόνους δεσμούς το αίμα και τα μυστικά

Τι λείπει σε τούτους 
τους άνδρες και
ο Δαββέτας τους αναιρεί 
με τούτο το «χωρίς» 
ανάμεσά τους; Θαρρώ 
πως τους λείπει
το στέρεο έδαφος κάτω 
από τα πόδια τους.

Οι πολιτικές περίοδοι είναι ο καμβάς του βιβλίου. Υπάρχουν για να ζωγρα-
φιστούν πάνω τους, να φανερωθούν οι στάσεις των ανθρώπων.

Ο Νίκος Δαββέτας χρησιμοποιεί 
έναν τρόπο αφήγησης που δεν σε 
αφήνει να αφεθείς.
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Σ
τις 26 Μαρτίου 2021, επιτροπή 
υπό την προεδρία του ιστορι-
κού Βενσάν Ντικλέρ (Vincent 

Duclert) παρέδωσε στον πρόεδρο 
της Γαλλικής ∆ημοκρατίας Εμα-
νουέλ Μακρόν τον φάκελο της 
έρευνάς της, 1.200 σελίδες, όπου, 
παρά τα πολλά κενά, τεκμηριώνε-
ται αναλυτικά η τεράστια ευθύνη 
της Γαλλίας, και του προέδρου Μι-
τεράν προσωπικά, στη γενοκτονία 
800.000 Τούτσι στη Ρουάντα, το 
1994. Για την τελευταία γενοκτο-
νία του 20ού αιώνα γνωρίζουμε 
ήδη πολλά, χάρις στην επιμονή 
ορισμένων ανθρώπων, και θα μά-
θουμε ακόμη περισσότερα. Ενας 
από εκείνους που έχει κάνει έργο 
της ζωής του τη γενοκτονία των 
Τούτσι είναι και ο Γάλλος δημο-
σιογράφος και συγγραφέας Ζαν 
Χατσφέλντ (Jean Hatzfeld). Γρά-
φει και ξαναγράφει είκοσι χρόνια 
τώρα για τη σφαγή των Τούτσι 
στην κοινότητα Νυαμάτα, όπου 
από 59.000 Τούτσι, επί συνόλου 
119.000 κατοίκων, φονεύτηκαν οι 
50.000. Εκεί, από τις 11 Απριλίου 
έως τις 14 Μαΐου 1994, καθημερι-
νά, από τις 9.30 το πρωί έως τις 4 
το απομεσήμερο, έβγαιναν με κα-
λά ακονισμένες τις ματσέτες τους 
οι Χούτου και, τραγουδώντας και 
γελώντας, έκοβαν χέρια, πόδια, 
κεφάλια των γειτόνων και συγχω-
ριανών τους Τούτσι, από βρέφη 
μέχρι γέροντες και γερόντισσες, 
τους λήστευαν, τους ξεγύμνωναν 
και μετά τους πέταγαν πεθαμένους 
και μισοπεθαμένους σε πηγάδια, 
βόθρους, φυσικές κοιλότητες και 
κάθε είδους τρύπες. Εξι βιβλία έχει 
γράψει μέχρι τώρα ο Χατσφέλντ, 
που ταξίδεψε πολλές φορές στη 
Ρουάντα, και μακάρι ένα-δυο από 
αυτά να βρουν και Ελληνα εκδότη.  

Καθένα από τα βιβλία αυτά προ-
σεγγίζει τη γενοκτονία από ξεχω-
ριστή σκοπιά, αν και θα συναντή-
σουμε συχνά στις σελίδες τους τα 
ίδια πρόσωπα. Το πρώτο, «Dans 
le nu de la vie. Récits des marais 
rwandais» (Seuil, 2000), περιέχει 
μαρτυρίες δεκατεσσάρων Τούτσι, 
στην πλειονότητά τους γυναίκες, 
που επέζησαν της σφαγής, ενώ 
έχασαν όλη σχεδόν την οικογένειά 
τους. Το δεύτερο, «Une saison de 
machettes» (Seuil, 2003), περνάει 
στην άλλη όχθη και περιέχει μαρ-
τυρίες δέκα φονιάδων Χούτου, που 
όλοι τους καταδικάστηκαν μετά τη 
γενοκτονία και εξέτισαν ποινές. 

Σωστά ο συγγραφέας ξεχώρισε 
τις δύο ομάδες μαρτυριών, γιατί 
έκρινε ανήθικο να τις βάλει δίπλα 
δίπλα (βλ. την έκδοση βιβλίου αυ-
τού στα Points, σ. 46-52: 49). Το 
τρίτο, «La stratégie des antilopes» 
(Seuil, 2007), αρχίζει με την απε-
λευθέρωση των καταδικασμένων 
φονιάδων και την επιστροφή τους 
στη Νυαμάτα και στους γύρω λό-
φους, και μαρτυρεί για τη δύσκο-
λη συνύπαρξη θυμάτων και θυτών 
και για την ακόμη δυσκολότερη 
υπόθεση της συγχώρησης. Το τέ-
ταρτο, «Englebert des collines» 
(Gallimard, 2014), είναι το πορ-
τρέτο και η μαρτυρία του γνωστού 
μας και από τα προηγούμενα βι-
βλία Ενγκελμπερτ Munyambonwa, 
σοφού, λόγιου, αλκοολικού, που 
έχασε όλους τους δικούς του κα-
τά τη γενοκτονία, αλλά και την 
ίδια την όρεξη για ζωή. Το πέμπτο, 
«Un papa de sang» (Gallimard, 
2015), δίνει τον λόγο στα παιδιά 
των θυμάτων και των θυτών, που 
βρίσκονται μαζί στο σχολείο, στην 

εκκλησία, στα καφενεία και στα 
χωράφια, αλλά που το καθένα κου-
βαλάει το βάρος μιας εντελώς δια-
φορετικής οικογενειακής ιστορί-
ας. ∆ύσκολη η ζωή και των δυο, 
δυσκολότερη όμως των παιδιών 
των θυτών.  

Πριν από λίγο καιρό εκδόθηκε 
το τελευταίο βιβλίο του για τη Ρου-
άντα, το έκτο στη σειρά: «Là où 
tout se tait» / «Εκεί όπου όλα σω-
παίνουν» (Gallimard, 2021), στο 
οποίο θα σταθούμε σήμερα. Τα θύ-
ματα και οι θύτες υπάρχουν πάντα 
στις σελίδες του, εδώ όμως ο λόγος 
είναι κυρίως για τους δίκαιους της 
Νυαμάτας, για Χούτου δηλαδή που 
όχι μόνο αρνήθηκαν να κρατήσουν 
στο χέρι τους τη φονική ματσέτα, 
αλλά βοήθησαν Τούτσι να σωθούν. 
Ε, λοιπόν, ναι, εκεί μέσα σε αυτή 
την κόλαση υπήρξαν Χούτου, λί-
γοι, ελάχιστοι, που με κίνδυνο της 
ζωής τους έσωσαν Τούτσι. 

Ο κίνδυνος ήταν κυριολεκτικά 
θανάσιμος, και αρκετοί από αυτούς 
τους λίγους το πλήρωσαν με τη ζωή 
τους: όταν έπεφτε στην αντίληψη 
των φονιάδων ότι κάποιος ομόφυλός 
τους δεν παίρνει μέρος στη σφαγή 
των Τούτσι (πόσο μάλλον ότι τους 
βοηθάει να σωθούν), τον περνούσαν 
εν στόματι μαχαίρας. Στους λιγο-
στούς μεικτούς γάμους που υπήρ-
χαν, άνδρες Χούτου θυσίασαν τις 
γυναίκες τους Τούτσι για να σώ-
σουν τα παιδιά τους (σ. 51, 62)! Και 
όμως, υπήρξαν και οι λίγοι εκείνοι 
που βοήθησαν και έσωσαν, υπήρξε 
ο Ισίδωρος Mahandago, ο Ευστάθι-
ος Niyongira και όλοι οι υπόλοιποι 
μέχρι τον Σύλα Ntamfurayishyari! 

Συγκλονιστικές περιπτώσεις αν-
θρώπων. 

Τον τίτλο στο βιβλίο τον έδωσε 
ένας στίχος από το βαθύ ποίημα 
του Απολλιναίρ «Η όμορφη κοκκι-
νομάλλα» (La jolie rousse). Τον πα-
ραθέτω στη μετάφραση του Κλείτου 
Κύρου: «Θέλουμε να εξερευνήσουμε 
την καλοσύνη αχανής χώρα όπου 
όλα σιγούν» (Γκιγιώμ Απολλιναίρ, 
«Ποιήματα», μεταφράσεις Φανής Κι-
σκήρα - Τόλη Καζαντζή και Κλείτου 
Κύρου, ανάτυπο από το περιοδικό 
«∆ιαγώνιος», Θεσσαλονίκη 1967, 
σ. 18-20:19).

Το κακό κραυγάζει και θορυβεί, 
αλλά η καλοσύνη σωπαίνει, είναι 
κρυμμένη, απλώνει το χέρι χωρίς 
λόγια. Οι δίκαιοι στη Νυαμάτα ήταν 
λίγοι, χάρις σε αυτούς τους λίγους 
όμως μπορεί η ζωή και συνεχίζεται 
ανθρωπινά. Αυτοί οι λίγοι –η μικρά 
ζύμη– φυλάνε μια αχανή και ανε-
ξερεύνητη χώρα, τη χώρα της κα-
λοσύνης. Η χώρα τούτη μένει στο 
μεγαλύτερο μέρος της άγνωστη: ο 
δίκαιος είναι κρυμμένος μέσα στον 
διπλανό μας.

Καθώς η μέρα της τακτικής συ-
νεργασίας μου στη φιλόξενη αυτή 
στήλη έπεφτε φέτος Κυριακή του 
Πάσχα, αναρωτήθηκα πόσο ταιριά-
ζει με τον ευφρόσυνο χαρακτήρα 
της ο λόγος για τη γενοκτονία της 
Ρουάντας. Μα ποιος εκφράζει και 
ενσαρκώνει καλύτερα το αναστά-
σιμο μήνυμα της νίκης καταπάνω 
στον θάνατο από εκείνους που μυ-
στικά και αθόρυβα, όπως ακριβώς 
αναστήθηκε και ο Χριστός, σώζουν 
ανθρώπινες ζωές, θυσιάζοντας ακό-
μη και τη δική τους!

Ο Κώστας Πούλος γεννή θηκε στον 
Ελικώ να της Βοιωτί ας. Σπού δασε 
Φιλολογί α στην Αθήνα και στη Γερ-
μανία. Εχει γρά ψει, μεταφρά σει και 
διασκευά σει βιβλί α για παιδιά  και 
για μεγάλους. Από  τις εκδό σεις Με-
ταί χμιο κυκλοφορού ν, μεταξύ άλ-
λων, τα βιβλί α του «Σιγά  τα αυγά !» 
και «Παππού ;» (Κρατικό Βραβείο 
Παιδικού Λογοτεχνικού Βιβλίου). 
Πρόσφατα κυκλοφόρησε από τις 
ίδιες εκδόσεις η συλλογή διηγη-
μάτων «Αμφίβια τέρατα».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Κανονικά δεν είναι θέση αυτή για 
βιβλία, ωστόσο τοποθετεί κανείς 
εκεί συνήθως βιβλία-φάρμακα που 
μπορούν να καταναλωθούν σε μι-
κρές δόσεις. Για τέτοια χρήση προ-
σφέρονται οι ποιητικές συλλογές ή 
πεζά όπως αυτά του Βασίλη Αλεξά-
κη και του Μαρσέλ Προυστ.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο ανώνυμος πρωταγωνιστής του 
«Κιβωτίου» του Αρη Αλεξάνδρου, 
για να ελέγξω αν πράγματι αυτό 
ήταν άδειο και, αν ναι, με τι θα μπο-
ρούσε κανείς να το γεμίσει.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;
Τον Αργύρη Χιόνη, τον Μιχάλη Γκα-

νά, τον Γιώργη Παυλόπουλο και τον 
Αυγερινό Φραγκούλη (μέχρι τέσσε-
ρις, για να μπορούμε να πούμε κα-
μιά κουβέντα).
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Κάθε φορά που διαβάζω ένα ενδι-
αφέρον νέο βιβλίο εντυπωσιάζομαι 
από τον τρόπο που επινοεί ο συγ-
γραφέας του να μιλήσει για πράγ-
ματα που έχουν ξαναειπωθεί.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Η συνείδηση του Ζήνωνα» του 
Ιταλο Σβέβο (εκδ. Αντίποδες).
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
∆ιαβάζω δεύτερη φορά ένα βιβλίο 
μόνο όταν πρέπει. Η πρώτη ανά-
γνωση σχετίζεται με την απόλαυ-
ση, οι άλλες αποτελούν ένα είδος 
μαθητείας. 
 
Τι φιλοδοξείτε να αδράξετε με αυ-
τά τα σύντομα πεζά που μοιάζουν 
με κοφτές ανάσες ζωής; 
Να σταθώ δίπλα στο αμφίβιο τέρας 
στην επικίνδυνη όσο και γοητευτική 
αυτή διαδρομή, στο τέλος της οποί-
ας περιμένει ήρεμη η/μία λίμνη.
 
Πολύ ωραίος ο τίτλος του βιβλίου: 
και αμφίβια και τέρατα οι άνθρω-
ποι. Γιατί; 
Γιατί όχι; Η λέξη «τέρας» αρχικά 
παρέπεμπε σε κάτι θαυμαστό και 
ακατανόητο. Αργότερα υπέστη ση-
μασιολογική στένωση και όλοι λυ-
πούμαστε για το κατάντημά της. 
Το «αμφίβιος» θα προτιμούσα να 
προσμετρηθεί στα θετικά του, αλλά 
αυτό καλύτερα να το κρίνει ο ανα-
γνώστης.
 
Η εικόνα και η έννοια της λίμνης 
είναι ένα σύμβολο; Αν ναι, τίνος 

πράγματος; 
Ο υπότιτλος ίσως μπορεί 
να βοηθήσει κάποιον που 
ενδιαφέρεται για αυτά: 
«Ιστορίες στον δρό-
μο για τη λίμνη». Οταν 
έγραφα το βιβλίο, ήξε-
ρα (και τώρα ξέρω, 
αλλά καλύτερα να 
μην πω).

ΚΩΣΤΑΣ ΓΟΥΛΙΑΜΟΣ
Υγρό Γυαλί (ποίηση) 
εκδ. Gutenberg, σελ. 64

Ο Κώστας Γουλιάμος διακρίνει συ-
νειδητά και υιοθετεί έμπρακτα την 
άσκηση και τη λειτουργία της Ποί-
ησης. Η αντίληψη αυτή χαρακτη-
ρίζεται από μια πνευματική εγρή-
γορση με ιδεολογικό και κοινωνικό 
στίγμα. Πρόθεσή του η αναγόρευ-
ση του ατόμου σε πρωταρχική αξία 
μέσα από ένα ευρύ φάσμα κοινω-
νικών και πολιτικών εμπειριών. Τα 
ιστορικά γεγονότα (1955-57, Πρα-
ξικόπημα και τουρκική εισβολή 
του 1974) σε συνδυασμό με ιστο-
ρικής στιγμές του ελλαδικού και 
παγκόσμιου χώρου, δημιουργούν 
τις προϋποθέσεις μιας ποιητικής 
όρασής του στην οποία συμμετέχει 
η μνήμη και η βαθύτερη συγκινη-
μένη έκφραση. 

κάτι γνώριζε και ο Ευαγόρας
και ο Γρηγόρης και ο Κυριάκος
στο επί σκηνής δράμα
κι οι αντάρτες στη χιονισμένη 
κορυφή στη Σαϊδόνα […]
Σωστός ρυθμός, προσεγμένη ει-

καστικότητα, γλωσσική διαύγεια 
και κυρίως μια εντυπωσιακή αίσθη-
ση του ιστορικού στοιχείου. Μια 
αξιόλογη φωνή. Οι δραστικοί στί-
χοι αιφνιδιάζουν. Εξομοιώνονται 
με τη διαρκή εναλλαγή των εικό-
νων όχι μόνο του λόγου, αλλά και 
του βλέμματος. Το προσωπικό και 
το συλλογικό στοιχείο αφομοιώνο-
νται και στη συνέχεια αναδύονται 
σε ένα αξεδιάλυτο κράμα: 

οι ιστορίες δεν χωράνε
στα όνειρά μας
μόνο ο απογευματινός ύπνος
τα παίρνει όλα
μαζεύει όπως ο Άδμητος
τις τύψεις μας
στο ίδιο πάντα δωμάτιο
με το ίδιο πάντα υγρό γυαλί
ώσπου στο τέλος ενδίδουμε
στη θρυμματισμένη σιωπή
τ’ ονείρου
- περπατώ στ’ όνειρό μου
είσαι στ’ όνειρό μου
είμαστε τ’ όνειρά μας -
Ο συνδυασμός 

του  διανοητι-
κού με το λυρικό 
στοιχείο, η λιτότη-
τα και η εκφραστι-
κή οικονομία και 
ο ποιητικός ρεα-
λισμός με τις συμ-
βολικές του προ-
εκτάσεις είναι τα 
χαρακτηριστικά 
που διακρίνουν τη 
γραφή του Γουλιά-
μου. Ο τίτλος της 
ποιητικής συλλο-
γής «Υγρό Γυαλί» 
παραπέμπει σε μια 
ρέουσα διάφανη πραγματικότητα 
που με ενάργεια και με προσωπική 
αίσθηση μιας βαθιάς αποτίμησης 
της ιστορίας και του κοινωνικοπο-
λιτικού πλαισίου μέσα στο οποίο 
ζούμε και ενεργούμε, ο ποιητής 
αντλεί τα θέματά του, υποδηλώ-
νει τις αρχές του, καταγράφει τις 
εμπειρίες του, ανατέμνει τους στο-

χασμούς του. Την ποιητική συλλο-
γή του τη χωρίζει σε δύο μέρη. Στο 
πρώτο μέρος δίνει τον τίτλο «Με το 
βλέμμα του Έγκλειστου» και στο 
δεύτερο τον τίτλο «Με το βλέμμα 
της Σοφίας». Ο χώρος, ο χρόνος, ο 
έρωτας, ο θάνατος, η αθωότητα, οι 
ενοχές, ο θυμός, η ελπίδα, το σκο-
τεινό και το διάφανο αναπτύσσουν 
μια δυναμική σε όλη την ποιητική 
έκφραση του Γουλιάμου και απο-
τελούν τις εσωτερικές ανάγκες της 
δικής του φωνής που ξεπηδάει ανό-
θευτη, ειλικρινής και λειτουργική 

για να διοχετεύσει 
τη ζωτική ενόρμη-
ση του κοσμογονι-
κού του οράματος 
στις συνειδήσεις 
των ανθρώπων.

Οι στίχοι της 
ποίησης του Γου-
λιάμου είναι ένα 
αμάλγαμα απο-
κρυσταλλωμένης 
αίσθησης του κό-
σμου και αποθέ-
ματος μιας υπερ-
βατικής σκέψης 
που πασκίζει ν’ 
αφυπνίσει συνει-

δήσεις και να μεταλαμπαδεύσει 
τις δαψίλειες εμπειρίες και τα σύμ-
βολά στο βάθος και την ένταση 
της ύπαρξής μας. Το ποιητικό εγώ 
παρακολουθεί με άγρυπνο βλέμμα 
την πορεία του κόσμου, προσμετρά 
και αποτιμά το εμπράγματο της 
ύπαρξης, καταφεύγει στο ποιητι-
κό προσωπείο με την ελπίδα ότι με 

τον αναστοχαστικό του λόγο μέσα 
από το υγρό γυαλί θα δούμε μια 
άλλη πραγματικότητα με το μέλ-
λον μας εκβάλλει σε γόνιμες σκέ-
ψεις για να αναμετρηθούμε με τα 
φλέγοντα ζητήματα και όψεις της 
σύγχρονης κοσμοθεωρίας.

Το γυαλί έσβησε
και το φως καρφώθηκε
στο μάτι της Ευρύκλειας
[…]
Εδώ στο χώμα
μεγαλώνει η άνοιξη
και το γυαλί  άπραγο γλιστρά
στης χώρας
την εύθραυστη έπαρση
στων συντρόφων
το πένθιμο πανηγύρι
Από πού θα ξεκινήσουμε,
Σοφία;

Ποίηση εξαιρετικώς σύνθετη, 
αποτυπώνει πληθυντικά ζητήμα-
τα του συνειδέναι με ένα εντελώς 
ελεύθερο πνεύμα, χωρίς προκα-
ταλήψεις και συσκοτισμένα ιδε-
ολογήματα. Πρόθεση του ποιητή 
το μακρύ ταξίδι του ανθρώπου σε 
τοπία γόνιμης Άνοιξης. Ποιητική 
γραφή που διανοίγει τις ατελεύτη-
τες προσωπικές μνήμες, τις βιωμα-
τικές εμπειρίες και την ανάδυση 
μιας οντολογικής εμβίωσης που 
αναζητά το ουσιώδες. Μια πνευ-
ματική γεωμέτρηση που επιδιώκει 
την αποκατάσταση του ανθρώπου.

Ο κ. Ανδρέας Χατζηθωμάς είναι 
φιλόλογος, κριτικός.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Όταν το φως γίνεται μνήμη

Η αχανής χώρα της καλοσύνης

ΚΡΙΤΙΚΗ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΘΩΜΑ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ποιος εκφράζει καλύτε-
ρα το αναστάσιμο μή-
νυμα από εκείνους που 
μυστικά και αθόρυβα, 
όπως ακριβώς αναστή-
θηκε και ο Χριστός, σώ-
ζουν ανθρώπινες ζωές, 
θυσιάζοντας ακόμη
και τη δική τους!

Στη γενοκτονία της Ρουάντας (στη φωτ., ονόματα θυμάτων σε μαζικό τάφο στο Κιγκάλι) υπήρξαν και Χούτου, λί-
γοι, που βοήθησαν Τούτσι να σωθούν.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΚΩΣΤΑ ΠΟΥΛΟ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οι Μέδικοι στη Φλωρεντία,
ο πολιτικός 16ος αιώνας 

Χωρίς λαχτάρα δεν μπορούμε να ζήσουμε;

Οταν ανοίγει μια έκθεση για τον οί-
κο των Μεδίκων στην εποχή μας, 
το βλέμμα είναι διαδραστικό, διε-
πιστημονικό, ρηξικέλευθο. Ζητάει 
επίμονα μια νέα θεώρηση του συ-
στήματος εξουσίας αλλά και της δη-
μιουργίας της τέχνης στην Αναγέν-
νηση. Το Μητροπολιτικό Μουσείο 
της Νέας Υόρκης έχει εξαγγείλει τη 
μεγάλη έκθεση για τη φλωρεντινή 
δυναστεία του 16ου αιώνα υπό το 
πρίσμα της διαπάλης και της σύ-
μπλευσης τέχνης και πολιτικής, προ-
σφέροντας μια οπτική στην Ιταλία 
της Αναγέννησης. Η έκθεση με τίτλο 
«Οι Μέδικοι: πορτρέτα και πολιτική, 
1512-1570» θα εγκαινιαστεί στις 26 
Ιουνίου (θα είναι δηλαδή η βασική 
έκθεση του μουσείου για τους επι-
σκέπτες το καλοκαίρι) και αποκα-
λύπτει την τέχνη της προσωπογρα-
φίας, που εκείνη την εποχή και σε 
εκείνον τον τόπο έφθασε σε υπέρ-
τατο επίπεδο. Παράλληλα, όμως, δι-
ερευνά τις δυνάμεις της εξουσίας, 
τη χρήση της τέχνης και το μέσον 
της ισχύος. Η ανθεκτική οικογένεια 
των Μεδίκων επικρατούσε στη Φλω-
ρεντία από πολύ νωρίτερα, ήδη από 
τη δεκαετία του 1430, αλλά είναι τον 
16ο αιώνα που αποκτούν το δικαί-
ωμα της κληρονομικής εξουσίας με 
τη μετατροπή της δημοκρατίας της 
Φλωρεντίας σε δουκάτο. Είναι μια 
κρίσιμη περίοδος για την κατανόη-
ση της ανόδου των ανταγωνισμών 
ακόμη και μέσα στον πολύπτυχο 
ιταλικό κόσμο, αλλά και τις ευρύ-

τερες συστοιχίσεις, γεωπολιτικές, 
οικονομικές, κοινωνικές. Η ίδια έκ-
θεση αν είχε γίνει γύρω στο 1900 
θα είχε επικεντρωθεί πρωτίστως 
στην αισθητική της προσωπογρα-
φίας και θα είχε ενταχθεί στη λί-
στα των μεγάλων εκθέσεων γύρω 
από την ιστορία της τέχνης. Για το 
2021, το Μητροπολιτικό Μουσείο 
μάς προτρέπει να οργανώσουμε ένα 
σύνθετο βλέμμα, και αντίστοιχης 
κατεύθυνσης είναι η έκδοση που 
συνοδεύει την έκθεση (κυκλοφο-
ρεί στις 22 Ιουνίου, στην τιμή των 
65 δολαρίων). H τέχνη στην εποχή 
των Μεδίκων αγγίζει τα ύψη στην 
τελειότητα και ταυτόχρονα είναι ένα 
ισχυρό πολιτικό εργαλείο. Ο Κόζιμο, 
που έγινε δούκας της Φλωρεντίας το 
1537, μεταμόρφωσε τη Φλωρεντία 
με πλήθος τεχνικών, αρχιτεκτονι-
κών και καλλιτεχνικών έργων. Η 
κοσμογονία στη διάρκεια του 16ου 
αιώνα ήταν ανεπανάληπτη για την 
πόλη. Η Φλωρεντία έγινε το λίκνο 
της Αναγέννησης και το κύρος της 
καλλιτεχνικής ακμής κατοχυρώθηκε 
(και) μέσα από το μνημειώδες έργο 
του Τζόρτζο Βαζάρι για τους βίους 
των καλλιτεχνών. Η έκθεση προ-
σφέρει θέαση σε όλα τα εκφραστικά 
είδη και μέσα: ζωγραφική, γλυπτι-
κή, βιβλία, χειρόγραφα, μετάλλια, 
σχέδια. Το κοινό θα θαυμάσει έργα 
των κορυφαίων της φλωρεντινής 
Αναγέννησης, από τον Ραφαήλ και 
τον Ποντόρμο έως τον Τσελίνι και 
τον Σαλβιάτι.

Ο κύριος Γκρι ξεφυλλίζει το αυτοβιο-
γραφικό μυθιστόρημα της Λιν Ούλ-
μαν, κόρης της Λιβ Ούλμαν και του 
Ινγκμαρ Μπέργκμαν, με τον τίτλο 
«Ανησυχία», που μόλις κυκλοφόρησε 
από τις εκδόσεις Μεταίχμιο σε με-
τάφραση της συγγραφέως Χίλντας 
Παπαδημητρίου.

Σε κάποιο σημείο, η κόρη θυμά-
ται που όταν ήταν μόλις δύο ετών, ο 
πατέρας τής έγραψε: «Σου εύχομαι 
να νιώθεις διαρκή λαχτάρα κι ελπί-
δα, γιατί χωρίς λαχτάρα δεν μπο-
ρούμε να ζήσουμε». 

«Τι εννοούσε με αυτό;» αναρω-
τιέται η κόρη. «Χωρίς λαχτάρα δεν 
μπορούμε να ζήσουμε; ∆εν μπορεί 
να εννοούσε αυτή την τρέλα. Αυτή 
την πείνα. Αυτό τον φόβο». Το παιδί 
λαχταράει τη μαμά του, η οποία τα-
ξιδεύει στην Αμερική. «Μου λείπει 
η μαμά μου όλη την ώρα. Και τώρα 
έφυγε πάλι». Ξεροσταλιάζει πλάι στο 
τηλέφωνο. Η μαμά δεν τηλεφωνεί 

όμως. Χρόνια μετά, η μαμά εισβάλ-
λει στο δωμάτιο της κόρης, «με το 
μακρύ, ευωδιαστό μεταξωτό νυχτικό 
της, τα μαλλιά της ανεμίζουν προς 
κάθε κατεύθυνση, μαύρες μουντζού-
ρες από μάσκαρα κάτω από τα μάτια 
της. Μόλις είδε στην τηλεόραση ένα 
ρεπορτάζ για τα νεαρά κορίτσια που 
πάσχουν από ανορεξία. Τραβάει το 
πάπλωμα από πάνω μου και βογκάει 
στο θέαμα του θώρακά μου». 

Η κόρη σκεπάζεται και διώχνει τη 
μαμά απ’ το δωμάτιο. Θυμάται ξανά 
εκείνο το γράμμα του πατέρα της. 

«Υποθέτω», της έγραφε, «ότι, προς 
το παρόν τουλάχιστον, είσαι τόσο 
δεμένη με τη μητέρα σου ώστε όλα 
τα άλλα, ενώ είναι ενδιαφέροντα, 
δεν σε απασχολούν ιδιαιτέρως». Η 
κόρη σκέφτεται: «Αυτό δεν ισχύει 
πια. ∆εν είμαι δεμένη με κανέναν».  

Η μητέρα παίρνει μαζί της την 
κόρη της στο Λος Αντζελες για ένα 
διάστημα. Εκεί, το κορίτσι υποψιά-
ζεται ότι λαχτάρα δεν είναι μόνον 
φόβος και τρόμος. Είναι και επιθυ-
μία. Που και αυτή, με τη σειρά της, 
μπορεί να είναι φόβος και τρόμος.

«Την εποχή της Ωραίας Ελένης 
της Τροίας», γράφει, «οι άνθρωποι 
έφτιαχναν λίστες με τους θαυμαστές 
της. Μια τέτοια λίστα έχει συντά-
ξει ο Ψευδο-Απολλόδωρος (τριάντα 
ένας μνηστήρες), μία άλλη ο Ησίο-
δος (έντεκα μνηστήρες) και μία ακό-
μα ο Υγίνος (τριάντα έξι μνηστήρες). 
Η μαμά λέει με την μπεμπεκίστικη 
φωνή της: “Μπορώ να έχω όποιον 

θέλω, φτάνει μόνο να τον κοιτάξω”. 
Συχνά αποκαλούσε τους άντρες “αυ-
τοί” και τις κοπέλες “εμείς”. ∆εν τους 
αρέσουμε όταν μιλάμε με τσιριχτή 
φωνή. ∆εν πρέπει να είμαστε πολύ 
πρόθυμες – αυτό τους τρομάζει και 
τους διώχνει». 

Ο κύριος Γκρι δεν είναι βέβαι-
ος γι’ αυτό τον τελευταίο αφορι-
σμό της μάνας. Πάντοτε πίστευε 
ότι ήταν η υπέρμετρη επιθυμία των 
αγοριών που απωθεί τα κορίτσια. 
Μάλλον: η αποχαλινωμένη έκφρα-
ση της επιθυμίας. 

Φρένο-γκάζι. Οπως σ’ εκείνη την 
αισθησιακή, σχεδόν πορνογραφι-
κή, σκηνή της «Σιωπής» του Μπέρ-
γκμαν: μέσα σ’ ένα μισοάδειο θέα-
τρο, η Γκίνελ Λίντμπλομ κοιτά με 
λαχτάρα και αποστροφή ένα ζευ-
γάρι να κάνει έρωτα. Η λαχτάρα 
που για το μικρό κορίτσι ισοδυνα-
μεί με τρέλα, με πείνα. Αυτόν τον 
ισόβιο εθισμό.

ΠΑΡΙΣΙ
Η Νοτρ Νταμ προχωράει
Η πρόσφατη επίσκεψη του προέδρου 
Μακρόν επιβεβαίωσε το χρονοδι-
άγραμμα που είχε εξαρχής τεθεί, 
ότι δηλαδή οι εργασίες αποκατά-
στασης της Παναγίας των Παρι-
σίων θα έχουν ολοκληρωθεί εντός 
πενταετίας. Η πυρκαγιά εκδηλώ-
θηκε τον Απρίλιο του 2019 και το 
έργο προβλέπεται να παραδοθεί 
το 2024. Η οροφή και η στέγη θα 
αποκατασταθούν πιστά χωρίς νε-
ωτερισμούς. Θα χρειαστεί η ξυλεία 
από 200 βελανιδιές και ήδη υπάρ-
χει αντίλογος γι’ αυτήν τη «θυσία».

ΕΚΔΟΣΗ
Αϊ Ουέι Ουέι
Με ενδιαφέρον αναμένεται παγκο-
σμίως η έκδοση των απομνημονευ-
μάτων του Κινέζου καλλιτέχνη Αϊ 
Ουέι Ουέι, με τίτλο «1.000 χρόνια 
χαράς και λύπης». Το βιβλίο θα εκ-
δοθεί στις 21 Νοεμβρίου από τον 
οίκο The Bodley Head με εξώφυλλο 
σχεδιασμένο από τον καλλιτέχνη. 
Ηδη έχουν πωληθεί δικαιώματα 
για 15 αγορές. Οπως λέει ο ίδιος, η 
ιδέα για το βιβλίο γεννήθηκε στη 
διάρκεια των 81 ημερών του εγκλει-
σμού του από την κινεζική κυβέρ-
νηση το 2011.

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Υπομονή...
Δεν πρόλαβαν να ανοίξουν τα μου-
σεία στη Γερμανία και ξαναέκλεισαν. 
Απογοήτευση για όσους σχεδίαζαν 
να αναθερμάνουν τη σχέση τους με 
την τέχνη, αλλά το κλείσιμο είναι, 
φυσικά, για ορισμένο χρονικό διά-
στημα. Η πολυσυζητημένη έκθεση 
της Γιαπωνέζας εικαστικού Γιαγιόι 
Κουσάμα, στο Gropiusbau του Βερο-
λίνου, έκλεισε και πάλι προκαλώντας 
αδημονία του κοινού για επιστροφή 
στα μουσεία. Πρόκειται για ένα από 
τα πιο διαφημισμένα εικαστικά γε-
γονότα του Βερολίνου. 

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Σμιθσόνιαν
Με ιδιαίτερη ικανοποίηση, τα μουσεία 
και οι εκπαιδευτικοί χώροι του Σμιθ-
σόνιαν στις ΗΠΑ ανακοίνωσαν την 
επαναλειτουργία τους μέσα στον 
Μάιο. Ενα από αυτά είναι και το πε-
ρίφημο Εθνικό Μουσείο Αφροαμε-
ρικανικής Ιστορίας και Πολιτισμού 
στην Ουάσιγκτον, το οποίο παρα-
μένει κλειστό από τον Νοέμβριο. 
Η επαναλειτουργία του θα ενεργο-
ποιήσει εκ νέου τις εκθεσιακές και 
εκπαιδευτικές λειτουργίες του. Το 
φωτογραφικό αρχείο του μουσείου 
είναι ένας θησαυρός.

ΛΙΒΕΡΠΟΥΛ
Φωτογραφικό πανόραμα
Ελπίζοντας σε ένα καλό καλοκαίρι με 
αύξηση της επισκεψιμότητας, η Τέ-
ιτ στο Λίβερπουλ παρουσιάζει έως 
τις 5 Σεπτεμβρίου τον φωτογράφο 
της πόλης, Ντον Μακάλιν, 86 ετών. 
Οι μαυρόασπρες λήψεις του έχουν 
κοινωνικό χαρακτήρα και σαφή πο-
λιτική χροιά, καθώς ο Μακάλιν είχε 
ειδίκευση σε κάθε λογής συγκρού-
σεις. Οι λήψεις του, όμως, διασώζουν 
και το ποιητικό, ονειρικό στοιχείο, 
όπως αυτή που παρουσιάζουμε. Εί-
ναι μια λήψη του 1967, που δείχνει 
την ανάπαυλα των ψαράδων.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η ερωτική σκηνή από την ταινία «Σιωπή» του Ινγκμαρ Μπέργκμαν, που λέει 
περισσότερα για το πρόσωπο που την παρακολουθεί παρά για το ζευγάρι, για 
το οποίο δεν μαθαίνουμε τίποτα.

Εργο του Μπροντσίνο (1503-1572). 
Το Μητροπολιτικό Μουσείο της
Νέας Υόρκης φωτίζει τη δυναστεία 
των Μεδίκων στη Φλωρεντία της 
Αναγέννησης.

«Η μαμά λέει με
την μπεμπεκίστικη φω-
νή της: “Μπορώ να έχω 
όποιον θέλω, φτάνει 
μόνο να τον κοιτάξω”».
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Φθινόπωρο του 1999, Λονδίνο. Μια 
συννεφιασμένη και βροχερή μέρα 
–τυπικά λονδρέζικη– φτάνει στο 
τέλος της. Νεόκοπος εργαζόμενος 
στα γρανάζια της θαυμαστής μητρό-
πολης, περιπλανιέμαι στα κεντρικά 
της στενά. Η βροχή έχει μόλις στα-
ματήσει και η άσφαλτος της οδού 
Τσάρινγκ Κρος μοιάζει με ένα ρη-
χό ποτάμι που αντανακλά τα φώτα 
των διώροφων λεωφορείων και τις 
επιγραφές των μαγαζιών που αρχί-
ζουν να ανάβουν. 

Το πλήθος κινείται σαν υπνωτι-
σμένο, μυστηριακά αλλά νευρικά, 
μέσα στο σκοτεινό απόγευμα. Oλα 
θυμίζουν μια φράση του Μίνωα Αρ-
γυράκη, στο βιβλίο του «Ο Γύρος 
του Κόσμου»: «Αν το φως γεννή-
θηκε στην Ελλάδα, τότε σίγουρα το 
σκοτάδι γεννήθηκε στο Λονδίνο». 

Κατηφορίζοντας προς την πλα-
τεία Τραφάλγκαρ, στο αριστερό μου 
χέρι, μία σειρά από παλαιοβιβλιοπω-
λεία φαντάζουν ξαφνικά σαν πύλες 
για άλλους κόσμους. Ενα θερμό, πορ-
τοκαλί φως, βάφει καλειδοσκοπικά 
εκατοντάδες ράχες παλαιών εκδό-
σεων που, πάνω στις ψηλές τους 
βιβλιοθήκες, φαντάζουν σαν δυνη-
τικά εισιτήρια για μακρινά ταξίδια. 
Μοιάζει τώρα λογικό που, δύο χρό-
νια πριν, η Τζ. Κ. Ρόουλινγκ, δημι-
ουργός του «Χάρι Πότερ», διαλέγει 
για το πρώτο βιβλίο της διάσημης 
σειράς αυτό το μικρό κομμάτι της 
γιγάντιας πόλης σαν είσοδο στον 
«μαγικό κόσμο», επειδή όπως είχε 
πει «αυτοί που ξέρουν αυτά τα κα-
ταστήματα, πάνε εκεί για να μπουν 
σε μια άλλη διάσταση».

Μπαίνοντας στα βιβλιοπωλεία 
Αny Amount of Books και Quinto, ο 
αστικός αχός σβήνει και αρχίζει το 
σιωπηλό ψάξιμο. Εκεί, όχι απαραί-
τητα για κάποιο βαρύ αντίτιμο, μπο-
ρείς να βρεις μικρούς (ή μεγάλους) 
θησαυρούς: σπάνια παλιά περιοδι-
κά, λευκώματα για απίθανα θέματα, 
δυσεύρετες εκδόσεις για την ιστο-
ρία των βρετανικών φάρων, πρώτες 
εκδόσεις των βιβλίων του Λόρενς 
Ντάρελ ή παιδικά βιβλία από τη δε-
καετία του ’30 με σπάνιας ομορφιάς 
εικονογραφήσεις. 

Μέσα στις συστοιχίες των εκ-
δόσεων, ένα εξώφυλλο μου τραβά-
ει την προσοχή: πρόκειται για μια 
παλιά γαλλική έκδοση του κλασικού 
βιβλίου του Γάλλου ανθρωπολόγου 
Φράνσις Μαζιέρ «Fantastique île de 
Pâques». Ενθυμούμενος την ελλη-
νική του έκδοση («Το Νησί του Πά-
σχα», εκδόσεις Κάκτος, 1978) που 
υπήρχε στο πατρικό μου, με ένα εξώ-
φυλλο που έδειχνε ένα μυστηριώδες 
ανθρωπόμορφο άγαλμα με τεράστιο 
κεφάλι (ένα άγαλμα που στοιχειώ-
νει ακόμα τις παιδικές μου μνήμες) 
αποφασίζω να το αγοράσω. 

Ρωτώ τον υπεύθυνο του κατα-
στήματος αν διαθέτει κι άλλες εκ-
δόσεις πάνω στο ίδιο θέμα. «Α! Φο-
βερό θέμα διαλέξατε, το νησί αυτό 
είναι πραγματικό μυστήριο! Ακο-
λουθήστε με!», μου λέει με ένα αι-
νιγματικό χαμόγελο και με κατευ-
θύνει σε ένα υπόγειο μέσα από μια 
στενή και απόκρημνη σκάλα που 
θυμίζει κλιμακοστάσιο καραβιού. 
Εκεί, ανάμεσα σε στοίβες παλαιών 
βιβλίων και τόνους σκόνης, μου δί-
νει στο χέρι δύο από τις πρώτες εκ-
δόσεις των βιβλίων του εξερευνητή 
Θορ Χάιερνταλ – η μία του 1950 και 
η άλλη του 1957. 

Βγαίνοντας με τα τρία βιβλία ανά 
χείρας έξω στον δρόμο, η βροχή έχει 
ξαναρχίσει κι ο ουρανός γίνεται ακό-

μα πιο απειλητικός, κι όμως, όλα 
μοιάζουν λες και έχουν αποκτήσει 
κάτι από τα βάθη του Ειρηνικού, 
10.000 χιλιόμετρα μακριά από τη 
σκοτεινή μητρόπολη. 

Σε ένα από τα θηριώδη μεγάλα 
βιβλιοπωλεία του συρμού, ένα τε-
τράγωνο παραδίπλα, βρίσκω μερι-
κές ακόμα εξαιρετικές εκδόσεις πά-
νω στο ίδιο θέμα: το «Easter Island, 
Earth Island» (Thames & Hudson, 
1992), ένα εξαιρετικά προσεγμέ-
νο πόνημα του Αγγλου αρχαιολό-
γου Πολ Μπαν καθώς και την αγ-
γλική μετάφραση από τον ίδιο του 
κλασικού «Des dieux regardent les 
étoiles» («Οι θεοί κοιτούν τ’ αστέ-
ρια» - Gallimard, 1988) της Γαλλί-
δας αρχαιολόγου Κατρίν Ορλιάκ 
και του συζύγου της Μισέλ Ορλιάκ 
(«Τhe Silent Gods - Mysteries of the 
Easter Island» στην αγγλική βερσιόν 
- Thames & Hudson, 1995).

Στο μικρό μου δωμάτιο στο βό-
ρειο Λονδίνο, λίγη ώρα αργότερα, 
ξεφυλλίζω τις τρεις σπάνιες παλιές 
εκδόσεις και τις δύο νέες – όλες τους, 
εκδοτικά μιλώντας, μικρά αριστουρ-
γήματα. Είναι λες και βρίσκομαι εκεί 
με μια τριεθνή παρέα από ανθρώ-
πους του δυτικού κόσμου που μα-
γεύτηκαν από το μακρινό αυτό νη-
σί: δύο εξερευνητές και πείσμονες 
ονειροπόλοι από το πρόσφατο πα-
ρελθόν, ένας Γάλλος και ένας Νορ-
βηγός, μαζί με δύο πιο σύγχρονους 
αρχαιολόγους –μια Γαλλίδα και ένας 
Αγγλος– με παίρνουν μαζί τους σε 
ένα ταξίδι στη άλλη άκρη της Γης, σε 
ένα νησί που ονομάζεται Ραπ Νούι, 
το οποίο στον δυτικό κόσμο αποκα-
λούμε «Νησί του Πάσχα». 

Τι σχέση έχει όμως με το Πάσχα 
το νησί αυτό; Η εισαγωγή στο βιβλίο 
του Μαζιέρ με διαφωτίζει: «Μολονότι 
ο πειρατής Ντέιβις είχε επισημάνει 
την ύπαρξη γης στην περιοχή αυτή 
από το 1686, έπρεπε να φτάσουμε 
στο 1722 για να βρεθεί εκεί ο Ρο-
χενβέεν, κυβερνήτης ενός μικρού 
ολλανδικού στόλου, με τρία καρά-
βια. Η ανακάλυψη έγινε τη δεύτε-

ρη μέρα της μεγάλης χριστιανικής 
γιορτής, για αυτό και ο Ροχενβέεν 
ονόμασε το νησί “Πάσχα”». 

Και τι τρέχει με αυτά τα παράξενα 
αγάλματα που κοιτούν τον ουρανό 
με μελαγχολία και προσμονή; Μαθαί-
νω πως λέγονται στην τοπική διάλε-
κτο «Μοάι» – αλλά, ποιος τα έφτιαξε 
και για ποιο λόγο; Ξεφυλλίζοντας τη 
μικρή μου νέα βιβλιογραφία, αρχίζω 
και ρίχνω φως στα ερωτήματα.

Στο βιβλίο της Κατρίν Ορλιάκ, 
διαβάζω συναρπαστικά λόγια του 
Πιερ Λοτί, Γάλλου αξιωματικού και 
μυθιστοριογράφου του Ναυτικού, 
από το 1872: «Στη μέση του Μεγά-
λου Ωκεανού, σε μια περιοχή από 
όπου κανείς ποτέ δεν περνά, υπάρ-
χει ένα μυστήριο και απομονωμένο 
νησί. ∆εν συναντάς ξηρά πουθενά 
στο βλέμμα σου, και, για περισσότε-
ρο από οκτακόσιες λεύγες προς κά-
θε κατεύθυνση, το μόνο που βλέπεις 
είναι μια άδεια και κινούμενη απε-
ραντοσύνη. Κοιτώντας από ψηλά, 
το νησί είναι διάστικτο με τερατώ-
δη αγάλματα, απομεινάρι ενός πια 
εξαφανισμένου πολιτισμού που το 
παρελθόν του παραμένει αίνιγμα».

Το 1722, ένας μικρός ολλανδικός στόλος ανακάλυψε το νησί τη δεύτερη μέρα της μεγάλης χριστιανικής γιορτής, για αυτό και το ονόμασε «Πάσχα».

Τι τρέχει με τα
παράξενα αγάλματα
που κοιτούν τον ουρανό 
με μελαγχολία
και προσμονή;

Στο βιβλίο της Κατρίν Ορλιάκ ανα-
σύρω ακόμα μία φράση του Ελ-
βετού ανθρωπολόγου Αλφρέντ 
Μετρό, που φαίνεται να εξηγεί 
το δέος της παιδικής μου ηλικί-
ας μπροστά στη θέαση των αγαλ-
μάτων αυτών: «Κατά τη διάρκεια 
των τριών εβδομάδων που ζήσαμε 
ανάμεσα σε αυτά τα αγάλματα, τα 
είδαμε κάτω από το φως του ήλιου, 
του φεγγαριού ή μέσα σε νύχτες 
καταιγίδας. Κάθε φορά νιώθαμε το 
ίδιο σοκ, την ίδια ανησυχία, όπως 
την πρώτη φορά».

Στο βιβλίο του Αγγλου αρχαιο-
λόγου Πολ Μπαν, όμως, το «Easter 
Island, Earth Island», βρίσκω μια 
αξέχαστη εισαγωγή που μοιάζει να 
συνοψίζει με τον πιο συναρπαστι-
κό τρόπο την πραγματική διάστα-
ση του θέματος: «Η ακραία γεω-
γραφική απομόνωση του Νησιού 
του Πάσχα είναι καθηλωτική – εί-
ναι πέντε ή έξι ώρες μακριά μέσω 
πτήσης από την κοντινότερη ξη-
ρά και για να το φτάσεις μέσω θά-
λασσας χρειάζεται μέρες. Το μικρό 
αυτό νησί δέρνεται τόσο σκληρά 
από τον ωκεανό σε κάθε του πλευ-
ρά, και τώρα που έχει αεροδρόμιο, 
σχεδόν κανείς, ποτέ, δεν ταξιδεύ-
ει εκεί με καράβι. Από τον 19ο αι-
ώνα το νησί είναι γνωστό στους 
κατοίκους του ως Ράπα Νούι (Με-
γάλο Ράπα), όνομα που οφείλεται 
σε Ταϊτινούς ναυτικούς που νόμι-
ζαν πως μοιάζει με το νησί Ράπα 
στην Πολυνησία, 3.850 χιλιόμετρα 
προς τα δυτικά. Οι πρώτοι κάτοι-
κοι του νησιού μπορεί να μην εί-
χαν καν όνομα για τον τόπο τους, 
εφόσον αυτό αποτελούσε όλο τους 
τον κόσμο. Κι όμως, κάπως συνέ-
βη και αυτός ο απόμακρος, άγρι-
ος βράχος παρήγαγε μία από τις 
πιο συναρπαστικές και λιγότερο 
κατανοητές προϊστορικές κουλ-
τούρες, μια κουλτούρα που για αι-
ώνες αιχμαλωτίζει τη φαντασία 

του κοινού λόγω των μοναδικών, 
γιγάντιων πέτρινων αγαλμάτων 
του, των “μοάι”».

Οι ατέλειωτες πτήσεις των αε-
ροπλάνων στον ουρανό, έξω από 
το παράθυρό μου εκείνο το βράδυ 
έμοιαζαν να κρατούν μια υπόσχε-
ση για το μέλλον, που τελικά ποτέ 
δεν εκπληρώθηκε. Το ταξίδι αυτό, 
22 χρόνια μετά, δεν έχει ακόμα 

γίνει, αλλά η απόσταση ώς το πιο 
«απομονωμένο μέρος του κόσμου» 
κάπως καλύφθηκε όταν λίγες μέ-
ρες μετά είδα μπροστά μου, στο 
Βρετανικό Μουσείο, ένα από τα 
αγάλματα που στοίχειωσαν την 
παιδική μου ηλικία. Ο «Κλεμμένος 
Φίλος» όπως λυπητερά βάφτισαν 
αυτό το άγαλμα οι ιθαγενείς του 
νησιού, αρπάχτηκε από τους Βρε-
τανούς μαζί με ένα ακόμα μικρό-
τερο μοάι, το 1869, από τον καπε-
τάνιο της φρεγάτας «Topaze» που 
έφερε πίσω στην Αγγλία, ως δώρο 
στη βασίλισσα Βικτώρια. 

Μαζί με άλλες κλεμμένες αρχαι-
ότητες (όπως, φυσικά, τα Γλυπτά 
του Παρθενώνα) βρίσκεται ακόμα 
και σήμερα εκεί, και κοιτάζει πάνω 
από το πλήθος με το ίδιο βλέμμα 
που θυμάμαι να έχει εκείνη τη μέ-
ρα του 1999, ένα βλέμμα που δι-
απερνούσε τους τοίχους του μου-
σείου και ολόκληρη την ίδια την 
πόλη – και δεν ήξερες αν κοιτάει 
προς την πατρίδα του με νοσταλ-
γία ή τα αστέρια. 

Τα τελευταία χρόνια, οι ιθαγε-
νείς του νησιού διεκδικούν πίσω 

τον κλεμμένο φίλο τους. Ενας από 
αυτούς, ο Ανακένα Μανουτοματό-
μα, που δουλεύει στην επιτροπή 
ανάπτυξης του νησιού, λέει χαρα-
κτηριστικά: «Tο να υφαρπάζουν οι 
Βρετανοί το μοάι από το νησί μας 
είναι σαν να έλθω στο σπίτι σου 
και να απαγάγω τον παππού σου 
για να τον βάλω ως έκθεμα στο σα-
λόνι μου». Η φράση αυτή ίσως να 
είναι η καλύτερη απάντηση στην 
τυπική ερώτηση: «Τι συμβολίζουν 
τα αγάλματα αυτά;». Οπως τονίζει 
και η Ορλιάκ: «Πολλές είναι οι εξη-
γήσεις που έχουν προταθεί, αλλά η 
πιο πιθανή είναι πως συμβολίζουν 
προγόνους, τοπικούς αρχηγούς ή 
άλλα υψηλά ιστάμενα πρόσωπα 
που είχαν σημαντική θέση στην 
ιστορία του νησιού. Αυτή η θεωρία 
υποστηρίζεται από τις παρατηρή-
σεις του διάσημου Βρετανού θα-
λασσοπόρου Τζέιμς Κουκ, που είδε 
ότι οι ονομασίες των μοάι έχουν 
πολύ συχνά ονόματα με πρόθημα 
τη λέξη «Moi» (αρχηγός) και ως 
κομμάτι τους τη λέξη «Areekee» 
(τόπος ταφής ή κοίμησης)».

Κι όμως, από όλα αυτά τα συγ-
γράμματα, με τις τόσο συναρπα-
στικές ιστορίες για το φοβερό 
αυτό νησί, υπάρχει ένα μήνυμα 
που μένει στη συνείδησή μας, και 
αντηχεί με έναν επείγοντα τρό-
πο. Είναι αυτό που απορρέει από 
το «Easter Island Earth Island» 
του Πολ Μπαν, και προκύπτει 
από έναν παραλληλισμό που κά-
νει ο Βρετανός αρχαιολόγος μετα-
ξύ του νησιού και ολόκληρης της 
Γης. Παρομοιάζει την καταστροφή 
των φυσικών του πόρων και την 
παρακμή του αρχαίου του πολιτι-
σμού με αυτό που κάνουμε, σταθε-
ρά τα τελευταία χρόνια, στον ίδιο 
μας τον πλανήτη: το νησί αυτό, 
από τη στιγμή που κατοικήθηκε 
τον 5ο μ.Χ. αιώνα ώς τον 16ο, είδε 
τους κατοίκους του να εξαντλούν 

όλους του τους πόρους και να οδη-
γούνται σε μια μεγάλη οικολογι-
κή κρίση. Αυτό προκάλεσε εμφύ-
λιο, φαινόμενα κανιβαλισμού και 
καταστροφή όλων των δένδρων 
του νησιού, που με τη σειρά τους 
οδήγησαν σε μια ολική παρακμή 
του τόπου. ∆εν είχαν πού να πά-
νε, ούτε μέσα να κατασκευάσουν 
πλεούμενα για να πάνε αλλού – και 
έτσι επιβίωσαν σε μικρούς πλη-
θυσμούς, ώσπου ήρθαν οι Ευρω-
παίοι, οι πρώτοι τους επισκέπτες 
για αιώνες, για να σκοτώσουν, να 
αιχμαλωτίσουν και να κλέψουν. 
(Ο Φράνσις Μαζιέρ περιγράφει με 
σπαρακτικό τρόπο αυτόν τον βια-
σμό από πλευράς του λευκού αν-
θρώπου – «Οπως παντού, έτσι κι 
εδώ, το αίμα συνόδεψε το πρώτο 
βήμα του πολιτισμού της αλαζο-
νείας» γράφει χαρακτηριστικά). 

Σε ένα άλλο δοκίμιο ανάλογου 
προβληματισμού, τρία χρόνια με-
τά, ο διάσημος ανθρωπολόγος και 
συγγραφέας Τζάρεντ Νταϊμόντ, 
γράφει στο περιοδικό Discover: 
«Αν λίγες χιλιάδες γηγενείς του 
Νησιού του Πάσχα, που διέθεταν 
μόνο πέτρινα εργαλεία και τη μυ-
ϊκή τους δύναμη, κατάφεραν να 
διαλύσουν την κοινωνία τους, πώς 
γίνεται να αποφύγουν να το κά-
νουν δισεκατομμύρια ανθρώπων 
με μεταλλικά εργαλεία και μηχα-
νήματα; Αλλά, υπάρχει μια κρίσιμη 
διαφορά: Οι ιθαγενείς του νησιού 
αυτού δεν είχαν βιβλία και ιστο-
ρίες από άλλες καταδικασμένες 
κοινωνίες. Αντίθετα από αυτούς, 
εμείς έχουμε στα χέρια μας τέτοιες 
ιστορίες από το παρελθόν, δηλαδή 
πληροφορία που μπορεί να μας σώ-
σει. Η κύρια ελπίδα που έχω για τη 
γενιά των παιδιών μου είναι πως 
τώρα έχουμε την επιλογή να πά-
ρουμε ένα μάθημα από τις μοίρες 
κοινωνιών σαν αυτής του Νησιού 
του Πάσχα».
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Αραγε, τι να συμβολίζουν τα αγάλματα αυτά;

Ο Νορβηγός εθνολόγος και εξερευνητής Θορ Χάιερνταλ, νέος και φέρελπις 
ακόμα, πριν από το ιστορικό ταξίδι.

Ο Χάιερνταλ, «ψημένος» κάτω από τον ήλιο και την αλμύρα του Ειρηνικού, 
πάνω στο θρυλικό «Κον-Τίκι».

Το αίνιγμα
που κρύβει
το Νησί
του Πάσχα
Οταν οι θεοί κοιτούσαν κάποτε τ’ άστρα

«Κάθε φορά
νιώθαμε το ίδιο σοκ,
την ίδια ανησυχία, 
όπως την πρώτη
φορά».
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Ο Νορβηγός εθνολόγος Θορ Χάιερ-
νταλ υπήρξε ένας από τους πιο δι-
άσημους εξερευνητές του κόσμου. 
Το 1957, στο βιβλίο του «Aku-Aku» 
(σ.σ. ψυχή ή πνεύμα που πίστευαν 
οι γηγενείς του νησιού πως συνο-
δεύει κάθε άνθρωπο), συναρπαστι-
κή καταγραφή της αρχαιολογικής 
αποστολής που διoργάνωσε στο 
μυστηριώδες Νησί του Πάσχα τις 
χρονιές 1955 και 1956 και δεύτερο 
μεγάλο του μπεστ σέλερ μετά τη 
θρυλική «Αποστολή του Κον-Τίκι» 
του 1948, καταφέρνει μέσα σε δύο 
παραγράφους να μας απογειώσει 
μαζί του πάνω από ηπείρους και 
ωκεανούς και να δούμε τα αστέ-
ρια μαζί με τα μοάι: «Το Νησί του 
Πάσχα είναι ο πιο μοναχικός κα-
τοικημένος τόπος στον κόσμο. Το 
κοντινότερο σταθερό έδαφος που 
μπορούν να δουν οι κάτοικοί του 
βρίσκεται στο στερέωμα, στο φεγ-
γάρι και στους πλανήτες. Πρέπει 
να ταξιδέψουν περισσότερο από 
οποιονδήποτε άλλον άνθρωπο πά-
νω σε αυτή τη Γη για να δουν πως 
υπάρχει στεριά κάπου πιο κοντά. 
Για αυτό και ζουν πιο κοντά στα 
αστέρια, και γνωρίζουν περισσότε-
ρα ονόματα αστεριών από πόλεις 
ή χώρες στη Γη. 

»Σε αυτόν τον μακρινό τόπο, 
ανατολικά του Ηλίου και δυτικά 
της Σελήνης, η ανθρωπότητα είχε 
κάποτε μία από τις πιο παράξενες 
ιδέες. (...) Οταν η φυλή μας ακόμα 
πίστευε πως ο κόσμος τελειώνει 
στο Γιβραλτάρ, υπήρχαν εκεί έξω 
σπουδαίοι εξερευνητές που ήξεραν 
κάτι παραπάνω. Πρωτοπόροι των 
καιρών τους, όργωσαν άγνωστες 
θάλασσες μέσα στο απέραντο κενό 
που απλωνόταν πέραν των ακτών 
της δυτικής ακτής της νότιας Αμε-
ρικής – εκεί έξω, μακριά, ώσπου 
βρήκαν ξηρά. Το πιο μοναχικό μι-
κρό νησί του κόσμου (...). Και εκεί, 
δεν έχτισαν οχυρά και κάστρα ή 

φράγματα και αποβάθρες, αλλά 
ανθρωπόμορφα, γιγάντια πέτρι-
να αγάλματα, μεγάλα σα σπίτια 
και βαγόνια τρένου, και τα άπλω-
σαν, σε μεγάλα πλήθη, πάνω σε 
τεράστιες πέτρινες πλατφόρμες, 
σε όλο το νησί».

Τον Απρίλιο του 1947, σε ηλικία 
33 ετών, ο Χάιερνταλ, πέντε ακόμα 
άνδρες και ένας παπαγάλος, έπλευ-

σαν διασχίζοντας τον μισό Ειρηνι-
κό – 4.300 μίλια, από τη Λίμα του 
Περού ώς τις ατόλες Τουαμότου 
της Πολυνησίας. Προσπαθούσε να 
αποδείξει πως αρχαίοι πολιτισμοί 
μπορούσαν να επικοινωνούν με-
ταξύ τους με θαλασσινά ταξίδια 
μεγάλων αποστάσεων. 

Το σκάφος τους, το «Κον-Τίκι», 
ακριβές αντίγραφο σχεδίας που κα-
τασκεύαζαν στην αρχαιότητα οι 
κάτοικοι του Περού και του Ιση-
μερινού, ήταν ένα μικρό ξαναζω-
ντάνεμα του χαμένου πολιτισμού 
των Ινκας. Η γάστρα του σκάφους 
ήταν φτιαγμένη από κορμούς δέ-
ντρων μπάλσα, τα οποία κόπηκαν 
στη ζούγκλα του Ισημερινού και 
μέσω του ποταμού Παλένκε, έφτα-
σαν στον όρμο Καγιάο  στη Λίμα 
του Περού.

Εκεί, με τη συνδρομή τοπικών 
μαστόρων, ναυπηγήθηκε για πρώτη 
φορά μετά αιώνες ένα αμιγώς αρ-
χαίο σκάφος. Οι εννέα συμπαγείς 
κορμοί μπάλσα που επιλέχθηκαν 
για την κατασκευή της γάστρας 
ενώθηκαν μεταξύ τους με σχοινιά 
από κάνναβη. ∆εν χρησιμοποιήθη-

καν καθόλου καρφιά ή άλλα μεταλ-
λικά υλικά. Κι όμως, τα άλμπουρα 
ήταν φτιαγμένα από ξύλα μαγκρόβι-
ου δάσους – «σκληρά σαν ατσάλι», 
όπως έλεγε ο Χάιερνταλ.

Οταν η ναυπήγηση του «Κον-
Τίκι» αποπερατώθηκε, ο Χιλιανός 
υπουργός Ναυτιλίας τρόμαξε βλέ-
ποντάς το και υποχρέωσε τον Χά-
ιερνταλ να υπογράψει ότι αναλαμ-
βάνει αυτός την ευθύνη για τη ζωή 
του ιδίου και του πληρώματός του. 
Κι όμως, ο Νορβηγός και το πλήρω-
μά του ήταν αποφασισμένοι. 

Το ταξίδι κράτησε 101 μέρες. 
Εχοντας στα χέρια μας μία από τις 
πρώτες πρωτότυπες, αγγλικές, εκ-
δόσεις (εκδ. George Allen & Unwin, 
Λονδίνο, 1950) μεταφερόμαστε με 
πολύ ζωντανό τρόπο στις περιπέ-
τειες των έξι Νορβηγών στα ρεύ-
ματα και τα κύματα του Ειρηνικού, 
μέσα από συναρπαστικές εικόνες 
και λέξεις. 

Το ημερολόγιο καταστρώματος 
της 17ης Μαΐου του 1947 (περίπου 
τρεις εβδομάδες και 850 μίλια με-
τά το μπαρκάρισμα από το Περού), 
μυρίζει ωκεανό και αλάτι: «Σήμερα 
είναι η Ημέρα Ανεξαρτησίας της 
Νορβηγίας. Αγριεμένη θάλασσα, 
ούριος άνεμος. Τελώ χρέη μάγειρα 
σήμερα: βρήκα εφτά χελιδονόψα-
ρα στο κατάστρωμα, ένα καλαμάρι 
στην οροφή της καμπίνας μας και 
ένα άγνωστης ταυτότητας ψάρι μέ-
σα στον υπνόσακο ενός μέλους του 
πληρώματος...». 

Αυτοί οι τρεις μήνες του εξω-
πραγματικού ωκεάνιου πλου κα-
ταγράφονται στο βιβλίο που μετα-
φράστηκε σε εβδομήντα γλώσσες, 
πουλώντας πενήντα εκατομμύρια 
αντίτυπα, μα και στην ομότιτλη ται-
νία που κέρδισε Οσκαρ καλύτερου 
ντοκιμαντέρ το 1951. 

Το χνάρι που άφησε ο Χάιερνταλ 
πίσω του εμφανίζεται ολοζώντα-
νο στα πρώτα δευτερόλεπτα του 

φιλμ, στους τίτλους της αρχής, στις 
γραμματοσειρές και στην αισθητι-
κή τους – οι οποίες  παραπέμπουν 
στις ιστορίες του Βέλγου Τεν-Τεν. 

Η ταινία δεν αποφεύγει να πλημ-
μυρίσει τα τελευταία της καρέ με 
όλα τα σύμβολα της Ευρώπης: O 
Χάιερνταλ, ψηλός και αυτοκρατο-
ρικός, ντυμένος άψογα με ένα μαύ-
ρο σακάκι και με μαντίλι στο πέτο, 
συνοψίζει το ταξίδι του με τη γνω-
στή του κομψή αυτοαναφορικότη-
τα. Ενας αποικιοκράτης με γλυκιά 
καρδιά, κάπως σαν τον Αμερικα-
νό Μπρους Μπράουν της σαγη-
νευτικής σερφ οδύσσειας «Endless 
Summer» (εμβληματικό αμερικανι-
κό ντοκιμαντέρ του 1966), ο οποί-
ος μας λέει με τα «σκανδιναβικά» 
αγγλικά του: «Αυτό ήταν το τέλος 
ενός ταξιδιού που μας πήγε τέσ-
σερις χιλιάδες μίλια προς δυσμάς 
στον Ειρηνικό και 1.500 χρόνια πί-
σω στον χρόνο.

Η μεταναστευτική μου θεωρία 
δεν αποδείχθηκε. Αυτό όμως που 
αποδείξαμε είναι πως τα νησιά του 
Ειρηνικού είναι προσβάσιμα από 
το Περού με ένα προϊστορικό σκά-
φος, και πως πρωτόγονοι άνθρω-
ποι μπορούσαν να πραγματοποιή-
σουν τεράστια ταξίδια στον ανοιχτό 
ωκεανό».

Ο Χάιερνταλ συνέχισε να εξε-
ρευνά τον κόσμο και να ονειρεύ-
εται αρχέγονα μυστήρια της Γης 
μέχρι τα τελευταία του. Μολονότι 
οι θεωρίες του αντιμετωπίστηκαν 
με σκεπτικισμό από την επιστημο-
νική κοινότητα, αυτό δεν μείωσε τη 
μαγεία των αναζητήσεων και των 
ιστοριών του.

Πέθανε στην Ιταλία το 2002, 
όπου –τι ειρωνεία– είχε πάει για 
να περάσει τις διακοπές του Πάσχα. 
«∆εν μπορείς να αγοράσεις πουθε-
νά εισιτήριο για τον παράδεισο», 
έλεγε, προσθέτοντας: «Πρέπει να 
τον βρεις μέσα σου».
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Σειρά φωτογραφιών που αποτυπώνουν τη ζωή εν πλω στην «Αποστολή 
του Κον-Τίκι». Από το βιβλίο με τον ομώνυμο τίτλο.

Μέλος της νορβηγικής αποστολής του 1956 στην κορυφή του ηφαιστείου 
Ράνο Κάο, στα ερείπια του οικισμού Ορόνγκο.

«Δεν μπορείς να 
αγοράσεις πουθενά 
εισιτήριο για τον 
παράδεισο. Πρέπει
να τον βρεις μέσα σου».

Ταξιδεύοντας 1.500 χρόνια πίσω στον χρόνο

Εξώφυλλο της πρωτότυπης έκδοσης του 1950 της 
«Αποστολής του Κον-Τίκι» που έγραψε ο Θορ Χάιερνταλ.

Δισέλιδα από το «Aku-Aku» του Χάιερνταλ: χάρτης του νησιού, το 
σκάφος, τα μοάι, άλλα γλυπτά και, τέλος, ο συγγραφέας δίπλα σε 
μοάι στους πρόποδες του ανενεργού ηφαιστείου Ράνο Ραράκου.
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08.00 Kαι του χρόνου 
 στο σπίτι σου
 Κυπριώτικο σκετς.
09.00 Οι φλαούνες της Μελανής
 Κυπριώτικο σκετς.
09.50 Ο Εσπερινός της Αγάπης
 Απευθείας μετάδοση.
11.00 Το αυκόν το ψεύτικον
 Κυπριώτικο σκετς,
11.40 Η γιορτή του μουχτάρη
 Κυπριώτικο σκετς.  
12.15 Πάσχα στο χωρκόν
 Κυπριώτικο σκετς.
13.00 Το αρνίν της Λαμπρής
 Κυπριώτικο σκετς. 
13.45 Το Αρνίν - (E)
 Κυπριώτικο σκετς.
14.45 Χωρίς αποσκευές - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
15.30 ∆εύτε λάβετε φως - (E)
 Κυπριώτικο σκετς. 
16.30 Σε προσκυνώ γλώσσα
 Επεισόδιο 28ο. 
17.30 Το ριφούιν της Ανθούλας
 Κυπριώτικο σκετς.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
το εξωτερικό.

18.55 Μουσικό ραντεβού
 Μουσική εκπομπή.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Εurovision Flashback-(Ε)
00.00 Συνέχεια επαναλήψεων

07.00 Χωρίς αποσκευές - (Ε)
07.40 Το κόκκινο λεωφορείο 
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.30 Το γαϊτανάκι - (Ε)
 Παιδικό θέατρο.
09.30 Παιδική ζώνη
 α. O μικρός Χνουδωτός
 β. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 γ. Τα τρενάκια ρομπότ
11.00 Στη Χώρα του Γιατί 
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Το παιδί των βουνών
 (Little Mountain Boy).  
 Οικογενενειακή ταινία.
17.40 Μανώλης και Κατίνα - (Ε)
 Kωμική σειρά.
18.10 Τα Γενόμενα παρά του  
 Γάλακτος – Τα   
 βούτυρα γάλακτος - (E)
  Ντοκιμαντέρ του Μουσεί-

ου Κυπριακών Τροφίμων 
και ∆ιατροφής.

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Eurovision Flashback
  Μια εκπομπή με αναδρο-

μή σε συμμετοχές του 
∆ιαγωνισμού Τραγουδιού 
της Γιουροβίζιον. «1990- 
Αναστάζιο».

22.00 Η μοδίστρα 
 (The Dressmaker).  
 Κοινωνική ταινία, 
 με τους Κέιτ Γουίνσλετ,  
 Λίαμ Χέμσγουορθ,  κ.ά.
00.00 Χωρίς αποσκευές - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
00.50 EIΔHΣEIΣ - (E)
01.10 Μανώλης και Κατίνα - (E)
01.35 Eurovision Flashback

06.00   24 ώρες- (Ε)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
07.15 Φαμίλια - (Ε) 
 Κωμική σειρά.
08.15 60’ Ελλάδα - (Ε)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Deal - (Ε)
 Ενημερωτική εκπομπή. 
10.45 The Chase - (Ε)
 Tηλεπαιχνίδι. 
11.30 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
12.15 Σπίτι με το ΜEGA -
 Πάνος Κιάμος
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
15.30 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
17.00 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 (Συνέχεια)
18.30 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά. 
19.10 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Τhe Λούης Νight Show
 Ψυχαγωγική εκπομπή, 
 με τον Λούη Πατσαλίδη.   
23.30 Η κυρία Νταουτφάιαρ  
 (Μrs. Doubtfire).  
 Oικογενειακή κωμωδία
01.45 Τhe Chase - (Ε) 
02.45 Αστυνόμος Μπέκας - (Ε)

05.40 Βότκα πορτοκάλι - (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Τaxi Βits - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Μωυσής: O Νόμος 
 του Θεού - (E)
 (Moses the lawgiver)
 Iστορική μίνι σειρά. 
07.50 The Bible - (E)
09.30 Εργαζόμενη γυναίκα - (E)
 Κωμική σειρά.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
11.40 Γάμος με τα όλα του - (Ε) 
 Κωμική σειρά.
13.10 Εκείνες κι εγώ - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.00 Βαϊάνα (Μοana)
 Ταινία κινουμένων σχεδίων.
17.30 Το βιβλίο της ζούγκλας 
 (The Jungle Book).  
 Οικογενειακή ταινία.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Το βιβλίο της ζούγκλας  
 (Συνέχεια) 
 Οικογενειακή ταινία. 
19.20 Εσύ, στον κόσμο σου
  Κυπριακή κωμική σειρά 

με τους ∆ώρα Κακουρά-
του, Ανδρέα Τσουρή, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Η Φάρμα
 Reality περιπέτειας, 
 με τον Σάκη Τανιμανίδη.
00.50 Μουσικό πρόγραμμα
03.00 Μουσικό πρόγραμμα
04.20 Άνω κάτω - (Ε)
 Κωμική σειρά, 
04.50 Καθρέφτη, 
 καθρεφτάκι μου - (E) 
 Ελληνική κωμική σειρά.

06.00 Αλήθειες με τη Ζήνα - (E)
 Κοινωνική εκπομπή,
 με τη Ζήνα Κουτσελίνη.
08.00 Travel Time
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
09.00 Κάθε μέρα σεφ - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,  
 με τον Βαγγέλη ∆ρίσκα. 
09.45 Eσπερινός της αγάπης
 Απευθείας μετάδοση.  
11.30 Επιπλογκουρμεδιές - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής.
12.30 Fars Attack - Best of
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
15.00 Γλυκές αλχημείες
 Ζαχαροπλαστική με
 τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.00 Έχω κάτι να σου πω 
 Εκπομπή με την
 Αφροδίτη Γεωργίου.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterClass - 5 - (Ε)
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Norman: The Moderate  
 Rise And Tragic Fall 
 Of A New York Fixer
 Θρίλερ, με τους 
 Ρίτσαρντ Γκιρ, Σαρλότ 
 Γκενζμπούργκ, κ.ά.
23.15 The Great Gatsby
 Αισθηματικό δράμα, 
01.15 Into the skin - (Ε)
02.30 Fars Attack - (Ε)

05.30 Οι Αδιάφθοροι - (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Χάιντι - Heidi
 Οικογενειακή ταινία.
08.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
09.45 Εσπερινός της Αγάπης
 Απευθείας μετάδοση.
11.10 Προορισμός Ευτυχία - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
12.20 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
13.00 Στην υγειά μας ρε παιδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σπύρο Παπαδόπουλο.
15.00 Συνταγές ψυχής
 Εκπομπή μαγειρικής 
 με την Ελένη Ψυχούλη.
16.00 Paddington 2
 Οικογενειακή κωμωδία.
17.30 7 θανάσιμες πεθερές
 Ελληνική κωμική σειρά  
 αυτοτελών επεισοδίων.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 7 θανάσιμες πεθερές
 Ελληνική κωμική σειρά 
 (Συνέχεια)
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Βουράτε γειτόνοι
  Κωμική ταινία, με τους 

Χριστίνα Παυλίδου, Γιώρ-
γο Ζένιο, κ.ά.

23.30 Στην υγειά μας ρε παιδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σπύρο Παπαδόπουλο.
03.00 Ηappy traveller - (Ε) 
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
04.00 Το στέκι της παρέας - (Ε)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.

06.00 Η αρχόντισσα κι ο αλήτης
07.50 Η Παριζιάνα
09.25 Η γυναίκα μου
 τρελάθηκε
11.00 Λατέρνα, φτώχια
 και φιλότιμο
12.30 Οι κληρονόμοι
14.00 Ραντεβού στον αέρα
15.35 Κορίτσια για φίλημα
17.25 Η θεία απ’ το Σικάγο
18.40 Γαμπρός από το Λονδίνο
20.00 Η αρχόντισσα κι ο αλήτης
21.50 Η Παριζιάνα
23.25 Λατέρνα, φτώχια
 και φιλότιμο
01.00 Το κοροϊδάκι
 της πριγκιπέσσας
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21.05 Παραδοσιακή βραδιά 22.00 The Dressmaker 21.20 Τhe Λούης Νight Show 21.20 Η Φάρμα 21.15 Norman 21.00 Βουράτε γειτόνοι 00.45 The Day Shall Come

21.50 Η Παριζιάνα

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Ελληνική ταινία
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

06.30 Arkansas
08.15 Hello Sister,
 Goodbye Life
10.00 Life At These Speeds
12.00 The Day Shall Come
14.00 What If
16.00 Cats And Peachtopia 
17.30 The Elfkins
19.00 Oscars 2021: Red Carpet
21.00 Oscars 2021
00.45 The Day Shall Come
02.30 What If
04.30 The Corrupted

Saint Maud ���½
ΘΡΙΛΕΡ (2020)
Σκηνοθεσία: Ρόουζ Γκλας
Ερμηνείες: Μόρφιντ Κλαρκ,
Τζένιφερ Ελ, Λίλι Νάιτ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μία από τις πιο παράξενες και ταυ-
τόχρονα γοητευτικές ταινίες που 
έχουμε δει τα τελευταία χρόνια 
στο υποείδος του θρησκευτικού 
θρίλερ μάς έρχεται από την πλατ-
φόρμα της Apple TV+. Το φιλμ, 
που αποτελεί και ντεμπούτο στις 
μεγάλου μήκους για τη Βρετανίδα 
Ρόουζ Γκλας, ακολουθεί την ιστο-
ρία της Μοντ, μιας νεαρής κοπέ-
λας με μεγάλη πίστη στον Θεό, η 
οποία εργάζεται ως αποκλειστική 
νοσοκόμα. Οταν θα πιάσει δουλειά 
φροντίζοντας μια βαριά άρρωστη 
πρώην σταρ του χορού, η Μοντ θα 
κάνει ό,τι περνάει από το χέρι της 
προκειμένου να τη βοηθήσει να 
σώσει την ψυχή της.

Η απειλητική, αλλόκοτη ατμό-
σφαιρα του θρίλερ είναι έκδηλη 
από την αρχή και μας συντροφεύ-
ει σε όλη τη διάρκεια μιας ιστορί-
ας, η οποία μπορεί να περάσει για 
προβλέψιμη, στην πραγματικότη-
τα ωστόσο είναι γεμάτη διακριτι-
κές εκπλήξεις και ανατροπές που 
κρατούν ζωντανό το ενδιαφέρον. 
Οπως το είχαμε δει να συμβαί-
νει στο επίσης εξαιρετικό «The 
First Reformed» με τον Ιθαν Χοκ, 
η Μοντ είναι ένας χαρακτήρας 
του οποίου η βαθιά αφοσίωση στη 
θρησκεία έρχεται ως αποτέλεσμα 
εμπειριών και όχι ως συνήθεια ή 
διδαχή. Ο Θεός είναι για εκείνη 
απαιτητικός, τιμωρός και ταυτό-

χρονα το τελευταίο ασφαλές λι-
μάνι στη μάχη που δίνει με τον 
κόσμο αλλά και τον ίδιο τον εαυ-
τό της και τα τραύματα του πα-
ρελθόντος.

Από την άλλη, η πίστη της 
έχει τον σχεδόν παιδικό φανα-
τισμό του νεοφώτιστου: όταν τη 
ρωτούν πώς απέκτησε το φυλα-
χτό της Μαρίας Μαγδαληνής που 
φοράει, απαντά «το παρήγγειλα 
online», ενώ κόβει από τα βιβλία 
τέχνης τις θρησκευτικές εικόνες 
του Ουίλιαμ Μπλέικ φτιάχνοντας 
εφηβικά κολάζ στον τοίχο. Με τον 
ίδιο ενθουσιασμό θα προσπαθήσει 
να καθοδηγήσει και την ασθενή 
της, την Αμάντα, ο μηδενισμός της 
οποίας ωστόσο θα την οδηγήσει 
στην απελπισία. Κάπου εκεί στή-
νεται το σκηνικό της κλιμάκωσης, 
η οποία συμβαίνει με ακρίβεια ρο-
λογιού και είναι πραγματικά σο-
καριστική.

Είναι αξιοθαύμαστο πώς η 
Ρόουζ Γκλας καταφέρνει να κα-
τασκευάσει έναν τέτοιο κινη-
ματογραφικό μηχανισμό, απο-
φεύγοντας αριστοτεχνικά την 
πλειονότητα των κλισέ του είδους. 
Ναι, η αιώρηση της Μοντ σε κά-
ποιο σημείο είναι ένας προφανής 
φόρος τιμής στον «Εξορκιστή», 
ωστόσο τα πάντα εδώ μοιάζουν 
μετρημένα και τακτικά, μέσα στη 
σκάρτη μιάμιση ώρα της διάρκει-
ας. Και φυσικά όλα αυτά δεν θα 
ήταν εφικτά δίχως τις ερμηνείες: 
τόσο η Μόρφιντ Κλαρκ στον κε-
ντρικό ρόλο όσο και η Τζένιφερ 
Ελ σε εκείνον της Αμάντα είναι 
εκπληκτικές, χαρίζοντας πειστι-
κότητα και επιπλέον νότες... ανα-
τριχίλας στο σύνολο.

The Nevers
ΔΡΑΜΑ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2021)
Δημιουργός: Τζος Γουίντον
Ερμηνείες: Τζέιμς Νόρτον,
Λόρα Ντόνελι, Αν Σκέλι

Μπορεί η εποχή του θριάμβου του 
Τζος Γουίντον, δημιουργού των 
πρώτων «Εκδικητών» και του πα-
νέξυπνου «Cabin in the Woods», να 
έχει κάπως περάσει, ωστόσο ο Αμε-
ρικανός σεναριογράφος και σκηνο-
θέτης επιστρέφει με μια σειρά για 
λογαριασμό της πλατφόρμας HBO 
Max (στην Ελλάδα από τη Vodafone 
TV). Το «The Nevers», τοποθετημένο 
στο βικτωριανό Λονδίνο, συνδυάζει 
τη σειρά εποχής με την επιστημο-
νική φαντασία και τους υπερήρω-
ες, σε ένα μείγμα συχνά απολαυ-
στικό. Πρωταγωνίστριες είναι δύο 
γυναίκες, η Αμάλια και η Πένανς, 
η οποίες διευθύνουν ένα πολύ ξε-
χωριστό ίδρυμα για ανθρώπους με 
θαυμαστές ιδιότητες. Οι δυνάμεις 
τους, ωστόσο, γρήγορα θα τραβή-
ξουν την προσοχή των συντηρητι-
κών πολιτικών, ενώ μια άλλη ομά-
δα «Αγγιγμένων» (έτσι λέγονται τα 
χαρισματικά άτομα) τρομοκρατεί το 
Λονδίνο με τη δράση της.

Η σειρά μάς βάζει στο κλίμα της 

εποχής με τα κοστούμια, τα σκηνι-
κά κ.ο.κ. ενώ ταυτόχρονα εντάσσει 
το υπερφυσικό στοιχείο, κάτι σαν 
τους X-Men των αρχών του 19ου 
αιώνα. Πέρα από τη δράση πάντως, 
που είναι αρκετά χορταστική, εδώ 
υπάρχουν ακόμη αλληγορίες σχετι-
κά με τις διακρίσεις φύλου, φυλής 
και τις προκαταλήψεις, οι οποίες 
καθιστούν το σύνολο (και) επίκαιρο.

 
 

Η μπαλάντα της τρύπιας 
καρδιάς ���
ΜΑΥΡΗ ΚΩΜΩΔΙΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Γιάννης Οικονομίδης
Ερμηνείες: Βασίλης Μπισμπίκης,
Βίκυ Παπαδοπούλου,
Στάθης Σταμουλακάτος

Από την πλατφόρμα του Ertflix επιλέ-
γουμε την πιο επιτυχημένη ελληνι-
κή ταινία του καιρού της πανδημί-
ας, η οποία ταυτόχρονα είναι και η 
πιο πρόσφατη του sui generis Γιάν-
νη Οικονομίδη. Ο Ελληνας σκηνο-
θέτης μας ταξιδεύει στην αθάνατη 
ελληνική επαρχία, στήνοντας εκεί 
μια γκανγκστερική περιπέτεια. Η 
όμορφη Ολγα (Β. Παπαδοπούλου) 
αποφασίζει να εγκαταλείψει τον 
επιχειρηματία σύζυγό της για τα 

μάτια ενός ιδιοκτήτη νυχτερινού 
κέντρου και πρώην λαϊκού τραγου-
διστή (Β. Μπισμπίκης), παίρνοντας 
μαζί της και 1 εκατ. ευρώ. Ο απα-
τημένος ορκίζεται φυσικά εκδίκη-
ση και ένας ολόκληρος μαφιόζικος 
μηχανισμός μπαίνει σε κίνηση, με 
τα πτώματα να στοιβάζονται με 
γοργούς ρυθμούς.

Ο Οικονομίδης κρατάει το γνώ-
ριμο γεμάτο ένταση, αθυρόστομο 
στυλ του, αφήνει ωστόσο κατά μέ-
ρος το δράμα για μια πιο ανάλαφρη 
κωμική προσέγγιση. Μέσα στην 
πνιγηρή ζέστη μιας επαρχίας που 
μοιάζει να βρίσκεται σε απόλυτη 
παρακμή, άνθρωποι κουρασμένοι, 
οι οποίοι όμως ακόμη ονειρεύονται, 
θα συγκρουστούν με πάθος. Ολο αυ-
τό γεννάει αρκετή δράση και μπό-
λικους –ίσως και παραπάνω από 
όσους χρειάζεται– στα όρια του 
βρασμού διαλόγους, ανάμεσα σε 
καλοσχηματισμένους, κατά κανόνα, 
χαρακτήρες. Μαφιόζοι του υποκό-
σμου, μπράβοι, άνθρωποι για όλες 
τις δουλειές, καλτ εκτελεστές και 
δύο απίθανες μαμάδες μπαίνουν 
στο μείγμα, σε ένα φιλμ με θέμα-
τα φαινομενικά καθολικά (έρωτας, 
οργή, εκδίκηση κ.ο.κ.) αλλά ταυτό-
τητα βαθιά ελληνική.

Επάνω, η Λόρα Ντόνελι πρω-
ταγωνιστεί στη σειρά «The 
Nevers», που προβάλλεται από 
τη Vodafone TV. Κάτω, ο Γιάν-
νης Τσορτέκης σε σκηνή από την 
«Μπαλάντα της τρύπιας καρδιάς», 
που είναι διαθέσιμη στο Ertflix.

Επιστημονική φαντασία στο βικτωριανό Λονδίνο

Αναζητώντας
στην πίστη
τη σωτηρία
της ψυχής
Ενα θρησκευτικό θρίλερ χωρίς κλισέ

Η Μόρφιντ Κλαρκ ως Μοντ (φωτ.) και η Τζένιφερ Ελ ως Αμάντα είναι εκπληκτικές, χαρίζοντας πειστικότητα και επιπλέον νότες... ανατριχίλας στο σύνολο.
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Του ΧΑΡΗ ΦΕΡΑΙΟΥ

Όταν ο Χάμιλτον, ο φιλέλληνας 
στρατηγός συμβούλευε τον Θεό-
δωρο Κολοκοτρώνη, να έλθει σε 
συμβιβασμό με τον Ιμπραήμ, λέγο-
ντας ότι δεν υπάρχει άλλη έξοδος 
για να περισώσει ό,τι είναι δυνατό, 
ο Γέρος εκείνος του Μοριά απά-
ντησε στον Άγγλο ως εξής: «Εμείς, 
καπετάν Άμιλτον, δεν εκάμαμε πο-
τέ συμβιβασμό με τους Τούρκους. 
Άλλους έκοψαν, άλλους σκλάβω-
σαν με το σπαθί και άλλοι, καθώς 
εμείς, ζήσαμε ελεύθεροι από γενεά 
σε γενεά. Ο βασιλιάς μας (ο Κων-
σταντίνος Παλαιολόγος) εσκοτώθη, 
δεν έκαμε καμιά συνθήκη με τους 
Τούρκους. Η φρουρά του είχε πα-
ντοτινό πόλεμο με τους Τούρκους 
και δύο φρούρια ήσαν ανυπόταχτα. 
Η φρουρά του είναι οι κλέφτες και 
τα φρούρια η Μάνη, το Σούλι και 
τα βουνά». Όταν δε, μετά την απε-
λευθέρωση μιλούσε ο ίδιος στην 
Πνύκα, συμβουλεύοντας τους φοι-
τητές που τον άκουγαν ότι όφειλαν 
να φυλάξουν την πίστη τους, «και 
να τη στερεώσουν», ένα και μόνο 
επιχείρημα τους είπε: Πως «όταν 
εμείς επιάσαμε τα άρματα είπαμε 
πρώτα υπέρ Πίστεως και έπειτα 
υπέρ Πατρίδος».

Ο Γέρος του Μοριά δεν χρει-
άστηκε πολλές αναλύσεις, ή πο-
λύπλοκες ερμηνείες για να καθο-
ρίσει, να ορίσει ακριβέστερα, με 
εκπληκτική ακρίβεια, ποιο ήταν 
το ιδιοπρόσωπο του γένους, που, 
ύστερα από 368 έτη σκοτεινής 
οσμανικής δουλείας, μπόρεσε και 
έκανε εκείνη την επανάσταση το 
1821. Όχι βέβαια, όπως διατείνο-
νταν όσοι λόγιοι του ανεκδιήγη-
του ∆ιαφωτισμού –με αρχηγέτη 
τον από Παρισίων «διδάσκαλο του 
γένους» Αδαμάντιο Κοραή– διακή-
ρυσσαν τα φληναφήματα εκείνα 
της γαλλικής επανάστασης τάχα 
για «Ελευθερία, Ισότητα και Αδελ-
φοσύνη», για την οποία, ειρήσθω, 
ο Κολοκοτρώνης ουδέποτε απέ-
κρυψε την απαξίωσή του, όταν 
έκανε τη σύγκριση με την ελλη-
νική του 1821!) Επανάσταση του 
γένους των Ρωμιών, που δεν ξε-
σηκώθηκαν βεβαίως για να ανα-
βιώσουν ένα κράτος στην Πελο-
πόννησο και τη Στερεά (τα όρια 
δηλαδή της αρχαίας Ελλάδας…) 
όπως ήθελαν οι λόγιοί του, αλλά 
να ελευθερώσουν την Πόλη και 
την Αγια-Σοφιά! Του γένους που 
καθώς είπε στον Χάμιλτον ο Κο-
λοκοτρώνης, ποτέ, στα 368 μακρά 
χρόνια που ήταν υπόδουλο σ’ εκεί-
νους, «δεν έκαμε καμιά συνθήκη 
με τους Τούρκους».

Και πράγματι, δεν χρειάστη-
κε να κάνει καμιά συνθήκη με 
τους Τούρκους, διότι έστω και 
ανεπίγνωστα ενδεχομένως, πο-
τέ οι «ελληνικές κοινότητες» του 
υπόδουλου γένους, δεν άλλαξαν, 
στην καθημερινή τους πρακτική, 
να ασκούν, αν όχι να ασκούνται, 
και μάλιστα εμπειρικά, στον ελ-
ληνικό τρόπο του βίου, όπως τον 
ασκούσαν στα 1100 χρόνια της 
«βυζαντινής» κοσμοπολιτείας των 
λαών, με επίκεντρο την εκκλησία 
της κοινότητας, ως επιβίωσης βε-
βαίως του πάλαι ελληνικού τρό-
που της πόλεως, γύρω τότε από 
την εκκλησία του δήμου.

Αυτή η καθημερινή πρακτική 
ως πράξη είναι που διέσωσε την 
ταυτότητα του υπόδουλου γένους, 
στα σκοτεινά εκείνα χρόνια της 
τουρκοκρατίας. Και θα τολμούσα 
να πω, διέσωσε την ταυτότητά 
του όχι μόνο απέναντι στον αλ-
λόθρησκο κατακτητή, αλλά και 
απέναντι στην αλλόδοξη ∆ύση, 
η οποία θεώρησε τότε, πως ό,τι 
δεν κατόρθωσε στους επτά αιώ-
νες πριν από την οσμανική άλωση 
του 1453, θα το επιτύχει τώρα που, 
καθώς θεώρησε, το Έθνος κατα-
δικάστηκε σε πνευματική αφασία 
(το ενδιαφέρον θέμα της δυτικής 
εκείνης πνευματικής «επέλασης» 

κατά του υπόδουλου Γένους, είναι 
βεβαίως μέγα, και εκτεταμένο, 
αλλά και διαφωτιστικό, ξεφεύγει 
όμως από τα όρια του παρόντος 
άρθρου). 

Πλην όμως, εκείνο το υπόδουλο 
Γένος, δεν έπαψε, έστω και μέσα 
στον τουρκικό ζόφο, να παράγει, 
καθώς το είχε συνήθεια στις 5000 
χρόνια του πνευματικού του βί-
ου, και πάλι νέα πρόταση πολιτι-
σμού. Του πνευματικού βεβαίως 
βίου, που είχε παρουσιάσει ήδη 
τέσσερις πολιτισμούς στην αν-
θρώπινη ιστορία. Είναι αυτή, η 
πρόταση της λαϊκής του τέχνης, 
και ιδίως η εκπληκτική συμβολι-
κή της λαϊκής εκκλησιαστικής του 
αρχιτεκτονικής, που, μαζί με την 
κορυφοβατούσα εκκλησιαστική 
ποίηση και μουσική, συνιστούν, 
αν επιτρέπεται η έκφραση, μιαν 
ολόκληρη και ολοκληρωμένη πρό-
ταση θεολογίας.

Αν δε θα έπρεπε να αναφέρει 
κάνεις τα «συστατικά» αυτής της 
πρότασης του υπόδουλου Γένους, 
είναι, καθώς ο Χρήστος Γιαννα-
ράς το λέει «η προσαρμογή του 
καθημερινού βίου στον λειτουρ-
γικό χρόνο του εκκλησιαστικού 
εορτολογίου – η νηστεία, η γιορ-
τή, η κοινωνική της έκφραση στο 
πανηγύρι, είναι ακόμα ο εκκλησι-
αστικός χαρακτήρας κάθε νομικής 
πράξης – συμβολαίων, εταιρικών, 
προικοσυμφώνων, συντεχνιακών 
καταστατικών, το οικογενειακό 
εικονοστάσι το αναμμένο σε κά-
θε σπίτι καντήλι, το πρόσφορο, ο 

αγιασμός». Όλες δηλαδή οι όψεις 
του κοινωνικού βίου ενεργούνται 
γύρω, και με κέντρο τον ναό της 
κοινότητας, που τώρα λέγεται εκ-
κλησία. Όπως και η πατροπαράδο-
τη από αρχαιοτάτων άσκηση του 
κοινωνικού βίου γύρω από την τό-
τε εκκλησία του ∆ήμου, επιβίωση 
της οποίας είναι και η ενορία των 
ελληνικών κοινοτήτων, της χρι-
στιανικής περιόδου του έθνους. 
Μήπως είναι τυχαίο άραγε, που 
στη χριστιανική εκδοχή του ελλη-
νικού φαινομένου της ιστορίας, ο 
ναός της κοινότητας ονομάζεται 
«εκκλησία»;

 Οι ελληνικές κοινότητες
Μιαν εκδήλωση αυτού του εκ-

κλησιαστικού βίου, σκιαγραφεί 
αριστοτεχνικά ο Αλέξανδρος Πα-
παδιαμάντης φυσικά. Είναι στο 
διήγημά του η «Σταχομαζώχτρα», 
όπου η γηραιά θεια-Αχτίτσα, που 
«δεν είχε στον κόσμο μοίρα», στην 
προσπάθειά της να ζήσει τα δυο 
ορφανά εγγόνια της, «καραβωμέ-
νη διεπεραιούτο» στην Εύβοια, 
όπου, «έκυπτε υπομονετική, σιω-
πηλή» και μάζευε τα στάχυα, όσα 
έπεφταν στο έδαφος από τους θε-
ριστές, από τα οποία έτρεφε «ενι-
αυσίως» τον εαυτό της και τα δύο 
ορφανά. Παράλληλα, όμως, με την 
ίδια φροντίδα, από τα ελαιοτρι-
βεία τώρα, περιμάζευε τα κατα-
κάθια του ελαίου, τα οποία χρη-
σιμοποιούσε, όχι για να ταΐσει τα 
ορφανά, αλλά ως «ενιαύσιον έλαι-
ον του λυχναρίου της»! ∆ιότι βε-
βαίως το άναμμα του καντηλιού 
μπροστά στις εικόνες της, ήταν 
μέρος αναπόσπαστο του τρόπου 

του βίου, τόσο για τη «μη έχουσα 
στον κόσμο μοίρα» θεια-Αχτίτσα, 
όσο και για κάθε άλλο μέλος της 
κοινότητας στο υπόδουλο Έθνος. 
Αυτή λοιπόν η «εμπράγματη» (εκ-
κλησιαστική) άσκηση του κοινω-
νικού βίου, είναι που συντήρη-
σε τη συνείδηση του ελληνισμού 
στους αιώνες της Τουρκοκρατί-
ας! Από τον Παπαδιαμάντη επί-
σης μαθαίνουμε για τον ψάλτη 
εκείνο, που τον γνωστόν ύμνο, 
τον εμπλούτιζε (με το βίωμά του), 
ψάλλοντάς τον ως εξής: «Άλαλα 
τα χείλη των ασεβών των μη προ-
σκυνούντων - οι κερατάδες - την 
εικόνα σου την σεπτήν»! Και πώς 
να μην υπενθυμίσω εκείνο το «τη 
υπερμαχώ στρατηγώ», του ακάθι-
στου ύμνου, που όταν το άκουγε 
ο αγράμματος ραγιάς, σκιρτούσε 
η καρδιά του. Και όχι βέβαια τυ-
χαία. ∆ιότι κι ας μην ήξερε το νό-
ημα της κάθε λέξης του, γνώριζε 
ότι τον ύμνο αυτό δεν τον έλεγε 
στην Παναγία κάποιος πιστός, 
αλλά η ίδια η Πόλη: «Τη Υπερμά-
χω Στρατηγώ τα νικητήρια, ως 
λυτρωθείσα των δεινών ευχαρι-
στήρια αναγράφω συ η Πόλις σου 
Θεοτόκε...». Η Πόλη είναι που το 
λέει αυτό στην Παναγία! (πόσοι 
αλήθεια Νεοέλληνες σήμερα το 
γνωρίζουν αυτό;) Την Πόλη, την 
οποία ο Ραγιάς είχε όνειρο, μαζί 
με την Αγια-Σοφιά, να ελευθερώ-
σει. Ώστε να είναι πεπληρωμένοι 
οι εθνικοί του πόθοι.

Αν τα πιο πάνω δεν είναι φα-
ντασιακά, τα συμπεράσματα για 
τον υπόδουλο ελληνισμό προκύ-
πτουν αβίαστα. Συμπέρασμα πρώ-
το: Αυτός που και γέννησε και διε-

ξήγαγε την ελληνική επανάσταση 
το 1821, δεν είναι ούτε οι λόγιοί 
του, ούτε βέβαια ο ∆ιαφωτισμός 
της Ευρώπης, όπως το ακούσαμε 
δηλαδή ψευδώς να διακηρύσσε-
ται, και πληθωρικά, κατά τον πρό-
σφατο εορτασμό για την ημέρα 
της παλιγγενεσίας, στην Αθήνα. 
Η επανάσταση εκείνη, καθώς το 
είπε, «απλοϊκός» ίσως, πλην αυθε-
ντικός, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώ-
νης, έγινε από τη: «[…] φρουρά 
του βασιλιά Κωνσταντίνου (Πα-
λαιολόγου) που, μετά την Άλωση, 
είχε παντοτινό πόλεμο με τους 
Τούρκους». Η φρουρά δε αυτή, 
είτε «στο Σούλι» είτε «στη Μάνη» 
είτε «στα βουνά», ήτανε ο ίδιος ο 
ελληνικός λαός. Οι Ρωμιοί βεβαί-
ως, και όχι οι «γραικοί» (και πολύ 
λιγότερο οι ...«γαλλογραικοί») του 
Αδαμάντιου Κοραή.

Συμπέρασμα δεύτερο: Ό,τι 
πέτυχε ο λαός αυτός, που παρά 
τα 368 έτη ερεβώδους δουλείας 
στους Τούρκους, και παράλλη-
λης καιροσκοπικής και αφόρητης 
επιθετικότητας των μισιονάριων 
της ∆ύσης, ζώντας, καθώς είπε ο 
Κολοκοτρώνης «ελεύθερος από 
γενιά σε γενιά», ως «φρουρά του 
βασιλιά του, του Κωνσταντίνου», 
να παραμείνει δηλαδή ως το τέλος 
λαός εκ των έσω γνησίως ελληνι-
κός, οφείλεται στο γεγονός πως, 
σε όλα εκείνα τα χρόνια του τουρ-
κικού ζόφου, ούτε στιγμή δεν έπα-
ψε να ζει τον ελληνικό του τρόπο. 
Ως κοινωνία που τη συγκροτού-
σαν οι μικρές «ελληνικές κοινό-
τητες», να ασκούν τον πολιτικό 
βίο, επικεντρωμένες γύρω στην 
άλλοτε εκκλησία του ∆ήμου, και 
τώρα την εκκλησία της ενορίας, 
και την προσαρμογή του καθη-
μερινού βίου στον λειτουργικό 
χρόνο του εκκλησιαστικού γεγο-
νότος, ως καθημερινή πρακτική. 
Αυτή την καθημερινή πρακτική 
σε εκείνες τις «ελληνικές κοινό-
τητες», που έσωσε την ταυτότητα 
του υπόδουλου Γένους, μέχρι να 
έλθει το πλήρωμα του χρόνου... 
Είναι οι ίδιες «ελληνικές κοινότη-
τες», που μόλις τρεις μήνες μετά 
την άφιξή του ο Όττο Φον Βίτ-
τελσμπαχ, καλούμενος και βασι-
λιάς Όθων, τις κατάργησε διά πα-
ντός. ∆εν αποτελεί υπερβολή να 
πει κανείς, ότι η κατάργηση των 
(απ’ αιώνων) ελληνικών κοινοτή-
των σήμανε και το ιστορικό τέλος 
του ελληνισμού...

Λέγοντας, λοιπόν, ότι η ελλη-
νική επανάσταση είναι εκκλησια-
στικό γεγονός δεν εννοώ φυσικά 
το «υπέρ πίστεως και πατρίδος» 
που έλεγε ο Κολοκοτρώνης, ούτε 
το γεγονός ότι πρωτοστάτης στην 
έναρξή της ήταν ένας αρχιμανδρί-
της, ο Παπαφλέσσας, ή ότι εξέχο-
ντες ηρωικοί μαχητές της ήταν, 
και σε μεγάλη έκταση, κληρικοί 
όπως ο Αθανάσιος ∆ιάκος. Ού-
τε ακόμα εννοώ τη συμβολή του 
Παλαιών Πατρών Γερμανού, ή τη 
θυσία του πατριάρχη Γρηγορίου 
Ε΄. Για να μην αναφέρω το συ-
γκλονιστικό εκείνο γεγονός, που 
όταν ο λαός, μετά την πυρπόληση 
της τουρκικής ναυαρχίδας, στεφά-
νωσε τον Κωνσταντίνο Κανάρη, 
εκείνος χωρίς να αρθρώσει λέξη, 
ξεκίνησε σιωπηλός ανεβαίνοντας 
στο εξωκλήσι, όπου μπροστά στην 
εικόνα της Παναγίας απόθεσε το 
στεφάνι του...

Συγκλονιστικά γεγονότα. Εν-
νοώ ότι η επιβίωση του Γένους, 
εκείνου που έκανε την επανάστα-
ση, οφείλεται, όπως πιστεύω δεί-
ξαμε πιο πάνω, στην προσήλωσή 
του, και την προσαρμογή του σε 
εκείνο τον, όπως τον ονομάσαμε, 
λειτουργικό χρόνο του εκκλησια-
στικού γεγονότος. Αυτό το μέγα 
είναι που αναδεικνύει την ελλη-
νική επανάσταση ως εκκλησια-
στικό γεγονός.

Ο κ. Χάρης Φεραίος είναι διδάκτωρ 
του ΕΜΠ.

Όλες οι όψεις του κοινω-
νικού βίου ενεργούνται 
γύρω και με κέντρο τον 
ναό της κοινότητας, που 
τώρα λέγεται εκκλησία. 
Όπως και η πατροπαρά-
δοτη από αρχαιοτάτων 
άσκηση του κοινωνικού 
βίου γύρω από την τότε 
εκκλησία του Δήμου.

Η ελληνική επανάσταση
ως εκκλησιαστικό γεγονός

Η «εμπράγματη» άσκηση του κοινωνικού βίου είναι που συντήρησε τη συνείδηση του ελληνισμού στους αιώνες της Τουρκοκρατίας

Η επιβίωση του Γένους, εκείνου που έκανε την επανάσταση, οφείλεται στην προσήλωσή του, και την προσαρμογή του 
σε εκείνο τον, όπως τον ονομάσαμε, λειτουργικό χρόνο του εκκλησιαστικού γεγονότος. Αυτό το μέγα είναι που αναδει-
κνύει την ελληνική επανάσταση ως εκκλησιαστικό γεγονός. (Ράλλης Θεόδωρος, «Ο Εσπερινός», Εθνική Πινακοθήκη)

Λύτρας Νικηφόρος, «Άνθη επιταφίου», Εθνική Πινακοθήκη.




	20210502_001
	20210502_002
	20210502_003
	20210502_004
	20210502_005
	20210502_006
	20210502_007
	20210502_008
	20210502_009
	20210502_010
	20210502_011
	20210502_012
	20210502_013
	20210502_014
	20210502_015
	20210502_016
	20210502_017
	20210502_018
	20210502_019
	20210502_020
	20210502_021
	20210502_022
	20210502_023
	20210502_024
	20210502_025
	20210502_026
	20210502_027
	20210502_028
	20210502_029
	20210502_030
	20210502_031
	20210502_032
	20210502_033
	20210502_034
	20210502_035
	20210502_036
	20210502_037
	20210502_038
	20210502_039
	20210502_040
	20210502_041
	20210502_042
	20210502_043
	20210502_044
	20210502_045
	20210502_046
	20210502_047
	20210502_048

